
➤ E Budget géint den negativen Trend
Interview mam Budgetsrapporteur Norbert Haupert

cen a konkret Divergenze wäert
hiweisen. Mä wat déi allgemeng
Démarche ubelaangt, si mer eis
eens. A wann dee Budget vläicht
herno mat engem Defizit ofschléisst,
musse mer dat a Kaf huelen.

Mengt Der, dass dee Message vu
Berouegung, dee vum Budget
ausgoe soll, och bei de Leit
ukënnt?

Ech denken, dass déi 40% vun de
Leit am Land, déi keng Steiere
bezuelen, déi also méi e klengt
Akommes hunn, dat, wat se
iwwert de Budget méi an d’Täsch
kréien, och zum gréissten Deel
erëm wäerten ausginn. Bei de Leit
mat méi Akommes, déi net op all
Sou ugewise sinn, wäert een net
kënnen évitéieren, dass se sech
méi virsiichteg verhalen a manner
an de Konsum stiechen. Ech
hoffen awer, dass se déi Suen, déi
se wäerten ausginn, zu Lëtzebuerg
ausginn, fir dass eis Betriber an
hirer Existenz ofgeséchert ginn.

Däerfe mir esou egoistesch sinn?
Musse mer net un d’Grouss-
regioun denken?

Dach, mä et ass jo och am Inte-
ressi vun der Groussregioun, wann
et de Lëtzebuerger Betriber gutt
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Budgetsrapporteur sinn ass wuel
vill Aarbecht, awer och eng
Unerkennung. Oder war et dëst
Joer en „vergëftene Cadeau“?

Neen, virun allem eng Unerken-
nung, an dëst Joer eng ganz beson-
nesch spannend Experienz.

D’Aarbecht vum Rapporteur ass
an enger mouvementéierter Zäit
wéi elo wahrscheinlech souguer
méi interessant wéi an „normalen“
Joren.

Dobäi konnt ee sech scho beim
Dépôt vum Budget d’Fro stellen,
ob d’Hypotheesen, vun deenen
en ausgeet, nach aktuell wären…

Dat stëmmt. Am Ufank konnt ee jo
nach hoffen, dass d’Kris op de
Finanzsecteur limitéiert bléif. Wär
dat esou gewiescht, hätt een even-
tuell Ausfäll bei de Recettë wahr-
scheinlech eleng duerch d’An-
dreiwe vu Steiersolden, déi nach
opstinn, kënne kompenséieren.
Wéi d’Kris sech dunn awer ver-
schäerft huet an op d’Realeko-
nomie iwwergeschloen ass, ass
ëmmer méi däitlech ginn, dass
d’Steierrecetten dach substanziell
hannert den Erwaardunge géifen
zréckbleiwen. Wat maachen? Mir
sinn eis an der Kommissioun - an
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geet. Si beschäftege jo awer
dausende vu Leit, déi vun déisäits
de Grenzen heihinner schaffe
kommen.

Dir sitt säit zéng Joer Depu-
téierten. Huet d’Aarbecht als
Rapporteur Iech awer nach nei
Erkenntnisser bruecht?

An ob! Zënter menge Studien
hunn ech mech ni méi esou in-
tensiv an eng komplex Matière
missen eraschaffen, wéi elo. Bud-
getspolitik gräift an esou vill ver-
schidde Beräicher eran, dass een
op eemol Verbindungen an Ze-
summenhäng erkennt, déi ee vir-
dru vläicht net esou kloer gesinn
huet.

➤ Finnischer  
Staatsbesuch

Am 24. November empfing die Präsidentin der Republik Finnland, Tarja
Halonen, Kammerpräsident Lucien Weiler im großherzoglichen Palast. In
dem Gespräch ging es hauptsächlich um die Auswirkungen der Wirt-
schaftskrise sowie die Europapolitik. Kammerpräsident Lucien Weiler
zeigte sich erfreut über das Gespräch, das er als sehr interessant und
herzlich bezeichnete. (c) Cour grand-ducale/Carlo Hommel

De Chamberspresident Lucien Weiler, den Ausseminister Jean Asselborn
an de Budgetsrapporteur Norbert Haupert (riets) beim Dépôt vum Budget
den 1. Oktober 2008 an der Chamber. 

➤ D’europäesch Aktualitéit aus der
Siicht vun den nationale Parlamenter

zwar queesch duerch d’Parteien -
relativ séier eens gewiescht, dass
een de Budget wéi virgesinn als
„Budget vum Vertrauen“ sollt
duerchzéien…

…als sougenannten antizyk-
lesche Budget?

Jo, als e Budget, deen trotz der Kris
op héich Investitioune setzt an

deen eng zolidd Augmentatioun
vun der Kafkraaft bei de Leit vir-
gesäit. Domat wëllt d’Regierung
der allgemeng méi negativer
Stëmmung entgéintsteieren. Deen
Usaz stéisst an der Chamber och
op eng breet Zoustëmmung, quitte
dass d’Oppositioun an den Debat-
ten natierlech op punktuell Nuan-

Chamber TV
weist all öffentlech Sëtzung

l ive an integral
mat enger Rediffusioun all Sëtzungsdag 

vun 19:00 Auer un

Den Här Ben Fayot huet d’Cham-
ber vertruede bei der XL. COSAC
(Conférence des Organes spé-
cialisés dans les Affaires commu-
nautaires), déi den 3. a 4.
November 2008 zu Paräis or-
ganiséiert gouf. D’Vertrieder vun
de parlamentaresche Kom-
missiounen, déi sech ëm d’eu-
ropäesch Dossiere këmmeren an
den nationale Parlamenter vun
den EU-Länner an an de Kandi-
datelänner, hunn zesumme mat
Membere vum Europaparlament
iwwert d’europäesch Aktualitéit
diskutéiert.

Franséisch Présidence

A sengem Exposé, dee sech op
d’franséisch Présidence konzen-
tréiert huet, huet de franséische
Premierminister, den Här François
Fillon, am Kontext vum Lissa-
bonner Vertrag ënnerstrach, datt
„déi franséisch Présidence dru
schafft fir um Conseil européen
vun Dezember eng detailléiert
Feuille de route adoptéieren ze
loossen, fir datt endlech all Mem-
berstaten den neien Traité kënne
ratifizéieren“. Hie wier sech be-
wosst, datt et net einfach wäert
sinn, eng Léisung ze fannen, mä
hie géif „och wëssen, datt et ganz
einfach onméiglech ass, keng ze
fannen“.

Den Här Ben Fayot huet seng
Interventioun op d’Gouvernance
économique konzentréiert. 

„Wëllt Frankräich een Directoire
vun de grousse Länner?“, wollt hie
vum franséische Premierminister
wëssen am Kontext vun Aussoe
vum franséische President zur Fi-
nanzkris. „Neen, dat ass net de
Fall, mä et existéiert an der Euro-
zon eng besonnesch Responsabi-
litéit a Wirtschaftsfroen, an den
Eurogroup muss sech regelméisseg
um Niveau vun de Stats- a Regie-
rungschefe gesinn“, war d’Änt-
wert.

Dem Bierger Europa
méi no bréngen

Den Här Jean-Pierre Jouyet, fran-
séische Statssekretär fir euro-
päesch Ugeleeënheeten, huet fir
säin Deel eng Ried gehal zum
Thema „Rapprocher les citoyens
de l’Europe. Quelles actions? Quel
rôle pour les Parlements?“

Hien huet ervirgehuewen, datt
„Europa dem Bierger méi no ze
bréngen, dat ass och d’europäesch
Citoyennetéit ze konkretiséieren“.
De Statssekretär huet eng Rei Bei-
spiller genannt, déi entweder
schonn duerchgesat goufen oder
an der Maach sinn: Méiglechkeet
fir eng grenziwwerschreidend
Krankeversécherung (dee Projet
ass an der Ausschaffung), Accord
fir e Règlement fir grenziwwer-
schreidend Pensions alimentaires,
europäesch Protection civile (Pro-
jets pilotes goufe schonn a Grii-
chenland an a Rumänien duerch-
gefouert), Lancement vun den Aar-

bechte fir den europäesche Konsu-
menteschutz ze verstäerken, Ana-
lys vun den Tariffer vun der mo-
biler Tëlefonie mat engem Plafon-
nement vum Präis vun den SMSen
oder och Kreatioun vun enger „eu-
ropäescher bloer Kaart“ nom Mo-
dell vun der amerikanescher
„grénger Kaart“. „D’Europäer er-
waarde fir d’éischt, datt Europa
eng positiv Auswierkung op hiren
Alldag huet, andeems et erméig-
lecht, ouni bürokratesch Barrièren
an der Europäescher Unioun ze
reesen, ze liewen an ze schaffen“,
huet hie soulignéiert.

Wat dësen Thema ugeet, weist
sech d’COSAC an der Schluss-
deklaratioun „besuergt iwwert
d’Proposition de règlement relatif
à l’accès du public aux documents
(COM (2008) 229), déi net dierf
erauskommen op e méi limi-
téierten Accès wéi bis elo vum Pu-
blikum op d’Dokumenter. Si invi-
téiert d’Europäescht Parlament an
de Conseil, de ganzen Accès vum
Publikum op déi europäesch
Dokumenter ze garantéieren, am
Respekt vun der Transparenz.“
D’Parlamentarier hunn och zréck-
behal, datt „fir vun de Bierger ver-
stanen ze ginn, muss d’Unioun
sech op déi grouss Froe vu gemein-
samem Interessi konzentréieren, fir
déi si de beschten Niveau ass, a
mam Publikum iwwert déi Theme
kommunizéieren“.

(Suite page 2)
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➤ D’europäesch Aktualitéit aus der Siicht
vun den nationale Parlamenter

Den Här Ben Fayot während senger Interventioun am franséische Sénat.

La Région Europe de l'Assemblée
parlementaire de la Francopho-
nie (APF) s'est réunie du 5 au 8
novembre 2008 sur invitation de
la section bulgare. La Chambre
des Députés y fut représentée
par M. le Député Michel Wolter.

La Bulgarie figure en tant que
section associée parmi les 28 sec-
tions de la Région Europe de
l’APF. Ces sections associées sont
formées par les parlements qui
font usage de la langue française,
notamment dans les réunions

(Suite de la page 1)

Europol an Eurojust

En anere Sujet, dee während der
XL. COSAC diskutéiert gouf an
deen och schonn am Joer 2005
ënner Lëtzebuerger Présidence
ugeschnidde gouf, war d’Asso-
ciatioun vun den nationale Parla-
menter beim Espace de Liberté, de
Sécurité et de Justice, a méi prezis
bei der Kontroll vun Europol a bei
der Evaluatioun vun Eurojust.

Gaaschtriedner zu dësem Thema
waren den Här Jacques Barrot,
Vizepresident vun der Europäe-
scher Kommissioun, den Här Max-
Peter Ratzel, Direkter vun Europol,
an den Här José Luís Lopes da
Mota, President vum Collège vun
Eurojust.

An dësem Kontext wier d’COSAC
frou, wann „d’Europäesch Kom-
missioun e Konsultatiounsdo-
kument publizéiert, éier seng Pro-
positions de règlement iwwert
d’Aktivitéite vun Eurojust an Euro-
pol finaliséiert ginn an d’national
Parlamenter géif implizéieren“.

„D’Chamber muss hir 
Interventioun an der Europapolitik 
massiv verbesseren“
No sengem Retour vun der XL.
COSAC (den 3. a 4. November
2008 zu Paräis), huet de Pre-
sident vun der aussen- an euro-
papolitescher Kommissioun an
der Chamber Ben Fayot sech
virun der Press eng Rei
grondsätzlech Gedanken
iwwert den Ëmgang vun den
nationale Parlamenter mat den
Enjeuë vun der Europapolitik
gemaach. 

D’Ofkierzung COSAC steet
iwwregens fir «Conférence des
organes spécialisés dans les af-
faires communautaires». Et
handelt sech dobäi ëm eng
Konferenz vun nationalen De-
putéierten aus de Länner vun
der Unioun, déi sech an hirer
parlamentarescher Aarbecht
speziell mat Europapolitik be-
faassen. D’COSAC kënnt zwee-
mol d’Joer beieneen.

„Mir mussen ophalen an Eu-
ropa just nach iwwert Traitéën
ze schwätzen, iwwer Propor-
tionalitéit a Subsidiaritéit“, sot
de Ben Fayot. Hie wënscht
sech, dass „an de Parlamenter
endlech nees iwwert déi
konkret Problemer geschwat
gëtt, déi um europäesche Plang
mussen ugepaakt ginn“. Am
Hibléck op d’Europawahle
vum nächste 7. Juni wär et emi-
nent wichteg, d’Bierger nees fir
Europa interesséiert a sensi-

biliséiert ze kréien. Am Zesum-
menhang mat deene Wahlen
hofft den LSAP-Deputéierten
iwwregens, dass d’Wieler-
lëschte fir EU-Auslänner hei am
Land, déi u sech schonn zënter
dem 31. Mäerz zou sinn, nach
eemol opgemaach ginn.

De President vun der aussen-
an europapolitescher Cham-
berskommissioun huet nach
eng aner kloer Opfuerderung u
seng Kolleegen Deputéiert ge-
riicht: „D’Chamber muss hir
Interventioun an der Europa-
politik massiv verbesseren.“ Et
wär d’Responsabilitéit vun all
eenzelnem Member vum Par-
lament, déi Roll eescht ze
huelen.

D’Chamber huet sech jo eng
Prozedur ginn, déi virgesäit,
dass all d’europäesch Doku-
menter, déi fir Lëtzebuerg vu
Bedeitung sinn, vun der ausse-
politescher Kommissioun un
déi jeeweileg Fachkom-
missioun virugeleet ginn, fir
dann do deen néidege Suivi ze
kréien. „Dat funktionéiert an
eenzelne Kommissiounen och
ganz gutt, an aneren awer
manner“, sot de Ben Fayot,
deen nach drop higewisen
huet, dass och d’Regierung un
enger Chamber, déi sech an
europäesche Froen amëscht,
interesséiert ass.

internationales, et qui encou-
ragent l’usage, l’enseignement et
la diffusion de la langue française.

Sur le plan culturel et spirituel, des
générations de Bulgares consi-
dèrent l’apprentissage de la langue
française comme une voie de
ralliement et d’association aux
valeurs et aux idéaux humains
universels. L’enseignement du
français et le respect pour la
culture et la civilisation française
témoignent de leur volonté d’édi-
fier leur société et leur État démo-
cratique et de droit sur base de ces
valeurs universelles. Le français est
la première langue ouest-euro-
péenne enseignée dans les écoles
et les universités bulgares.

Au cours de son allocution lors de
la cérémonie solennelle d’ouver-
ture, M. Freddy Deghilage, Chargé
de Mission Europe de l’APF, a
souligné qu’avec la mondiali-
sation «la francophonie est passée
de la langue à la culture, de la
culture à la politique et de la poli-
tique à l’économie» et qu’elle en-
tretient «des rapports étroits avec
d’autres régions du globe et veille,

grâce à une diplomatie préventive,
à rendre aux pays ou aux régions
en crise une légitimité au sein de
la communauté internationale».

Les travaux à l’ordre du jour

Les travaux de la XXIe Assemblée
régionale Europe ont porté sur le
thème «Le développement des
relations internationales régio-
nales dans l’Europe élargie: de
nouveaux espaces de coopération
pour la Francophonie et pour une
Europe plus forte et plus crédible».

Ce thème a été discuté à travers
trois panels: La Francophonie, un
acteur global dans les relations
internationales, au service de la
démocratie; les rapports de la
Francophonie, ensemble géopo-
litique, avec les régions, et les
liens régionaux de coopération de
l’UE et au sein de l’UE: enjeux
pour les États membres de la Fran-
cophonie.

Adoption d’une résolution

À l'issue des débats, une réso-
lution a été adoptée dans laquelle
les quelque 60 parlementaires

participants invitent l’Organisation
internationale de la Francophonie
(OIF) «à continuer à axer ses inter-
ventions sur les droits de
l’Homme, l’État de droit, le déve-
loppement durable et la diversité
culturelle» et «à favoriser l’orga-
nisation, dans la sphère franco-
phone, de débats d’idées à tous les
niveaux de représentation».

Programme d’actions
et de coopération 

M. Tanguy de Wilde, Professeur à
l’Université catholique de Louvain,
a présenté le rapport final concer-
nant la formation par visiocon-
férences qui a été organisée au
profit de la section moldave, en
collaboration avec l’Université
d’État de Moldavie. Au vu du bilan
très positif, cette expérience va
être renouvelée avec une univer-
sité de la section roumaine.

Lieu et date
de la prochaine réunion

La prochaine Assemblée régionale
Europe se tiendra du 21 au 25 avril
2009 à Saint-Hélier sur l’île de Jersey.

➤ La Région Europe de l’APF réunie à Sofia (Bulgarie)

(de gauche à droite) M. Freddy Deghilage, Vice-président du Parlement
de la Communauté française et Chargé de Mission Europe de l’APF  -
Mme Assia Mihailova, Députée et Vice-présidente de la section bulgare
de l’APF - M. Michel Wolter, Député.

➤ Le nouveau Traité Benelux
M. Jan Van Laarhoven, Secrétaire
général du Benelux, a dressé un
tableau des principales différences
entre l’ancien Traité Benelux de
1958 et le nouveau Traité signé le
17 juin 2008. D’une façon géné-
rale, le nouveau Traité confère à la
coopération au sein du Benelux
une dimension plus actuelle et
active. 

Si l’ancien Traité n’avait qu’une
durée de vie de cinquante ans, le
nouveau a été conclu pour une
période indéterminée. Il a le ca-
ractère d’un accord-cadre, ce qui
lui permet plus de flexibilité et de
capacité d’adaptation face à une

société en constante mutation et à
un contexte international chan-
geant. C’est ainsi que le nouveau
Traité retient trois thèmes de co-
opération principaux: la justice et
les affaires intérieures, le marché
intérieur et l’union économique,
et le développement durable. Par
souci de transparence le nombre
d’institutions a été réduit à cinq: le
Comité des Ministres Benelux, le
Conseil Benelux, le Secrétariat gé-
néral du Benelux, la Cour de Jus-
tice Benelux et le Conseil Interpar-
lementaire Consultatif de Benelux.

C’est sur invitation de M. Roger
Negri, Président du Conseil Inter-

parlementaire Consultatif de
Benelux, que se sont réunis début
novembre les représentants des
institutions du Benelux (Cour de
Justice, Secrétariat général et
Parlement) et de l’Office Benelux
de la Propriété intellectuelle pour
discuter des changements liés au
nouveau Traité instituant l’Union
Benelux et des récents dévelop-
pements au sein des institutions
depuis leur dernière rencontre.

En effet, les représentants des dif-
férentes institutions organisent des
échanges périodiques présidés à
tour de rôle par l’une ou l’autre
institution.

d ' C h a m b e r  o n l i n e  o p
w w w. ch d . l u
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Welche Länder zukünftig der EU
beitreten werden, auf diese Frage
versucht die neue Erweiterungs-
agenda der Kommission eine Ant-
wort zu geben. Sie betrifft derzeit
den westlichen Balkan und die
Türkei, denen die Aussicht eröffnet
wurde, Mitglieder der EU zu
werden, sobald sie die erforder-
lichen Voraussetzungen erfüllen.
Olli Rehn, der europäische Kom-
missar für die Erweiterungspolitik,
präsentierte vor den Mitgliedern
der außenpolitischen Ausschüsse
der nationalen Parlamente die
neue Strategie für die beiden kom-
menden Jahre. Olli Rehn machte
deutlich, dass Serbien, Monte-
negro, Mazedonien, Albanien und
Bosnien-Herzegowina sowie das
Kosovo noch einen langen Weg
vor sich hätten, bis ein EU-Beitritt
realistisch werde. 

Er unterschied bei der Vorstellung
der Kandidatenländer und der
potenziell neuen Mitglieder klar
zwischen Kroatien und den übri-
gen Bewerbern des Westbalkans.

Für Kroatien könnte 2009 ein
historisches Jahr werden; insofern
es die notwendigen Vorberei-
tungen, insbesondere im Bereich
der Reform der Gerichtsbarkeit
und der Bekämpfung der Korrup-
tion trifft, kann die Endphase der
Beitrittsverhandlungen bis Ende
2009 erreicht werden. Der Kom-
missar unterstrich, dass vor dem
Hintergrund der Finanzkrise und
der Krise in Georgien die strate-
gische Bedeutung der Türkei für
die EU in wesentlichen Bereichen
zugenommen habe, darunter
Energiesicherheit, Konfliktpräven-
tion und -bewältigung und regio-
nale Sicherheit im südlichen
Kaukasus und im Nahen Osten.
Obwohl das Jahr in der Türkei
durch starke innenpolitische
Spannungen gekennzeichnet war,
beispielsweise durch den Versuch,
die Regierungspartei wegen anti-
laizistischer Aktivitäten zu ver-
bieten, wurden doch Fortschritte
erzielt; Artikel 301 des Strafgesetz-
buches wurde geändert, um den
Schutz der Meinungsfreiheit aus-

Treffen der Außen- und Verteidigungsausschüsse in Brüssel

➤ Kommission präsentiert neue 
Strategie für EU-Beitrittspolitik

Pünktlich zur Rentrée an der Luxemburger Universität luden der
Ausschuss für Bildung und der Ausschuss für Hochschulbildung und

Forschung die Vertreter der Fakultät für Sprachwissenschaften und
Literatur, Geisteswissenschaften, Kunst und Erziehungswissenschaften

(FLSHASE) der Uni Luxemburg zu einem Gespräch.

An dieser Fakultät werden die zukünftigen Lehrpersonen für den
Luxemburger Primar- und Sekundarunterricht betreut. Die Fakultät
bietet im Ganzen vier Bachelor- und acht Masterstudiengänge an

und sieht ihre Hauptaufgabe in Studium und Begleitung „der
gesellschaftlichen Entwicklung in ihren sozioökonomischen,

kulturellen, politischen und pädagogischen Aspekten“. Deshalb wird
großer Wert „auf die enge Bindung zwischen Forschung und Lehre“

gelegt.

Neben den Bachelor-Studiengängen in Sprachen und Literatur,
Geschichte, Philosophie, Psychologie, bilden der „Bachelor
professionnel“ in Erziehungswissenschaften, der „Bachelor

professionnel“ in Sozialwissenschaften, die pädagogische Begleitung
der Referendare im Sekundarunterricht und das Angebot

„Lëtzebuergesch als Friemsprooch“ Themenbereiche, die die
Parlamentsausschüsse im Zusammenhang mit der legislativen Arbeit
zurzeit direkt ansprechen. Bekanntlich wird ja im Bildungsausschuss

(Commission de l'Éducation nationale et de la Formation
professionnelle) die Reform des Luxemburger Unterrichtswesens,

aber auch die Erwachsenenbildung und die Ausbildung der
Lehrpersonen kontrovers diskutiert.

Nach der Unterredung war man sich einig, dass der Austausch von
Informationen ein notwendiger Schritt ist, der in regelmäßigen

Zeitabständen wiederholt werden sollte.

Varia

Die A.s.b.l. „Fir méi Liäwensqualitéit“ überreichte am 12.
November dem Präsidenten des Luxemburger Parlaments, Lucien

Weiler, eine Unterschriftenaktion gegen überhöhte Immissionswerte
in der Umgebung der RTL-Sendeanlage in Marnach.

Die A.s.b.l. fordert, dass die von der Weltgesundheitsorganisation
und von der ICNIRP (International Commission on Non-Ionizing

Radiation Protection) vorgeschriebenen Grenzwerte zum Schutz der
Bevölkerung in der Umgebung der Sendeanlage von Marnach nicht
überschritten werden. Des Weiteren besteht sie darauf, dass die von

der europäischen Norm EN 61000-6-1 vorgeschriebenen
Immissionsgrenzwerte zum Schutz der elektronischen Geräte überall

eingehalten werden. Außerdem verlangt sie, dass die erlaubte
Betriebsleistung der Sendeanlage nur so hoch ist, dass Störungen

von Geräten und Gefährdung für die Gesundheit nicht mehr
möglich sind.

Der Kammerpräsident drückte den Vertretern der A.s.b.l. seinen
Respekt aus für ihr Engagement und versprach, dass die zuständige

Kommission im Rahmen ihrer Kompetenzen die besagte Petition mit
der notwendigen Sorgfalt und Aufmerksamkeit behandeln wird.

Der Abgeordnete Xavier Bettel (rechts) und Yves Carl, Ständiger Vertreter
des Luxemburger Parlaments bei den europäischen Institutionen in Brüs-
sel, nahmen am Treffen der Außen- und Verteidigungsausschüsse teil.

D’Presidentin, d’Madame Marie Anne Rodesch-Hengesch, an déi Responsabel vum ORK hunn dem Chambers-
president Lucien Weiler hire Rapport iwwerreecht.

➤ Neie Joresrapport vum 
Ombuds-Comité fir d’Rechter vum Kand

Den 20. November hunn déi Res-
ponabel vum ORK dem Cham-
berspresident Lucien Weiler de
Rapport 2008 iwwerreecht.
D’Haapttheme vun dësem Rap-
port sinn dëst Joer d’Aarmut an déi
sozial Ausgrenzung vun de Kan-
ner.

D’Presidentin vum ORK huet de
Chamberspresident iwwert d’Evo-
lutioun vun hirer Aarbecht an iw-

wert déi aktuell Prioritéite vum
Comité informéiert. Dozou ge-
héiert ënner anerem och den Avis
vum Ombuds-Comité iwwer eng
méiglech Reform vun der Adop-
tioun.

E besonnescht Uleies besteet och
doranner, de Kanner e Gehéier ze
verschafen, wann et ëm de Ver-
dacht vu Mësshandlung geet. Vill
aner spezifesch Problemer, mat

deenen eis Kanner konfrontéiert
sinn, ginn an deem excellente
Rapport vum ORK diskutéiert.

De President huet dem Ombuds-
Comité an de Membere Merci ge-
sot fir hiren Engagement: „Dir
maacht eng extrem wichteg Aar-
becht an Dir maacht se richteg
gutt. Fuert esou weider!“

zubauen, und das Parlament ver-
abschiedete ein neues Stiftungs-
gesetz, mit dem einige der Pro-
bleme der nicht muslimischen Re-
ligionsgemeinschaften angegan-
gen werden können.

Xavier Bettel fragte während des
anschließenden Meinungsaus-
tausches den Kommissar, wann die
Kommission ein genaues Beitritts-
datum nennen würde. Die Türkei
habe sich schon der Europäischen
Union nähern wollen, als er noch
gar nicht geboren war, so Herr
Bettel. Er wollte von Olli Rehn
auch wissen, ob innerhalb der Eu-
ropäischen Kommission in dieser
Frage überhaupt ein Konsens
herrsche.

In seiner Antwort unterstrich der
Kommissar, dass das Tempo der
Reformen in der Türkei auch künf-
tig das Tempo der Beitrittsverhand-
lungen bestimmen würde. Den
Reformen in der Türkei müsse
dabei neuer Schwung verliehen
werden, damit Demokratie und
Menschenrechte gestärkt und die
Modernisierung und Entwicklung
der Türkei sowie ihre Annäherung
an die EU vorangetrieben würden.

Die neue Beitrittsstrategie sieht
keinen Kandidatenstatus für die
ehemalige jugoslawische Republik
Mazedonien vor, obwohl dies all-
gemein erwartet worden war. Olli
Rehn begründete die Entschei-
dung der Kommission gegen die
Verleihung eines Kandidatenstatus
damit, dass politische Kriterien
nicht erfüllt werden. Der Boykott
des Parlaments durch die Opposi-
tion in der Balkanrepublik ist aus-
schlaggebend für die Entscheidung
der Kommission gewesen. Was die
weiteren Länder des westlichen
Balkans betrifft, so sollen sie durch
Stabilitäts- und Assoziierungsab-
kommen näher an die Europäische
Union herangeführt werden.

Rektor Rolf Tarrach und Vizerektor Lucien Kerger während der
Unterredung mit den Parlamentsausschüssen



Formation continue
5805 - Projet de loi portant modifi-
cation du Code du Travail

Par le biais du présent texte est modifié le
Code du Travail en ce qui concerne son volet
portant sur la formation continue. L’ex-
périence montre en effet que nombre d’en-
treprises financent ou cofinancent des cours
d’enseignement supérieur pour leurs sa-
lariés, voire interviennent financièrement au
niveau des cours préparatoires de maîtrise.

Dans un esprit de simplification adminis-
trative et conformément à une politique de
l’apprentissage tout au long de la vie, il est
proposé de remonter le montant à partir
duquel une entreprise doit présenter un plan
de formation, assorti d’une demande d’agré-
ment préalable, de 12.395 à euros 75.000
euros.

De cette manière, 20% des entreprises qui
ont introduit une demande d’approbation les
années précédentes peuvent passer par une
procédure simplifiée.

Dépôt par Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de l’Éducation nationale
et de la Formation professionnelle, le 22.11.2007

Rapporteur: M. John Castegnaro

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale et de la Formation professionnelle

(Président: M. Jos Scheuer):

01.10.2008 Désignation d’un rapporteur

Examen du texte du projet de loi, de l’avis du Conseil d’État et des avis des
chambres professionnelles

15.10.2008 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 21.10.2008

Déchets industriels
5818 - Projet de loi concernant la
gestion des déchets de l’industrie
extractive

Le présent projet de loi transpose en droit
national la directive 2006/21/CE du 15 mars
2006 concernant la gestion des déchets de
l’industrie extractive et modifiant la directive
2004/35/CE sur la responsabilité environ-
nementale.

Chaque année, le secteur minier (ou indus-
trie extractive) produit plus de 400 millions
de tonnes de déchets en Europe. Ces
déchets représentent plus de 20% du
volume total des déchets en Europe et
forment la catégorie de déchets la plus
importante. Le stockage de ces déchets
peut présenter des dangers, soit en raison
des techniques parfois défaillantes mises en
œuvre, soit en raison de la présence de
substances polluantes, comme les métaux
lourds ou le cyanure. À défaut d’une prise en
charge adaptée, ces déchets peuvent ainsi
être très dangereux pour la santé et l’envi-
ronnement. Ils s’accumulent et peuvent pro-
voquer des rejets acides ou dégager des
substances toxiques. Les déchets miniers
sont d’ailleurs à l’origine d’une série de
catastrophes qui ont frappé l’Europe ces
dernières années et entraîné le rejet de subs-
tances toxiques dans des rivières.

La directive 2006/21/CE fixe des normes mi-
nimales à respecter pour protéger la santé et
l’environnement et en particulier pour em-
pêcher la pollution des sols et des eaux due

à l’entreposage des déchets, en insistant
notamment sur la stabilité à long terme des
installations concernées. Elle traite de tous
les aspects de la gestion des déchets: la
planification, la délivrance des autorisations,
l’exploitation, la fermeture des installations et
le suivi après leur fermeture. Elle est à voir en
étroite relation avec la directive révisée
SEVESO II concernant la maîtrise des ac-
cidents majeurs industriels.

Le Luxembourg dispose d’établissements et
d’entreprises pratiquant l’extraction de res-
sources minérales. Pour ce qui est de la
gestion des déchets résultant de l’exploi-
tation de carrières, le Luxembourg n’est
concerné que par l’extraction de matières
inertes et, partant, que par la production de
déchets inertes. Les dispositions appli-
cables à la prévention des accidents ma-
jeurs et aux informations afférentes ne
concernent que théoriquement le Luxem-
bourg.

Le Conseil de Gouvernement a, dans un
premier temps, approuvé un projet de règle-
ment de transposition de la directive
2006/21/CE. Mais suite à la prise de position
du Conseil d’État en la matière, il a fina-
lement été décidé de déposer le projet de loi
5818. En effet, la Haute Corporation a con-
sidéré qu’il était de mise de transposer la
directive par voie législative.

Le projet de loi, tout en transposant de ma-
nière fidèle les prescriptions de la directive,
introduit également des dispositions ayant
trait à la recherche et à la constatation des
infractions.

Dépôt par M. Lucien Lux, Ministre de l’Environnement, le 12.12.2007

Rapporteur: M. Roger Negri

Travaux de la Commission de l’Environnement

(Président: M. Roger Negri):

29.05.2008 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

12.06.2008 Examen et adoption d’amendements parlementaires

09.07.2008 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

18.09.2008 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 23.10.2008

Place financière
5842 - Projet de loi portant amélio-
ration du cadre législatif de la place
financière de Luxembourg et mo-
difiant

- les dispositions concernant les
lettres de gage dans la loi modifiée
du 5 avril 1993 relative au secteur
financier

- la loi modifiée du 15 juin 2004 rela-
tive à la société d’investissement en
capital à risque (SICAR)

- la loi modifiée du 23 décembre
1998 portant création d’une commis-
sion de surveillance du secteur
financier

- la loi modifiée du 23 décembre
1998 relative au statut monétaire et
à la Banque centrale du Luxembourg

- la loi modifiée du 6 décembre 1991
sur le secteur des assurances

Le projet de loi sous rubrique se décompose
en plusieurs volets et a pour objet d’amé-
liorer et de moderniser le cadre législatif de
la place financière de Luxembourg. À cette
fin, il modifie les dispositions concernant les
banques d’émission de lettres de gage ainsi
que la loi modifiée relative à la société
d’investissement en capital à risque (SICAR).
Par ailleurs il amende sur plusieurs points les
lois organiques de la Commission de sur-
veillance du secteur financier (CSSF) et de la
Banque centrale du Luxembourg (BCL). De
plus il modifie la loi relative au secteur des
assurances. Enfin il entérine le dispositif de
financement mis en place par l’État con-
sistant à octroyer des prêts convertibles en
actions à deux établissements de crédit.

1. Principales modifications des dis-
positions relatives aux banques
d’émission de lettres de gage

Le projet de loi procède à un certain nombre
de modifications des dispositions relatives
aux banques d’émission de lettres de gage,
introduites dans la loi sur le secteur financier
de 1993 par une loi du 21 novembre 1997.
Abstraction faite des modifications appor-
tées par la loi du 22 juin 2000, ces dispo-
sitions n’ont pas connu de mise à jour depuis
leur introduction dans la loi.

Actuellement les cinq banques d’émission
de lettres de gage établies au Luxembourg
peuvent émettre deux types de lettres de
gage, à savoir les lettres de gage publiques
et les lettres de gage hypothécaires. Le
projet de loi sous rubrique élargit la masse
de couverture des lettres de gage publiques.

En ce qui concerne le fonctionnement des
lettres de gage hypothécaires, le projet de loi
sous rubrique propose d’abandonner le prin-
cipe de l’accès direct à la garantie hypo-
thécaire.

Par ailleurs le projet de loi élargit la palette
des produits en instituant une nouvelle caté-
gorie de lettre de gage à savoir les lettres de
gage mobilières.

Finalement le projet de loi ouvre le domaine
des lettres de gage, réservé jusqu’ici aux
seuls instituts de droit luxembourgeois, éga-
lement aux succursales luxembourgeoises
d’opérateurs étrangers.

2. Modifications de la loi modifiée du
15 juin 2004 relative à la société
d’investissement en capital à risque
(SICAR)

Le projet de loi procède à un certain nombre
de modifications ponctuelles de la loi du 15

juin 2004. Parmi les modifications on peut
citer l’extension de la définition d’investisseur
averti, qui constitue la base des SICAR, aux
associés d’une société en commandite
simple. Le projet de loi sous rubrique in-
troduit en plus les SICAR à compartiments
multiples.

Une autre modification concerne la méthode
de calcul du capital d’une SICAR et vise à
prendre en considération, en dehors du
capital souscrit, également les primes
d’émission pour la détermination du capital
d’une SICAR.

3. Principales modifications de la loi
organique de la Commission de sur-
veillance du secteur financier
(CSSF) et de la Banque centrale du
Luxembourg (BCL)

Le projet de loi sous rubrique vise à apporter
différentes modifications à la loi organique
de la Commission de surveillance du secteur
financier (CSSF), cela pour tenir compte des
dispositions de l’instruction du Gouver-
nement en Conseil du 11 juin 2004 qui fixe
une ligne de conduite et des règles géné-
rales en matière de création d’établis-
sements publics.

Suite à la réforme de la Constitution réalisée
par la loi du 19 novembre 2004, il est en plus
proposé de permettre à la CSSF, sur base de
l’article 108bis de la Loi fondamentale, de
prendre des règlements qui puissent com-
pléter les dispositions légales ou réglemen-
taires dans la limite de la spécialité et des
compétences de la CSSF.

En outre, les nouvelles dispositions dans la
loi organique CSSF tiennent également
compte des modifications apportées au
cours des dernières années à la loi modifiée
du 16 avril 1979 fixant le statut général des
fonctionnaires de l’État.

À l’instar de ce qui est proposé pour la CSSF,
il est décidé de permettre également à la
BCL, sur base de l’article 108bis de la
Constitution, de prendre des règlements qui
puissent compléter les dispositions légales
ou réglementaires dans la limite de la spé-
cialité et des compétences de la BCL.

D’autre part, le présent projet de loi autorise
la Banque centrale à procéder à un rééqui-
librage périodique de ses fonds propres par
l’incorporation de ses réserves obligatoires
au capital.

Il élargit en plus les missions de la BCL en lui
confiant la responsabilité de la surveillance
permanente de la gestion des liquidités, ceci
dans le cadre de la coopération avec les
autorités de surveillance prudentielle, en
l’occurrence avec la CSSF et le cas échéant
avec le Commissariat aux Assurances, en
vue de garantir la stabilité financière.

Enfin, il est prévu que la BCL peut prendre et
céder des participations dans des orga-
nismes tiers (établissements publics, so-
ciétés ou associations de caractère public
ou privé) et accorder des prêts à titre excep-
tionnel à des établissements de crédit qui
rencontrent des problèmes de liquidités
temporaires. Elle assume ainsi la fonction de
prêteur en dernier ressort.

4. Autorisation d’émission d’un
emprunt à moyen ou long terme

La crise financière actuelle a amené l’État,
aux fins d’assurer la stabilité des marchés
financiers, à octroyer, en utilisant des fonds
publics, des prêts convertibles en actions à
deux établissements financiers.

Le projet de loi sous rubrique vise à entériner
par voie législative l’action de l’État.

Dépôt par M. Luc Frieden, Ministre du Trésor et du Budget, le 21.02.2008

Rapporteur: M. Lucien Thiel

Travaux de la Commission des Finances et du Budget

(Président: M. Laurent Mosar):

23.09.2008 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

03.10.2008 Adoption d’un projet de rapport

09.10.2008 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État

Adoption d’un projet de rapport complémentaire

Vote en séance publique: 15.10.2008
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❱❱❱ M. le Président.- Ech maachen
d’Sitzung op.

Huet d’Regierung eng Kommunikatioun ze
maachen?

❱❱❱ Plusieurs voix.- Neen, Här President.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Jo, Här
President.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Gesond-
heetsminister huet d’Wuert.

(Interruptions et hilarité)

1. Dépôt de trois projets de loi

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Ech
stoung jo hannert dem Premier, duerfir
konnt hien net gesinn, dass ech de Projet
de loi erausgeholl hunn, deen eis et soll
erlaben, op den 1. Januar d’Renten an
d’Pensiounen ëm 2% ze adaptéieren.

- Projet de loi N°5941 portant ajustement
des pensions et rentes accident au niveau
de vie 2007

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. le Président.- Ech ginn Akt vum
Dépôt vun dem Projet de loi. Den Här
Biltgen huet d’Wuert.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Vu dass den Här Di
Bartolomeo an ech villes zesumme
maachen, wëll ech dann och de Projet de loi
déposéieren, mat deem mer de Mindest-
loun op den 1. Januar ëm 2% erhéijen. Zur
gläicher Zäit kritt Der awer och de Projet de
loi, wou mer eist Gesetz vun 2002, wat
d’Transpositioun vun der Détachements-
direktiv ubelaangt, reforméieren.

- Projet de loi N°5942 portant modification
des articles L. 010-1, L. 141-1, L. 142-2 et 
L. 142-3 du Code du Travail

- Projet de loi N°5943 modifiant l’article 
L. 222-9 du Code du Travail en vue d’adap-
ter le salaire social minimum

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Ass nach ee Minister, dee wëllt en Dépôt
maachen?

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration.- Neen, Här
President.

❱❱❱ M. le Président.- Ech ginn Akt vum
Dépôt vun deenen dräi Projets de loi. D’Pro-
jete ginn un déi zoustänneg Kommissioune
verwisen. Den Här Berger huet gefrot, fir
eng Proposition de loi ze deponéieren.

2. Dépôt d’une proposition de
révision de la Constitution et
d’une proposition de loi

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, ech
hat d’Wuert gefrot, fir eng Proposition de loi
kombinéiert mat enger Proposition de
révision vum Artikel 52 vun der Consti-
tutioun ze déposéieren. Et geet hei ëm
d’Modifikatioun vun der Loi électorale, a méi
spezifesch op Lëtzebuergesch gesot ëm
d’Erofsetze vum Wahlalter op kommunalem
an op Landesniveau.

- Proposition de révision N°5944 de l’article
52 de la Constitution

et la

- Proposition de loi N°5945 portant modi-
fication de la loi électorale modifiée du 18
février 2003

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.

3. Communications

Ech hu folgend Kommunikatiounen un
d’Chamber ze maachen:

1) La liste des questions au Gouvernement
ainsi que des réponses à des questions est
déposée sur le bureau. Les questions et les
réponses sont publiées au compte rendu.

2) Les projets de loi et le projet de règle-
ment grand-ducal suivants ont été déposés
au Greffe de la Chambre des Députés:

Mardi, 21 octobre 2008SÉANCE 4
Présidence: M. Jos Scheuer,  Mme Colet te Flesch,

Vice-Présidents

SÉANCE 4

Sommaire

1. Dépôt de trois projets de loi

- M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de la Santé, M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi

2. Dépôt d’une proposition de révision de la Constitution et d’une propo-
sition de loi

- M. Eugène Berger

3. Communications

- M. le Président 

4. Ordre du jour 

- M. le Président

5. Question urgente N°2912 de M. Claude Meisch relative au secret
bancaire

- M. Claude Meisch - M. Jean-Claude Juncker, Premier Ministre, Ministre
d'État, Ministre des Finances - M. Claude Meisch - M. le Ministre Jean-Claude
Juncker (M. Claude Meisch et M. Ben Fayot interviennent)

6. Heure de questions au Gouvernement

- Question N°279 du 21 octobre 2008 de M. Marco Schank relative à
l’état d’avancement du projet du lycée de Clervaux, adressée à M. le
Ministre des Travaux publics

- M. Marco Schank - M. Claude Wiseler, Ministre des Travaux publics

- Question N°280 du 20 octobre 2008 de M. Eugène Berger relative
aux dispositions dans le statut du personnel des CFL réglant la
procédure pour les prochaines élections sociales, adressée à M. le
Ministre du Travail et de l’Emploi

- M. Eugène Berger - M. François Biltgen, Ministre du Travail et de l'Emploi

- Question N°281 du 20 octobre 2008 de M. Romain Schneider relative
à l’introduction d’une loi-cadre relative au compte épargne-temps,
adressée à M. le Ministre du Travail et de l’Emploi

- M. Romain Schneider - M. François Biltgen, Ministre du Travail et de
l'Emploi

- Question N°282 du 20 octobre 2008 de M. Claude Adam relative à
l’organisation des cours du soir, notamment des conditions d’admis-
sibilité des élèves à l’examen pratique du CATP, adressée à Mme la
Ministre de l’Éducation nationale et de la Formation professionnelle

- M. Claude Adam - Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de l'Éducation
nationale et de la Formation professionnelle

- Question N°286 du 21 octobre 2008 de Mme Viviane Loschetter rela-
tive à la Convention N°94 de l’Organisation Internationale du Travail,
adressée à M. le Ministre du Travail et de l’Emploi

- Mme Viviane Loschetter - M. François Biltgen, Ministre du Travail et de
l'Emploi

- Question N°289 du 21 octobre 2008 de M. Gast Gibéryen relative à 
la nomination d’une nouvelle direction à la Chambre du Travail,
adressée à M. le Ministre du Travail et de l’Emploi

- M. Gast Gibéryen - M. François Biltgen, Ministre du Travail et de l'Emploi

- Question N°283 du 21 octobre 2008 de M. Gilles Roth relative à
l’avant-projet de loi sur les communautés urbaines, adressée à M. le
Ministre de l’Intérieur et de l’Aménagement du Territoire

- M. Gilles Roth - M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre de l'Intérieur et de l'Amé-
nagement du Territoire

- Question N°284 du 21 octobre 2008 de M. Robert Mehlen relative à 
la création d’un «Marketingboard» dans le secteur de la viande,
adressée à M. le Ministre de l'Agriculture, de la Viticulture et du Déve-
loppement rural

- M. Robert Mehlen - M. Fernand Boden, Ministre de l'Agriculture, de la -
Viticulture et du Développement rural

- Question N°285 du 20 octobre 2008 de M. Roger Negri relative à la
lutte contre l’ostéoporose dans le cadre de la journée mondiale de
l’ostéoporose du 21 octobre 2008, adressée à M. le Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale

- M. Roger Negri - M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale

- Question N°287 du 21 octobre 2008 de M. Alex Bodry relative à la
construction d’un nouvel échangeur à la sortie Burange de la Col-
lectrice du Sud à Dudelange, adressée à M. le Ministre des Travaux
publics

- M. Alex Bodry - M. Claude Wiseler, Ministre des Travaux publics

- Question N°288 du 21 octobre 2008 de Mme Viviane Loschetter
relative aux projets gouvernementaux concernant une réforme de la
législation relative à l’adoption, adressé à Mme la Ministre de la
Famille et de l’Intégration

- Mme Viviane Loschetter - Mme Marie-Josée Jacobs, Ministre de la Famille
et de l'Intégration

* * *

- M. Charles Goerens - M. le Président

7. Déclaration de M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration, sur la situation en Géorgie, suivie d'un débat

- Déclaration: M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l'Immi-
gration

- Débat: M. Laurent Mosar, M. Charles Goerens, M. Ben Fayot, M. Jean Huss,
M. Jacques-Yves Henckes, M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étran-
gères et de l’Immigration

8. Question avec débat N°37 de Mme Viviane Loschetter et de M. Claude
Adam au sujet d'une étude sur le décrochage scolaire au Luxembourg

- M. Claude Adam - Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de l'Éducation natio-
nale et de la Formation professionnelle - M. Claude Adam - Mme la Ministre
Mady Delvaux-Stehres

9. 5805 - Projet de loi portant modification du Code du Travail

- Rapport de la Commission de l'Éducation nationale et de la Formation
professionnelle: M. John Castegnaro

- Discussion générale: Mme Françoise Hetto-Gaasch, M. Eugène Berger, M.
Claude Adam, M. Gast Gibéryen, Mme Mady Delvaux-Stehres, Ministre de
l'Éducation nationale et de la Formation professionnelle

- Vote et dispense du second vote constitutionnel

Au banc du Gouvernement se trouvent: M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre; M. Jean Asselborn, Vice-Premier Ministre; M. Fernand Boden, Mmes
Marie-Josée Jacobs et Mady Delvaux-Stehres, MM. François Biltgen, Mars Di
Bartolomeo, Jean-Marie Halsdorf et Claude Wiseler, Ministres.

(Début de la séance publique à 15.01 heures)
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5934 - Projet de loi portant a) création de
l’administration de la Nature et des Forêts b)
modification du code d’instruction criminelle
et de la loi modifiée du 22 juin 1963 fixant le
régime des traitements des fonctionnaires
de l’État c) abrogation de la loi modifiée du
4 juillet 1973 portant réorganisation de
l’administration des Eaux et Forêts

Dépôt: Monsieur Lucien Lux, Ministre de
l’Environnement, le 15.10.2008

5935 - Projet de règlement grand-ducal
modifiant le règlement grand-ducal modifié
du 22 juin 2000 transposant la directive
96/98/CE du Conseil du 20 décembre 1996
relative aux équipements marins ainsi que
la directive 98/85/CE de la Commission du
11 novembre 1998 modifiant la directive
96/98/CE du Conseil relative aux équi-
pements marins

Dépôt: Monsieur Jeannot Krecké, Ministre
de l’Économie et du Commerce extérieur, le
15.10.2008

5936 - Projet de loi - portant transposition
pour les établissements de crédit de la
directive 2006/46/CE du Parlement euro-
péen et du Conseil du 14 juin 2006 modi-
fiant les directives du Conseil 78/660/CEE
concernant les comptes annuels de
certaines formes de sociétés, 83/349/CEE
concernant les comptes consolidés,
86/635/CEE concernant les comptes
annuels et les comptes consolidés des
banques et autres établissements financiers
et 91/674/CEE concernant les comptes
annuels et les comptes consolidés des
entreprises d’assurance, - et modifiant la loi
modifiée du 17 juin 1992 relative aux
comptes des établissements de crédit

Dépôt: Monsieur Luc Frieden, Ministre du
Trésor et du Budget, le 16.10.2008

5937 - Projet de loi autorisant la partici-
pation de l’État à la construction du centre
intégré pour personnes âgées à Belval-
Ouest à Belvaux

Dépôt: Madame Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégation, le
16.10.2008

5938 - Projet de loi portant réglementation
des compensations et récupérations en
faveur du personnel militaire de carrière
pour sa participation aux entraînements et
instructions militaires ainsi qu’au service de
garde

Dépôt: Monsieur Jean-Louis Schiltz, Ministre
de la Défense, le 16.10.2008

5939 - Projet de loi portant réorganisation
de la Chambre de Commerce

Dépôt : Monsieur Jeannot Krecké, Ministre
de Économie et du Commerce extérieur, le
20.10.2008

3) Du 29 septembre au 3 octobre 2008 s’est
tenue à Strasbourg la 4e partie de la session
ordinaire de 2008 de l’Assemblée parle-
mentaire du Conseil de l’Europe. Y ont
assisté cinq membres de la délégation
luxembourgeoise, à savoir la présidente de
la délégation, Madame Lydie Err, le vice-
président, M. Marcel Glesener, et les
membres respectivement effectifs et
suppléants, M. Charles Goerens, Mme
Anne Brasseur et M. Jean Huss. M. Norbert
Haupert s’est excusé.

Parmi les points à l’ordre du jour, il y a lieu
de relever le débat selon la procédure
d’urgence: «Les conséquences de la
guerre entre la Géorgie et la Russie» auquel
étaient réservées une journée et demie.

Dix orateurs de marque ont pris la parole
lors de la susdite session dans le cadre des
points à l’ordre du jour, à savoir: M. Jorge
Sampaio, Haut Représentant des Nations
Unies pour l’Alliance des civilisations, M.
Yavuz Mildon, Président du Congrès des
pouvoirs locaux et régionaux du Conseil de
l’Europe, M. Jorge Pizarro, Président du
Parlement latino-américain, M. Demetris
Christofias, Président de la République de
Chypre, M. Frank Belfrage, Secrétaire d’État
aux Affaires étrangères de la Suède, repré-
sentant la présidence du Comité des
Ministres, M. Haris SilajdÏiç, Président de la
Présidence de Bosnie-Herzégovine, M.
Mehmet Ali Talat, dirigeant de la commu-
nauté chypriote turque, M. Ángel Gurría,
Secrétaire général de l’OCDE, Mme
Nyamko Sabuni, Ministre de l’Intégration et
de l’Égalité entre les sexes de la Suède et
M. Fredrik Reinfeldt, Premier Ministre de la
Suède.

Il reste à signaler que lors de l’élection d’un
juge à la Cour européenne des droits de
l’Homme au titre du Luxembourg M. Dean
Spielmann a été élu à la majorité absolue
des suffrages exprimés et que son mandat
commencera le 31 octobre pour s’achever
le 31 octobre 2013.

L’Assemblée parlementaire a adopté onze
résolutions, sept recommandations et un
avis.

La première partie de session de 2009 de
l’Assemblée parlementaire du Conseil de
l’Europe se tiendra à Strasbourg du 26 au
30 janvier 2009.

4. Ordre du jour

Mir kommen dann zum Ordre du jour. An
hirer Réunioun vum 16. Oktober huet d’Pre-
sidentekonferenz fir dës Woch folgenden
Ordre du jour virgeschloen:

Haut de Mëtteg hu mer éischtens eng
Froestonn un d’Regierung; zweetens eng
Deklaratioun vum Här Ausseminister iwwert
d’Lag a Georgien mat uschléissender
Debatt; drëttens d’Question avec débat
N°37 vun der Madame Viviane Loschetter
an dem Här Claude Adam zu enger Etüd
iwwert den Décrochage scolaire; véiertens
de Projet de loi 5805, eng Ofännerung vum
Code du Travail. D’Diskussioun fënnt nom
Modell 1 statt.

Muer de Mëtteg sti folgend Punkten um
Ordre du jour: éischtens eng Aktualitéits-
stonn iwwert den neie Plan hospitalier;
zweetens dann d’Question avec débat N°39
vun der Madame Vera Spautz iwwert
d’Caisse nationale des prestations fami-
liales; drëttens de Projet de loi 5882 iwwert
d’Schafe vun der Commission consultative
des droits de l’Homme. Och dës Dis-
kussioun fënnt nom Modell 1 statt.

Iwwermuer evakuéiert d’Chamber dann
éischtens eng Konsultatiounsdebatt iwwert
d’Finanzéierung vun de groussen Infra-
strukturen - dat och nom Modell 1 -;
zweetens de Projet de loi 5818 iwwert
d’Gestion des déchets de l’industrie extrac-
tive - och nom Modell 1 -; drëttens d’Inter-
pellatioun vum Här Ben Fayot iwwert
d’Nationalbibliothéik a véiertens d’Question
avec débat N°38 vum Här Claude Adam
iwwert de Service des sites et monuments.

Ass d’Chamber domat averstanen?

(Assentiment)

Et ass also esou décidéiert.

Mir kommen dann zum véierte Punkt vum
Ordre du jour, der Question urgente N°2912
vum Här Claude Meisch: Question urgente
relative au secret bancaire. Den Här Claude
Meisch huet fënnef Minutten Zäit, fir seng
Fro virzedroen. An d’Regierung huet dann
zéng Minutten Zäit, fir drop ze äntwerten.

Här Meisch, Dir hutt d’Wuert.

5. Question urgente N°2912
de M. Claude Meisch relative
au secret bancaire

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, wann
Der elo um Internet op www.spiegel.de
kuckt, dann ass ee vun de groussen Titele
folgenden: „Steinbrück...“ - dat ass den
däitsche Finanzminister - „...sagt Steuer-
oasen den Kampf an.“ Am Ënnertitel
heescht et: „Finanzminister Steinbrück
prangert auch die Schweiz, Österreich und
Luxemburg an - und droht mit Peitsche statt
Zuckerbrot.“

Wann ech d’lescht Woch hei op dëser Plaz
gewarnt hunn, datt elo an der Suite vun der
Bankekris wäert probéiert ginn, munches
ëmzesetzen, wat Eenzelner bis elo net
konnten ëmsetzen, wat d’international
Finanzplazen ubelaangt, notamment d’lët-
zebuergesch Finanzplaz, dann hunn ech
net gemengt d’lescht Woch, datt et esou
schnell kéint goen, datt Lëtzebuerg an
d’Kräizfeier vun der Kritik kéint geroden.
Nun ass et awer leider esou.

Anscheinend ass et esou, datt den däitsche
Finanzminister an de franséische Budgets-
minister eng Initiativ geholl hunn, fir ronn 20
OECDs-Länner beieneen ze ruffen an do
haaptsächlech iwwert d’Paradis fiscaux ze
diskutéieren.

Et gëtt geschwat iwwert déi mëttelfristeg
Disparitioun vun deene Paradis fiscaux.
Gläichzäiteg gëtt dann awer och do nees
Lëtzebuerg genannt, éischter am Zesum-
menhang awer mam Bankgeheimnis, esou
wéi dat ze liese war.

Och gëtt gesot, datt op OECD-Niveau eng
méi realistesch Lëscht misst erstallt ginn,
wéi déi, déi momentan existéiert, wann et
ëm Paradis fiscaux geet, an och do nees
kënnt dann de Bléck eriwwer op Lët-
zebuerg.

Nun, déi Froen, déi ech gëschter an där
Question urgente formuléiert hunn, waren:
Weess d’Lëtzebuerger Regierung Be-
scheed iwwert déi Initiativ do? Gesi mer eis
als viséiert un?

Falls jo, wat ass d’Attitüd vun der Lëtze-
buerger Regierung par rapport zu deene
Reprochen do, a wéi reagéiere mer dor-
obber?

Wéi gesäit d’Lëtzebuerger Regierung
d’Chance, datt mer op déi Lëscht do
komme respektiv datt mer net op déi Lëscht
do kommen?

Och ginn ech ze bedenken a stellen d’Fro
un d’Lëtzebuerger Regierung, awéiwäit
iwwerhaapt elo hei an dësem Kontext kann
iwwert d’Bankgeheimnis geschwat ginn,
wou mer jo awer wëssen, datt bis ewell kee
gesot huet, datt d’Bankgeheimnis eng vun
den Ursaache vun der aktueller Finanzkris
war, mä datt déi op ganz villen aneren
Niveauen ze siche sinn.

Et schéngt also hei wierklech vun der
Geleeënheet profitéiert ze ginn, fir d’Lëtze-
buerger Bankgeheimnis, souwäit et dann
nach Bestand huet, an d’Diskussioun ze
bréngen, a fir vun der internationaler
Finanzkris ze profitéieren, fir dat ze
maachen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meisch.
Den Här Statsminister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, Ministre des
Finances.- Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, léif Kolleegen, déi Fro, déi den
Här Meisch stellt ënner Drénglechkeets-
form, ass eng Fro, déi sech a kengerlee
Hisiicht un de Finanzminister oder un de
Statsminister riicht, mä un den Trésor-
minister. Deen ass zoustänneg fir déi Froen,
déi mat där Gesamtfro, déi hei invoquéiert
gëtt, zesummenhänken.

Vu dass de Minister Frieden sech awer am
Kuwait an am Katar ophält, fir der Finanz-
plaz Lëtzebuerg weider Clienten zouze-
féieren, déi mer dréngend brauchen, a vu
dass et den Här Meisch ass, deen déi Fro
stellt, deen ëmmerhin deen ass, deen hien
ass, an déi Uspréch huet, déi hien huet,
huet et mer normal geschéngt, dass ech
mech haut de Mëtteg soll hei an der
Chamber presentéieren, fir dem Kolleeg
Meisch op seng Froen eng Äntwert ze ginn.

Den däitsche Finanzminister, deen net zu
menger Bluttgrupp gehéiert, mä zu enger
anerer, an de franséische Budgetsminister,
deen zu enger Bluttgrupp gehéiert, vun där
een net weess, wéi se ausgesäit, déi hu fir
haut eng Sitzung no Paräis aberuff ënner
Form vun enger Invitatioun un all OECD-
Staten, fir iwwert d’Froe vun de sou-
genannte Steierparadieser ze schwätzen.

Contrairement zu deem, wat déi suggestiv
Formuléierung vum Här Meisch géif
gleewen dinn, ass dat eng Invitatioun, déi
dräi Méint al ass. An déi näischt mat der
aktueller Finanzkris ze dinn huet. Well et
muss ee wëssen - déi, déi an der fréierer
Regierung waren, wëssen dat; déi an dëser
sinn, wëssen et och -: D’Thema Bank-
geheimnis ass ee permanent Thema an
Europa. Et ass liicht, hei doriwwer ze
schwätzen. Et ass schwéier, et ze ver-
deedegen an der Europäescher Unioun.

Mir hunn an der Europäescher Unioun eng
Eenegung iwwert d’Besteierung vun den
Erspuernisser erziilt ënner schwieregste
Bedéngungen, géint de Wëlle vun der
Regierung eigentlech, a géint de Wëlle vun
der Chamber prinzipiell. Mä souwuel Re-
gierung wéi Chamber - ech schwätze vun
deene leschte Regierungen a Chamberen -
hunn dee Wee, deen den Här Grethen, den
Här Frieden an ech der Regierung pro-
poséiert hunn, du streng imposéiert hunn,
dunn der Chamber explizéiert hunn an dunn
der Chamber imposéiert hunn, mat-
gemaach, an dat war ee kollektiivt Wierke
vun den Haaptkräften, déi hei am Parlament
vertruede sinn.

Déi europäesch Direktiv iwwert d’Fiscalité
de l’épargne huet, entgéint deem, wat
d’ADR deemools gesot huet, déi deemools
gesot huet, dat wier den Aus, den defini-
tiven Aus fir d’Finanzplaz Lëtzebuerg, der
Finanzplaz Lëtzebuerg kee Millimeter wäit
geschuet, mä huet dem Statsbudget
supplementar Recetten abruecht, wat ee
vläicht bescheidenheetshalber heiansdo
emol sollt agestoen.

Mir hunn un där Sitzung zu Paräis net deel-
geholl. Mir si Member vun der Euro-
päescher Unioun. Mir si Member vun der
OCDE. Mir stinn net ënner belsch-fran-
séischem Invitatiounskommando. An duerfir
hu mer un där Sitzung haut net deelgeholl,
an duerfir ass déi Fro, wat fir eng Attitüd
dass d’Lëtzebuerger Regierung an där
Sitzung bezitt, eng Fro, déi sech net stellt,
well d’Lëtzebuerger Regierung huet zënter
zwee Méint laang scho kloergemaach, si
géif un där Sitzung net deelhuelen, à moins
dass déi proposéiert Konklusioune vun där
Sitzung esou wieren, dass mer mat hinne
kënne liewen. Déi proposéiert Konklusioune

vun där Sitzung sinn awer, dass eng
Equatioun hiergestallt gëtt tëschent Secret
bancaire a Paradis fiscal.

An deem Mooss, wou mer déi Basis-
hypothees do net akzeptéieren, hu mer net
agesinn, firwat dass mer un där Sitzung, déi
eng privat Initiativ vun zwou Regierungen
ass, sollen deelhuelen, well dat hätt dozou
gefouert, dass d’Lëtzebuerger Regierung
haut den Owend erkläert hätt, et wär eng
interessant Sitzung gewiescht, mä mir wiere
mat de Konklusiounen net d’accord.

Vu dass déi, déi invitéiert hunn, zënter Méint
wëssen, dass mir mat de Konklusiounen,
déi ugeduecht gi waren, net d’accord
wieren, huet et mir richteg geschéngt, net
un där Sitzung deelzehuelen, obschonn ech
prinzipiell der Meenung sinn, dass een un
alle Sitzunge soll deelhuelen, fir säi Stand-
punkt ze vertrieden. Mä déi Tatsaach, wéi
déi ganz Affär ugeleiert ginn ass, war esou,
dass mer nëmmen den zweeten, drëtten,
véierten oder fofzéngte Präis kritt hätten.

Duerfir si mer also net an déi Sitzung
gaangen. Dat hu mer ofgeschwat och mat
anere Kolleegen an Europa, notamment den
Éisträicher, déi och un där Sitzung net deel-
geholl hunn. Ech hu gëschter Owend ee
laangt Gespréich mam Éisträicher Finanz-
minister gefouert, ob mer net awer sollten
dohinner goen, fir eise Standpunkt virze-
bréngen, a mir si gemeinsam zur Kon-
klusioun komm, dass eise Standpunkt
eigentlech net esou wier, dass en déi aner
géif esou vun der argumentativer Kraaft hier
op de Réck geheien, dass se op hire
Communiqué géife verzichten.

Duerfir huet et mer geschéngt, de Schued
wier manner grouss, wa mer net do wieren,
wéi wa mer do wieren a mir géife soen, mir
wiere mat allem d’accord, just net mat deem
Punkt.

Den Här Meisch stellt eng zweet Fro. Ech
hale mech hei u säi schrëftlechen Exposé,
mä säi mëndleche war deem plus ou moins
konform. Den Här Meisch freet an enger
zweeter Fro, wéi mer dozou géife stoen,
dass de franséische Budgetsminister, den
Här Woerth, de Reproche formuléiert hätt,
dass mir eis net kéinten op Dauer, dat war
säi Reproche, der Ofschafung - ech inter-
pretéiere säi Propos, mä esou war e ge-
mengt - vum Bankgeheimnis opposéieren a
stattdessen de System vun der Quellesteier,
vum Échange d’informations géifen der
Ofschafung vum Bankgeheimnis préfé-
réieren.

Wéi soll ech dorop reagéieren? Ech
reagéieren dorop am Numm vun dëser
Regierung an am Numm vun der leschter
Regierung.

Mir hunn en Accord an der Europäescher
Unioun fonnt, dass dräi Länner - Éisträich,
d’Belsch, Lëtzebuerg - en Échange d’infor-
mations géife maachen an dass déi aner
Länner kee Bankgeheimnis hätten. Mir
wollten eist Bankgeheimnis net opginn, net
deemools, net elo, an duerfir maache mer
keen Échange d’informations.

Duerfir maache mer d’Quellesteier, an
duerch dee System vun der Quellesteier
kréien déi Staten, déi ronderëm eis leien, an
och déi, déi méi wäit ewech leien, een Deel
vun deene Recetten, déi op der Finanzplaz
Lëtzebuerg realiséiert ginn. Ech muss soen,
déi sinn net substanziell.

Dat kann zwou Ursaachen hunn. Entweder
setzt d’Finanzplaz Lëtzebuerg sech aus ville
Clienten zesummen, déi Steieren hanner-
zéien. Dat sinn net eis Frënn. Mir mengen,
mir géife vun deene profitéieren, mä eis
Frënn sinn net déi, déi hir Steieren an hirem
Heemechtsland hannerzéien.

Ass Lëtzebuerg déi natierlech Ulafplaz vu
Leit, déi an hirer nationaler Kollektivitéit déi
gemeinsam Chargen net wëlle mat-
finanzéieren?

Een, dee mengt, dat wier de groussen
Argumentaire fir d’Finanzplaz Lëtzebuerg,
dee versënnegt sech durabel un de Lëtze-
buerger Statsfinanzen an um Lëtzebuerger
Finanzwiesen. Mir sinn net déi, déi kënnen
op d’Käschte vun den Nopeschlänner
liewen doduerch, dass déi, déi vill Fric
hunn, hir Steieren net bei sech bezuelen an
hir Suen zu Lëtzebuerg ënnerbréngen.
D’Mindestmoral muss sinn. D’Mindestmoral
muss sinn!
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Mä mir stelle fest, dass och ganz vill
Clienten, déi aus Däitschland kommen, aus
der Belsch kommen, aus Frankräich
kommen, hiren eegene Steierautoritéiten
ënnert dem Sigle vun deenen euro-
päeschen Arrangementer deklaréieren, wat
se vu Suen zu Lëtzebuerg hunn. Dat nennt
sech op Lëtzebuergesch „disclosure“. Déi
soen dem däitschen, dem belschen, dem
franséische Fisc, wat se zu Lëtzebuerg
hunn, an déi ginn do besteiert.

Ergo kënne mer net Suen iwwerweisen, déi
schonn eng Kéier ënner Form vu klingender
Münze an deene Statskeese gerabbelt
hunn. Ergo hale mer déi Léisung, déi mer
fonnt hunn, fir gutt.

Et muss ee gesinn, dass déi Léisung e puer
Etappe kennt. Dat gëtt oft vergiess an der
aktueller Diskussioun. Mir bezéien elo eng
10%teg Quellesteier fir déi Leit, déi heiheem
wunnen. Mir hunn eng 20%teg fir déi Leit,
déi am Ausland wunnen. Déi geet awer
graduell erop bis op 35%.

Et war allgemeng d’Meenung an Europa
gewiescht, wéi mer d’Direktiv iwwert d’Fis-
calité de l’épargne ugeholl hunn, dass, wann
een eng 35%teg Quellesteier hätt, dat am
dissuasive Steierfluchtsberäich déiselwecht
Wierkung hätt wéi d’Ophiewung vum
Bankgeheimnis. Do komme mer eréischt hin.
Mir komme lues a lues dohin, well mer lues a
lues nëmmen d’accord waren, eis als Lët-
zebuerg op dee Wee ze beginn.

Deen Dag, wou d’Quellesteier 35% bedréit,
ass d’Quellesteier mindestens esou dis-
suasiv fir Steierflüchtlingen, wéi d’Bank-
geheimnis attraktiv fir Steierflüchtlingen ass.
Also kann ech net a priori agesinn, firwat
dass dat Regelwierk soll geännert ginn.

Mir hunn eng Diskussioun an der Euro-
päescher Unioun, ob aner Finanzproduitë
wéi déi, déi haut am Uwendungsberäich
vun der Fiscalité-de-l’épargne-s-Direktiv
leien, och sollen an den Anzéiungsberäich
vun därselwechter kommen. Et ass eng
Diskussioun, un där mer eis bedeelegen.

Mä fir ze soen, mir kéinten eis op Dauer net
dem Informatiounsaustausch, dat heescht
der Ophiewung vum Bankgeheimnis ent-
zéien, well dat net konform wier mat de
Wënsch, den Erwaardungen an dem posi-
tive Recht vun der Europäescher Unioun,
ass eng falsch Behaaptung.

Mir sinn an engem evolutive Prozess, deen
duerchaus ee Verhandlungsprozess war,
deen an eng positiv Rechtsnorm gegoss
ginn ass, un déi mer eis halen, a vun där
mer och gären hätten, dass déi Nopesch-
state sech géifen dorun halen.

Nun hunn ech zur Kenntnis geholl, wat de
President vun der Franséischer Republik
haut am Europäesche Parlament gesot
huet, dee sech mat Lëtzebuerg séier margi-
nalement beschäftegt huet, opgrond vun
enger Fro vum Europadeputéierte
Goebbels, déi hien net ze beäntwerte gehat
hätt, wa se net gestallt gi wier.

Et ass keng Kritik um Här Goebbels, wëll
ech soen, well ech dat homerescht Ge-
lächter do héieren, mä de franséische Pre-
sident huet op d’Tatsaach reagéiert, dass
de Lëtzebuerger Deputéierte gefrot huet.
Wann ee franséischen Deputéierte mech
iwwert den extrae Steierregime an Europa
am Europaparlament interpelléiert, halen
ech deem och ëmmer e Virtrag iwwer
korsesch an aner steierrechtlech Nischen.
Soufern muss ee wëssen, wie wiem eng Fro
stellt, well ee sech duerchaus denke kann,
wie wiem wat fir eng Äntwert gëtt. Mä déi
Fro vum Här Goebbels, déi war berechtegt,
well hien huet gesot, de gesamte Welt-
finanzsystem misst ëmgestallt ginn.

Hien hat vergiess ze soen, dass Lëtzebuerg
een Deel vun der Welt ass. Dat ass aller-
déngs wouer.

Wa sech de President vun der Republik
iwwert d’Steierparadieser opreegt, rege mir
eis net iwwert déi op? Firwat fille mir eis
eigentlech interpelléiert, souguer de Chef
vun der Oppositioun, wann ee vu Steier-
paradieser schwätzt? Firwat fille mir eis
dann do extra interpelléiert?

Dir zitéiert an Ärer Fro d’Aussoe vum fran-
séische Premierminister, dee gesot huet,
d’Steierparadieser misste verschwannen.

Firwat reegt dat Iech op? Si mir ee Steier-
paradies?

(Interruption)

De franséische Finanzminister huet eis net
opgezielt. Dat ass d’Madame Lagarde, an
déi huet sech zu deene Froen net ge-
äussert. De franséische Budgetsminister
huet gesot, wéi 25 Finanzministeren an
Europa, Lëtzebuerg kéint net virufuere mat
dem Échange d’informations - pardon - mat
der Quellesteier, well d’Belsch ännert de
System. D’Belsch schaaft d’Bankgeheimnis
of, dat ass Iech jo bekannt. De liberale
belsche Finanzminister schaaft d’Bank-
geheimnis of, well en dat net am Intérêt vun
der Belsch fënnt. Da bleiwe mer mat
Éisträich a mat Lëtzebuerg. Dat ass d’Dis-
kussiounslag, den Tabellestand.

❱❱❱ M. le Président.- Mir sinn d’accord fir
dem Statsminister zousätzlech Zäit ze ginn,
bei enger Oppositioun.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, Ministre des
Finances.- Ech géif mengen! Well ech sinn
extra heihinner komm, well den Här Meisch
mer eng Fro gestallt huet.

Den Tabellestand ass, dass nach just Lëtze-
buerg an Éisträich d’Bankgeheimnis wëlle
bäibehalen, an d’Belsch schaaft d’Bank-
geheimnis of. Mir hunn also, an de klas-
seschen Ausdrocksformen, een Alliéierte
verluer, dee fréier iwwregens net eisen
Alliéierte war, mä deen et eréischt ginn ass,
wéi mer eis iwwert d‘Fiscalité de l‘épargne
ze ënnerhalen haten.

Mä mir sollen eis dach net extra inter-
pelléiert spieren, wann de franséische
Premier vun der Ofschafung vun de Steier-
paradieser schwätzt! Si mer, oder si mer net
der Meenung, mir wieren e Steierparadies?
Firwat gëtt hei, an enger parlamentarescher
Fro, de franséische Premier zitéiert mat
sengem Opruff, géint d’Paradis fiscaux vir-
zegoen, wa mer der Meenung sinn, mir
wiere keent? Ech verstinn dat eigentlech
net! Entweder mir sinn et, oder mir sinn et
net! Ech mengen, mir wieren et net. Mä
wann Dir mengt, mir wieren et a mir missten
eis géint de franséische Premier wieren,
dann hutt Der gesot, mir wieren eent. Mä Dir
sidd jo d’accord, dass mer keent sinn. Also
brauche mer eis och net ze wieren.

Ech hunn de franséische Premier an de
franséische President - well mer eis jo
dauernd gesinn, nächtens und tagsüber -,
gefrot, ob se do speziell Iwwerleeungen
iwwer Lëtzebuerg hätten, an de franséische
President an de franséische Premier hu mer
gesot, wa si vu Paradis fiscaux géife
schwätzen, géife se net u Lëtzebuerg
denken. Well se mer dat gesot hunn, soen
ech dat och den Owend an engem Inter-
view vu France 2, dass déi Zwee mer gesot
hätten, et géif net ëm Lëtzebuerg goen. Well
wat een engem esou seet an enger Sitzung,
dat ass jo och wichteg, dass déi aner Leit
dat wëssen. Et ass och wichteg, eleng fir
déi franséisch Regierung, fir déi, déi net där
Meenung wiere vum franséische President
a vum franséische Premierminister, fir ze
wëssen, dass net Lëtzebuerg domat
gemengt ass.

Pour le reste sinn ech der Opfaassung,
dass d’Existenz vum Bankgeheimnis net
ursächlech schold ass un där Finanzkris,
déi mer de Moment erliewen. D’Tatsaach,
dass mer e Bankgeheimnis hunn an een-
zelne Länner an Europa, ass net schold
drun, dass mer déi Finanzkris hunn.

Déi Tatsaach, dass et, duerch d’Bank-
geheimnis ënnerstëtzt, zu enger séier wäit
ausgedehnter Intransparenz vun de Finanz-
produkter an der Welt komm ass, déi
Tatsaach kann ech allerdéngs net of-
streiden. Mä ech gesi keen extrat lëtze-
buergescht Beméien an deem Zesummen-
hang. Mä dass et aner Territoirë gëtt, och an
der Europäescher Unioun, och d‘britesch
Kanalinselen, déi Produkter an d’Welt gesat
hunn, déi zur Intransparenz bäigedroen
hunn - dat ass net esou séier eise Fall, wéi
dee vun aneren -, dat kann een net con-
testéieren.

Lëtzebuerg ass esou wéineg schold un der
Finanzkris, déi mer de Moment erliewen, wéi
den Olympique vun Äischen schold drun
ass, dass Bayern München net däitsche
Fussballmeeschter ginn ass.

(Hilarité)

Mä, wa Fussball gespillt gëtt no Regelen,
déi net iwwerall déiselwecht sinn, wa
Fussball gespillt gëtt no Regelen, wou deen,
dee méi klug ass wéi deen aneren, well e
méi spéit aus der Kabinn kënnt oder
während der Paus keen Téi zerwéiert, mä
en Aschléiferungsmëttel, da kann dat
duerchaus dozou bäidroen, dass de Finanz-
system net fonctionnéiert. Ergo musse mer
bereet sinn, an der Europäescher Unioun,
net an der OECD, iwwer Weeër ze
schwätzen, wéi een nocif Ausflëss vun der
Persistenz vu Bankgeheimnisser op een-

zelnen europäesche Finanzplaze kann
évitéieren.

Mir sollen an déi Diskussioun eragoen ouni
Angscht. Déi Leit, déi Argumenter virbrén-
gen, séier, oft séier richteg Argumenter
géint d’Bankgeheimnis, déi hu Recht, mä si
hunn net op der ganzer Linn Recht. Déi Leit,
déi Argumenter virbrénge fir d’Bankge-
heimnis, déi hunn och Recht, mä si hunn net
op der ganzer Linn Recht. Mir mussen also
kucken, wéi mer an den nächste Joren déi
zwou Positiounen openee bréngen.

Déi Virstellung allerdéngs, dass de ganze
Finanzsystem vun der Welt geännert muss
ginn, just dass zu Lëtzebuerg näischt sech
däerf änneren, dat ass eng, där ech net ka
spontan unhänken. D’Insistenz vun der
Regierung allerdéngs, fir d’Bankgeheimnis
ze verdeedege géint Argumenter, déi net
méi wäert sinn, wéi déi Argumenter, déi fir
d’Bankgeheimnis schwätzen, déi ass och
integral. Et ass eng Diskussioun, déi mer
musse mat eise Partner a Frënn an der
Europäescher Unioun féieren, a mir féiere
se och.

Lëtzebuerg gëtt muer de Moien net d’Bank-
geheimnis op, mä Lëtzebuerg bedeelegt
sech un all Diskussioun, déi zu méi Trans-
parenz op de Finanzmäert bäidréit, a Lëtze-
buerg wäert an deem Kontext verlaangen,
dass all aner extra Steierregelungen, déi et
soss op den Territoirë vun der Europäescher
Unioun gëtt, engem kriteschen Examen
ënnerworf ginn, dee mindestens esou in-
tensiv ass, wéi deen, deem eist Bank-
geheimnis ënnerworf gëtt.

Lëtzebuerg wäert och drop opmierksam
maachen, wéi mer dat déi lescht siwen,
aacht Joer gemaach hunn, an zwou ver-
schiddene Regierungskompositiounen,
dass aner Extraen, déi aner Länner hunn,
gradesou kritesch gekuckt ginn. Der Welt
entsteet manner Schued duerch een intel-
ligent applizéiert Bankgeheimnis zu Lët-
zebuerg - wat ee muss iwwerpréiwen, ob
dat op déi nächst 20 Joer ka bestoe bleiwen
-, wéi der Welt Schued entsteet duerch de
Waffenexport vun deene Länner, déi eis
kritiséieren.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Stats-
minister.

Här Meisch, hutt Dir eng zousätzlech Fro?

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Ech soen
dem Premier- a Finanzminister Merci fir
seng Explikatiounen.

D’Fro ass gestallt ginn, ob ech Lëtzebuerg
als Paradis fiscal géif betruechten, well ech
déi Fro hei gestallt hunn, a well et jo offen-
sichtlech ëm d’Paradis fiscaux geet am
Zesummenhang mat där Réunioun, déi haut
zu Paräis stattfënnt. Ech wëll net soen, datt
ech dee Lien gemaach hunn. Ech hunn hei
just déi international Press an och déi
däitsch Press zitéiert, wou steet: „Stein-
brück sagt Steueroasen den Kampf an“,
„Steinbrück prangert auch die Schweiz,
Österreich und Luxemburg an“. Dat
heescht, do gëtt ganz kloer och Lëtzebuerg
viséiert, an ech fannen et ganz normal, datt
e lëtzebuergeschen Deputéierten, datt
d’Lëtzebuerger Chamber sech dorëm
Suerge mécht an dofir och hei däerf Froe
stellen.

Ech si frou ze héieren, wann de Premier-
minister seet, datt op där Réunioun, déi haut
zu Paräis stattfënnt, Lëtzebuerg net viséiert
ass. Allerdéngs froen ech mech dann och,
firwat et esou ass, datt mer net dohinner
gaange sinn, well mer jo offensichtlech mat
deene Konklusiounen, déi souwisou schonn
am Virfeld gezu gi sinn, finalement net
kënnen d’accord sinn. Dat schéngt mer
nach ze klären ze bleiwen.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, Ministre des
Finances.- Ech hunn, Här President, a
kenger Sekonn gesot, dass Lëtzebuerg net
duerch déi Réunioun zu Paräis viséiert wier.
Ech hu gesot, dass déi Konklusiounen, déi
proposéiert gi sinn als Resultat vun där
Paräisser Konferenz, drop erausgelaf si fir
ze soen, dass ee Land, wat e Bankge-
heimnis huet, an der Kategorie vun de
Steierparadieser anzereien ass, an ech hu
gesot, Lëtzebuerg wier keent, well, dat soen
ech elo derbäi, de Secret bancaire zu
Lëtzebuerg virun dem Untersuchungs-
riichter och net kann invoquéiert ginn; den
Untersuchungsriichter ka sech selbst-
verständlech doriwwer ewechsetzen.

Et gouf keng Ursaach fir dohinner ze goen.
Wa vu vireran an enger Konklusioun steet,
mat där 20 Länner d’accord sinn - huelt
iwwregens zur Kenntnis, dass 20 industria-
liséiert Länner domat d’accord sinn, huelt
dat emol ganz gutt zur Kenntnis! -, dass ee
Bankgeheimnis gläichzesetzen ass mat
engem Steierparadies - eng Meenung, déi
mir net deelen an déi ech net deelen -, un
esou Konklusioune wëlle mer net deel-

huelen. Mir hunn och allen Autoritéiten, déi
invitéiert hunn, vun Ufank u gesot, wann et
esou géif goen, wiere mer do net derbäi.

Dass den däitsche Finanzminister, all
Finanzminister, all däitsch Finanzministeren
zënter 20 Joer soen: Bankgeheimnis ass
gläich Steierparadies; dass d’franséisch
Finanzministeren zënter 20 Joer dat soen,
déi belsch souguer heiansdo och - bis se
gemierkt hunn, dass se selwer mat an der
Affär drunhungen -, an all aner europäesch
Finanzministeren, dat kann Iech vläicht e
Gefill derfir ginn, wéi lëschteg dass et ass,
fir lëtzebuergesch Bankplazinteressen an
Europa ze verdeedegen.

Ech si keen Unhänger vum Bankgeheimnis,
dat hunn ech heibannen oft zu Protokoll
ginn. Bankgeheimnisser si net erfonnt ginn,
fir dem Finanzminister zu Hëllef ze kommen.
Si sinn eigentlech erfonnt ginn, fir just de
Géigendeel ze bewierken. Allerdéngs leeën
ech och vill Wäert drop, dass de Schutz vun
der Privatsphär virum Stat vum eenzelne
Bankclient och en eegene Wäert ass, an et
geet ëmmer drëm, déi Intersektioun ze
fannen tëschent Bankgeheimnis an dem
normale Fonctionnement vun enger Finanz-
plaz.

Déi, déi zu Lëtzebuerg mengen, dës
Finanzplaz géif just bestoe wéinst dem
Bankgeheimnis, déi ire sech fundamental!
Déi, déi mengen, d’lëtzebuergesch Finanz-
plaz hätt eng Zukunft just, well mir als
isoléierten Uert, zesumme mat Éisträich, an
der Europäescher Unioun e Bankgeheimnis
hätten, déi ire sech fundamental!

Dës Finanzplaz besteet just viru wéinst der
Qualitéit vun hire Finanzprodukter, wéinst
deem Sech-Abannen an en internationaalt
Regelwierk. Déi Noutwendegkeeten hunn
an de leschte Méint, Wochen an Deeg a
Stonnen zougeholl, an doraus musse mer
de Stoff maachen, aus deem d‘zukünfteg
Lëtzebuerger Finanzstanduertpolitik ge-
maach gëtt.

D’lëtzebuergesch Regierung seet net, dass
mer d’Bankgeheimnis muer ofschafen.
Wann Dir sot, dass d’Bankgeheimnis ënner
alle Fäll, an ënnert där Form, wéi et elo
besteet, muss mordicus bäibehale ginn,
egal wat an der Welt passéiert, da musst
Der dat zum Ausdrock bréngen.

Meng Meenung ass dat net. Ech sinn der
Meenung, dass mer hei am rouege Ge-
spréich mam Secteur, am rouege Gespréich
mat eise Partner an der Europäescher
Unioun - esou wéi mer dat an der leschter
Legislaturperiod och gemaach hunn a
Saache Besteierung vun den Erspuernisser -,
musse Léisunge fannen, déi bei eis passen,
bei eis Ambitioun, déi mer soss fir d’Welt
hunn, bei eis moralesch Uspréch, déi mer
hunn, wann et ëm d‘uerdnungspolitesch
Gestaltung vun de Verhältnisser an der Welt
geet, an déi zu de Virstellunge passen, déi
eis Partner an Europa hunn.

Wann alles ännert, ass et falsch fir dovunner
auszegoen, zu Lëtzebuerg dierft guer
näischt änneren. Wann een net weess, wat
alles ännert, ass et falsch fir dovunner aus-
zegoen, zu Lëtzebuerg misst fir d’éischt
emol alles änneren, ier déi aner eppes
änneren.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Stats-
minister. Ech géif proposéieren, fir elo mat
där Diskussioun opzehalen.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
a wéi enger Prozedur si mer hei, wann ech
gelift?

❱❱❱ M. le Président.- Mir sinn an der Pro-
zedur vun enger „Question urgente“, mat
eng Kéier „Parole après ministre“. Eng Kéier
„Parole après ministre“, an dann huet et
sech.

(Interruptions)

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Ech wëll
hei, Här President, nach eng Kéier prezi-
séieren, datt ech aus den Ausféierunge vum
Här Statsminister eraushéieren hunn, wéi
wann hien der Meenung kéint sinn, et géifen
der ginn - an ech géif zu deene gehéieren -,
déi mengen, d’Finanzplaz zu Lëtzebuerg
géif just nach um Bankgeheimnis foussen.
Ech weess net, wéi de Statsminister do-
robber kënnt, mä hie soll mer da wann ech
gelift Zitater sichen, wou hien zu där doter
Konklusioun komm wär, falls hien déi sollt
esou geholl hunn.

De Statsminister huet richteg gesot, datt ee
muss a rouege Gespréicher doriwwer
schwätzen, mat de Partner. Da soll…

❱❱❱ M. le Président.- Här Meisch!

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- …een och
a rouege Gespréicher heibannen doriwwer
diskutéiere kënnen. Dat wär mer dann awer4488 www.chd. lu
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wichteg, datt mer sachlech an ouni géi-
gesäiteg…

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Da maache
mer dat an enger anstänneger Prozedur,
Här Meisch, net einfach esou…

(Interruptions)

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- …däerf ee
sech dann och Gedanke maachen, wann
op internationaler…

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Dir kënnt Iech
Gedanke maachen, mä an enger Prozedur,
déi d’Chamber sech hei ginn huet!

❱❱❱ M. le Président.- Här Statsminister,
Dir hutt dat lescht Wuert elo.

❱❱❱ M. Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État, Ministre des
Finances.- Här President, ech si frou, dass
Dir mat Ärer Autoritéit mir dat lescht Wuert
gitt.

(Hilarité)

Meng natierlech Modestie, déi Dir alleguer
appréciéiert, bréngt mech dozou fir mäi
Wuert net als dat lescht Wuert ze appré-
ciéieren, mä och net als dat virlescht.

Ech hu mam Här Meisch kee Sträit. Ech
halen et fir normal, dass ee vun den Oppo-
sitiounschefen déi Fro hei stellt. Obschonn
ech am Fong net zoustänneg sinn, hunn
ech awer fonnt, wéinst der Qualitéit vun
deem, deen d’Fro stellt, misst ech heihinner
kommen.

Den Här Meisch gëtt hei zu Protokoll - wou-
fir ech him dankbar sinn -, dass d’Lëtze-
buerger Finanzplaz net eleng um Bank-
geheimnis hält, an dass mer mat den
Acteure vum Secteur, mat eise Partner an
Europa, mat deenen, déi eis an der Welt
observéieren a mat deene mer commer-
céieren, mussen zu gemeinsame Léisunge
kommen, fir dass mer deen internationale
Finanzsystem an d’Uerdnung kréien,
nodeem mer allen zwee zum Ausdrock
bruecht hunn, dass d’Existenz vum Lëtze-
buerger Bankgeheimnis déi Finanzkris hei
nu wierklech net ausgeléist huet.

Mä wann all Regele geännert ginn, wa mer
zu enger Refondatioun vum „capitalisme de
spéculation“ kommen a gäre vun deem
„capitalisme aventurier“ ewechkommen an
en „capitalisme d’entreprenariat“ - wat een
typesch liberale Gedanken ass, deem ech
unhänken -, da musse mer dovunner iwwer-
zeegt sinn, dass mer eis selwer musse Froe
stellen iwwert d’Aart a Weis, wéi mer
bestëmmte Saache maachen, ouni dass
mer Virleeschtunge maachen, déi unila-
terale Charakter hätten. An deem Sënn
fannen ech, dass dat, wat de Kolleeg
Meisch a wat ech selwer hei zum Ausdrock
bruecht hunn, deem entspriechen, wat dem
Lëtzebuerger gesonde Mënscheverstand
och entsprécht.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci. Mir kommen
dann zur Heure de questions.

6. Heure de questions au
Gouvernement

Mir hunn eng Froestonn un d’Regierung.
D’Deputéierten hu jeeweils zwou Minutten
Zäit, fir d’Fro virzedroen. D’Regierung huet
véier Minutten Zäit, fir drop ze äntwerten. Et
gëtt ofgewiesselt tëschent der Majoritéit an
der Oppositioun.

Mir fänken u mat der Fro N°279 vum Här
Marco Schank un den Här Bauteminister
iwwert de Bau vum Klierfer Lycée. Här
Schank, Dir hutt d’Wuert.

- Question N°279 du 21 octobre
2008 de M. Marco Schank relative à
l’état d’avancement du projet du
lycée de Clervaux, adressée à M. le
Ministre des Travaux publics

❱❱❱ M. Marco Schank (CSV).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, nodeem
datt de Réidener Kanton ee wonnerschéine
Lycée krut, sinn d’Leit aus dem nördlechen
Norden ëmsou méi ongedëlleg, well se och
gären en neie Lycée hätten. Net méi spéit
wéi gëschter huet sech nees déi Initiativ zu
Wuert gemellt, déi fir ee Lycée am Klierfer
Kanton antrëtt.

Ech wollt deemno den Här Bauteminister
froen, wou mer do mat den Aarbechten dru
sinn, wéi et mat der Etüd ass, déi entaméiert
gouf, respektiv mat dem Avant-projet, a wéi
et mat den Terrainen ass, déi virun allem
och an der Peripherie vum eigentleche
Bausite sollten ugeschaaft ginn. Dat wier
meng Fro.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Baute-
minister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics.- Merci, Här President.

Fir op déi Fro do ze äntwerten, wëll ech just
soen, datt mer beim Lycée vu Klierf an där
normaler Prozedur sinn, déi mer eis hei
zesumme ginn hunn. Et ass eng Prozedur,
déi doranner besteet, datt mer, anescht wéi
dat viru véier, fënnef Joer nach de Fall war,
eis Preparatiouns- an eis Programmatiouns-
phasen esou maachen, datt mer dee
Programm, dee mer an dëser Phas hikréien,
méi wäit drécken a méi definitiv maachen,
wéi dat soss de Fall war. Dat heescht awer
an der Praxis, datt déi Programmatiouns-
prozedur e wéineg méi Zäit brauch.

Mir haten am Januar dëst Joer eng éischt
Sitzung iwwert de Rahmenprogramm vun
der Schoul, wou doriwwer geschwat ginn
ass, wat genee an déi Schoul komme soll.
Den 28. Oktober wäert probéiert ginn, dee
Programm ze finaliséieren, also all déi
Aarbechten esou ze maachen, datt mer
kënnen an déi nächst Etapp goen. Et wäert
e Lycée vu 640 Schüler ginn, e Lycée
technique de proximité, mat normale Säll,
Spezialsäll, Atelieren, Sportsinfrastrukturen,
a mir hoffen, datt mer dëse Mount dee
Programm nach finaliséiert kréien.

Déi nächst Prozedur ass dann, datt mer bis
zum Enn dës Joers wëllen en Appel de
candidatures maachen, wou souwuel d’Ar-
chitekte wéi d’Bureaux d’études gefrot ginn,
fir ze kandidéieren. Dat soll bis Enn dës
Joers dann och geschéien, wa mer
d’Kandidaturen erëmkréien. D’Designatioun
vum Architekt a vum Ingenieursbüro soll
Ufank 2009 gemaach ginn. Eng Planifi-
katioun brauch, wéi bei all Lycée - inklusiv
wéi beim Lycée Réiden zum Beispill, dee
relativ schnell gebaut ginn ass -, zwee bis
dräi Joer, ier mer prett si fir ze bauen. Esou
e Lycée wéi deen hei, dee brauch zwee bis
dräi Joer Bauzäit.

An Zwëschenzäit ass et esou, datt
d‘Terrainen, déi vum Stat kaaft gi sinn, nach
mussen assainéiert ginn. Dat sinn Aar-
bechten, déi elo kënnen ulafen, esou datt
mer prett si mat dem Assainissement, wann
d’Programmatioun, d’Ausaarbechtung vum
Text zesumme mat der gesamter gesetz-
lecher Prozedur fäerdeg ass.

Wat den Akaf vum Terrain ugeet, esou wësst
Der, datt mer elo den Terrain hunn, fir de
Lycée drop ze bauen. Et ass esou, datt
niewent deem Terrain, deen actuellement
am Statsbesëtz ass, nach en aneren Terrain
existéiert, wou Négociatioune waren, a wou
et eng Bereetschaft vum Stat gëtt, fir deen
Terrain och ze kafen. Mat deenen Négo-
ciatioune si mer awer an dësem Moment
nach net zum Schluss komm. Ech weess
och net, ob mer do en Accord mat dem
Propriétaire fannen.

Dat war awer nëmme geduecht, fir eng
eventuell zukünfteg Extensioun vum Lycée
ze maachen. Ob et an deenen Négo-
ciatioune wäert zu engem Accord oder
Désaccord kommen, stellt de Projet, esou
wéi mer en elo concevéieren, net a Fro. Dee
Projet ka realiséiert ginn op deem Terrain,
dee mer elo hunn, a wäert och an deenen
Délaien, déi ech virdru genannt hunn, rea-
liséiert ginn, wann alles riicht leeft, a wa mer
net an de Prozeduren, wéi et alt heiansdo
virkënnt, en Accident kréien. Ech denken an
ech hoffen net, datt dat de Fall wäert sinn.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
D’Fro N°280 vum Här Berger riicht sech un
den Aarbechtsminister a bezitt sech op de
Personalstatut vun der CFL an op déi
nächst Sozialwahlen. Här Berger, wann ech
gelift.

- Question N°280 du 20 octobre
2008 de M. Eugène Berger relative
aux dispositions dans le statut du
personnel des CFL réglant la pro-
cédure pour les prochaines
élections sociales, adressée à M. le
Ministre du Travail et de l’Emploi

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, ech hunn
effektiv eng Fro un den Aarbechtsminister
par rapport zu den Dispositioune fir
d’Sozialwahle respektiv d’Erneierung vun
de Personaldelegatiounen, déi den 12.
November dëst Joer wäerte stattfannen.

Et ass esou, datt bei der CFL eng Note
erauskomm ass, déi sech op de Statut vum
Personal bezitt an déi ënner anerem sti-
puléiert, datt nëmmen déi professionell
Organisatioune kënnen eng Lëscht fir
d’Wahle vum 12. November presentéieren,
déi 10% vum Personal representéieren an
op d‘mannst 299 Memberen hunn. Eng

zweet Dispositioun aus där Note seet, datt
bei der CFL d’Délégation principale hei
simultan mat der Délégation divisionnaire
gewielt géif ginn.

Dat sinn op alle Fall schonn zwee Punkten,
déi schéngen a mengen Ae contraire ze
sinn zu deene verschiddenen Dispositioune
vum ofgeännerte Reglement vum 21.
September 1979, an deem verschidden
Detailer vun de Sozialwahle geregelt ginn.

Dofir meng Froen un den Aarbechts-
minister: Huet de Minister, respektiv d’ITM,
Kenntnis dovunner? Kann hien och con-
firméieren, datt déi Punkten am Fong geholl
contraire sinn zu deem Reglement, res-
pektiv gedenkt de Minister eppes ze ënner-
huelen, fir datt dann och d’Personalstatute
vun der CFL ëmgeännert ginn, fir datt se
konform zu de Reglementer sinn?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Här Biltgen, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Merci, Här President.
Ech stellen emol fir d’éischt fest, dass den
Här Berger sech um Adressat iert, well
zoustänneg fir de Statut vun den CFL ass
net den Aarbechtsminister, mä den Trans-
portminister.

Zweet Remarque: Et handelt sech beim
Statut wéi beim Code du Travail ëm zwee
Gesetzer. Ech weess net, wat am Statut
steet, dat huet mech och net ze interes-
séieren. Dofir ginn ech emol dovunner aus,
dass dat, wat den Här Berger hei gesot
huet, och esou am Statut steet.

Wann et e Konflikt zwëschent zwee Ge-
setzer gëtt, dann ass et net un engem
Minister fir ze décidéieren, virun allem net
dee vun deem zweete Gesetz, dass dat
konform wier oder net. Dann ass souwisou
am Endeffekt héchstens de Riichter - wann
e sollt befaasst ginn - kompetent fir dat ze
vidéieren.

Zwee Gesetzer, do muss ee kucken, wat de
Conflit de loi ass. Et muss ee kucken, ob
verfassungsrechtlech Problemer do sinn. Et
ass net um Minister dat ze maachen.

Dobäi wëll ech soen, wann e Geriicht da
géif eventuell domadder befaasst ginn, da
misst de Riichter eigentlech zwee Prinzipien
analyséieren. Deen éischten ass deen,
specialia generalibus derogant, dat heescht
e Spezialgesetz steet ëmmer iwwert dem
Generalgesetz. Dat heescht, wann am
Statut vun den CFL spezial Regelunge vir-
gesi sinn, da priméieren déi iwwert de Code
du Travail. Dat ass en allgemengt Prinzip.

Dat Zweet ass, wann een dergéint wëllt
virgoen, da misst ee scho beweisen, dass
de Salarié, net d’Organisation syndicale, mä
dass de Salarié duerch de Statut vun den
CFL manner Protektioun hätt wéi d’all-
gemeng Protektioun vum Code du Travail.
Esou dass ech nach eng Kéier soen, dass
déi Fro sech eigentlech net un den Aar-
bechtsminister adresséiert, mä héchstens,
wa se sech géif un e Minister adresséieren,
un den Transportminister, an am Endeffekt,
wann et wierklech géif hei haart op haart
kommen, un de Riichter.

❱❱❱ M. le Président.- Merci. Nächsten
ass den Här Romain Schneider. Seng Fro
adresséiert sech un den Aarbechtsminister
iwwert d’Aféierung vun enger Loi-cadre zum
Compte épargne-temps.

- Question N°281 du 20 octobre
2008 de M. Romain Schneider rela-
tive à l’introduction d’une loi-cadre
relative au compte épargne-temps,
adressée à M. le Ministre du Travail
et de l’Emploi

❱❱❱ M. Romain Schneider (LSAP).- Wéi
Der all wësst, trëtt an zwee an engem hallwe
Mount, den 1. Januar 2009, d’Gesetz vum
Statut unique a Kraaft. Nieft enger Harmoni-
satioun vun den Aarbechter- an Employés-
statuten, dem Aféiere vun enger Gesond-
heetskeess oder nach der Lounfortzuelung
am Krankheetsfall, gesäit d’Gesetz awer
och nach Neierungen am allgemengen
Aarbechtsrecht vir. Esou zum Beispill den
Ëmgank mat den Iwwerstonnen, wou
d’Gesetz d’Aféierung an d’Benotze vun
engem Compte épargne-temps ernimmt,
also engem Zäitspuerkont, wou geschafften
Iwwerstonne kënnen agespuert ginn, fir zu
engem spéideren Zäitpunkt benotzt ze ginn.

Fir esou engem Compte épargne-temps
awer eng legal Basis ze ginn, muss ee
Kadergesetz hier, wéi dat och de Statsrot an
d’Chambre de Commerce bemierkt hunn.
Dëst ass bis haut awer nach net um
Instanzewee.

Well awer d’Aféierung vun esou engem
Kadergesetz ëmmer méi laang op sech
waarde léisst, riskéiert een am Endeffekt x
verschidde Modeller mat deene ver-
schiddenste Modalitéiten an de Betriber vir-

zefannen. Dëst wier da schlussendlech
deene meeschte Betriber an hire Salariéen
net onbedéngt ee groussen Déngscht ge-
leescht. Virun allem kéint d’Kadergesetz de
Salariéen awer hir gespuerten Zäit garan-
téieren, och beim Fall vun enger Faillite.

An deem Zesummenhang, wéi gesot, meng
Fro un den Aarbechtsminister, wéini hie
gedenkt dëse Projet de loi an der Chamber
ze déposéieren.

Zweetens, an engem Interview am „Tage-
blatt“ vum 21. Mee 2008 huet de Minister
gesot, datt - ech zitéieren, awer op Lëtze-
buergesch iwwersat -: „Mir hoffen, nach an
deenen nächste Wochen een Avant-projet
de loi zur Diskussioun fräizeginn.“ Ass
dësen Avant-projet de loi derbäi, vun de
Sozialpartner ënnert d’Lupp geholl ze ginn?

An dann drëttens, am Juli 2004 huet de
Wirtschafts- a Sozialrot een ausféierlechen
Avis zu den Zäitspuerkonten ausgeschafft.
Kann een dovunner ausgoen, datt de Projet
de loi den Haaptiwwerleeunge vun dësem
Avis Rechnung dréit?

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Aarbechts-
minister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Merci, Här President.
Dozou véier Remarquen.

Déi éischt ass déi: Et ass net esou, dass, wa
mer kee Gesetz hätten, et keng Aarbechts-
zäitkonte kéinte ginn, well mir hunn Aar-
bechtszäitkonten. Déi meescht ginn iwwert
d’Sozialpartner an de Kollektivverträg
schonn duerbruecht. Dass ech selwer
ëmmer derfir plädéiert hunn, e Gesetz ze
maache mat engem allgemenge Kader, ass
virun allem, fir eng Rumm deenen Entre-
prisen an deene Salariéen ze bidden, déi
net ënner Kollektivverträg falen.

D’Gesetz, op deem mer schaffen, gesäit
also dofir zwou Saache vir. Engersäits
d’Basisdispositioune fir déi Betriber, déi net
ënner Kollektivverträg falen, a weider-
gehend Bestëmmungen, déi nëmmen
d’Kollektivverträgpartner kënne maachen.
Well eis Philosophie - an och meng perséin-
lech als Aarbechtsminister – déi ass, dass
mer méi Sozialpartnerschaft brauchen a
manner Gesetz.

Zweet Remarque, dat ass zum Wirtschafts-
a Sozialrot: Et ass richteg, dass mer eis op
dem Wirtschafts- a Sozialrot säin Avis
baséieren; esou hu mer dat och an der
Regierungserklärung virgesinn.

Allerdéngs muss ee soen, dass een do-
madder net vill ufänke kann, well dee just
allgemeng Prinzipië seet, awer net Detail-
prinzipien. Dat, wat de Salarié, wat de
Betribschef interesséiert, dat sinn d’Detail-
prinzipien. Déi sinn net esou einfach.

Dofir eng drëtt Remarque: Deen Avant-
projet hu mer ausgeschafft, deen hu mer
nach net de Sozialpartner ginn. Dat ass
richteg. Well wann ee wëllt en uerdentlecht
Zäitspuerkontegesetz maachen, da muss
een net nëmmen aarbechtsrechtlech
Problemer léisen, da muss een och fiskal-
rechtlech Problemer a Sécurité-sociale-
rechtlech Problemer léisen.

Deen Avant-projet de loi, deen effektiv scho
fäerdeg war virun der grousser Vakanz, ass
elo bei eise Kolleegen, déi zoustänneg si fir
d’Sécurité sociale, a fir d’Steieren ass deen
elo op déi lescht Iwwerpréiwung weiderge-
schéckt ginn. Wann déi fäerdeg sinn an eis
soen, dass dat dote geet, da wäert och dee
Moment dann de Regierungsrot saiséiert
ginn.

Wat mech dann zu där véierter Remarque
bréngt an zur Äntwert op déi éischt Fro:
Dass ech natierlech hoffen, esou séier wéi
méiglech déi kënnen ze deponéieren, mä et
huet kee Wäert, en net fäerdege Projet ze
deponéieren. Déi Zäitspuerkonte si bis elo
ëmmer dru gescheitert, well et eben net
nëmmen eng aarbechtsrechtlech Fro ass,
mä well et eng Fro ass, déi a ganz vill aner
Domänen erageet; a wann déi net geléist
sinn, notamment och déi, déi den Här
Schneider ugeschwat huet vun der Solva-
bilitéit, da gëtt et näischt.

Dat ass alles méi einfach gesot wéi
gemaach, mä ech si gudde Mutts, dass mer
dat an deenen nächste Wochen nach
wäerten diskutéieren.
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❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
D’Fro N°282 vum Här Claude Adam riicht
sech un d’Erzéiungsministesch a befaasst
sech mat den Owescoursen an de prakte-
schen Exame vum CATP. Här Adam, Dir hutt
d’Wuert.

- Question N°282 du 20 octobre
2008 de M. Claude Adam relative à
l’organisation des cours du soir,
notamment des conditions d’ad-
missibilité des élèves à l’examen
pratique du CATP, adressée à Mme
la Ministre de l’Éducation nationale
et de la Formation professionnelle

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären,
Madame Minister, eisen Informatiounen no
gëtt de Lycée technique du Centre eng ronn
60 Schüler d’Chance, fir hiren CATP-
Ofschloss an Owescoursen nozehuelen. Bei
de 60 Schüler handelt et sech gréissten-
deels ëm sougenannten Décrocheurs
scolaires; a mir begréissen et ausdrécklech,
datt den LTC dës Méiglechkeet ubitt.

Wann dës Schüler regelméisseg an hir
Owescoursë vun der 10e, 11e an 12e profes-
sionnelle, commerce et administrative ginn,
kënne se och den theoreteschen Exame
maachen. Fir hire prakteschen Examen ze
maachen, mussen dës Schüler zwee Joer
am administrative Beräich schaffen. Eisen
Informatiounen no géifen dës Schüler
nëmmen op 11e kommen, wa si en Aar-
bechtskontrakt am administrative Beräich
hätten.

Hei bäisst sech dann awer d’Kaz an de
Schwanz. Onqualifizéiert Jugendlech fanne
keng Aarbecht, well se keng Qualifikatioun
hunn. Déiselwecht Jugendlech kréie keen
Zougank zur Qualifikatioun, well se keng
Aarbecht hunn.

Déi meescht vun deene betraffene Schüler
sinn eisen Informatiounen no entweder am
Chômage oder hunn zwar eng Aarbecht,
awer net am administrative Beräich.

Madame Minister, sinn eis Informatioune
richteg? Ass et och esou, datt déi Schüler,
déi hire Schoulofschloss wëllen nohuelen,
effektiv ëmmer méi jonk ginn? Dat heescht,
mir hunn et hei ëmmer méi mat enger École
de la deuxième chance ze dinn a manner
mat enger Formation continue.

Wéi wëllt de Ministère esou Schüler weider
motivéieren an encouragéieren? Ass et
denkbar, d’Angebot vun dëser École de la
deuxième chance auszebauen?

❱❱❱ M. le Président.- Kolleegen, vu datt
den Här Aarbechtsminister Terminer huet a
well mer a Verzuch sinn, freet en, fir d’Froen
286 an 289 elo direkt kënnen ze behan-
delen. Sidd Der domadder d’accord?

(Assentiment)

Madame Minister, wann ech gelift.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Här President,
den Här Adam stellt mer eng Fro, wou ech e
Freideg e Mail krut, wou alles dat drasteet,
wat den Här Adam elo a senger Fro gesot
huet. An effektiv hunn ech e Méindeg, also
gëschter, e Bréif un den Direkter vum Lycée
technique du Centre geschéckt, fir ze prezi-
séieren, ëm wat et geet.

Fir déi, déi de Mail net kruten - ech weess
awer net, ob där heibanne sinn - wéilt ech
just soen, dass dat eng Formatioun ass,
Owescoursen, fir an der Formation profes-
sionnelle zu engem CATP am Commerce an
administratif ze kommen.

D’Formation professionnelle ass par défi-
nition eng Kombinatioun vu Schoulaus-
bildung an Ausbildung an der Praxis, an
dofir gi jo Contrats d’apprentissage ge-
maach. Dat heescht, et muss een e Contrat
d’apprentissage maachen, fir Léierjong
oder Léiermeedchen ze ginn.

Elo ass et esou, wat den CATP administatif
ugeet, do gëtt et an den Dagescoursen eng
Dixième an eng Onzième plein temps, an
ab der Douzième muss een dann e Patron
fannen, e Contrat d’apprentissage, fir
kënnen deen Exame vum CATP ze
maachen, wat Theorie a Praxis ass.

Ech hunn an deem Bréif, deen ech dem
Direkter vum Lycée technique du Centre

geschriwwen hunn, deen ech Iech och ka
gär ginn, op déi Froe vun deene Schüler
geäntwert. Ech weess allerdéngs net, wou
d’Opreegung hierkomm ass, dass op eemol,
nodeem dat dote scho jorelaang fonc-
tionnéiert, am Lycée technique du Centre nei
Froe gestallt gi sinn. Mä jiddefalls hu mer da
gesot: Alleguerten déi Leit, déi op enger
Dixième, enger Onzième oder enger Dou-
zième elo an Owescoursen ageschriwwe
sinn, kënne selbstverständlech weider an
deene Coursen ageschriwwe bleiwen.

Déi, déi op der Dixième oder op der
Onzième sinn, mussen - wäre se am Dages-
cours, dann hätte se jo plein temps an der
Schoul - och da just, fir op der Douzième
zum Examen zougelooss ze ginn, zwielef
Méint - also ee Joer - Praxis hunn. Vu dass
se elo op Dixième oder Onzième sinn,
kënne se jo e Patron sichen, deen hinnen e
Léiervertrag mécht, wou se kënnen deen
Deel maachen.

Mir soen awer, vu dass dat Apprenant-
adultë sinn, wa se scho virdru Beruffspraxis
haten, da kann déi unerkannt ginn a si
mussen net an eng nei Léier goen. Déi, déi
elo op der Douzième sinn - dat ass jo
deenen hiert lescht Joer -, mussen natier-
lech eng gewësse Beruffspraxis hunn. Si
kënnen zwar den theoreteschen Deel vun
der Prüfung maachen, mä si kréien awer
keen CATP, wa se net dee ganze Volet
ofdecken. Deene soe mer, si sollen dann elo
probéieren e Patron ze kréien, esou wéi déi
aner, déi elo an enger Léier sinn. Bei deene
géifen dann néng Méint duergoen, fir sech
deem ganzen Exame kënnen ze stellen.

Den Här Adam huet mech dann nach gefrot,
ob déi Leit an der Formation des adultes,
dat heescht déi iwwert den zweete
Bildungswee probéieren an den Appren-
tissage ze kommen, ëmmer méi jonk ginn.
Déi Fro kann ech net esou beäntwerten.

Meng lescht Informatioun war: Mir hu virun
engem Joer e Rapport maache gelooss
iwwert d’Léier an iwwert den Apprentissage
des adultes. Do war et deemools schonn
esou, dass déi meescht vun deenen, déi
säit ëmmer am Apprentissage des adultes
sinn, eigentlech ëm 19, 20, 21 Joer hunn.
Ech hunn also elo net d’Impressioun, dass
deen Alter an deene leschte Joren erof-
gaange wär. Mä dat kann ech awer
nëmmen als Impressioun beäntwerten. Ech
kann et net mat Chiffere vun dësem Joer
ënnerleeën. Dat musse mer nach kucken.

Merci, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Minister. Mir kommen dann zur aachter Fro
vun der Madame Viviane Loschetter un den
Aarbechtsminister iwwert d’Konventioun 94
vum OIT.

- Question N°286 du 21 octobre
2008 de Mme Viviane Loschetter
relative à la Convention N°94 de
l’Organisation Internationale du
Travail, adressée à M. le Ministre du
Travail et de l’Emploi

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Merci, Här President. Wann ech
déi Fro elo hei stellen, dann ass et, well déi
mat enger gewëssener Aktualitéit ze dinn
huet. An zwar gëtt net méi spéit wéi haut am
Europaparlament de Rapport vum honora-
belen Här Andersson, betreffend eng Adap-
tatioun vun der Directive détachement,
duerchdiskutéiert. Hien invitéiert d’État-
membren, fir déi Convention sur les clauses
de travail, betreffend d’Marché-publicen, ze
ënnerschreiwen; fir déi Länner, déi et eben
nach net ënnerschriwwen hunn.

Or gehéiere mir zu deene Länner fir déi
Konventioun, déi schonn eng Zäitche
besteet. Si ass an de 50er Joren aktiv ginn
an ass du vun enger ganzer Rutsch vun EU-
Länner ënnerschriwwe ginn.

Firwat huet Lëtzebuerg déi nach net ënner-
schriwwen? Mir sinn am Ganzen elo zu
zéng EU-Länner - ënner anerem Éisträich,
d’Belsch a Bulgarien, Zypern, Dänemark,
Spuenien, Finnland, Frankräich, Italien an
Holland -, déi déi Konventioun net ënner-
schriwwen hunn.

Gëtt et do Incompatibilitéiten, firwat mir déi
Konventioun net kënnen ënnerschreiwen? A
wa jo, firwat? Oder gëtt et keng Incompati-
bilitéite mat anere Législatiounen? An deem
Fall: Gedenkt d’Regierung déi Konventioun
ze ënnerschreiwen? Wa jo, wéini?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Loschetter. Här Aarbechtsminister, wann
ech gelift.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Ech wëll drop agoen,
andeem ech soen, dass déi Konventioun 94
net direkt eppes mat der Détachements-
direktiv ze dinn huet, mä fir do op Detailer
anzegoen, bräicht ech elo ze laang Zäit.

(Interruption)

Jo gutt, dat ass an der Rei, mä domadder
ass nach net gesot, dass dat och esou ass.

Déi Konventioun huet awer och zu Lëtze-
buerg eng gewësse Relevanz. Ech wëll och
erklären, woufir mer se bis ewell nach net
ratifizéiert hunn. Et geet eigentlech méi an
där Konventioun ëm d’Clause-socialen an
de Marché-publicen.

Währenddeem et bei den Directives déta-
chement drëm geet - ech maachen dann
awer en Ausfluch bei d’Directives déta-
chement -, fir eng Rechtssécherheet, wat
d’Conflits de loi ubelaangt, ze bréngen
tëschent engersäits de libres prestations de
services, déi verankert sinn am Artikel 49
vum Traité, an anerersäits den Droit-
socialen. Also, et ass Liberté fondamentale
an Droit fondamental.

Do ass d’Jurisprudenz an Europa ëmmer
ganz kloer gewiescht, dass et déi zwee
gëtt. Mä well et Conflits de loi gëtt tëschent
der Convention de Rome an effektiv zu
engem gewëssenen Deel der Konventioun
94 vun OIT - mä déi manner wéi Rome -,
huet Europa de Problem geléist duerch
d’Directive détachement, andeem et gesot
huet - an dat war d’Ursaach vun der Direc-
tive détachement -: Et geet hei net drëm, fir
d’libres prestations de services duerch-
zesetzen an Europa, mä et geet drëm, fir
eng Sécurité juridique ze fannen tëschent
deenen enge Regelen an deenen aneren.
Dat ass d’Directive détachement.

Wat jo mëttlerweil geschitt ass, dat ass, déi
Directive détachement, déi aus engem
Kompromëss entstanen ass, gouf inter-
pretéiert no enger Aart a Weis wéi ee se
kann interpretéieren. Ech bleiwen der
Meenung, dass eng aner Interpretatiouns-
weis och méiglech wär.

An ech bleiwen och der Meenung, dass et
do Léisunge gëtt, déi et eis kënnen erlaben,
dat esou ze maachen, wa jiddfereen dat
wëllt an Europa; net nëmmen d’Europa-
parlament, mä och de Conseil an d’Kom-
missioun wa méiglech, ouni dass mer
mussen un Texter goen. Well wa mer un
d’Texter ginn, dat ass ëmmer d’Pandora-
Bécks. Dat ass also de Punkt vun der Direc-
tive détachement.

D’Konventioun 94 huet also effektiv eng
kleng Inzidenz, awer manner grouss wéi
d’Convention de Rome. Si huet awer nach
wie vor eng Inzidenz op d’Lëtzebuerger
Gesetzgebung, well et och ëm d’Clause-
socialë geet an de Marché-publicen.

Dat ass eng Diskussioun, déi mer och
ëmmer an dësem Haus gefouert hunn, wou
mer bis elo keng Clause-socialen am
Marchés-publics-Gesetz haten. Allerdéngs
ass zënter 2006 en neie Projet de loi um
Instanzewee, deen dat virgesäit.

Well mer do nach net wäit komm sinn, war
de Wonsch vun der Regierung, dass den
Aarbechtsminister déi Konventioun net géif
ratifizéieren. Also dass mer se net ratifizéiert
hunn, huet eppes mat eisem Marchés-
publics-Gesetz ze dinn, wou dëse Minister,
deen hei am Sall ass, versicht huet,
d’Clause-socialen, vun deenen hien an ech
mengen, dass déi konform wären zum
europäesche Recht, a verschidde Marché-
publicen eranzebréngen.

Allerdéngs sinn déi Clause-socialen, wéi
mer se ewell hunn, vu Geriichter an éischter
Instanz ëmgehäit ginn. Elo waarde mer also
op d’Jurisprudenz vun zweeter Instanz, ier
dass mer do kënne kucke weiderzegoen.
Dat heescht, eréischt wa mer déi Juris-
prudenz vun zweeter Instanz hunn, wa mer
d’Avisen hunn, notamment déi vum Statsrot,
zu de Projets de loi iwwert d’Marché-
publicen, da kënne mer och kucken, ob een
effektiv kann d’Konventioun 94 ënner-
schreiwen oder net.

De Problem, dee mir mam Détachements-
gesetz hunn, wou mer jo deemnächst
wäerten driwwer schwätzen, well ech haut
de Projet deponéiert hunn, ass net ze léisen
iwwert d’Konventioun 94. Nach eng Kéier:
Wa mer déi kënne ratifizéieren opgrond vun
eisem Marchés-publics-Gesetz, si mer
selbstverständlech bereet, déi ze ratifi-
zéieren, mä et ass net eisen Haaptpunkt bei
den Détachement-Direktivs-Poblemer.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Mir kommen dann zur eelefter Fro vum Här
Gibéryen iwwert d’Direktioun vun der
Chambre du Travail.

- Question N°289 du 21 octobre
2008 de M. Gast Gibéryen relative à
la nomination d’une nouvelle di-
rection à la Chambre du Travail,
adressée à M. le Ministre du Travail
et de l’Emploi

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen,
den 1. Januar 2009 trëtt bekanntlech de

Statut unique hei zu Lëtzebuerg a Kraaft a
gläichzäiteg hu mer dann, wat d’Salariat
ubelaangt, och nëmme méi eng Chambre
professionnelle duerch d’Fusioun vun der
Aarbechter- an der Privatbeamtekummer.
Vill Leit hu sech Gedanke gemaach, wat
mat deem Personal an deenen zwou Cham-
bere geschitt, déi jo da fusionéieren, virun
allem well all Chamber en Direkter an e
Sous-Direkter huet, datt mer dann herno bei
der Fusioun zwee Direkteren an zwee Sous-
Direkteren hätten.

Elo huet den Zoufall da gewollt, datt an der
Aarbechterkummer souwuel den Direkter
wéi de Sous-Direkter dëst Joer den 31. Juli
an d’Pensioun gaange sinn. Domadder wier
de Problem am Fong geléist gewiescht,
wann net d’Aarbechterkummer an hirer
Plenarsitzung vum 6. Juni dunn awer direkt
erëm en neien Direkter an en neie Sous-
Direkter gewielt hätt, obschonn déi Beruffs-
chamber nëmme méi sechs Méint besteet.

Wann d’Gewerkschaften hei schonn net
spuersam mat de Flichtbäiträg vun de
Membere vun de Beruffschamberen ëmginn
an hei - menger Meenung no - iwwerflësseg
Poste besat hunn, ass d’Fro un d’Re-
gierung, déi den 18. Juli am Regierungsrot
déi Poste confirméiert huet, ob si dann net
zumindest dorunner geduecht hätt?

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- D’Wuert huet den
Här Aarbechtsminister.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Merci, Här President.
Ech hu jo de ganze Mëtteg versicht,
uerdentlech Äntwerten op d’Froen ze ginn,
souguer wann ech net direkt den Adressat
war. Hei ass et méi schwiereg, eng Äntwert
ze ginn. Ech kann eng gesetzlech Äntwert
ginn; déi ginn ech och.

Et muss ee wëssen, dass d’Chambres
professionnelles am eigentleche Sënn vum
Wuert Établissement-publicë sinn. Dat
heescht, si sinn autonom. D’Regierung
approuvéiert nëmmen d’Virschléi, déi vun
de Chambres professionnelles kommen.
Dat heescht, d’Regierung kann och
nëmmen dann nee soen, wa se mengt, dass
wierklech d’Prozedure mëssuecht wieren.
Wat d’Virschlagsrecht ubelaangt, gehéiert
dat eenzeg an eleng de Chambres pro-
fessionnelles.

Dat heescht, dee Moment wou d’Virschléi,
déi d’Chambre du Travail dës Kéier
gemaach huet un d’Regierung, via de Mi-
nister, deen dat der Regierung da weider-
gëtt, de Prozedure konform sinn, huet de
Minister keen anere Choix, wéi déi ze
akzeptéieren. Dat huet de Minister ge-
maach an huet och d’Regierung gebieden,
déi ze akzeptéieren, wat d’Regierung och
gemaach huet.

Wat elo déi nächst Direktioun ubelaangt vun
enger Chambre des Salariés unique, do ass
et ganz kloer, dass et elo müßeg ass, do-
riwwer ze épiloguéieren, well épiloguéiere
mécht een zum Schluss an net am Virfeld.
Also kënne mer net épiloguéieren, bis dass
gewielt ass - eréischt den 12. November.

Wa mer wëssen, wien dann d’Soen huet an
där Chambre des Salariés, dann eréischt
kann déiselwecht Chambre des Salariés
dem Minister och Propositioune maachen
iwwert déi zukünfteg Direktioun, woubäi se
muss kucken, d’Effikassitéit ze respek-
téieren. Dat ass eng Opportunitéitsfro vun
der Chambre des Salariés, do ass si total
fräi.

Dat Zweet, wat si natierlech muss respek-
téieren, dat ass dat allgemengt Aarbechts-
recht, well dat dote si Privatbeamten. Dat
heescht, do dierf kee verschlechtert ginn, et
sief dann, dee fréieren Artikel 37 wär hei
respektéiert iwwert d’Kënnegungs-
ännerung. Mä ech mengen, dat ass eppes,
wouriwwer et elo ze fréi ass, iergendwéi
Kommentaren ofzeginn.

Fir d’éischt muss gewielt ginn den 12.
November. De 5. Januar, wann ech dat gutt
am Kapp hunn, trëtt d’Chamber fir d’éischt
konstitutiv zesummen, an da wäert
d’Chamber och hir nei Organer bestëmmen.
An nach eng Kéier: Si ass fräi, hir Organer
ze bestëmmen. De Minister respektiv d’Re-
gierung hunn déi ze akzeptéieren, soulaang
se konform sinn zu de Prozeduren.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Aarbechtsminister. Mir kommen dann nees
zréck un den normalen Oflaf vun der Froe-
stonn, an zwar op déi fënneft Fro vum Här
Roth. Den Här Roth freet den Innenminister
zum Avant-projet de loi sur les commu-
nautés urbaines.

- Question N°283 du 21 octobre
2008 de M. Gilles Roth relative à
l’avant-projet de loi sur les com-
munautés urbaines, adressée à M.5500 www.chd. lu
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le Ministre de l’Intérieur et de
l’Aménagement du Territoire

❱❱❱ M. Gilles Roth (CSV).- Merci, Här
President. Virun der Summervakanz huet
den Innen- a Landesplanungsminister eng
Rei vu Konsultatiounen zu engem Avant-
projet de loi iwwert déi sougenannt Commu-
nautés urbaines gemaach.

D’Begeeschterung ass méi oder manner
grouss gewiescht. Déi eng hunn an deem
Instrument vun der Communauté urbaine e
wichtegt Element vun enger effikasser
Landesplanung gesinn. Anerer hu Bedenke
geäussert an deem Sënn, dass d’Auto-
nomie vun de Gemengen, déi an enger
Communauté urbaine matschaffe missten
oder sollten, a Fro gestallt wier.

Den Innenminister hat och eng Upassung
vun dem Congé politique fir d’Gemenge-
politiker mat der Adoptioun vun dem Geset-
zesprojet iwwert d’Communautés urbaines
verbonnen.

Gëschter elo hunn déi Verantwortlech vun
der Nordstad dem Statsminister an dem
Innenminister de Masterplang fir déi zu-
künfteg Entwécklung vun der Nordstad
iwwerreecht.

Meng Froen an deem Kontext sinn deemno
déi un den Innenminister:

Wëllt d’Regierung un engem generellen Text
fir d’Communautés urbaines festhalen oder
e spezifescht Gesetz fir d’Nordstad
maachen?

Am Fall, wou et e spezifescht Gesetz fir
d’Nordstad géif ginn, wéi sollt an deem Fall
den Dossier vun dem Congé politique
evoluéieren?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Roth.
Den Här Innenminister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du
Territoire.-Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, richteg ass, dass ech virun der
Summervakanz en Avant-projet vun enger
Communauté urbaine am Regierungsrot
diskutéiert hunn, zesumme mam Congé
politique an zesumme mat enger Karto-
graphie iwwer eist Land, wat eng Base de
discussion sollt sinn, wéi mer eist Land
wëllen organiséieren.

Tatsaach ass, dass deen Avant-projet de loi
an der Regierung Froen opgeworf huet, wou
ech dann den Optrag kritt hunn, déi Froen
ze klären an dann nees zréckzekommen an
de Regierungsrot mat deenen dräi Punkten,
déi ech elo opgeféiert hunn.

Dat Ganzt beweegt sech awer op enger
Matrice, déi fir mech immens wichteg ass.
Mir hunn eng Spezialkommissioun, déi
während méi wéi dräi Joer getaagt huet, an
eng vun hire Konklusiounen ass déi, dass
eist Land eng Communauté urbaine brauch.
Dat huet net nëmmen de Minister gesot, mä
dat hunn d’LSAP gesot, d’DP, déi Gréng an
och d’CSV.

Gradesou huet gëschter Mëtteg eise Stats-
minister gesot, wéi mer de Masterplang vun
der Nordstad iwwerreecht hunn, dass hie
sech virstellt, dass d’Nordstad sech och ka
fir eng Form vun enger Communauté
urbaine prett maache fir déi Erausfuer-
derungen, déi op se zoukommen. Esou
dass de Prinzip vun enger Communauté
urbaine guer net a Fro gestallt ass an dass
mer also do e grousse Konsens hunn.

Well nun awer sech Froen do opgeworf
hunn, si mer an der Diskussioun nach net
weiderkomm. Ech ginn dovun aus, dass ech
iwwert déi nächst Woch nach eng Kéier
Diskussioune mat verschiddene Politike-
rinnen a Politiker hunn iwwert déi modifi-
zéiert Versioun vun der Communauté ur-
baine, esou wéi se elo virläit. An da ginn ech
dovun aus, dass mer kënnen Neel mat
Käpp maachen. Dat heescht, dass mer,
éischtens, de Projet de loi iwwert d’Commu-
nautés urbaines kënnen déposéieren;
zweetens de Règlement grand-ducal iwwert
de Congé politique och kënnen dépo-
séieren, dee sech, wat ech schonn e
puermol gesot hunn, un den Iwwerleeunge
vum Syvicol orientéiert; an drëttens, dass
mer fir déi Kartographie, déi ech mam
Syvicol ausgeschafft hunn, dann och
kënnen den Aval ginn am Regierungsrot an
da kënnen duerch d’Land goen, fir ze
kucken, wéi mer staark Gemenge kréien,
eng gutt Kollaboratioun mat eise Gemenge
kréien, esou dass fir mech kuerz- bis mëttel-
fristeg - ech géif soen éischter kuerzfristeg -
d’Schinn ganz kloer ass.

Ech gesinn hei keng Problemer, déi net ze
léise wären. Ech géif éischter mengen, dass
mer kéinte wéi gesot an deenen nächsten
Deeg a Woche konkret déi Dossieren eva-
kuéieren.

Nach e lescht Wuert. Den Här Roth huet
mech gefrot, ob ech éischter géif mer eng

Communauté urbaine virstellen, déi en
nationale Charakter hätt mat engem Gesetz
oder eng op d’Mooss gemaach.

Nun, ganz kloer muss ech soen, géif ech
mer wënschen, an dat ass och mäi Wëllen,
eng national Léisung ze fannen, well ech
mengen, datt een do e gudde Kader soll
setzen. Dat ass jo e fakultatiivt Instrument,
an do kann een dat Instrument jo huelen, et
muss een et awer net huelen, esou dass
ech géif mengen, dat sollt d’Léisung sinn,
déi een zréckbehält.

D’Alternativ derzou ass déi, fir effektiv eng
Communauté urbaine ze maache fir d’Nord-
stad, fir d’Haaptstad, fir de Süden. Da muss
ee kucken, wéi een dat da géif tässelen. Dat
ass eng Méiglechkeet, déi ech awer à titre
subsidiaire gesinn, ganz kloer à titre sub-
sidiaire. Meng Léisung wär eng national
Léisung. Och wann ech weess, dass mer
zum Beispill, wat d’Fusiounen ugeet,
éischter amgaange sinn, Fusiounen op
Mooss ze maachen, wou mer ëmmer e
Gesetzesprojet maachen, an net ee Kader-
gesetz bis elo gemaach hunn, wéi dat och
am Ausland geschitt ass.

Nun d’Zukunft, déi nächst Zukunft wäert eis
dat soen.

Här Klein, ech weess, dass Dir och inte-
resséiert sidd. Dir hutt net méi fréi wéi haut
mer nach e Bréif zoukomme gelooss, wou
Dir gesot hutt, dass Dir gär onbedéngt hätt,
mir sollte konkret eppes ënnerhuelen. Ech
wëll konkret eppes ënnerhuelen, a wann Dir
mer gutt hëlleft, Här Klein, mam Syvicol a
mat all Äre Leit, da komme mer och gutt
weider.

Merci.

(Interruptions)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Innen-
minister. Mir kommen dann zur sechster Fro.
Dat ass d’Fro vum Här Mehlen un de Land-
wirtschaftsminister. Hie stellt eng Fro zum
„Marketingboard“ am Fleeschsecteur.

- Question N°284 du 21 octobre
2008 de M. Robert Mehlen relative à
la création d’un «Marketingboard»
dans le secteur de la viande, adres-
sée à M. le Ministre de l’Agriculture,
de la Viticulture et du Dévelop-
pement rural

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Mat Datum vum 25. Juli 2008
huet de Budgetsminister de Landwirt-
schaftsminister autoriséiert, fir en Dépas-
sement de crédit ze maachen op der
Positioun Frais d’experts et d’études.

D’Motivatioun ass déi, datt déi Aarbechten
um „Marketingboard“ méi deier kascht hate
wéi geplangt an datt duerfir en Zousazkredit
géif ugefrot ginn. De Kredit beleeft sech elo
am Ganzen op 265.500 Euro, dat heescht
ronn 10,7 Millioune Frang.

Duerfir wollt ech de Minister emol froen:

Wien ass konkret mat dëser Saach be-
optraagt? Wéi vill huet deen Dossier bis elo
de Steierzueler kascht? A wat fir engem
Stadium ass dësen Dossier de Moment?

Gëtt dës Initiativ vun de Professionellen am
Fleeschgeschäft matgedroen? A wie sinn
dës Acteuren, déi bereet sinn, an dësem
Kader matzeschaffen?

Kann de Minister dem Parlament garan-
téieren, datt dëst net nëmmen eng Alibi-
aktioun ass, fir eppes ze maachen,
nodeems datt déi Schluechthausetüd kee
konkret Resultat erginn huet?

A kann de Minister garantéieren, datt dëser
Aktioun en ähnlecht Schicksal erspuert
bleift wéi der Etüd Pricewaterhouse, déi Enn
1997 am Wäibau erauskomm ass, nämlech
datt déi ganz Aarbecht am Endeffekt Lettre
morte bleift a jiddfer eenzelnen Acteur
weiderhi seng eegen Zëppche kacht?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Siwe Froen un de Landwirtschaftsminister,
véier Minutten Zäit, fir ze äntwerten. Här
Minister, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre de
l’Agriculture, de la Viticulture et du Dévelop-
pement rural.- Här President, Dir Dammen
an Dir Hären, den Här Mehlen stellt eng
ganz Rei vu Froen. Aus dem Fong vu senge
Froe geet ervir, datt den Här Mehlen net
ganz frou ass, well nei Initiativen ergraff
ginn, fir de Secteur zesummenzekréien, datt
do soll zesummegeschafft ginn. Hien ass do
ganz skeptesch. Wann dann eng Etüd
gemaach gëtt an déi gëtt net 100% esou
exekutéiert, wéi déi Leit, déi d’Etüd
gemaach hunn, dat virgeschloen hunn, da
war alles fir näischt. Dat ass awer guer net
esou.

Et ass jo wichteg, datt periodesch Etüde
gemaach ginn. Och déi am Wäibausecteur,
déi elo ugeschwat ginn ass, huet eng ganz

Rei vu Konsequenze gehat, huet eng ganz
Partie vun Ëmännerunge bruecht. Et misst
ee vläicht eng Kéier mat de Wënzer do-
riwwer schwätzen, wat sech alles, zum Bei-
spill am Laboratoire an am Institut viti-
vinicole, gedoen huet. Do ass ganz villes
dovunner ëmgesat ginn.

Wat elo dës Etüd ubelaangt, hunn ech 2007
eng Etüd iwwert de Fleeschsecteur maache
gelooss. Un där Etüd hunn alleguer déi
concernéiert Acteuren aus dem Fleesch-
secteur matgeschafft, a jiddferee war
d’accord domadder, datt een esou
munches misst an dësem Secteur ver-
besseren, well en net kompetitiv genuch
wär a well do nach vill Efforten ze maache
wären, fir dee ganze Secteur méi kompetitiv
ze maachen. Déi Etüd ass, wéi gesot, am
Oktober 2007 ofgeschloss ginn.

Do sinn eng ganz Rei vu Recomman-
datioune gemaach ginn, ënner anerem fir
am Schluechtsecteur an am Veraarbech-
tungssecteur ze rationaliséieren, ëmze-
strukturéieren. Eng Rei vun deene Saache
sinn amgaangen ëmgesat ze ginn. Dat
weess den Här Mehlen d’ailleurs och ganz
gutt.

Eng zweet Recommandatioun war, e souge-
nannten „Marketingboard“ ze schafen, fir
d’Kommerzialisatioun vum Fleesch, vun de
Lëtzebuerger Fleeschprodukter ze ver-
besseren. Wat ass e Marketingboard? Dat
ass en Organismus, wou all d’Acteure vun
der Filière Fleesch, dat heescht d’Baueren,
d’Bauerenorganisatiounen, d’Schluecht-
haiser, de Veraarbechtungssecteur, den
Handel, d’Leit, déi an der Marque nationale
schaffen, d’Metzler, mat dran implizéiert
sinn.

Et geet also drëm, all déi Acteure beieneen
ze kréien, se ze vereenen, fir eng koor-
dinéiert Zesummenaarbecht ze maachen,
besonnesch eng verbessert Upassung vun
der Offer un d’Nofro, fir méi clientsgerecht
hei zu Lëtzebuerg produzéieren ze kënnen,
an eng Ofgrenzung ze maachen tëschent
de Lëtzebuerger Qualitéitsprodukter an
deenen auslänneschen, fir eben déi Lëtze-
buerger Qualitéitsprodukter besser un de
Mann ze kréien, esou datt d’Lëtzebuerger
Clientë bereet sinn, dës Qualitéitsprodukter
méi staark ze kafen an och e puer Frang méi
dofir auszeginn.

Et soll also eng strategesch Ausriichtung
festgeluecht ginn, gemeinsam vun alleguer
den Acteuren zesummen, fir do méi effikass
a méi performant ze ginn a fir de Secteur
vum Fleesch ze relancéieren. Domadder
ware se alleguerten averstanen, a jidd-
fereen huet gesot, datt et eng gutt Saach
ass, esou e Marketingboard ze schafen.
Eng éischt Phas ass och schonn am Abrëll
vun dësem Joer ugelaf. Do sinn dräi
Gremien als Coordinateuren designéiert
ginn, an zwar d’Landwirtschaftskammer,
Convis a Cochy. Si si berode ginn, an dofir
sinn déi Suen, déi hei am Budget nogefrot
gi sinn, vu Co-Konzept, déi déi Etüd aus-
geschafft hat.

Den Dokter Besch ass als Expert ernannt
ginn, fir derfir ze suergen, datt do géif
effikass Aarbecht geleescht ginn an datt et
kënnt gutt virugoen. Do sollten och sechs
Aarbechtsgruppen an d’Liewe geruff ginn,
déi verschidde Problemer sollten analy-
séieren, an et sollt eng interprofessionell
Datebank opgeriicht ginn, déi et erlabe géif,
eng méi zilgerecht Vermaartung ze
maachen. Et sollten nei Qualitéitsschinnen a
-linnen ausgeschafft gi fir d’Rëndfleesch-
produktioun, nei Qualitéitslinnen a Kritäre fir
eng Qualitéitsschwéngefleeschproduktioun,
et sollten nei Produkter geschafe ginn, an et
sollten och gemeinsam Promotiouns-
aktioune gemaach ginn.

Dëse Gremium sollt definitiv, no där éischter
Ulafphas, Enn Oktober an d’Liewe geruff a
richteg konstituéiert ginn. Ech hunn awer
den 10. September e Bréif vun deenen dräi
Coordinateursorganismen - Landwirt-
schaftskammer, Convis a Cochy - kritt, wou
si gefrot hunn, d’Schafung vun dësem
Marketingboard ëm zwee bis dräi Méint
zréckzesetzen, well de Moment Diskus-
siounen amgaange wären ëm d’Schluecht-
haus vun Ettelbréck. Do géifen eng ganz
Rei vun Acteuren aus där Filière ze-
summesëtzen, fir eng nei Struktur ze -
schafen, dat Schluechthaus auszebauen an
ëmzestrukturéieren, a si wären och am-
gaang sech Iddien ze maachen, fir en
Embryo vun engem Marketingboard an
deem Kader ze schafen.

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, d’Zäit,
wann ech gelift.

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre de
l’Agriculture, de la Viticulture et du Dévelop-
pement rural.- Wéi gesot, déi Initiativen, déi
zu Ettelbréck lafen, ginn och an déi dote
Richtung, a si hu gemengt, dat kënnt Inzi-
denzen op de Fonctionnement vun deem

virgesinnene Marketingboard hunn. Dofir
ass gefrot ginn, fir dat zwee bis dräi Méint
no hannen ze setzen.

Ech sinn der Meenung, datt e Marketing-
board eng richteg an eng gutt Saach ass.
Lëtzebuerg erfënnt do näischt Neies, dat
besteet schonn an enger Rei vun Nopesch-
länner wéi Holland, Belsch, Éisträich,
Dänemark. Do bekëmmere se sech, mat -
finanzieller Ënnerstëtzung vum Stat, ëm
d’Ofsazförderung vun de Produkter, et gëtt
eng Koordinatiounsaktioun vun der Produk-
tioun gemaach, an et gëtt och versicht eng
geziilt Steigerung vun den inlännesche Pro-
dukter ze maachen.

Ech mengen, datt dat och fir Lëtzebuerg
wichteg wier, an ech hoffen, wéi gesot, datt
dëse Marketingboard zustane kënnt, an datt
mer do kënnen effikass am Intérêt vum
Fleeschsecteur schaffen, wou nach
munches méiglech ass.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Déi nächst Fro vum Här Roger Negri riicht
sech un de Gesondheetsminister a bezitt
sech op d’Osteoporose.

- Question N°285 du 20 octobre
2008 de M. Roger Negri relative à la
lutte contre l’ostéoporose dans le
cadre de la journée mondiale de
l’ostéoporose du 21 octobre 2008,
adressée à M. le Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, haut op
den 21. Oktober ass de Weltdag vun der
Lutte géint d’Osteoporose, déi Krankheet,
déi de Mënschen hir Schanken am Alter
ëmmer méi porös mécht. Dëst féiert ganz
oft zu Knachebréch, wat d’Liewensqualitéit
vun deenen eelere Leit staark reduzéiert.
Een Drëttel vun de Fraen an ee Fënneftel
vun de Männer leiden ab 50 Joer schonn
ënnert der Osteoporose. Dës Wäerter huele
mam Alter nach zou.

Nom Aktiounsplang vun der Europäescher
Unioun ass d’Osteoporose keng Fatalitéit, a
souwuel um preventive wéi och um kurative
Plang ka villes ënnerholl ginn, fir och nach
am Alter gesond Schanken ze hunn. Heizou
gehéiert eng gesond Liewensweis. Wichteg
ass awer och eng fréizäiteg Diagnos, déi an
engem sougenannten Osteodensitometer
virgeholl gëtt.

Ech wollt dofir de Gesondheetsminister
froen, ob et net sënnvoll wär, ab 50 Joer, wéi
bei der Mammographie oder der Daarm-
spigelung, d’Leit systematesch opzeruffen,
sech dës Analys op d’Osteoporose
maachen ze loossen?

Ech soen Iech Merci fir Är Äntwert.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
D’Wuert huet elo de Gesondheetsminister.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, et ass
ganz richteg, esou wéi de Roger Negri seet,
dass d’Osteoporose e gravë Problem kann
duerstellen a sécher ee vun deene wichtege
Punkten an der Santé publique ass. Hien
huet richtegerweis drop higewisen, dass
eng vun dräi Fraen, nom Alter vu 50, kann
ënner Osteoporose - wann d’Schanke méi
sprock a méi brécheg ginn - leiden, a bei de
Männer ass et ee vu fënnef.

Dofir ass et extrem wichteg, dass um euro-
päesche Plang, mä awer och um nationale
Plang en effikassen Asaz fir d’Verhënnerung
vun de Folge vun der Osteoporose zum
Droe kënnt. Hei zu Lëtzebuerg gëllt d’Lutte
géint d’Osteoporose als e wichtege Punkt
an eisem deeglechen Asaz. Mir haten zum
Beispill dee leschte Weekend eng Journée
nationale vun der Osteoporose, wou Pro-
fessioneller mam Grand public zesumme-
komm sinn a gekuckt hunn, wéi een um
preventive Plang - awer och wat d’Sensibi-
liséierung vun de Professionellen a vun de
Leit dobaussen ugeet - kéint effikass géint
déi Krankheet virgoen.

Et ass richteg, dass et keng Fatalitéit ass.
Bei der Osteoporose gëllt, wéi bal bei alle
Gesondheetsproblemer, dass, wann ee
sech un eng Rei Basisregelen hält, et méi
einfach ass fir derlaanscht ze kommen. Eng
équilibréiert gesond Ernährung a genuch
Bewegung droen dozou bäi. Op där anerer
Säit kënnen Abusë beim Genoss vun

SÉANCE 

4Mardi, 
21 octobre 2008

www.chd. lu 5511

4



Alkohol an och staarken Tabagismus e
weidere Bäitrag zum Ausbroch vun der
Osteoporose leeschten.

Dat heescht also, dass mer e ganz kloeren
Akzent op d’Preventioun vun där Krankheet
setzen, mä awer och den Dépistage wëlle
verbesseren. Am Géigesaz allerdéngs zu
deem, wat de Roger Negri an Aussiicht
stellt, am Géigesaz zu der Preventioun vun
dem Broschtkriibs an dem Daarmkriibs, ass
et néierens erwisen, och wëssenschaftlech
net erwisen, dass en ähnleche Screenings-
programm ab 50 Joer bei der Osteoporose
eppes géif bréngen.

D’Gefor ass nämlech ganz grouss, dass
een, wann een esou en totale Screening géif
maachen an een och nëmmen dee ge-
réngsten Zweifel hätt, erëm géif zu der
Schëpp gräifen a Medikamenter verdeelen.
Sou wéi dat ufänkt zu enger Zivilisatiouns-
krankheet hei zu Lëtzebuerg, awer och an
deenen aneren europäesche Länner, ze
ginn, dass een, wann een e Risiko vu Krank-
heete feststellt, dann emol direkt zu de
Medikamenter gräift, déi mat de Schëppen
eragehäit, amplaz dass ee bei deem
Einfachsten ufänkt, an dat sinn déi gesond
Liewensaart a -weisen.

Dir wësst, dass Ähnleches bei Cholesterol,
Häerz- a Kreeslafkrankheete gëllt; wann déi
geréngst Zweifel do sinn, da gëtt ugefaang
Medikamenter ze verschreiwen. Ech
mengen, dass et méi wichteg ass, dass een
op d’Ursaachen awierkt. Dat wëllt aller-
déngs net heeschen, dass mer den Dépis-
tage net och sollte verbesseren. Do gëtt et
eng Rei vu Regelen, un déi ee sech soll
halen. Dat wëllt awer net heeschen, dass
Medikamenter net hir Roll hätten, mä si
musse richteg agesat ginn.

Et muss ee bei der Schoulung vu Gesond-
heetspersonal drop hiweisen an drop insis-
téieren, dass, wann e Verdacht do ass - an
och déi europäesch Direktive ginn an déi
Richtung -, een da soll déi Analysen, déi
Ënnersichungen iwwert den Osteodensi-
meter féieren an dann déi richteg Therapie
kann engagéieren.

Einfacht Beispill: Wann en eelere Mënsch
sech eppes brécht, dann ass déi schlecht
Solutioun, dass een em just e Gips undeet
an en dann heemgoe léisst an näischt
mécht. Déi richteg Attitüd ass, wann en
eelere Mënsch sech e Glidd brécht, dass ee
virsiichtshalber och d’Schankendicht
moosst an, wann e Problem domat ver-
bonnen ass, dass een dann och déi richteg
Therapie mécht. An déi Richtung wëlle mer
goen, Preventioun an Zesummenaarbecht
mat de Professionellen, fir op déi dote
Krankheet kënne geziilt anzegoen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gesond-
heetsminister. Da kritt den Här Bodry
d’Wuert. Hie freet de Minister vun den
Travaux publics, wéi et mam Échangeur zu
Biereng steet.

- Question N°287 du 21 octobre
2008 de M. Alex Bodry relative à la
construction d’un nouvel échangeur
à la sortie Burange de la Collectrice
du Sud à Dudelange, adressée à M.
le Ministre des Travaux publics

❱❱❱ M. Alex Bodry (LSAP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, eng Fro
vu menger Säit wat e gréissere Bauprojet
ugeet, dee scho méi laang, eng Rei vu
Joren an Diskussioun ass. Et geet ëm de
Bau vun engem neien, méi groussen
Échangeur an der Sortie Biereng op der
Collectrice du Sud.

All Erhiewungen, wat d’Verkéiersopkommes
ugeet, weisen, dass deen alen Échangeur,
déi al Op- an Ausfahrten eigentlech net méi
zäitgeméiss sinn. Duerfir gëtt un deem
Projet scho méi laang geschafft. Déi Vir-
aarbechte waren och schonn esou wäit
ofgeschloss, wat den Échangeur selwer
ugeet.

Bis eng nei Iddi komm ass am Zesummen-
hang mat der neier Erschléissung vun de
WSA-Terrainen zu Diddeleng/Beetebuerg,
wou jo vu Regierungssäit geplangt ass - an
déi Ëmklasséierungsprozedure si schonn
amgaang -, fir do eng spezialiséiert national
Zon fir Logistik-Betriber ze installéieren. Dat
trainéiert natierlech nach zousätzlechen
Trafic an déi dote Géigend eran, an duerfir

ass d’Iddi opkomm, fir eng Stéchstrooss ze
baue vun deem neien Échangeur a
Richtung WSA-Terrain, fir esou de Verkéiers-
floss do och an Zukunft kënnen ze garan-
téieren.

Meng Fro un d’Regierung, un de Baute-
minister ass déi, wéi wäit elo déi Viraar-
bechte fortgeschratt sinn un deem neie
Gesamtprojet Échangeur Biereng plus
Stéchstrooss hin zu den ale WSA-Terrainen,
a wéini dass eventuell mam Dépôt vun
engem Gesetzesprojet an där Hisiicht ze
rechnen ass.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Baute-
minister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics.- Merci, Här President. Den
Här Bodry huet a sech d’Geschicht vun
deem hei Projet scho ganz gutt be-
schriwwen. Et war effektiv schonn, datt virun
enger Rei Joren e Projet de loi quasiment
fäerdeg war fir ze déposéieren, fir hei an
d’Prozedur ze goen. Dat ass awer dee
Moment net geschitt, well eben eng nei Iddi
komm ass fir de Logistik-Zenter bei
Diddeleng ze implantéieren.

E Logistik-Zenter, deen natierlech wäert och
Verkéier beinhalten, an dee Verkéier, dee
muss een esou an de Grëff kréien, datt mer
en net duerno op deene Stroossen hunn, op
deene mer en net wëllen, an datt mer en
duerch eis Gemenge fueren hunn. Duerfir
ass deen éischte Projet, dee fäerdeg war,
och eng Kéier ganz frësch gekuckt ginn. An
deen ass och esou gekuckt ginn, datt een
déi Entréeën op de Logistik-Zenter dann
och iwwer e Bypass op dem Rond-point
selwer mécht, datt mer, ouni de Rond-point
méi ze belaaschten, an de Logistik-Zenter
uerdentlech erakommen; datt mer och um
Logistik-Zenter selwer kënnen eng Orga-
nisatioun vun dem Verkéier maachen, déi
logesch ass an déi keng Problemer stellt.

E puer Variante waren ausgeschafft ginn.
Varianten, déi deelweis a Konflikt ware mat
deene Projeten, déi d’Eisebunn do hat, och
um Niveau vun der Eisebunn.

Et musse selbstverständlech an esou
engem Logistik-Zenter eng ganz Rei
Léisunge fonnt ginn. Elo ass et esou, datt
am Laf vun dësem Mount d’Ponts et
Chaussées e Projet fäerdeg gemaach huet,
wou all déi Konfliktsituatiounen, déi be-
stanen hunn, menge mer, geléist sinn. Deen
ass pour avis un d’CFL gaangen, pour
approbation un d’Travaux publics mat enger
Propositioun vum Finanzement.

Dir wësst, datt et hei selbstverständlech
muss e Mëschfinanzement zwëschent den
Travaux publics op där enger Säit, den CFL
an der Ekonomie, wéinst der Zone d’acti-
vités anerersäits ginn.

Ech denken, datt dee Projet, esou wéi mer
en elo hunn, okay ass, esou datt ech kann
an deenen nächste Wochen - eventuell
nach dëst Joer, dat musse mer kucken - e
Projet de loi hei an der Chamber presen-
téieren.

Dee Projet de loi wäert dann och e Bypass
beinhalten, deen also gebaut gëtt a wäert -
wat och wichteg ass a wat eng Demande
war vun de Gemengen - all Bewegunge
garantéieren, datt een also vun alle Säite
vun der Autobunn kann, ouni op d’Niewe-
stroossen ze fueren, an de Logistik-Zenter
erakommen. Dat war jo déi wichtegst
Revendicatioun, déi gestallt ginn ass.

Den Dossier geet also hei virun an ech
denken, datt mer an deenen nächste Méint
deen nächste Schrëtt da wäerte kënne
maachen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Mir kommen dann zur leschter Fro.
D’Madame Loschetter adresséiert sech un
d’Familljeministesch iwwert d’Gesetzer zur
Adoptioun. Madame Loschetter, Dir hutt
d’Wuert.

- Question N°288 du 21 octobre
2008 de Mme Viviane Loschetter
relative aux projets gouverne-
mentaux concernant une réforme
de la législation relative à l’adop-
tion, adressé à Mme la Ministre de
la Famille et de l’Intégration

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Merci, Här President. Mir
kommen zum Schluss vun der Legislatur-
period an ech wëll ganz kuerz zitéieren, wat
am Koalitiounsaccord drastoung. Do stoung
dran: «Le Gouvernement envisage d’en-
gager une réflexion sur cette question de
société.»

Dat ass natierlech e Saz, deen zimlech vag
bleift, esou datt mir dee Saz deemools,
2004, zur Kenntnis geholl hunn. Entre-

temps ass jo awer scho munch Fro iwwert
dat Thema vun der Adoptioun hei an dësem
Plenum gestallt ginn, notamment vu
mengem Kolleeg Marc Angel, deen am Juli
2007 eng Question avec débat zum Thema
Adoptioun ugefrot hat.

Do hat d’Madame Ministesch och an deem
Kontext d’Informatioun weiderginn, datt
scho länger Zäit amgaange wier studéiert
ze ginn, eng Reform zum Adoptiounsgesetz
ze maachen, an dat nächst Joer - dat wär jo
dann 2008 normalerweis - kéint ee mat en-
ger Propositioun kommen. Datt och e
Centre de ressources en matière d’adoption
gegrënnt gi wier an datt deen och géif
schaffen.

Am Januar 2008 huet de Kolleeg Laurent
Mosar och eng Question parlementaire ge-
stallt, notamment am Kader vun dem
Uerteel, dem Arrêt vun der Cour euro-
péenne des droits de l’Homme, wou eng
Persoun, déi Single an homosexuell war, e
Refus kritt hat an därselwechter Thematik,
an dëst wéinst hirer Orientation sexuelle. Do
krut den honorabelen Här Mosar als
Äntwert, datt d’Aarbecht vun der Reform
vum Adoptiounsgesetz en cours wier an
datt do och munch Neiegkeete kéinten hei
eng Kéier verkënnegt ginn.

Vu datt mer elo bal zum Schluss komm si
vun där Reflexioun, déi d’Regierung sech jo
awer virgeholl hat ze maachen, wollt ech
d’Madame Ministesch froen, wou se da mat
den Aarbechten dru wären am Kader vun
der Adoptioun, notamment och vun hiren
Dérivéen, wéi Familles d’accueil zum
Beispill, a wat de Centre de ressources en
matière d’adoption schonn un Aarbechte
geleescht hätt.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Loschetter. Madame Minister, wann ech
gelift.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Merci, Här President. Ech géif vläicht mat
der Fro zum Centre de ressources, dee
fonctionnéiert an dee jo haaptsächlech do
ass, fir d’Familljen ze beroden, ufänken.
D’Familljen ze beroden am Virfeld vun den
Adoptiounen, mä virun allem och de Famill-
jen zur Verfügung steet dee Moment, wou
d’Kanner do sinn a besonnesch och a méi
schwierege Situatiounen dee Moment, wou
d’Kanner an d’Pubertéit kommen, wou ee
ganz dacks mierkt bei adoptéierte Kanner,
mä awer och bei anere Kanner, datt dat net
ëmmer esou einfach ass.

Dofir also, dat fonctionnéiert schonn. Ech
hunn och bis haut keng Kloen doriwwer
héieren, esou datt ech denken, datt dat och
gutt fonctionnéiert. Déi maache jo d’Aar-
becht fir sämtlech Servicer, déi an der
Adoptioun schaffen. Déi sinn awer ënnert
der Koordinatioun vun der Croix-Rouge
geschitt.

Ech war elo e bëssen iwwerrascht, datt Der
déi Fro iwwert déi Aarbechten iwwert
d’Adoptioun esou gestallt hutt. Mir haten
eng Réunion jointe zwëschent der Famille
an der Justice. An där Kommissioun hu mer
eis jo laang a breet doriwwer ënnerhal. Do
ass gesot ginn, mir géifen eis kënne vir-
stellen, an d’Richtung vun enger eenzeger
Adoptioun ze goen, déi mer nach géifen
halen. Mir hätten och gären nom Virbild vun
der franséischer Gesetzgebung, datt mer
bei den Accouchements anonymes géife
kucken Elementer ze kréien, fir datt
d’Kanner herno kéinten erausfannen, wien
dann hir Eltere wieren.

Zur gläicher Zäit hu mer do décidéiert, datt
mer géifen Avisë froen: eng Kéier beim
Kannerrechtscomité - deen Avis ass
d’lescht Woch oder dës Woch komm - an ee
bei der Commission nationale d’éthique. Do
hu mer nach keng Äntwert drop.

Ech muss éierlech soen, de Rapport, dee
vum Kannerrechtscomité komm ass, geet
eigentlech an eng aner Richtung wéi déi,
déi mir gemengt hunn datt mer kéinten
huelen. Well d’Kommissioun seet:

Éischtens soll een net iwwerstierzt Déci-
siounen huelen. Dat ass emol ee vun de
Punkten, dee se soen. Si soen: Iwwerleet
Iech dat doten alles ganz gutt, well dat huet
alles ganz wäitreechend Konsequenzen. Et
gëtt kee Recht op ee Kand, et gëtt nëmme
Rechter vun de Kanner. Déi mussen an alle
Fäll respektéiert ginn.

Si soen, si wieren iwwerhaapt net där
Meenung, fir d’Adoption simple ofze-
schafen, mä si wieren éischter der
Meenung, datt een d’Adoption simple misst
ausbauen an och d’Adoption plénière
bäibehalen.

Da soe se iwwert den Accouchement
anonyme - ech maachen dat elo alles hei
am Schnellverfahren -, datt si am Prinzip
derfir wieren, datt d’Kanner misste kënne
wëssen, wien hir Eltere wieren. Et géif awer

Fäll ginn, wou dat erëm aneschters wier,
esou datt se eigentlech soen, datt een dat
awer och nach an der Zukunft soll bäibe-
halen.

Mir waarden elo. Well ech fannen et awer
onmanéierlech, fir elo sollen e Gesetzestext
auszeschaffen, wa mer ewell zwee esou
Organer froen, fir hir Meenung ze soen, an
da soe mer: Eis ass et awer egal, wat Dir
sot; mir maachen elo emol e Gesetzestext.

Ech denken, datt mer an der nächster Zäit
och den Avis vun der Ethikskommissioun
kréien. Da géif ech et gutt fannen, wa mer
eis nach eng Kéier - déi zwou Kommis-
siounen - géifen zesummesetzen an da
gemeinsam kucken, wat elo wierklech soll
geännert gi respektiv wat net soll geännert
ginn.

Mä an dësem Moment an opgrond och vun
deem Rapport, deen - denken ech - Der och
gelies hutt, hunn ech erëm nach vill méi nei
Froen, déi ech mer stellen, wéi dat am
Viraus war, obscho schonn eng ganz Partie
dervun déiselwecht si wéi déi, déi si sech
stellen, a wou se och zu deene Kon-
klusioune kommen, datt et net einfach ass,
fir do mat engem Fiederstréch ze soen: Mir
maachen et elo esou an domadder huet et
sech.

Ech hat och bis elo keng Geleeënheet, fir
mam Justizminister iwwert deen Avis ze
schwätzen, well hien elo eréischt dëse
Weekend komm ass an den Här Frieden net
am Land ass. Mä et wier meng Propositioun
vis-à-vis vun der Chamber, wann deen
zweeten Avis och do ass, datt mer eis nach
eng Kéier zesummesetzen, fir nei mateneen
ze beroden, a wéi eng Richtung datt et kéint
goen.

Merci, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Goerens
freet d’Wuert.

* * *

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här
President, ech wollt e Virschlag maachen.
Mir hunn elo erëm eng Kéier an der Fro- an
Äntwertestonn vum Här Biltgen héieren, datt
hien net eleng zoustänneg wier, fir op eng
Fro ze äntwerten.

Kënne mer eis net drop eenegen, datt
d’Regierung, wa si mengt, si kéint nëmmen
op een Deel vun enger Fro äntwerten,
engem anere Kolleeg dat seet, datt deen
entweder och mat heihinner kënnt oder datt
deen dann dee schrëftlechen Deel no-
liwwert?

Et ass d’Praxis am ganze Stat, datt, wann
een Dépositaire ass vun enger Demande,
déi och fir en anere gëllt, deen Depar-
tement, Minister oder déi Verwaltung déi
virugëtt un een aneren. Et misst och bei de
Ministeren esou sinn, wa se Dépositaire si
vun enger Question parlementaire.

❱❱❱ M. le Président.- Ech mengen, mir
sollten dat doten an d’Conférence des
Présidents ginn. Dat ass absolut logesch a
vertrietbar. Et ass eng Fro vun Ofsprooch.
D’Fro ass, ob d’Regierungsmemberen Zäit
genuch hunn, fir dat doten ze maachen. Et
geet an d’Conférence des Présidents.

Ech soen de Kolleege Merci fir d’Disziplin.
Mir hunn d’Froestonn a knapp enger Stonn
ofgewéckelt; eelef Froen, eelef Äntwerten.
Merci fir d’Disziplin!

(Interruption)

Haut de Mëtteg ass de Moment, fir et ze
maachen.

Mir kommen dann un d’Deklaratioun vum
Ausseminister iwwert d’Lag a Georgien. Um
Uschloss dorun hu mer eng Debatt. D’Rie-
dezäite sinn 20 Minutte fir d’Regierung, an
dann hunn d’Fraktioune fënnef Minutte
respektiv zwou an eng hallef Minutten. Et hu
sech ageschriwwen: den Här Mosar, den
Här Goerens, den Här Fayot, den Här Huss
an den Här Henckes.

Här Minister, Dir hutt d’Wuert.

7. Déclaration de M. Jean
Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Im-
migration, sur la situation en
Géorgie, suivie d’un débat

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigration.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, zënter
dem Ausbroch vun der mat militäresche
Mëttele gefouerter Kris a Georgien de 7. an
den 8. August an och nom Waffestëllstand-
Ofkommes vum 12. August ass d’Situatioun
a Georgien an och am Kaukasus an den
Zentrum vun der internationaler politescher5522 www.chd. lu
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Aktualitéit geréckelt. D’Evénementer, déi an
där Regioun stattfannen, concernéieren
direkt déi europäesch Sécherheetsinte-
ressen. Et ass duerfir néideg, d’Lag am
Kaukasus ze stabiliséieren, och am In-
teressi selbstverständlech vun der Stabilitéit
an der Europäescher Unioun.

Wichteg Etappen op deem Wee goufen
iwwert de Summer geholl. Nieft der Aktivitéit
vun der Présidence wësst Der, dass
d’Ausseministeren zesumme waren, dass
och d’NATO-Ausseministeren zesumme
waren. Wichteg Etappe bleiwen nach ze
duerchlafen. Dorobber komme mer zréck.

Lëtzebuerg engagéiert sech mat sengen
europäeschen an internationale Partner
staark fir een Erfolleg vun deem Prozess,
deen zënter August säi Wee geet. Ech sinn
dofir och dankbar, Här President, dass mer
hei an der Chamber kënnen eng Analys vun
der Situatioun an der öffentlecher Sitzung
maachen, nodeem mer jo an der Kom-
missioun schonn am Summer matenee
konnten doriwwer schwätzen.

Wann haut d’Waffen a Georgien net méi am
Asaz sinn a mer vun engem Stabiliséie-
rungsprozess schwätze kënnen, esou ass
dat an éischter Linn de Verdéngscht vun der
Europäescher Unioun, déi wuel fir d’éischt
an hirer aussepolitescher Geschicht an
engem Konflikt deen eenzegen effikassen
an och kredibelen Acteur fir de Fridden
duergestallt huet a sech als aktive Ver-
mëttler tëschent de Parteie ka beweisen.

Der Europäescher Unioun ass dës Roll zou-
gedroe ginn indirekt souwuel vun den USA
wéi vu Russland, well mer eng équilibréiert
Positioun a Saache Beuerteelung vum
Ausbrieche vun dësem Konflikt ageholl
hunn. Nämlech déi, dass de militäresche
Konflikt vu georgescher Säit ugefaange
gouf an d’Riposte vu Russland onverhältnis-
méisseg war.

Als Europäesch Unioun ass et eis zouze-
schreiwen, dass mer an eiser éischter
Sitzung vun den Ausseministeren am
August zu Bréissel net de Feeler gemaach
hunn, de Schëllegen ze sichen oder ze
uerteelen, mä eis ze konzentréieren: a) op
de Waffestëllstand, b) op d’humanitär Hëllef
an drëttens c) op d’politesch Stabili-
séierung.

Wann de politesche Wëllen an der EU do
war, fir zesummen ze agéieren, kënne mer
an der Europäescher Unioun Grousses
leeschten an den europäesche Gedanke vu
Fridden a Stabilitéit och ausserhalb vun de
Grenze vun Europa, vun der Europäescher
Unioun zur Realitéit maachen.

D’Erreechen an de Respekt vun der Waf-
ferou war effektiv déi éischt Prioritéit - wéi
Der wësst - um Sechspunkteplang, deen
déi franséisch Présidence am Numm vun
der Europäescher Unioun mam President
Medwedjew an dem georgesche President
Saakaschwili ausgehandelt huet.

Op dee Sechspunkteplang vum 12. August
huet sech dunn den 8. September een
zweeten Accord grefféiert, deen d’Ëmsetze
vun deem Sechspunkteplang eigentlech am
Fong detailléiert. Dozou gehéiert de Réck-
zuch vun allen Truppen aus de Pufferzonen
ëm Südossetien an Abchasien an hir Po-
sitioun vu virum Ausbroch vum Konflikt.

Déi russesch Säit huet hire Réckzuch kondi-
tionéiert un den Déploiement vun enger
europäescher ziviler Observatiouns-
missioun, déi an de Pufferzonen de Réck-
zuch vun den Truppe soll observéieren.

D’Europäesch Unioun gouf domat zu
engem zentralen Acteur, net nëmme fir
d’Verhandele vum Friddensofkommes, mä
och fir deem seng konkret Ëmsetzung. A si
huet Wuert gehalen. A Rekordzäit - dat
muss een zouginn - vu knapp dräi Wochen
hunn déi 27 Memberstaten eng iwwer 300
Mann staark Missioun, déi sougenannten
EUMM, dat heescht EU Monitoring Mission,
op d’Bee gestallt, déi wéi ofgemaach den 1.
Oktober a Georgien konnt hir Aarbecht
ophuelen.

Loosst mech och hei direkt e Wuert soen zur
Lëtzebuerger Bedeelegung un där Mis-
sioun. Virun allem ass Lëtzebuerg an der
EUMM-Missioun mat zwee Leit vertrueden -
Membere vun eiser Police -, déi zu Gori,
südlech vun der Regioun Südossetien,
zesumme mat Kolleegen aus Frankräich,
Polen, Bulgarien a Malta stationéiert sinn.
Lëtzebuerg huet ausserdeem den Transport
vun engem Groussdeel vu Material, no-
tamment de gepanzerte Gefierer, déi aus
ganz Europa zur Verfügung gestallt goufen,
fir d’Sécherheet ze garantéieren, assuréiert
an huet domat ee ganz wichtege Bäitrag
geleescht, dass d’Europäesch Unioun hiren
Engagement konnt zur Zäit anhalen.

An et war d’Anhale vun deem Engagement,
wat als Konsequenz hat, dass Moskau seng
Truppen aus de Pufferzonen ofgezunn huet

an domat sengersäits de Fuerderunge vum
Friddensplang nokomm ass.

D’Europäesch Unioun viséiert ee weidere
Réckzuch vu russeschen Truppen aus
Regioune wéi der Kodori-Schlucht an
Abchasien an Akhalgori a Südossetien.

Här President, et sief an dësem Kontext och
drun erënnert, dass Lëtzebuerg sech
staarkgemaach huet fir eng international
Enquêtëkommissioun anzesetzen, fir den
Originë vun deem Konflikt op de Fong ze
goen. Et bleiwen nämlech vill Froen ze
klären iwwert d’Originen an den Dérou-
lement vum Konflikt, a leider och iwwert
d’Afferzuelen, vun deene mer awer all
Grond hunn ze hoffen, dass se sech ma-
ximal am Honnerterberäich an net, wéi oft
am Ufank behaapt gouf, am Dausender-
beräich bewegen.

D’Iddi vun enger Enquêtëkommissioun gouf
am September och vum Europäesche
Ministerrot zréckbehalen. Op e Bréif hin,
dee mer mat eisen däitschen, belschen an
hollännesche Kolleegen un déi franséisch
Présidence geschéckt hunn, mécht dës elo
Propose fir d’Ëmsetze vun där Iddi. Et geet
drëm, d’Energie, déi a géigesäitege Schold-
zouweisunge géif verluer goen, ze bün-
delen, an engem gewëssene Mooss och ze
depolitiséieren, fir dass mer eis deene Froe
kënne widmen, déi elo vu méi grousser
Urgence sinn.

D’Europäesch Unioun, déi sech engagéiert
huet, fir der Gewalt een Enn ze setzen a fir
d’Truppen aus Georgien zréckzezéien, déi
dem georgesche Vollek am humanitären an
am Sécherheetsberäich hëlleft, déi Euro-
päesch Unioun kann et net den Historiker
eleng iwwerloossen, déi wierklech Grënn,
déi de Konflikt ausgeléist hunn, erausze-
fannen. Et muss virun allem Kloerheet ge-
schafe ginn, fir ähnlech Fäll selbstverständ-
lech ze verhënneren.

Ech ginn dovunner aus, dass d’franséisch
Présidence an den nächsten Deeg konkret
op eise Bréif wäert äntwerten. Et ass e
Courrier an der Virbereedung, an doropshi
wäerten och an deenen nächsten Deeg
kënnen déi Décisioune geholl ginn an och
déi Kommissioun zesummegesat ginn.

Zu deene Froe gehéiert notamment d’Si-
tuatioun vun de Flüchtlingen. Déi lescht Woch
huet den UNHCR, d’Agence vun de Vereen-
ten Natioune fir d’Flüchtlingen, ee massive
Retour vu méi wéi 20.000 Leit an hir Dierfer
südlech vun Ossetien gemellt. Uganks
leschter Woch konnt de Flüchtlingscamp zu
Gori zougemaach ginn. Vun den 113.000
Flüchtlingen, déi Tbilissi als Konsequenz vum
Konflikt am August gezielt huet, sinn der elo
eng 78.000 nees zréckkomm. An Nord-
ossetien, also op russeschem Territoire, hale
sech haut nach eng 2.000 vun ursprünglech
30.000 Flüchtlingen op.

Mir wëssen, dass de Wanter méi no kënnt,
an den UNHCR schafft dru fir déi 35.000
Flüchtlingen, déi et nach ëmmer queesch
duerch Georgien gëtt, ënnerdaach ze
bréngen.

Lëtzebuerg huet och hei direkt reagéiert an
huet der Croix-Rouge an och der Caritas je
50.000 Euro ginn, ausserdeem gounge
70.000 Euro un de Programme Alimentaire
Mondial a 25.000 Euro u Care, dëst alles fir
Flüchtlingen ze hëllefen, déi nach net
konnten heemgoen oder déi sech doheem
mussen a schwierege Konditiounen op de
Wanter virbereeden. Eisen Engagement ass
gekoppelt un d’Besoinë vun deene Leit op
der Plaz a bleift dofir och 2009 bestoen.

Eng aner Fro, där mer eis musse stellen, ass
déi politesch a rechtlech Situatioun vun de
sécessionnistesche Regioune Südossetien
an Abchasien. Am Kader vun der Euro-
päescher Unioun hu mer kloergemaach,
dass dës Regiounen, deenen hir soi-disant
Onofhängegkeet just vun zwee Länner,
nämlech vu Russland a vun Nicaragua
unerkannt gëtt, weiderhin zum georgeschen
Territoire gehéieren.

Dës Positioun ass am Aklang mat der Re-
solutioun 1808, déi de Sécherheetsrot vun
de Vereenten Natiounen de 15. Abrëll adop-
téiert huet an déi ganz eendeiteg déi terri-
torial Integritéit a Souveränitéit vu Georgien
iwwert de gesamten Territoire, also och
Südossetien an Abchasien, festhält. Och
Russland - muss ee betounen, an engem
positive Sënn - hat am Abrëll fir dës Reso-
lutioun gestëmmt.

Och wa mer d’Unerkennung vun enger
Onofhängegkeet vun den zwou Regiounen
oflehnen, esou musse mer dach der russe-
scher Positioun Rechnung droen an no
dauerhafte Léisunge sichen. Well mir musse
wëssen, dass eppes geschitt ass. Et ass e
Konflikt ausgebrach, deen net vu Russland
provozéiert ginn ass.

Dofir gouf am Kader vum Accord vum 8.
September festgehalen, fir sougenannten

„international Diskussiounen“ zu Genf ze
lancéieren, un deenen all d’Parteie géifen
deelhuelen, fir genee déi Léisungen ze
fannen. Dëse Prozess ass selbstverständ-
lech ongemeng wichteg. All Stëllstand
bedeit d’Festegung vun enger fir eis inak-
zeptabeler Situatioun.

Eng éischt Ronn - Dir wësst dat - vun de Ge-
spréicher huet de 15. Oktober zu Genf statt-
fonnt. D’Usetze vun dëse Gespréicher esou
kuerz no dem Enn vun den Hostilitéiten ass
eleng schonn e groussen diplomatesche
Succès, deen alt erëm just dank der Aktioun
vun der Europäescher Unioun an d’Weeër
geleet gouf. Si huet och, vertrueden duerch
hire Représentant spécial, de Pierre Morel,
zesumme mat der OSZE an der UNO,
d’Coprésidence vun de Gespréicher
gestallt. Et war jiddferengem kloer, dass dës
Gespréicher alles anescht wéi liicht géife
ginn - de Pierre Morel huet säit senger
Ernennung ouni Paus dru geschafft, fir
d’Modalitéite vun de Gespréicher fest-
zeleeën.

Et war ze liesen an et war och ze héieren,
dass d’Gespréicher no engem Échec hu
misse reportéiert ginn. Richteg awer ass,
dass déi verschidde Parteie formal a proze-
dural Froen an de Vierdergrond gestallt
hunn, déi also fir d’éischt musse gekläert
ginn, ier ka vun der Substanz geschwat
ginn. Dëst ass an deem Prozess an an
deem Sënn normal, dass d’Formalitéiten hei
natierlech och eng politesch Bedeitung
hunn.

Dofir war et scho wichteg an och e grousse
Schrëtt, dass all Parteien zu de Gespréicher
op Genf komm sinn a sech am Palais des
Nations begéint sinn, och wa se formell net
direkt mateneen diskutéiert oder verhandelt
hunn. Den Unnäherungsprozess ass
lancéiert an d’Tatsaach, dass déi nächst
Diskussiounsronn mam Accord vun alle
Parteie fir den 18. November festgehale
gouf, weist, dass eng Dynamik kreéiert
gouf, op där kann opgebaut ginn.

Nieft der Fro vun den zwou sécessionnis-
tesche Regiounen, bleift och d’Fro vun der
Stabiliséierung vu Georgien selwer ze
klären. Déi georgesch Wirtschaft huet
selbstverständlech duerch de Konflikt ferm
Abousse gelidden. Eisen Intérêt muss et
sinn, Georgien laangfristeg ze stabili-
séieren, an dofir brauch dat Land am
Kaukasus eng Ekonomie, déi fonctionnéiert.
Dëst ass d’Grondlag fir déi demokratesch
Entwécklung vun deem Land, déi jo och
nach net ofgeschloss ass.

Et ass kloer, dass d’Europäesch Unioun och
hei hir Responsabilitéit hëlt an aktiv zur Ver-
besserung vun der Situatioun bäidréit. Et
ass an deem Sënn wou d’Europäesch
Kommissioun, wéi Der wësst, e Paquet vu
500 Milliounen Euro an Aussiicht stellt. E
Paquet, dee fir déi nächst dräi Joer selbst-
verständlech zielt. E Paquet, wou d’Suen
och nëmmen däerfe fléissen, wann d’Af-
fectatioun vun deene Sue kloer ass. Nun,
d’Sue wäerten duerch bestehend Pro-
grammer débourséiert ginn an de Flücht-
linge virun allem zeguttkommen, grad wéi
och der Rehabilitatioun vun der Wirtschaft
an där makroökonomescher Stabiliséierung.

Dëse Paquet wäert muer bei der Confé-
rence des Donateurs fir Georgien zu
Bréissel virgestallt ginn. Bei där Geleeën-
heet wäerten och aner Staten hir Ënner-
stëtzung fir Georgien ukënnegen.

Ech widderhuelen nach eng Kéier, dass
d’Stabilitéit am Kaukasus net nëmme militä-
rescher, mä virun allem och wirtschaftlecher
an demokratescher Natur muss sinn. Op
dëser Schnëttstell vun eisem Dialog mat
eisen östleche Partner kënne mer eis
näischt anescht leeschten. An eisen Aen
ass de Stand vun der Demokratie a
Georgien nach net - ech hunn et ugedeit -
op sengem Maximum ukomm. De Wahl-
system, d’Justiz, d’Fräiheete vum Eenzelne
wéi och vun der fräier Meenungsbildung si
staark verbesserungsbedürfteg. Grond-
leeënd Reforme mussen also duerchgesat
ginn.

Här President, loosst mech nach kuerz e
Bléck op d’Zukunft vun dësem Dossier
geheien, well deen ass jo esou wichteg,
wann net vill méi wichteg wéi d’Vergaan-
genheet.

Déi nächst Etappe si festgeluecht a si vu
grousser Wichtegkeet. No der Conférence
des Donateurs vu muer musse mer déi
nächst Ronn fixéieren; wéi gesot, den 18.
November zu Genf. Virdrun awer fënnt e
wichtege Rendez-vous statt, nämlech de
14. November ass zu Nice de Sommet
tëschent der Europäescher Unioun a
Russland. Do gëtt mat Russland op
héchstem Niveau iwwert de Sujet dialo-
géiert. Och mat op de Wee gi soll a muss ee
Russland, dass mir an der Europäescher
Unioun op eng konstruktiv Astellung vun
hirer Säit hoffen.

Am Dezember kommen dann nach zwee
grouss Rendez-vousen op eis zou an deem
Kontext. Deen éischten ass sécherlech e
ganz wichtegen, wann e vläicht och indirekt
nëmmen domat ze dinn huet, mä et ass
d’Réunioun vun de Ministeren aus den
NATO-Länner zu Bréissel.

Wéi Der wësst, krut Georgien um leschten
NATO-Sommet zu Bukarest am Abrëll dëst
Joer an Aussiicht gestallt, der Allianz enges
Daags kënne bäizetrieden. Déi Lëtze-
buerger Positioun dozou huet sech net
geännert: Mir, a mat eis vill Bündnispartner,
sinn iwwerzeegt, dass de Rendez-vous am
Dezember eng gutt Geleeënheet ass, fir
eng éischt - an ech betounen: eng éischt -
Evaluatioun vun de Progrèsë vu Georgien
ze maachen. Eng Entscheedung ass mat
Sécherheet op deem Sommet net ze
erwaarden.

Deen zweete grousse Rendez-vous wäert
och uganks September stattfannen, dann
direkt duerno zu Helsinki d’Réunioun vun
den OSZE-Ausseministeren. Dës Réunioun
ass wichteg, well d’OSZE zënter 1992 eng
wichteg Roll a Südossetien spillt. Dëst
duerch d’Präsenz vun hirer Missioun, hir
Roll an alle Verhandlungsronnen, déi et
säitdeem zur Südossetien-Fro gouf, an
duerch Observateuren, déi hirem Mandat
no och a Südossetien operéieren dierften.

Lëtzebuerg ënnerstëtzt d’Iddi vun enger
Ausweidung vun dëser Observatiouns-
missioun, déi leider nach ëmmer vu Russ-
land blockéiert bleift. Mir plädéieren am
Kader vun der OSZE fir den Déploiement
vun den zousätzlechen 80 Observateuren a
si bereet, eis um Finanzement vun där
Missioun ze bedeelegen. Mir fuerderen och,
dass déi Observateure sech kënne fräi a
Südossetien bewegen; wat bis elo net de
Fall ass.

Et sief hei och un d’UNO-Observatiouns-
missioun MONUG erënnert, där hire
Mandat, fir an Abchasien d’Situatioun ze
observéieren, kierzlech bei der UNO zu
New York ëm véier Méint - also bis am
Fréijoer - d’nächst Joer verlängert ginn ass.

De Kader ass also gesat, fir aus der Kris
kënnen erauszekommen. Et bleiwen nach
vill Froen ze klären an et gëtt keen einfache
Wee dohinner. Mä d’Europäesch Unioun
huet et fäerdeg bruecht, sech anze-
mëschen, d’Waffe rouen ze dinn an eng
international Diskussioun ze lancéieren.
D’Europäesch Unioun war an dësem Kon-
flikt ëmmer op der Hutt an huet gemaach
wat néideg war, fir dëst ze erreechen.

Gläichzäiteg ass vu kapitaler Wichtegkeet,
dass mer gutt Relatioune mat Russland
ënnerhalen. Léisunge kënnen nëmmen am
Dialog fonnt ginn a Spannungen nëmmen
duerch Kontakt a Gedold ofgebaut ginn.
Russland ass bereet fir deen Dialog a mir
däerfen déi Offer net ausschloen. Lëtze-
buerg setzt op Kooperatioun, setzt net op
Konfrontatioun oder Distanzéierung zu
Russland.

Och wa mir net drun denke kënnen, fir
Abchasien oder Südossetien unzeer-
kennen, esou ass et dach an engem Koope-
ratiounsgeescht, wou ech en Donnesch-
deg, also iwwermuer, op Moskau fléien, fir
mech ënner anerem mat mengem russe-
schen Homolog, dem Ausseminister
Lawrow, ze ënnerhalen a virun allem selbst-
verständlech och iwwert de Konflikt a
Südossetien an Abchasien am Kaukasus ze
schwätzen.

Lëtzebuerg ënnerstëtzt och weiderhin
d’Weiderféieren an d’direkt Erëm-Ophuelen
- fir et besser ze soen - vun den Négocia-
tioune fir een neit Partnerschaftsofkommes
tëschent der Europäescher Unioun a Russ-
land. Dës Négociatioune bidden ee per-
fekte Kader, esou menge mer, fir eis ge-
meinsam Problemer an eis gemeinsam Ziler
ze beschwätzen an och eng Zukunft ze
schafen, an där et net méi néideg ass, fir
Differenze mat Gewalt ze léisen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Mir huelen Akt vun Ärer Deklaratioun. Deen
éischte Riedner ass den Här Mosar. Här
Mosar, Dir hutt d’Wuert.
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Débat

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, matzen
am August, prezis an der Nuecht vun der
Ouverture vun den Olympesche Spiller, war
nees Krich am Kaukasus. Dës Kéier a
Südossetien, wou sech südossetesch
Truppen, vu Russland kräfteg ënnerstëtzt,
mat der georgescher Arméi Gefechter
geliwwert hunn. Ob et Russland war, dat
sech duerno dru gemaach huet, grouss
Deeler vum georgesche Kärland ze be-
setzen, oder Georgien, fir ee fir allemol
d’Kontroll iwwer Südossetien zréckze-
gewannen, déi et schonn 1992 verluer huet,
bis haut an doriwwer eraus wäert nach vill
gerätselt ginn, wien dann elo dëse Krich
ugefaangen huet.

D’Fro no der Aggressioun an der Reaktioun,
no Iwwerfall a Verdeedegung soll den euro-
päeschen Ausseministeren no gekläert
ginn. Dat ass e luewenswäerten Usproch,
an den Ausseminister Jean Asselborn huet
et schonn e puermol däitlech formuléiert.

Allerdéngs, ech mengen, ech verroden hei
kee Geheimnis, wann ech soen, datt dës
Opklärung wäert schwéier, fir net ze soen
onméiglech ginn. No de Scharmützele
während den Deeg virum 8. August
tëschent georgeschen a südosseteschen
Truppe riskéiert eng Enquête driwwer, wien
den eigentleche Krich ugefaangen huet,
sech séier eidelzelafen.

Och Russland muss sech de Virworf gefale
loossen, ob Aggresseur oder Verdeedeger,
datt säin Amarsch a Georgien objektiv muss
als disproportionéiert bezeechent ginn.
Dofir Russland mat Boykott a Sanktiounen
ze beleeën, halen ech allerdéngs fir keng
gutt Iddi. Eis Regierung huet sech de Riff no
esou Aktiounen och net ugeschloss a Russ-
land géintiwwer déiselwecht Moderatioun
bewisen, wéi se och Georgien entgéint-
bruecht huet.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
de Kärpunkt vum georgesch-russesche
Konflikt virum Krich war an ass sécherlech
och d’Perspektiv vun engem georgeschen
NATO-Bäitrëtt. Esou en NATO-Bäitrëtt wëllt
Moskau ënner kengen Ëmstänn. Dat dierf
eis eigentlech net wonneren. E militärescht
Bündnis, wou Russland net dran erwënscht
ass, wat méi a méi no un d’Grenze vu Russ-
land expandéiert, gëtt zu Moskau als eng
Bedroung, awer och als eng Form vun
Aggressioun emfonnt.

D’Europäer, also déi Staten, déi Russland
als Noper, Alliéierten, Géigner jee nodeem
wéi et grad nun emol war, während Jor-
honnerte kannt hunn a kennen, misste
wëssen, datt et e Stat ass, deem een net
sollt d’Gefill vermëttelen, e géif gedemütegt.

Datt verschidden nei Memberstate vun der
Unioun, déi Russland an d’Sowjetunioun ni
als Partner, mä virun allem oder souguer
nëmmen als Besatzungsmuecht kannt
hunn, gewësse Ressentimenter an Angscht-
gefiller virun deem Noper hunn, ass zwar
verständlech, mä där Angscht musse mer
duerch d’Konsolidatioun vun der aussen- a
verdeedegungspolitescher Dimensioun vun
Europa begéinen. Dëst iwwert d’NATO ze
maachen, hëlleft hei net onbedéngt.

Net de baltesche Staten, déi eigentlech am
meeschte Grond hunn, éischter ängscht-
lech op Moskau ze kucken, an och net
deenen alen europäesche Memberlänner,
déi Russland als Partner brauchen an net
als geopoliteschen oder souguer militä-
resche Géigner. Mir sollen duerfir virsiichteg
sinn, ier mer d’Prozedur, fir Georgien an
d’NATO opzehuelen, aleeden a mir sollen
eis op jidde Fall déi néideg Zäit heifir
huelen.

Här President, d’Realitéit am Kaukasus ass
elo eng nei, mat där d’Europäesch Unioun
sech muss offannen, wa se wëllt e positiven
Afloss op d’Geschécker vun där Regioun
huelen. D’Europäesch Unioun muss sech
bewosst ginn, datt et an dëser Regioun vun
der Welt ëm d’Interesse vun de Grouss-
muechten, ëm Uelech an aner Ressourcë
geet.

Ee vun deenen häertesten Tester fir d’Soli-
ditéit an d’Wierksamkeet vun enger euro-
päescher Aussen- a Sécherheetspolitik
waart genee do. Dëst kann e grousse
Risiko, mä awer och eng grouss Chance fir
eng gemeinsam Aussen- a Sécherheets-
politik vun der Europäescher Unioun sinn.

Här President, eng Léier solle mer aus dem
Krich am Summer op jidde Fall zéien: D’Ex-
pansioun vun der NATO géint déi russesch
Bedenke soll ënner kengen Ëmstänn
iwwerstierzt ginn! Dat gëllt fir Georgien an
et gëllt gradesou fir d’Ukraine. Och
d’Bäitrëttsbestriewunge vun dëse Staten zur
Europäescher Unioun - an der Ukraine méi
ausgeprägt wéi a Georgien - sinn am
Moment verfréit a kënnen net befriddegt
ginn. D’Europäesch Unioun huet nach e
grousse Schantjen um Westbalkan opze-
schaffen, ier se wäit no Oste kann a soll
kucken.

Dat muss een och de betraffene Staten
éierlech soen an net elo schonn Hoffnunge
schüren, déi een zumindest esou bal net
kann erfëllen. D’NATO ass net do, fir
aggressiv géint Russland virzegoen oder op
d’mannst den Androck dovunner ze er-
wächen. D’Europäesch Unioun ass net do,
fir sech definitiv duerch Iwwerexpansioun ze
schwächen. Dovun hätt keen eppes; net
déi, déi haut an deenen zwou Organi-
satioune Member sinn, an nach manner déi,
déi et ze séier wëlle ginn.

Weder d’NATO nach d’Europäesch Unioun
kënne jiddfereen ophuelen, besonnesch an
dësem Deel vun der Welt. Net nëmmen, mä
och dës Erkenntnis muss an Zukunft de
wesentleche Bestanddeel vun enger ge-
meinsamer Sécherheets- an Aussepolitik
vun der Europäescher Unioun sinn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mosar.
Den nächste Riedner ass den Här Charles
Goerens. Här Goerens, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Merci,
Här President. Dir Dammen an Dir Hären,
mir hunn et am Fong an der Kris
Georgien/Russland mat engem dräifachen
Échec, engem zweifelhafte Succès ze dinn.

En dräifachen Échec, well éischtens, sur le
plan humanitaire hu mer leider ganz vill
Victimen ze bekloen. Mir hunn et mat
honnertdausende Personnes déplacées ze
dinn. Déi, déi iwwerlieft hunn, si menacéiert
oder insécuriséiert.

Ech wëll hei net dee ganze Cortège vun
Humiliatiounen, vun Déplacementer, vu
Pillagen opzielen, déi zu de Konflikter
gehéieren, ouni ze schwätze vun de Mines
anti-personnel oder vu Streebommen, déi
och gebraucht goufen. Ofgesinn dovunner,
datt och souguer d’georgesch Ausse-
ministesch d’Wuert „purification ethnique“
gebraucht huet an enger Réunioun, déi den
20. August am Europaparlament war a wou
och d’Représentantë vun den nationale
Parlamenter invitéiert waren - ech hat d’Éier
fir d’Chamber do ze vertrieden. Déi Infor-
matioun ass natierlech duerno vun eenzelne
Kolleegen als eesäiteg emfonnt ginn, well
déi russesch Partie net vertruede war, well
och keen Invité vum Rang vum Minister
konnt dohinner kommen. Duerfir huet
d’Europaparlament och kee vun där Säit
invitéiert. Also en Échec sur le plan huma-
nitaire.

Zweetens ass et och en Échec vun enger
Partie vun Institutiounen. Ech wëll emol
beim Conseil de l’Europe ufänken. Et ass
déi éischte Kéier säit de Conseil de l’Europe
besteet, datt zwee vu senge Memberen, déi
sech engagéiert hunn, all hir Différendë mat
friddleche Mëttelen ze léisen, Krich géint-
enee féieren. D’Preventioun huet net
fonctionnéiert, an och d’Knäppe vu Kon-
takter huet net fonctionnéiert. Wann de Ge-
neralsekretär vum Conseil de l’Europe virun
der Assemblée parlementaire zum Beispill
seet, datt e sech virgeholl hat, zesumme
mat enger Delegatioun souwuel an
d’Haaptstad vu Georgien wéi och an
d’Haaptstad vu Russland ze goen, an datt
hien eng „fin de non-recevoir“ vun de
russeschen Autoritéite kritt huet, ass dat och
en Échec, wat d’Seriöhuele vun där Orga-
nisatioun duerch Russland ubelaangt.

Et ass och en Échec fir d’OSCE, well déi
Mechanismen, déi normalerweis virgesi
sinn, fir Konflikter ze beenden, net fonc-
tionnéiert hunn. Wat an dësem Fall d’UNO
ubelaangt, ass leider dem De Gaulle seng
Bezeechnung vum „machin“ och net ganz
feel op der Plaz, well mir hunn et hei och
mat engem Échec vum Conseil de Sécurité
ze dinn, aus deene Grënn, déi mer natier-
lech kennen, well eng vun de Parties en
conflit selwer am UNO-Sécherheetsrot
sëtzt, mat Vetorecht.

Eng drëtt Serie vun Échecen huet mat de
Relatioune vu Russland mat enger Partie
vun internationalen Organisatiounen ze
dinn. Ech denken do zum Beispill un
d’NATO/Russland, ech denken awer och un
d’Relatioune Vereenegt Staten/Russland.
Ech wëll hei net mam Fanger op deen een
oder deen anere weisen. D’Schold ass
gedeelt, och wann et evident ass, datt

d’Reaktioun vu Russland disproportionéiert
war.

Et muss een awer soen, datt dat hei sech
och op enger Toile de fond vun Degra-
datioun vu Relatiounen tëschent Russland a
senge Partenairen ofwéckelt. Ech denken
zum Beispill un de Système de défense
antimissile, deen a Polen soll opgeriicht
ginn, deen elo beschlosse Saach ass, mat
enger Radarstatioun an der Tschechescher
Republik, wou et och kredibel Alternativen
dozou gouf. Ënner anerem huet den Henry
Kissinger der genannt. Déi Propositioune
sinn an de Wand geschloe ginn. Also ass
dat och en Échec, dee mer musse bekloen.

Ech denken och un ee gewëssenen Expan-
sionismus vun der NATO, woubäi ee sech
wierklech froe muss, ob et indispensabel
ass, datt d’NATO esou séier wiisst, an datt
ee parallell zu dem Expansionismus net à
même ass, fir d’europäesch Sécherheet als
Ganzt ze iwwerdenken. Wa mer elo emol
iwwert d’Menace militaire schwätzen, stelle
mer awer fest, datt Russland momentan e
Militärbudget huet, deen ongeféier 10% ass
vun deem vun de Vereenegte Staten, wat
awer trotzdeem och schonn eng relativ
Lecture zouléisst vun der Menace, déi vun
do ka kommen. Ech wëll aus Zäitgrënn
deen Aspekt net verdéiwen.

Ech hat gesot, datt mer et och mat engem
„Succès douteux“ ze dinn hätten. Et muss
een hei dem President Sarkozy deen Tribut
zollen, deen en zegutt huet, well en huet
schnell reagéiert, en huet schnell eng
Mediatioun gemaach. D’Fro ass just déi, ob
en de Succès, deen e remportéiert huet, an
deen ech net wëll aus der Welt diskutéieren,
fir d‘Obtentioun vun engem Cessez-le-feu,
Frankräich, senger Funktioun als President
vun der Franséischer Republik, ze ver-
danken huet, oder ob en dee senger Funk-
tioun als President vum Conseil européen
ze verdanken huet.

Wa mer ganz éierlech sinn - wann ee gesäit,
wéi Russland mat Eenzelnen ëmge-
sprongen ass, och mat Institutiounen -,
gleewen ech net, datt an dësem Fall d’Funk-
tioun vum President vum Conseil européen
méi schwéier gewien huet, wéi déi vum
President vun der Franséischer Republik.
Ech soen dat, well domadder de Prinzip vun
der Gläichheet vun de Staten innerhalb vun
der Europäescher Unioun tangéiert ass. En
ass tangéiert, well déi nächst Présidence
vun engem klenge Land gemaach gëtt, vun
der Tschechescher Republik. Ech hoffen
duerfir, datt déi Grouss alleguer hannert
deene Klenge stinn a näischt maachen, wat
an deem Moment kéint de Rôle vum Pre-
sident vum Conseil européen minéieren.

Här President, ofschléissend wëll ech soen,
datt mer esou net kënne viru Politik
maachen. Et wier déck Zäit, datt mer eis
Gedanke géife maachen, ob mer net erëm
eng Kéier sollen eng Aart Sécherheets-
konferenz an Europa maachen, esou wéi
dat an de 70er Joren de Fall war, wou mer
wierklech alles op den Dësch leeën, wat
stéiert, alles, wat kéint en Obstacle sinn zu
engem friddleche Reglement vun den Dif-
férenden, an da vläicht kucken, wéi mer
d’Rapports de force solle maachen.

Well dat hei ass en „waste of time“ an en
„waste of money“, wou mer d’Suen an
d’Moyenen dach vill méi néideg op aner
Plaze bräichten, wéi elo erëm Rekons-
truktiounsprogrammer ze maachen, déi
hätte kënnen évitéiert ginn, wa mer méi
preventiv kéinte wierke wéi reaktiv. Wa mer
wëlle méi preventiv wierken, da musse mer
eis och déi Moyenë ginn, an ech mengen,
esou wéi d’Institutiounen elo fonction-
néieren, geet et net duer.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Goerens. D’Wuert huet elo den Här Fayot.
Här Fayot, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
ich möchte auf der Tribüne unseren Kol-
legen Walter Kolbow begrüßen, Mitglied des
aussenpolitischen Ausschusses des
deutschen Bundestages, der sich ganz
besonders für den Konflikt im Kaukasus
interessiert und daher auch Kontakte mit
den nationalen Parlamenten aufnimmt.
Willkommen in Luxemburg!

Här President, ech wollt dem Ausseminister
fir d’éischt emol Merci soe fir seng Dekla-
ratioun de Mëtteg an och fir déi permanent
Informatioun, déi mer vun him kritt hunn
zénter dem Ufank vun deem Konflikt a
Georgien. Hien huet ons an der aussepo-
litescher Kommissioun permanent iwwert de
leschte Stand vun der Situatioun informéiert.
Obschonn elo de militäresche Konflikt net
méi an de Medien à la une ass, ass et dach
nach e Politikum vun éischter Importenz, a
mir mussen ons also weider domat ofginn.
Mir begréissen, als LSAP, d’Approche vun

der Regierung, déi équilibréiert war an och
nach ass an ouni Scholdzouweisung an
d‘Behandlung vun deem Konflikt era-
gaangen ass.

Haut stelle sech dräi Froen, zu deene mer
eng Haltung mussen hunn. Déi éischt Fro
betrëfft d’Zukunft vu Georgien. Mir hëllefe
mat dat Land an eng richteg Demokratie
opzebauen, a mir hoffen, dass d’Politik a
Georgien, a besonnesch de President vun
deem Land, dat och ganz seriö wëllen. Mir
kënnen a mir wëllen och net an den interne
Konflikt tëschent Georgien a sengen zwou
oftrünnege Provënzen agräifen. Mir erkenne
jo déi zwou - vu Russland onofhängeg
erkläerte Republiken - net un, a mir wäerten
dat héchstwahrscheinlech och nach laang
net maachen, wat awer net verhënnert,
dass een natierlech muss probéieren, op
laang Siicht de Konflikt tëschent deenen
zwou Provënzen a Georgien duerch ver-
trauensbildend Moossname lues a lues ze
léisen.

(Mme Colette Flesch prend la Prési-
dence)

Déi zweet Fro hänkt enk domat zesummen.
Georgien wëllt jo enges Dags an d’Euro-
päesch Unioun kommen; dat ass verständ-
lech an nozevollzéien. Ech warnen awer,
dass mer et net maachen, wéi mer dat
virdru schonn öfters gemaach hunn, näm-
lech dass mer Georgien Hoffnunge
maachen, déi esou bal net ze erfëlle sinn.
Georgien wëllt och an d’NATO. Déi Orga-
nisatioun bedeit Solidaritéit ënnert de Mem-
beren, besonnesch wann e Memberstat vu
baussen ugegraff gëtt. Ech ka mer net
virstellen, dass Georgien Member vun der
NATO gëtt, soulaang et säin internen offene
Konflikt net bäigeluecht huet a mat Russ-
land op Konfrontatioun geet.

Mat anere Wierder: Well d’NATO keng
Krichsmaschinn géint en anert Land méi
ass, ka se och net vun engem Memberstat
géint en anert Land instrumentaliséiert ginn.

Déi drëtt Fro betrëfft Russland. Mir wëssen
net genee, wie wien an deem Konflikt
provozéiert huet a wien ugefaangen huet.
Mä dat Opflame vu Gewalt an deem Eck
bedeit näischt Guddes, weder am August
nach elo. Net fir Georgien a net fir Russland,
dat esou hefteg reagéiert huet, wou een
eigentlech vun enger Groussmuecht, déi
d’Weltgeschäfter wëllt matbestëmmen, méi
Rou an Zréckhaltung erwaarde muss.

Et ass e Fait, dass Europa mat Russland
zesummeliewe muss an dass dat Ze-
summeliewen organiséiert muss ginn. Duer-
fir mussen onst Partnerschaftsofkommes
mat Russland erneiert an ons wirtschaftlech
a politesch Relatiounen ausgebaut ginn.
Konstruktiv a gutt Relatioune mat Russland
ginn éischter méiglech a méi einfach, wann
dat Land oppen, fräi an demokratesch ass,
wéi wann et autoritär an net viraussehbar
ass, zum Beispill wann et mat sengen
Energiereserven Europa wëllt ënner Drock
setzen.

Ech hoffen, dass déi politesch Kräften a
Russland dat selwer esou schnell wéi méig-
lech unerkennen, well d’Vertrauen zwë-
schent Russland an der Europäescher
Unioun muss opgebaut ginn. Dat ass fir
Länner, déi un der Grenz vu Russland
liewen a virdrun am Sowjetimperium waren,
méi schwéier wéi fir ons. Déi Aufgab brauch
hir Zäit. De Fridden op onsem Kontinent
hänkt jiddefalls dovunner of. Ech mengen,
och als Parlament si mer engagéiert, fir mat
onse russesche Kolleegen aus dem Par-
lament dorunner ze schaffen, fir déi Re-
latiounen opzebauen.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här
Fayot. D’Wuert huet elo den Här Huss.

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).- Merci,
Madame Presidentin. De 7. Juni 2008, also
praktesch zäitgläich mat der Ouverture vun
den Olympesche Spiller zu Peking, ass am
Kaukasus en oppene Krich ausgebrach.
Den direkten Ausgangspunkt dovunner war,
datt de georgesche President, de Michail
Saakaschwili, säi Militär an déi abtrünneg
Regioun Südossetien geschéckt huet an
domadder eng vehement an dispropor-
tionéiert militäresch Reaktioun vu Russland
provozéiert huet.

Den Zäitpunkt war sécher iwwerraschend,
mä de Krich u sech hat sech schonn zënter
Méint ugekënnegt, an trotzdeem war d’Eu-
ropäesch Unioun net dorobber virbereet.
Well nämlech schonn a sengem Wahlkampf
hat de georgesche President ugekënnegt,
de georgeschen Territoire schnell an
noutfalls mat Gewalt ze vereenegen. Zënter-
hier huet d’Land massiv opgerüst. De
Rüstungsbudget huet sech op quasi eng
Milliard Dollar vervielfacht.5544 www.chd. lu
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D’Ukraine, Israel, d’USA an och ver-
schidden EU-Länner hu monter Waffe ver-
kaaft. Israel an d’USA hunn honnerte vu
Militärausbilder a Beroder dohinner ge-
schéckt. No engem russesche Militärma-
növer am Norde vum Kaukasus huet
d’NATO mat der Bedeelegung vu Georgien
an der Ukraine e Militärmanöver am
Schwaarze Mier ofgehalen. An e bësse méi
spéit gouf et dunn och nach e gemein-
samen US-georgesche Manöver a Geor-
gien selwer. Kee Wonner, datt Russland just
op eng gutt Geleeënheet gewaart huet fir
eng Muechtdemonstratioun.

D’Ursaache vun dësem Konflikt sinn awer
komplex. Op där enger Säit de george-
schen Nationalismus, verschäerfte geopo-
litesch Aflosskämpf zwëschent den Ameri-
kaner, der Europäescher Unioun a Russ-
land. An natierlech och de Sträit ëm d’Ener-
giereserven, dat heescht den Zougang zu
de Pëtrols- a Gasreserve ronderëm de
Kaukasus an d’Kaspescht Mier.

Georgien war fir de Westen e strategesche
Pilier, fir d’europäesch Energieversuergung
der russescher Kontroll ze entzéien. Eng
aktuell Pipeline vun Uelech an e weidere
Gasprojet sollten den Uelech an de Gas
laanscht Russland a Richtung Europa trans-
portéieren. Duerch deen aktuelle Konflikt
ass dat georgescht Nadelöhr oder Transit-
land elo alles aneschters wéi sécher.

Dräi weider Hannergrondelementer dierfte
jiddferengem bekannt sinn. Den Här
Goerens huet och virdru schonn dovunner
geschwat. Dat sinn op där enger Säit den
amerikanesche Rakéitenofwierprojet an
Osteuropa, op där anerer Säit d’NATO-
Kandidatur vu Georgien an der Ukraine, an
zu gudder Lescht déi völkerrechtlech net
onëmstridden Unerkennung vum Kosovo.
Dräi kruzial Elementer mat als engem Point
commun dozou och nach eng feelend
eenheetlech Haltung vun den europäesche
Länner.

Et muss een allerdéngs der Europäescher
Unioun zegutthalen, datt se nom Ausbroch
vum Konflikt relativ séier reagéiert huet an
d’franséisch Présidence den Accord vu
Russland fir hire Sechs-Punkte-Plang krut.
Russland huet zënterhier seng Truppen
nëmme ganz lues a widderwëlleg aus
Georgien ofgezunn a se a Südossetien an
Abchasien par conter verstäerkt an
demonstrativ d’Onofhängegkeet vun dësen
zwou Regiounen unerkannt. An dach ass
dësen EU-Russland-Plang bis elo emol e
gewëssenen Deelerfolleg.

Allerdéngs steet dee leschten an ent-
scheedende Punkt awer eréischt zënter
dem 15. Oktober um Ordre du jour, nämlech
déi international Verhandlungen zu Genf ëm
eng endgülteg Léisung vun der Situatioun.

Dëse Konflikt weist an eisen Aen awer nees,
datt Krich a Gewalt nimools eng Léisung fir
politesch an ethnesch Problemer kënne
sinn, am Géigendeel, si verschäerfen dës
Problemer just nach.

Déi Gréng sinn allerdéngs haut méi wéi
skeptesch, datt et zu Genf schnell zu
konkrete Resultater ka kommen. Duerch all
déi ernimmten Elementer an Hannergrënn
hänkt eng Eenegung bäi Wäitem net
nëmme vu Russland a Georgien of a wäert
extrem schwéier ginn.

Speziell d’Europäesch Unioun an hir
Memberlänner mussen oppassen, mat wéi
enger Kap se dobäi och wëlle schwätzen,
ob se als EU schwätzen, als NATO oder als
interesséiert Clienten oder Lobbyiste fir
Energiefroen.

Den NATO-Bäitrëtt vu Georgien schéngt
haut definitiv keng Optioun méi ze sinn.
Stattdesse misst een an eisen Aen éischter
goen a Richtung vun enger privilegéierter
Partnerschaft mat der Europäescher
Unioun. Dat wär e wichtegt net militärescht
Signal an e wichtege Pilier fir den ekono-
meschen Erëmopbau an d’Stabiliséierung
vun der Regioun.

Wéi den Här Ausseminister hei betount huet
a senger Deklaratioun - an domadder si mir
d’accord -, gehéiert zur Stabiliséierung vun
der Regioun awer net nëmmen eng eko-
nomesch Stabiliséierung, mä virun allem
och eng demokratesch Stabiliséierung a
Georgien selwer, wou wierklech nach villes
ze maache bleift, an et muss een déi zwou
Saachen an eisen Ae maachen, fir do eng
Chance ze hunn, fir dat Land wierklech
iwwert déi nächst zéng Joer zu engem privi-
legéierte Partner ze maachen.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Huss.
Den Här Henckes huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Madame Presidentin, Dir Dammen an Dir

Hären, an deenen zwouanenghallef Minut-
ten, déi mer zur Verfügung stinn, wëll ech
op e puer Punkten agoen.

Éischtens, d’EU huet wëlles, fir eng wirt-
schaftlech Hëllef a Georgien ze ginn. Ech
fäerten, datt dat net vill wäert bréngen.

Firwat? Well Georgien sech selwer an eng
ganz schwiereg Situatioun bruecht huet,
doduerjer, datt et aus der CIS ausgetratt
ass. Och e gudden Deel vun den Entre-
prisen, déi a Georgien sinn, si justement an
deem Land, well se deen Ablack konnten
no Russland an no anere CIS-Länner expor-
téieren. Dës Entreprisë sinn amgaangen elo
ze kucken, fir sech an Aserbaidschan an an
Armenien ze delokaliséieren.

Zweete Punkt, deen an der Debatt steet,
ass eng NATO-Memberschaft vu Georgien.
Ech muss éierlech soen, do si mer méi wéi
skeptesch, wann net grad ganz kritesch, fir
op dee Wee ze goen, well souwisou d’Kon-
ditiounen net erfëllt sinn.

Éischtens ass Georgien bäi Wäitem net dat,
wat ee kéint eng Demokratie nom westleche
Modell nennen. Mir hu gesinn, datt d’poli-
tesch Flüchtlingen zimlech zahlräich sinn,
datt et keng Pressefräiheet gëtt, weder an
der geschriwwener Press nach op der Tele-
visioun.

Mir gesinn, datt de fréiere Verdeedegungs-
minister accuséiert ginn ass vum President,
hie géif politesch Opponenten an on-
bequem Leit ermorde loossen. D’Wahle si
vun der OSZE kritiséiert ginn. Bref, do bleift
nach ganz vill Aarbecht ze maachen.

Et ass och kloer, datt een net kann e Land
als Member vun der NATO ugesinn, wat à
tout moment nees erëm eng Kéier ka Ra-
kéiten op d’Zivilbevölkerung schéissen an
eng ganz NATO an e Krich mat eranzéien.

Deen drëtte Punkt, deen ons wichteg
schéngt an Ärer Erklärung, dat ass, datt mer
eng gutt Relatioun musse mat Russland
hunn. Ech mengen, dat schéngt jo och de
gudde Wee ze sinn, quitte datt nach an der
EU net onbedéngt déi gréissten Unanimitéit
dofir do ass. Duerfir muss een e bësse
Gedold weisen.

Eng lescht Fro, Här Minister. Lëtzebuerg
huet sech am Kader vun dem georgesche
Konflikt och derfir agesat, fir eng etlech
Finanzhëllefen ze ginn. Duerfir wollt ech
froen, wat do d’Kontributioun vu Lëtzebuerg
ass a woufir déi Sue solle gebraucht ginn.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här
Henckes. Elo geet d’Wuert zréck un
d’Regierung. Här Minister, Dir hutt d’Wuert.

(Interruption)

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des
Affaires étrangères et de l’Immigration.- Ech
hat dat gesot, Här Henckes, ech ginn Iech
dann nach eng Kéier d’Ënnerlagen.

Ech wollt ee Wuert soen zu deem, wat den
Här Goerens gesot huet. Ech deele seng
Approche, dass duerch déi Diskussioun ëm
d’Rakéiteschëld villes an eng schlecht
Richtung gedréint huet, wat d’Relatiounen
tëschent der Europäescher Unioun a Russ-
land ugeet. Villes!

Mä ech sinn net esou pessimistesch wéi
hien, wann hie seet, dat wier beschlosse
Saach. Et ass beschlosse Saach tëschent
deenen zwou Regierungen. Dat stëmmt. Mä
et ass net beschlosse Saach ënnert de
Parlamenter, déi deen Accord, dee jo bila-
teral tëschent den Amerikaner, de Polen an
Tschechen ausgehandelt ginn ass um
Niveau vun de Regierungen, musse ratifi-
zéieren.

Do hunn ech nach grouss Hoffnung, dass
nach ganz villes kéint an eng aner Direk-
tioun gedréint ginn, dass nach villes kéint
geschéien, souguer um Niveau vun der
Europäescher Unioun a vun der NATO, fir,
ier déi lescht Décisioun do geholl gëtt, dass
do sech nach eng Kéier wierklech de Kapp
zerbrach gëtt, nach eng Kéier nogeduecht
gëtt, wat d’Konsequenze vun esou enger
Décisioun kënne sinn.

Merci.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här Mi-
nister. Domadder ass d’Diskussioun zu
dësem Punkt ofgeschloss. Mir kommen zum
nächste Punkt vun onsem Ordre du jour, dat
ass d’Fro mat Debatt N°37 vun der Madame
Loschetter a vum Här Adam iwwer eng Etüd
iwwert den Décrochage scolaire zu Lëtze-
buerg. Ech weess eigentlech net, wéi een
den Décrochage scolaire op Lëtzebuer-
gesch nennt, mä dat ginn ech da vläicht elo
gewuer.

(Hilarité)

Här Adam, Dir hutt d’Wuert.

8. Question avec débat N°37
de Mme Viviane Loschetter et
de M. Claude Adam au sujet
d’une étude sur le décro-
chage scolaire au Luxem-
bourg

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).-
Merci, Madame Presidentin. Dir Dammen an
Dir Hären, Madame Minister, wéi Enn Juni
dëst Joer déi nei Etüd iwwert den Décro-
chage scolaire zu Lëtzebuerg erauskomm
ass - ech géif den Décrochage scolaire mat
Schoulofbriechen op Lëtzebuergesch aus-
drécken -, dunn hu mir eis, wahrscheinlech
genausou wéi Dir, Madame Minister, fir
d’éischt emol gefreet, well d’Zuel vun deene
Jonken, déi hir Studien am Lycée technique
oder am Lycée classique ouni Diplom op-
ginn hunn, ass nämlech an där Zäit vun
dëser Etüd tëschent Mee 2006 an Abrëll
2007 erofgaangen. Par rapport zu
2003/2004 souguer ëm 45%. Dat ass zwar
erfreelech, mä leider kee Beweis, datt mer
an eise Schoulen alles am Grëff hätten, a
keng Ursaach, fir d’Hänn an de Schouss ze
leeën an näischt méi ze schaffen. Duerfir hu
mer och direkt den 3. Juli dës Question
avec débat ugefrot, well mer der Iwwer-
zeegung sinn, datt déi Etüd derwäert ass,
hei eng Kéier debattéiert ze ginn.

Mir schwätzen an der Etüd vun 1.320
Schüler, déi hir Schoul am Zäitraum vun
engem Joer ouni Diplom, ouni Ofschloss
verlooss hunn. Fir ee groussen Deel ass dat
een endgültege Schrëtt. A wann ee weess,
datt mer zu Lëtzebuerg tëschent 5.000 an
5.500 Schüler pro Joergang hunn, da gëtt
ee sech bewosst, mat wéi engem grousse
Phenomeen mir et hei ze dinn hunn. Ee vu
véier Schüler ënnerbrécht seng schoulesch
Carrière a geet aus der Schoul ouni
Ofschloss. Vun deenen 1.320 hu sech der
369 am Laf vum Joer erëm an d’Schoul age-
schriwwen. Zwee Drëttel zu Lëtzebuerg,
deen aneren Drëttel am Ausland, meesch-
tens an der Belsch.

Mir stelle fest, datt méi wéi 100 Jonker zwar
keng Décrocheurs scolaires tout court sinn,
mä Décrocheurs du système scolaire
luxembourgeois. Mir stellen och fest, datt
d’Orientation scolaire zu Lëtzebuerg ze
wënschen iwwreg léisst.

538 Jonker hunn d’Schoul definitiv ouni
Diplom verlooss. 104 hunn eng Aarbecht
fonnt, woubäi mer mussen dovun ausgoen,
datt besonnesch dës Aarbechtsplaze vu
jonken net qualifizéierte Salariéen alles
anescht wéi stabil sinn. Nëmme 36,5% vun
hinnen hunn en CDI. 138 Jonker sinn an
enger Mesure d’insertion professionnelle,
wou mer jo och wëssen, datt dat nach keng
besonnesch roseg Perspektive fir den
Aarbechtsmaart sinn.

An da liese mer an der Etüd, datt 296
Jonker näischt maachen. De Gros vun hinne
sicht eng Léier oder eng Aarbecht, e puer
sinn och krank oder erwaarden e Kand, mä
ëmmerhin 24% vun hinne soen, si géifen
näischt maachen oder näischt sichen oder
näischt méi sichen. 413 Schüler sinn trotz
den Effortë vun der Action locale pour
jeunes verluer gaangen.

Et ass net nëmmen erstaunlech, et ass och
onbefriddegend, datt esou eng grouss Zuel
vu Schüler aus eise Schoule verschwënnt,
ouni datt mer genau wëssen, wou se dru
sinn a wou se hi sinn. Datt déi meescht vun
hinnen eventuell net méi am Land sinn,
schéngt eng plausibel Erklärung, beluecht
ass déi Hypothees awer net, wéinstens net
komplett.

Déi Etüd confirméiert och eng ganz Rei
Fakten, déi mer scho méi laang kennen a
wou mer bis elo nach keng Äntwert, keng
Léisung fonnt hunn. Zum Beispill, et si méi
Jonge wéi Meedercher vum Décrochage
scolaire betraff. Schüler, déi schonn een
oder méi Joren eng Klass doubléiert hunn,
riskéieren éischter, d’Schoul ofzebriechen,
wéi Schüler, déi nach net doubléiert hunn.
Schüler mat Migratiounshannergrond si
prozentual méi betraff wéi Schüler ouni
Migratiounshannergrond. Als Ursaache gëtt
vun de Schoulofbriecher selwer de Mangel
u Léierplazen, feelend Motivatioun, schlecht
Orientatioun a keng Perspektiv op schoule-
schen Erfolleg uginn.

Wéi schonn am Ufank gesot, och mir freeën
eis, datt d’Statistike besser si wéi déi Jore
virdrun. Oder misste mer net méi richteg
soen, d’Statistike sinn e bësse manner
schlecht wéi virdrun?

D’Madame Minister huet am Communiqué
gemengt, als Reaktioun op déi Etüd, datt
déi besser Statistike schonn e Resultat
wiere vun enger Rei Mesuren, déi ergraff gi
wieren. Mir wëssen awer, datt déi meeschte

Mesuren net esou nei si wéi déi verbessert
Statistiken. Mir mengen, et wier Zäit, och
déif gräifend strukturell Reformen an eiser
Schoul ze maachen: eng Filière unique fir all
schoulflichteg Kanner, en aneren Ëmgang
mat eiser Sproochevielfalt - besonnesch,
wann d’Kanner bis an de Secondaire ginn.

Mir si frou, datt mer d’Geleeënheet kruten,
hei an der Chamber dës wichteg Etüd un-
zeschwätzen, an an deem Kontext géife
mer och gären héieren, wéi eng politesch
Konklusiounen d’Madame Minister aus der
Etüd zitt a wéi eng Moossnamen d’Re-
gierung eventuell nach ze ergräife gedenkt,
fir géint den Décrochage scolaire vir-
zegoen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Här
Adam. Madame Loschetter, wëllt Dir och
nach d’Wuert huelen?

(Négation)

Dann ass et un der Madame Minister.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Madame Presi-
dentin, ech si frou, dass e puer Leit déi Etüd
gelies hunn. Ech brauch näischt méi dozou
ze soen. Den Här Adam huet se esou gutt
résuméiert. Ech freeë mech fir déi Leit, déi
d’Aarbecht gemaach hunn, dass se
Lecteurë fannen, well et ass näischt méi
frustrant, wéi wann ee probéiert, Chifferen
zesummenzestellen, an et ass keen, deen
dovunner Kenntnis hëlt.

Ech wéilt och soen, dass meng Freed
iwwert déi besser Statistike sech a Grenze
gehalen huet. Ech ka mech net erënneren,
dass ech do eng grouss Freed ausgedréckt
hätt.

Ëmmerhin, den éischte Mérite vun deenen
Etüden ass, dass mer 2004 emol uge-
faangen hunn ze kucken, wéi vill Schoul-
ofbriecher mer hunn. Dat wosste mer vir-
drun net.

Mir haten der am Joer 2004, dat ass also
dat éischt Joer, wou mer déi Etüd gemaach
hunn, nach 1.984. Bei där leschter Etüd, déi
mer gemaach hunn, si mer nach bei 1.320.
Dat sinn der nach ëmmer fuerchtbar vill. Eis
Joergäng hunn de Moment ongeféier 5.500
Kanner.

Dat Éischt, wat ech emol wollt soen, dat ass,
dass mer e groussen Effort gemaach hu bei
all deenen, déi dat Joer, nodeem d’Rentrée
erëm ass, net méi an eisem Fichier er-
schéngen, dass d’ALJ gefrot ginn ass, fir
deenen emol alleguerten nozetelefonéieren
a kucken ze goen, wou se sinn. Duerfir wollt
ech deene Leit vun der ALJ villmools Merci
soen, well dat ass nämlech keng einfach
Aarbecht. A vill vun deene Jugendlechen hu
gesot, dat ass elo déi éischte Kéier, wou
een no eis kucke kënnt, Dir hätt besser
gehat, éischter ze kommen.

Duerfir kommen ech dann op déi Fro, déi
den Här Adam mer gestallt huet, dat ass:
Wat kënne mer maachen, fir dass mer
manner Schoulofbriecher kréien, well dat
ass jo den Enjeu? Ech mengen, et gëtt zwee
Enjeuen: Éischtens, wéi verhënnere mer et?
An zweetens, wat offréiere mer dann
deenen, déi zréck an d’Schoul kommen?

Well ëmmerhi sinn 369 Kanner, déi sech
frësch an eng Schoul ageschriwwen hunn,
dovunner 122 am Ausland, mä awer och
247 zu Lëtzebuerg. Dat heescht, vun
deenen, déi zréck an d’Schoul gaange sinn,
sinn zwee Drëttel an eng Lëtzebuerger
Schoul gaangen, an et geet drëm, fir
deenen eng Offer ze maachen, dass se och
waméiglech zu enger Qualifikatioun
kommen. Dat ass dee groussen Effort, dee
mer musse maachen.

An deen zweete groussen Effort ass, fir ze
kucken: Wéi verhënnere mer an der Zukunft,
dass esou vill Kanner ophalen?

Do gëtt et ganz vill, an och net vill Änt-
werten. Also, ech sinn dankbar fir all
Suggestioun. Ech mengen, mir fänken un an
der Primärschoul. Et ass jo d’Zil vun der
Primärschoul, ze soen, mir solle kucken,
dass mer esou mann wéi méiglech Kanner
kréien, déi schonn an der Primärschoul den
Anschluss verpassen.

Wann een nämlech d’Etüd genau kuckt, da
gesäit een, dass déi éischt Ursaach, firwat
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den Décrochage ass, dee méi wéi zwee
Joer Retard scolaire ass vu jonke Leit. Dat
ass de Redoublement. A mir hunn an eise
Primärschoulen onheemlech vill Redou-
blement.

Wann ech par ailleurs kucken, vun deene
ronn 800 Schüler, déi an de Préparatoire
orientéiert ginn, déi am Joer dohinner ginn,
si 40%, déi nach net am sechste Schouljoer
sinn. Dat ass natierlech dann en immens
groussen Effort, dee muss gemaach ginn,
fir deene Kanner erëm zu enger Qualifi-
katioun an zu enger Motivatioun ze verhël-
lefen. Duerfir setzen ech grouss Hoffnungen
an dat Primärschoulgesetz an déi Reform,
déi dorauser entsteet, fir eben ze verhën-
neren, dass et esou wäit kënnt, dass mer
d’Kanner esou demotivéieren, dass se erëm
mat vill Méi mussen opgebaut ginn.

Ech wëll och fir de Préparatoire soen, dass
mer d’Halschent vun deenen 800 Schüler,
déi an de Préparatoire orientéiert gi sinn, elo
suivéieren, säit mer déi besser Datebanken
hunn, a fënnef Joer duerno ass d’Halschent
vun hinnen an engem klasseschen Aus-
bildungsdeal. Dat heescht, si sinn op de
CATP an d’Formation professionnelle era-
komm, Verschiddener op den Technique a
ganz, ganz selten an e klassesche Lycée.
Mä ëmmerhi brénge se et fäerdeg, fir
d’Halschent vun deene Schüler erëm esou
opzebauen, dass se zréck an de Schoul-
circuit fannen, wat ech eng gutt Leeschtung
fannen.

Dir frot mech elo: Wat ass d’Äntwert fir déi
aner?

Mir hu jo virun engem, zwee Joer e Gesetz
gestëmmt fir déi Klassen, déi mer COIPs-
Klassen nennen, wouhinner de Moment
ganz vill Kanner orientéiert ginn. Déi sinn
elo e Joer gelaf. Ech hat gehofft, ech kéint
Iech haut de Suivi gi vun deene Kanner. Dat
kann ech nach net. Mir hu misse waarde bis
den Dezember, well der do eng ganz Rei
amgaang sinn, no enger Léier ze sichen, an
dat nach net ofgeschloss ass. Ech kann
Iech déi Chifferen also haut nach net ginn.
Och do ass en Optrag eraus un d’Leit um
Terrain, fir de Suivi ze maachen.

Mir wëlle méi Preventioun maachen. Eent
vun de Mëttele sinn d’Classes Mosaïque. An
13 Lycéeën hu mer esou Klassen, wou
Kanner, déi grouss Schwieregkeeten hunn,
periodesch erageholl ginn, fir hinnen ze
hëllefen a se besser opzebauen.

Mir hunn och mat engem Lycée e Projet
duerchgefouert mat relativ vill Succès, fir
mat de Redoublantë fir dat Joer, wou se
redoubléieren - well déi kritesch Klass jo
d’Neuvième oft ass -, e geziilte Programm
ze maachen an op hir Schwieregkeeten
anzegoen, net einfach e Redoublement ze
maachen, mä ze soen: Hei, du muss méi
Mathematik maachen, du méi Sproochen, fir
deen Niveau u Kompetenzen ze kréien.

Da maache mer natierlech all déi alternativ
Schoulen, déi jo am Fong och e Moyen sinn,
fir op d’Spezifissitéite vun de Schüler anze-
goen. Ech mengen, leider gëtt et net eng
eenzel Äntwert, well all Kand, all Jugend-
lech, deen an der Schoul ophält, ass jo en
Échec fir hie selwer, ass en Échec fir eis
Gesellschaft, an d’Ursaachen dovunner
sinn oft net eenzelner. Et gëtt net eng
Ursaach, mä et sinn der vill, déi zesumme-
kommen. Duerfir muss een eng Betreiung
maachen, déi ganz op déi Jugendlech
zougeschnidden ass. An dat ass eng ganz
intensiv Betreiung. Mir sinn och amgaang,
un engem Projet de loi ze schaffe fir déi
Betreiung, an hoffen, dat eventuell nach ze
déposéieren an der nächster Zäit.

Ech hoffen dobäi op Är Ënnerstëtzung.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Madame
Minister. Här Adam, wëllt Dir nach d’Wuert
ergräifen?

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Jo,
wann Der erlaabt, Madame Presidentin a
Madame Minister. Ech hätt am Fong geholl
eng Fro, déi méi wäit geet. Ech mengen,
dee Problem vum Décrochage scolaire ass
jo e bësselchen eppes, wat een haaptsäch-
lech an deene Länner kennt, déi wéi mir mat
engem dräigliddrege Schoulsystem funk-
tionéieren. Dat ass och eppes, wat d’Uni
Lëtzebuerg ronderëm de Romain Martin
zum Beispill kritiséiert. Zum Beispill seet de
Romain Martin a sengem leschte Wierk, mir

sollen déi Schüler méiglechst méi laang
zesummen enseignéieren.

Ass dat och eppes, wat een als Mesure
wéinstens da mëttelfristeg soll ugoen? Wéi
gesitt Dir dat?

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Also, déi Fro do
geet awer elo iwwert déi gesaten Zäit vun
enger Question avec débat eraus.

Ech kommen nach eng Kéier drop zréck,
dass et vill Ursaache gëtt, firwat mer en
Décrochage hunn. Et kann ee feststellen,
wann een d’Etüd liest, dass déi Länner, déi
méi en integrative Modell hunn, effektiv
manner Décrochage hunn.

Allerdéngs gehéieren zu engem integrative
Modell eng Ausbildung vun den Ensei-
gnanten; eng Method, fir Schoul ze halen;
eng Benoutung, déi anescht ass; eng Evo-
lutioun, déi anescht ass, an haaptsächlech
gëtt et do kee Redoublement.

A wann Der Iech elo referéiert op eng Ausso
aus enger Etüd wéi där vum Romain Martin,
Chercheur op der Uni an Auteur vun engem
Buch iwwert d’Lëtzebuerger Schoul, da gëtt
et dach e ganze Koup, déi mussen ze-
summegoen.

Ech sinn also wierklech e Vertrieder do-
vunner, fir d’Integratioun ze praktizéieren a
se esou laang wéi méiglech duerchze-
féieren. Nach soen ech, musse mer eis
Konditioune ginn, an deenen een dat dote
ka realiséieren, an déi schaaft een net
duerch eng Strukturreform, mä déi schaaft
een doduerch, dass een d’Leit forméiert,
dass een et fäerdeg bréngt, se zesummen-
zebréngen, an dass mer vill kleng Ele-
menter un der Formatioun änneren.

Ech wëll awer nach eppes dobäi soen.
Wann ech d’Population scolaire vu Lëtze-
buerg kucken an ech vergläiche se mat där
vu villen anere Länner, notamment deenen,
déi da méi en integrative Modell hunn, dann
hunn déi e Prozentsaz vun Auslänner oder
vu Kanner mat Migratiounshannergrond,
dee variéiert tëschent zwee, zéng a 15%.
Mir hunn no deene leschte Chiffrë 46%. Dat
heescht, mir hunn ee risege Problem als
System, fir déi jonk Leit, déi op Lëtzebuerg
kommen, wa se e gewëssenen Alter hunn a
wa se schonn eng gewëssen Zuel vu Jore
vu Schoul hanneru sech hunn, an eise
Schoulsystem ze integréieren. An dat sinn
der natierlech vill, déi mer dann herno erëm-
fannen, déi 12, 13 Joer hunn, wa se op
Lëtzebuerg kommen, déi keng vun eise
Sprooche vun der Schoul schwätzen, mat
deene mer dann natierlech ganz grouss
Problemer hunn, fir déi zu enger Qualifi-
katioun ze bréngen.

Do mengen ech, dass ee muss alternativ
Schoulmodeller proposéieren an och Ziler,
fir ze erreechen, fir hinnen awer zu enger
Qualifikatioun ze verhëllefen. An do hëlleft
deen Opbau vun ënnen natierlech net alles.

❱❱❱ Mme le Président.- Merci, Madame
Minister. Domat ass de Punkt ofgeschloss, a
mir kommen zum nächsten a leschte Punkt
vun onsem Ordre du jour. Et ass d’Dis-
kussioun iwwert de Projet de loi 5805, deen
de Code du Travail modifizéiert. D’Wuert
huet elo de Rapporteur, den honorabelen
Här John Castegnaro.

9. 5805 - Projet de loi portant
modification du Code du
Travail

Rapport de la Commission de l’Édu-
cation nationale et de la Formation
professionnelle

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP),
rapporteur.- Madame Presidentin, Madame
Minister, Kolleeginnen a Kolleegen, et geet
haut, wéi d’Presidentin dat gesot huet, ëm
eng Modifikatioun vum Code du Travail
iwwert de Projet de loi 5805. Mir erliewen a
mir wäerten nach erliewen, dass ëmmer
öfters de Code du Travail muss ugepasst
ginn.

De Problem ass, dass déi Titelen, déi dann
iwwert de Projets de loi stinn, sech wéi e
Geheimcode unhéieren an net méi siichtbar
ass respektiv net méi erëmgi gëtt, ëm wat et
sech eigentlech inhaltlech handelt. Mä dat
läit an der Natur vum Code du Travail, a
senger Roll an a sengem Opbau.

Mä haut geet et da bei deem, wat mer solle
maachen, ëm d’berufflech Weiderbildung
an d’staatlech finanziell Ënnerstëtzung vun
de Betriber, déi do matmaachen. Fir dat
kënnen nei ze organiséieren, muss d’Basis-
gesetz vum 22. Juni 1999 ëmgeännert ginn,
an dat eben, andeem den Artikel 542 aus
dem Code du Travail och geännert gëtt.

Den Intitulé vum Gesetz vum 22. Juni 1999
erspueren ech Iech, well e riseg laang ass,
mä eigentlech gëtt dat do ëmschriwwen
ënner anerem als „un système de soutien
de la formation professionnelle continue
dans les entreprises“. Et geet schlicht an
einfach ëm d’berufflech Weiderbildung an
ëm dat, wat mer op Lëtzebuergesch „life-
long learning“ nennen.

De Projet de loi ass den 22. November 2007
hei deponéiert ginn. D’Beruffschamberen
hu kuerz duerno hir Avisen ofginn, an och
de Conseil d’État huet sech den 23.
September dëst Joer derzou geäussert. Déi
zoustänneg Parlamentskommissioun huet
an zwou Sitzunge Stellung bezunn an de
15. Oktober de Rapport verabschit.

Eng positiv Approche gouf et vun alle
Säiten, wann och d’Privatbeamtechamber
an d’Arbeiterkammer deels eng méi kritesch
Approche haten, déi dora bestan huet, dass
se soen, dass mat deem Projet hei
d’Grousszügegkeet géif agefouert ginn a fir
si d’Gefor géif bestoen, dass manner Qua-
litéit herno an der berufflecher Weider-
bildung géif ugebuede ginn.

Ech wëll elo scho profitéieren, fir all deene
Merci ze soen, déi hei matgeschafft hunn.

Zum Inhalt e puer Bemierkungen. Mir hunn
hei d’lescht Woch am Débat iwwert
d’Lissabon-Strategie an domat iwwert déi
onendlech Diskussioun a permanent
Diskussioun fir méi Wirtschaftswuesstum a
méi Beschäftegung eigentlech en Deel vun
där Problematik ugeschwat. Dee Projet de
loi vun haut reit sech wéi e Mosaiksteen a
vill Moossnamen an, déi noutwendeg sinn,
wann een déi Ziler vu Lissabon wëllt er-
reechen.

Dëse Projet de loi huet eng duebel Funk-
tioun - wat net ëmmer esou ass -, déi dora
besteet, souwuel d’Interesse vun de Sa-
lariéen ze vertrieden, mä och déi vun de
Betriber. Dat erkläert sech doduerch, dass
mer mat engem permanenten technesche
Wandel konfrontéiert sinn, deen ëmmer méi
grouss Ufuerderungen un d’Arbeitnehmer
stellt, an deen et duerfir noutwendeg mécht,
dass ee konkret Moossnamen am Beräich
vum „lifelong learning“ entwéckelt, am Sënn
vun där beschter Qualifikatioun.

Ech wëll hei eng Klammer opmaachen, fir
drop hinzeweisen, dass mer deemnächst
d’Basisgesetz vun der Beruffsausbildung
hei wäerten diskutéieren. De Projet de loi
5622 ass sprooch- an diskussiounsräif, well
mer d’Aarbechten d’lescht Woch an der
Kommissioun konnten ofschléissen a mer
dervun ausginn, dass mer Enn November
de Projet hei zum Vote kënne stellen.

Nach eng Kéier: Déi beschte Qualifikatioun
an déi regelméisseg Upassung un d’tech-
nesch Entwécklung erfuerderen eben, dass
een all Viraussetzunge schaaft an dass et
domat méiglech gëtt, dass een an d’Lag
versat gëtt, liewenslaang léieren ze kënnen.
Dat féiert derzou, dass a) de Risiko vun
engem Aarbechtsplazverloscht méi kleng
gëtt, a b) d’Chance méi grouss gëtt, dass
déi Betraffen, déi permanent léieren, och
méi kënne verdéngen a sech kënnen eng
besser Stellung an hire Betriber erschaffen.

Et muss een awer och an dësen Zäiten
derbäi soen, dass an där Zäit, an där mer
liewen, wou Mobilitéit a Flexibilitéit verlaangt
sinn, et nach ëmmer keng absolut Be-
schäftegungsgarantie gëtt. Dat ännert och
näischt mat deem Projet de loi hei. Mä wann
een op där anerer Säit vill léiert, wann ee
sech permanent adaptéiert, ass d’Chance
awer méi grouss, wann een eng Aarbechts-
plaz verléiert, dass een eng nei ka méi
schnell oder iwwerhaapt fannen doduerch,
dass ee méi eng héich Qualifikatioun huet.

Dat Gesetz, wat mer mat dësem Projet de
loi reforméieren, ass eréischt e puer Joer al.
Et ass den 1. Januar 2000 a Kraaft getratt
an huet direkt en enorme Succès kannt. Dat
dréckt sech an e puer Zuelen aus. Am Joer
2000 gouf et 167 Demandë säitens de Be-
triber. Déi sinn 2006 op 500 Dossieren uge-
wuess. De Schéinheetsfeeler läit doran,
dass et wéineg bis guer keng kleng Betriber
gouf, déi sech dofir interesséiere konnten.
De finanziellen Impakt vun deem Gesetz
huet 118 Milliounen an der Zäitspan 2000
bis 2006 bedroen. Et gesäit een also, dass
dat schonn unerkannt a genotzt ginn ass.

Mä wann de Succès hätt kënne méi grouss
sinn, dann erkläert sech dat doran, dass
mer besonnesch déi kleng Betriber net
interesséiere konnten, duerch schwéier-
fälleg Prozeduren an duerch Grenzwäerter,
déi esou ware wéi se waren, nämlech, dass
de Montant, de Käschtepunkt fir de Plan de
formation bei 12.395 Euro respektiv min-
destens 0,5% vun der Masse salariale vun
de leschten dräi Joer huet misse bedroen.
Da waren dat Saachen, déi net jiddferee
konnt esou novollzéien. Déi Lourdeur admi-
nistrative huet et deene klenge Betriber

praktesch onméiglech gemaach, fir dobäi
matzemaachen.

❱❱❱ Une voix.- Ganz richteg.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP),
rapporteur.- Wéi scho gesot, wëlle mer dat
Gesetz vun 1999 haut mat de prakteschen
Erkenntnisser, déi sech elo a sechs Joer
zesummegedroen hunn, erweideren. Mir
wëllen den Aktiounsradius méi grouss
maachen a mir wëlle virun allem
d’Schwéierfällegkeet eraushuelen an e
wéineg mat manner restriktiven Disposi-
tiounen d’Attraktivitéit erhéijen.

D’Objektiv also vum Projet de loi, dat
erreecht soll ginn, ass a) méi Betriber an
och méi kleng Betriber un de Weider-
bildungsmoossnamen duerch vereinfacht
Prozeduren an de staatleche Kofinan-
zement méiglech ze maachen, a b) do-
madder natierlech och méi Salariéen ze
erreechen, fir dass si hir Kompetenze kënne
verbesseren. Dat bedeit fir si méi Chancen,
mä et bedeit och fir d’Betriber méi Kompe-
titivitéit, méi Performance, méi Qualitéit, eng
besser Konkurrenzfäegkeet. Esou gesinn,
ass souwuel de Betrib wéi de Salarié
Gewënner.

Am Résumé, wat de Projet de loi ubelaangt:

Éischtens ginn déi Montanten, fir de Plan de
formation opzestellen, changéiert. An zwar
gi se vun 12.395 op 75.000 Euro eropgesat.
Dat féiert derzou, dass eigentlech 20% vun
den Entreprisë vun enger méi einfacher
Prozedur profitéiere kënnen, well se dann
nach just ee Plan de formation ausze-
schaffen hunn, deen aus engem Dokument
besteet - e Bilan annuel -, amplaz vun zwee
- Demande d’approbation a Rapport final -,
wéi et elo de Fall ass, wat vill administra-
tiven Opwand fir d’Betriber bedeit huet.

Zweetens, e Plus besteet doran, dass
d’Donnéeën, déi d’Betriber am Plan de
formation musse weisen, och reduzéiert
ginn. Esou brauchen d’Betriber just
Donnéeën unzeginn, déi beim Plangen an
Opstelle vu Weiderbildungsmoossname
wierklech relevant sinn.

Drëttens, de Kritär, dass den Investissement
a Weiderbildungsmoossname mindestens
0,5% vun der duerchschnëttlecher Masse
salariale vun deene leschten dräi Joer vum
Betrib ausgemaach muss hunn, gëtt fale
gelooss. Och esou kënne méi Entreprisë
vun der staatlecher Ënnerstëtzung profi-
téieren an dobäi eben erëm eng Kéier virun
allem déi kleng, mä och eng ganz Rei vu
Mëttelbetriber.

Véiertens, d’Formatioun fir Persounen, déi a
Sous-traitance bei Betriber schaffen, ass
och elo méiglech. Déi ginn also och éligibel
fir e staatleche Kofinanzement.

Fënneftens - dat muss een ervirsträichen -,
50% vun der Ausbildungszäit muss während
der normaler Aarbechtszäit duerchgeféiert
ginn a gëllt als Aarbechtszäit.

Sechstens, betraff sinn d’Salariéen, déi bei
Lëtzebuerger Gesellschafte schaffen, déi
hei etabléiert si respektiv déi bei der Lëtze-
buerger Sécurité sociale affiliéiert sinn; an
dat alles am Privatsecteur.

Siwentens, den INFPC, also den Institut
national de la formation professionnelle
continue, bleift responsabel fir d’Ofwéck-
lung an ass duerfir och personell an infor-
matesch opgestockt ginn. Do waren an der
Vergaangenheet Problemer. Déi sinn elo
behuewen.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Op déi Fro vun der Qualitéit an der Kontroll,
do muss een drop hiweisen - dat ass jo eng
Fro, déi, wéi ech gesot hunn, d’Arbeiter-
kammer an d’Privatbeamtechamber opge-
worf hunn -, dass déi Formatiounen
ausschliesslech a staatlech unerkannte
Schoulen am In- an am Ausland stattfannen
an deenen normale Kontrollen do ënner-
leien.

Fazit: Dëst Gesetz soll d’Zuel vun de Be-
triber an de Salariéen erhéijen. A wann et
2006 500 Betriber waren, déi sech ugemellt
haten an déi ronn 92.000 Salariéen - wat en
Drëttel vun de Gesamtbeschäftegten ouni
Secteur public duerstellt - representéieren,
da wäert dat sech veränneren. Mä et muss
een derbäi soen, dass déi 500 Betriber
virun allem aus véier grousse Branchë
komm sinn an dass aner Branchë wéi de
Commerce, de Bau, d’Hotelen, d’Restau-
ratioun net konnte matmaachen, well se den
administrativen Opwand net ronnkritt hunn.
Déi Simplification administrative, déi hei och
stattfënnt, wäert dat ebe veränneren a
grondsätzlech verbesseren.

Ech wéilt nach eng Kéier alle Kommis-
siounsmitglieder Merci soe fir déi gutt
Zesummenaarbecht. Ech wëll och drop
hiweisen, dass d’LSAP dëse Projet de loi
stëmme wäert.5566 www.chd. lu
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Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Castegnaro. D’Wuert huet elo d’Madame
Hetto.

Discussion générale

❱❱❱ Mme Françoise Hetto-Gaasch
(CSV).- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, ech wëll fir unzefänken dem Rap-
porteur villmools Merci soe fir säi gudde
mëndlechen an och schrëftleche Rapport.

2000 gouf e Gesetz agefouert, dat dem Stat
et erméiglecht, d’Weiderbildung an de
Betriber finanziell ze ënnerstëtzen.

Dës Ënnerstëtzungsbestëmmunge goufe
vum Code du Travail iwwerholl.

D’Weiderbildung vum Personal an de Be-
triber ass eng fundamental Mesure, well si
erméiglecht, dass d’Employéen hiert
Wëssen an hir Kompetenze permanent un
d’Entwécklung vun de Produktiouns-, den
Organisatiouns- an och de Verkafstechnike
vun de Betriber upassen. Doriwwer eraus
erlaabt d’Formation continue de Salariéen
an hire Virgesetzten awer och, sech op eng
aner professionell Aktivitéit respektiv méi
eng exigent Aarbecht virzebereeden, déi
den Aarbechtsmarché eventuell verlaangt.

Et gëtt hei zu Lëtzebuerg eng ganz Partie
Betriber, déi an d’Weiderbildung vun hirem
Personal investéieren an och schonn in-
vestéiert hunn. De Produktiounsfacteur
„Wëssen“ gewënnt ëmmer méi u Bedeitung.
A wa Weiderbildung no un der Aarbechts-
plaz geschitt, ergëtt sech doraus de Virdeel,
dass eng genee Bedarfsanalys an och eng
bedarfsorientéiert Bildung méiglech ass.
Esou geléngt et am beschten, sech geziilt a
käschtespuerend op d’Aarbechtswelt vu
muer ze preparéieren.

Madame Minister, an deem Kontext ass mer
e Saz an d’A gesprongen, deen an der
Broschür vun der Reform vun der Formation
professionnelle steet an dee sécherlech och
heifir zoutrëfft: „Et kann ee säin Job vun haut
net mat de Methode vu gëschter ausféieren
an dobäi hoffen, am grousse Geschäft vu
muer derbäi ze sinn.“ Genee dorëms geet
et bei der Formation continue an de Be-
triber.

Zënter d’Weiderbildungsprogrammer finan-
ziell vum Stat ënnerstëtzt ginn, ass d’Zuel
vun den Dossieren, déi eragereecht goufen,
permanent gewuess. De Rapporteur ass
och schonn drop agaangen. Am Joer 2006
si 500 Ufroe fir eng staatlech Ënnerstëtzung
erageschéckt ginn. Am Joer 2000 waren et
der eréischt 167.

Dem Stat seng Ausgabe fir déi finanziell
Bedeelegung un de Betriber hirer Weider-
bildung si vun 12 Milliounen am Joer 2000
op 20.000 Milliounen am Joer 2005 ge-
klommen. Dobäi variéieren déi Dépensen
natierlech ëmmer a Fonctioun vun der
Unzuel vun de Betriber, déi op dës Hëllefen
zréckgräifen, an a Fonctioun vum Inves-
tissement, deen d’Entreprisë getätegt hunn.

Dernieft spillen awer och eng ganz Rei
extern Facteuren eng Roll, déi konjunkturell
Situatioun, eventuell Fusioune vun Entre-
prisen, d’Astelle vun neie Mataarbechter
oder och nach d’Benotze vun neien infor-
matesche Systemer.

Fir an de Genoss vun de staatleche Bäi-
hëllefen ze kommen, mussen d’Betriber ee
Formatiounsplang respektiv e Bilan annuel
un den Educatiounsministère eraschécken.
Bis ewell hunn d’Betriber dat och gemaach,
awer dacks ënner engem enormen adminis-
trativen Opwand. Et ass awer esou, dass
dës Bildungspläng aus ënnerschiddlechen
externen Ursaachen, déi een net konnt
virausgesinn, net ëmmer 100%eg konnten
ëmgesat ginn; wat dann derzou gefouert
huet, dass se vum Ministère net ugeholl
goufen.

Fir also d’Formation continue rigouréis
kënnen ze plangen, fir der ëmmer méi
grousser Demande nozekommen an en vue
och vun enger Simplification administrative
hu sech Ännerungen un dësem Gesetz op-
gedrängt. An dësem Projet de loi 5805 ginn
also folgend Haaptännerunge virgeholl:

Éischtens: D’Prozedur, fir eng Ënner-
stëtzung ze kréien, gëtt vereinfacht. An
Zukunft brauch e Betrib eréischt dann eng
ministeriell Approbatioun unzefroen an en
detailléierte Formatiounsplang ze presen-
téieren, wann déi Formatioun méi wéi
75.000 Euro kascht. Heiranner mussen
dann awer d’Objektiver, d’Dauer vun der
Formatioun, d’Käschten an den Avis vun der
Personaldelegatioun festgehale ginn.
Momentan läit de Montant bei 12.395 Euro.

Läit e Betrib also ënnert dem Montant vu
75.000 Euro, da geet et duer, dass e just de
Joresbilan vun de realiséierte Formatioune

presentéiert. 20% vun deene Betriber, déi
eng Demande gemaach hunn, géife vun
dëser vereinfachter administrativer Pro-
zedur profitéieren.

Zweetens: An Zukunft kënnen och Leit an
de Weiderbildungsprogramm opgeholl
ginn, déi fir de Betrib, deen eng Demande
mécht, als Sous-traitant schaffen.

Drëttens: An Zukunft brauch sech och e
Betrib, wat den Invest a Formatiounen ube-
laangt, net méi un d’Limite vun 0,5% vun der
Moyenne vun der Masse salariale vun de
leschten dräi Joer ze halen. Duerch dës
Mesure kënnen da vill méi Salariéë vun
enger Weiderbildung profitéieren.

D’CSV begréisst selbstverständlech all dës
Changementer um Gesetz, well se derzou
féiere wäerten, dass wesentlech méi Be-
triber a Weiderbildungsprogrammer inves-
téieren. D’Betriber sinn deemno gefuerdert,
a Relatioun mat hirer Produktiouns- a
Gestiounsstrategie qualitativ héichwäerteg
an effizient Formatiounen unzebidden.

Nëmmen esou kann d’Personal op d’Eraus-
fuerderungen, déi duerch d’Entwécklung
vum Betrib op si duerkommen, virbereet
ginn. Nëmmen esou kann de Chef d’entre-
prise sech nei Kompetenzen uneegnen,
souwuel a senger Spezialisatioun, fir
kënnen a komplexe Systemer ze denken an
dës organisatoresch ëmzesetzen, wéi och -
an dat ass och ganz wichteg - am Ëmgang
mat senge Mataarbechter. An nëmmen
esou kann d’Personal sech déi noutwendeg
Kompetenzen uneegnen, fir den Ufuerde-
runge vum Aarbechtsmarché vu muer
gerecht ze ginn.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren an
ech bréngen och den Accord vu menger
Fraktioun.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Hetto. Den nächste Riedner ass den Här
Eugène Berger. Här Berger, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, ech
wéilt och dem Rapporteur Merci soe fir säin
ausféierleche schrëftlechen a mëndleche
Rapport. Dat mécht et engem och méi
einfach, fir dann nach duerno d’Wuert ze
ergräifen, respektiv kann een och da méi
kuerz sinn. Ech géif mech duerfir op zwou,
dräi Remarquë beschränken.

Éischtens wéilt ech nach eng Kéier d’Wich-
tegkeet vun der Weiderbildung ënner-
sträichen; dat an enger Aarbechtswelt, déi
a permanenter Evolutioun ass a wou bal all
Dag nei Erausfuerderungen op d’Betriber
an natierlech och op hir Mataarbechter
zoukommen.

D’Weiderbildung muss e permanent Uleies
fir d’Betriber sinn, fir datt hiert Personal
ëmmer um leschte Stand vum Know-how
ass, fir datt d’Entreprise performant bleift.
Dat ass dann ënnert dem Stréch och e Plus
fir d’Kompetitivitéit. Mir hate jo d’lescht
Woch eng Debatt hei an der Chamber
iwwert de Prozess vu Lissabon, an do ass jo
méi wéi eng Kéier op d’Wichtegkeet eben
och an deem Beräich vun der Weider-
bildung higewise ginn.

D’Weiderbildung, de Lifelong learning,
muss awer och eng permanent Eraus-
fuerderung fir den eenzelne Mënsch an der
Beruffswelt sinn. Doduerch, datt ee sech
weiderbilt, bleift een e kompetente Mat-
aarbechter am Betrib, bleift een um leschte
Stand vun der Exzellenz vu sengem Beruff.
An doduerjer verbessert een och da seng
Positioun an engem Betrib, mécht sech nei
Chancen op, zum Beispill wann ee wëllt
Carrière an engem Betrib maachen oder
vläicht een aneren, méi responsabele Poste
kréien.

Och vläicht wann dat net ëmmer déi éischt
Motivatioun ass, kann eng performant
Weiderbildung et och erméiglechen, fir
besser gestiwwelt ze sinn, wann een ent-
weder wëllt oder leider heiansdo och muss
de Betrib changéieren; wat jo an de
leschten Zäiten och méi oft op der Dages-
aktualitéit ass.

Ouni elo all déi Iddien nach weider vill
wëllen auszebreeden, ze verdéiwen, kënne
mer alleguerten dermat d’accord sinn, datt
d’Weiderbildung eng Plus-value ass,
souwuel fir de Betrib op där enger Säit wéi
awer och fir d’Employéen op där anerer
Säit. Duerfir gëtt och net a Fro gestallt, datt
mer d’Betriber bei deenen Efforten an
dësem Beräich sollen ënnerstëtzen a se
dobäi och uspornen.

Mir haten Dispositiounen am Code du
Travail, déi staatlech Ënnerstëtzung fir déi
Betriber virgesinn hunn, déi an d’Weider-
bildung investéieren. D’Erfahrung an
d’Praxis hunn eben elo gewisen, datt déi

Dispositiounen e bëssen ze komplizéiert an
der Prozedur waren an duerfir vläicht och
net genuch Betriber Hëllefen ugefrot hu
respektiv incitéiert gi sinn, fir an d’Weider-
bildung ze investéieren.

Mir hu kuerz d’Zuelen an der Kommissioun
diskutéiert: Ronn 500 Entreprisen, ronn
92.000 Leit, sinn an de Genoss vun esou
Hëllefe komm. Do kann ee sech elo froen:
Ass dat vill? Net genuch? Wann ee bedenkt,
datt dat awer nëmmen en Drëttel vun de
Beschäftegten hei zu Lëtzebuerg ass, kann
ee soen: Dat geet sécherlech net duer.

Et ass och scho virdru vum Rapporteur
gesot ginn, datt ee virun allem och fest-
gestallt huet, datt déi kleng Betriber net
esou vill op déi Mesuren oder déi Méiglech-
keeten do zréckgegraff hunn an datt dat
sécherlech e Schwaachpunkt ass, deen ee
muss verbesseren.

Dëse Projet de loi oder d’Ëmännerung vun
deem bestehende Code du Travail gesäit
also elo Dispositiounen am Sënn vun de
Betriber vir, datt nach méi Betriber an
d’Formation continue investéieren, datt do
also verschidden Ëmännerunge virgeholl gi
sinn, déi de Rapporteur am Detail hei
virgestallt huet.

An engem Wuert: De Mot d’ordre war hei
virun allem „Simplification administrative“.
Wat mer och ganz ausdrécklech begréis-
sen, well d’DP huet scho méi wéi eng Kéier
hei op der Tribün gefrot, fir méi konsequent
an allen Domäner d’administrativ Prozedure
beim Stat ze vereinfachen. Hei hu mer dat
emol eng Kéier ganz schnell fäerdeg
bruecht, dat am Intérêt vun de schaffende
Leit an de Betriber. Duerfir kënne mir och
voll dës vereinfacht Mesuren am Intérêt vun
der Weiderbildung ënnerstëtzen. Mir stëm-
men och dëse Projet de loi a mir hoffen, datt
domat och an Zukunft nach méi Betriber da
wäerte vun där Offer profitéieren.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Den nächste Riedner ass den Här Adam.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Här Pre-
sident, kréien ech d’Wuert och nach?

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Gibéryen
kënnt och nach.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären,
Madame Minister, ech soen dem Rap-
porteur, dem honorabelen Här Castegnaro,
Merci fir säin ausféierleche schrëftlechen a
mëndleche Rapport. Dee Rapport an d’Aus-
féierung vu menge Virriedner erlabe mir et
mech kuerzzefaassen.

D’Zil vun deem neie Gesetz ass et, fir eng
Rei administrativ Démarchë méi einfach ze
maachen, fir nach méi enger grousser Zuel
vu Betriber den Zougang zu staatlechen
Hëllefen am Kader vun der berufflecher
Weiderbildung zougänglech ze maachen.
D’Wichtegkeet vum sougenannte Lifelong
learning soll domat souwuel fir d’Betriber
wéi fir d’Salariéen nach weider ervir-
gehuewe ginn.

Souwuel de Statsrot wéi och d’Chambre de
Commerce an d’Chambre des Métiers
begréissen dëst Gesetz. Déi Mesuren, déi
vun dësen zwou Kummere begréisst ginn,
ginn awer vun der Aarbechter- a vun der
Privatbeamtekummer kritiséiert. Dës
Kummere ginn ze bedenken, datt d’Erop-
setze vum Montant vu bis elo 12.395 Euro
op 75.000 Euro fir e Plan de formation
mussen ze presentéieren an d’Opgi vum
Critère d’éligibilité vun 0,5% vun der
Moyenne vun der Masse salariale vun
deene leschten dräi Exercicen zu enger
Déresponsabilisatioun vun de Chefs
d’entreprises kéinte féieren.

Besonnesch d’Chambre de Travail be-
zweifelt, datt dat aalt Gesetz vum 22. Juni
’99, dat am Januar 2000 a Kraaft getrueden
ass an dat ënner anerem den Zougank zu
staatlechen Hëllefen an d’Entwécklung vun
der berufflecher Weiderbildung vun Entre-
prisen zum Zil hat, e Succès war, esou wéi
dat am Exposé des motifs steet. Well jo
haaptsächlech d’Banke bis elo de gréissten
Deel vun de staatleche Gelder akasséiert
hunn, a well ee kann dovun ausgoen, datt
d’Banken och an d’Weiderbildung vun
hirem Personal investéiert hätten, wa se
keng staatlech Hëllef kritt hätten, schreift
dës Kummer an hirem Rapport, an ech
zitéieren: «La question de la pertinence de
la loi et celle du gaspillage des deniers
publics qui y est liée continuent à se poser.»

Mir huelen dës Bedenken net op déi liicht
Schëller, ginn awer dovun aus - an dat ass
och hei vun all Riedner betount ginn -, datt
grad duerch déi nei Mesuren an dësem
Gesetz den Zougank méi einfach gëtt fir déi
kleng a mëttelstänneg Betriber, fir datt dat
Ongläichgewiicht vun den Hëllefen zu-

gonschte vun de groussen Entreprisë mat
deem neie Gesetz an een aneren, besseren
Equiliber kënnt. Duerfir bréngen ech och
den Accord vun der grénger Fraktioun zu
dësem Gesetz.

Erlaabt mer zum Schluss nach eng Fro an
eng Ureegung. Meng Fro ass: Kann een
dovunner ausgoen, datt déi Commission
consultative, déi mat dem Amendement
vum Gesetz vun 2002 an d’Liewe geruff
ginn ass, fir déi Mesuren ze begleeden, hir
Aarbecht weidermécht a mer och eng
Evaluatioun kréien, fir ze gesinn, ob dat
Gesetz an déi Richtung geet, wéi mer eis et
alleguerten erhoffen?

An eng Ureegung: Et ass jo kloer, datt dat
Gesetz hei d’öffentlech Hand ausschléisst.
Do ass eng gewësse Logik derhannert. Mä
mir denken, et wier vläicht sënnvoll, sech ze
iwwerleeën, ob een net och kéint esou
Mesurë fir d’Gemengen ergräifen, déi jo och
un enger Weiderbildung vun hirem Personal
interesséiert sinn. Well och déi Weider-
bildung ka ganz villsäiteg sinn, an et kéint
ee sech iwwerleeën, wéi een d’Gemengen
do mat abezéie kéint.

Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Adam.
De leschte Riedner ass den Här Gibéryen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen,
ech wëll och dem Kolleeg John Castegnaro
Merci soen, well hie war wierklech komplett
a sengen Ausféierungen, wat de Rapport zu
dësem Projet de loi ubelaangt. Dat hunn
ech och bei menge Virriedner gemierkt,
esou datt kee méi ka vill derbäifügen, wat
den Inhalt vun dësem Projet de loi ube-
laangt, ausser datt mer versichen nach déi
eng oder déi aner allgemeng Remarque ze
maachen.

D’Weiderbildung ass fir jiddferee vun eis
heibannen e wichtege Punkt, a jiddfereen
heibannen huet, an all deenen Diskus-
siounen, déi mer an de leschte Jore
gefouert hunn, ëmmer en Akzent op
d’Weiderbildung geluecht. D’Weiderbildung
ass wichteg fir d’Betriber, se ass awer och
wichteg fir d’Salariat, an duerfir ass et
wichteg, géif ech soen, fir eis national Eko-
nomie, wa mer e Maximum vu Leit un enger
Weiderbildung participéiere loossen, fir se
am Interessi vun eiser Ekonomie an an
hirem perséinlechen Interessi kënnen an-
zesetzen.

Weiderbildung gëtt awer nëmme profitéiert,
vun de Betriber a vun de Leit, wa se akzep-
tabel ass, wa se praktikabel ass, souwuel
wat d’Prozedure wéi d’Fonctionnement vun
der Weiderbildung ubelaangt. Duerfir ass et
wichteg, datt een e Gesetz huet, an datt ee
sechs Joer duerno Erkenntnisser erauszitt,
wat gutt ass a wat positiv ass, an dann eben
déi Korrekturen ubréngt, déi néideg sinn.
Dat, wat an dësem Gesetz gemaach gëtt,
ass nun emol einfach déi Korrektur, déi
verlaangt ginn ass, fir datt all d’Betriber,
virun allem och méi kleng Betriber, kënne
vun der Weiderbildung profitéieren, well mer
eben elo, kann ee soen, eng Procédure
simplifiée hei uwenden.

Mir schwätze praktesch permanent - och
wa mer iwwer eis Betriber, wa mer iwwert
d’Mëttelstandspolitik heibannen disku-
téieren - vun der administrativer Verein-
fachung. Et gëtt ëmmer kritiséiert, datt vill
doriwwer diskutéiert gëtt, awer wéineg an
der Praxis geschitt. Ech sinn ee Politiker,
dee léiwer eng Politik vu klenge Schrëtt
gesäit, wéi datt ee mengt, et misst een ze
vill an en Dëppen erantässelen, an da kritt
een näischt realiséiert. Dat hei ass ee
klenge Schratt, awer ee wichtege Schratt an
dësem Domän.

Ech wier frou, wa mer nach vill weider där
Schrëtt kéinten ënnerhuelen, net nëmmen
am Kader vun der Weiderbildung, mä ins-
gesamt. Wéi laang schwätze mer elo
schonns heibannen zum Beispill vun engem
Guichet unique fir d’Betriber, wat mer awer
nach ëmmer net realiséiert hunn! Duerfir
sinn ech awer zumindest frou, datt mer hei,
wat d’Weiderbildung ubelaangt, elo eng
Procédure simplifiée realiséiert hunn, an
dovunner kënnen dann, wéi gesot, och méi
kleng Betriber profitéieren.

Et huet kee Wäert méi, datt ech op
d’Technik oder op d’Chifferen aginn, se sinn
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber eng Kom-
munikatioun ze maachen?

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Neen,
Här President.

1. Communication

❱❱❱ M. le Président.- Ech hu folgend
Kommunikatioun un d’Chamber ze maa-
chen:

En date du 12 au 13 octobre 2008 s’est te-
nue une réunion extraordinaire de l’Assem-
blée parlementaire euro-méditerranéenne
(APEM) à Amman (Jordanie).

La Chambre des Députés y était représen-
tée par Mme Lydie Err, Présidente de la dé-
légation luxembourgeoise auprès de
l’APEM, Mme Martine Stein-Mergen, Vice-
Présidente et M. Xavier Bettel, Membre de
la délégation luxembourgeoise.

À l’ordre du jour figuraient notamment des
discours de M. Hans-Gert Pöttering, Prési-
dent de l’APEM et du Parlement européen,
de M. Abdel-Hadi Majali, Vice-Président de
l’APEM et Président du Parlement jordanien
ainsi que de M. Nader Dahabi, Premier
Ministre du Royaume hachémite de Jorda-
nie. L’Assemblée a adopté une recomman-
dation sur le rôle de l’APEM au sein du Pro-
cessus de Barcelone: une Union pour la
Méditerranée ainsi qu’une déclaration sur le
Processus de Paix au Proche-Orient.

Mme Lydie Err et Mme Martine Stein-Mer-
gen ont également participé à une réunion
sur l’énergie solaire et la désalinisation de
l’eau de mer.

Mme Martine Stein-Mergen a assisté à une
réunion de la commission politique, de sé-
curité et des droits de l’Homme qui s’est te-
nue le 11 octobre 2008.

Fir haut de Mëtteg hu mer op eisem Ordre
du jour, esou wéi dat gëschter arrêtéiert
ginn ass, fir d’éischt eng Aktualitéitsstonn
iwwert den neie Plan hospitalier. D’LSAP-
Fraktioun huet dës Aktualitéitsstonn ugefrot.
D’Riedezäit ass am Artikel 84 (2) vum
Chamberreglement festgehalen a gesäit
Folgendes vir:

Déi Fraktioun, déi ufreet, huet zéng Minut-
ten, déi aner Fraktioune jeeweils, Här Wag-
ner, fënnef Minutten, an d’Sensibilités poli-
tiques zwou Minutten. D’Wuert huet elo déi
honorabel Madame Lydia Mutsch als Ver-
triederin vun der LSAP-Fraktioun. Madame
Mutsch, wann ech gelift.

2. Heure d’actualité deman-
dée par le groupe LSAP sur le
nouveau plan hospitalier

❱❱❱ Mme Lydia Mutsch (LSAP).- Merci,
Här President. Léif Kolleeginnen a Kollee-
gen, Här Minister, de Projet vum neie Plan
hospitalier gouf als Exekutiounsinstrument
vum Spidolsgesetz vun 1998 scho virum

Summer vun der Regierung guttgeheescht
a fir d’Rentrée un de Statsrot weiderge-
reecht. Mir kënnen eis heibannen nach gutt
erënneren, dass beim leschte Spidolsplang,
deen am Abrëll 2001 virgeluecht an 2006
liicht modifizéiert gouf, d’Chamber den aus-
dréckleche Wonsch hat, fir méi staark an
d’Diskussiounen agebonnen ze ginn an
d’Stoussrichtunge fir d’Zukunft matze-
bestëmmen.

Dofir sinn ech frou, dass mer haut d’Ge-
leeënheet hunn, fir d’Gesamtausriichtung ze
kommentéieren, an domat och déi rezent
Offer vum Minister kënnen unhuelen, iwwert
den Detail an der Gesondheetskommis-
sioun weiderzediskutéieren. Et ass esou wéi
et muss sinn.

Dass sech d’Spidolslandschaft vun engem
Land, och wann et esou kleng ass wéi Lët-
zebuerg, net vun haut op muer ännere
léisst, weist d’Tatsaach, dass schonn ënnert
dem Gesondheetsminister Lahure mat der
Sema-Etüd d’Jalonë gesat goufe fir déi
zukünfteg Entwécklung vum Spidolswiesen.
Deemools gouf, wann och nach méi zag-
haft, e Kader fir d’gesondheetspolitesch Zu-
kunft vum Land skizzéiert, net ouni d’Fange-
ren op eis Faiblessen ze leeën, mä virun al-
lem op déi enorm Potenzialitéite fir d’Ver-
besserung vun der gesondheetlecher Ver-
suergung fir d’Lëtzebuerger Populatioun
hinzeweisen.

Haut sti mer matzen dran an där Phase de
transition, dem Remodelage vun eiser Spi-
dolslandschaft, dee mam Spidolsgesetz
vun 1998 - also deem leschten neien - an
d’Weeër geleet gi war. Hat de Spidolsplang
2001 nach virrangeg d’Vocatioun, fir de
schwieregen Equiliber tëscht ze villen Hai-
ser an ze villen Acteuren hierzestellen, esou
hunn déi wichteg Regruppementer vun haut
a vun de leschte Joren den enorm grousse
Mérite, dass dëse Plan hospitalier déi wich-
teg Pistë fir d’Zukunft mam Numm nenne
kann, an domat déi iwwerfälleg Debatt er-
laabt, en neit Spidolsgesetz fir déi nächst
zéng bis 15 Joer laangfristeg an nohalteg
virzebereeden.

An déi Pistë sinn:

1. d’Qualitéit vun de Gesondheetsleesch-
tungen a vun de Soinë fir de Patient konti-
nuéierlech eropzesetzen, mat der bescht-
méiglecher Proximitéit an de Spideeler an
de Services nationaux a vernetzt op natio-
nalem Plang, mat festen Indicateuren, ob-

elo schonn e puermol genannt ginn. Et bleift
mer duerfir nach just d’Zoustëmmung vun
eisem Grupp ze bréngen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Gibéryen. D’Madame Unterrechtsministerin
huet d’Wuert.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et de la
Formation professionnelle.- Merci, Här
President. Och ech wëll dem Rapporteur
Merci soe fir säi Rapport, a wéi de John
Castegnaro et gesot huet, ass dat Gesetz
hei e klengt Element fir d’Strategie vu
Lissabon. E klengt Element, mä et ass een
Element, fir d’Kompetitivitéit vun eise Be-
triber ze verbesseren.

D’Gesetz vun 1999, wat also d’Ënner-
stëtzung an d’Entwécklung vun der For-
mation professionnelle continue als Objet
hat, war e gutt Gesetz. Ech wëll dat awer hei
ënnersträichen. Et huet haaptsächlech och
dozou gefouert, dass déi Betriber, déi wollte
vun der finanzieller Hëllef vum Stat profi-
téieren - all meng Virriedner hunn hei gesot,
dass dat haaptsächlech déi grouss En-
treprisë waren, déi souwisou Formation
continue fir hir Leit gemaach hunn -, an ee
Kader erabruecht goufen, dass e Plang do
war, dass eng Iwwerleeung do war, wat
d’Strategie ass, an dass dann och e Bilan
dovunner gemaach ginn ass. En éischte
Pluspunkt vun deem Gesetz war also, dass

mer eng besser Strukturatioun an eng bes-
ser Reflexioun iwwert dat, wat d’Zil vun der
Formation continue ass, an de Betriber
hunn, an duerfir war et scho richteg, dat
Gesetz deemools ze stëmmen.

De Succès vum Gesetz beweist dat jo och.
Mir hunn d’lescht Joer 25 Milliounen Euro
als Hëllef fir d’Weiderbildung am Betrib un
d’Betriber ausbezuelt. Wann een aus-
rechent, dass dat ongeféier 14% vum ganze
Chiffer ass, da weess ee jo, wéi ee Montant
zu Lëtzebuerg a betriblech Weiderbildung
gestach gëtt. Dat ass substanziell, an dat
ass och wichteg fir d’Leit an de Betriber a fir
d’Betriber selwer.

Den Text, deen elo doläit, ass, wéi meng Vir-
riedner all gesot hunn, eng administrativ
Vereinfachung. Dat ass och d’Resultat vun
den Iwwerleeungen a Reflexioune vun der
Commission consultative, déi jo all Projet
begleet, déi da Leitlinne festleet an déi zur
Konklusioun kënnt, dass, wa mer gär e
Schrëtt weiderginn - nodeems en éischte
Schrëtt gemaach ginn ass, fir all déi grouss
Entreprisen dran ze kréien - an d’PMEe
wëlle mat implizéieren, mer net raisonna-
blement vun hinne verlaange kënnen, dass
se an engem Joer eigentlech zwee grouss
Effortë maachen, eng Kéier e Plang pre-
sentéieren, deen dann eng Approbatioun
kritt, an duerno e Bilan, wat all Kéiers e ganz
groussen Opwand ass, mä dass et
duergeet, wa se eemol e Bilan presen-
téieren an dann hir Hëllef kréien. Duerfir gëtt
dee Seuil vun 12.395 op 75.000 Euro
gehuewen. Ech hoffen, dass mer dat Zil, wat
mer eis fixéiert hunn, dat heescht, méi
mëttel a kleng Betriber an déi Pläng vu
Formation professionnelle continue eran-
zekréien, mat dësem Gesetz erreechen.

Et kann een ëmmer driwwer nodenken, wat
mer nach alles als Instrumenter mussen
opbaue fir d’Formation continue an anere
Secteuren, wéi zum Beispill an de Ge-
mengen, mä dat ass elo net den Objet vun
dësem Gesetz, an ech mengen, denke kann
een ëmmer weider. Duerfir wollt ech Iech
alleguerte Merci soe fir déi interessant
Bäiträg, a sämtlechen Deputéierte Merci
soe fir dee breeden Accord, an ech si frou,
wann dat Gesetz hei gestëmmt gëtt, dass
déi Ännerunge kënne fir den 1. Januar 2009
a Kraaft trieden.

Villmools Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Minister. Domadder ass d’Diskussioun of-
geschloss a mir kommen zur Ofstëmmung
iwwert de Projet de loi. Dir fannt den Text am
Document parlementaire 58056.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

D’Gesetz 5805 ass ugeholl mat 59 Jo-
Stëmmen, bei kenger Enthalung a kenger
Nee-Stëmm.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank,
Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM.
Marcel Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes,
Paul-Henri Meyers (par M. Marcel
Oberweis), Laurent Mosar, Marcel
Oberweis, Gilles Roth, Patrick Santer (par
M. Laurent Mosar), Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank (par M. Lucien
Clement), Marc Spautz (par Mme Nancy

Arendt), Mme Martine Stein-Mergen, MM.
Fred Sunnen, Lucien Thiel (par Mme
Martine Stein-Mergen), Lucien Weiler (par
M. Norbert Haupert) et Michel Wolter;

MM. Marc Angel (par M. Ben Fayot), Alex
Bodry, John Castegnaro, Mme Claudia
Dall’Agnol, M. Fernand Diederich (par M.
Romain Schneider), Mme Lydie Err (par
Mme Claudia Dall’Agnol), MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch (par
M. Alex Bodry), MM. Roger Negri, Jos
Scheuer, Romain Schneider, Roland
Schreiner (par M. Roger Negri) et Mme Vera
Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme
Colette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger, Alexandre Krieps (par M. Xavier
Bettel), Claude Meisch et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen (par M. Gast Gibéryen).

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn elo um
Schluss vun der Sëtzung ukomm. Muer
treffe mer eis dann erëm um hallwer dräi.

D’Sëtzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 18.13
heures)
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jektive Moossparameteren a kloeren Objek-
tiver fir d’Qualitéitsufuerderunge vun der Zu-
kunft;

2. nei Kompetenzzentre schafen a bestoen-
der festegen, mat kloeren Zilsetzungen, pre-
zise Laaschtenhefter, mat Qualitéits- an
Evaluatiounskritären, déi deen Numm dann
och herno verdéngen, mat Convention-de-
collaborationen, déi e Suivi assuréieren a
garantéieren, an domat och last but not
least d’Investitioune justifiéieren, déi
d’Fonctionnement vun dëse Centre-de-
compétencen iwwerhaapt erméiglechen;

3. der demographescher Entwécklung, dem
Alterungsprozess vun der Populatioun
Rechnung droen an duerch den dréngend
noutwendege konsequenten Ausbau vun
der Gériatrie nei Behandlungsméiglechkee-
ten, nei Forme vun der Prise en charge an
nei Servicer schafen, an

4. ouni Qualitéitsofbau de Virage ambula-
toire do erlaben, wou e Sënn mécht, an
duerch d’Erhéije vun de stationäre Behand-
lungsméiglechkeeten nei Ressourcë fräiset-
zen, déi dem Patient da leschtendlech kën-
nen zeguttkommen.

Här President, op dëser Plaz wéilt ech ganz
besonnesch ervirsträichen, dass et nëmme
méiglech ass, dës laangfristeg a laangzäi-
teg orientéiert Perspektive fir eng qualitativ
Opwäertung vun eiser Gesondheetsver-
suergung ze schafen, well d’Regioune sech
am Partenariat mat der Regierung regrup-
péiert hunn an duerch liewenswichteg Syn-
ergien d’Wuel vun hirer Populatioun viru lo-
kalpolitesch Intérête gestallt hunn.

Ech denken hei virun allem un d’Pionéier-
aarbecht vun der Südregioun, déi als neie
Centre hospitalier Emile-Mayrisch, genannt
CHEM, no de Fusiounen als Hôpital régio-
nal multisite modern Déngschtleeschtunge
fir de Patient ubidde kann an nei Weeër fir
d’Gesondheetsversuergung am Süde konnt
goen.

Gläiches gëllt fir d’Nordregioun, wou sech
mat der Fusioun vun der Wolzer Klinik an
dem Ettelbrécker Spidol eng exemplaresch
Allianz fir e Centre hospitalier du Nord bilde
konnt, an domat beschtméiglech Perspek-
tive fir d’Zukunft erginn hunn.

D’Tatsaach, dass den neie Plan hospitalier
dës Entwécklung begleet, d’Bettenzuel an
deenen dräi Régions hospitalières net redu-
zéiert, mä confirméiert, dass déi noutwen-
deg Investitiounen, fir virrangeg nieft dem
Zentrum och de Süden an den Norde vum
Land weider ze stäerken, am aktuelle Bud-
get pluriannuel integréiert sinn, beweist,
dass hei Hand an Hand geschafft gëtt an
d’Weeche fir dat neit Spidolsgesetz, dat mer
an der nächster Legislaturperiod aus-
schaffe mussen, haut richteg gestallt sinn.

Grad am Hibléck op dat neit Spidolsgesetz
bleiwe weider wichteg Diskussiounen ze
féieren iwwert dat, wat haut nach net gere-
gelt ass oder eréischt amgaangen ass ge-
regelt ze ginn oder an der Zukunft nach
muss geregelt ginn, iwwert d’Opdeelung
vun de Responsabilitéiten an de Spideeler,
d’Organisation interne, d’Nomenclature an
de Rôle vun de Spidolsdokteren, iwwer en
neit Patientegesetz - jo, och dat ass nout-
wendeg -, iwwer zukünfteg Finanzéierungs-
modeller, fir déi zum Deel awer nach ëmmer
bestoend infrastrukturell a strukturell Defizi-
ter ze besäitegen.

Fir dës an aner grouss Erausfuerderungen
ze meeschteren, gëtt et wuel verschidden
Instrumenter, wou et och kee Sënn mécht,
fir se duercherneenzegeheien, well e Plan
hospitalier ass kee Spidolsgesetz; dat muss
een auserneenhalen. Mä si mussen awer al-
leguerte vun enger Visioun gedroe ginn -
dat ass och mäi Schluss -: där vu moderne
Spideeler mat enger beschtméiglecher Ge-
sondheetsversuergung fir all d’Bierger vun
eisem Land an alle Regioune vum Land.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Mutsch. Déi éischt ageschriwwe Riednerin
ass déi honorabel Madame Martine Stein-
Mergen. Madame Stein, Dir hutt d’Wuert.

Débat

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, wann ee mat de betraffene Fachleit
iwwert deen neie Spidolsplang geschwat
huet, da krut een eng Rei gelungen Äntwer-
ten. Déi eng soen: Et ass e Wischiwaschi-
Dokument. Dat sinn awer wuel déi, déi en
net richteg gelies hunn.

Déi aner soen: Et ass en Iwwergangsspi-
dolsplang, an dat haaptsächlech aus zwou
Ursaachen. Well e puer Spideeler, déi hei
an dësem Plang nach individuell gefouert

ginn, amgaange sinn, mat aneren - d’Ma-
dame Mutsch huet et schonn ugeschwat -
méi grousse Strukture gemeinsam Weeër ze
sichen.

Mir hu jo deemnächst de Projet iwwert d’Fu-
sioun vu Wolz an Ettelbréck op der Dages-
uerdnung. Och d’Sainte-Marie zu Esch
kënnt dem Centre Emile-Mayrisch méi no a
sollt sech an dësem Zesummenhang ëm-
mer spezialiséieren.

Déi zweet Ursaach, firwat et en Iwwer-
gangsspidolsplang ass, ass ganz sécher
déi, dass, wéi d’Entente des hôpitaux dat
bemierkt huet, eng Rei Incongruencë be-
stinn tëscht dem Spidolsgesetz, esou wéi et
de Moment besteet, an dem Règlement
grand-ducal vum Spidolsplang. Zum Bei-
spill ass de Spidolsplang jeeweils fir siwe
Joer gülteg, an d’Autorisation d’exploitation
vun de Servicer ëmmer nëmme fir fënnef
Joer.

Ganz allgemeng gehéiert wuel éischter
d’Spidolsgesetz deemnächst op d’Lee ge-
holl. Ech mengen, däers - d’Madame
Mutsch huet et och schonn ugeschwat - ass
sech onse Gesondheetsminister och be-
wosst. Mir hunn am Rapport général vun
der Sécurité sociale alt erëm dëst Joer ge-
lies, dass de Spidolssecteur deen ass,
deem seng Käschte weiderhin am stäerks-
ten explodéieren. Visioune vun deene
Moossnamen, déi néideg wieren, fir dëse
wichtege Posten an de Grëff ze kréien, fee-
len der CSV an dësem Spidolsplang.

Ouni Reform vum Spidolsgesetz ass de Spi-
dolsplang eleng och net dee richtegen Ou-
til. Eng Moossnam, déi hei kënnt gräifen,
wier zum Beispill e kloere Jo zur ambulanter
Chirurgie a Medezin. Verschidden Haiser
hunn dës Initiativ selwer geholl, si hunn
dëse Wee kloer erkannt. Mir fannen och am
virleiende Règlement grand-ducal eng Rei
vun Dagesbetten erëm, notamment déi vun
der Chirurgie ambulatoire, d’Dagesbetten
an der Psychiatrie, a schliesslech d’Lits-
porte fir d’Polyclinique, wat scho laang a
verschiddene Spideeler onse Wonsch war.

Déi absolut Bettenzuel ass méi oder wéine-
ger déiselwecht bliwwen. Elo ass awer ons
Populatioun gewuess. Dat heescht, an der
Realitéit hu mer eng Reduktioun vun de Bet-
ten. Ech wëll awer hei rappeléieren, dass,
obwuel e Spidol ni zu 100% beluecht ass,
een déi net beluechte Better net beliebeg
an der Praxis kann interchangéieren. Et
mussen dauernd eng gewëssen Zuel vu
Betten zur Verfügung stoe fir Urgencen, fir
de Fall, dass d’Dagesbetter mussen an e
richtegt Bett, an en normaalt Bett ëmgewan-
delt ginn.

Schliesslech wollt ech rappeléieren, dass
mer op nationalem Plang missten iwwer eng
Reserv verfügen, wann et bei ons zu engem
groussen Accident kënnt a wann de „Plan
nombreuses victimes“ misst beméit ginn -
mir hoffen, dass dat natierlech net de Fall
ass -, oder wann zum Beispill e Spidol misst
evakuéiert ginn, wat an der Vergaangenheet
e puermol de Fall war.

Dat war nach zu enger Zäit, wou d’Betten
net streng no de Kritäre vun der Akutmede-
zin beluecht waren. Et war zu deem Zäit-
punkt also nach méiglech, eng Rei Patien-
ten heemzeschécken. Wann dat net méi de
Fall wäert sinn, wann also déi Kritäre streng
ugewannt ginn, da wäert dat net méi esou
einfach méiglech sinn. Et misst een an dë-
sem Zesummenhang och méi Donnéeën
hunn iwwer regional a grenziwwerschrei-
dend Bewegungen, déi ze erwaarde sinn,
och am Liicht vun deem neie Projet de di-
rective iwwert d’Circulatioun vun de Patien-
ten an Europa.

Wien dann also dëse Spidolsplang wierk-
lech gelies huet, deem ass awer och d’Ka-
pitel 4 opgefall. Dat ass eng Neierung, et
handelt iwwert de Quality management am
Spidol. Der AMMD war et opgefall, also den
Dokteren, an hire President hat an dësem
Zesummenhang vum KGB geschwat. Mir
wëllen net dramatiséieren, mä et bleiwen
eng ganz Rei Froen an dësem Zesummen-
hang net beäntwert. Wann och de Fong,
also dass eng Spidolsdirektioun sollt wës-
sen, wat fir eng Aarbecht a wat fir eng Qua-
litéit an hirem Haus geleescht gëtt, respek-
tiv wat dra virgeet, wichteg ass. Et ass esou,
dass de Patient - dat huet jo dëslescht e Ge-
riicht festgestallt -, deen an e Spidol geet,
zwee kontraktuell Verhältnisser ageet, eent
mat dem Spidol an eent mat sengem Dok-
ter.

D’CSV-Fraktioun stellt sech och d’Fro no der
Anonymitéit vun den Dossieren am Kader
vun deene Comités d’évaluation et d’assu-
rance qualité des prestations hospitalières.
Si freet sech, ob bei deenen Dossieren, déi
do sollen analyséiert ginn, de Secret médi-
cal ausräichend an dëse Prozedure garan-
téiert ass.

Eng Fro, déi d’CSV-Fraktioun sech och ge-
stallt huet, ass déi vun der kloerer Rollebe-
zeechnung vun deenen neie Gériatrien, déi
sollen an de Spideeler entstoen. Mir däer-
fen net vergiessen, dass a leschter Zäit
ganz vill Effortë gemaach gi sinn, fir de Lien
vun dem Hospitalier mat dem Extrahospita-
lier ze verbesseren, haaptsächlech och mat
de Fleegeinstitutiounen.

❱❱❱ M. le Président.- Madame Stein, Dir
musst zum Schluss kommen.

❱❱❱ Mme Martine Stein-Mergen
(CSV).- Jo, pardon. Sinn dës Gériatrien dofir
geduecht, fir déi aner héich spezialiséiert
Servicer ze entlaaschten? Wann et sech ëm
kuerz Séjouren handelt, kann de Gériater
ganz sécher souwuel am Spidol wéi och
duerno eng berodend Roll spillen. Wann et
sech awer ëm moyen Séjouren handelt,
muss ee bedenken, dass an dësem Fall eng
ganz Rei vu Fleegebetter, jee nodeem wéi
d’Envergure vun de Gériatrien ass, wäerte
blockéiert bleiwen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Stein. Nächste Riedner ass den honorabe-
len Här Wagner. Här Wagner, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Carlo Wagner (DP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, e Plan hos-
pitalier ass en äusserst wichtegt Dokument
am Krankewiesen, besonnesch am Secteur
hospitalier. Ech hätt dofir begréisst, wa mer
de Mëtteg hätte wéinstens kënne méi eng
déif gräifend Diskussioun doriwwer féieren,
well an Zäit vu fënnef Minutten ass et ein-
fach net méiglech fir vill ze soen. Dat wär
awer méiglech gewiescht, wann ee be-
denkt, wéi moer dass de Programm haut
nees eng Kéier hei an der Chamber ass.

Dat Zweet, wat ech awer och wollt viraus-
schécken, ass, dass mir frou gewiescht wä-
ren a mir et begréisst hätten, wa mer d’Do-
kumentatioun iwwert dëse Plan hospitalier
méi fréi kritt hätte wéi e Méindeg den
Owend. Esou war et net méiglech, och an
de Fraktiounen doriwwer ze schwätzen.

Méi allgemeng, Här President, Dir Dammen
an Dir Hären, stellen ech fest, dass et siwen
an en halleft Joer hier sinn zënter deem
leschte Plan hospitalier. Dee Plan hospita-
lier kann also net esou schlecht gewiescht
sinn, well soss hätt de Minister e jo selbst-
verständlech direkt op de Leescht geholl.
Mä en huet sech iwwer véier Joer Zäit ge-
holl.

Wann een da bedenkt, wéi eng Attacken a
Kritiken deemools fuséiert sinn! Ech wëll
drun erënneren, éischtens emol, dass sou-
wuel vum deemolegen Oppositiounspoliti-
ker an heitege Minister, awer och ën-
nerstëtzt vun der CSV, gesot ginn ass, dass
dee Règlement grand-ducal misst ofge-
schaaft ginn, dass dat misst e Projet de loi
ginn. Or, ech mengen alleguerten déi doten
Acteure sinn haut, siwen an en halleft Joer
méi spéit, mat mir averstanen iwwert de
Bien-fondé vun deem Reglement.

En zweete Punkt, wou ech wollt drun erën-
neren, ass, dass déi allergréissten Erneie-
rung an deem Plan hospitalier vun 2001 jo
awer d’Synergiespolitik war. Or, wat waren
deemools d’Attacken hefteg! Si sinn haapt-
sächlech aus de klenge Spideeler komm,
mä awer och, muss ech soen, vum deemo-
legen Oppositiounspolitiker a jëtzege Minis-
ter, dem Här Di Bartolomeo, deen deemools
och nach als Buergermeeschter selbst-
verständlech versicht huet fir Diddeleng ze
retten.

Ech muss soen, dass ech frou sinn, dass de
Minister haut och erkannt huet, dass déi
Synergie déi eenzeg richteg war, an dass
hie konsequent och op dem Wee vu sen-
gem Virgänger weidergefuer ass. Ech muss
awer, trotz deene positiven Evolutiounen,
déi mer an de Synergien hunn, verschidde
Froe stellen, notamment wat d’Zukunft bei-
spillsweis vun der Sainte-Marie ass, oder
vun der Zithaklinik hei an der Stad. D’Zitha-
klinik war jo laang am Gespréich mat dem
CHL, mä et ass leider net zu engem Kom-
promëss komm.

En drëtte Punkt, an dat war ëmmer dee ve-
hementsten an den Attacken, war dee vun
der Reduktioun vun de „Beeter“, „Better“
soe se hei an der Stad.

(Hilarité)

Deemools, wéi mer op fënnef Promille erof-
gaange sinn, hunn ech ëmmer argumen-
téiert, dass, doduerch dass d’Durée de
moyen séjour géif sensiblement erofgoen,
den Ambulatoire géif ëmmer méi zouhuelen,
mer eis dat erlabe kéinten. Och do schén-
gen alleguerten d’Avisë sech awer elo ral-
liéiert ze hunn. Ech menge souguer - den
Här Minister verbessert mech, wann ech
eppes Falsches soen -, dass mer haut ën-

ner fënnef Promille sinn - bei 4,6 Promille
dorëmmer wäerte mer leien -, an deen neie
Plan hospitalier gesäit vir, dass ee souguer
kéint op véier Promille erofgoen, eréischt da
géif eng Interventioun vum Minister kom-
men.

Ech muss soen, Här Minister, Dir hutt eng
formidabel Metamorphos gemaach. Mä vu
dass se awer an déi richteg Richtung geet,
dat heescht an d’Richtung vun der Politik
vun Ärem Virgänger, wëll ech Iech dozou
begléckwënschen.

(Hilarité)

Et bleiwen awer bei deem neie Plan hospi-
talier, Här Minister, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, ganz vill Froen op. Esou maachen ech
mer beispillsweis Gedanken ëm den Artikel
18 Alinea 3, dee virgesäit, dass Lits aigus
kënne konvertéiert ginn an Emplacementer
fir den Ambulatoire, awer och fir de moyen
Séjour, a wou souguer och gesot gëtt, déi
Better vum moyen Séjour kéinten déi vun
der Reduktioun vun de Lits aigus iwwer-
trompen. Ech stelle mer d’Fro, ob et wierk-
lech néideg ass, dass mer d’Lits aigus an
deem dote Fall erofsetzen. Ech weess net,
hu mer do Projektioune fir d’Zukunft, oder
wéi?

En zweete Punkt, dee mech e bësselchen
intrigéiert, ass deen, dass sämtlech Etablis-
sementer, souwuel d’Hôpitaux régionaux
wéi och d’Hôpitaux généraux, an awer och
d’Hôpitaux de proximité, an Zukunft sollen
d’Prise en charge huele vun de Personnes
âgées poly-pathologiques, an dat am Kader
vun engem Service spécialisé vun der Gé-
riatrie. Ass dat nëmmen à l’intérieur vun de
Spideeler? Kann dat och an Antenne ge-
schéien? Ass do beispillsweis, an deem
Sënn, eppes virgesi fir den Hôpital Sainte-
Marie, oder net?

An d’Fro stellt sech och: Wär et net besser
gewiescht, mir hätte fir déi dote geriatresch
Fäll direkt Better, speziell Better am Viraus
virgesinn?

Den Artikel 22 - wéi gesot, ech zielen der
nëmmen e puer op vun deene Saachen, déi
mer an där kuerzer Zäit, déi ech hat, opge-
fall sinn - gesäit vir, dass d’Etablissementer
sollten de Virage ambulatoire en fait favori-
séieren op d’Hospitalisation de jour zou. Dat
sollt duerch e Règlement ministériel an
d’Hand geholl ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Här Wagner, Är Zäit
leeft of.

❱❱❱ M. Carlo Wagner (DP).- Ech froe
mech, ob dat de Rôle vun dem Minister ass
oder ob een net sollt dee Moment awer
d’Leit um Terrain gewäerde loossen.

Ech kommen direkt zum Schluss, well ech -
am Géigesaz zu anerer - versichen, mech
esou wäit wéi méiglech un d’Zäit ze halen,
Här President.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Dir laaft deenen
anere fort an der Zäit.

❱❱❱ M. Carlo Wagner (DP).- Ech si
schonn um leschte Punkt, Här President.

Dee véierte Punkt ass d’Missioun an d’Kom-
positioun vun de Structures d’assurance
qualité. D’Madame Stein war schonn dorob-
ber agaangen.

Do stellen ech mer d’Fro awer, ob et richteg
ass, fir deen dote Punkt an de Règlement
vum Plan hospitalier ze setzen, oder ob et
net méi richteg wär, fir een eenzelt Regle-
ment am Kader vum Artikel 23 vun der Loi
hospitalière vun 1998 virzegesinn. Dat ware
wéi gesot nëmmen e puer Remarquen.

Méi laang däerf ech leider net schwätzen,
Här President, duerfir maachen ech och
Schluss. Wéi gesot, et ass jo versprach
ginn, dass mir am Kader vun der Kommis-
sioun och nach op munch aner Punkte kën-
nen zréckkommen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Wagner.
Nächste Riedner ass den honorabelen Här
Huss.

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Fënnef Minutte Riedezäit, fir
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den neie Plan hospitalier hei ze diskutéie-
ren, ass u sech e schlechte Witz, duerfir just
a Stéchwierder e puer Aschätzungen.

Et geet dobäi haaptsächlech ëm eng Wei-
derentwécklung vun der bestehender
Entwécklungsplanung an der Spidolsland-
schaft, woubäi mir als Gréng mat der Op-
deelung vun dräi regionalen Zentren a mat
der Definitioun vu Services spécialisés, Ser-
vices nationaux an esou viru kee Problem
hunn. Datselwecht gëllt och fir d’Opdeelung
a Rééducatiouns-, Convalescence- a Kur-
haiser.

Als Gréng hu mer sécher och keng gréisser
Problemer mat der envisagéierter Bettepla-
nung ënnert der Responsabilitéit vum Ge-
sondheetsminister, mat der sënnvoller För-
derung vu méi ambulanten oder Kuerzzäit-
behandlungen oder mat méi Eebettzëmme-
ren.

Mir fannen et och wichteg, datt bei der Pla-
nifikatioun vun deieren Apparater an Equi-
pementer virun allem och no Qualitéitskritä-
ren an no der Participatioun u Qualitéitspro-
grammer gekuckt soll ginn. All dës Aspek-
ter vun enger méi seriöer Planifikatioun blei-
wen hei am Land leider méi wéi néideg, net
eleng fir eng méiglechst rational a rationell
Verdeelung vu stationären Traitementer an
alle Regioune vun eisem Land ze garantéie-
ren, mä virun allem ass dat och néideg, fir
endlech dat onséilegt Konkurrenzdenken
tëschent de groussen öffentlechen a kon-
fessionelle Spideeler e wéineg anzeschrän-
ken.

Amplaz vu Prestige- a Konkurrenzdenken
tëschent de Spideeler soll laut den Artikele
25 bis 28 vum virleiende Plan hospitalier
den Aspekt vun der Qualitéit vun de mede-
zineschen oder fleegende Prestatioune méi
staark betount ginn.

Duerfir sollen an alle Spideeler an all Ser-
vices nationaux e sougenannte Comité
d’évaluation et d’assurance qualité ge-
schafe ginn, chaperonnéiert um nationalen
Niveau vun engem Comité national de coor-
dination de l’assurance qualité. Dat kléngt
natierlech alles ganz positiv, wann elo end-
lech offiziell an ëmfaassend d’Problematik
vun der Qualitéitskontroll vun eise Spideeler
an de Mëttelpunkt gestallt soll ginn.

Woubäi ech awer kloer wéilt betounen, datt
eis Spideeler sécherlech net méi schlecht
dostinn, wéi Spideeler an eisem internatio-
nalen Ëmfeld. Bei eis wéi am Ausland ass
awer an deene vergaangene Jore leider
ëmmer méi heefeg vu Patienten a vu Me-
dien iwwer Qualitéitsproblemer, iwwer Feel-
behandlungen, iwwer Operatiounspannen,
iwwer geféierlech Infektiounserreger a Spi-
deeler an esou viru geklot ginn.

Zwee kleng auslännesch Beispiller, fir datt
ech net nëmmen hei als Nestbeschmutzer
dostinn, wat eis Spideeler ubelaangt: Laut
enger kanadescher Etüd, déi 2004 an der
kanadescher Dokteschzeitung publizéiert
gouf, ware ronn 7,5% vun de Spidolspatien-
ten, dat ware ronn 200.000 Patienten, mat
sougenannten Effets indésirables an de Spi-
deeler konfrontéiert ginn. 37 bis 51% vun
deenen Accidenter hätte kënne verhënnert
ginn, an tëschent 9.250 an 23.750 Dou-
desfäll an de Spideeler hätte kënnen évi-
téiert ginn a Kanada.

Zweetklengst, mä topaktuellt Beispill aus
der däitscher Press vu gëschter. Zitat: „Die
Zustände in vielen deutschen Krankenhäu-
sern sind so schlecht, dass sich rund
800.000 Menschen im Jahr durch die Über-
tragung von Krankheitserregern eine Infek-
tion zuziehen, wie die Deutsche Gesell-
schaft für Krankenhaushygiene berechnet
hat. Davon erkranken 64.000 Menschen an
einer Blutvergiftung, 25.600 von ihnen ster-
ben daran.“

Erschreckend Zuelen, wann ee weess, datt
dobäi och nach dausende vun Doudege
kënne kommen duerch Feelbehandlungen
oder Feelmedikatiounen, well doriwwer gëtt
et och erschreckend Zuelebeispiller aus
dem Ausland.

Et waren also sécherlech net eleng déi omi-
néis Evénementer an der Neurochirurgie
vum CHL vum leschte Joer, déi zur neier Be-
tounung vum Aspekt Qualitéit a Qualitéits-
kontroll am neie Plan hospitalier gefouert
hunn.

E klengen zweifelhaften Deelaspekt bei
deem neie Comité fir d’Evaluatioun an
d’Kontrollfunktiounen, Här Minister, ass al-
lerdéngs an eisen Aen d’Absence vu Pa-
tientevertrieder. Obschonn et bei dem
Usproch op Qualitéit a beim Vermeide vu
Feeler dach grad och erëm ëm d’Droits du
patient an ëm öffentlech Transparenz geet.

Ech hunn elo leider hei net d’Zäit, fir derzou
Proposen ze maachen, mä grad op dësem
Gebitt vun der Implikatioun vu Patientever-
trieder an dem Prozess bleift dee virleiende
Plang e bëssen enttäuschend.

Weider wichteg Problemer oder Aspekter,
déi eis an dësem Kontext e wéineg feelen,
sinn zum Beispill - mä ech hu leider net
d’Zäit, fir dorop anzegoen - den Aspekt vun
den Ufuerderungen no Nohaltegkeet, no
ekologescher a gesondheetlecher Nohal-
tegkeet vun eise Spideeler a Saache Mate-
rial- oder Ressourcëverbrauch.

Wat och feelt, ass de Problem zum Beispill
vum Statut vun engem Médecin hospitalier.
Wat och feelt, ass de Problem vun de la-
fende Käschtesteigerungen, a virun allem
vun deenen an den nächste Joren ze er-
waardende Käschtesteigerungen, déi
duerch d’Spidolswiesen op eis wäerten zou-
kommen.

Wat och feelt, ass dee vun de Gewerkschaf-
ten a vum Fleegepersonal invoquéierte
Frust iwwer hir Aarbechtskonditiounen a
virun allem iwwer hire Personalmangel. A
wat feelt an dësem Kontext a wat een awer
och misst diskutéieren, sinn déi nach relativ
onkloer Implikatioune vun där neier EU-Di-
rektiv op eist Lëtzebuerger Spidolswiesen.
An et gëtt nach eng Rei vun anere Proble-
mer.

Här President, Här Minister, ech gesinn, datt
ech op meng fënnef Minutten zoukommen.
Et ass also wéi gesot net méiglech, op déi
dote Problemen anzegoen. Et wier awer
noutwendeg am Kontext vun engem neie
Plan hospitalier, och alles matzediskutéie-
ren, esou datt ech e wéineg onglécklech
sinn iwwert déi gewielte Form vun där Heure
d’actualité, wou een hei soll a fënnef Minut-
ten iwwer all déi dote Saache schwätzen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Huss.
D’Wuert huet elo den Här Gesondheetsmi-
nister Mars Di Bartolomeo.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Et sinn,
mengen ech, zéng Minutten, déi ech hunn,
gell?

❱❱❱ M. le Président.- Jo. Ech kucken dat
no.

(Interruption)

Ech hunn eng gutt Nouvelle fir Iech, Här Mi-
nister, Dir hutt net nëmmen zéng Minutten,
mä eng Véirelstonn.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Seriö?!

❱❱❱ M. le Président.- Jo, jo.

(Hilarité)

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Da
brauch ech mech jo net ze hetzen.

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. le Président.- Dir hutt all d’Zäit.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Villmools
Merci, Här President, dat do ass jo oner-
waart.

Fir d’éischt emol de Kolleegen aus der
Chamber Merci fir déi Ureegungen, déi ech
mat op de Wee kritt hunn.

Zweetens ass et zwar richteg, dass déi
Heure d’actualité limitéiert an der Zäit ass,
mä et ass awer zumindest emol eng Stonn
méi, wéi dat normalerweis bei de Plans hos-
pitaliers war, well d’Plans hospitaliers si
laanscht d’Chamber gelaf, gréisstendeels
laanscht d’Chamber gelaf, a sinn net um of-
fiziellen Ordre du jour vun der Chamber ge-
wiescht.

Et ass ganz richteg, wat de Carlo Wagner,
mäi Virgänger, gesot huet, dass déi leschte
Kéier, wou an der Chamber doriwwer disku-
téiert ginn ass, gesot ginn ass, dass aus
deem Grond, well mer am Virfeld, ier de
Plan hospitalier veröffentlecht war, net déi
Geleeënheet haten, fir doriwwer ze disku-
téieren, mer eventuell sollte vun engem Rè-
glement grand-ducal zu engem Gesetz iw-
wergoen.

Ech war och ee vun deenen, déi där Mee-
nung waren, an ech gi ganz gär zou, dass
ech meng Meenung revidéiert hunn, well
een net sollt d’Spidolsgesetz mat dem Exe-

kutiounsreglement vum Spidolsgesetz
vermëschen, a well, wann ee gär méi funda-
mental Ännerunge mécht wéi just Exeku-
tiounsreglementer vun engem Spidolsge-
setz, ee jiddfer Zäit un d’Spidolsgesetz sel-
wer ka goen.

De Plan hospitalier an d’Reglementsform
gëtt engem méi Flexibilitéit. Normalerweis
huet de Plan hospitalier eng Lafdauer vu
siwe Joer. Dëse Plan hospitalier huet eng vu
fënnef Joer, ass also méi limitéiert, do kann
ee méi schnell reagéieren. Et ass also esou,
dass mer eng éischte Kéier Geleeënheet
hunn, zu engem Zäitpunkt iwwert de Plan
hospitalier ze schwätzen, wou en nach net a
Kraaft ass.

E läit beim Conseil d’État. Ech huelen dat
Ugebuet och ganz gär un, fir mam Projet
vum Spidolsplang an d’Chamberskommis-
sioun ze kommen a fir dann nach eng Kéier
a Rou mat de Kolleegen aus der Gesond-
heets- a Sozialkommissioun doriwwer ze
diskutéieren an och eng Rei vun Äntwerte
kënnen ze ginn op déi Froen, déi vun der
Initiatorin vun dëser Aktualitéitsstonn, der
Madame Lydia Mutsch, suscitéiert gi sinn
an och vun deenen anere Kolleegen.

Ech wëll just nach eng Kéier ënnersträi-
chen: Et ass zënter den 90er Joren, wou déi
Moderniséierung, Renovatioun, Neigestal-
tung vun der Spidolslandschaft ënnert dem
Johny Lahure incitéiert ginn ass, ënnert
dem Carlo Wagner weidergefouert ginn ass
an elo vu mir weidergefouert gëtt. Et ass ex-
trem vill geschitt um Terrain, awer och an de
Mentalitéiten.

An et ass richteg, dass, wa mer ufanks den
90er Joren eng Prise de conscience an Enn
den 90er Jore bis zu dëser Amtsperiod eng
Konfrontatioun oder eng Polarisatioun ha-
ten, mer duerch déi Entwécklung virukomm
sinn. Ech bedaueren och déi Polarisatioun
net, déi et zu gewëssenen Zäite ginn ass,
well dat huet erlaabt an deem heiten Dos-
sier virunzekommen. Et huet net jiddferee
just op senge Positioune campéiert, mä mir
hu probéiert dat ze maachen, firwat dass
mer eigentlech hei sinn, fir en adaptéierte
Spidolssecteur ze kréien, deen op d’Be-
soinë vun de Leit heibannen an hoffentlech
och muer vun dobausse kann agoen.

Och bei mir ass eng Evolutioun komm an
eenzelnen Domänen, grad wéi et bei anere
Kolleegen an eenzelnen Domänen zu Evo-
lutioune komm ass. Wat derzou féiert, dass
mer haut mat méi Serenitéit kënnen iwwert
deen dote Secteur schwätzen.

Ech wëll ausdrécklech soen, dass et an
deem Dossier vun der Evolutioun vun der
Spidolslandschaft eng ganz Rei vu Leit gëtt,
déi sech kënnen Tranchen erofschneiden,
dass mer haut op deem Punkt stinn, wou
mer haut stinn: Leit um Terrain, déi eng
Wäitsiicht haten, dass den „stand alone“ am
Spidolssecteur net dee richtegen ass, mä
dass et wichteg ass, Regruppementer ze
fannen; Leit, déi d’Polariséierung net ge-
scheit hunn an och emol de Sträit a Kaf hue-
len; Leit, déi bereet waren, sech a Fro ze
stellen.

Haut kënne mer soen, opgrond vun Investi-
tiounen, déi mer iwwer zéng Joer gemaach
hunn, déi 700 Milliounen Euro bedroen,
dass mer e gutt evoluéierte Spidolssecteur
hunn, an eenzelne Beräicher toppmodern,
an anere Beräicher mat engem grousse Be-
soin fir weider ze investéieren. En Investi-
tiounsbesoin, deen ech graff schätzen an
deenen nächste puer Joer op nach eng
Kéier eng hallef Milliard Euro. Wa mer dat
hannerun eis hunn, dann hu mer e ganz mo-
dernt Instrument a Saachen Infrastrukturen.

Mir hunn am Norden e fuschneit Spidol
mam Saint-Louis, e Spidol, dat a Moderni-
séierung ass mam Saint-Joseph, a ganz
kloer ass an engem Projet de loi, deen hei
deponéiert ginn ass, d’Intentioun, de
Wonsch vun deenen zwee Haiser dokumen-
téiert, fir ze fusionéieren an de Centre hos-
pitalier du Nord. Domat wäert déi Regioun
mëttelfristeg, wann déi Moderniséierungs-
pläng vum Saint-Joseph ofgeschloss sinn,
wiederfest si fir déi nächst zéng, 15, 20
Joer.

Am Zentrum hu sech fréi eng Rei vun Haiser
zesummegedoen an hunn den Hôpital
Kierchbierg gebaut; zesummegewuess mat
der Klinik Bohler. Dat ass ee vun deene Pô-
len, déi fir d’Zukunft gerüst sinn.

Am Zentrum ass och den CHL, deen an der
Metamorphos ass, dee moderniséiert gëtt,
wou d’Moderniséierung wäit fortgeschratt
ass, a wou elo weider Etappe wäerte kom-
men, fir dat Schwéierpunktspidol um
leschte Stand ze halen. D’Zitha, d’Sainte-
Thérèse, wou de Projet fir d’Moderniséie-
rung an der Instruktioun ass, bal ofge-
schloss ass, a wou mer gudder Hoffnung
sinn, dass mer der Chamber an deenen
nächste Méint kënnen dee Moderniséie-
rungsprojet virleeën. Esou dass dann déi
Zentrumsregioun och gerüst ass.

De Süden - d’Madame Mutsch huet et gesot
- ass vill méi enk zesummegeréckelt. No der
Fusioun vun Esch an Diddeleng am CHEM
ass Nidderkuer derbäikomm. D’Sainte-Ma-
rie steet nach e bëssen als klengt Spidol
eleng an där Landschaft. Mä och dat soll a
muss sech änneren.

Wat déi zukünfteg Investitiounen an de Sü-
den ugeet, wäert e groussen Deel vun där
hallwer Milliard Euro an de Süden erafléis-
sen, well do e grousse Moderniséierungs-
bedarf ass am Escher Haus, am Déifferden-
ger, Nidderkuerer Haus, an am Moment si
kuerzfristeg Renovatiounen amgaange ge-
maach ze ginn zu Diddeleng.

Ech hu mer soe gelooss, dass déi nächst
Etapp vum Escher Schwéierpunktzentrum
an deenen nächsten Deeg am Ministère
wäert landen. Dee gëtt gradesou schnell
instruéiert wéi déi aner Projeten, déi an
deene leschte Méint erakomm sinn.

Fir déi méi längerfristeg Zukunft vun Didde-
leng an der Sainte-Marie ass e Projet uge-
duecht. Et ass en Accord de principe do, fir
d’Sainte-Marie an dat Diddelenger Haus an
e spezialiséiert Spidol fir Gériatrie eranze-
féieren. D’Spidol soll zu Diddeleng ent-
stoen.

Fir och op d’Fro anzegoen, wéi déi Ausriich-
tung vun deem Spidol soll sinn: selbst-
verständlech en akute Beräich, selbst-
verständlech och weiderhin e Rehabilita-
tiounsberäich, a selbstverständlech och méi
Flexibilitéit wéi en Akutspidol, fir d’Leit esou
laang dozehalen, wéi et noutwendeg ass.
Doniewent bleift d’Proximitéitsmissioun vun
dem Haus.

Ech wëll net weider vill iwwert déi national
Servicer schwätzen, déi awer och eréischt
zum Deel an deene leschten zéng Joer
entstane sinn. Wann ech den INCCI huelen:
eng Success Story. Wann ech de Centre
François-Baclesse huelen: eng Success
Story. Wann ech kucken, wat am Moment an
der Psychiatrie geschitt, entaméiert ënnert
deem viregte Gesondheetsminister, reali-
séiert ënnert dësem Gesondheetsminister,
wou mer vum grousse Badetti - deem risege
Building, dee fir d’Psychiatrie vu gëschter
stoung - an eng dezentraliséiert Psychiatrie
eraginn a wou mer elo am Extrahospitalier
amgaang sinn extrem vill ze investéieren.
Dat wollt ech just eng Kéier soen, fir dee
Plan hospitalier hei ze situéieren.

Dee Plan hospitalier kann op dat opbauen,
wat sech an deene leschte Joren um Terrain
gemaach huet. Dat ass ganz relevant. Et
ass bahnbriechend, wann ee sech ëm 15
Joer zréckversetzt a sech iwwerleet, wéi
schwéier dass esou Mouvementer viru 15
Joer nach gewiescht wären. Do ass et zu
engem komplette Bouleversement vun den
Approchë komm.

D’Madame Mutsch huet eng ganz Rei vu
Froen opgeworf. Ech wäert probéieren op
hir an op d’Iwwerleeunge vun hire Kollee-
gen anzegoen.

Dee Plan hospitalier hei muss och grad wéi
d’Spidolslandschaft insgesamt sech an déi
europäesch Evolutiounen eranartikuléieren.
Mir gehéieren zu deenen an Europa, wann
et ëm eng Direktiv Santé geet, déi op eis tra-
ditionell Wäerter opbauen, op déi mer hou-
freg sinn. Dat ass e gudde garantéierten
Zougang zu qualitativ héije medezineschen
Déngschtleeschtungen, ouni Ënnerscheed
vu Revenu. Also, e kloeren Neen zu enger
Zwouklassemedezin, an e kloeren Neen zu
enger voll kommerzialiséierter, dem Maart
no orientéierter Gesondheetspolitik, wou de
Gesondheetssystem Rücksicht op de Maart
muss huelen an de Maart keng Rücksicht
hëlt op déi Valeuren, déi eis sinn.

Do hu mer eis ganz kloer artikuléiert. Mir
wäerten eppes aneschters och net zouloos-
sen. Mir gehéieren zu deene Länner, déi der
Meenung sinn, dass d’Steiercapacitéit fir
d’Gesondheetssystemer, d’Planungshoheit
fir d’Gesondheetssystemer an den Hänn
vun deenen eenzelne Länner soll bleiwen
an dass een eis traditionell Wäerter, déi
sech bewäert hunn, net soll um Altoer vum
Maart afferen. Do sti mer net eleng, a mir
wäerten an deenen nächsten Deeg als Mi-
nisteren, déi déi Meenung do deelen, eis
och nach méi zolidd opstellen, fir d’Pläng
vun enger Kommissioun, déi vläicht an eng
aner Richtung ginn, mat Zäit kënne richteg
ze kanaliséieren.

D’Madame Stein huet gesot, wéi iwwerfläch-
lech een deen heite Plan hospitalier, wann
een en iwwerflächlech hätt wëlle liesen, in-
terpretéieren hätt kënnen, an huet gesot,
dass Eenzelner, déi de Projet wuel net rich-
teg gelies hunn, vu Wischiwaschi  geschwat
hunn. D’Madame Stein huet ganz richteg
gesinn, dass dee Projet eng ganz Rei vun
neien Akzenter huet, grad wéi d’Madame
Mutsch an och de Carlo Wagner an den Här
Huss.6600 www.chd. lu
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Ech schwätzen éischtens emol vun der
Méiglechkeet, fir d’Visibilitéit vun deem, wat
eis Spideeler kënnen, eropzesetzen. Et ass
richteg gesot ginn, eis Spideeler sinn net
méi schlecht wéi anerer, mä si hu méi
Schwieregkeeten, fir et ze dokumentéieren,
well se heiansdo net kënnen noweisen, wat
geschitt.

Dofir schafe mer d’Méiglechkeet, fir Kompe-
tenzzentren auszeweisen. Dat setzt méi eng
staark Aufgabendeelung an den Haiser vir-
aus. Esou Kompetenzzentre ginn opgrond
vu Laaschtenhefter accordéiert, wou Enga-
gementer musse geholl ginn, fir dat ze ga-
rantéieren, wat se virgi wëllen ze maachen.

Dann ass et wichteg, dass mer d’Betten-
zuel, déi stabil bleift, an engem anere Liicht
gesinn, well zu Lëtzebuerg si mer wäit vun
deenen Zilsetzungen an de Realitéiten am
Ausland ewech, wat den Ambulatoire ugeet.

Mir hunn eenzel Disziplinen, wou am Aus-
land zu 80%, bis zu 90% ambulatoire be-
handelt gëtt, a bei eis hei zu Lëtzebuerg zu
20%. Do gëtt et e risege Potenzial an do gi
Sue verbëtzt, do gi Leit hospitaliséiert, déi
net brauchen hospitaliséiert ze ginn,
nëmme fir d’Zuel vun de Better heiansdo
kënnen ze legitiméieren. Wou ech ganz
nuancéiert derzou sinn, mä wou et awer am
Intérêt vum Patient, vum Finanzéierungssys-
tem a vum Dréinen an de Spideeler ass,
dass mer dat ambulatoire maachen, wat
mer ambulatoire kënne maachen.

Dofir soll mam Plan hospitalier déi ambulant
Behandlung gefördert ginn.

Hei ass d’Méiglechkeet am Plan hospitalier,
dass mer eng Lëscht opstelle vun deenen
Interventiounen, déi prioritär mussen hei zu
Lëtzebuerg och ambulatoire gemaach ginn.
Et ka jo net sinn, dass de Katarakt am Aus-
land bal zu 100% ambulatoire behandelt
gëtt, a bei eis hei zu Lëtzebuerg bal zu
100% stationär. Dat ass net seriö, dat kann
net esou sinn.

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, gesitt
Der, elo hutt Der schonn iwwerzunn.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Ech kom-
men zum Schluss, Här President.

Da mengen ech, wat wichteg ass...

❱❱❱ M. le Président.- Awer wierklech, Här
Minister!

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Ech kom-
men direkt zum Schluss. Ech follegen Iech
direkt.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Passt op
Äre Bluttdrock op, Här Minister.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Wichteg
ass am neie Plan hospitalier, dass mer eng
regelrecht Gériatriefilière aféieren. D’Fro ass
gestallt ginn, ob nëmmen an den Haiser
oder a spezialiséierte Kliniken. Selbst-
verständlech a Filièren an deene groussen
Haiser, déi mer jo nei kategoriséiert hunn an
Hôpitaux régionaux an Hôpitaux généraux,
wou mer an deene verschiddene Regiou-
nen Hôpitaux régionaux hunn - am Süden
eent, am Norden eent, am Zentrum zwee,
an d’Zitha als Hôpital regional -, esou dass
an deene groussen Haiser jeeweils och Fi-
lièrë fir d’Gériatrie entstinn a Pôles de com-
pétence a Saache Gériatrie.

Ech insistéieren net méi vill op déi lescht
wichteg Neierung, well e puer Kolleegen
dorop insistéiert hunn. Dat ass déi ganz Dé-
marche Qualité an den Haiser, an de spe-
zialiséierte Servicer an enger Superstruktur
driwwer, wou mer net méi aneschters kën-
nen, wa mer am Verglach mam Ausland
wëllen duerhalen, well am Ausland ass déi
Démarche largement entaméiert vun doku-
mentéierte Resultater a vun dokumentéier-
ten Aktivitéiten. Mir mussen datselwecht
kënne maachen, well soss ginn d’Leit déi
aner Säit kucken, net nëmme kucken, mä
loosse sech och déi aner Säit behandelen.
Et ass ëmmer méi schwéier, fir een zréckze-
halen, an et brauch een een och net zréck-
zehalen, wann ee Qualitéit ka bidden.

Dofir ass e ganzt Kapitel am neie Plan hos-
pitalier der Qualitéitssécherung, der Patien-
tesécherheet gewidmet.

(Coups de cloche de la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister!

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- De Kol-
leegen een häerzleche Merci fir déi kon-
struktiv Beiträg, an Iech, Här President,
dass Der mer esou vill Flexibilitéit geséchert
hutt.

❱❱❱ M. le Président.- Dir Dammen an Dir
Hären, mir kommen dann zum nächste
Punkt vun eisem Ordre du jour. Dat ass
d’Question avec débat vun der Madame
Spautz iwwert de Fonctionnement vun der
Familljekeess.

❱❱❱ Mme Vera Spautz (LSAP).- Ech kann
den Débat mat mer selwer féieren, d’Minis-
tesch ass net do.

❱❱❱ Une voix.- Déi ass ënnerwee!

❱❱❱ Mme Vera Spautz (LSAP).- Solle mer
esou laang waarden, oder?

❱❱❱ M. le Président.- Mir waarden, bis
d’Madame Minister hei ass.

(Interruption)

❱❱❱ Mme Vera Spautz (LSAP).- Den Här
Di Bartolomeo kennt den Dossier a kéint
drop äntwerten.

❱❱❱ M. le Président.- Mir kënnen den
nächste Punkt vum Ordre du jour huelen. Ier
mer awer zum nächste Punkt vum Ordre du
jour kommen, komme mer nach zum Ordre
du jour vu muer.

3. Ordre du jour

Mir hate virgesinn, fir an eiser Sitzung vu
muer de Punkt iwwert de Finanzement vun
de grousse staatlechen Infrastrukturen ën-
nert der Form vun engem Débat de consul-
tation ze traitéieren. Ech muss awer soen,
dass no Récksprooch mat de Fraktiounen et
eis besser schéngt, dass mer dëst ënner
enger anerer Form maachen, wéi mer dat
och d’lescht Joer gemaach hunn, dat
heescht, fir d’éischt schwätzen d’Rappor-
teuren, duerno déi eenzel Deputéierten an
zum Schluss äntwerten d’Ministeren op déi
Froen, déi gestallt gi sinn.

Si mer d’accord mat där doten Ëmännerung
vun der Prozedur?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Vu dass d’Madame Minister nach net hei
ass, géif ech emol proposéieren, dass mer
kéinten deen nächste Punkt vun eisem
Ordre du jour huelen, de Projet de loi 5882.
Madame Err, wiert Dir bereet, fir direkt de
Rappport ze maachen?

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP).- Ech kann dat
maachen. Ech schwätze jo oft am Liewen.
Dat ass kee Problem.

(Interruptions diverses et hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- Madame Err, Dir
hutt d’Wuert.

4. 5882 - Projet de loi portant
création de la Commission
consultative des droits de
l’Homme du Grand-Duché de
Luxembourg

Rapport de la Commission des Affaires
étrangères et européennes, de la Dé-
fense, de la Coopération et de l’Immigra-
tion

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP), rapporteuse.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
dat hei ass e Projet, deen eigentlech e kon-
sultatiivt Organ vun der Regierung schaaft,
mä deen eis sécherlech gradesou vill ugeet
wéi d’Regierung. Mir kënnen dee jo dann
och an aller Rou ënner eis hei an aller Intimi-
téit behandelen. Et geet dorëms, fir dass
mer déi Commission consultative des droits
de l’Homme, déi mer zënter 1999...

❱❱❱ M. le Président.- Ech géif dann emol
ëm Opmierksamkeet fir d’Madame Err bie-
den!

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP), rapporteuse.-
...annoncéiert kruten an déi et zënter Joren -
mä iwwert de Wee vun engem Reglement -
gëtt, haut sollen ëmwandelen an eng Com-
mission consultative, déi eng aner Base lé-
gale kritt, dat heescht, déi am Fong e Ge-
setz als Basis kritt.

Firwat ass dat esou wichteg? Mä well entre-
temps vun der UNO aus nei Prescriptiounen
erauskomm sinn, déi virschreiwen, dass
d’Nationalstrukturen iwwer Mënscherechter
mussen eng Base légale hunn, fir als repre-
sentatiivt nationaalt Gremium um internatio-
nale Plang kënnen unerkannt ze ginn.

Mir wëllen natierlech och, dass eis Commis-
sion consultative eis och kann am Ausland

valablement vertrieden. Dat ka se net ënner
hirem aktuelle Statut, deen am Fong nëm-
men - enfin, „nëmmen“ - eng Reglements-
basis huet. Dat ass och d’Ursaach, firwat
mer dee Projet hei elo e bësse rapid op den
Ordre du jour kritt hunn, well en ass eréischt
am Laf vum dësem Joer déposéiert ginn.

De Statsrotsavis koum elo rezent, mä och
déi Chambres professionnelles, déi hiren
Avis dozou ofginn hunn, hu relativ schnell
geschafft. An och wa mer eréischt dee Pro-
jet hei d’virlescht Woch akzeptéiert hunn a
viregt Woch eréischt diskutéiert hunn an der
Kommissioun, hu mer dat gemaach, fir dass
eng Sitzung, déi uganks November
stattfënnt, dësem alen oder bestehende
Gremium et erlaabt, ënner senger neier
Form als vollwäertegt Mitglied unerkannt ze
ginn.

Vläicht an dräi Wierder, wat an deem Gesetz
hei drasteet a wat de Mandat vun der Kom-
missioun ass. Et ass ganz kloer, déi Com-
mission consultative ass en Organe consul-
tatif vun der Regierung a ka gefrot gi vun
der Regierung, fir Avisen zu Texter an zu
Problemer ze maachen. Si ka sech awer
och autosaiséieren a sech gegebenenfalls
selwer ausdrécken iwwer Projeten, déi an
der Aktualitéit sinn.

Déi Kommissioun huet 21 Memberen. Wa
mer an deem leschte Rapport annuel vun
der Kommissioun kucken, da stellt ee fest,
dass do verschidde Profiler dra vertruede
sinn, logescherweis och Juristen. Mä vläicht
sinn aner Profiler wéi déi vun de Juristen ën-
nerrepresentéiert, esou dass een, och wann
een elo net wëllt nei Konsultatiounsgremië
fir d’Kompositioun oder fir de Renouvelle-
ment vun der Kommissioun schafen, sech
eventuell ka froen, a wat fir enge Beräicher
et particulièrement interessant nach kéint
sinn, Spezialisten derbäi ze hunn.

Et ass jo net par hasard, wou Synergië sol-
len duerch dëst Gesetz geschaaft ginn, déi
et net nëmmen dem Médiateur, mä och dem
ORK, der Commission nationale de protec-
tion des données an nach anere Gremien
erlaben, als konsultativ Membere bei den
Assemblée-généralen derbäi ze sinn, ebe
just fir hiert Fachwëssen an engem spezielle
Gebitt vun de Mënscherechter mat afléissen
ze loossen an déi Debatten, déi an der
Kommissioun stattfannen.

Den aktuelle President ass de Jean-Paul
Lehners. Mir an och d’Regierung hunn eis
bis elo net an déi Saachen do anzemësche
gehat, ausser d’Nominatiounen, déi vun der
Regierung proposéiert ginn, mä de Presi-
dent an de Fonctionnement vun dëser Kom-
missioun, déi ginn natierlech décidéiert vun
der Kommissioun selwer. De President an
d’Vizepresidente musse mat enger Majorité
absolue vun hiren eegene Kolleege genannt
ginn. A si hunn, wéi dat logesch ass,
d’Méiglechkeet, un hir Avisen en Avis mino-
ritaire mat unzeschléissen. En Avis minori-
taire, deen nëmme kann annexéiert ginn, wa
wéinstens dräi Leit aus dëser Kommissioun
domadder averstane sinn.

Vläicht ee Wuert Explikatioun. De Statsrot
huet a sengem Avis gemengt, et wär lo-
gesch, dass ëmmer dann, wann ee Member
en aneren Avis hätt, dee kënnt en Avis mi-
noritaire uschléissen. An der Kommissioun
ware mer der Meenung, dass et räsonnabel
wier, fir d’Kohärenz vun där Kommissioun
do unzeerkennen, fir dräi Leit als Support
vun engem Avis minoritaire virzegesinn. Mir
sinn also och dobäi bliwwen a mir hunn op
deem Punkt d’Suggestioun vum Statsrot net
ugeholl.

Mir hunn och eng aner kleng Ännerung als
Kommissioun virgeschloen, an zwar déi,
dass et an der Assemblée plénière, esou
wéi et am Text vun der Regierung dras-
toung, méiglech ass, e Vote par procuration
ze maachen. Mir fannen et wichteg, dass
dee Vote par procuration ka passéieren. Mir
hunn eng Prezisioun derbäigesat an deem
Sënn dass mer soen: Ee Member kann eng
Procuratioun hunn, mä hie kann net eng
Procuratioun fir méi aner Memberen hunn.

Et hätt ee sech och nach kënne Froe stellen,
ob déi Procuratioun muss schrëftlech sinn,
fir dass ee sécher ass, dass dat par procu-
ration ofgestëmmt gëtt. Mä bon.

Vu dass am Projet de loi selwer drastoung,
dass deen Text ausgeschafft ginn ass an
enger Konsultatioun mat deene Leit aus der
Kommissioun, gi mer dervun aus, dass dat
bis elo kee Problem war. A mir wëllen dann
als Baussestehend souzesoe keng Proble-
mer do siche goen, wou déi Leit, déi selwer
concernéiert sinn, keng haten.

Interessant ass et dann och nach - wéi dat
bis elo och de Fall war -, dass déi Kommis-
sioun sech kann entouréiere loosse vu
Groupe-de-travailen an organiséieren an
Experten héieren an dass se hiert eegent
Reglement kënne maachen.

Interessant ass och bei den Dispositions fi-
nancières - an dat kënnt een eigentlech
contestéieren -: «Les frais de fonctionne-
ment de la commission sont à charge du
budget de l’État dans la limite des crédits
budgétaires. Le secrétariat est assuré par
des employés de l’État.» Dat ass eng For-
mulatioun, déi d’Madame Ministesch, déi de
Moment heibannen ass, ganz gutt kennt,
well mir hunn déiselwecht Formulatioun am
Centre de l’égalité.

Och do hunn ech se net bedeitend gutt
fonnt, mä…

(Interruption)

…enger Struktur, där ee wëllt iergendeng
wichteg Missioun ginn, misst een eigentlech
eng Garantie ginn, dass net nëmmen déi
Memberen, déi doranner schaffen, respek-
téiert ginn, mä du moins dass se e Sekreta-
riat hunn, wat d’Kontinuitéit kann assuréie-
ren.

Ech kann Iech soen, dass ech probéiert
hunn, Detailfroen iwwert déi Kommissioun
gewuer ze ginn, an dass déi Tëlefonsnum-
mer, déi am Rapport annuel an och um In-
ternet steet, net besat war. Dat wonnert
mech net, esou wéi den Artikel libelléiert
ass. Ech fannen dat net gutt, well ech den-
ken, dass, wann een e Gesetz mécht, fir
eng Kommissioun, déi eng wichteg Mis-
sioun huet, ofzeänneren, een da misst hin-
nen och d’Méiglechkeet ginn an d’Moyenen
zur Verfügung stellen, fir déi Missiounen, déi
se hunn, wierklech auszeféieren.

Ech soen Iech vläicht nach zur Organisa-
tioun e puer Elementer. Si hu Sous-Kommis-
siounen. Véier Sous-Kommissioune gëtt et
an der Commission actuelle. Eng iwwer
Educatioun, eng iwwer Institutiounen an eng
iwwert Demandes d’asile et d’immigration,
an da gëtt et e Groupe de travail iwwert
d’Mineurs en prison.

All déi Saachen do maachen déi Organisa-
tioun vun den Aarbechte ganz logesch, fir
ze wëssen, wat op der Table des matières
vun 2007 vun dëser Kommissioun stoung.
Fir d’éischt emol en Avis zu engem Projet de
loi iwwert de Centre de rétention. Si hunn
och par autosaisine e Communiqué ge-
maach iwwert d’Gesetz vum Droit d’asile. Si
hunn iwwer Refoulementer e Communiqué
gemaach. A si hunn natierlech am Kader
vum 60. Anniversaire vun der Déclaration
universelle des droits de l’Homme - dëst
lescht Joer - Aktivitéite gehat, déi dëst Joer
an d’Praxis ëmgesat gi sinn.

Aner Aktivitéite vun der Kommissioun 2007
waren notamment iwwer hire Statut, wou
d’Konklusiounen zu där Gesetzgebung ge-
fouert hunn, déi mer haut iwwert d’Ronne
kréien. Nach eng Kéier iwwert d’Mineuren
am Prisong, iwwert d’Education aux droits
de l’Homme, obschonn dee Volet wierklech
och an hirem Rapport annuel vläicht e bës-
sen ze kuerz kënnt; wat awer och vläicht
eppes domat ze dinn huet, dass déi Leit,
déi an där Commission consultative des
droits de l’Homme dra sinn, e Jeton kréien,
deen net terribel incitativ ass, fir op ver-
schiddene Punkten an den Detail ze goen.

Ech menge beispillsweis, dass d’Education
aux droits de l’Homme eppes wier, wat
wichteg wier fir ausgeschafft ze ginn, fir Pro-
grammer oder wéinstens Deelprogrammer
virzeschloen. Dat ass de Moment net ge-
schitt. Vläicht ass déi Base légale en neien
Incentive fir dës Kommissioun, fir all déi
nombreuses Missiounen, déi se hunn, ob-
scho se eigentlech keng Moyenen zur
Verfügung gestallt kréien, mat enger neier
Base légale méi effizient kënnen ze exeku-
téieren, wéi dat bis elo de Fall ass.

Ech wollt och, Här President, zu dësem
Thema eng Motioun an eng Resolutioun
erausginn. Déi ass ënnerschriwwe vum Här
Fayot, vum Här Glesener, vum Här Carlo
Wagner, vum Här Félix Braz a vu mir selwer.
Do steet am Fong haaptsächlech dran - an
ech si sécher, dass d’Ministesch dee Mes-
sage un d’Regierung mat grousser Convic-
tioun kënnt weiderginn -, dass et wichteg
wier, dass déi Commission consultative déi
néideg budgetär Kreditter zur Verfügung
gestallt kritt, och wann eng Reserv am Text
selwer ass, fir dass se hir Missioune kann
uerdentlech erfëllen.

SÉANCE 
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Motion 1

La Chambre des Députés,

- considérant que l’adoption du projet de loi
portant création de la Commission consul-
tative des droits de I’Homme du Grand-Du-
ché de Luxembourg permettra à celle-ci de
rejoindre au plus vite le Comité international
de Coordination des Institutions nationales
de protection des droits de I’Homme, qui
fonctionne sous les auspices du Haut-Com-
missariat des Nations unies aux Droits de
I’Homme;

- insistant que la Commission des droits de
I’Homme puisse développer pleinement ses
potentialités;

invite le Gouvernement

- à mettre à la disposition de la CCDH les
crédits budgétaires nécessaires afin de ga-
rantir le bon fonctionnement du secrétariat
de la CCDH, qui est assuré par les em-
ployés de I’État.

(s.) Lydie Err, Félix Braz, Ben Fayot, Marcel
Glesener, Carlo Wagner.

An eng zweet Resolutioun. Déi schéngt mer
wichteg, och besonnesch fir d’Chamber.
Eng Resolutioun, well am Text vum Gesetz
steet dran, dass de Rapport vun dëser
Kommissioun soll publizéiert ginn. Et steet
awer néierens dran, wéi e soll publizéiert
ginn.

Mir fannen et wichteg, dass et net mat der
Publikatioun eleng duergeet, mä dass mer
duerch d’Publikatioun vun deem Rapport
kënnen en Débat public lancéieren iwwer
Froe wéi Mënscherechter. Duerfir propo-
séiere mer, dass zu dëser Publicitéit éisch-
tens eemol d’Joer eng Debatt an der Cham-
ber soll gefouert ginn. D’Dauer dovunner ka
jo esou gehale ginn, wéi de Contenu vun
deem Rapport dat verlaangt. Mä dat hätt
den Avantage, dass mer dann an engems
och wéissten, dass dee Rapport géif am
Chambersblietche mat publizéiert ginn an
dass am Fong eventuell contestéiert oder
discutabel Sujeten hei kéinten öffentlech
debattéiert ginn.

Ech mengen, dass dat zur Opwäertung vun
den Aarbechte vun dëser Commission
consultative géif bäidroen. Et ass sécher-
lech och aus där Ursaach eraus, wou d’Kol-
leege vun alle Borden d’accord waren, fir
déi Resolutioun ze ënnerschreiwen.

Résolution 1

La Chambre des Députés,

- saluant le fait que le projet de loi portant
création de la Commission consultative des
droits de l’Homme du Grand-Duché de
Luxembourg prévoit de manière générale
une publicité obligatoire des travaux de la
CCDH;

- estimant que cette plus large diffusion ani-
mera le débat politique et contribuera ainsi
à une sensibilisation de l’opinion publique
aux droits de l’Homme;

décide

- d’organiser annuellement un débat public
à la Chambre des Députés sur le rapport
général sur les activités de la CCDH;

- de publier l’intégralité du rapport dans le
compte rendu de la Chambre des Députés.

(s.) Lydie Err, Félix Braz, Ben Fayot, Marcel
Glesener, Carlo Wagner.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Rapportrice. Dann huet den éischte Ried-
ner, den honorabelen Här Glesener,
d’Wuert.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Glesener (CSV).- Merci,
Här President. Kolleeginnen a Kolleegen,
Madame Minister, fir d’éischt wëll ech der
Rapportrice, eiser Kolleegin, der Madame
Lydie Err, villmools Merci soe fir hire schrëft-
lechen a mëndleche Rapport, a virun allem
awer och fir déi Schnellegkeet, mat där si et
fäerdeg bruecht huet, fir dëse Rapport ze
presentéieren. Esou dass mer haut an der
Chamber kënnen iwwert dee Projet de loi of-
stëmmen.

Esou wéi d’Madame Err elo gesot huet,
existéiert d’Mënscherechtskommissioun hei

zu Lëtzebuerg zënter dem Mee 2000. Si ass
an d’Liewe geruff ginn nodeem d’General-
versammlung vun der UNO am Joer 1993
eng Rei vu Grondsätz adoptéiert huet, déi
ënnert dem Numm vun „Paräiser Prinzipien“
bekannt sinn, an deenen d’Länner opge-
fuerdert gi sinn, eng national onofhängeg -
an ech leeën den Akzent op „onofhängeg“ -
Mënscherechtskommissioun an hiren een-
zelne Länner ze schafen.

Zënter hirer Schafung huet dës Struktur hi-
ren Avis hei zu Lëtzebuerg zu enger ganzer
Rei vu Gesetzesprojeten a Sujeten ofginn.
Wéi zum Beispill zum Immigratiounsgesetz
vum 29. August 2008, zum Gesetz vum 27.
August 2007 iwwert de Centre de rétention,
zu der europäescher Verfassung, zu der In-
tegratioun vu behënnerte Kanner oder méi
rezent zur Situatioun vu Mannerjähregen,
déi am Prisong sëtzen.

Si dréit mat hirer Aarbecht a Präsenz dozou
bäi, iwwert d’Situatioun vun de Mënsche-
rechter zu Lëtzebuerg an iwwert d’Grenzen
eraus ze informéieren, Mënscherechtsver-
letzunge virzebeuge souwéi Mënscherech-
ter ze schützen an och ze promouvéieren.

Si lenkt d’Opmierksamkeet vun der Regie-
rung op problematesch Aspekter a stellt
Moossname vir, déi an hiren Ae fir e gréis-
sere Schutz vun de Mënscherechter sinn.

Dir gesitt also, eng ganz wichteg Institu-
tioun. Mat hirer Informatioun an der Promo-
tioun spillt d’Mënscherechtskommissioun,
wéi gesot, eng wesentlech Roll an eiser de-
mokratescher Gesellschaft.

Ech wéilt dës Geleeënheet benotzen, fir och
alle Memberen aus dëser Kommissioun fir
hir wäertvoll Aarbecht an hiren Engagement
Merci ze soen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Marcel Glesener (CSV).- Bis haut
huet dës Kommissioun op der Basis vun en-
gem Reglement vum Regierungsrot vum 26.
Mee 2000 fonctionnéiert. Zënter datt den
institutionelle System vun der UNO evo-
luéiert huet, brauche mir e legale Kader.

Den internationale Koordinatiounscomité
vun den nationale Mënscherechtsinstitutiou-
nen huet virun e puer Joer d’Akkredita-
tiounskritären, déi déi national Strukture
mussen erfëllen, nei definéiert. Just national
Institutioune mat engem legale Kader dier-
fen an Zukunft un de Réunioune vum Koor-
dinatiounscomité deelhuelen.

Wéi d’Rapportrice, d’Madame Err, zu Recht
gesot an an hirem Rapport ënnerstrach
huet, iwwerhëlt de virleienden Text vum Pro-
jet déi meescht Dispositioune vum Regle-
ment vun 2000.

Déi eenzeg Innovatioun besteet doranner,
datt aner Organer wéi de Médiateur, den
Ombudskomitee fir d’Rechter vum Kand,
d’Dateschutzkommissioun un den Assem-
bléeë vun der Kommissioun kënne mat Voix
consultative deelhuelen, wat sécherlech fir
eng besser Informatioun vun de Membere
vun der Mënscherechtskommissioun steet,
déi e Gesamtbild vun deene verschiddene
Situatiounen heimadder kréien.

Extrem begréissenswäert ass doriwwer
eraus d’Tatsaach, datt d’Avisë vun der Mën-
scherechtskommissioun eng gréisser Publi-
citéit kréien. De virleienden Text gesäit näm-
lech vir, datt de Premier all Avisen, Etüden,
Recommandatioune vun der Kommissioun
der Chamber wäert zoukomme loossen.
Dëst dréit, wéi de Statsrot zu Recht gesot
huet a sengem Avis, zur Sensibiliséierung
vun der öffentlecher Meenung iwwert
d’Mënscherechter hei zu Lëtzebuerg an an
der Welt bäi.

Léif Kolleeginnen a Kolleegen, zum Schluss
nach ee Wuert. Et ass absolut noutwendeg,
der Mënscherechtskommissioun ee legale
Kader ze ginn, fir datt dës Kommissioun
weiderhin hire Flichten an Aufgaben um in-
ternationale Plang nogoe kann. Dat ass ge-
nau den Objet vun dem virleiende Geset-
zesprojet an dofir, ënner anerem, ginn ech
den Accord vu menger Fraktioun a soen
Iech och Merci, datt Der mer esou opmierk-
sam nogelauschtert hutt.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Glese-
ner. D’Wuert huet elo den honorabelen Här
Goerens.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, ech wollt
uganks der Madame Rapportrice félicitéie-
ren. Si huet dat Meescht gesot. Ech wëll
mech just op e puer Bemierkunge be-
schränken, déi menger Meenung no awer
am Zesummenhang mam Projet de loi 5882
ubruecht sinn.

Mir begréissen et als demokratesch Frak-
tioun, datt dee Règlement grand-ducal elo

ersat gëtt duerch e Gesetz, well esou
d’Commission nationale de promotion des
droits de l’Homme méi eng zolidd legal Ba-
sis kritt. Dat ass och noutwendeg, fir am in-
ternationale Kontext kënnen en accord ze si
mat de Principes de Paris, déi Bezuch hunn
op de Statut, op d’Pouvoiren an op de Fonc-
tionnement, wat d’Promotioun an d’Protek-
tioun vun den Droits de l’Homme ubelaangt.

Déi Bemierkungen, déi ech wollt maachen,
hunn engersäits Bezuch op dat, wat um na-
tionale Plang geschitt, an zweetens ane-
rersäits op d’Promotion et la protection des
droits de l’Homme um internationale Plang.

National gesi begréisse mer et, datt den
ORK an och den Ombudsmann d’Voix
consultative kréien an de Plénièren, déi min-
destens all zwee Méint eng Kéier sollen ze-
summekommen. Mir fannen dat gutt. Aus
zwee Grënn. Wuel huet d’Commission natio-
nale des droits de l’Homme eng spezifesch
Aufgab a beschränkt sech an hire wesentle-
chen Aspekter jo op d’Protection an op
d’Promotion des droits de l’Homme vun der
éischter Generatioun, déi am Fong grosso
modo kënne résuméiert ginn als d’Kodifika-
tioun vun de Prinzipien, déi an deem doten
Domän an der Franséischer Revolutioun ge-
buer goufen.

Mir begréissen dat a mengen och, datt, well
et am Fong déi eenzeg Rechter sinn, déi bis
haut richteg codifiéiert sinn, déi och sollen
eng ganz zolidd Méiglechkeet kréien, fir hir
Promotioun an och hir Protektioun ze assu-
réieren.

Mir sinn awer net dobäi stoe bliwwen, an
d’Droits sociaux, d’Droits économiques an
och Droits environnementaux mussen och
eng Kodifkatioun kréien, well mir kënnen eis
net virstellen, datt ee Rechter huet a Fräi-
heet huet, deen näischt ze räissen an
näischt ze bäissen huet - fir et op Lëtze-
buergesch ze soen.

Mir haten eng Kéier als Lëtzebuerger Ko-
operatioun zu Dakar e Colloque iwwert
d’Promotion des droits de l’Homme, un
deem och deemools d’Chamber deelgeholl
huet a vertruede war duerch den Här Vize-
president Scheuer. Op deem Colloque ass
deemools och festgehale gi vun der Ma-
dame Aminata Traoré, der fréierer Kulturmi-
nistesch vu Mali, datt am Fong een Aarme
keng Droits de l’Homme huet, well d’Droits
de l’Homme d’Existenz vun der Fräiheet
présupposéieren, a wann een aarm ass an
et ass een dépourvu de tout, huet ee keng
Optioune méi. A wann ee keng Optioune
méi huet, huet een och keng Fräiheet. Jid-
defalls net d’Wahlfräiheet tëschent ver-
schiddenen Optiounen.

Duerfir menge mer, och wann et méi laang
dauert, mussen déi Rechter awer progres-
siv codifiéiert ginn a wa méiglech och inter-
national harmoniséiert ginn, fir datt och déi
Leit, déi vun deene Rechter privéiert sinn -
ech denken un déi ekonomesch an déi so-
zial -, aus deene Rechter och kënnen aklo-
bar Rechter maachen, wa se dovu privéiert
si respektiv wann déi Rechter blesséiert
sinn.

Wat den internationale Plang ubelaangt -
dat ass meng zweet a lescht Bemierkung an
deem doten Zesummenhang -, wollt ech un-
hand vun deem onsägleche Skandal vun
den illegale Volë vun der CIA soen, datt mer
mat deem neien Instrument, wat jo konform
ass zu de Prinzipië vu Paräis, och misste
kënne Politik maachen, an am Fall, wou in-
ternational Gremien, wéi zum Beispill de
Conseil de l’Europe oder d’Europaparla-
ment sech esou enger Saach unhuelen, déi
Gremien aschalten - déi national Commis-
sion consultative des droits de l’Homme.

Firwat? De Generalsekretär vum Conseil de
l’Europe huet, wéi den Här Dick Marty säi
Rapport gemaach huet - dee Rapport, deen
natierlech d’Synthèse war vun där Enquêtë-
kommissioun, déi agesat ginn ass -, déi
eenzel Regierungen ugeschriwwen, fir hir
Haltung ze kréien, ob déi Virwërf, déi Allé-
gatioune géifen op si zoutreffen, an et si
ganz wéineg Reaktioune komm an engem
éischte Stadium, an déi Reaktioune waren
oft enttäuschend.

D’Enquête, déi d’Europaparlament ge-
maach huet, huet eng ganz Partie Faiten un
d’Dagesliicht gezunn, an dat, wat eraus-
komm ass - an dee Rapport ass och der Öf-
fentlechkeet zougänglech -, léisst mech
schléissen, datt mer als Europäer am Fong
net ganz stolz brauchen ze sinn iwwert dat,
wat an deem doten Domän passéiert ass.

Wat kann een do maachen? Dat einfach ak-
téieren a soen, hoffentlech kënnt näischt
méi esou vir, geet net duer. Mä vläicht ku-
cken, ob de Système institutionnel, dee be-
steet, richteg openeen agestëmmt ass an
ob deen à même ass, fir esou Saachen un
d’Dagesliicht ze zéien. Et geet net, fir
nëmme just ex post esou eppes festzestel-
len an dann duerno de Comportement vun

eenzelne Regierungen ze stigmatiséieren,
mä et geet och dorëm, fir esou eppes an
Zukunft ze prévenéieren.

Also mussen déi Gremien do och eng dis-
suasiv Fonctioun hunn. A wéi kéinte se méi
dissuasiv ginn, wéi duerch e gutt Zesum-
meschaffe vun deenen eenzelnen nationale
Gremien?

Ech kéint mer virstellen, wa mer an Zukunft
a Präsenz vun esou engem schwieregen
Dossier sinn, datt mer géifen d’Regierung
froen, ob se net kéint déi national Kommis-
sioun, wann déi sech net selwer autosai-
séiert, chargéiere mat engem Rapport iw-
wert deen doten Tatbestand. Da kéint een
deen och mat deem vergläichen, wat aner
Kommissiounen zesummebréngen u Fak-
ten, un Analysen, un Erkenntnisser, an da
kéint menger Meenung no déi dissuasiv
Fonctioun, vun där ech geschwat hunn, voll
zum Droe kommen.

En zweete Grond, firwat déi international Ze-
summenaarbecht a mengen Ae wichteg
ass, ass d’Onfäegkeet fir gewësse
Mëssstänn a puncto Non-respect des droits
de l’Homme ze stigmatiséieren. Huele mer
zum Beispill de Fall vun de Mënscherechter
a China. De fréieren hollänneschen Ausse-
minister huet emol eng Kéier probéiert virun
der Commission des droits de l’Homme zu
Genève - wéi se nach esou geheescht huet;
haut heescht se jo Conseil - d’Situatioun vun
den Droits de l’Homme a China ze themati-
séieren.

E war ee vun deene ville Presidente vum
Conseil Affaires générales et relations exté-
rieures vun der Europäescher Unioun, deen
dat probéiert huet. En ass awer ofgeblëtzt
um Widderstand vun enger Partie Länner
aus de Memberstate vun der Europäescher
Unioun, deenen hir Vertrieder seng Dé-
marche net gedeelt hunn. Et däerf een dräi-
mol roden, ob et war wéinst de Kontrakter,
déi amgaange waren ausgehandelt ze ginn.
De Fait war jiddefalls deen, datt duerno den
hollänneschen Ausseminister, President
vum Conseil, am Fong eleng am Ree stoe
gelooss ginn ass.

Dat däerft am Fong net virkommen. Dat
kënnt och net virkommen, wann déi 27
Memberstate sech eens wieren, bei esou
fundamentale Saachen duerch ee Rouer ze
schwätzen, de President ze mandatéieren,
iwwer seng Vertrieder am Conseil de Pro-
tection et de Promotion des Droits de
l’Homme vun der UNO, mat enger Sprooch
ze schwätzen, an da mat 27 Stëmme versi-
chen déi Punkten op den Ordre du jour ze
kréien. Wa mer et net fäerdeg bréngen, in-
ternational emol esou Punkten iwwerhaapt
op den Ordre du jour ze kréien, da stëmmt
eppes an deem ganze Gefüge net. An et
ass dat précisément, wat mer misste ver-
besseren.

Dat ännert guer näischt un de Mériten, déi
eis Leit hei am nationale Conseil hunn, an
esou wéi ech Eenzelner vun deene kennen,
sinn déi och un deenen doten Aspekter
ganz staark interesséiert, well d‘Droits de
l’Homme sont indivisibles, an et kann een
dat net op d’Grenze vun engem eenzelne
Land beschränken.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Ech wën-
schen deem neie Gremium vill Chance, eng
konstruktiv Zesummenaarbecht, an ech hof-
fen och, datt mer hei an der Chamber perio-
desch e Rapport ze diskutéiere kréien iw-
wert d’Erkenntnisser vun deem Gremium
do.

Mir hunn elo also e Gremium, deen - bei där
zolitter Besetzung, an och bei deem An-
crage an der Lëtzebuerger Realitéit, be-
déngt duerch d’Präsenz vum Ombudsmann
a vum ORK - absolut d’Héicht muss hale
mat den Erausfuerderungen, an déi si be-
kanntlech net kleng. Mir hunn haut an en-
gem Kontext, dee markéiert ass vun enger
berechtegter Angscht vis-à-vis vum Terro-
rismus an och heiansdo mat Iwwerreaktiou-
nen op deeselwechte Phenomeen, ze di
mat enger ganz grousser Erausfuerderung,
an déi kënnen nëmme just Leit mathëllefe
behiewen, déi déi néideg Pondératioun
hunn, déi richteg Sensibilitéit an och dee
richtegen institutionellen Encadrement, fir
deenen Aufgabe kënne gerecht ze ginn.

Esou kann ech absolut déi Konklusiounen
deelen, déi d’Madame Err hei, am Numm
vun der Commission des Affaires étran-
gères, der Chamber matgedeelt huet, hir
nach eng Kéier Merci soen, an deem neie
Gremium vill Chance wënschen, fir senge
wichtegen Aufgaben nozekommen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Goe-
rens. Den honorabelen Här Braz huet als
leschte Riedner d’Wuert, ier d’Regierung
kënnt.6622 www.chd. lu
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❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Ech kann och ganz kuerz
sinn, well d’Madame Err huet als Rappor-
trice wierklech alles gesot an och an hirem
Rapport geschriwwen, wat ze soen ass.
Den Här Goerens huet nach e puer Saa-
chen drugehaangen, wou ech mer och een-
zel Stéchwierder notéiert hat, déi ech mer
dann awer ka spueren an net méi hei nach
eng Kéier widderhuelen.
Just zwou, dräi ganz kuerz Remarquen. Déi
éischt, fir z’ënnersträichen, dass mer et aus-
drécklech ënnerstëtzen, dass déi Kommis-
sioun elo eng legal Basis kritt. Och wa se
weiderhin e berodende Gremium vun der
Regierung bleift, fanne mer et besser, dass
d’Parlament hei e Wuert matzeschwätze
kritt, an dat aus zwee Grënn.
Deen éischte Grond ass, well hei zu Lëtze-
buerg d’Mënscherechter sech net automa-
tesch astellen. Et ass net esou, dass mer zu
Lëtzebuerg keng Problemer hätten. Proble-
mer mat de Mënscherechter ass net en
Apanage vun Diktature vun anere Kontinen-
ter, mä och hei an Europa, an och hei zu Lët-
zebuerg, gëtt et am Beräich vun de Mën-
scherechter praktesch am Alldag Froen op-
zewerfen an och Froen ze diskutéieren.
Mir hu gesinn, dass déi Kommissioun an de
leschte Jore wuel eng Rei Avisen ofginn
huet; mir hunn awer och gesinn, dass déi
Avisen net ëmmer vun der Regierung uge-
frot waren. Mir sinn der Meenung, dass et
dofir eng Valoriséierung vun der Kommis-
sioun brauch, déi se duerch hire neie Statut
och kritt, well de Réckgrëff op déi Kommis-
sioun an de leschte Joren net esou oft an
automatesch stattfonnt huet, wéi et eiser
Meenung no hätt misse sinn. Dofir hu mer
dat och ëmmer ënnerstëtzt, wann d’Kom-
missioun vu sech aus eng Initiativ geholl an
en Avis produzéiert huet zu Themen, déi
wichteg waren, notamment ronderëm dee
ganzen Themekomplex Asyl an Immigra-
tioun.
Mir mengen, dass een d’Kommissioun soll
doranner bestäerken, op hir eegen Initiativ
hi weiderhin Avisen ze maachen, an dass se
probéiere soll, d’Bandbreet vun hiren Aktivi-
téite méi breet ze begräifen. Mir sinn net der
Meenung, dass se soll beschränkt bleiwen
op originaire Mënscherechter, wéi se an der
Mënscherechtskonventioun geschriwwe
sinn, mä dass se tatsächlech soll probéie-
ren, net nëmme reaktiv ze schaffen, mä an
enger proaktiver Logik sech selwer mat
Froen ze saiséieren, déi am breede Sënn
vum Wuert mat Mënscherechter ze dinn
hunn. Do falen da Stéchwierder wéi d’Recht
op eng gesond Ëmwelt, Sozialrechter, Aar-
mut fir eis ausdrécklech och mat an hiert
Aufgabegebitt, a mir wëlle se och doranner
als gréng Fraktioun ënnerstëtzen a bestäer-
ken.
Eng lescht Remarque, fir nach eng Kéier
z’ënnersträichen, dass dat awer och eng
Saach ass vun de Moyenen. D’Madame Err
huet schonn drop higewisen, dass déi
Moyenen, déi hinnen zur Verfügung gestallt
ginn, vläicht nach net optimal sinn. Si sinn
zum Deel un der Limite vun deem, wat een
als Minimum géif qualifizéieren. Do si mer
och der Meenung, dass, an deenen nächste
Méint a Joren, zesumme mat der Aarbecht
vun där Kommissioun, een dat am A behale
sollt, wéi déi Kommissioun sech entwéckelt.
Et läit och eng Resolutioun um Dësch, déi
déi gréng Fraktioun mat ënnerstëtzt, fir dass
mer och op enger jährlecher Basis sollen
net nëmmen en inhaltleche Bilan iwwert
d’Aarbecht vun der Kommissioun maachen,
mä och all Kéiers préiwen, ob déi Moyenen,
déi se hunn, et erlaben, hiren Aufgaben an
hiren héijen Ziler, déi mer ënnerstëtzen, ge-
recht ze ginn.
Et ass also och eng Fro vu Moyenen, an do
ass eiser Meenung no, och nom Vote vun
dësem Text, dee mer ënnerstëtzen, nach
munches ze verbesseren. An deem Sënn
wäert déi gréng Fraktioun d’Aarbecht vun
der Kommissioun suivéieren, fir dass se déi
Hoffnung, déi a se gesat gëtt, an den
nächste Joren och erfëlle kann.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz.
D’Wuert huet elo d’Madame Minister Marie-
Josée Jacobs.

(Interruption)

Pardon! Här Henckes, Dir waart net age-
schriwwen, Dir hat Iech och net gemellt. Mä
et ass ni ze spéit.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Här President, ech wäert mech och ganz
kuerzfaassen. Fir d’éischt wëll ech der Ma-
dame Rapportrice Merci soe fir hire mëndle-
chen a schrëftleche Bericht. Si huet och
zwou Motiounen déposéiert, wou ech direkt
wëll soen, datt mir bereet sinn, se matze-
droen an ze stëmmen.

Am Projet de loi geet et ëm dräi Punkten.
Beim éischte geet et drëm, der Commission
consultative eng legal Basis ze ginn, wat
noutwendeg ass fir um Niveau vun der UNO
kënne matzeschwätzen. Dofir ass et och
richteg, datt mer op dee Wee do ginn.

Déi zweet wichteg Neierung läit doranner,
datt alleguerten déi aner Organismen, wéi
de Médiateur, d’Commission nationale pour
la protection des données, den Ombudsko-
mitee fir d’Rechter vum Kand an de Centre
pour l’égalité de traitement entre hommes et
femmes, och elo iergendwéi mat an dee
ganze Komplex vu Mënscherechter inte-
gréiert ginn. Dat bewierkt, datt se kënne
matdiskutéieren, datt dat institutionaliséiert
gëtt, datt viraussiichtlech och méi Publika-
tiounen a méi Avisë wäerten aus deem Gan-
zen do entstoen, an datt eng gewësse Koor-
dinatioun um Niveau vun den Avisë wäert
geschéien. Doduerch ass och d’Palette,
mat där elo d’Mënscherechter hei zu Lëtze-
buerg sollen ofgedeckt ginn, erweidert ginn.

Et schéngt mer och wichteg ze sinn, datt
mer hei am Gesetz virgesinn, datt d’Avisë
vun der Kommissioun publizéiert ginn. Wa
se net publizéiert ginn, da bleift et just nu-
ren Insiderwëssen, an dat ass net gutt.

Duerfir ass dat heiten och eng ganz wich-
teg Neierung an dësem Gesetz. Bien en-
tendu geet et och drëm, fir d’Moyenen zur
Verfügung ze stellen, wat mer jo och iwwert
de Wee vun enger Motioun dann un d’Re-
gierung wëlle realiséieren. Ech hoffen, datt
deem dann och Rechnung gedroe gëtt am
Budget fir d’nächst Joer.

Dat gesot, hoffen ech, datt mer alleguerten
haut hei a grousser Unanimitéit dësem
gudde Gesetz kënnen zoustëmmen.

(Interruptions)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. D’Madame Marie-Josée Jacobs
huet elo d’Wuert.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Här President, ech géif awer, fir unzefänken,
de Statsminister wëllen entschëllegen, deen
eigentlech dee Projet hei déposéiert huet, a
selbstverständlech mech och deene Félici-
tatiounen an de Mercien uschléisse vis-à-vis
vun der Rapportrice, déi hei op eng exzel-
lent Aart a Weis dee Projet virgestallt huet,
sou datt et sech eriwwregt fir eis alleguer-
ten, fir nach laang doriwwer ze schwätzen.

Ech denken, datt mer, esou wéi et aus-
gesäit, jo à l’unanimité dat wäerte stëmmen,
wou mer dee Comité haten, dee fonction-
néiert huet, deen elo Gesetzesgewalt kritt
an doduerch dat eenzegt Organ ass, dat
Lëtzebuerg och op internationalem Niveau
wäert vertrieden an all deene Froen, déi mat
Mënscherechter ze dinn hunn.

Esou wéi eng Rei vu Virriedner et gesot
hunn, ass et och wichteg, datt déi Zesum-
menaarbecht stattfënnt mat dem Médiateur
an dem Kannerrechtscomité. Mir sinn awer
an engem klenge Land, also ass et och
wichteg, datt déi verschidden Organer mat-
enee schaffen an datt déi Vernetzung do
wäert stattfannen, déi wichteg an néideg
ass.

Dee Comité gëtt entweder vun der Regie-
rung befaasst, fir sech mat engem Thema
ze befaassen, oder awer e ka sech och sel-
wer saiséieren, esou datt ech denken, datt
dat och eppes ass, wat all deenen Erwaar-
dungen, déi hei un hie gestallt ginn, Rech-
nung dréit.

Ech huele selbstverständlech déi Motioun
mat, déi hei vun der Chamber proposéiert
gouf, fir dann och déi néideg Mëttelen zur
Verfügung ze stellen, fir datt dee Comité ka
fonctionnéieren. Iwwert d’Resolutioun hunn
ech näischt ze soen, dat ass der Chamber
hir Aufgab.

Duerfir géif ech Iech Merci soen a mech
deene gudde Wënsch mat uschléissen, datt
dee Comité och an deenen nächste Joren
eng ganz wäertvoll Aarbecht mécht fir
d’Land, awer doriwwer eraus och am Kader
vun der UNO a vun all deenen internationale
Gremien, an deene mer vertratt sinn.

Merci villmools.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Mi-
nister. Mir kommen dann, Dir Dammen an
Dir Hären, zum Vote vun dësem Projet de
loi.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5882 ass eestëmmeg uge-
holl mat 59 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Ma-
rie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM. Mar-
cel Glesener, Norbert Haupert, Mme Fran-
çoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-

Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel Ober-
weis, Gilles Roth, Patrick Santer (par M.
Marcel Oberweis), Marcel Sauber, Jean-
Paul Schaaf, Marco Schank (par M. Laurent
Mosar), Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro, Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot,
Jean-Pierre Klein, Mme Lydia Mutsch, MM.
Roger Negri, Jos Scheuer, Romain Schnei-
der (par M. Alex Bodry), Roland Schreiner
et Mme Vera Spautz;

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme Co-
lette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger (par M. Xavier Bettel), Alexandre
Krieps (par Mme Colette Flesch), Claude
Meisch (par M. Eugène Berger) et Carlo
Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch (par
M. Félix Braz), Félix Braz, Camille Gira, Jean
Huss, Henri Kox (par Mme Viviane Loschet-
ter) et Mme Viviane Loschetter;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Motion 1

D’Motioun, déi d’Madame Err déposéiert
huet, ass vun alle Fraktiounen ënnerschriw-
wen. Kënne mer par main levée doriwwer
ofstëmmen?

(Assentiment)

Vote

Wien domat d’accord ass, ass gebieden,
d’Hand an d’Luucht ze hiewen.

Ech gesinn, dat ass d’Unanimitéit.

Résolution 1

D’Resolutioun ass och vun alle Gruppen ën-
nerschriwwen. Och do kënne mer par main
levée stëmmen.

Vote

Wien domat d’accord ass, ass gebieden,
d’Hand an d’Luucht ze hiewen.

Déi Resolutioun ass och à l’unanimité uge-
holl.

Dann, Dir Dammen an Dir Hären, komme
mer zum leschte Punkt vun eisem Ordre du
jour vun haut de Mëtteg, der Fro vun der ho-
norabeler Madame Spautz iwwert d’Caisse
nationale des Prestations familiales. Ma-
dame Spautz, Dir hutt d’Wuert.

5. Question avec débat N°39
de Mme Vera Spautz au sujet
du fonctionnement de la
Caisse nationale des Presta-
tions familiales

❱❱❱ Mme Vera Spautz (LSAP).- Här Pre-
sident, Madame Minister, léif Kolleeginnen a
Kolleegen, dee Problem, op deen ech hei
wëll agoen, ass leider net nei. Schonn 1993,
also viru 15 Joer, huet de fréiere Familljemi-
nister etlech Froen iwwert de Fonctionne-
ment vun der Kannergeldkeess misse
beäntwerten. Ënner anerem eng vun dem
deemolegen LSAP-Deputéierte Mars Di
Bartolomeo, dee wollt wëssen, firwat dass
d’Kannergeldkeess e Retard vu sechs Méint
hätt, fir Dossieren ze evaluéieren. Deemools
huet de Minister sech engagéiert, dës Ad-
ministratioun mat zousätzlechem Personal
opzestocken, an ausserdeem hu Leit de
Samschdeg Iwwerstonne gemaach, fir mat
der Aarbecht nozekommen.

1998 ass dunn en Audit vun der Kanner-
geldkeess gemaach ginn. An déi Recom-
mandatiounen - wéi zum Beispill eng kom-
plett Reorganisatioun vun de Servicer -, déi
dobäi erauskomm sinn, sinn 1999 an 2000
ëmgesat ginn.

Ech wëll ënnersträichen, dass ech net do-
runner zweifelen, dass déi Leit, déi op der
Kannergeldkeess schaffen, hir Aarbecht
gutt a gewëssenhaft erleedegen a sech all
erdenklech Méi ginn, fir den Demandeuren
esou schnell wéi méiglech dat zoukommen
ze loossen, wat si zegutt hunn.

Ech gesinn och, dass déi jeeweileg Ministe-
ren eng ganz Rei Ustrengunge gemaach
hunn a maachen, fir d’Kannergeldkeess
esou auszestatten, dass si en optimale Ser-
vice um Client ka bidden. Trotzdeem ass
d’Situatioun net wierklech besser ginn.

Op eng nei Fro vum Mars Di Bartolomeo,
dës Kéier war dat am Juli 2001, huet d’Fa-
milljeministesch eng ganz Rei Erklärunge
ginn iwwert den Traitement vun den
Dossieren, iwwert d’Kollaboratioun mat den
Autoritéite vun eisen Nopeschlänner fir
d’Demandë vun de Frontalieren, iwwert d’Si-
tuatioun vum Personal an esou weider, mä
si huet awer och ënnerstrach, dass generell
d’Dossieren innerhalb vun enger Woch géi-
fen traitéiert ginn. Just an Ausnahmefäll a
wa Piècë feelen, géif et méi laang schlee-
fen. Esou wäit an esou gutt.

Wann ech dann awer de Rapport d’activité
vun dem Familljeministère aus dem Joer
2007 liesen, stellen ech fest, dass d’Proble-
mer an all deene Joren anscheinend net
konnte geléist ginn, oder wéi erkläert ee
sech, dass de Volet iwwert d’Prestations fa-
miliales feelt, an dat mat folgender Erklä-
rung: «À noter également qu’en vue de la
charge de travail accrue de la Caisse natio-
nale des Prestations familiales ainsi que le
manque de personnel particulièrement res-
senti, il n’a pas été possible d’intégrer dans
le présent rapport le volet des ‘Prestations
familiales’.»

Dëst Joer den 23. September 2008 huet
eng lëtzebuergesch Televisioun de Fonc-
tionnement vun der Kannergeldkeess erëm
op en Neits op de Leescht geholl. Ech
weess och, dass déi zwee Beispiller vu
Frontalieren, déi iwwer ee Joer op hir Sue
waarden, net däerfe generaliséiert ginn.
Trotzdeem sinn an deem Reportage awer
och erëm Schwieregkeeten op d’Tapéit
komm, déi menges Wëssens nach net ge-
léist sinn an op déi ech gären dann hei eng
Äntwert hätt.

Ech hu mech selwer dovunner kënnen iw-
werzeegen, dass et eng Saach vun der On-
méiglechkeet ass, fir bei der Kannergeld-
keess een op den Tëlefon ze kréien. Ech
wéisst gären, firwat dass dat nach ëmmer
esou ass, oder wéi d’Ministesch gedenkt,
dee Kommunikatiounswee méi einfach ze
maachen.

An deem Kontext stellt sech natierlech
d’Fro, wéi wäit dann den Internetsite genotzt
gëtt, fir Froen aus der Bevölkerung ze kläre
respektiv fir mat der Kannergeldkeess a
Kontakt ze trieden. Och do hunn ech selwer
eng Rei Deeg gewaart.

Ass et richteg, dass och schrëftlech Ufroen
un d’Kannergeldkeess eréischt no e puer
Woche beäntwert ginn?

Ech denken, d’Zil vun der Regierung muss
et sinn, déi Administratioun méi clients-
frëndlech ze maachen.

Ee Problem sinn awer ganz sécher och déi
ageschränkten Öffnungszäiten. Et kann net
sinn, dass een um Tëlefon guer keng Änt-
wert kritt, schrëftlech wochelaang duerno, a
wann een dann an de Guichet wëllt goen,
een och nach stonnelaang muss waarden,
well den Undrang esou grouss ass, dass ee
schonn eleng stonnelaang muss waarden,
fir en Ticket ze kréien, fir da weider ze waar-
den.

D’Kréinung ass dann awer och, dass d’Bü-
roen an der Mëttesstonn zou sinn an de
schaffenden Normalbierger sech muss
Congé huelen, fir op d’Kannergeldkeess ze
goen. D’Öffnungszäiten, fir se vläicht ze
soen, si vun 8 bis 11.30 a vu 14 bis 15.30
Auer mëttes.

Huet d’Ministesch geplangt deem Zoustand
entgéintzewierken, a wa jo, wéi?

Wéi huet dee Guichet unique sech entwé-
ckelt a wéi e Bilan kann een dorauser zéien?

Méi generell wéilt ech einfach wëssen, wéi
d’Regierung den aktuelle Fonctionnement
vun der Kannergeldkees aschätzt an ob
Moossname geplangt sinn, fir en optimalen
Accueil an Zukunft ze garantéieren.

Wéi ech virdrun erwähnt hunn, feelt de Volet
iwwert d’Prestations familiales am Rapport
d’activité vum Ministère vun 2007. Kënnt
deen nach? Oder kann d’Ministesch der
Chamber e puer Zuelen nennen iwwert
d’Evaluatioun vun der Unzuel vun den Dos-
sieren an deene leschte Joren...

❱❱❱ M. le Président.- Madame Spautz, Är
Zäit leeft of.

❱❱❱ Mme Vera Spautz (LSAP).- ...an
d’Charge de travail vum Personal am Allge-
mengen?
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Ech sinn direkt fäerdeg.

Well d’Frontaliere méi eng spezifesch Situa-
tioun hunn, wéilt ech och wëssen, wéi laang
et an der Regel elo dauert, ier déi Dossieren
evaluéiert sinn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Spautz. D’Madame Minister Marie-Josée
Jacobs huet d’Wuert fir d’Äntwert.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Et ass do-
mat wéi iwwerall hei am Land.

❱❱❱ M. le Président.- Här Mehlen, Dir hutt
de Moment d’Wuert net.

(Hilarité)

Dir hätt Iech kënnen zu Wuert mellen, mä
Dir hutt et elo op jidde Fall net. Elo huet
d’Madame Minister Jacobs d’Wuert.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
Här President, ech géif Iech wëlle fir
d’éischt, fir op eng ganz Partie vu Froen ze
äntwerten a fir datt d’ganz Chamber sech
doriwwer kann informéieren, de Compte
rendu vum Exercice vun der Kannergeld-
keess vun 2007 iwwerreechen, wouran Der
eng ganz Partie vun Donnéeën a Grafike
fannt, wat de Fonctionnement vun der Kan-
nergeldkeess ubelaangt.

❱❱❱ M. le Président.- Merci.

❱❱❱ Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Intégration.-
D’Lëtzebuerger Kannergeldkeess ass méi
eng komplex Entreprise wéi vläicht ver-
schidden anerer et sinn. Ech wëll Iech just e
puer Zuelen nennen, fir Iech och ze sensibi-
liséiere fir dat, wat do an deem Betrib lass
ass.

1997 hate mer 135.000 Kanner, déi an der
Kannergeldkeess affiliéiert waren; 2007:
185.234. Mir rechne fir d’nächst Joer mat
ronn 240.000 Kanner, déi an der Lëtzebuer-
ger Kannergeldkeess affiliéiert sinn.

Domadder gëtt do e Montant vu Suen aus-
ginn: Fir 2007 sinn 863.760.402 Euro virge-
sinn; fir d’Joer 2008 estiméiere mer dat op
1.119.202.000 Euro. Ech denken, datt dat
deene Leit, déi nolauschteren an déi et in-
teresséiert, ewell e bëssen en Iwwerbléck
gëtt iwwert dat, wat dat doten heescht.

Mir hunn 243.258 Kanner. Dovu sinn
120.922 Résidanten an 122.336
Netrésidanten. Dat heescht also, datt mer
méi Kanner hunn, déi Netrésidantë sinn, wéi
déi, déi Résidantë sinn. Alleguerten, déi
sech och nëmmen e ganz bëssen derfir in-
teresséieren, wëssen, datt et dann ëmmer
erëm zu Complémentë kënnt, déi an dee-
nen anere Länner ausbezuelt ginn. Och
d’Kannergeldkeess ass net eleng Meesch-
ter doriwwer.

Mir sinn also och zu engem gudden Deel
ofhängeg vun deenen auslännesche Kan-
nergeldkeesen. Mir hu Verhandlunge ge-
fouert mat de Fransousen, mat deene mer
eis och zu engem Deel konnten eenegen, fir

ze soen: Mir bezuelen dat ganzt Kannergeld
op Lëtzebuerger Säit aus a mir ginn et bei
Iech als Keess erëmsichen. Mir fannen awer
kee Partner, weder an der Belsch nach an
Däitschland, well dat ëmmer erëm anesch-
ters organiséiert ass. Entweder sinn et
d’Länner, d’Gemengen oder och nach aner
Träger wéi d’Mutuellen, déi dat maachen,
mat deenen een also muss verhandelen.

D’Madame Spautz huet zu Recht hei d’Ana-
lys vun der KPMG vun 1999 ervirgefouert a
gesot, deemools wier gesot ginn, datt dat
misst alles reforméiert ginn; wat och ge-
maach ginn ass. Mä d’KPMG hat och dee-
mools erausfonnt, datt d’Zäit fir e Fronta-
liersdossier, wat d’Complémenten ube-
laangt, véiermol méi Zäit un Usproch hëlt,
wéi en Dossier vun engem Résidant. Seele
sinn och d’Reklamatioune vun de Résidan-
ten a vun de Lëtzebuerger, mä se kommen
haaptsächlech selbstverständlech iwwert
d’Frontalieren.

Dat ass keng Entschëllegung. Dat ass och
net fir ze soen, datt dat eis egal wier oder
datt dat mer net gradesou wichteg wier. Mä
dat erkläert selbstverständlech, wéi et dann
och bei deene Länner ass a wéi et bei eis
ass.

D’Kannergeldkeess huet zéng verschidde
Prestatiounen; wann ech de Congé parental
als Prestatioun rechnen. Dat ass eigentlech
keng Prestatioun, dat ass eng aner Form,
mä dat ass egal. Fir och ze soen: Ëmmer
erëm changéiert eppes bei eis. Du koum de
Kannerboni derbäi. Déi aner Länner si jo net
besser wéi mir, déi changéieren och perma-
nent. Wat dann erëm derzou féiert, datt et
erëm méi komplizéiert gëtt, et erëm anesch-
ters muss gerechent ginn, erëm alles nei
muss organiséiert ginn.

An deene leschte Joren hate mer, wat d’Per-
sonaleffektiver ubelaangt: 1998 een an der
Carrière supérieure; haut hu mer der dräi
doranner. An der Carrière moyenne waren
et der 25, an haut sinn et der 58. Dat sinn
also 35 Unitéite méi. An deenen anere Pres-
tatiounen huet dat net geännert.

Ech sinn awer ganz frou Iech kënnen haut
matzedeelen, nodeem datt och de Média-
teur sech ewell am Joer virdru geäussert
hat, datt mer zousätzlecht Personal misste
kréien, datt de Regierungsrot de Moien dé-
cidéiert huet, fir 25 nei Posten an der Kan-
nergeldkeess ze schafen.

Ech hoffen, datt mer de President elo net
schwaachfält douewen,…

(Hilarité)

…well mer hunn eis elo zënter laange Jore
vill zerstridden. An dat heite si Posten - dat
muss ee wëssen -, déi ginn op d’Käschte
vun aneren. Da kritt Der vläicht nach Ge-
spréicher mat Verschiddenen dorëmmer,
déi dann hir mussen hierginn, fir eben déi
heiten an d’Kannergeldkeess ze setzen. Mä
wann een en Numerus clausus huet, da
muss ee jo och kucken, datt ee sech ier-
gendwou dorunner hält.

(Interruption)

Mir hunn awer doriwwer eraus eng ganz
Partie och vun anere Vereinfachungen am
Laf vun deene leschte Jore gemaach. Ech
wëll Iech just déi opziele bei der Allocation
de naissance, wou mer d’Délaie vun de me-
dezineschen Examen ofgeschaaft hunn,
well dat selbstverständlech anerer sinn an
Däitschland, anerer sinn a Frankräich, ane-
rer sinn zu Lëtzebuerg, wat dann ëmmer

derzou gefouert huet: Da sinn d’Leit bei eis
froe komm. Dann hu mer gesot: Ah neen,
Dir hutt Iech net un den Délai gehalen.
Duerno hu se Recours beim Comité oder
beim President gemaach, an da goung
erëm dee ganze Spaass vu vir un. Herno hu
mer gesot, da géife mer dat ofschafen.

Mir wollten dat och bei de Kanner maachen.
Do war awer de Gesondheetsminister net
d’accord, well hie gesot huet, aus gesond-
heetleche Grënn wier et wichteg, datt een
och déi Délaie géif halen, déi awer och
erëm anerer sinn zu Lëtzebuerg wéi am
noen Ausland, wat d’Saach net méi einfach
mécht.

Dann hu mer och eng Allocation familiale
agefouert fir Kanner, déi net a Länner sinn,
déi zu Europa gehéieren. Ech denke beson-
nesch un de Cap-Vert, un Tunesien, Ex-
jugoslawien, wou an der Zäit déi Elteren, déi
hei zu Lëtzebuerg geschafft hunn a Kanner
do haten, iwwerhaapt näischt kritt hunn. Déi
kréien elo, wa se kënne beweisen, datt se
all Mount dohinner Suen iwwerweisen, och
ee Montant, deen awer selbstverständlech
een aneren ass wéi deen, deen hei zu Lët-
zebuerg bezuelt gëtt.

Dann denken ech, datt eng ganz Partie vun
Iech vläicht emol konfrontéiert gouf mat de
Problemer - well dat war ee vun deene
Punkten, wou d’Lëtzebuerger sech driwwer
opgereegt hunn -, wann d’Kanner viru léiere
gaange sinn. Net heiansdo, mä ëmmer
muss de beweisen, datt déi Plaz, wou se
gaang sinn, och unerkannt wier, an dat och
en Diplom wier, deen entweder vun der Lët-
zebuerger Uni oder dem Educatiounsminis-
tère unerkannt wier.

Och dat hu mer ofgeschaaft, well mer gesot
hunn: Mir wëssen et net, si wëssen et net. Et
ass heiansdo schwiereg erauszefannen,
wie wat fir eng Schoule mécht. Dofir hu mer
gesot: Hei, een, deen nach wëllt am Aus-
land op eng Schoul goen, dee solle mer goe
loossen. Mir hunn der net esou vill, déi dat
wëlle maachen, esou datt mer dat och méi
kulant behandelen.

Dat, wat ech awer och wëll maachen, dat
ass: Mir hunn eis d’accord erkläert mam Mi-
nister vun der Fonction publique, esou wéi
virgesinn an der Réforme administrative déi
Autoevaluatioun ze maachen, fir eben och
ze kucken, wat zousätzlech aner Saache
wieren, déi mer kéinte vereinfachen, fir do-
madder och d’Aarbecht an der Kannergeld-
keess selwer méi einfach ze maachen.

Ech hat eng ganz Rei vu Réunioune mat de
Gewerkschaften an och dräimol de Comité
directeur, mat deenen ech diskutéiert hunn,
wou mer e Comité de méthodologie hunn, e
Comité de pilotage a wou och verschidden
Aarbechtsgruppen draschaffen, fir ebe jus-
tement déi Aarbechten an och déi Presta-
tiounen. Do muss ee sech an deenen
nächste Joren iwwerleeën: Wou kann een
eventuell Regruppementer maachen? Wat
kann een aneschters maachen, fir domad-
der vläicht vun deenen zéng verschiddene
Leeschtungen erofzekommen? Wuelwës-
send, datt da wahrscheinlech d’Gejäiz lass-
geet, well dann awer erëm ee fënnt, datt hie
vläicht en hallwe Frang iergendwou erëm
manner géif kréien, wéi dat, wat elo de Fall
ass.

Dann hu mer an deene leschte Joren enorm
vill Suen an d’Informatioun investéiert.
D’Kannergeldkeess bezuelt all Joer Mil-
lioune Cotisatiounen. An deene leschte

sechs Joer waren et 13 Milliounen un de
Centre informatique vun der Sécurité so-
ciale, fir Programmer gemaach ze kréien;
plus nach 3,7 Milliounen Eegemëttel, déi se
doranner investéiert hunn, fir also besser
kënnen ze fonctionnéieren.

D’Guichete sinn op vu Véierel vir aacht bis
hallwer zwielef a vu Véierel vir zwou bis hall-
wer véier. A wa Leit dobanne sinn, déi iw-
wert der Mëttesstonn do sinn, da gëtt och
selbstverständlech hire Problem geregelt a
si ginn net erausgesat bis déi aner Leit vum
Mëttegiessen erëmkommen.

Den Tëlefon, dat ass eng ganz interessant
Fro, déi ech ewell méi dacks hei beäntwert
hunn. Eng Etüd vun 2001 huet gewisen, datt
am Duerchschnëtt 82.500 Appels télépho-
niques de Mount an d’Kannergeldkeess
erakomm sinn. Dat heescht, datt ee misst
20 Mann Personal eleng op den Tëlefon set-
zen, wann ee wëllt hunn, datt dat dote géif
fonctionnéieren.

De Guichet unique hu mer am Juni 2008
agefouert, woubäi d’Kannergeldkeess déi
éischt Institutioun ass, déi dat mécht, wou
ee kann iwwert d’Signature électronique
mat der Keess schaffen. Den Télécharge-
ment vu Formulairen ass bis elo keen esou
e groussen Erfolleg, muss ech soen.

Et sinn eng bis zwou Demandë pro Dag, déi
iwwert de Guichet unique erakommen. Et
ass och virgesi fir an deenen nächste Joren
zousätzlech mat engem Serveur vocal kën-
nen ze schaffen, fir déi gängeg Froen och
doriwwer kënnen ze beäntwerten. Woubäi
ech meng Zweifelen doriwwer hunn, well
ëmmer all Dossier aneschters ass a well et
am Fong wahrscheinlech ganz vill indivi-
duell Dossieren awer ëmmer wäerte blei-
wen.

Wann dann dat eent Kand an dat zweet
Kand an dat drëtt Kand an dann erëm de
Rang changéiert an d’Nimm vun de Kanner
changéieren, well dat gehéiert jo och zu de
moderne Familljen derzou, mécht dat alles
d’Aarbecht vun deene Leit net méi einfach.

Ech géif mech do gären der Madame
Spautz ralliéiere fir ze soen, datt déi Leit an
der Kannergeldkeess ganz vill schaffen an
datt se et net liicht hunn, besonnesch net
déi, déi am Guichet sinn, an och net déi, déi
heiansdo um Tëlefon sinn, wa se dann net
am Guichet sinn, an déi heiansdo dat alles
auszedrénke kréie vun deene villen Deman-
den, déi do sinn, an déi dofir nu wierklech
net kënnen.

Elo hoffen ech, datt mer iwwert déi ver-
schidde Moossnamen an, wéi gesot, beson-
nesch och iwwert déi grouss Zuel vun neie
Leit, déi mer kënnen an deem nächste Joer
astellen, et besser kënnen an de Grëff
kréien, fir domadder och e bessere Service
um Client kënnen ze garantéiere wéi dat,
wat mer bis elo konnte maachen.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Mi-
nister. Domadder, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, si mer um Enn vun eisen Aarbechte vun
haut ukomm. Déi nächst Sitzung ass muer
de Mëtteg um hallwer dräi.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 16.14
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber eng Kom-
munikatioun ze maachen?

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- Neen, Här President.

1. Prise de position du Parle-
ment luxembourgeois

❱❱❱ M. le Président.- Mesdames, Mes-
sieurs, chers collègues, permettez-moi de
faire dès l’ingrès la déclaration suivante:

La Chambre des Députés du Grand-Duché
de Luxembourg tient à protester vigoureu-
sement contre la manière dont a été présen-
tée la place financière luxembourgeoise au
cours du journal télévisé de 20 heures du 21
octobre 2008 sur France 2. Elle s’insurge
particulièrement contre le reportage, la soi-
disant «enquête» et sa mise en images, in-
troduisant l’interview de Monsieur le Premier
Ministre Jean-Claude Juncker. L’amalgame
qui y a été fait entre «paradis fiscal», «blan-
chiment d’argent» et «secret bancaire» est
à ses yeux inacceptable et indigne d’un or-
gane d’information qui se veut sérieux en
général, et d’une chaîne de service public
en particulier. Il est par ailleurs diffamatoire
dans la mesure où il suggère aux téléspec-
tateurs une image de la place bancaire qui
ne correspond d’aucune manière à la réa-
lité.

De façon plus générale, la Chambre des
Députés récuse toute insinuation visant à
discréditer le Grand-Duché de Luxembourg
et sa place financière. Elle dénonce toute
tentative d’établir une relation quelconque
entre la crise financière actuelle et les acti-
vités développées par le secteur financier
luxembourgeois, ce dernier n’étant de toute
évidence pas à l’origine de la crise qui pré-
occupe le monde entier.

Dir Dammen an Dir Hären, mir kommen
dann zu eisem Ordre du jour vun haut de
Mëtteg.

(Interruption)

Den Här Wolter huet d’Wuert gefrot.

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Ech géif
gär den Dépôt maache vun enger Proposi-
tion de loi, wann Der dat géift akzeptéieren.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Wolter
huet d’Wuert.

2. Dépôt d’une proposition de
loi

❱❱❱ M. Michel Wolter (CSV).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, ech géif
gären den Dépôt maache vun enger Propo-
sition de loi, déi d’Gesetz vum 5. Abrëll
1993 iwwert de Secteur financier an d’Ge-
setz vum 5. August 2005 iwwert d’Contrats
de garantie financière géif ofänneren.

Et geet mer en substance dorëm, dass am
Kader vun enger méiglecher Faillite vun en-
ger Bank et zu engem automateschen Aus-
gläichen tëschent dem Aktiv an dem Passiv
vun de Konten, déi e Client bei enger Bank
huet, géif kommen.

Ech géif Iech bieden, dat an d’Prozedur ze
ginn a vläicht mat anere Mesuren, déi vun
der Regierung de leschte Freideg annon-
céiert gi sinn, zesumme kënnen ze disku-
téieren. Dat schéngt mer e wesentlecht Ele-
ment ze sinn, fir de Bierger dobaussen an
deem seng Suen ze schützen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

5946 - Proposition de loi portant - modifica-
tion de la loi du 5 avril 1993 relative au sec-

teur financier; - modification de la loi du 5
août 2005 relative aux contrats de garantie
financière.

❱❱❱ M. le Président.- Ech ginn Iech Akt
vum Dépôt vun dëser Proposition de loi, déi
an d’Prozedur weidergeleet gëtt.

Mir kommen dann zur Debatt iwwert d’Fi-
nanzéierung vun deene grousse staatle-
chen Infrastrukturen. Mir waren eis gëschter
eens ginn, fir d’Prozedur ëmzeänneren, sou
dass, Dir Häre Ministeren, fir d’éischt d’Rap-
porteuren d’Wuert kréien, duerno d’Debatt
stattfënnt an um Enn vun der Debatt d’Re-
gierung op d’Suggestiounen an d’Iddië vun
den Deputéierten äntwert.

Deementspriechend huet elo fir d’éischt
den honorabelen Här Clement d’Wuert, an
duerno den honorabelen Här Roland
Schreiner. Et sinn ageschriwwen: déi Häre
Schaaf, Etgen, Diederich, d’Madame Lo-
schetter an den Här Braz. Den Här Clement
huet als Éischten d’Wuert.

3. Débat d’orientation sur le
financement des grands pro-
jets d’infrastructure réalisés
par l’État

Papier de discussion de la Commission
des Travaux publics

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV), corap-
porteur.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, wéi dat och schonn an de leschte
Joren de Fall war, wëll ech haut op dëser
Plaz mäin Diskussiounspabeier zum Finan-
zement vun de groussen Infrastrukturprojete
virstellen.

Iwwert d’Prozedur, déi virun zwee Joer déi
éischte Kéier duerchgefouert ginn ass,
brauch ech jo elo keng weider Explikatioune
méi ze ginn. Ech wëll awer just drop hiwei-
sen, datt mer den Timing an d’Délaie ganz
exakt kënnen anhalen.

D’Regierung hat hir Lëscht zur Zäit ausge-
schafft, a mir hunn an der Bautekommis-
sioun an der Sëtzung vum 22. September
alles virgestallt an och explizéiert kritt, a
selbstverständlech hu mer och doriwwer
diskutéiert.

Wéi och an de Jore virdrun, hunn ech kee
Rapport geschriwwen, dee mer dann nout-
wendegerweis och hätte missen an der
Kommissioun ofstëmmen, mä e Papier de
discussion, an deem alles kuerz virgestallt
gëtt.

Op Basis vun dësem Papier de discussion
sinn dann och all Fraktiounen en mesure
heibannen, beim Débat ze soen, mat wat fir
enge Projete si averstane sinn a mat wat fir
enge Projete si dat dann eben net sinn.

An deem Kontext, Här President, wëll ech
dann och direkt eng Motioun presentéieren.
Eng Motioun, déi d’Regierung autoriséiert,
weider op deenen eenzelne Projeten ze
schaffen a selbstverständlech och déi Gel-
der ze engagéieren, déi fir dës Etüden nout-
wendeg sinn.

D’Motioun gëtt gedroe vun der CSV, vun der
LSAP, der DP an der ADR an erfreet sech
also, wéi Der gesitt, enger grousser Majori-
téit hei an der Chamber.

Déi gréng Fraktioun huet mer matgedeelt, si
géif dës Motioun net ënnerstëtzen. D’Grënn
an d’Ursaachen dofir, denken ech, wäert
hire mandatéierte Spriecher herno hei op
dëser Tribün sécherlech selwer erläuteren.

Dem onofhängegen Deputéierte Jaerling
seng Meenung weess ech net, vu datt hien
och net Member vun der Bautekommissioun
ass.

Motion 1

La Chambre des Députés,

- vu la nécessité de garantir une transpa-
rence optimale lors de l’élaboration des
grands projets d’infrastructure telle qu’elle a
été mise en évidence par la déclaration
gouvernementale du 4 août 2004;

- vu la volonté du Gouvernement, affirmée
dans la même déclaration gouvernemen-
tale, d’assurer la définition, la conception et
la mise en œuvre d’une politique intégrée
en matière d’aménagement du territoire, de
réseaux de transports et de bâtiments pu-
blics;

- vu d’autre part:

l’avis de la Cour des Comptes sur l’adapta-
tion du budget voté des grands projets d’in-
frastructure du 22 mars 2001;

la motion de la Chambre des Députés du 29
janvier 2002 prise suite à la présentation de
l’avis précité;

les propositions des groupes parlemen-
taires au sujet d’une amélioration des pro-
cédures permettant d’éviter les dépasse-
ments des coûts des grands projets d’infra-
structure dans le futur, transmises en date
du 12 avril 2005 par Monsieur le Président
de la Chambre des Députés à Monsieur le
Premier Ministre;

- vu la nouvelle procédure à suivre en ma-
tière de préparation et de présentation des
grands projets d’infrastructure adoptée en
date du 3 avril 2006 par la Commission du
Contrôle de l’exécution budgétaire et des
Comptes sur proposition de Monsieur le
Ministre des Travaux publics;

- vu notamment les trois premières étapes
de cette procédure qui comprend en tout
les six points ci-dessous:

1. Au 30 juin de l’année en cours au plus
tard, le Ministère des Travaux publics pré-
sente à la Commission des Travaux publics
de la Chambre des Députés une liste de
projets prioritaires à construire par I’État au
cours de l’exercice suivant, voire les exer-
cices suivants, et susceptibles d’atteindre
un coût d’au moins 7,5 millions d’euros, hors
emprises. Cette liste comporte des projets
émanant de divers ministères, mais n’en-
globe pas les projets de construction aux-
quels I’État participe par l’intermédiaire
d’une subvention (plafonnée). Le prix des
projets figurant sur cette liste sert à donner
un ordre de grandeur très approximatif de
leur coût futur.

2. La Commission des Travaux publics exa-
mine cette liste. Elle prépare un avis et un
débat au sein de la Chambre des Députés
en tenant compte des avis (écrits) des
Commissions concernées par certains pro-
jets (par exemple, de la Commission de
I’Éducation nationale en cas de construc-
tion d’un établissement scolaire). Ce débat
a lieu chaque année au cours de la
deuxième semaine d’octobre au plus tard.

3. Au cours du débat, la Chambre des Dé-
putés examine chaque projet de la liste et
choisit les projets auxquels elle souhaite
donner son accord de principe par voie de
motion. La liste finale des projets accordés
figure en tant qu’article budgétaire dans la
loi budgétaire dont le vote permet au Minis-
tère des Travaux publics d’engager les frais
nécessaires à des études en vue de l’éta-
blissement de I’avant-projet sommaire, de
I’avant-projet détaillé, du dossier d’autorisa-
tion et, le cas échéant, des cahiers des
charges nécessaires pour la mise en adju-
dication publique, ainsi que du projet de loi.

4. Pour chaque projet, le Ministère des Tra-
vaux publics dépose un projet de loi éla-
boré sur base d’un avant-projet détaillé.

5. Tout changement important de pro-
gramme survenant après le vote de la loi
doit faire l’objet d’un nouvel examen par la
Chambre des Députés.

6. Un nouveau projet de loi doit être déposé
chaque fois que les dépenses pour un pro-
jet dépassent 5% du montant autorisé, un
dépassement inférieur à 5% étant à régula-
riser au moment du décompte final du pro-
jet. Cette régularisation a lieu dans le cadre
de I’approbation de la loi portant règlement
du compte général de I’État.

- considérant que ladite procédure répond
aux préoccupations exprimées dans la mo-
tion précitée du 29 janvier 2002;

- vu la liste des avant-projets de loi en voie
d’élaboration à soumettre à I’approbation
de la Chambre des Députés en vue de l’au-
torisation de principe et d’autorisation pour
l’imputation des dépenses pour frais
d’études et d’élaboration d’un APD à
charge du Département des travaux publics
en 2008/2009 présentée par Monsieur le
Ministre des Travaux publics lors de la
séance du 22 septembre 2008 de la Com-
mission des Travaux publics;

- considérant que, suite aux informations
détaillées fournies par Monsieur le Ministre
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des Travaux publics, l’élaboration des
études nécessaires à la réalisation des pro-
jets en cause s’avère indispensable à partir
de l’exercice budgétaire 2009 afin de ga-
rantir les objectifs suivants:

a) en ce qui concerne le champ d’interven-
tion de l’Administration des Bâtiments pu-
blics:

1. doter le pays d’une infrastructure spéci-
fique permettant d’accueillir dans des con-
ditions appropriées les détenus préventifs
en complément du centre pénitentiaire de
Schrassig: maison d’arrêt de Sanem

2. valoriser un élément important de notre
patrimoine industriel en lui donnant une af-
fectation permettant à la fois de répondre à
sa récente vocation culturelle et de contri-
buer à la revitalisation du quartier concerné
de la ville de Luxembourg: aménagement
des rotondes à Luxembourg-Bonnevoie

3. poursuivre les efforts entrepris depuis
2004 en vue d’améliorer substantiellement
l’infrastructure scolaire du pays, ceci dans
le respect des principes de décentralisation
de l’aménagement du territoire: construc-
tion du Lycée technique pour professions
de santé et construction du Centre national
de la formation professionnelle continue à
Ettelbruck

4. intégrer à la priorité d’intervention qu’est
l’infrastructure scolaire également des pro-
jets de rénovation et de réaménagement, en
vue notamment d’améliorer les perfor-
mances énergétiques des bâtiments en
question: rénovation de l’Athénée de
Luxembourg, réaménagement et extension
du Lycée Hubert-Clément à Esch/Alzette,
transformation du Centre d’éducation diffé-
renciée à Esch/Alzette

5. lancer au cours de la prochaine année un
apport au niveau d’une autre priorité d’ac-
tion du Gouvernement, à savoir celle des in-
frastructures sociales: transformation du
centre intégré pour personnes âgées à Bof-
ferdange

b) en ce qui concerne le champ d’interven-
tion de l’Administration des Ponts et Chaus-
sées:

1. assurer une liaison directe de la «Nord-
stad» au réseau autoroutier, d’aménager un
réseau performant jusqu’au rond-point
«Fridhaff»: mise à 2x2 voies de la B7 entre
le viaduc de Colmar-Berg et Ettelbruck,
élargissement de l’assise de la N27A entre
le rond-point «Fridhaff» et I’échangeur d’Er-
peldange

2. dégager les localités de Heinerscheid et
de Hosingen du trafic de transit et des
poids lourds, tout en se donnant la possibi-
lité de déclasser l’ancienne N7 en dépla-
çant la route européenne E421/N7 sur les
deux contournements concernés: contour-
nements de Heinerscheid et de Hosingen

3. améliorer et assurer une meilleure cohé-
rence du tracé de la collectrice du sud par
la création d’une liaison performante entre
les parties est et ouest de cette autoroute,
assurer le désengorgement de I’échangeur
de Lankelz, ainsi que le délestage du ré-
seau secondaire: élargissement de l’auto-
route A4 entre I’échangeur Ehlerange/Lan-
kelz et I’échangeur Foetz

4. adapter le réseau routier aux besoins de
capacité et de sécurité suite au développe-
ment des localités de Sanem et Differ-
dange, de créer la possibilité de raccorder
le crassier Differdange/Sanem via le CR175
à l’A13 et d’offrir ainsi un deuxième accès à
cette friche en vue de sa reconversion: ré-
aménagement de I’échangeur de Sanem
sur la collectrice du sud

5. améliorer les performances du réseau
routier dans le Sud par des mesures de dé-
tail ciblées: réaménagement de I’échangeur
Gadderscheier sur la collectrice du sud

6. compléter au niveau de la voirie le projet
de la nouvelle maison d’arrêt compte tenu
des exigences spécifiques de cette infra-
structure: voirie d’accès vers la nouvelle
maison d’arrêt de Sanem

donne son accord de principe aux projets
énumérés ci-dessus et autorise le Gouver-
nement à engager les frais nécessaires à
des études en vue de l’établissement de
I’avant-projet sommaire, de l’avant-projet
détaillé, du dossier d’autorisation et, le cas
échéant, des cahiers des charges néces-

saires pour la mise en adjudication pu-
blique, ainsi que du projet de loi pour l’en-
semble des projets présentés par Monsieur
le Ministre des Travaux publics à la Com-
mission des Travaux publics lors de sa
séance du 22 septembre 2008.

(s.) Lucien Clement, Fernand Diederich,
Fernand Etgen, Ali Kaes, Robert Mehlen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech ginn Iech elo e kuerzen Aperçu vun all
deene Projeten, déi mir an der Kommissioun
virgestallt kruten an iwwert déi mer natier-
lech och, wéi ech scho gesot hunn, disku-
téiert hunn.

Ech weess, Här President, datt esou en
Exercice bis op vläicht e puer Ausnahmen
eng relativ dréche Matière ass, mä ech
wäert probéieren, dat esou gutt wéi méig-
lech ze maachen.

Ech fänken u mat de Projeten, déi ënnert
d’Kompetenz vun der Administration des
Bâtiments publics falen.

1) De Bau vun dem Prisong zu Suessem.
Dëse Projet, dee jo ganz rezent ass, rezent
op jidde Fall wat de Site ugeet, ass nach net
ganz prezis an ass eréischt an enger éisch-
ter Etapp vun der Programmatioun. D’Admi-
nistration judiciaire muss nach déi genee
Besoinen definéieren.

Aus dësem Grond konnt verständlecher-
weis och kee Budget heifir ausgeschafft
ginn. Gewosst ass, datt de Prisong eng Ca-
pacitéit soll kréie vu 400 Prisonnéier. E soll
och a véier Bléck ënnerdeelt ginn. Et solle
kleng Unitéite mat maximal 15 bis 20 Per-
soune ginn. Déi Responsabel vum Ministère
hunn der Kommissioun bestätegt, datt och
Strukturen ageplangt ginn, fir verschidde
Services judiciaires dran ënnerzebréngen,
wa si dat wëllen.

2) Den Aménagement vun de Rotonden zu
Bouneweg. Ech denken net, datt ech Iech
d’Rotondë laang muss virstellen, Dir kennt
se alleguerten.

Dëse Projet huet initialement dem Kulturmi-
nistère ënnerstanen an ass op Demande
vun der Madame Statssekretärin an d’Tra-
vaux publics transferéiert ginn. Mir waren
eis eens, datt dësen Transfert u Kompetenz
Sënn mécht. Ech denke schonn, datt d’Bâti-
ments publics besser outilléiert sinn, fir
esou eng Renovatioun vun dëser Gréissen-
uerdnung duerchzeféieren, wéi dat vläicht
de Ministère de la Culture kënnt maachen.

Trotzdeem bleiwe verschidden Aspekter
vum Projet ënnert der Responsabilitéit vu
Sites et Monuments. Esou gëtt zum Beispill
en detailléierte Plang vun den Aarbechten
no den Uweisunge vun de Beamten aus
dem Kulturministère ausgeschafft, an och
dat huet eis logesch geschéngt, well do si
si jo schliesslech d’Spezialisten.

Wat d’Käschte vun der Dekontaminatioun
ugeet, esou ass festzehalen, datt d’CFL de
Propriétaire vun de Rotonden ass oder war.
Normalerweis misst de Prinzip vum Pol-
lueur-payeur do och dann zum Droe kom-
men.

Dës Froe konnten an der Kommissioun awer
net direkt beäntwert ginn. Ech denke
schonn, datt se am Kader vum Projet de loi,
deen da kënnt, hei an der Chamber kënnen
diskutéiert ginn.

3) D’Démolitioun an d’Neikonstruktioun vum
Verwaltungsgebai an der Ënneschtgaass
op der Nummer 11. Dëse Projet gëtt der
Chamber just zur Informatioun virgeluecht,
well e mat engem viraussiichtleche Budget
vun 2,5 Milliounen Euro däitlech ënnert der
virgeschriwwener Limite vu 7,5 Milliounen
Euro läit.

4) De Bau vum Lycée technique fir Gesond-
heetsberuffer zu Ettelbréck an de Bau vum
Centre national de formation professionnelle
continue, och zu Ettelbréck.

Den neie Lycée fir Gesondheetsberuffer
huet eng Capacitéit vu bis zu 430 Schüler.
Dobäi kënnt och en Internat fir 30 Schüler.

D’Fro ass: Soll de Lycée fir Gesondheetsbe-
ruffer op deeselwechte Site komme wéi zum
Beispill den Nordstad-Lycée?

Wier dat de Fall, wieren hei sécherlech Syn-
ergië méiglech, virun allem wat de Volet vu
parascolairen Infrastrukturen ugeet. Ass de
Lycée awer méi no beim Spidol, wier dat als
e groussen Avantage fir d’Stagë vun de
Schüler unzegesinn. Ech denken, datt deen
zweeten hei opgezielten Avantage eventuell
iwwerweie kënnt.

Et ass ervirzesträichen, datt beim Aus-
schaffe vun dësen zwee Projeten a virun al-
lem och bei der Auswiel vun den Terrainen,
op déi déi zwee Gebaier stoe kommen,
d’IVL-Konzept ëmmer muss am Hanner-
kapp gehale ginn.

Déi zwee Projete gehéiere selbstverständ-
lech zum Konzept Nordstad.

5) D’Renovéierung vum Stater Kolléisch an
de Réaménagement vum Lycée Hubert-
Clément zu Esch.

Bei dësen zwee Projete geet et, nieft de Re-
novéierungsaarbechten, och ganz zolidd
ëm d’Verbesserung vun den Energiewäerter
an deenen zwou Schoulen. De Kolléisch,
gebaut 1964, ass energetesch gesinn,
kënnt ee soen, eng eenzeg Katastroph an
entsprécht a kengem Moment méi deenen
heitege Kritären a muss deemno total nei
isoléiert ginn, fir datt en déi virgeschriwwen
Normen a puncto Performance énergétique
kann erfëllen. Zum Deel kënnen dës Aar-
bechten och aus dem Kyoto-Fong matfinan-
zéiert ginn. Dernieft sollen ënner anerem
och d’Sanitäranlage souwéi d’Kantin reno-
véiert ginn.

Well een déi plus/minus bal 1.400 Schüler
aus dem Kolléisch awer net esou einfach
delogéiere kann, mussen d’Aarbechten och
zu engem groussen Deel während de
Schoulstonne gemaach ginn. Dat geschitt
awer an Etappen, an et misst méiglech sinn,
datt de Schoulbetrib duerch de Kaméidi,
dee logescherweis entsteet, och net ze vill
gestéiert gëtt. Dës Prozedur fir ze bauen
ass net déi bescht, mä ass scho bei anere
Schoulgebaier ugewannt ginn an huet jo
och, bis op e puer Ausnahmen, muss ee
soen, dach ëmmer nach relativ gutt ge-
klappt.

Am Lycée Hubert-Clément besteet nach
d’Méiglechkeet, en Deel vun de Schüler an
aner Etablissementer ze verdeelen, sou-
laang wéi d’Aarbechten hei daueren. Och
hei geet et ëm d’Energiekonzept, dat den
Norme muss ugepasst ginn. Et gi ver-
schidde Säll bäigebaut souwéi en neie Bloc
administratif an eng nei Sportshal. Anescht
wéi beim Stater Kolléisch ass d’Bausub-
stanz vum Lycée Hubert-Clément nach an
engem relativ gudden Zoustand, oder op
jidde Fall an engem besseren Zoustand.
Alles an allem...

Gelift?

❱❱❱ Une voix.- ...dat hält besser.

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV), corap-
porteur.- Dat hält besser. Fréier hu se bes-
ser gebaut.

Alles an allem huet de Lycée Hubert-Clé-
ment Plaz fir 900 bis 1.000 Schüler.
6) D’Transformatioun vum Centre d’éduca-
tion différenciée zu Esch. Och bei dësem
Projet, wou d’Gebai sech an engem relativ
schlechten Zoustand befënnt, geet et, nieft
verschiddenen Transformatiounen, haapt-
sächlech ëm d’energetesch Sanéierung vun
de Gebailechkeeten, an eventuell ëm en
Ausbau fir 95 Schüler.
7) D’Transformatioun vum CIPA zu Boufer-
deng. Bei dësem Projet soll déi bestoend
Capacitéit vun 130 Zëmmere bäibehale
ginn. Duerch d’Transformatioun sollen
d’Zëmmere virun allem un den aktuelle
Standard vu Gréisst a Komfort ugepasst
ginn. Dës Aarbechte sinn als lescht Etapp
vun engem a Phasen opgedeeltene Kon-
zept unzegesinn.
Här President, ech kommen elo zum zwee-
ten Deel vu mengem Exposé, mat de Pro-
jeten, déi ënnert d’Kompetenz vu Ponts et
Chaussées falen.
1) Do hu mer fir d’éischt den Ausbau op
zweemol zwou Spure vun der B7 tëschent
Colmar-Bierg an Ettelbréck an d’Verbreede-
rung vun der N27A tëschent dem Rond-
point Fridhaff an der Op- an Offahrt zu Ier-
peldeng.
Déi uwiesend Membere vun der Bautekom-
missioun begréissen dës Moossname
selbstverständlech an och ausdrécklech,
well heiduerch d’Sécherheet op Deeler vun
der N7 an der aler B7 erhieflech wäert ver-
bessert ginn. Hei gëtt deenen dach grous-
sen Autosbewegunge Rechnung gedroen.
Pro Dag ginn 18.000 Autoe Richtung Süde
gezielt a 6.000 Bewegunge Richtung Nor-
den. Ausserdeem gëtt hei och den Accès
zu der Zone industrielle Fridhaff mat verbes-
sert.
Trotzdeem wäert duerch dës Aarbechten de
Verkéiers- a Sécherheetsproblem, deen
ouni Zweifel op dëser Strooss besteet,
sécherlech net ganz geléist ginn, soulaang
wéi dësen Tracé net op zweemol zwou Spu-
ren ausgebaut gëtt. Zu dëser Konklusioun
koumen och kierzlech 13 Gemengen aus
dem Norden an hunn dat och via Communi-
qué an als Fuerderung un d’Regierung an
de Medië publizéiert. Heizou ass awer ze
soen a soll och ënnerstrach ginn, an den
Här Wiseler huet eis dat och an der Kom-
missioun confirméiert, datt dës zwee Projete
just en Deel vun deem globale Programm
sinn, an deem mëttelfristeg virgesinn ass,
datt d’B7 an d’N27A op zweemol zwou Spu-
ren ausgebaut solle ginn.
Well d’Konzept Nordstad nach net ganz
steet, ass dat Stéck Ettelbréck bis Échan-

geur Ierpeldeng einstweilen nach ausgekla-
mert. Des Weidere gëlle souwuel adminis-
trativ wéi och finanziell Grënn als Ursaach,
fir deen dach grousse Projet a verschid-
dene Phasen ze realiséieren.

2) De Contournement vun Hengescht an
och de Contournement vun Housen, dat ass
op där nämlechter Strooss. Ech mengen,
ech brauch och kengem heibannen d’Nout-
wendegkeet vun dësen zwee Projeten ze
erklären, jiddefalls net deenen, déi dës
Streck méi dacks fueren oder méi dacks
fuere mussen. Et muss awer ervirgehuewe
ginn, datt de Contournement vun Housen,
mat ronn 40 Milliounen Euro, ganz erhief-
lech méi deier kaschte wäert, wéi dee vun
Hengescht, mat just - entre guillemets awer
gesot - 15 Milliounen.

Dat ass doduerch bedéngt, datt zu Housen
vill méi muss investéiert ginn, fir d’Nuisan-
cen, déi duerch esou eng Ëmgehungs-
strooss entstinn, kënnen ze entschäerfen.
Ech schwätzen hei vun enger méi héijer
Geräischkuliss, déi dann d’Liewensqualitéit
vun den Awunner zolidd géif reduzéieren.
Fir eben esou en Zeenario ze verhënneren,
ass virgesinn, Deeler vum Contournement
duerch e méi déiwe Gruef, oder besser ge-
sot, Dall ze féieren. Fir duerch e klengen
Hiwwel am Norde vum Duerf ze kommen,
muss souguer en Tunnel gebaut ginn. All
dat erkläert natierlech déi grouss Käschten-
differenz vun deenen zwee Projeten.

Fir de Contournement vun Housen, deen
2,8 km laang gëtt, ass grad wéi fir dee vun
Hengescht, wat d’Breet vun de Fuerspuren
ugeet, virgesinn, mat därselwechter Stroos-
sebreet eran- respektiv erauszefueren, wéi
se dee Moment op der N7 op där Plaz ass.
All Dag passéieren hei ronn 12.000 respek-
tiv 8.000 Autoen. Et gëtt elo awer schonn
esou gebaut, datt och hei en Ausbau vun
deene Contournementer op zweemol zwou
Spure méiglech ass, sollt dat sech spéider-
hin als néideg erweisen.

Et mécht kee Sënn, an et wier och nach äus-
serst geféierlech, fir elo schonn op engem
Stéck vun 2,8 respektiv 1,8 km vun zweemol
zwou Spuren op manner Spuren, ob dat eng
oder zwou sinn, zréckzewiesselen.

Den Här Molitor huet eis och an der Kom-
missioun gesot, datt d’Autosbewegungen,
déi iwwert dem Seuil vun 8.000 leien, Ulass
géife gi fir e Contournement ze bauen. 35-
40.000 Autoe pro Dag géifen als Argument
gëlle fir de Bau vun enger Autobunn. Ze soe
bleift awer, datt mat dem Contournement
vun Hengescht, dee plus/minus 1,8 km
laang gëtt, och e besseren Accès zu der
Zone d’activité garantéiert gëtt.

Doduerch, datt de Contournement vun
Hengescht an de Contournement vun Hou-
sen elo gebaut ginn an déi Verbreederung
gemaach gëtt, gëtt d’Sécherheet op der N7
natierlech verbessert. Et sinn an der Lescht
vill, an och verschidde ganz schwéier Acci-
denter op dëser Streck geschitt. Duerch déi
virleiend Projete soll, an enger éischter
Phas, probéiert ginn, déi geféierlech Plazen
e bësselchen ze entschäerfen.

3) Dann hu mer d’Deelung vun der Auto-
bunn A4 tëschent den Échangeuren Éile-
reng, Lankelz a Féiz. Hei gëtt et zwou méig-
lech Varianten, an eng Etüd soll elo klären,
wéi eng dann déi bescht Optioun ass. Fir
wat fir eng Variant elo schlussendlech op-
téiert gëtt, hänkt nach vu verschiddenen
Etüden of. Mir wäerten eis jo an Zukunft,
wann de Projet bis an der Chamber dépo-
séiert ass, nach eng Kéier ausféierlech do-
madder beschäftege kënnen. Et bleift awer
ze ënnersträichen, datt d’Zuchlinn Lëtze-
buerg-Esch absolut kompatibel ass, egal
mat wat fir enger vun deenen zwou Varian-
ten.

4) Da komme mer zu der Erneierung vum
Échangeur Suessem op der Collectrice du
Sud. Déi aktuell an déi zukünfteg Entwéck-
lung vu Suessem an Déifferdeng mécht eng
Upassung op dësem Stéck un d’Standarde
vu Capacitéit a Sécherheet dréngend néi-
deg. D’Erneierung vum Échangeur Sues-
sem erlaabt et och, de Crassier Déiffer-
deng-Suessem via den CR175 un d’A13 un-
zebannen an esou de Frichen en zweeten
Accès ze ginn. Op laang Siicht bleift dës
Liaisoun och kompatibel mat der Visioun
vun enger interurbaner Desserte vu Bieles,
Uewerkuer, Déifferdeng an och Nidderkuer.

5) Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech kommen elo zu mengem leschte Punkt
fir haut, dat ass d’Erneierung vum Échan-
geur Gadderscheier op der Collectrice du
Sud an d’Stroossen, déi zu deem neie Pri-
song zu Suessem féiere sollen. Dës zwee
Projete sinn nach an hirer Planifikatioun
guer net ausgeräift, a folglech konnt och
nach kee prezise Budget heifir opgestallt
ginn. Et ass awer laut den Aussoe vum Här
Wiseler souguer méiglech, datt dës Projeten
ënnert dem Seuil vu 7,5 Milliounen Euro
bleiwen an deemno dann och net den Ac-6666 www.chd. lu
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cord vun der Chamber via Gesetz géife
brauchen.

Här President, dat wier et gewiescht, wat
déi eenzel Projeten ugeet. Et ass sécher-
lech opgefall, datt ech relativ wéineg, oder
nëmmen approximativ Informatiounen zum
finanzielle Volet gemaach hunn. Dat ass be-
wosst esou geschitt an och gewollt esou ge-
schitt, well déi Motioun, déi ech déposéiert
hunn, autoriséiert d’Regierung jo eréischt,
fir Gelder ze engagéieren, fir déi eenzel Pro-
jete méi am Detail ze studéieren. Méi am
Detail bedeit jo och, datt mer herno, wa mer
de Projet de loi zu deenen eenzelne Pro-
jeten hei an der Chamber diskutéieren, da
wesentlech méi no bei der finanzieller Reali-
téit sinn, an ech denken, dat ass eigentlech
de Wonsch vun eis alleguerten heibannen.

Zum Schluss wëll ech dann awer och nach
meng Satisfaktioun zum Ausdrock bréngen
an der Regierung Merci soen, datt si trotz Fi-
nanzkris, an trotz allem aneren, wat nach do
esou drunhänkt, gewëllt ass, hir Investi-
tiounspolitik op engem dach héijen Niveau
ze halen. D’Héichhale vum Investitiounsvo-
lume ass e wichtegt Element, dat zum Iw-
werliewe vun der Realekonomie, oder bes-
ser gesot vun eisen Handwierksbetriber an
dëse fir si dach schwieregen Zäite bäidréit.

Hei geet et an nächster Zukunft ëm d’Erhale
vun Aarbechtsplazen, ëm d’Erhale vun der
Kafkraaft vun all Eenzelnem, oder besser
gesot ëm d’Wuel vum Lëtzebuerger Land,
also ëm d’Wuel vun eis alleguerten.

Ech soen dat net nëmmen als President vun
der Bautekommissioun, mä virun allem als
Mëttelständler. Aus menger laangjähreger
Beruffserfahrung als Patron vun engem Mët-
telstandsbetrib weess ech, vu wat ech
schwätzen. Ech kennen deemno och d’Pro-
blemer, mat deenen e Betrib ze kämpfen
huet, wann et eemol net méi grad esou rich-
teg dréit wéi ee sech dat virstellt; wann haut
net méi richteg ass, wat gëschter nach als
selbstverständlech gegollt huet.

Dat gesot, Här President, sinn ech frou, datt
d’Politik vun der Regierung an dësem
Domän d’Ënnerstëtzung vun enger breeder
Majoritéit hei an der Chamber huet a soe
selbstverständlech Merci fir d’Nolauschte-
ren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Har Clement.
D’Wuert huet dann den honorabelen Här
Roland Schreiner. Här Schreiner, wann ech
gelift.

Papier de discussion de la Commission
des Transports

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP), corap-
porteur.- Merci, Här President. Här Presi-
dent, Dir Häre Ministeren, léif Kolleeginnen
a Kolleegen, de Kolleeg Lucien Clement
huet elo grad a senger Interventioun e bës-
sen d’Prozedur beschriwwen, déi mer als
Chamber décidéiert hunn unzewenden, fir e
bessere Suivi ze kréie vun deene groussen
Infrastrukturprojeten, déi de Stat wëllt reali-
séieren. Dat erspuert mer alles dat nach
eng Kéier ze widderhuelen.

Ech wëll just soen, dass, wa mer vu grous-
sen Infrastrukturprojete schwätzen, natier-
lech och déi grouss Investissementer an eis
Schinneninfrastruktur derzougehéieren. Dat
huet dann och virun zwee Joer mëttlerweil
schonn den Transportminister dozou be-
weegt, de Wonsch zum Ausdrock ze brén-
gen, déiselwecht Prozedur anzeschloe wéi
de Bauteminister fir seng Projeten. Grad wéi
bei de Bauteprojete beinhalt déi Lëscht, déi
mer all Joer vum Minister virgeluecht kréien,
déi prioritär Projeten, déi am Laf vum nächs-
ten Exercice respektiv vun den nächsten
Exercicer solle realiséiert ginn an déi de
Seuil vun de 7,5 Milliounen Euro iwwer-
schreiden oder susceptibel si se ze iwwer-
schreiden.

Un eis ass et dann, eise prinzipiellen Ac-
cord dozou ze ginn an iwwert d’Loi budgé-
taire de Minister ze beoptragen, d’Kreditter
ze engagéieren, fir d’Projeten iwwert den Ni-
veau APS, APD bis hin zum Projet de loi wei-
derzedéveloppéieren. Do gëllt och fir
d’Schinneprojeten, wat de Lucien Clement
virdru fir d’Bauteprojete gesot huet. Eréischt
da wäert et méiglech sinn, och déi finanziell
Envergure genee ofzeschätzen, well dann
d’Projete jo an hirer definitiver Versioun vir-
leien. Dofir ass u sech hei de finanziellen
Impakt bei all deenen eenzelne Projeten
nach net genee chiffréiert an och net de
Mëttelpunkt vun den Diskussiounen.

Här President, den Transportminister huet
de 24. September der Transportkommis-
sioun eng Lëscht vun zéng Projete virge-
luecht a virgestallt, déi an deenen nächste
Jore solle realiséiert ginn. Dës Lëscht kom-
plettéiert eigentlech d’Lëscht vun deene
mëttlerweil insgesamt 21 Projeten, déi mer
schonn an deene leschten zwee Joer virge-

luecht kruten an déi alleguer zesumme mat
deenen, déi schonn an deene Jore virdru
gestëmmt goufen, e Globalkonzept duer-
stellen, fir d’Eisebunn hei zu Lëtzebuerg an
och am Grenzberäich weiderzedévelop-
péieren. Dëst Konzept huet jo och mëttler-
weil mat „mobil 2020“ e konkreten Numm.
Déi zéng zousätzlech Projeten, vun deene
mer haut schwätzen, reie sech an dëse
Konzept an a sinn e feste Bestanddeel do-
vun.

Ech erënneren och drun, dass déi grouss
Projeten, déi ëmmer erëm diskutéiert ginn,
wéi zum Beispill d’Aféierung vum Tram oder
déi nei Eisebunnsstrecken op Esch respek-
tiv Beetebuerg oder och de Bau vun de
Gare-périphériquen, scho virun zwee Joer
op där Lëscht stounge bei deene 16 Pro-
jeten. Et ass also net, wéi dat heiansdo ge-
sot gëtt, dass déi vergiess gi sinn. Déi si
schonn eng Kéier op der Lëscht gewiescht
an duerfir brauche mer net méi drop zréck-
zekommen. Déi si jo och schonn entre-
temps weiderdéveloppéiert ginn, ebe fir
dann hei an der Chamber an hirer definitiver
Versioun diskutéiert ze ginn.

Ier ech kuerz op déi eenzel Projeten aginn,
wëll ech drun erënneren, dass d’Regierung
sech jo an hirer Regierungserklärung zu en-
gem leeschtungsfäegen öffentlechen Trans-
port hei zu Lëtzebuerg an zu enger Eise-
bunn, déi d’Réckgrat dervu soll duerstellen,
bekannt huet.

(Interruption)

Et gëtt och e parteiiwwergräifende Konsens
an der Aschätzung, dass, wa mer den affi-
chéierten „modal split“ vu 25/75 am Kader
vum IVL wëllen erreechen, mer hei am Land
eng Eisebunn brauchen, déi performant
ass, déi sécher ass, déi attraktiv ass an déi
an der Lag muss sinn, fir d’Mobilitéits-
bedürfnisser vun de Leit, déi hei zu Lëtze-
buerg schaffen an déi hei zu Lëtzebuerg
wunnen, ze befriddegen. Mir brauchen also
dofir zousätzlech Transportcapacitéiten iw-
wert d’Schinn, wa mer wëllen d’Eisebunn fit
maache fir déi zukünfteg Erausfuerderun-
gen, déi op eis duerkommen.

Et ass richteg, dass mer um Niveau vun den
Infrastrukturen am Schinneberäich nach e
groussen Nohuelbedarf hunn. Duerfir hu
mer och an der Transportkommissioun mat
grousser Satisfaktioun festgestallt, dass et
en ambitiéisen Investitiounsprogramm gëtt,
deen d’Eisebunn an d’Lag soll versetzen, fir
och an der Zukunft dat zousätzlecht Trans-
portopkommes am Persounen- an och am
Gidderverkéier ze bewältegen.

Wann een emol eng Kéier den Iwwerschlag
mécht iwwer all déi Investitiounsprojeten,
déi zum Deel schonn amgaang sinn ausge-
fouert ze ginn, an déi vill, déi nach geplangt
sinn, da komme mer awer ganz séier op e
globale Montant vu ronn - souwäit dat haut
méiglech ass ofzeschätzen - 3,5 Milliarden
Euro. De Minister verbessert mech, wann
ech e falsche Chiffer gesot hunn. An dat an
engem Zäitraum vun, jo bis zu 15 Joer!

Ech wëll derbäi soen, dass jo och de Bud-
get vum Joer 2009 Investissementer an en-
ger Rekordhéicht vu 458 Milliounen Euro um
Niveau vum Fonds du rail virgesäit. Dorën-
ner falen och dann 100 Milliounen Entretiens
constructifs a 60 Millioune Maintenance. Et
gesäit een also, dass net nëmmen inves-
téiert gëtt an nei Projeten, mä och a be-
stoend Infrastrukturen, wat net ze négligéie-
ren ass a wat wichteg ass, wéi gesot, am
Kader vun deem ganze Konzept. D’Konzept
steet also a muss elo ëmgesat ginn.

Här President, ech hu gesot, Bestanddeel
vun dësem Globalkonzept sinn och all déi
Projeten, deene mer haut eis prinzipiell
Zoustëmmung solle ginn. Et sinn der zéng,
déi mer de 24. September an der Kommis-
sioun vum Transportminister proposéiert
kritt hunn.

Ech wëll emol einfach ufänke mat deem
éischten, mat der Gare Beetebuerg respek-
tiv dem Triage zu Beetebuerg/Diddeleng,
wou et drëms geet, d’Gleisinstallatiounen,
déi schonn aus de Joren 1978 an 1982 res-
pektiv 1980 an 1981 hierdatéieren, ze mo-
derniséieren an ze erneieren. Datselwecht
gëllt dann och fir déi jeeweileg Stellwierker,
déi aus de Joren 1981 respektiv 1982 sta-
men, déi altersbedéngt musse moderni-
séiert ginn a fit musse gemaach ginn, fir
deem zukünftegen Transportopkommes,
wat sech jo nach wäert positiv weiderentwé-
ckelen, kënne gerecht ze ginn.

D’Eisebunn huet jo aus wirtschaftlechen,
awer och aus organisatoresche Grënn all hir
Rangéieraktivitéiten op Beetebuerg konzen-
tréiert, wat natierlech zur Folleg huet, dass
déi bestoend Capacitéiten, esou wéi den
Triage viru Jore geplangt ginn ass, net méi
duerginn. Dat ëmsou méi ee jo och dervun
aus ka goen, dass de Gidderverkéier, op-
grond vun där erfreelecherweis positiver
Entwécklung vun der CFL Cargo - mir hate

viru kuerzem d’Geleeënheet, den zweete
Gebuertsdag ze feieren -, an der Zukunft
nach wäert zouhuelen, wann ee kuckt, wéi
d’Entwécklungen do sinn.

Bei der Modernisatioun vum Triage ass
dann och virgesinn, fir véier nei zousätzlech
Gleiser unzeleeën an och d’Bremsvirrich-
tungen op deene bestehende Gleiser am
Triage ze erneieren.

An déiselwecht Richtung wéi ech elo vu
Beetebuerg geschwat hunn, geet eigent-
lech och d’Modernisatioun an d’Erneiere
vun de Gleisanlagen an der Gare Belval, déi
och hir Alterslimite lues a lues erreechen.
Dës Anlagen datéieren aus dem Joer 1989
a musse spéitstens an de Joren 2014 bis
2016 komplett erneiert ginn. Dëst soll am
Kader vun engem globale Projet geschéien,
dee souwuel d’Erneiere vun den Haaptglei-
ser wéi och d’Erneiere vun den Nieweglei-
ser wäert erfaassen.

Derniewent ass dann och virgesinn, dat
bestoend Stellwierk, wat och seng Altersli-
mite mëttlerweil erreecht huet, duerch en
neit informatiséiert Stellwierk ze ersetzen,
wat da vum moderniséierte Stellwierk vun
Esch aus wäert télécommandéiert respektiv
bedéngt ginn.

En anere Projet, dee virgesinn ass, ass wei-
der d’Suppressioun vun de Barrièren. No-
deem mer d’lescht Joer dräi Stéck zu
Schëffleng, eng zu Heeschdref an eng zu
Luerenzweiler op der Lëscht haten, geet
och déi Politik weider. D’Suppressioun vu
gläich dräi Barrièren ass dës Kéier virge-
sinn. An zwar geet et hei drëm - wéi ëmmer
bei der Suppressioun vu Barrièren -, fir po-
tenziell Geforequellen ze eliminéieren an
domat d’Sécherheet an eisem Schinnen-,
awer och an eisem Stroosseverkéier we-
sentlech ze verbesseren.

Bei deem éischte Projet geet et ëm d’Sup-
pressioun vum Passage à niveau 4a zu Bee-
tebuerg, deen ersat gëtt duerch eng Bréck,
déi dann - fir déi, déi op der Plaz kënneg
sinn - d’Rue Dicks mat den Terrainë vun der
fréierer Propriétéit Valvasori, déi mëttlerweil
dem Fonds du rail gehéieren, verbënnt.
Deen Ouvrage soll eng reng lokal Verbin-
dung tëschent zwee Quartieren duerstellen,
an duerfir bleift och d’Verdeelung vun de
Käschte mat der Gemeng Beetebuerg aus-
zehandelen.

D’Barrièren Nummer 13 a 14 zu Uewerkuer
bedénge praktesch exklusiv zwee Wunn-
quartieren, déi natierlech ënnert der heefe-
ger Schléissung vun de Barrièren, bedéngt
duerch déi héich Zuchfrequenzen, ze leiden
hunn. Hei soll amplaz vun de Barrièren eng
Unterführung kommen, déi ënnert der Linn
Péiteng-Esch duerchféiert. Woubäi nach
studéiert gëtt, a wéi enger Form och kënnen
d’Foussgänger an d’Vëlofuerer do mat age-
bonne ginn, well et awer wichteg ass, dass
och d’Kritäre vun der Mobilité douce an all
deene Projeten dès le départ mat virgesi
sinn a mat berücksichtegt ginn.

Beim nächste Projet geet et dann ëm d’Er-
neierung vun de Gleisanlagen am Mäerter-
ter Hafen. Dëst a Concertatioun mat der Ha-
fegesellschaft an deene verschiddenen
Opérateuren, déi am Hafen täteg sinn. Hei
sollen déi bestoend Gleiser a Weiche kom-
plett erneiert ginn an och sollen zousätzlech
Gleiser aménagéiert ginn, fir d’Desserte vun
dräi zousätzlechen neien Tanken, déi opge-
riicht ginn, ze erméiglechen. Dann ass awer
och virgesinn, d’Stellwierk, wat schonn aus
dem Joer 1962 staamt a säin Déngscht méi
wéi geleescht huet, duerch en neie Poste
mat enger méi moderner zäitgeméisser
Technologie ze ersetzen.

Här President, e ganz wichtege Projet ass
och dee vum Réaménagement vun den
Alentoure vun der Gare Ettelbréck. Mir hu
schonn des Öfteren hei op dëser Plaz iw-
wert d’Zukunft vun der Eisebunn am Norde
vum Land geschwat. Hei gëtt duerch dëse
Projet och e ganz wichtegen Akzent gesat
mam Réaménagement an der Rekonstruk-
tioun vun der bestehender Gare, mat der
Schafung vun enger neier Gare routière fir
d’Autobusservicer an och mat dem Uleeë
vun engem neie Park & Ride.

Och ass am Kader vun dësem Projet virge-
sinn, en zweete Souterrain fir d’Zuchbenot-
zer ze aménagéieren. E Souterrain, deen
natierlech och handicapéiertegerecht soll
ugeluecht ginn.

Well hei an dësem Projet méi Acteuren im-
plizéiert sinn, muss och nach d’Verdeelung
vun de Käschten tëschent deene verschid-
dene Partner definéiert ginn.

Vläicht net gradesou visibel, mä dofir awer
net manner wichteg ass de Projet vun enger
neier elektrescher Sous-statioun um Eise-
bunnsréseau, an zwar zu Fléiber, mam But
fir d’elektresch Capacitéit vun der Linn Lët-
zebuerg-Ëlwen-belsch Grenz, also der
Nordstreck ze erhéijen. Hei gëtt eng nei
Sous-statioun gebaut mat 225kW respektiv

zweemol 25kW, déi mam Aspeicherungs-
poste vu Michelau a Verbindung ass.

Dëse Projet schreift sech an an d’Global-
strategie vun der Viabilisatioun an der elek-
trescher Capacitéitserhéijung vum gesamte
lëtzebuergeschen Eisebunnsréseau, an e
stäipt sech op de Konzept vun dräi Sous-
statiounen: eng zu Esch-Belval, eng zu Bier-
chem an eben déi zu Fléiber. E Konzept, dat
virgesäit, dass och bei enger Pann zwou
vun deenen dräi Statiounen et fäerdeg brén-
gen, d’Alimentatioun vum gesamten Netz
kënnen ze garantéieren an ze assuréieren,
wat mat enger Sous-statioun net méiglech
wär. Wann dann eng géif ausfalen, hätte
mer grouss Défaillancen, wat dann natier-
lech ënner Ëmstänn zum Zesummebroch
vum Netz oder vum Zuchverkéier kéint féie-
ren.

E ganz bedeitende Projet am Sënn vun en-
ger besserer Organisatioun vun de betrible-
chen Ofleef am Zuchverkéier ass och d’In-
stallatioun vun enger sougenannter Betrib-
leitzentral, wat och en Novum ass hei zu
Lëtzebuerg, wat et awer schonn am Aus-
land gëtt. Eng Betribleitzentral, déi et erméi-
glecht, e Suivi quasi online ze maache vun
den Zich en temps réel - wéi ech gesot hunn
- an domat och d’Fluiditéit vum Trafic bes-
ser kënnen ze assuréieren.

Dat ass virun allem wichteg a Konfliktsitua-
tiounen, wou de Régulateur vum Trafic da
kann agräifen a seng Propositiounen, well
hien de Gesamtverkéier jo dann iwwer-
bléckt, un déi verschidde Fahrdienstleiter
op deene verschiddene Stellwierker ka wei-
derginn, déi dann hir Décisiounen en toute
connaissance de cause all Kéiers kënnen
huelen.

Dës Leitzentral soll awer net nëmmen en di-
rekte Suivi vun den Zich maachen, mä och
Statistike féieren an auswäerten, virun allem
och wat d’Verspéidungen ugeet. Dat am
Sënn vun engem bessere Service au client
an enger méi effizienter betriblecher Orga-
nisatioun.

Beim leschten, dem zéngte Projet geet et
dann ëm d’Schafe vun enger nationaler
Zentral, déi et soll erméiglechen, déi ver-
schidden Installatiounen aus dem Génie
technique, déi et bei der Eisebunn gëtt, wéi
zum Beispill Feierschutzanlagen, Ventila-
tiouns- a Klimatisatiounssystemer, Heizun-
gen, Lifter, Videoanlagen, Rulltrapen an
esou weider à distance ze iwwerwaachen.
Op déi Manéier soll all Störung am Fonc-
tionnement vun esou Anlage méi séier kën-
nen détectéiert ginn an natierlech och d’Be-
hiewung méi effizient organiséiert ginn, well
einfach den Dépannage direkt kann an
d’Wee geleet ginn.

Dës Zentral soll dann awer och Interface
mat de Rettungsdéngschter an deene jee-
weilege Forces de l’ordre sinn, fir méi séier
kënnen anzegräifen an déi verschidde Pro-
blemer, déi optauchen oder optauche kën-
nen, fir deene kënnen nozekommen a se ze
behiewen.

Här President, domadder hätte mer, wat
d’Schinneprojeten ugeet, d’Lëscht vun de
Projeten, déi d’Regierung eis virgeluecht
huet, ofgehandelt. Wéi gesot, mat deenen
zéng vun haut komme mer op insgesamt 31
an deene leschten zwee, dräi Joer. Als
Transportkommissioun si mer der Meenung,
dass all dës Projeten, jiddfereen individuell,
seng Wichtegkeet huet an dass se sech
areien an d’Bestriewunge fir eist Eisebunns-
netz nach méi sécher, méi performant ze
maachen an domadder insgesamt d’Quali-
téit vun der Offer am öffentlechen Transport,
awer och am Gidderverkéier ze verbesse-
ren.

An deem Sënn wëlle mer och d’Regierung
invitéieren - esou wéi de Lucien Clement dat
och scho virdru gemaach huet, wat d’Bau-
teprojeten ugeet -, fir dës Projeten all wei-
derzedéveloppéieren, fir dass mer hinnen
hei an der Chamber kënnen eng gesetzlech
Basis le moment venu ginn. Mir hunn dat
och an där Motioun, déi an der Prozedur vir-
gesinn ass, festgehalen.

Dës Motioun dréit déi néideg Ënnerschrëfte
vun alle Parteien, déi hei an der Chamber
vertruede sinn. Eng Motioun, déi ech Iech
da géif heimadder iwwerreechen, Här Presi-
dent.

SÉANCE 
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Motion 2

La Chambre des Députés,

- considérant la nécessité de garantir une
transparence optimale lors de l’élaboration
des grands projets d’infrastructure;

- considérant l’avis de la Cour des Comptes
sur l’adaptation du budget voté des grands
projets d’infrastructure du 22 mars 2001 et
la motion de la Chambre des Députés du 29
janvier 2002 y relative;
- considérant les propositions des groupes
parlementaires au sujet d’une amélioration
des procédures permettant d’éviter les dé-
passements des coûts des grands projets
d’infrastructure dans le futur, transmises en
date du 12 avril 2005 par Monsieur le Prési-
dent de la Chambre des Députés à Mon-
sieur le Premier Ministre;
- considérant la procédure à suivre en ma-
tière de préparation et de pésentation des
grands projets d’infrastructure ferroviaire,
adoptée par la Commission du Contrôle de
l’Exécution budgétaire et des Comptes au
cours de sa réunion du 10 juillet 2006;
- considérant que ladite procédure répond
aux préoccupations exprimées dans la mo-
tion précitée du 29 janvier 2002;
- considérant la liste des projets d’investis-
sement du Ministère des Transports qui ont
atteint le niveau d’avant-projet sommaire ou
qui sont susceptibles de l’atteindre au cours
de I’exercice 2009 et la note y relative, éta-
blies à l’attention de la Chambre des Dépu-
tés conformément à la procédure à suivre
en matière de préparation et de présenta-
tion de nouveaux projets d’infrastructure dé-
passant le seuil de 7,5 millions d’euros
prévu à l’article 80 de la loi modifiée du 11
juin 1999 sur le budget, la comptabilité et la
trésorerie de I’État et présentée par Mon-
sieur le Ministre des Transports en date du
24 septembre 2008 aux membres de la
Commission des Transports;
- considérant le papier de discussion que
la Commission des Transports a émis après
avoir examiné la liste des projets d’infra-
structure ferroviaire précitée;
- considérant que, suite aux informations
détaillées fournies par Monsieur le Ministre
des Transports, I’élaboration des études né-
cessaires à la réalisation des projets en
cause s’avère indispensable à partir de
l’exercice budgétaire 2009 afin:
1) de moderniser et de renouveler à la gare
de Bettembourg les infrastructures ferro-
viaires en raison de leur âge et de I’usure
avancée du matériel de superstructure et
pour pouvoir répondre dans les années à
venir à l’augmentation du trafic;
2) de moderniser et de renouveler au triage
de Bettembourg/Dudelange les installations
fixes en raison de leur âge et de l’usure
avancée du matériel de superstructure,
pour réduire au minimum les risques de sé-
curité et pour pouvoir répondre dans les an-
nées à venir à l’augmentation du trafic de
toutes directions;
3) de réduire le risque d’accidents, ainsi
que les frais de maintenance et de contri-
buer en même temps au développement ur-
bain de la Commune de Bettembourg par la
suppression du passage à niveau N°4a à
Bettembourg;
4) de moderniser et de renouveler à la gare
Belval-Usines les installations fixes en rai-
son de leur âge et de l’usure avancée du
matériel de superstructure et pour réduire
au minimum les risques de sécurité;
5) de renouveler et de compléter au Port de
Mertert les installations fixes, en remplaçant
des installations qui arrivent à limite d’âge
et par l’adjonction des voies supplémen-
taires pour les besoins des exploitants dans
le faisceau de voies côté Grevenmacher et
dans la cour près du bassin portuaire;
6) de réaménager les alentours de la gare
d’Ettelbruck, de reconstruire le bâtiment-
voyageurs, de créer une gare routière et un
Park & Ride et d’adjoindre un deuxième
souterrain pour voyageurs répondant aux
critères d’accessibilité pour personnes à
mobilité réduite;
7) de construire une sous-station 225 kV /
2x25 kV à Flebour liée au poste d’injection
de Michelau dans le cadre d’une stratégie
globale de fiabilisation et d’augmentation
de capacité électrique du réseau ferroviaire
luxembourgeois;

8) d’installer un système de suivi et de ré-
gulation de la circulation des trains en
temps réel pour permettre aux régulateurs
de la circulation de prévoir des mesures de
disposition nécessaires pour parer à
d’éventuels conflits et d’augmenter ainsi la
fluidité du trafic ferroviaire;

9) de créer une centrale nationale en vue
de la surveillance à distance des multiples
installations de génie technique du réseau
ferré luxembourgeois;

10) de réduire le risque d’accidents, ainsi
que les frais de maintenance et de faciliter
l’accès à certains quartiers d’Oberkorn par
la suppression des passages à niveau Nos

13 et 14 à Oberkorn

donne son accord de principe pour les pro-
jets énumérés ci-dessus et autorise le Gou-
vernement à engager les frais nécessaires
à des études en vue de l’établissement des
avant-projets sommaires, des avant-projets
détaillés, des dossiers d’autorisation et, le
cas échéant, des cahiers des charges né-
cessaires pour la mise en adjudication pu-
blique, ainsi que des projets de loi pour l’en-
semble des projets présentés par Monsieur
le Ministre des Transports à la Commission
des Transports lors de sa réunion du 24
septembre 2008.

(s.) Roland Schreiner, Eugène Berger, Félix
Braz, Robert Mehlen, Marc Spautz.

❱❱❱ M. le Président.- Merci.

❱❱❱ M. Roland Schreiner (LSAP), corap-
porteur.- Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schrei-
ner. Den éischten ageschriwwene Riedner
ass den honorabelen Här Schaaf. Här
Schaaf, Dir hutt d’Wuert.

Débat

❱❱❱ M. Jean-Paul Schaaf (CSV).- Här
President, Dir Häre Ministeren, léif Kollee-
gen, ech wëll am Numm vun der CSV-Frak-
tioun hei op dëser Plaz just zum Beräich
vum öffentlechen Transport schwätzen, fir
duerno dem Kolleeg Ali Kaes d’Geleeën-
heet ze ginn, zu den Travaux publics Stel-
lung ze bezéien.

Mir hunn also hei vum Här Schreiner een
Zéng-Punkte-Programm virgestallt kritt, dee
mer och schonn an der Transportkommis-
sioun diskutéiert hunn a wou mer och
schonn do eigentlech eis positiv Meenung
derzou ausgedréckt hunn. Déi Projete
komme jo - an dat ass och gesot ginn - nach
eng Kéier heihinner zréck ënner Form vu
Projets de loi. Duerfir ass et net den Zäit-
punkt, fir hei am Detail op déi oder déi aner
Saachen anzegoen. Si erlaben eis awer
haut ze gesinn, a wat fir eng Richtung dass
den Zuch fiert - fir bei deem Sproochge-
brauch ze bleiwen -, fir also ze gesinn, wéi
dëst Land sech am Transportberäich op
d’Zukunft virbereet.

Mir wësse jo alleguer, dass den öffentlechen
Transport esou e bëssen en vogue ass am
Land. Net nëmmen zënter dem IVL, mä och
scho virdrun, wësse mer alleguerten, dass
bei alle landesplaneresche Modeller, Initiati-
ven, Iddien ëmmer erëm den öffentlechen
Transport groussgeschriwwe gëtt an dass
d’Ubannung un den öffentlechen Transport
bei alle Realisatiounen eng Roll spillt.

Duerfir ass et jiddferengem kloer, dass den
Zuch d’Réckgrat vun der Mobilitéit zu Lët-
zebuerg ass. A mir sinn eis och all eens,
dass d’Sécherheet an d’Zouverlässegkeet
vun der Eisebunn eng Noutwendegkeet
ass, där mir eis op kee Fall kënnen an däer-
fen entzéien. Mir sinn eis och eens, dass
mer deen aktuellen Niveau net kënnen ha-
len, mä dass bei wuessenden Awunnerzue-
len, wuessenden Aarbechtsplazen, méi
Grenzgänger eng Erweiderung an eng Mo-
derniséierung vum öffentlechen Transport-
réseau muss realiséiert ginn. Dës grouss In-
frastrukturprojete musse sech liesen ebe vi-
rum Hannergrond vun engem klenge Land
mat awer engem grousse Bedarf u Mobili-
téit.

Déi zéng noutwendeg Projets de loi fir eist
Eisebunnsnetz sinn - an den Här Schreiner
huet dat richteg gesot - eng impressionnant
Zuel. Dës Projeten auszeschaffen, sproch-
räif ze maachen, se ëmzesetzen, ass dann
och ee grousst Stéck Aarbecht. Duerfir wëll
ech hei am Numm vun der CSV-Fraktioun
alle Mataarbechter vum Transportministère
a vun der CFL wierklech ee grousse Merci
ausdrécken, gradesou wéi dem Transport-
minister, fir dat doten ze maachen an an där
Form weiderzebréngen.

Si leeschten eigentlech eng komplizéiert
Aarbecht. Komplizéiert dowéinst, well et
héich technesch ass, a komplizéiert op där
anerer Säit, well do och e mënschlechen
Aspekt hannendrustécht, deen net ëmmer

ganz einfach ass, mat de Befindlechkeete
vun all deene Leit, déi duerch déi Projete
concernéiert sinn. Ech weess aus eegener
Erfahrung vun den Diskussioune ronderëm
d’Gare Ettelbréck, wou ech jo dann och ee
vun deene sinn, mat deenen ee muss disku-
téieren, dass dat wierklech net ëmmer esou
einfach ass mat allen Acteuren an een duer-
fir ebe Gedold, awer och Zilstrebegkeet
brauch, fir e Konsens ze fannen. Ech men-
gen, dass déi Viraussetzungen do sinn.

Virun allem musse mer awer och wëssen,
dass d’Ukënnegung vun dëse Projeten och
mat Erwaardunge fir eng séier Ëmsetzung
verbonnen ass. Duerfir meng Hoffnung
wierklech, dass dës Sujete séier zréckkom-
men an dëst Haus ënner Form vun engem
Projet de loi.

Vun deenen zéng Projeten, dat ass gesot
ginn, sinn der dräi zu Beetebuerg, ron-
derëm d’Installatioune vun der Gare, den
Triage an och d’Suppressioun vun engem
Gleisiwwergang. Et ass d’Gare vu Belval-
Usines, Mäerterter Hafen, eng national Zen-
tral fir d’Surveillance, d’Ferniwwerwaachung
Fléiber nach dobäi. All déi dote Projete sinn
noutwendeg technesch Erneierungen. Déi
si wichteg, mä si bleiwen eigentlech fir den
Zuchbenotzer net direkt spierbar.

Spierbar ginn d’Suppressioune vun de
Gleisiwwergäng zu Uewerkuer an zu Beete-
buerg, allerdéngs méi fir den Autofuerer wéi
fir den Zuchbenotzer direkt, wat awer net
heescht, dass se net gradesou noutwendeg
sinn.

Spierbar fir de Benotzer vum öffentlechen
Transport bleiwe bei all dësen zéng Projeten
also haaptsächlech den zentrale
Steierungssystem, wéinst eben der Verbes-
serung oder op alle Fall der Hoffnung op
Verbesserung vun der Pünktlechkeet, a
virun allem dann deen anere Projet, de Ré-
aménagement vun der Gare vun Ettelbréck.

Ech wëll och do wierklech meng grouss Sa-
tisfaktioun zum Ausdrock brénge fir déi Be-
reetschaft, déi zweetgréisst Gare am Land,
wann een d’Passagéierzuele kuckt, op dee
Stand ze setzen, dee se wierklech drén-
gend brauch.

Dee Chantier huet jo méi Facetten. Et ass
eng Kéier d’Busgare. Mir hunn de Moment
ronn 160 Busse pro Dag, déi do zirkuléie-
ren. Dat geet net méi duer op deene
Quaien, déi do sinn. Et ass weder komforta-
bel nach sécher nach accessibel fir d’Leit.
Dann dréint et sech ëm d’Gebai vun der
Gare selwer, wou tëschent Renovatioun,
Vergréisserung oder Neibau an deenen
nächste Méint muss eng Entscheedung fa-
len. Déi fält tëschent der Gemeng, de CFL,
dem Transportministère an dann awer och
dem Bauteministère, well eben an deem
Kontext, an dat ass deen anere Volet vun
der Saach, dann och eng nei Stroosseféie-
rung laanscht d’Gare an der Ausaarbech-
tung ass, woubäi d’Administratioun vun de
Ponts et Chaussées eng extrem positiv a
wäertvoll Aarbecht leescht an deem dote
Sujet.

Op dat Lescht vun dem Aspekt wollt ech
mat zwee Sätz nach agoen. Dat ass deen
extrem wichtegen Dossier vun dem Parking
Park & Ride bei der Gare. Ronderëm déi Et-
telbrécker Gare hu mer haut effektiv een
akute Parkplazmangel. Et gëtt vill Leit, déi
géife mam Zuch fueren, wa se eng Parkplaz
bei der Gare géife kréien. Ech kennen der
perséinlech, déi entre-temps mam Auto
schaffe fuere just aus deem dote Grond.
Ech kennen der, déi nördlech vun Ettelbréck
wunnen, déi fuere mam Auto bis op Miersch
op d’Gare an huelen dann op der Mierscher
Gare den Zuch, fir déi lescht 16 km an
d’Stad eranzefueren. Si géife gradesou gä-
ren zu Ettelbréck den Zuch huelen. Et ass
net méi méiglech, zu Kautebaach net méi,
zu Dikrech och net, respektiv ass d’Verbin-
dung net esou, wéi si sech et wënschen.

Dat si Situatiounen, déi net glécklech sinn,
esou dass mer eigentlech froen op dëser
Plaz, Här Minister, fir awer och do e Gesamt-
konzept, wat déi Park & Ride-Problematik
ubelaangt, virzeleeën.

Ech mengen, dass dat méi wéi noutwendeg
ass. Déi Problemer, déi mer zu Ettelbréck
hunn, déi hu mer zu Kautebaach, déi hu
mer zu Clierf, déi hu mer zu Ëlwen. Derbäi
kënnt dann och nach de Grenzverkéier. Mir
hunn de Problem och nach e bëssen déi
Säit der Grenz, wou een de Leit muss eng
Méiglechkeet ginn, fir deen Zoubrénger-
déngscht bei den öffentlechen Transport,
dee se oft mat hirem Auto maachen, kënne
propper hinzekréien. Ech wëll do gären
aschléissen, dass een déiselwecht Iwwer-
leeung och bei de Busarrêten a Busgaren
op verschiddenen zentrale Plazen, wou
Linne sech kräizen, misst an d’A faassen.

Ech denken, dass bei esou enger Gesamt-
planung een ebe muss virausgesinn, dass
een net plangt mat de Parkplazen, déi haut

do sinn, mä mat deenen, déi een, wann een
den „modal split“ erreecht hätt, géif brau-
chen, esou dass ee se eigentlech grouss
muss virgesinn.

Ech weess och net, ob et an alle Fäll richteg
ass, fir de Gemengen de Ball ze iwwerloos-
sen an ze soen, si sollen e Park & Ride baue
mam Hiweis, dass si jo 80% Subsid kréien,
wat wäertvoll a vill ass a wourop och vill Ge-
menge positiv reagéieren. Wa si fir d’Eise-
bunn e Parking bauen, kréie se also dann
80%. Ech weess trotzdeem net, ob et ëm-
mer esou ka sinn, dass d’Gemengen dat
sollen an Eegeregie maachen.

Da wëll ech awer nach op eppes hiweisen.
Do kënnt een als Norddeputéierten op dë-
ser Plaz net derlaanscht, well et eis ëmmer
en Uleies ass am Norden. D’CSV-Nordde-
putéierten hunn et schonn e puermol hei ge-
sot, dat ass déi Fuerderung, de Wonsch
wierklech, déi Noutwendegkeet, déi sech
ergëtt, fir eng duebelgleiseg Nordstreck an
d’A ze faassen, aus enger Rei vun Argu-
menter, déi eiser Meenung no eendeiteg
sinn.

Dat ass un alleréischter Stell selbst-
verständlech d’Sécherheet, bedéngt
duerch eben d’Topographie, duerch Lagen,
wou een net bäikënnt, duerch Tunnelen, déi
enk a schwéier zougänglech sinn, wat ei-
gentlech wierklech e Problem ass, wou jo
och en Audit de sécurité, wéi Dir geäntwert
hutt op eng Fro vum Kolleeg Marco Schank,
ënnerwee ass.

Dann ass en anert Argument selbst-
verständlech d’Auslaaschtung vun der
Streck. Haut ass déi Streck op hirem Maxi-
mum ausgelaascht. Eng Erhéijung vum
Takt, eng Verbesserung wäert mat deenen
aktuelle Méiglechkeete kaum do sinn. Mir
begréissen natierlech den Ausbau vu Mé-
chela, mengen awer trotzdeem, dass dat e
klengt Stéck ass vun der Solutioun, déi ee
vläicht am Hibléck op de Wuesstum, dee
mer am Land a besonnesch am Norden
hunn, wierklech misst iwwerdenken. Duerfir
eise Wonsch, fir dach awer eng Etüd emol
ze maachen iwwert d’Machbarkeet an och
iwwer eventuell d’Käschten, déi dat géif mat
sech bréngen.

De Marco Schank huet och a senger Ques-
tion parlementaire op eppes higewisen, wat
eis nach wichteg schéngt. Dat ass de Billet
transfrontalier mat am Fong geholl engem
eenheetlechen, einfache Präis, deen elo bi-
lateral ëmmer négociéiert gëtt, deen awer
och schwiereg ass. Do hu mer grouss Hoff-
nung, dass den Transportminister et fäer-
deg bréngt, dass mer wierklech am Land
do eng Einfachheet hätte fir déi vill Fronta-
lieren, déi mer hunn, fir dass déi all Intérêt
hätten, bei sech an den Zuch oder an de
Bus ze klammen, fir dann iwwert d’Grenz ze
fueren.

Fazit ass, dass munches dran ass an dësen
zéng Projeten, virun allem awer Entretien a
Sécherheet. Duerfir gi mer selbstverständ-
lech eis Zoustëmmung zu all deenen dote
Projeten, déi hei uleien.

Erlaabt mer awer zum Schluss just nach
eng Remarque ze maachen an domat ei-
gentlech eng kleng Bréck an de Stroosse-
bau ze schloen. Ech wëll dat un engem Bei-
spill erklären: Zënter méi wéi 15 Joer - ech
denken, dass et der wéinstens 20 sinn - ass
e Contournement Ettelbréck-Feelen scho
bekannt an an der Planung. Scho wéi déi
N7 verlängert ginn ass Richtung Colmar,
ass dat virgesi ginn, sinn d’Opfahrten an
Zone reservéiert ginn an esou weider, fir e
Contournement Feelen ze maachen.

Dann héiert een awer esou, wéi wa vu Säite
vum Ëmweltministère e Plan sectoriel
«Grands ensembles paysagers» esou aus-
geschafft wier, dass en deem net géif Rech-
nung droen, wat op Onverständnis stéisst
an op d’Suerg op alle Fall, ob mer domad-
der net riskéieren, eis eegen Transportpoli-
tik, déi mer awer brauchen an dësem Land,
méi komplizéiert respektiv souguer op Plaze
vläicht onméiglech ze maachen.

Duerfir, Här Transportminister, denkt eng
Kéier drun, wann Der beim Ëmweltminister
sidd, fir hien ze froen, ob hien dann awer
och der Transportpolitik - an dozou gehéiert
nun emol och den Individualverkéier an de
Bus, well déi deele sech eng Strooss - a
senge Projete kéint Rechnung droen.

Dat gesot, hunn ech domat eng kleng Bréck
zum Stroossebau gebaut, an den Ali Kaes
kënnt elo iwwert d’Bréck.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schaaf.
Nächste Riedner ass den honorabelen Här
Etgen. Här Etgen, Dir hutt d’Wuert.

(Hilarité et interruptions)

Mir hunn awer en Tour de rôle hei.

(Interruptions)6688 www.chd. lu
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Ech wëll soen, dass mer hei eng Regel
hunn, dat ass den Tour de rôle, dat heescht,
eng Fraktioun wiesselt mat enger anerer of.
Elo ass et um honorabelen Här Etgen.

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Merci, Här
President, fir déi Uerdnung, déi Dir hei an
d’Haus bréngt.

(Hilarité)

Kolleeginnen a Kolleegen, déi aktuell
weltwäit Finanzkris gëtt dësem Débat en
aneren, mat Sécherheet e méi wichtegen
Aspekt wéi déi Jore virdrun. Jiddfereen an
dësem Haus, mengen ech, ass vun der
Richtegkeet vun der Prozedur, déi 2006 vun
der Budgetskontrollkommissioun ausge-
schafft ginn ass, iwwerzeegt. Op dës Ma-
néier soll en optimale finanzielle Suivi vun
de groussen öffentlechen Infrastrukturpro-
jete garantéiert ginn.

A wirtschaftlech méi schwieregen Zäite gëllt
et awer och, dës Prioritéiten ze iwwerpréi-
wen an op hir Opportunitéit ze analyséieren.
Weider gëllt et, Projeten esou ze ficeléieren,
datt se a puncto Effizienz beschtméiglech
geplangt sinn.

Erlaabt mer duerfir bei menger Interventioun
bei deene puer méi generellen Iwwerleeun-
gen unzefänken. Grouss Projete brauche
virum Ufank vun den Aarbechten um Chan-
tier selwer eng detailléiert Aarbechtspla-
nung. Am Allgemenge gëllt: Wat ee Projet
méi grouss ass, wat et méi laang dauert, fir
Käschten, Dauer, Ëmfang an déi eigentlech
Ziler richteg ze definéiere respektiv anze-
schätzen.

Wat d’Projete méi grouss sinn, wat weider-
hin och Feelplanunge méi grouss ausfale
respektiv méi an d’Geld schloen. Heivunner
kann ee sech unhand vun der neier Cité ju-
diciaire e gutt Bild maachen: Raim, déi ze
kleng oder ze grouss sinn; Mikroen, déi net
fonctionnéieren an esou weider.

Bei all neiem Projet gëtt et Saachen, déi
falsch gemaach kënne ginn. Mat enger
gudder an detailléierter Planung kann een
eng Rei Facteuren am Viraus erkennen a
vermeiden.

Et gëllt awer net nëmmen op d’Qualitéit an
d’Käschten uechtzeginn. Bei öffentleche
Projete musse mer verstäerkt d’Kritäre vun
der Nohaltegkeet, Ëmweltverträglechkeet
an Energieeffizienz a Considératioun hue-
len. De Prinzip vun der Nohaltegkeet grad
wéi de Prinzip vun der Energieeffizienz
muss bei allen öffentlechen Ausschreiwun-
gen zur absoluter Prioritéit ginn, esou wéi
dat am DP-Ëmweltpabeier nozeliesen ass.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- An der Ver-
gaangenheet ass et allze oft ënnerlooss
ginn, fir staatlech Gebaier enger regelméis-
seger Kontroll op eventuell Mängel an dë-
ser Hisiicht ze analyséieren an esou gréis-
ser Sanéierungsaarbechten ze vermeiden.
Haut hu mer dann och Projeten op der
Lëscht, déi genee an dëst Muster falen. Ech
wäert am weidere Verlaf vu menger Ried
nach eng Kéier méi genee dorop agoen.

Grad a wirtschaftlech méi schwieregen Zäi-
ten, wéi mer se aktuell erliewen, ass et be-
dauerlech, datt vill Sue mussen duerfir
ausgi ginn, well an der Vergaangenheet net
genuch op esou Saache beim Bau vun neie
Gebaier opgepasst ginn ass. Am Respekt
vun der Nohaltegkeet an de Wirtschaftlech-
keetskritäre muss bei öffentleche Gebaier
op erneierbar Energien zréckgegraff ginn.
De Stat muss hei absolut eng Virreiderroll
spillen an all Potenzialitéiten ausnotzen.

Här President, och bei den Investitiounen,
déi geduecht si fir d’Mobilitéit ze verbesse-
ren, mussen d’Kritäre vun der Nohaltegkeet
de politeschen Décisiounsprozess méi
staark beaflossen. Grad hei musse bei de
Käschteberechnungen och Zousazkäsch-
ten, déi eventuell duerch nei Ëmweltschied
oder Schadstoffbelaaschtunge fir d’Loft ent-
stinn, mat a Betruecht geholl ginn; e weidert
Element aus dem DP-Ëmweltpabeier.

Transportpolitik, Ëmweltpolitik a Klima-
schutzpolitik kënnen net vunenee lassge-
léist behandelt ginn. Duerfir brauche mer e
couragéiert Gesamtkonzept, fir alle Facettë
Rechnung ze droen. Fléckaarbecht oder
Puzzlestécker ze leeën, ass a bleift an dë-
ser Fro déi falsch Äntwert. Ee méi staarke
Conseil national pour le développement du-
rable kënnt hei wegweisend, zukunftsorien-
téiert Akzenter virginn, fir Wirtschaftlechkeet
mat Nohaltegkeet bei den Investitiounen am
Hibléck op eng besser Mobilitéit ze verban-
nen.

Allerdéngs schéngt et mer de Moment jo
esou ze sinn, datt d’Membere vun der So-
zialistescher Aarbechterpartei net vill vun
dësem Gremium halen. Op jidde Fall ass re-
zent ee vun hinnen ausgetrueden; vläicht
war hien och einfach net op enger Linn mat

sengem Ëmweltminister. Oder awer deen
anere Member, deen de CNDD verlooss
huet, hat Problemer mat de Prioritéite vum
Landesplanungsminister.

All gutt Virsätz déngen awer näischt, wa mer
déi verschidde Plans sectoriels net endlech
kréien. De Minister fir Landesplanung huet
hei schonn e puermol just grouss Ukënne-
gunge gemaach. Schéi Prosa fir d’Säite
vum Compte rendu ze fëllen, ouni datt awer
eppes Konkretes geschitt wier.

Et ass sécher richteg, datt d’Opstelle vun
de sektorielle Pläng seng Zäit brauch. Vun
2004 bis haut ass awer ee laangen, ee ganz
laangen Dag. Mir bedaueren hei haapt-
sächlech, datt de Stat et net fäerdeg bréngt,
a sengen Décisiounen déi grouss Linne
vum IVL ze respektéieren. Dobäi misst dach
grad bei engem integrative Konzept de Stat
mam gudde Beispill virgoen.

Allze oft ginn awer nach ëmmer öffentlech
Gebaier op een net kompatibele Site im-
plantéiert. A wann ee Projet et bis op d’Prio-
ritéitelëscht gepackt huet, da geet ee pro-
zedurale Wirrwarr sonnergläichen un: Trans-
portetüden, eng Etüd iwwert den Impakt op
d’Ëmwelt, op d’Ëmweltverträglechkeet an
esou weider.

Um Enn vun all dësen Etüde kënnt dann
eraus, datt de Plan sectoriel «Grands pay-
sages» a Widdersproch steet zum Plan sec-
toriel «Transports» oder awer a Widder-
sproch mat de Pläng vun „route 2020“ vun
de Ponts et Chaussées. Hei muss et onbe-
déngt zu engem besseren horizontalen Ze-
summeschaffen tëschent deene verschid-
dene Ministèrë kommen. An de Kolleeg
Jean-Paul Schaaf huet et virdrun unhand
vun engem Beispill gesot.

Haut schwätze mer iwwert déi grouss vum
Stat geplangte Projeten. Erlaabt mer awer
eng Klammer opzemaachen.

Bei ville klenge Projeten ass d’Zesummen-
aarbecht tëschent deenen eenzelnen Admi-
nistratiounen net besser wéi bei deene
groussen. D’Ponts et Chaussées hunn eng
ganz Rei vu Projeten am Budget, déi awer
net kënnen exekutéiert ginn, well d’Autori-
satioun vum Ëmweltminister net virläit. Grad
an dëse wirtschaftlech méi schwéieren
Zäite kënne mir eis esou Verzögerungen net
leeschten.

Hei stinn Aarbechtsplazen an der Realwirt-
schaft um Spill. Vill Kleng- a Mëttelbetriber
aus eisem Mëttelstand, deen d’Réckgrat
vun eiser Ekonomie duerstellt, sinn op eng
séier Ëmsetzung vun dëse Projeten ugewi-
sen. Et kann net sinn, datt schwéierfälleg
Prozeduren an Autorisatiounen, déi net aus-
gestallt ginn, dozou féieren, datt d’Betriber
musse Leit entloossen an datt Leit onver-
schëllt an de Chômage rëtschen. Klammer
zou.

Zu de generelle Remarquë wëll ech nach
soen, datt de Stat sech oft schwéierdeet
beim Ukaf vun Terrainen. Et ass gewosst,
datt an engem klenge Land wéi Lëtzebuerg,
wou den Drock op d’Land grouss ass, wou
d’Terrainen oft rar sinn, dëst net ëmmer ein-
fach ass. Duerfir misst de Stat an eisen Aen
eng méi offensiv Akafspolitik praktizéieren,
fir d’Realisatioun vu grousse Projeten net ze
vill an d’Längt ze zéien a fir gegebenenfalls
och Terrain am Besëtz ze hunn, fir en
échange ze ginn.

Här President, d’Lëscht, déi de Bauteminis-
ter an den Transportminister der Chamber
presentéieren, ass jo bekanntlech d’Lëscht
mat deene Projeten, déi de Stat am Laf vun
de kommende Jore wëlles huet ze realiséie-
ren. Dës Projete mussen awer an engem rä-
sonnabelen Zäitraum um Terrain konkret
realiséiert ginn. Hei ass ze bemängelen,
datt d’Chamber vum Gros vun de Projeten,
déi an deenen zwee leschte Joren op der
Lëscht stoungen, nach net mat engem ent-
spriechende Projet de loi befaasst ginn ass.
Déi nei Prozedur däerf awer net zu enger
purer Ukënnegungsprozedur verkommen,
wou de Minister just tape à l’oeil mécht, fir
d’Gemidder dobaussen ze berouegen.

Här President, erlaabt mer elo e puer kon-
kret Projete vun der Lëscht méi genee ze
analyséieren. Fir d’éischt awer wëll ech
nach vläicht deenen zwee Rapporteuren,
dem Här Lucien Clement, wat de Volet vun
den Travaux publics ubelaangt, an dem Här
Roland Schreiner, wat de Volet vum Trans-
port ubelaangt, Merci soe fir hiren ausféier-
leche Rapport, esou datt ech mech am
Fong geholl ka mat e puer punktuelle Re-
marquë begnügen.

An deene leschte Joren an och dëst Joer
kréie mer een neit Puzzlestéck ronderëm
d’Nordstad zerwéiert. Ech wëll gläich vir-
ewechhuelen, datt dës Deelrealisatioune
meng Zoustëmmung fannen, well se a villfa-
cher Hisiicht vu grousser Wichtegkeet sinn.
D’Sécherheetsproblemer um Contourne-
ment vu Schieren an Ettelbréck si bekannt a
wäerte sech mam zouhuelende Verkéier an

deenen nächste Joren nach verschäerfen,
besonnesch wann dann iergendwann eng
Kéier och d’Nordstrooss ganz fäerdeg wäert
sinn.

Wa mer aus der Nordstad wëllen ee moder-
nen an attraktiven Déngschtleeschtungs-
zentrum maachen, een Zentrum respektiv
ee Service provider fir d’ganz Ardennen, da
musse fir d’éischt emol déi duerfir néideg
Infrastrukture geschafe ginn. Wéi am Süden
no 20 Joer déi sougenannt Collectrice du
Sud bis fäerdeg war, war et méi einfach, déi
wirtschaftlech Diversifikatioun an där Re-
gioun virunzedreiwen. Datselwecht gëllt fir
den Nordstadraum. Och hei brauche mer
ee kohärent Mobilitéitskonzept a kee Fléck-
wierk, wou opgrond vun enger vun der Re-
gierung propagéierter Salamitaktik iwwerfäl-
leg Décisiounen einfach no hanne ver-
drängt ginn.

Eppes ass kloer: D’Kärstéck vum Nordstad-
projet ass d’Realisatioun vun der Zentral-
achs Ettelbréck/Dikrech. Dëse Projet kann
awer verkéierstechnesch eréischt no der
Realisatioun vun der Collectrice Nordstad,
dat heescht vum Bau vun der Südwestum-
gehung vun Ettelbréck, dem Bau vun der
Nordumgehung vun Dikrech vun der Blees-
bréck op de Fridhaff an dem Ausbau vun
der B7 op véier Spuren tëschent Schieren a
Fridhaff an Ugrëff geholl ginn.

Dësen Ausbau op véier Spuren hätte mir eis
an engem eenzege kohärente Projet
gewënscht.

Den Ausbau vu Colmar op Ettelbréck an
den Accès zu där nach ze schafenden In-
dustriezon um Fridhaff léisen zwar akut
Sécherheetsmängel, mä schafen awer pa-
rallell och nei Geforequellen op de verblei-
wenden Enkpäss. Besonnesch den Échan-
geur zu Angelduerf wäert dann de Point noir
ginn, well hei Schluss ass mat der Autobunn
A7. Den Iwwergank vun der A7 op d’N7
misst eiser Meenung no direkt an ouni Zäit
ze verléieren um Rond-point Fridhaff ge-
schéien.

Vill ass a leschter Zäit iwwert de weidere
Verlaf vun der N7 geschwat a geschriwwe
ginn. Mëttelfristeg wäerte mer kaum der-
laanschtkommen, e véierspuregen Ausbau
do ze vollzéien. Et gëllt aus dëser Optik och
d’Realisatioun vu weidere Puzzlestécker ze
gesinn, déi op der Lëscht, iwwert déi mir
haut diskutéieren, stinn, nämlech d’Contour-
nementer vun Housen a vun Hengescht.
Dës zwou Uertschafte sinn zu de Spët-
zenzäite mat engem immens héijen a virun
allem a puncto Liewensqualitéit onerträg-
leche Verkéiersopkommes konfrontéiert.

Mat der Fäerdegstellung vun der Nord-
strooss wäert een an der Zukunft séier vun
der Haapt- an d’Nordstad an ëmgedréint
kommen. Mir mussen awer och kucken, datt
d’Leit aus dem Rescht vum Éislek, aus der
Nordspëtzt, dat heescht aus de Regiounen
nördlech vun Ettelbréck an Dikrech, bescht-
méiglech an d’Nordstad kommen. Dozou
gehéiert niewent enger sécherer N7 och en
effikassen öffentlechen Transport.

Duerfir begréisse mir als DP d’Investitiou-
nen an d’Schinnennetz am Generellen, an
am Besonneschen och de Réaménagement
vun der Ettelbrécker Gare an déi Investitiou-
nen an d’Nordstreck. Esou sollen de
Confort, d’Sécherheet an d’Frequenz vum
öffentlechen Transport optiméiert ginn.

Här President, déi aner Stroossebauproje-
ten op der Lëscht dokumentéiere gutt, wat
ech virauser schonn uklénge gelooss hunn:
Iwwerall do, wou op der Collectrice du Sud
minimalistesch geplangt ginn ass, musse
mer haut d’Échangeuren optimiséieren, dé-
doubléieren a réaménagéieren.

Duerfir plädéieren ech nach eng Kéier der-
fir, datt dëse Feeler bei weidere Stroosse-
bauprojete soll ënnerlooss ginn. Leider si
schonn nees Usätz vun deeneselwechte
Feeler bei de Projeten op a ronderëm d’N7
erkennbar.

Här President, déi generell Iwwerleeungen,
déi ech ufanks iwwert déi bestehend Ge-
baier gemaach hunn, gi beschtens beluecht
mat der Sanéierung a Renovatioun vu Ge-
baier wéi dem Athénée hei an der Stad,
dem Lycée Hubert-Clément zu Esch, deen
endlech op der Lëscht ass, oder och mam
administrative Gebai an der Rue Notre-
Dame.

D’Regierung huet de bluttnéidegen Ausbau
vum CNFPC zu Ettelbréck wéi och de Bau
vum Lycée technique pour professions de
santé ëmmer erëm no hanne geréckelt, an
d’Fro vun den Terrainen dobäi als Argument
ugefouert, fir dës dréngend Projete méi
oder manner laang schleefen ze loossen.
An och haut sinn nach déi méiglech Stand-
uerten optional oder an Etüd, wéi et esou
schéin heescht.

Et feelt einfach un engem Gesamtkonzept
fir am Raum Nordstad d’Schoullandschaft

esou ze gestalten, datt mer hei eng Offer
vun alle méigleche Formatioune fir de ge-
samten Nordbezierk kënnen ubidden. De
Schoulchaos an der Nordstad ass momen-
tan stabil. Dëst ganz einfach, well keng Bes-
serung an Aussiicht ass.

Hei geet et awer och ëm e politesche Mes-
sage. De Raum vun der Nordstad ass als e
wirtschaftlecht a soziaalt Ganzt ze gesinn,
an hei gëllt et eng vollstänneg Schouloffer
unzebidden, wéi et sech fir een Haaptun-
zéiungspunkt aus enger Regioun gehéiert.
Dëst wär iwwregens och konform zu den Zi-
ler vun der Landesplanung.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Nei Infrastrukture gehéieren op d’Zentral-
achs Nordstad, op d’Achs Ettelbréck/
Dikrech. Hei schéngt et awer esou ze sinn,
datt de Stat sech bis elo nëmmen hal-
lefhäerzeg ëm den Ukaf vun den néidegen
Terrainë beméit huet.

Dee viséierten CFL-Terrain als Standuert fir
den CNFPC ass allemol en Terrain, deen
den IVL-Kritären entsprécht. Dësen Terrain
läit bei der Gare an huet direkten Uschloss
un d’Ëmgehungsstrooss. Hei kënnt een och
eng nei Busgare bauen. Virun allem awer
kënnt dësen Terrain séier mobiliséiert ginn.

Fir d’Nordstad an hirer Fonctioun als Wunn-
an Aarbechtsschwéierpunkt, awer och als
Déngschtleeschtungszentrum ze stäerken,
wier fir de Lycée technique pour professions
de santé de Site an direkter Proximitéit zur
neier Klinik déi ideal Léisung.

Wat d’Schoulinfrastrukturen am Raum Nord-
stad ugeet, wëll ech hei fir déi x-te Kéier
widderhuelen, datt et gëllt, de Site bei der
Laduno zu Angelduerf als Optioun am A ze
behalen.

Här President, a wirtschaftlech méi
schwéieren Zäiten däerfe mer net vergies-
sen, datt grad dann déi öffentlech Investi-
tioune mussen op engem héijen Niveau ge-
hale ginn, fir e laangfristege Wuesstum ze
garantéieren.

Et gëllt an deem Zesummenhang awer och
dorop opzepassen, datt déi Lëtzebuerger
Betriber vun dësem héijen Investitiounsvo-
lume kënne profitéieren. Grad elo, wou mer
um Punkt sinn, datt d’Finanzkris amgaang
ass, op d’Realwirtschaft iwwerzeschloen,
muss d’Regierung bei den Ausschreiwunge
vu grousse Projeten oppassen, datt och
d’Lëtzebuerger Entreprisen un dësen Aus-
schreiwunge kënnen deelhuelen. Et bréngt
eiser Ekonomie net vill, wann de Stat seng
Investitiounen héich hält, an eis Betriber
awer net kënnen dovu profitéieren.

Här President, zum Schluss wëll ech och de
Wonsch ausdrécken, datt dës Prioritéite-
lëscht keng einfach a belanglos Déclaration
d’intention bleift, mä datt konkret un dëse
Projete geschafft gëtt, fir hir Realisatioun a
kuerzer Zäit ze erméiglechen.

Prioritéite setzen, däerf am negative Sënn
jiddefalls net heeschen, déi Projeten aus-
wielen, déi solle leie bleiwen. An dësem
Sënn wëll ech dëser Lëscht den Aval vun
der Fraktioun vun der Demokratescher Par-
tei ginn.

Wéi bei esou villem ass d’Bedeitung vun
den Investitiounen och schonn an der Bibel
op de Punkt bruecht ginn: Nëmme wie séit,
kann och duerno an d’Récolte goen.

(Interruptions)

Wien awer vill Wand ëm näischt mécht, ris-
kéiert vu senger eegener waarmer Loft ëm-
geblosen ze ginn.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Etgen.
Den nächste Riedner ass den Här Diede-
rich.

(Interruptions)

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Dat ass,
well Dir déi gutt Relatiounen hutt!

❱❱❱ M. le Président.- Här Diederich, Dir
hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Fernand Diederich (LSAP).- Här
President, Dir Häre Ministeren, Kolleeginnen
a Kolleegen, no dem Exkurs an d’Bibel ass
et mer schwéier, elo nach eng Kéier hei ze
toppen, wat den Här Etgen gesot huet.
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Ech wëll mech och ganz kuerzfaassen, well
de Rapporteur en exzellente Bericht ge-
maach huet an op all Punkt am Detail ze-
fridde stellend agaangen ass.

Ech wollt just e puer Saache ganz kuerz
soen. Éischtens begréisse mer natierlech
d’Renovatioun vun der Rotonde, déi fir eis
an der Stad e grousse Patrimoine industriel
duerstellt, wou ganz vill Aktivitéite waren am
Kulturjoer an déi och zur Opwäertung vum
Quartier Bouneweg natierlech bäigedroen
huet.

Frou si mer och iwwert de Lycée technique
pour professions de santé, deen, nodeem
d’lescht Joer eng ganz Rei Lycéeë schonn
op deem Programm figuréiert hunn - d’Aker-
bauschoul, de Lycée technique an och den
Noly zu Dikrech -, elo och nach mat deem
zweeten, deen nach gefeelt huet, dem
Centre national de formation professionnelle
continue zu Ettelbréck débloquéiert ginn
ass. Wa mer ëmmer esou vill schwätze vu
Formation professionnelle continue, ass et
och noutwendeg, dass mer déi gëeegent
Infrastrukture schafen. De Moment sinn déi
zu Ettelbréck natierlech ze kleng. Mir hunn
do natierlech de Moment Gott sei Dank
d’Chance, zwee alternativ Siten ze hunn,
wou mer kënnen déi Schoul och dann nei
opbauen.

❱❱❱ Une voix.- Dir braucht awer nëmmen
een!

❱❱❱ M. Fernand Diederich (LSAP).- Mir
brauchen e Site. Mir hunn zwou Méiglech-
keeten, an dat ass natierlech besser, wéi wa
mer keen Terrain hätten, Här Etgen.

Ech wollt awer nach soen, datt mer eppes
mussen zu Ettelbréck besonnesch beuech-
ten, de Buergermeeschter ass hei, an dat
ass - ob een et elo IVL nennt oder Landes-
planung - d’Auswierkung vum Verkéier. E
Beispill: Mir hate virun e puer Méint eng
Kéier eng Versammlung mat de Beamte vun
de verschiddene Ministèren zu Bierden a
sinn duerno, ëm Punkt sechs Auer, erofge-
fuer, fir heem an an d’Stad ze fueren. Do hu
mer ganz genee eng Stonn gebraucht, fir
Warken, Ettelbréck ze passéieren, fir Rich-
tung Stad op d’Autobunn ze kommen. Dat
ass e Beispill fir ze weisen, wat an der Pla-
nung falsch gelaf ass a wou de Moment jo
gekuckt gëtt fir mat deenen eenzelne Ge-
mengen d’PAGen ofzestëmmen, fir datt
keng esou Situatioune wéi zu Warken méi
solle virkommen.

Wat elo d’Renovatioun vum Hubert-Clément
a vum Atheneum ubelaangt, wär ech frou
vum Här Minister ze héieren, wéi en déi Re-
novatioun gedenkt ze maachen, well jo awer
ëmmer vill Problemer entstinn, wa während-
deem wou d’Schüler sech am Gebai opha-
len a léieren och nach Transformatioune
stattfannen. Mir kënnen eis do jo nach gutt
un d’Problemer zu Wolz erënneren.

Et ass och gesot ginn, datt am CIPA zu Lue-
renzweiler, Bouferdeng, gekuckt gëtt, de
Komfort an d’Raimlechkeete ze verbesse-
ren.

De nächste Punkt, deen ech wichteg fan-
nen, sinn déi Diskussiounen tëschent dem
Minister an all deene Gemengen, déi am
Kader vun der N7 concernéiert sinn. Ech
war déi éischte Kéier e bëssen entäuscht,
datt mir als Nordstadgemenge Colmar a
Schieren net derbäi waren, well just op
deem Tronçon, géif ech soen, déi gréisste
Gefor besteet. Ech sinn awer frou, datt ech
konnt liesen, datt den Ausbau op zweemol
zwou Pistë besonnesch op deem Tronçon
do och mat virgesinn ass, quitte datt e sech
muss afügen an d’Gesamtkonzept. Den Här
Etgen huet et jo dräimol gesot, datt et
dorëms geet, a Richtung Norden an och a
Richtung Süden, méiglechst schnell aus der
Nordstad kënnen erauszekommen, wat een
och muss am Kontext vun der Planung vum
Contournement Ouest gesinn, deen och
d’lescht Joer am Programm mat dra war.

Wat déi zwee Contournementer ubelaangt -
mir waren och erop an de Norden -, sinn
ech frou, datt déi och an d’Weeër geleet
ginn. Ech ginn Iech e Beispill: Zënter zwee
Deeg ass den Tunnel zu Luerenzweiler zou
gewiescht. Dat huet mat sech bruecht, datt
een eng hallef Stonn méi spéit aus der Stad
a Richtung Nordstad komm ass. Mat all
deene Problemer, och nach innerorts zu
Lëntgen an zu Miersch, gesäit een also,
datt, wann déi Tunnellen oder Contourne-

menter gutt fonctionnéieren, dat awer fir vill
Leit, fir d’Chauffeuren, awer och fir déi Leit,
déi an den Uertschafte wunnen, eng grouss
Verbesserung bréngt.

An deem Sënn, mengen ech, sinn all déi
eenzel Projete beliicht ginn. Ech wëll hei-
madder soen, datt mir, aus diverse Grënn,
déi Projeten, déi virgestallt gi sinn, begréis-
sen, an ech hoffen, datt et net ze laang
dauert bis se kënne realiséiert ginn, a brén-
gen heimat den Accord vu menger Frak-
tioun.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Diede-
rich. Déi nächst Riednerin ass d’Madame
Loschetter. Madame Loschetter, wann ech
gelift.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, dës Editioun 2009 vun den
„grands projets d’infrastructure“ empfänken
déi Gréng, wéi d’lescht Joer an dat Joer vir-
drun, natierlech och mat gemëschte Gefiller.
Mat gemëschte Gefiller, well mer et awer
mat enger ganzer Rei vu Puzzlestécker ze
dinn hunn, Puzzlestécker, déi kënne Schoul-
gebaier sinn, Renovatioune vu Schoulge-
baier, Konstruktiounen oder Vergréisse-
runge vu CIPAen, Rotonden, déi renovéiert
ginn, oder och Puzzlestécker wéi Verbree-
derunge vun Autobunnen oder vun Haapt-
stroossen, verschidde Contournementer,
Réaménagementer vun diversen Échan-
geuren, oder Projete betreffend e bessert
Fonctionnement vum bestehenden öffentle-
chen Transport.

Mir sinn och der Meenung, datt eenzel Pro-
jete Sënn maachen, muncher duerchaus
noutwendeg sinn. Dat wëlle mer och net of-
streiden. Allerdéngs stelle mer fest, datt,
trotz den Effortë vum Minister des Trans-
ports publics, fir eng gewëssen Transpa-
renz an och eng gewësse Logik an déi nei
Prozedur eranzebréngen, et awer un en-
gem, ech wëll elo net „Management“ soen,
mä un engem „Leitbild“ vun der Regierung,
oder besser gesot un engem Gesamtbild
feelt, dat Bild also, wat eigentlech déi een-
zel Stécker vun deem Puzzle soll duerstel-
len.

Et ass scho virdrun ugeklongen, an ech
denken, datt deen décksten Hummer deen
ass, datt eenzel Plans sectoriels, virop de
Plan sectoriel «Transports», deen ech och
d’lescht Joer bei därselwechter Ried
schonn ernimmt hat, eis nach ëmmer net
heibanne virgestallt gi sinn. Wann et net an-
nulléiert gëtt, da soll ons d’nächst Woch en
Avant-projet vum Plan sectoriel «Trans-
ports» virgestallt ginn.

Datselwecht zielt fir déi Remarque, déi ech
och schonn d’lescht Joer gemaach hat, déi
ech awer och dëst Joer nach eng Kéier
muss widderhuelen, nämlech dat korrekt
Anhale vum „Programme directeur de
l’aménagement du territoire“, deen eng Rei
verbindlech Aspekter beinhalt, a wou wierk-
lech net ëmmer grad no deem gebaut ginn
ass, esou wéi den Här Etgen et virdru scho
gesot huet. Ee Beispill war de Mamer Ly-
cée, obwuel déi Demokratesch Partei deen
och deemools matgestëmmt hat. Deen hätt
am Fong geholl net zu Mamer gehéiert, mä
zum Capellener Kanton, also zu der Cap.

Dann hu mer elo den Ofschloss gehat vun
enger Spezialkommissioun, déi zwee Joer
intensiivst geschafft huet iwwert „d’Réorga-
nisation territoriale“. Et muss een och soen,
datt déi „Réorganistion territoriale“, déi do
ganz kontrovers diskutéiert ginn ass, awer
och Incidencë kann hunn, zumindest datt
déi Konsequenzen dovunner kënnen Inci-
dencen hunn op d’infrastrukturell Organisa-
tioun vun de Gemengen, notamment awer
och vum Land, an net nëmmen, mä virun al-
lem am Héichbau.

Dat heescht, et feelt eis, Här President,
nach ëmmer a wéi déi lescht zwee Joren un
deem noutwendege Kader, deen eigentlech
misst am Virfeld do sinn, fir datt d’Chamber
kënnt prezis informéiert ginn an duerno, en
connaissance de cause, déi verschidde
Projeten, déi sech am Fong geholl doranner
mussen integréieren, stëmmen oder och
eben net stëmmen. Deem ass net esou.

Mir hunn et duerfir immens schwéier fir ze
wëssen, wéi dës Regierung gedenkt sech
déi nächst Joren an deem Sënn ze organi-
séieren. Wéi kënne mir heibanne seriö Déci-
siounen huelen, wa mer all Joer Stéck fir
Stéck stëmme vun engem vläicht Gesamt-
aspekt, ouni d’Richtlinn fir déi nächst Joren,
voire fir déi nächst Jorzéngten ze kennen?

Ech wëll hei kuerz ernimmen, datt et ver-
schidden aktuell Statistiken, voire Pronos-
ticë gëtt, notamment wat d’Mobilitéit ube-
laangt. Mir wëssen, datt mer haut Schwie-
regkeeten hunn an der Mobilitéit, a meng
Virriedner hu sech alleguer iwwer Staue
beklot, déi op der Strooss stattfannen. Ech
wëll just bemierken, datt et schwéier ass, e

Stau op de Schinnen ze kréien, doriwwer
gëtt net oft geschwat.

Mir wëssen och, datt mer mat Sécherheet
eng Augmentatioun vun den Ëmweltschied
kréien, wa mer an dëser Kadenz virufueren,
notamment wat d’Loftqualitéit ubelaangt.
Ech denken, datt den Ëmweltminister, deen
och haut de Mëtteg hei sëtzt, de Moment el-
len domadder beschäftegt ass, verschid-
den Direktiven anzehalen, wat d’Loftquali-
téit ubelaangt, an och probéiert déi Mooss-
namen, déi dofir noutwendeg sinn, als Land
ze definéieren an ëmzesetzen.

Ausserdem denken ech, et wär eng Ligen,
wa mer heibannen net géife soen, datt - wa
mer déi Kritäre wëllen anhalen, déi an der
Direktiv iwwert d’Loftqualitéit virgeschriwwe
sinn - mer virun allem eppes un eiser aktuel-
ler Mobilitéit ännere mussen. Dat heescht,
mir musse virun allem massiv an den öffent-
lechen Transport investéieren a mir mussen
eis och Gedanke maachen, wéi eng Priori-
téite mer wëllen hei an dësem Land par rap-
port zur Mobilitéit setzen, a wéi mer déi ver-
schidden Aarte vu Mobilitéiten eng zu där
anerer en rapport wëlle setzen.

Här President, ech wëll Iech nach soen, datt
ech hei och am Numm vu mengem Kolleeg
Félix Braz schwätzen, deen herno net méi
wäert schwätzen. Wat ons nach ëmmer ge-
stéiert huet, an och haut erëm eng Kéier
stéiert, ass, datt mir, anescht wéi anerer, déi
„grands projets d’infrastructure“ eigentlech
am Generelle gesinn, also dat, wat d’Mobili-
téit ubelaangt, den öffentlechen Transport
engersäits, an den Déifbau anerersäits, als
ee Ganzt, an dofir schwätzt och nëmmen ee
fir eis.

Mir mierken awer ëmmer erëm och an den
Aarbechten an deene verschiddene Kom-
missiounen, datt an där enger Kommissioun
respektiv an där enger Verwaltung, déi dem
Transportministère ënnersteet, iwwer öffent-
lechen Transport a virun allem alles, wat mat
Schinnen ze doen huet, mä net nëmmen,
diskutéiert, planifizéiert an och rapportéiert
gëtt, an datt an deem anere Ministère, an
deenen anere Verwaltungen, an där anerer
Kommissioun dann iwwert de Biais vun der
Verwaltung vu Ponts et Chaussées iwwert
de Stroossebau diskutéiert gëtt an och do
rapportéiert gëtt. Wivill ee mat deem aneren
am Aklang ass, sief emol dohinnergestallt.

Ons deet et e bësse wéi, wa mer de Rap-
porteur Clement héieren, dee seet: Ma egal
wat fir eng Variant elo geholl gëtt, dat beein-
trächtegt eigentlech net de Projet vun der
Schinn vun Esch op Lëtzebuerg. Gott sei
Dank ass dat e positiven Nieweneffekt vun
der Mobilitéit, datt mer wëllen de Schinne-
bau ausbauen. Oder wär et vläicht net esou,
datt, wann eng Variant géif de Projet vum
Schinnenausbau hënneren, mer déi Variant
dann emol automatesch misste fale loos-
sen? Also, et ass einfach: Wéi gesi mir dat?
A wat huet eng Prioritéit?

Do géif ech nach gären an där Diskussioun
hei e puer gréng Kritike mat erabréngen,
well mer awer wëllen der Regierung emol
insgesamt, net nëmmen deenen zwee Mi-
nisteren, d’Fro stelle par rapport zum Bud-
get 2009 an iwwerhaapt zu där virsiichteger
Budgetiséierung, déi d’Regierung jo awer
wëllt maachen an zum Deel jo och mécht,
datt de Budget jo net iergendwann net méi
kann opgoen, fir nëmme budgetär, nëmme
finanziell ze schwätzen, wa mer am Stroos-
senausbau esou virufuere wéi bis elo an da
soen: Mä kuckt emol, wat mir an den öffent-
lechen Transport investéieren! Kuckt emol
déi Zuelen, wéi déi an d’Luucht gaange
sinn! Esou vill wéi elo déi lescht fënnef Joer
sinn déi Zuelen nach ni an d’Luucht gaange
par rapport zum Ausbau vum öffentlechen
Transport a méi prezis zum Ausbau vum
Schinnentransport.

Dat erfreet eis selbstverständlech. Mä ass
dat déi Politik, déi d’Regierung wëllt féieren?
An ass dat iwwerhaapt eng Politik, déi finan-
ziell, déi budgetär och liefbar ass; fir emol
nëmmen de Budget ze nennen? A vläicht à
court terme oder vläicht à moyen terme, ass
et net un der Regierung iergendwann eng
Kéier och eng Prioritéit ze setzen an ze
soen, wou elo soll prioritär investéiert ginn a
wou vläicht muss méi lues getrëppelt ginn?

Et bleift eng Diskrepanz op deem Punkt an
et gëtt och kee Choix gemaach. D’Stroosse
ginn op där enger Säit monter weider aus-
gebaut, well mer och wëssen, datt trotz
„modal split“ 75/25 sécherlech den Indivi-
dualverkéier wäert zouhuelen. D’Statistiken,
d’Pronosticë beweisen dat. Ass dat e befrid-
degend Argument, fir ze soen, datt mer elo
emol alles op zweemol zwee oder dräimol
dräi ausbauen?

Ass et iwwerhaapt en Argument, wéi den
Här Clement et gesot huet, wa mer eng Zuel
vun 8.000 an de Spëtzestonnen erreechen,
fir e Contournement ze bauen?

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV), corap-
porteur.- Dat ass eppes aneres.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Mir wësse jo awer, Här Clement -
an den Här Kaes, Äre Kolleeg, wäert dat
bestëmmt herno och nach bestätegen -,
datt et ëm d’Spëtzestonne geet. Dat ass jo
de Problem. Voilà! Hie bestätegt et.

Also, d’Fro ass, d’Argument, fir ze soen:
Wann an de Spëtzestonnen eng Strooss iw-
werlaascht ass, dat ass d’Argument, fir
d’Strooss auszebauen. Et kann net en Argu-
ment sinn, fir ze soen: Majo, do musse mer
emol eng Analys maachen, eng Etüd maa-
chen, eng Null-Plus-Variant - fir deen Term
emol erëm opzegräifen - envisagéieren a
kucken.

Hei ass awer eng Geleeënheet, fir an den
öffentlechen Transport ze investéieren, an-
statt datt mer fir d’éischt emol d’Stroossen
ausbauen, souwisou erëm Stau kréien an da
vläicht an enger zweeter Phas, wa mer end-
lech vläicht e bësse besser kapéiert hunn,
datt mer domadder weder der Mobilitéit
nach onse Finanzen nach onser Ëmweltpoli-
tik hëllefen, nach der Liewensqualitéit vun
onse Leit, déi hei wunnen an déi geplot
sinn, hëllefen, effektiv wëllen driwwer no-
denken, wéi mer kënnen an den öffentle-
chen Transport investéieren.

Ass et net elo un der Zäit fir emol iwwer
Plan-sectorielen, iwwer Organisatioun vun
onsem Land fir déi nächst Jorzéngten ze
kucken, wou eng Prioritéit muss gesat ginn
a wat da muss zréckgeschrauft ginn?

An deem Kontext, Här President, ass déi
Diskussioun d’lescht Joer gefouert ginn zu
deem heiten Exercice. Déi Diskussioun
féiert och de Minister vun den Travaux pu-
blics, notamment och an de Medien, iwwert
deen noutwendegen Ausbau vun der Met-
zer an der Areler Autobunn. Mir gesinn och
do eng Grozon, well mir natierlech Beden-
ken hunn iwwert deen Ausbau, well mir net
kënnen op viabel Etüden zréckgräifen, aus-
ser déi, datt d’Zuel vun den Autoen zouhëlt
an datt mer mussen alles verbreederen, fir
datt d’Autoen e bësse méi sécher virukom-
men. Wie seet ons, datt an e puer Joer d’Au-
toe méi séier do virukommen, mä net vläicht
méi an der Breet am Stau stinn?

Da wëll ech awer och nach derbäifügen, an
dat ass firwat mir dës Motioun wëllen an dës
Diskussioun hei eraféieren, datt mer éisch-
tens gären hätten d’Presentatioun an
d’Konklusioune vum Plan sectoriel «Trans-
ports», datt mer gären hätten, datt emol
Null-Variant-Etüde gemaach ginn zum Aus-
bau vun den Autobunnen op zweemol dräi
Bunnen an datt mer mussen ee fir allemol
d’Regierung opfuerderen als Regierung - an
net als eenzel Ministeren, als eenzel Minis-
tèren an eenzel Verwaltungen - ze denken.

An dorauser musse mer kucken, ob mer
wierklech eng Plus-value hunn, ob mer
wierklech herno besser ewechkommen, ob
mer souguer vläicht herno net méi Suen
ausginn, wa mer esou massiv an d’Verbree-
derung vun den Autobunnen investéieren,
ob dat eis net op anere Punkte vill méi deier
ze kaschte kënnt, wéi wa mer elo dat doten
emol suspendéieren an emol kucken, wéi
mer kënnen effizient an effikass an den öf-
fentlechen Transport investéieren.

Dozou wëll ech hei eng Motioun ofginn.

Motion 3

La Chambre des Députés, considérant

- que le débat sur le financement des
grands projets d’infrastructures réalisés par
I’État exige des membres de la Chambre
des Députés de prendre en considération
les exigences d’une mobilité à moyen et à
long terme en respectant également les en-
gagements passés dans d’autres domaines
tels que pour la protection du climat ou en-
core la qualité de I’air;

- que le bon fonctionnement de notre éco-
nomie exige le développement d’une mobi-
lité durable en respectant assez rapidement
la première phase du „modal split“ de
25/75, rapport qui devra évoluer considéra-
blement en faveur des transports en com-
mun dans les prochaines décennies;

- que le plan sectoriel «Transports» n’en est
toujours qu’au stade d’avant-projet et que
compte tenu de la complexité de ce dossier
il ne puisse pas être considéré comme base
légale pour la planification coordonnée de
la mobilité;

- que le Ministre des Travaux Publics a an-
noncé, en plus des projets routiers qui sont
actuellement présentés à la Chambre des
Députés, d’autres grands projets routiers
comme l’élargissement des autoroutes A3
et A6 à 2x3 voies;

- que les effets de ces projets d’élargisse-
ment d’autoroutes sur la mobilité et la qua-
lité de I’air de la région «Centre» ne
semblent pas avoir été analysés en détail;7700 www.chd. lu
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- qu’il est indispensable dans tout grands
projets d’infrastructures de comparer diffé-
rentes solutions de substitution dites va-
riantes 0+ (alternatives à développer dans
le domaine des transports publics et de la
mobilité douce);

invite le Gouvernement

- à suspendre les travaux en relation avec
la planification des projets pour l’élargisse-
ment des autoroutes A3 et A6 à 2x3 voies
au moins jusqu’à ce que le plan sectoriel
«Transports» ait été établi, discuté et arrêté
et que les variantes 0+ aient été analysées
en relation avec la mobilité et la qualité de
l’air de la région Centre.

(s.) Viviane Loschetter, Claude Adam, Fran-
çois Bausch, Félix Braz, Camille Gira, Jean
Huss.

Fir de Rescht, Här President, Dir Dammen
an Dir Hären, denken ech, datt dat, wat ech
elo hei gesot hunn, Argumenter genuch
sinn, fir dem Här Clement a menger Kom-
missioun ze erklären, firwat mir déi Motioun
vun der Travaux-publics-Kommissioun net
kënne matdroen a firwat mir ons och wäerte
bei där Motioun enthalen. A well mer jo awer
wëssen, datt am öffentlechen Transport e ri-
segen Nachholbedarf ass, mat oder ouni
Plan sectoriel «Transports», dat ass och
d’Ursaach firwat mir déi Efforten, déi ge-
maach ginn, fir d’Fonctionnement vum ak-
tuellen öffentlechen Transport sécherzeha-
len an déi Motioun vun der Commission des
Transports mat ënnerstëtzen.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Lo-
schetter. Dann huet den Här Mehlen
d’Wuert.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Mir sinn haut mat engem Dé-
bat a mat zwou Motioune befaasst, fir déi
grouss Projeten ze approuvéieren, déi d’Re-
gierung wëllt an d’Detailplanung huelen.
Ech wëll hei ënnersträichen, datt dat déi
Projete sinn, déi iwwer 7,5 Millioune wäerte
kaschten. Dat heescht, dat ass net de
ganze Programm, deen d’Regierung sech
virgeholl huet. Et sinn och grouss Projeten,
déi vläicht net grad 7,5 kaschten, mä duerfir
net noutwendegerweis dann hei zur
Sprooch kommen. Ech hunn net ganz vill
Zäit, duerfir wëll ech direkt op eenzel Saa-
chen agoen.

Dat eent ass de Prisong zu Suessem. Här
President, mir sinn der Meenung, datt et
eng Failliteerklärung vun der Politik - vun
dëser a vun deene viregte Regierungen -
ass, datt mer iwwerhaapt deen zweete Pri-
song musse bauen. Et ass d’Resultat vun
enger verfeeltener Jugend- an Drogepolitik
hei am Land.

Éischtens, d’Resultat vun enger verfeeltener
Schoulpolitik, déi all Joer eng Onmass Jon-
ker aus der Schoul erauskatapultéiert, ouni
datt se déi néideg Qualifikatioun hunn an
déi iwwert den Échec scolaire - net alleguer,
Gott sei Dank, mä deelweis - am Misär an
dann och herno eventuell an der Kriminali-
téit landen.

Zweetens, an der Drogepolitik, wou mer
scho laang verlaangen, datt Lëtzebuerg
misst nei an innovativ Weeër goen; dat
heescht - an do hätt ee mat engem Pilotpro-
jet am Heroin kënnen ufänken -, iwwer eng
medezinesch kontrolléiert Drogenabgab a
Begleedung vun deenen, déi ofhängeg
sinn, dem Drogemaart d’Waasser ofgrue-
wen, dem Drogenhandel d’Waasser ofgrue-
wen.

Mir wëssen, datt ronn d’Halschent vun
deene Leit, déi zu Schraasseg sëtzen, ier-
gendwéi mat der Drogeproblematik kon-
frontéiert sinn. Wa mer dat an der Vergaan-
genheet resolut ugaange wären, dann hätte
mer der wahrscheinlech wesentlech man-
ner do sëtzen.

Drëttens, an och dat ass e Skandal fir dat
räicht Land hei, dat ass, datt mer et net fäer-
deg bréngen, déijéineg, déi am Prisong sët-
zen, esou ze resozialiséieren, datt se net
méi réckfälleg ginn. Mir wëssen, datt mer
eng ganz héich Réckfallquot hunn. Och dat
erkläert, woufir datt de Prisong zu Schraas-
seg de Moment iwwerbeluecht ass.

Souwäit, wat d’Bâtiments publics ube-
laangt. Ech kann net op alles agoen.

Ech géif da gären zu de Stroossebauprojete
kommen. Et ass eng grouss Diskussioun,
awéiwäit datt den Individualverkéier nach
eng Zukunft huet. Ech wëll hei generell
soen, datt mir der Meenung sinn, datt den
Individualverkéier och weiderhin eng
grouss Zukunft wäert hunn.

Datt eis Autoen an Zukunft manner wäerte
verpeschten, dat ass net nëmmen e
Wonsch, mä dat ass eng Noutwendegkeet,

vu datt de Sprit ëmmer méi rar an ëmmer
méi deier gëtt, a vu datt och d’Automobils-
firme gezwonge ginn, mat neien Technolo-
gien ëmmer méi propper Autoen ze bauen.
Ech perséinlech - an ech mengen, och déi
meescht aus menger Fraktioun - gleewen
drun, datt iergendwann, souguer a relativ
kuerzer Zäit, eng ganz Partie Autoe mat
elektreschem Antrieb wäerte fonctionnéie-
ren. Esou datt dat Argument, datt mer d’Ëm-
welt géifen ze vill belaaschten a verpesch-
ten, menger Meenung no laangfristeg - an
hei schwätze mer jo vu laangfristeger Pla-
nung - net onbedéngt realistesch ass.

E Wuert zur Nordstrooss, wou elo dann
erëm e weidert Stéck soll ausgebaut ginn
op véier Spuren. Dat ass ze begréissen,
well ee weess, wéi geféierlech datt ganz be-
sonnesch zu Kolmer-Bierg do deen Iwwer-
gang ass. Et stellt sech an deem Zesum-
menhang natierlech d’Diskussioun, wéi ee
weiderfiert no Norden.

Mir sinn, Här President, Här Minister, abso-
lut der Meenung, datt den Norden déisel-
wecht Infrastrukturen, deeselwechten Ac-
cès zum Zentrum vum Land muss hunn, wéi
och déi aner Regiounen am Land. Den Oste
profitéiert vun enger Autobunn, déi gutt aus-
gebaut ass. De Süden huet ganz dense Ver-
kéiersinfrastrukturen, Stroosseninfrastruktu-
ren. Et kann net sinn, datt deen Deel vum
Land, dee vläicht e bësse manner dicht
bevölkert ass, mä deen awer amgaang ass,
sech bevölkerungsméisseg séier ze
entwéckelen, an där Bezéiung stiefmütter-
lech behandelt gëtt.

Allerdéngs muss een d’Fro hannendru stel-
len, Här President: Bréngt dat et da
leschtenenns, wa mer net gläichzäiteg eng
Partie aner Aufgabe léisen? Wa mer et
nëmme fäerdeg bréngen, datt d’Leit méi
séier vun Housen oder vun Ettelbréck erof
op Luerenzweiler oder an den Tunnel Grouft
kommen, fir dann do eng Stonn am Stau ze
stoen, dann hu mer natierlech net vill ge-
schafft.

❱❱❱ Une voix.- Dat ass richteg.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Dat anert
ass - an do si mir och dervun iwwerzeegt -,
datt een all deene Leit, déi regelméisseg
schaffe fueren oder an d’Schoule fueren,
eng optimal Verkéiersinfrastruktur op der
Schinn och am Norde muss ubidden. An
dozou gehéiert, datt d’Zich pünktlech, re-
gelméisseg kënne verkéieren.

Mir sinn och ganz kloer fir en uerdentlechen
Ausbau vun der Nordstreck. Et ass eigent-
lech onbegräiflech, datt d’Leit virun 150
Joer a mat deene Moyenen, déi se haten,
déi Streck an Zäit vun zwee, dräi Joer ge-
baut haten, an datt mir eis haut - ech erken-
nen un, bei lafendem Betrib ass esou en
Ausbau méi schwéier wéi wann näischt an
där Bezéiung besteet, mä - mat deenen
technesche Mëttelen, déi mer hunn, esou
schwéierdoen, fir deen Ausbau esou ze
maachen, wéi en am Fong geholl sollt sinn.

Eng Viraussetzung ass, an den Här Schaaf
hat et ugeschnidden, datt mer bei all dee-
nen Arrêten op där Streck och Parkméig-
lechkeete genuch hunn, fir de Leit et liicht
ze maachen, fir eng kuerz Streck ze fuere
mat hirem Auto bis do wou se den Zuch
kënnen huelen, an datt och d’Frequenz vun
den Zich héich genuch ass, datt se net ze
vill Zäit verléieren, wa se dann eventuell op
den Zuch musse waarden.

Ech hu vum Stau geschwat, an deem déi
Leit stinn, wann déi Autobunn eng Kéier
fäerdeg ass - Här Minister, mir hoffe jo, datt
mer se eng Kéier fäerdeg hunn - bis op de
Kierchbierg. A wat passéiert dann?

An dobäi kommen ech op déi Projeten, déi
haut net diskutéiert ginn, wou mir awer der
Meenung sinn, datt et eng Prioritéit misst
sinn: dee Fläschenhals uewen am Accès
vum Kierchbierg vun der Tréierer Autobunn,
wou een erafiert, fir op de Kierchbierg ze
kommen, wou muttwëllegerweis e Fläschen-
hals konstruéiert ginn ass a Form vun en-
gem Kreesverkéier, duerch deen alleguer
déi, déi vun Oste kommen a spéiderhin déi
vun Norde kommen, sech mussen der-
duerchquälen; wat guer net misst si fir déi,
déi riichtduerch fueren. Wann een déi Un-
terführung ënnert dem Rond-point erduerch
jeeweils zweespureg gebaut hätt, da wär et
nëmmen hallef esou schlëmm wéi et elo
ass.

Et gëtt an Zukunft, wann dat doten ass, mir
hu jo schonn dacks driwwer geschwat, esou
schlëmm, datt dee Verkéier net méi ze
meeschteren ass. Duerfir, Här Minister, wier
et dréngend néideg, datt dee Projet och hei-
hinner géif kommen, fir dee Fläschenhals do
ze eliminéieren.

Well - an doriwwer si mer eis eens - egal wéi
eng Entwécklung de Kierchbierg wäert hue-
len, mir bréngen et net fäerdeg, den öffent-
lechen Transport, déi ominéis Eisebunns-

streck vun Hamm erop iwwert de Findel an
dann erëm d’Kéier erof op de Kierchbierg -
mat där mir net d’accord sinn, well mer eng
besser Solutioun gesinn - zur Zäit fäerdeg
ze hunn, fir déi Leit, déi och nach bereet wä-
ren, fir mam Zuch dohinner ze fueren, iw-
werhaapt dann dohin ze kréien. Et gëtt keng
Solutioun. Well mer esou ënner Zäitdrock
stinn, muss dat do aus der Welt geschafe
ginn. Dat ass mat näischt ze justifiéieren.

Eppes aneschters ass de Réckbau vun der
aler Kierchbierger Autobunn, deen och
muttwëlles gemaach ginn ass. Et war ur-
sprünglech geplangt, iwwert dee Wee
d’Verbindung eriwwer op d’Areler Autobunn
ze maachen. Dat war menger Meenung no
eng gutt Solutioun, well se net allze deier
kascht huet a well se realisabel gewiescht
wär. Elo schwätze mer dervu fir d’Westtan-
gente - an dat ass och eng Demande vun
eiser Säit - dach awer fäerdeg ze maachen,
fir op der Ostsäit d’ganz Infrastrukturen e
bëssen ze entlaaschten.

E weidere Projet, dee mir géife begréissen,
wann en endlech géif an Ugrëff geholl ginn,
ass dee vum Contournement vun Iechter-
nach. Här President, dat freet Iech sécher
ganz besonnesch. Et ass schonn 30 Joer,
wou doriwwer geschwat gëtt a wou elo mat
ganz klenge Schrëtt op der fréierer Charlys
Trace dëst Joer dräi Millioune virgesi sinn,
fir do den Ausbau ze maachen. Mir wëssen
alleguer, datt dat Fléckaarbecht ass.

Nodeem datt mer eng grousszügeg Léi-
sung fir Jonglënster fonnt hunn, nodeem
datt d’Regierung plangt, och eng grousszü-
geg an net bëlleg Léisung fir Ettelbréck vir-
zegesinn op Feelen eriwwer, wär et wierk-
lech un der Zäit, datt fir Iechternach eng se-
riö Planung géif gemaach ginn, qui tient la
route, wou een och wierklech gesäit, datt et
zu enger uerdentlecher Entlaaschtung
kënnt.

Här President, mir bleift net méi vill, fir iw-
wert d’Eisebunn generell ze schwätzen. Mir
droen déi Projeten alleguer mat. Mir si fir
den öffentlechen Transport. Mir si fir eng
modern, leeschtungsfäeg Eisebunn. Mä dat
kann nëmme fonctionnéieren, wann do, wou
d’Eisebunn zesummeleeft, do, wou dee
gréisste Verkéier zesummekënnt hei um Ter-
rain vun der Stad Lëtzebuerg, déi richteg
Solutioun fonnt gëtt. Dat kann den Tram net
sinn. Den Tram ass en noutbehollefen Er-
satz fir déi vill Bussen, déi lafen, awer e
bréngt keng Plus-value.

D’Plus-value - a mir ginn net fäerdeg als
Partei, als ADR, dat hei ze soen - kann nëm-
men dra leien, datt mer den Zuch ënnert der
Stad erduerch lafe loosse mat verschiddene
Garen, déi mer do ariichten, datt een d’Leit,
déi vun Norden, vu Süden, vu Westen a vun
Osten an d’Stad wëlle kommen an erëm
heemfueren, direkt esou wäit wéi méiglech
op d’Plaz bréngt, ouni datt se mussen iw-
wert d’Gare op en Tram goen, deen et da
leschtenenns dach net bréngt, an do erëm
de Problem just verlageren.

Här President, ech gesinn, meng Riedezäit
ass ofgelaf. Ech hätt nach vill ze soen. Trotz
allem wäerte mir déi zwou Motioune
matstëmmen, mä mir mellen hei, wéi gesot,
Diskussiounsbedarf u fir Projeten, déi drén-
gend musse gemaach ginn, wann dat heite
soll e Sënn hunn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Den nächste Riedner ass den Här Ali Kaes.

❱❱❱ M. Ali Kaes (CSV).- Här President, Dir
Häre Ministeren, Kolleeginnen a Kolleegen,
fir d’éischt erlaabt mer och deenen zwee
Rapporteure villmools Merci ze soe fir déi
detailléiert Presentatioun vun deenen zwee
Dossieren, wou a sech all déi grouss Infra-
strukturen, déi sollen an där nächster Zäit
konkretiséiert, geplangt an ëmgesat ginn,
dran zréckbehale sinn.

Ech wëll och an deem Sënn der Regierung
an notamment deenen zwee zoustännege
Ministere félicitéiere fir all dat, wat se,
zousätzlech zu deem, wat schonn alles an
deene leschte Jore virgedroe respektiv
zréckbehale ginn ass fir ëmzesetzen a wat
och an Zukunft nach wäert presentéiert
ginn, zustane bruecht hunn.

Erlaabt mir spezifesch iwwert den Norden
ze schwätzen an iwwer alles dat, wat am
Norden a puncto Travaux publics geschitt
respektiv och scho geschitt ass.

Ech wëll fir d’éischt soen, datt an där Legis-
laturperiod hei ënnert dem Minister Claude
Wiseler am Beräich vun de Schoule ganz
villes am Norde sech gedoen huet.

Réiden huet e ganz flotte Lycée kritt, wou-
vunner ee sech bei der Aweiung konnt iw-
werzeegen a vun deem senger Effikassitéit
ee sech och konnt iwwerzeegen. Dann ass
et esou, datt an engem enorm schnellen
Tempo zu Dikrech e provisoresche Lycée

technique gebaut ginn ass, fir kënnen och
eng ronn 600 Schüler opzehuelen. Do der-
niewent gëtt Wolz weider ausgebaut, mat
deene Schwieregkeeten, déi mer kennen,
well gläichzäiteg Schoul an deem Gebai ge-
hale gëtt. Beim Lycée technique vun Ettel-
bréck ass amgaang geplangt ze ginn, fir
eng Rei Verbesserungen an deem Lycée ze
realiséieren. Doriwwer eraus ass awer och
virun allem endlech e Site fonnt gi fir d’Aker-
bauschoul, an et ass eng Décisioun geholl
ginn, fir datt Clierf e Lycée kritt. Alles dat ass
ganz vill.

Et bleift awer och nach ze erwähnen, datt
bei der Hotelschoul eng ganz Rei vu Proble-
mer de Moment nach sinn, mä datt och do
den zoustännege Minister amgaang ass ze
kucken, fir Solutioune mat senge Leit ze-
summen ze fannen, fir och déi Boboe vun
dësem Lycée ze behiewen.

Ech mengen, dat ass ganz vill. An ech kann
nëmmen dem Minister félicitéiere fir alles
dat, wat en dach awer an där Legislaturpe-
riod a Bewegung bruecht huet a puncto
Schoulen am Norden.

Doriwwer eraus gëtt et natierlech - an ech
mengen, jiddferee weess et - mäi ganz spe-
ziellen Dada. An dee speziellen Dada ass
d’N7.

❱❱❱ Une voix.- Ah jo!

❱❱❱ M. Ali Kaes (CSV).- Ech wëll drun
erënneren, datt ech de 14. Juli 2005 bei Ge-
leeënheet vum Projet de loi 5477, vun deem
ech Rapporteur war - wou et drëm gaang
ass, eng drëtt Spur an de steigenden Tun-
nel Grouft ze maachen, mat engem zousätz-
leche Säitentunnel, wat d’Sécherheet ube-
laangt, mat enger ganzer Rei aneren een-
zelnen Elementer op där sougenannter
Nordstrooss, op där sougenannter A7 -,
uschléissend op déi Problematik tëschent
dem Kreesverkéier oder dem Krees Fridhaff
an dem Ufank vun der A7, nämlech ganz
besonnesch och ronderëm Schieren op-
mierksam gemaach hunn.

Ech hunn deemools gesot, datt et zwar im-
mens gutt ass, datt mer déi A7 esou sécher
maachen, d’Tunnele ganz sécher maachen,
mä datt vläicht awer eng ganz Rei Leit aus
dem Norden net bis dohinner kommen, well
se - dat kann een alles noliesen - um
Contournement Schieren an deem Doudes-
kanal, wéi ech en nach ëmmer nennen,
esou wéi en haut ass, dann en Accident, jo
souguer e schwéieren Accident hunn.

Ech hunn deemools och gesot, datt een am
Kader vun der Entwécklung vun der Nord-
stad misst ganz kloer mindestens emol an
enger éischter Phas bis op de Rond-point
Fridhaff d’Véierspuregkeet realiséieren. Dat
wier fir d’zukünfteg Entwécklung vun der
Nordstad vu ganz grousser Wichtegkeet.

Deemools, Här Minister, waart Der net esou
begeeschtert iwwer meng Ausso hei - och
dat kann ee noliesen -, mä ech muss awer
soen, Dir hutt ganz schnell iwwert déi do
Suggestiounen nogeduecht. An ech si ganz
frou, datt mer haut déi Suggestioune vun
deemools als Projeten um Pabeier hunn, déi
an der Zukunft solle realiséiert ginn. Näm-
lech virun allem de Contournement vu
Schieren, dat Ganzt a méi Phasen, mä an
enger zweeter, drëtter Phas dann awer och
d’Véierspuregkeet bis op de Fridhaff.

Mäi Kolleeg, de Jean-Paul Schaaf, huet
ugeschnidden, wou elo nach eng ganz Rei
Problemer sinn, an huet hei déi Problemer
presentéiert. Ech wëll net nach eng Kéier
dorop agoen. Mä wa mer dann nach
d’Ubannung vun engem Contournement Et-
telbréck - well déi Ettelbrécker brauchen on-
bedéngt e Contournement vu Feelen un -
emol realiséiert hunn, dann hu mer sécher
scho verkéierstechnesch a sécherheets-
technesch esou munches ronderëm d’Nord-
stad realiséiert.

Här Minister, Dir Dammen an Dir Hären, da
si mer beim Rond-point Fridhaff.

Ech erzielen Iech näischt Neies, wann ech
soen, datt et fir mech a fir déi meescht Leit,
déi un där N7 leien, keng Alternativ zum
Ausbau vun enger véierspureger Strooss
gëtt, déi bis op Wämperhaart geet respektiv
bis dohin, wou eng Kéier ganz sécher eis
belsch Noperen, déi amgaang sinn ze plan-
gen, op hirer Säit eppes maachen, fir déi
katastrophal Situatioun, déi op hirer Säit be-
steet, ze behiewen, an och do eng propper
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Ubannung ze maache bis un d’Autobunn,
déi op Léck féiert. An dat ass eng Ursaach,
firwat mer en Ausbau vun där N7 op véier
Spure brauchen.

Déi zweet Ursaach ass ganz einfach d’Sé-
cherheet op där N7, déi, mat där ëmmer
wiesselnder Prioritéit fir kënnen ze iwwer-
huelen, eng ganz Rei Geforen huet mat all
deene Situatiounen, wou ee queesch iwwert
déi Strooss muss fueren, fir sech an de Ver-
kéier anzereien. Alles dat entsprécht net
méi deem Verkéiersopkommes, wat haut do
ass.

Et muss een nëmme kucken, wéi vill de
Verkéier zougeholl huet an deene leschte
Joren. Ech wëll nëmme just hei rappeléie-
ren, datt vun 2000 bis 2007 ronderëm
Hengescht de Verkéier ëm 40% zougeholl
huet a siwe Joer - vill méi séier wéi een dat
IVL-méisseg geschat hat. Ronderëm Hou-
sen huet en nach méi wéi 40% zougeholl,
an dat dote wäert sech an deenen nächste
Jore weiderentwéckelen.

Et ass also ganz kloer esou, datt een ein-
fach muss eng global Léisung haut plan-
gen, fir se an deenen nächste Joren an där
Form kënnen ëmzesetzen.

Ech wëll dann awer net nëmmen hei
d’Sécherheet an den zousätzleche Verkéier,
deen an den nächste Joren op där Strooss
wäert opkommen, erwähnen, mä ech wëll
och ganz einfach soen - an et ass vun en-
gem vun de Virriedner scho gesot ginn -:
Den Norden huet Recht op déiselwecht In-
frastrukture wéi aner Regiounen. Den Nor-
den huet och Recht op en normalen Déve-
loppement. An ouni adequat Transportin-
frastrukture geet dat net.

Selbstverständlech ginn ech der Madame
Loschetter absolut Recht, datt mer och
zousätzlech an den öffentlechen Transport
investéieren mussen, mä dodrop kommen
ech nach.

Ech kann nëmmen dat ënnersträichen, wat
de Jean-Paul Schaaf gesot huet an och
anerer, vun der Zweegleisegkeet vun der
Nordstreck, mä dozou gehéiert ganz ein-
fach och, datt mer eis Stroossen deement-
spriechend développéieren, datt se sécher
sinn, datt se effikass an zukunftsorientéiert
sinn. Mir wäerten net manner, mä méi Indivi-
dualverkéier kréien.

Wann ech dann déi zwee Projeten, déi ron-
derëm Housen, d’Ëmgehungsstrooss Hou-
sen an d’Ëmgehungsstrooss Hengescht ku-
cken, selbstverständlech si mer do uewe
ganz frou, datt dat geschitt. Mä et muss ee
sech och ganz kloer d’Fro stellen, ob et net
dach awer méi sënnvoll wier, wa mer
d’Baggere schonn dohinner huelen - ech
wëll just nach eng Kéier rappeléieren, datt
dat eent 2.800 Meter, an dat anert 1.800
Meter sinn -, datt mer dann higinn an dat
Stéck, wat tëschent deenen zwee Contour-
nementer läit, direkt mat aménagéieren, an
datt mer dann u sech e Stéck vu ronn 14 km
schonn direkt fäerdeg stellen. Et gëtt sécher
laangfristeg méi bëlleg an et ass och sécher
méi effikass, wa mer géife vu virun Housen
bis hanner Hengescht direkt eppes Ganzes
maachen. Dann hätte mer dat Stéck scho
fäerdeg.

Wa mer da gläichzäiteg, wéi ech virdru ge-
sot hunn, dat, wat elo an de Pabeieren dra-
steet, bis op de Rond-point Fridhaff no ënne
fäerdeg hätten, an dann, an enger nächster
Phas, dat Stéck do dertëschent, da kréiche
mer mëttelfristeg effektiv dat lescht Stéck no
uewe bis op d’Grenz fäerdeg a mer kréi-
chen eng Strooss, déi mer brauche fir den
Norden, well dat do ganz einfach d’Oder
ass, fir den Norden zumindest op där gan-
zer Säit ze développéieren.

Ech ginn net midd dat ze soen, an ech wëll
och hei drun erënneren, datt den 28. Juli 13
Schäfferéit - an den Här Minister war séier
iwwerrascht, wéi esou vill Leit a sengem Sall
souzen - mat enger ganz grousser Vehe-
menz - zwar ganz konstruktiv a fein, esou
wéi mer dann eben am Norde sinn - dem
Här Minister ënnerbreet hunn, datt déi 13
Gemengen, déi do concernéiert sinn, sech
net wäerte ginn, ech soen dat emol esou,
bis mer endlech dat Zil do erreecht hunn.
Dat ass ganz kloer, an et wier, wann ech dat
hei net géif erwähnen, net korrekt vis-à-vis
vun all deene Kolleegen aus deene ver-
schiddene Schäfferéit.

Trotzdeem wëll ech ganz kloer Merci soe fir
alles dat, wat elo scho geschitt, a wann Dir,
Här Minister, gradesou schnell an déi rich-
teg Richtung reagéiert, wéi Dir dat an deene
leschten dräi Joer gemaach hutt, mengen
ech, wäert do kee Problem méi sinn, an da
wäerte mer relativ schnell déi N7 op véier
Spuren ausgebaut hunn. Et sief, an dat ass
dann en anere Problem, et géif bei esou en-
gem Projet wéi deem do, dee jo natierlech
och ee bestëmmten Impakt op eis Natur
huet, gradesou vill Problemer ginn, wéi et
de Moment Problemer gi fir d’CRen op déi
normal Situatioun ze bréngen, esou wéi den
Transportminister se brauch, wann hien
zousätzlech Bussen asetzt, fir zousätzle-
chen öffentlechen Transport ze realiséieren.

Ech kann Iech nëmme fir alles félicitéieren,
Här Lux, wat Dir am öffentlechen Transport
gemaach hutt. Wann den Transportminister
awer zousätzlech Busse fuere léisst - an dat
geschitt op Stroossen, wou e Bus an en
Auto emol net laanschtenee kommen - a
vergësst mam Ëmweltminister ze schwät-
zen, fir sécherzestellen, datt d’Strooss och
déi néideg Breet huet, datt och zwee Busse
laanschtenee kommen, an dann all méig-
lech Argumenter an d’Feld gefouert ginn,
virun allem d’Argument vun der „Beauté du
paysage“ - dat schéngt eng fantastesch Ex-
pressioun ze sinn, ënnert där een am Nor-
den alles soll op besser Geessepied loos-
sen -, dann deet et mer leed, well dat dee
falsche Wee ass.

Duerfir, Här Lux, wier ech ganz frou, wann
Dir et géift fäerdeg bréngen, an Zukunft an
deem anere Ministère, fir deen Dir zoustän-
neg sidd, déiselwecht Effikassitéit eranze-
kréien, wéi dat am Transportministère de
Fall ass. Dat géif eis alleguerten hëllefen, an
ech kéint mer souguer virstellen, datt et och
an de Verwaltunge vun Ärem Noper eng Rei
Saache géif vereinfachen. An deem Sënn
wollt ech zum Schluss kommen.

❱❱❱ M. le Président.- Här Klein, wollt Dir
eng Fro un den Här Kaes riichten?

❱❱❱ M. Jean-Pierre Klein (LSAP).- Ech
hunn dem Här Kaes mat Interessi noge-
lauschtert iwwert den Asaz fir den öffentle-
chen Transport am Norden. Wéi steet et da
mat der Eisebunnsverbindung tëschent Et-
telbréck an Dikrech?

❱❱❱ M. Ali Kaes (CSV).- Majo, Här Klein,
et ass ganz einfach. Den Här Lux huet viru
kuerzem nach gesot, bei Geleeënheet vum
Kongress vum Syprolux, datt de Moment
emol déi Streck an där Form géif bestoe
bleiwen. Ech wëll Iech do ganz einfach
meng perséinlech Meenung soen, Här
Klein. Et wier fir mech en absolut falscht
Signal, wann een, an engem Moment, wou
mer nei Schinne wëlle leeën, géif bestoend
Schinnen ofbauen. Dat wëll ech ganz kloer
dozou soen, a méi wëll ech net dozou soen.
Ech hoffen, datt dat eng Äntwert op Är Fro
ass.

Ech kann Iech nëmme just nach eng Kéier
villmools Merci fir d’Nolauschtere soen, an
nach eng Kéier dem Här Minister Lux un
d’Häerz leeën, datt hie vläicht a sengem
Ëmweltministère kuckt, datt dee wierklech e
bësse méi effikass gëtt, well ech kann Iech
soen, datt et esou munch Gemenge ginn,
déi schwéier sauer sinn. Dir konnt viru kuer-
zem an der Zeitung liesen, an dat wollt ech
hei nach soen, datt déi Gemeng am Nor-
den, wou Dir jo dach awer e wéineg Atta-
chen dozou hutt, nämlech d’Gemeng Ël-
wen, och déi Onzefriddenheet am Gemen-
gerot zum Ausdrock bruecht huet. Ech kann
Iech och soen, datt vill aner Gemengen déi-
selwecht Onzefriddenheet hunn, an datt et
wierklech wichteg wier, wann eppes an där
doter Richtung am positive Sënn géif ge-
schéien. Dat gesot, ginn ech d’Zoustëm-
mung zur Motioun fir d’Infrastrukturen, déi
an de Beräich vun den Travaux publics fa-
len.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Wéi ass
et da mat dem zweespuregen Ausbau vun...

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Kaes.
Dee leschten ageschriwwene Riedner ass
den Här Bettel.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, ech wollt
just op ee spezifesche Punkt agoen, an dat
ass de Bau vun enger Maison d’arrêt zu
Suessem. Et ass elo Zäit, dass zu Lëtze-
buerg verstane gëtt, dass Schraasseg net
en Dépotoire ass fir alles, vun deem mer net
wëssen, wou mer sollen domadder higoen.

Et gëtt endlech fir d’Kanner eng Struktur ge-
baut - gëtt gebaut, et ass jo nach net fäer-
deg -, et gëtt e Centre fir déi Réfugiéen, déi
déboutéiert gi sinn, gebaut. Mir hunn haut
awer nach ëmmer zu Schraasseg vun allem,
och Détenus préventifs a Condamnéierter,

dat heescht, dass alles zesummen ass, an
dat ass net gutt. Am Ausland sinn och
selbstverständlech d’Maison d’arrêt an de
Prisong getrennt, an et soll een d’Leit net
zesummesetzen. Deen een ass jo nach ëm-
mer présuméiert innocent ze sinn, vis-à-vis
vun deem aneren, deen eng Strof kritt huet.

Här President, et kann ee sech awer virstel-
len, mat där Plaz, déi elo an deem heiten
Text zu Suessem ausgesicht ginn ass, dass
intensiv muss virum Bau gekuckt ginn, ze-
summe mat den Organisations judiciaires,
fir dat ze organiséieren. Dir wësst, dass
d’Geriichter ëm néng Auer ufänken - a 
vu Suessem bis an d’Stad dauert et ganz
laang -, dat heescht, wa Stauen do sinn.

An déi zweet Saach ass virun allem, Dir ge-
sitt et jo och regelméisseg hei an der Stad,
wa geféierlech Détenuen transportéiert
ginn, dass do d’USP mat fënnef Autoe
kënnt, mat Helikopter. Ech froe mech, wéi
dat op der Autobunn geet, wann déi moies
zou ass. Ech weess net, ob et da riets
laanscht geet, mä do sinn d’Autoen ze
breet, dat heescht, du point de vue Organi-
satioun wëll ech net wëssen, wéi dat gebaut
gëtt. Da gëtt mer vläicht eng Kéier gesot,
dass d’Autobunn muss vergréissert ginn.
Ech stelle mer just déi technesch Fro, wéi
dat soll goe mat Suessem.

❱❱❱ M. le Président.- D’Zäit ass eriwwer.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Presi-
dent, déi Fro, déi ee sech dann awer kéint
stellen - ech weess, dass den Här Wiseler
net dofir responsabel ass, mä ech hat et
schonn e puermol soulevéiert, och wann
ech net vum Bezierk Süde sinn -, ass déi no
der Opportunitéit vun engem Bezierksge-
riicht zu Esch. Mir hu schonn e puermol ge-
frot - an dat soll een net vergiessen, och wa
mer hei elo beim Bau vun engem Prisong zu
Suessem sinn -, ob zu Esch net och sollt e
Bezierksgeriicht sinn. Et gëtt eent zu Di-
krech, et gëtt eent an der Stad, mir hunn dat
scho gesot, a mir insistéieren nach eng
Kéier, dass dës Regierung déi Iddi eng
Kéier sollt an d’Weeër leeden.

Merci, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Bettel.
Dann huet d’Regierung d’Wuert, den Här
Bauteminister.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- Merci, Här President. Ech
hunn u sech zu deenen Ausféierungen, déi
den Här Clement gemaach huet, fir déi Pro-
jete vun den Travaux publics ze explizéie-
ren, net vill ze soen. Dat war komplett. Dat
war genau dat, wat ech och gesot hätt,
wann ech se ze présentéiere gehat hätt.

Zu deene Froen an zu deenen Aussoe vun
deenen eenzelne Fraktiounen e puer Punk-
ten, wou ech wëll Stellung huelen. Den Här
Etgen huet mer jo eppes reprochéiert, an-
deem hien déi Prozedur, déi mer hei age-
schloen hunn, awer gutt fonnt huet. Och ech
fanne se am Nachhinein ëmmer besser,
wann ech kucken, wéi mer kënnen domad-
der schaffen a wéi eis Relatioune mat der
Chamber doduerch op en Niveau komm
sinn, deen extrem sachlech ass, sou datt
ech de Kommissiounen, souwuel där vun
den Travaux publics wéi och där vun der
Exécution budgétaire, villmools Merci soe fir
déi Aart a Weis, wéi mer kënnen zesumme-
schaffen.

Den Här Etgen huet mer awer als Reproche
gemaach, datt et net soll eng Wonschlëscht
ginn, wou een am Fong nëmmen ausdréckt,
wat ee gär hätt, mä datt et soll eng Lëscht
ginn, déi an d’Realitéit ëmgesat gëtt.

Ech muss soen, mir hunn niewent der Pro-
zedur, datt mer hei eng Kéier au préalable
iwwert d’Projete schwätzen, gesot, datt mer
an der Planifikatioun, déi mer maache vun
deenen eenzelne Projeten, wesentlech méi
wäit géife fuere wéi soss, wesentlech méi
wäit wéi den APS, den Avant-projet som-
maire, mä eng Phas vun engem Avant-pro-
jet définitif géife plangen, fir datt mer duerno
och iwwert dee finanzielle Volume besser
gesinn an och méi sécher plange kënnen.

Dat heescht awer, datt mer mateneen och
ofgemaach hunn, datt déi Planifikatiouns-
phas méi laang Zäit brauch, fir fäerdeg ze
ginn, an datt et evident ass, datt déi Zäit, déi
vergeet, ier erëm e Projet an d’Chamber
kënnt, vläicht e wéineg méi laang ass wéi
virdrun. Dat heescht awer och, datt, wa mer
bis an der Chamber waren, d’Programma-
tioun an de Bau selwer kënne méi schnell a
méi sécher gemaach ginn.

Et ass also eppes Komplettes un där Proze-
dur. Dat heescht, datt Dir vläicht vu ver-
schiddene Projeten dann een, zwee Joer
näischt méi héiert, bis mer mat engem APD
fäerdeg hei kënnen an d’Chamber kommen.
Mä ech kann Iech soen, op deene Projeten,
déi mer Iech an deene leschten zwee Joer
virgestallt hunn, gëtt geschafft, an do si mer

mat enger ganzer Rei Projete geschwë
prett, fir kënnen heihinner ze kommen. Dat
war déi éischt Remarque.

Da krute mer och vun der Prozedur - ech
huelen déi Saache vir - gesot, hei géife mer
eng Rei Puzzlestécker virstellen, mä d’Ge-
samtbild géif feelen. Wann een déi Lëscht,
wéi mer se elo hei virschloen, kuckt, da
kann een effektiv déi Impressioun kréien,
datt dat Puzzlestécker sinn. Mä wann een e
Puzzle zesummebaut, dann existéiert en
awer ganz. Deen ass u sech zäitverschoben
an deenen eenzelne Realisatiounsaarbech-
ten.

Mä wéi Der d’nächst Woch wäert och gesi
respektiv wéi Der et och schonn am IVL ge-
sinn hutt, sinn déi verschidde Puzzlestécker
eenzel zesummepassend a bilden dann, wa
se alleguer gebaut sinn, och e kohärenten
Ensembel. Just datt mer se net kënnen all
zesumme maachen. A mer kënne se net all
zesumme maachen, well mer aus finanzielle
Grënn a well mer aus technesche Grënn a
well mer aus Organisatiounsgrënn vun ei-
sen Administratiounen a well mer aus eko-
nomesche Grënn nun net alles zesumme
packen.

Et ass sécher e kohärent Bild do. Et ass sé-
cher en Ensemble vu Planifikatioun do. Dat,
wat mer hei maachen, dat ass, all eenzel
Stéck dozouzefügen.

Da sot Der, Dir hätt gär eng Prioritéitelëscht.
Dat kann ech am Fong och deelen. Mir
maachen och a priori déi Projeten, déi vun
dem Besoin, der Urgence hier déi sinn, déi
am wichtegste schéngen.

Den Travaux-publics-Ministère - dat hunn
ech ganz schnell geléiert, wéi ech dohinner-
komm sinn - ass een, deen extrem der Rea-
litéit muss sech fügen an ugepasst sinn. Elo
kënnt et awer heiansdo bei Projete vir, datt
mer bei engem méi schnell virukommen,
well mer Terrainen hunn, well mer d’Proze-
duren anescht kréien, well mer d’Kompen-
satiounsmoossnamen anescht méi schnell
kënne maachen, sou datt mer niewent där
logescher Prioriséierung, déi mer maachen,
och eis der Realitéit mussen upassen, fir
mat de Projete ganz einfach weiderzekom-
men.

Ee vun deene grousse Punkten, déi hei uge-
schwat gi si vu ville Riedner, an zulescht
vum Här Kaes - et ass net fir d’éischt, wou
ech hien héieren iwwert dee Projet schwät-
zen -, ass déi ganz Problematik vun der N7.

Dir wësst jo, datt mer do an e puer Punkte
fueren. Dat Éischt, wat elo net gesot ginn
ass, dat ass, datt mer e Sécuritéitsaudit iw-
wert d’N7 gemaach hunn.

Mäin éischte Problem op der N7 a momen-
tan dee prioritäre Problem op der N7, dat
ass, datt mer eng ganz Rei Accidenter do
hunn, datt mer ze vill Accidenter hunn, datt
mer ze vill Blesséierter hunn, an datt mer
och eng ganz Rei Leit hunn, déi hiert Liewe
schonn do gelooss hunn, an datt mer do
mussen urgent Moossnamen huelen.

Mir hunn also eng Rei Moossnamen do vir-
geschloen. Dat si baulech Moossnamen,
dat sinn technesch Moossnamen, dat si
Beschëlderungsmoossnamen, dat si Be-
liichtungsmoossnamen, dat si Moossna-
men, wou mer d’Vitesse op verschiddene
Plazen erofsetzen. All déi Moossname gi re-
lativ schnell a kuerzfristeg ëmgesat, well dat
elo emol Prioritéit ass. Punkt Nummer 1.

Punkt Nummer 2, dat ass déi Fro vun dem
Ausbau, dee mer brauchen. Do soen ech
kloer, wat mer elo an där nächster Zäit, an
deenen nächste Jore brauchen: Well mer an
dem Kader vun der Nordstad jo awer mat all
deenen Entwécklungen, déi mer iwwert
d’Landesplanung do virgesinn, e grousst
Potenzial der Nordstad zouschreiwen, fir iw-
wert déi nächst Joren ze kréien, ass et evi-
dent, datt mer bis op de Fridhaff mussen
där Strooss eng Struktur ginn, déi deenen
Zukunftspotenzialitéite gerecht gëtt an déi
dann och deene Sécherheetskritären ent-
sprécht, déi mer brauchen.

Mir hunn effektiv eng Rei Sécherheetspro-
blemer op der Streck tëschent Colmar-Bierg
an Ettelbréck respektiv duerno bis op de
Fridhaff, an deene musse mer Rechnung
droen. Dat sinn och déi zwee Grënn - éisch-
tens d’Sécherheet an dann zweetens d’Zu-
kunftscapacitéiten -, fir de Verkéier ron-
derëm d’Nordstad an de Grëff ze kréien.

Mir haten d’lescht Joer an där Diskussioun,
déi mer op därselwechter Plaz hei gefouert
hunn, jo de Projet vum Südcontournement
vun Ettelbréck erop bis op Feelen och sou-
guer um Ordre du jour, fir iwwert d’Planifika-
tioun do ze fueren. Do si mer och amgaang
ze plangen. Do stelle sech awer nach eng
Rei Froen. An dat kritt Der d’nächst Woch an
dem Plan sectoriel «Transports» och mat,
deen zesumme mam Plan sectoriel
«Grands ensembles paysagers» virgestallt
gëtt.7722 www.chd. lu
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Do stelle sech eng Rei Froen, wéi mer déi
do Problematike sollen och am Kader vun
der Ëmwelt ëmgoen, wéi mer kënnen uer-
dentlech, korrekt, virsiichteg domadder ëm-
goen, wat ka sinn a wat net ka sinn. Déi Froe
stelle sech, déi Froe mussen och geléist
ginn, déi musse korrekt geléist ginn, wa mer
wëlle weiderkommen.

Da komme mer zum Rescht vun der N7. Do
ass et fir mech och kloer, datt zu Hengescht
an Housen momentan, esou wéi et elo ass,
e Problem ass, well de Verkéier do matzen
duerch d’Duerf oder duerch d’Gemeng
féiert, an dat an där Transportachs, déi awer
déi N7 ass, wat eng Zentralachs fir den Nor-
den ass, problematesch ass.

Duerfir déi hei zwou Propositiounen, fir déi
Contournementer do ze maachen, déi aus
Sécherheetsgrënn alt erëm eng Kéier wich-
teg sinn, mä déi eis awer och Zäit gewanne
loossen op där doter Achs. Duerfir mengen
ech, datt se sech justifiéieren.

Dir hutt an der Diskussioun gesot, ech wär
iwwerrascht gewiescht, datt esou vill Leit
bei mech an de Büro komm wären, fir iwwert
d’N7 ze schwätzen, an datt dat och an en-
gem erëm relativ dringlechen Toun virge-
droe ginn ass.

Dir waart de Wortführer, den Toun war grad-
esou dringlech, wéi en haut war. Dat won-
nert jo dann och keen, Här Kaes.

Mä do soen ech nach eng Kéier datsel-
wecht haut wéi dat, wat ech déi Zäit gesot
hunn. Et ass fir mech kloer, datt haut, haut
wou mer dostinn, mat deem Verkéier, deen
op der N7 ass, wat tëschent 8.000 an
heiansdo 12.000 Autoen op verschiddene
Plaze sinn, e véierspuregen Ausbau sech
net justifiéiert. Haut net justifiéiert!

Dat seet awer näischt aus iwwert d’Poten-
zialitéiten, déi et an der Zukunft wäert ginn.
Haut justifiéiert et sech net.

Mir maachen dat, wat mer elo als Ausbau
maachen, esou, datt, wa mer an Zukunft
eng Kéier gesinn, datt et sech géif justifiéie-
ren, een et ka bauen. Dat heescht, mir maa-
chen elo haut näischt, wat contraire dozou
ass, mä an deem, wat mer haut maachen,
maache mer elo emol dat, wat sécherheets-
technesch am urgentsten ass, an dat, wat
eise gréisste Problem op där Stréck ass. A
fir all déi Leit...

(Interruption)

Ech sinn d’accord, datt den Här Kaes
duerno eng Fro stellt, mä ech wollt mäi Saz
just fäerdeg maachen.

Deene Leit, déi mengen, e véierspuregen
Ausbau vun der N7 géif just doranner be-
stoen, eng Spur derbäizesetzen, soen ech
awer, datt se sech iren, well de Gabarit vun
där Strooss respektiv d’Stroosseféierung,
esou wéi se elo ass, erlaabt guer net, ein-
fach eng Spur derbäizesetzen, fir dann eng
zweemol véier ze hunn.

Wann een dat eng Kéier wéilt maachen, da
muss een engem groussen Deel vun där
Strooss do e ganz frësche Gabarit ginn, eng
ganz frësch Tracésféierung a se ganz
anescht leeën, wéi dat haut de Fall ass, an
da kënnt Der Iech virstellen, wat fir eng Froe
sech da stellen an och wat fir eng Enver-
gure financière dat Ganzt huet. Dat nach
zum Zousaz derbäi.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Kaes huet
d’Wuert fir eng Fro.

❱❱❱ M. Ali Kaes (CSV).- Jo, ech wollt u
sech eppes soen zu där leschter Ausféie-
rung, déi den Här Minister gemaach huet,
déi ech verstinn an déi och vun de Leit vu
senge Servicer scho méi dacks esou uge-
duecht an och gesot ginn ass.

Mir wëssen, datt de Verkéier rasant zouhëlt.
Mir wëssen, datt mer iergendeng Kéier an
der Zukunft déi véier Spure brauchen. Dat
geet jo awer e wéineg aus den Aussoe vum
Här Minister ervir. Mir wëssen, wéi laang
datt mer brauchen, ier mer esou eng
Strooss gebaut kréien.

Dann ass einfach d’Fro,…

❱❱❱ M. le Président.- Här Kaes, kuckt
emol no Ärem Handy, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Ali Kaes (CSV).- Et ass mäin
Handy net.

…firwat maache mer haut net e Gesamtkon-
zept, fir datt mer da kënnen au fur et à me-
sure esou séier wéi méiglech déi Streck an
hirer Gesamtheet op véier Spuren ëm-
bauen? Alleguerten déi, déi bei Iech am
Büro waren, wëssen, datt dat net mar Reali-
téit ass. Mä et geet einfach drëm: Firwat net
haut e Gesamtkonzept ufänken? Dat war jo
och dat, wat mer gefrot hunn.

Merci.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Kaes.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- Also d’Äntwert ass: Mir maa-
chen haut emol an de Capacitéite vun dee-
nen, wat eis Administratioun kann, an an de
Prioritéitslëschten, déi mer eis gesat hunn,
déi Projeten, déi mer momentan absolut di-
rekt als noutwendeg emfannen an déi
musse sinn. An domat hu mer fir déi nächst
Joren esou vill Aarbecht, datt ech mech
heiansdo froen, wéi mer all déi Aarbecht do
ënnert deene Konditiounen, wéi ech se gär
hätt, hikréien. Inklusiv fir den Norde gëtt - an
dat sinn déi Projeten, déi ech hei virgestallt
hunn - enorm vill gemaach.

Den Här Diederich huet virdru gefrot zum
Beispill, firwat hien net derbäi gewiescht
wär, wéi den Här Kaes mat sengen 13
Schäfferéit komm ass. Hie war wahrschein-
lech net derbäi, well dat, wat hie gefrot hätt,
haut um Ordre du jour steet, fir et ze plan-
gen. Duerfir hu mer eis geduecht: Den Här
Diederich brauche mer net derbäi,…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh!

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- …well soss freet hien eppes,
wat mer souwisou wëlles hunn ze maachen.
Dat war déi Explikatioun.

❱❱❱ Une voix.- Hien ass eng Beräicherung
fir Iech.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- Dat ass zwar wouer.

(Hilarité)

Dann huet - elo weess ech net méi, wien et
war - den Här Etgen, mengen ech, gesot, et
feelt e Gesamtkonzept fir de Schoulbau an
der Nordstad. Den Här Kaes huet dem Här
Etgen scho geäntwert; ech kann et nach
eng Kéier widderhuelen. Esou vill wéi fir de
Schoulbau zu Ettelbréck/Dikrech momentan
gemaach gëtt, esou vill Projeten an der Pi-
peline momentan sinn, musst Der mer awer
iergendzwousch eng Kéier soen, wéini an
deem Raum méi gebaut, méi gemaach ginn
ass!

Mir bauen do. Mir sinn amgaang ze plangen
un enger neier Akerbauschoul. Mir hunn
eng Extensioun vun der aktueller Akerbau-
schoul gemaach. Mir hunn eng Extensioun
vum aktuelle Lycée technique gemaach. Mir
sinn amgaang ze plange fir de Lycée tech-
nique. Eng ganz Rei Deeler sinn och frësch-
gemaach ginn. Mir sinn amgaang deen neie
Lycée technique ze plangen, fir en an déi al
Akerbauschoul eriwwerzehuelen. Haut hutt
Der zwee Projeten, de CNFPC an de Lycée
technique pour professions paramédicales,
um Ordre du jour stoen.

Wéini ass méi gebaut gi just fir déi doten
Nordstad? Mir hunn et och esou gemaach,
datt mer op deenen zwee Pôlen, wou mer
elo amgaang sinn ze développéieren - Gils-
dref op där enger Säit an op där anerer Säit
zu Ettelbréck do, wou d’Schoul selwer ass -,
eis d’Méiglechkeeten ophalen, fir och
zukünfteg nach Expansiounen ze maachen.

Ech weess net, wéi mer nach solle méi maa-
chen. Elo kann een engem soen, mir sollen
nach méi schnell maachen. Ech probéieren
esou schnell wéi méiglech ze maachen,…

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- D’Ge-
meng Tandel hëlleft do derbäi.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- …mä ech gesinn awer net,
wéi mer eis nach méi do kënnen uleeën.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Lausch-
tert no, Här Kaes!

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- D’Ge-
meng Tandel paakt eng Hand mat un.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- Da war eng Remarque ge-
maach ginn; ech wëll do nach eng kleng
Rectificatioun maachen. Bei deene Schou-
len, déi mer frësch bauen, wéi de Kolléisch,
ass et mir och bewosst, datt et extrem
schwiereg ass, wa mer déi missten ëm-
bauen, wann d’Schüler nach deelweis dra
sinn, mat all deenen Experienzen, déi mer
an der Nordstad haten. Duerfir probéiere
mer do eng Léisung ze fannen, wou mer dat
kënne méi schnell a gréisser ugoen.

Dann, well meng Zäit ofleeft a well den Här
Lux och nach gär logescherweis e puer
Wuert zu senge Projete géif soen, wëll ech
nach ee Wuert zur Motioun soen, wou ech
selbstverständlech mengen, datt mer se
aus e puer Grënn net kënnen unhuelen.

Éischtens, d’lescht Joer sinn ech hei op dë-
ser Plaz autoriséiert ginn, fir déi Etüden, déi
Planifikatiounen ze maachen, déi mer elo
amgaang sinn ze maachen, vum Zweemol-
dräi-Ausbau. Duerfir fannen ech et ganz
normal, datt ech an der Press éischtens

driwwer schwätzen, well ech vun der Cham-
ber d’Autorisatioun krut, fir d’Autorisatiou-
nen ze maachen. An duerfir fannen ech et
och normal, datt ech dëst Joer net méi driw-
wer schwätzen, well mer d’lescht Joer d’Au-
torisatioun kruten, well mer mat der Planifi-
katioun nach net ganz fäerdeg sinn an ein-
fach amgaang sinn, hei eis Aarbecht ganz
korrekt ze maachen.

Déi Planifikatioun leeft also ganz normal mat
all deenen Etüden, déi noutwendeg sinn.
Am PST wäert se d’nächst Woch virgestallt
ginn. Do wäerten och all déi Prozeduren, déi
noutwendeg sinn, fir se ze maachen, age-
hale ginn. D’Chamber kritt, wann et esou
geet wéi ech mer et virstellen, souwisou
nach véiermol, well mir maachen dat a véier
Etappen, d’Geleeënheet, fir sech ganz am
Detail driwwer auszeschwätzen a Jo oder
Neen zu där Propositioun ze soen. Duerfir
mengen ech, datt mer déi heite Motioun,
wéi se hei ass, net kënnen unhuelen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Elo kritt dann den Transportminister, den
Här Lux, d’Wuert.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, ech wëll kuerz op e puer Punkten
agoen, déi an der Debatt hei kommentéiert
gi sinn, fir d’éischt awer dem President-Rap-
porteur vun der Transportkommissioun,
dem Kolleeg Roland Schreiner, iwwerhaapt
Merci soe fir d’Aarbecht an der Transport-
kommissioun.

A wann ech bei där sinn, da wëll ech direkt
domadder och der Kolleegin Loschetter
eng Äntwert ginn op déi Fro, ob mer dann
och eng Prioriséierung hätten a wéi mer et
géife fäerdeg bréngen, fir an deenen
nächste Joren all déi Projeten do ze finan-
zéieren.

Dat ass natierlech eng berechtegt Suerg,
déi ee kann hunn. Ech wëll dofir soen, dass
mer och virun der grousser Vakanz an der
Transportkommissioun dräimol an déi
leschte Kéier an enger laanger Sëtzung en
Dokument vum Ministère entgéintgeholl
hunn an zur Kenntnis geholl hunn, wou op
enger 60 Säiten eng genau Prioriséierung
gemaach ginn ass vun alle Projeten am öf-
fentlechen Transport, mat enger plurian-
nueller Finanzplanung fir déi eenzel Pro-
jeten.

Ech hat d’Gefill, dass all d’Memberen an der
Kommissioun enchantéiert waren iwwert déi
Diskussioun an iwwert dat, wat mer virge-
luecht hunn. Dat weist, dass mer éischtens
konzeptuell wëssen, wou mer hanne wëllen
erauskommen, dass mer och wëssen, a wat
fir engen Délaie mer eenzel Projete wëlle
maachen. Mir hu schwiereg Prioriséierun-
gen an dëser Legislaturperiod virgeholl, fir
eenzel Projete virun anerer ze huelen an och
ze wëssen, wéi mer d’Finanzéierung wëlle
maachen.

An engem Punkt wëll ech der Madame Lo-
schetter Recht ginn, nämlech deem, dass
mer eis awer ëmmer erëm virun der Déci-
sioun versiche laanschtzemogelen, dass
mer genau wëssen, dass alles dat, wat um
Dësch läit, souwuel am Stroossebau wéi am
Ferroviaire, also am öffentlechen Transport,
zesummen, esou schnell wéi Eenzelner dat
mengen, net wäert goen, an dass mer eis a
sech och heiansdo virun der Décisioun
scheien, ob mer, wa mer soen „Prioritéit fir
den öffentlechen Transport“, dat och wierk-
lech mengen, an net iwwerall am Land op
alle Plazen niewent engem Contournement
och nach eng Schinnestreck wëlle bauen,
well mer ganz genau wëssen, dass niewent
de Schied, der Ëmweltverträglechkeet, déi
domadder verbonnen ass - dat hunn eenzel
Riedner jo gesot -, einfach domat och eng
finanziell Belaaschtung op de Stat an dee-
nen nächste Joren zoukënnt, déi riseg wäert
ginn, a wou mer och, wa mer iwwer aner
Saache schwätzen, musse wëssen, wat dat
um Niveau vun der budgetärer Planung
heescht, an ob mer wierklech bereet sinn,
dann och déi Décisiounen ze huelen, fir
deene Mëttele gerecht ze ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, d’Ma-
dame Loschetter wëllt eng Fro stellen.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Sécher, gären.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Ech wollt nach eng Kéier déi Fro
stellen als Prezisioun, Här Transportminister,
Här Ëmweltminister: Sidd Dir dann der Mee-
nung, datt déi gesamt Regierung, vun där
Dir jo en Deel sidd, Prioritéite setzt tëschent
effektiv de Mobilitéitsinfrastrukturen am
Stroossebau an de Mobilitéitsinfrastrukturen
am öffentlechen Transport an am Schinne-
bau? Dat war éischter ons Reflexioun.

Sidd Dir der Meenung, datt d’Regierung dat
mécht an datt se och eng Prioritéit tëschent
deenen zwee mécht? Et erfreet eis, wann
Dir nach eng Kéier widderhuelt, datt effektiv
eng budgetéiert - praktesch - Prioritéits-
lëscht an der Commission des Transports
ass. Mä vu datt mir dat als e Ganzt gesinn,
ass meng Fro déi: Gëtt och tëschent Stroos-
sebau an öffentlechem Transport/Schinne-
bau eng Prioritéit envisagéiert um Niveau
vun der Regierung?

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Ech kann dorobber nëmmen äntwer-
ten, an ech maachen dat och gären a Prä-
senz vum Bauteminister selwer, wann Der
Iech d’Chifferen ukuckt vun der Entwéck-
lung vun den Avoiren an den Dépensen am
Fonds des routes an deenen am Fonds du
rail vun 2004 bis 2009 a se niewenteneeleet,
da gesitt Der, dass mer déi Prioriséierung
an der Regierung virgeholl hunn. Well déi
weisen nämlech ganz kloer, dass bis 2004
an nach 2005 de Fonds des routes ëmmer
méi Mëttelen hat wéi de Fonds du rail an
dass à partir vum Budget 2005 a virun allem
2006 an nach méi wéi jee am nächste Bud-
get 2009 de Fonds du rail ganz däitlech méi
Moyenen zur Verfügung huet.

Am Ufank vun der Legislaturperiod hat de
Fonds du rail eppes 210 Milliounen Euro, fir
Dépensen ze tätegen. Dat waren der an dë-
sem Joer 408 Milliounen, an et si propo-
séiert fir d’nächst Joer 458 Milliounen. Ech
mengen, dat weist ganz däitlech, dass haut
déi Moyenë vum Fonds du rail wäitaus méi
grouss si wéi déi vum Fonds des routes, wat
einfach weist, dass mer - an d’Chiffere sinn
do, fir dat ze beleeën - déi Prioriséierung in-
nerhalb vun der Regierung virgeholl hunn.

Ech mengen, dass an der Essenz déi Kritik
do eng ass, déi mer solle mathuelen, fir eis
domadder ze beschäftegen. Wa mer den
nächsten Dënschdeg an deene véier Kom-
missiounen hei an der Chamber de Plan
sectoriel «Transports» an de Plan sectoriel
«Grands ensembles paysagers» wäerte vir-
stellen, da kënnt jo duerno och nach eng
Prozedur, déi SUP genannt gëtt, an dat
heescht, dass eng strategesch Ëmweltver-
träglechkeetsprüfung gemaach gëtt, déi
also horizontal iwwergehend iwwert déi een-
zel Projete soll kucken, awéiwäit dass dat,
wat mer hei virleeën, mat deene groussen
iwwergeuerdneten Engagementer, déi dëst
Land hëlt, och kompatibel ass.

Erméiglecht also dat, wat mer virleeën, en
„modal split“ vu 25/75?

Erméiglecht dat, déi Klimaschutzziler ze er-
reechen, déi mer eng Kéier ënnerschriwwen
hunn, oder déi Ziler, déi Dir zu Recht ge-
nannt hutt am Zesummenhang mat dem An-
hale vun den Direktiven, wat d’Loftpollutioun
ubelaangt, déi eis hei an der Stad, mä net
nëmmen hei an der Stad, grouss Suerge
maachen?

Dat sinn also déi Froen, déi an där Ëmwelt-
verträglechkeetsevaluéierung do musse
beäntwert ginn, an duerno kënnt all een-
zelne Projet, souwuel Schinneprojet wéi
Stroosseprojet, och nach eng Kéier an déi
sougenannte 9711, déi jo gutt bekannt ass,
déi och nach eng Kéier wäert déi Analys,
ënner anerem och vun Nullvarianten, maa-
chen, wou nach eng Kéier ze kucken ass,
ob mer dann do an déi richteg Richtung
ginn. Mä ech mengen, dass mer an der
Prioriséierung an an der Finanzplanung
richteg leien.

Ech soen Iech just, de Fonds du rail gesäit
am Moment an der pluriannueller Finanzpla-
nung am Joer 2012 iwwer 600 Milliounen In-
vestitioune vir. Et muss een dann also och
wëssen, wat ee wëllt, an heibannen hunn
ech der nëmmen héieren, déi gesot hunn,
dass se déi Prioriséierung wëllen. Et muss
een och wëssen, wat dat dann heescht,
wann ee muer haart Décisioune muss hue-
len, fir derfir ze suergen, dass dat budgetär
och klappt.

Zu e puer méi prezise Punkte wëll ech just
soen, dem Kolleeg Schaaf, dass bei de
Park & Ride ech dat effektiv fir eng wichteg
Politik virun allem och am Norden halen, mä
net nëmmen do, fir derfir ze suergen, dass
jiddfer Usager muer kann den Auto an den
öffentlechen Transport intelligent matenee
kombinéieren.

Ech halen näischt vun der Diskussioun,
dass et ëmmer heescht, entweder Auto
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oder öffentlechen Transport. Ech mengen,
dass ee Méiglechkeete soll schafen, wou
een och mam Auto bis bei seng Gare, wann
déi néideg Parkméiglechkeeten do sinn, ka
fueren.

Duerfir hu mer bis Enn vun dësem Joer e
Gesamtkonzept virleien, wat am Moment an
der Ausaarbechtung ass, fir ze kucken, wéi
mer déi Park & Ride-Systemer kënne wei-
derféieren, niewent der Décisioun, déi Dir
genannt hutt, déi wichteg war, fir ze déci-
déieren, dass d’Gemenge just nach 20%
bäileeën amplaz 50%, wéi et nach virun
zwee Joer war, wat sécherlech wäert erla-
ben a schonn amgaang ass ze erlaben, fir
eenzel Projeten, virun allem och am Norden,
kënne weiderzedreiwen.

Da kënnt ëmmer déi Fro am Norden. Ech
wëll just iwwert déi Nordstreck kuerz eppes
soen. Niewent deenen Investitiounen aus
deene leschte Joren, vun 2001 un, waren
déi scho relativ substanziell. Ech mengen,
dass een déi och soll weiderféieren. Ech
deelen och deen Aussproch, deen de Kol-
leeg Kaes elo zum Schluss gesot huet, fir ze
mengen, dass et e falscht Signal wär an dë-
sen Zäiten, fir eng Streck tëschent Ettel-
bréck an Dikrech ze abrogéieren an ofze-
bauen. Ech mengen, dass et éischter am
Moment dorëm geet, ze investéieren an de
Rail, amplaz de Rail ofzebauen. Ob dat a
senger Fraktioun vu jiddferengem esou gesi
gëtt, ass emol eng aner Saach, mä ech
mengen, et wier wichteg, dass mer déi Dis-
kussioun emol eng Kéier entweder an der
Transportkommissioun oder doriwwer eraus
hei solle féieren, wat mer op deem Gebitt
wëlle maachen.

Mir hate jo e puer Réunioune gehat mat den
Deputéierten iwwert déi Fro vun der Duebel-
gleisegkeet vun der Nordstreck, déi jo vun
enger Rei vun Deputéierten aus dem Nor-
den ëmmer erëm virbruecht gëtt an haut
nach eng Kéier ugeschwat ginn ass. Ech
hunn dem Här Schank dat an e puer Ques-
tions parlementaires an Entrevuen, déi mer
haten, och scho gesot: Ech hunn der Eise-
bunn den Optrag ginn, fir emol eng Kéier e
sommairen Devis ze maachen, wat eng
Duebelgleisegkeet bis douewen an den
Norde géif kaschten.

Ech wëll de Chiffer och haut soen. E läit haut
fir eng Duebelgleisegkeet vun der Nord-
streck an engem sommairen Devis bei 1,1
Milliard Euro. Ech soen domadder net, dass
d’Berechtegung vum Dësch soll sinn, wann
een dee Chiffer héiert. Mä ech wëll nach
eng Kéier op Folgendes zréckkommen:
Wann ech alles dat huelen, wat mer um Ni-
veau vun dem „Mobil 2020“ - konform a
kompatibel mat deem, wat mer am IVL
zréckbehalen hunn - an deenen nächste
Jore wëlle maachen, da muss ee wëssen,
wat dat um Niveau vun de finanzielle
Contrainten an der finanzieller Finanzpla-
nung, déi mer maachen, bedeit. Dat ass
mäin eenzege Propos.

Ech si gäre bereet, dass de Fonds du rail
muer pro Joer net nëmme 600 Millioune soll
hunn, mä wéinst menger och nach eng
Milliard Euro d’Joer soll hunn, mä ech men-
gen, et muss ee wëssen - dat ass deen een-
zege Message, deen ech jiddferengem wëll
ginn -, wat dat heescht.

Beim Här Etgen muss ech éierlech soen,
hunn ech net richteg verstanen, wat d’De-
missioun vun zwee Memberen aus dem
Conseil supérieur vum Développement du-
rable mat mir ze dinn huet. Dat ass mer
schleierhaft.

Ech wëll just soen, Här Etgen, fir dass keng
Legendebildung soll entstoen, dass deen
ee Member demissionéiert huet, well e keng
Zäit huet, fir un deenen Aarbechten deelze-
huelen, an dass den Här Jean-Claude Re-
ding, deen hutt Dir jo gemengt, demissio-
néiert huet aus Ursaachen, déi mat menger
Politik awer nu wierklech guer näischt ze
dinn hunn. Deen huet sech Gedanke ge-
maach, awéiwäit de Conseil supérieur du
développement durable niewent engem
Wirtschafts- a Sozialrot an niewent villen
anere Gremien iwwerhaapt eng Berechte-
gung kënnt hunn.

Dat ass eng Diskussioun, déi kënne mer
féieren, mä d’Asetze vum Conseil supérieur
vum Développement durable ass e Gesetz.
Et ass d’Ëmsetzung vun engem Gesetz, et
ass also net iergendeen, deen eng Kéier
moies op d’Iddi komm ass, fir dat ze maa-

chen. Duerfir hu mer eis domadder auser-
neenzesetzen. Mä dat huet awer wéi gesot
mat deem, wat d’Politik vun dëser Regie-
rung ass, näischt ze dinn.

An eng zweet Bemierkung, déi Dir gemaach
hutt, wëll ech awer da ganz schäerfstens
zréckweisen. Dat maachen ech elo sachant
bien, dass am Sall am Moment sech ee vun
deene Fonctionnairë befënnt, deen dofir
d’Haaptresponsabilitéit dréit.

Ech muss soen, et ass net richteg, wa gesot
gëtt, dass et Betriber gëtt, déi dobausse bal
missten zoumaachen a Leit missten entloos-
sen, well se um Niveau vum Environnement,
an et ka sech jo dann nëmmen ëm de Kom-
modo handelen innerhalb vun der Ëmwelt-
verwaltung, ze vill laang misste waarden.
Dat ass net richteg!

Ech wëll hei soen, dass an deem Service
wéi an der Legislaturperiod virdrun eng
ganz gutt Aarbecht gemaach gëtt, dass
ganz schnell geschafft gëtt.

Ech wëll Iech pour preuve just soen, dass
ech virun e puer Méint déi dräi Patronatsor-
ganisatioune selwer gefrot hunn, ob de Be-
soin bei hinne géif bestoen, fir bei mech
laanschtzekommen, fir doriwwer ze disku-
téieren, wéi et mat de Genehmegungspro-
zedure wär, an allen dräi, ouni Ausnahm, hu
gesot, esou eng Entrevue mam Minister wär
net néideg, well si hätten eng ganz gutt Re-
latioun mat der Ëmweltverwaltung, si géife
ganz gutt virukommen an deenen Dossie-
ren.

Duerfir mengen ech, loosse mer awer net
soen, dass Betriber bal missten zoumaa-
chen oder Leit missten entloossen. Dat ass
net richteg, well sech do d’Méi gemaach
gëtt, fir dat op eng ganz gutt Aart a Weis ze
maachen.

❱❱❱ M. Fernand Etgen (DP).- Här Minis-
ter, ech hat vu Ponts-et-Chaussées-Projete
geschwat an der Autorisatioun vum Ëmwelt-
minister, wat den Naturschutz ubelaangt.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Et deet mer leed, da kënnt Dir awer
esou eppes net soen. Wann et ëm Natur-
schutz a Stroosse geet, da kann et jo awer
wuel kaum domat ze dinn hunn, dass Betri-
ber hir Diere missten zoumaachen um Ni-
veau vun Naturschutzautorisatioune fir
Ponts et Chaussées. Also de deux choses
l’une: Entweder huet et mat Betriber ze dinn,
da kann et nëmme mam Kommodo ze dinn
hunn, oder et huet mat Naturschutzautorisa-
tiounen ze dinn. Zu deene wäert ech och
nach kommen am Zesummenhang mat där
Bemierkung, déi den Här Kaes gemaach
huet.

Mä an der Ëmweltverwaltung ass, och an
der leschter Legislaturperiod - dat soen ech
ënnert deem strenge Bléck vu mengem
Virgänger -, e groussen Effort gemaach
ginn, am Beräich vum Kommodo, fir virun-
zekommen, an deen Effort ass mat därsel-
wechter Inbrunst an deene leschte Jore wei-
dergedriwwe ginn. An d’Betriber an deenen
eenzelne Chambere si ganz zefridden iw-
wert déi Aart a Weis, wéi dat fonctionnéiert.

Da wëll ech zum Schluss kommen. Ech hu
gesot bei der Loftqualitéit, dass dat eng
Suerg ass, déi ee sech wierklech muss
maachen, fir ze kucken, dass mer déi Direk-
tiven anhalen. Iwwregens gëtt an de Bréis-
seler Gefilden un enger Verschäerfung vun
deenen eenzelnen Direktive geschafft. Dat
heescht, mir denken net nëmmen un dee
Stand, wou mer haut sinn, mä et gëtt och
nach geduecht, doriwwer eraus ze goen.

Ech wëll eng lescht Bemierkung maachen
zu deem, wat den Här Kaes gesot huet an
der Fro, ob et net emol gutt wär, wann den
Transportminister sech eng Kéier géif Zäit
huelen, fir mam Ëmweltminister ze schwät-
zen, fir dass mer an eenzelne Saache wei-
derkommen. Do sinn ech bei den Natur-
schutzautorisatiounen, déi den Här Etgen
dann anscheinend awer gemengt huet.

Ech wëll just soen, ech sinn an der Diskus-
sioun mat ville Kommunalpolitiker, Buerger-
meeschteren a Schäffen- a Gemengeréit.
Ech hunn der jo vill vun Iech Dag fir Dag -
dohannen, do grinst och een, well dat nach
haut de Fall war - um Tëlefon, fir doriwwer
ze schwätzen.

Ech wëll just eng prinzipiell Bemierkung do-
zou maachen. Mir läit et och um Häerz an
heiansdo um Mo, wann eenzel Dossieren an
der Zäit verschleeft ginn, wann et net ëm de
Fong geet, mä wann een d’Gefill huet, dass
et einfach un der Form hänke bleift a wéinst
deenen néidegen Avisen an esou virun net
virugeet. Duerfir ploen ech mech vill, fir ze
kucken, dass mer schnell Décisiounen hue-
len.

Mä ech wëll awer och eppes dobäi soen:
Den Ëmweltminister - ech weess net, ob dat
ëmmer esou war, mä jiddefalls stellen ech
dat bei mir fest: Ech sinn en effikassen Ëm-

weltminister, dee jiddfereen zefridde stellt,
wann ech ëmmer schnell Jo soen. Nee soen
ass anscheinend um Niveau vum Natur-
schutzgesetz, also um Niveau vun der Kon-
ventioun vu Florenz, net erlaabt. Et ass een
ëmmer dann als Ëmweltminister beléift,
wann een direkt, comme une lettre à la
poste, méindes erakomm, dënschdes ge-
kuckt a mëttwochs décidéiert, awer net egal
wat décidéiert, mä ëmmer Jo seet.

Duerfir soen ech, en Ëmweltminister ass
och do fir en Naturschutzgesetz, wat hei am
Januar 2004 gestëmmt ginn ass, an eng
Florenzer Konventioun iwwer Landschafts-
schutz, déi hei mat 60 Stëmmen à l’unani-
mité gestëmmt ginn ass, eescht ze huelen
an och heiansdo Neen ze soen. Nee soen,
dat ass awer net gär gesinn.

An de Gemengeréit, Dir hutt dee vun Ëlwen
genannt, do leien negativ Avisë vir, a well se
negativ sinn, sinn d’Leit direkt onzefridden.
Ech soen Iech, dass den Ëmweltminister
dofir do ass, an dat ass seng Aufgab, och
bei deenen zwee CRen, déi Dir gemengt
hutt, wou ech mer Zäit geholl hunn, fir se
selwer op d’Plaz kucken ze goen, esou wéi
den Här Wiseler dat och gemaach huet, do
wäerte mer zu enger Eenegung kommen.
Mä mir hunn en Naturschutzgesetz a mir
hunn eng Florenzer Konventioun, fir se
eescht ze huelen.

Den Ëmweltminister ass dofir do, fir se
eescht ze huelen, an net ëmmer comme
une lettre à la poste, wa méiglech, Jo an
Amen ze soen, mä och heiansdo eng Déci-
sioun ze huelen, déi Neen ass. Dann ass
natierlech keen zefridde mat him, an da gëtt
gesot, hien ass net effikass. Neen, dann
huet hie seng Aufgab gemaach, well
d’Beem an d’Hecken an d’Biotopen, déi
kënnen net an d’Entrevue kommen, fir sech
bei eis opzereegen, wa se verschwannen,
mä dofir ass en Ëmweltminister do.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Den Här Goerens huet d’Wuert gefrot.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, ech wëll just soen, datt een dat, wat
den Här Etgen gesot huet, iwwerpréiwe
muss. Et muss ee kucken, ëm wat fir eng
Projeten et geet, an da kann ee jo opgrond
vun de Fakte festleeën, ob do Retarde sinn,
déi d’Ponts et Chaussées an hiren Aar-
bechte genéieren, oder net.

Mä wat ech awer och prinzipiell wëll festha-
len, dat ass, datt - ech hu jo och e bëssen
Experienz an deem Domän, an den Ëmwelt-
minister huet et elo grad ugeschwat -, wann
d’Forstverwaltung an eng aner Verwaltung
musse mateneen zesummeschaffen, wéi
dat zum Beispill bei den Autorisations de
construction en zone verte de Fall ass, dann
hu mer awer Schwieregkeeten, an déi
Schwieregkeete misste mer eng Kéier be-
hiewen.

Ech wëll net soen, datt et ganz einfach ass -
soss bräicht ech d’Remarque net ze maa-
chen, ech hat selwer eng Responsabilitéit -,
mä an dësem Stat ass et wierklech
schwéier, fir zwou Verwaltunge mateneen un
d’Schaffen ze kréien. Meng Partei ass och
net der Meenung, datt een all Kéiers muss
Jo soen, wann eng Demande kënnt, mä et
muss een awer kënnen eng Äntwert ginn,
positiv oder negativ, an den Délaien. Do hu
mer awer effektiv nach e Problem.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Goe-
rens. Den Här Bettel huet d’Wuert nach.

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Presi-
dent, ech hat eng Fro gestallt, wéi et wier
mat den Accèsen, mam Verkéier fir de
Suessemer Prisong. Ech hunn awer keng
Äntwert vun de Ministere kritt.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Bautemi-
nister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- Dir kritt selbstverständlech
ganz gär eng Äntwert, obwuel déi Äntwerte
schonn deelweis an deene Projete leien, déi
haut um Ordre du jour stinn. An zwar hu mer
drop gehalen, fir datt Der haut och géift dee
Projet kréien, wou mer d’Voirie zu Suessem
virum Prisong esou maachen, datt den Ac-
cès kann esou gestalt ginn, éischtens, datt
e gutt a schnell geet, zweetens, datt en net
duerch d’Lokalitéite féiert, an drëttens, datt
mer verschidde Stroossen an de Lokalitéite
souguer kënnen als Riverains-Stroosse
maachen, fir de Verkéier ze berouegen. Och
dat ass an Äre Projeten, déi Dir haut hutt.

Dir hutt och den Échangeur Gadderscheier
an Äre Projeten, dee frëschgemaach gëtt.
Dat ass deen Échangeur vun deene Stroos-
sen, déi op den Autobunnsréseau féieren.
Dee gëtt frëschgemaach, fir e méi fluid, méi

flexibel ze maachen a fir d’Entrée op d’Au-
tobunn dann och uerdentlech a korrekt ze
gestalten.

Mir hunn natierlech op eisem Stroosse-
réseau zu där enger oder anerer Zäit ëmmer
Schwieregkeeten. Mir hunn och verschid-
dentlech Schwieregkeete beim Iergaart, vu
Schraasseg aus. Mir probéieren déi Schwie-
regkeete mat deene Moyenen, déi mer
hunn, an de Grëff ze kréien a mir maachen
déi dote Stroosseprojeten esou wéi mer se
am beschte Fall kënne maachen, fir den Ac-
cès op deen neie Site hei ze garantéieren,
mat eben och enger ganzer Rei Investisse-
menter, déi um Programm stinn an déi Dir
hoffentlech haut wäert autoriséieren.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Da komme mer zu de Motiounen, déi am
Zesummenhang mat der Debatt an an der
Debatt déposéiert gi sinn.
Motion 1
Déi éischt Motioun huet den Här Clement
déposéiert. Et ass eng Motioun iwwert de
prinzipiellen Accord vun der Chamber zu de
Projeten, déi de Bauteminister an der Com-
mission des Travaux publics vum 22. Sep-
tember 2008 presentéiert huet.
Kënne mer par main levée ofstëmmen?
(Négation)
De Vote électronique ass gefrot.
Vote
Wien d’accord ass, stëmmt mat Jo.
D’Motioun 1 ass mat 52 Jo-Stëmmen uge-
holl, bei 7 Enthalungen.
Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Ma-
rie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM. Mar-
cel Glesener, Norbert Haupert, Mme Fran-
çoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-
Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel Ober-
weis, Gilles Roth, Patrick Santer, Marcel
Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco Schank,
Marc Spautz, Mme Martine Stein-Mergen,
MM. Fred Sunnen (par M. Paul-Henri
Meyers), Lucien Thiel, Lucien Weiler et Mi-
chel Wolter;
MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch (par M. Roger Ne-
gri), MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Romain
Schneider, Roland Schreiner et Mme Vera
Spautz (par M. Romain Schneider);
MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme Co-
lette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger, Alexandre Krieps (par M. Xavier
Bettel), Claude Meisch (par M. Charles
Goerens) et Carlo Wagner (par Mme Anne
Brasseur);
MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.
Se sont abstenus: MM. Claude Adam, Fran-
çois Bausch (par Mme Viviane Loschetter),
Félix Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri
Kox (par M. Félix Braz) et Mme Viviane Lo-
schetter.
Motion 2
Mir kommen dann zur zweeter Motioun vum
Här Roland Schreiner. D’Motioun iwwert de
prinzipiellen Accord vun der Chamber zu de
Projeten, déi vum Transportminister an der
Commission des Transports vum 24. Sep-
tember presentéiert goufen.
Kënne mer hei par main levée ofstëmmen?
(Assentiment)
Da bieden ech ëm Handzeechen. Merci.
Vote
Wien ass derfir?
Wien ass dergéint?
Wien enthält sech? Keen.
D’Motioun 2 ass à l’unanimité ugeholl.
Motion 3
Mir kommen zur drëtter Motioun vun der
Madame Viviane Loschetter iwwert
d’Stoppe vun der Erweiderung op dräi
Spure vun den Autobunnen A3 an A6.
Ass de Vote électronique gefrot? Ech ginn
dovun aus.
Vote
D’Motioun 3 ass ofgelehnt mat 43 Nee-
Stëmmen, géint 15 Jo-Stëmmen.
Ont voté oui: M. Marc Angel;
MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Fernand
Etgen, Charles Goerens, Paul Helminger,
Alexandre Krieps (par M. Fernand Etgen) et
Claude Meisch (par M. Eugène Berger);

MM. Claude Adam, François Bausch (par
Mme Viviane Loschetter), Félix Braz, Ca-
mille Gira, Jean Huss, Henri Kox (par M.
Claude Adam) et Mme Viviane Loschetter.7744 www.chd. lu
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Ont voté non: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Ma-
rie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM. Mar-
cel Glesener, Norbert Haupert, Mme Fran-
çoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-
Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel Ober-
weis, Gilles Roth, Patrick Santer, Marcel
Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco Schank,
Marc Spautz, Mme Martine Stein-Mergen
(par M. Lucien Clement), MM. Fred Sunnen
(par M. Lucien Thiel), Lucien Thiel, Lucien
Weiler et Michel Wolter;

MM. Alex Bodry (par Mme Claudia
Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme Clau-
dia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich, Mme
Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch (par M. Romain
Schneider), MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz (par M. Roland Schrei-
ner);

Mmes Anne Brasseur et Colette Flesch;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Domat komme mer zum nächste Punkt vum
Ordre du jour, d’Diskussioun vum Projet de
loi 5818 iwwert d’Gestion des déchets de
l’industrie extractive. D’Wuert huet de Rap-
porteur vum Projet de loi, den honorabelen
Här Roger Negri. Här Negri, wann ech ge-
lift.

4. 5818 - Projet de loi
concernant la gestion des dé-
chets de l’industrie extrac-
tive

Rapport de la Commission de l’Environ-
nement

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
de Projet de loi 5818 setzt d’EU-Direktiv
2006/21/CE an nationaalt Recht ëm. Heibäi
geet et ëm d’Gestioun vun den Offäll vu Mi-
neralien, also Material, wat aus dem Bue-
dem eraus gewënnbréngend weiderver-
schafft ka ginn.
Mir kennen dat vu fréier, vun eiser Minette
an och vum Schiefer, wou a Galerien an an
oppener Bauweis dës Mineralien ofgebaut
gi sinn an zum Räichtum vun eisem Land
bäigedroen hunn. Zu der Ëmsetzung vun
der Direktiv zielt och d’Exploitatioun vu
Steebréch, oder wann Der wëllt Steecarriè-
ren. Zesummegefaasst gëtt dat am Fachjar-
gon vun der Direktiv d’Gestioun vun den
Offäll vun der Industrie extractive genannt.
De Secteur minier produzéiert an Europa
400 Milliounen Tonnen Offall pro Joer. Dat
sinn 20% vum Offall, deen a ganz Europa
produzéiert gëtt an ass vum Volume hier déi
gréisste Kategorie vun Offäll. Ënner Dé-
chets miniers geet an der Direktiv och Rieds
vum Ofbau vun der Kuel, an zum Beispill,
bei offener Bauweis, och vum Ofbau vum
Buedem, deen iwwert deene Kueleschichte
läit. Dëse Buedem muss duerno fachge-
recht an ëmweltschounend traitéiert ginn.
Et huet sech gewisen, dass d’Lagerung vun
dësen Offäll oft problematesch ass, sief et,
well se net fachgerecht duerchgefouert
gouf, oder well se gëfteg Substanzen ent-
hale wéi Schwéiermetaller, Zyankali an esou
weider. Dat ka fir d’Gesondheet vum
Mënsch a fir d’Ëmwelt ganz geféierlech
sinn. Dës Materialie kënne sech zu gëftege
Substanze cumuléieren an acide an
toxesch Stoffer an de Buedem an an
d’Waasser ofleeden.
An der Vergaangenheet gouf et grouss Ka-
tastrophen, wou gëfteg Substanzen an
d’Waasser gefloss sinn, déi e Fëschstierwen
ausgeléist hunn a wou ganz Ökosystemer
zerstéiert gi sinn. Déchets miniers stinn à
l’origine vu groussen Ëmweltkatastrophen,
wou d’Duerchbrieche vu Minièresbasengen
dozou gefouert huet, dass gëfteg toxesch
Substanzen an d’Baache gelaf sinn oder
d’Grondwaasser verschmotzt hunn.
Här President, dës EU-Direktiv féiert Min-
deststandarden an, déi bei der Gestioun
vun esou Offäll mussen agehale ginn, fir
dass esou Accidenter net méi geschéien an
de Buedem an d’Waasser viru schwéiere
Contaminatioune geschützt ginn.
Wichteg ass dobäi virun allem, dass dësen
Offall esou gelagert gëtt, dass och laang-
fristeg d’Stabilitéit a gegebenenfalls d’Of-
dichtung vun den Deponië geséchert ass.
D’Direktiv dréit deemno de Sécherheets-
kritäre Rechnung no der reviséierter Direktiv
vu Seveso 2 am Sënn vun der Maîtrise vu
schwéieren Accidenter.
Et ass eng ganz ëmfaassend EU-Direktiv,
déi sech souwuel mat der Planifikatioun vun
den Anlage beschäftegt wéi och mat de Ge-

nehmegungsprozeduren a mat der Exploi-
tatioun, entspriechend Finanzgarantien
afuerdert, mä och festleet, wat no der
Schléissung vun engem Site geschitt a wéi
de Suivi op d’laang Weil gemaach gëtt.
Här President, wat bedeit dës Direktiv elo fir
Lëtzebuerg? D’EU-Direktiv differenzéiert na-
tierlech jee nodeem, wat ofgebaut gëtt a
wat fir Substanzen dobäi als Offall gelagert
musse ginn. Duerfir betrëfft se Lëtzebuerg
nëmmen zum Deel, och wa mer d’Direktiv
natierlech komplett an nationaalt Recht ëm-
setze mussen.
Mir hunn hei zu Lëtzebuerg keng Anlag, déi
problematesch Offäll vun der Kategorie A
géif produzéieren, wéi se an der Annex 3
vum Gesetz festgehalen ass. Et ass och net
virgesinn, dass mer esou eng Anlag op Lët-
zebuerg kréien. Dat, wat zu Lëtzebuerg of-
gebaut gëtt, produzéiert also keng geféier-
lech Offäll. Esou entsti bei der Exploitatioun
vu Carrièren zu Lëtzebuerg just Déchets
inertes wéi Steng, Kisel, Muselwaken an
esou weider. Also Material, wat keng proble-
matesch Substanzen enthält.
Mir hunn de Moment 16 Steecarrièren zu
Lëtzebuerg an Exploitatioun, dovunner 14
offe Carrièren zu Gilsdref, Konstem, Léiler,
Äischen, Kielen, Briddel, Ernzen, Recken
bei Miersch, Moesdorf, Altwis, Sennenger-
bierg, Folschette, Binsfeld a Saassel. Zu Rë-
merschen a Bech-Klengmaacher hu mir
dann zwou Gravièrë bei der Musel.
Här President, zoustänneg fir d’Planifika-
tioun, d’Autorisatioun an d’Exploitatioun sinn
den Ëmweltminister an den Aarbechtsminis-
ter opgrond vu Propositioune vun der Ëm-
weltverwaltung, der Waasserwirtschaftsver-
waltung an der Inspection du Travail et des
Mines am Kader vun engem entsprie-
chende Comité.
D’Inspection du Travail et des Mines char-
géiert och virun der Mise en exploitation vun
enger Anlag en agrééierte Büro fir preventiv
e Plan d’urgence am Fall vun Accidenter
opzestellen. Bei allen Anlage muss den Ex-
ploitant eng Sécherheetsstrategie opstellen
an e Sécherheetsresponsabelen designéie-
ren, deem seng Missioun et ass, eng Pre-
ventiounsstrategie géint schwéier Acciden-
ter opzestellen, a virun allem dës och
duerno nach ze iwwerwaachen. Dëse
ganze Sécherheetssystem muss ëmmer op
Basis vun de sougenannte Meilleurs tech-
niques possibles opgestallt ginn.
Den Ëmweltminister verlaangt ausserdeem
vum Exploitant virun der Mise en service
den Dépôt vun enger entspriechender Fi-
nanzgarantie. De Plan de gestion gëtt an
deem Sënn och all fënnef Joer nogekuckt a
wann néideg ugepasst.
Bei Sécherheets- an Ëmweltproblemer
muss den Exploitant innerhalb vun 48 Ston-
nen déi uewe genannten zoustänneg Ver-
waltungen informéieren. D’Schléissung vun
engem Site an de weidere Suivi vun enger
Anlag ginn no genau definéierte Prozedure
vun deeneselwechten zoustännege Ministe-
ren a Verwaltungen autoriséiert a kontrol-
léiert.
Am Süde vum Land beim fréieren Ofbau
vum Minette muss genau gekuckt ginn,
dass déi Galerien, déi scho säit ville Joren
zou sinn, ofgeséchert sinn a korrekt zouge-
maach gi sinn. Des Weidere muss och kon-
trolléiert ginn, dass Galerien, déi agefall
sinn, esou ofgeséchert sinn, dass do
näischt ka passéieren a kee Mënsch do
kann drafalen.
Ech ka mech aus menger Jugend erënne-
ren, dass mer als Kanner zu Keel um Kale-
bierg oft do gespillt hunn, wou fréier Gale-
rien ënnert dem Buedem waren an duerno
agefall sinn. Dat war net ëmmer esou onge-
féierlech, mä där Gefor ware mer eis als
Kanner net bewosst, wann eis Elteren
dowéinst a Suerg waren. Op dëser Plaz ass
hautdësdags alles zougewuess an e
schéint Naturschutzreservat entstanen, an
domat ass hei kee Problem méi, ëm deen et
an dësem Projet de loi geet.
Fir Anlagen awer, déi méi spéit eréischt a
méi rezent eréischt zougemaach gi sinn,
ass elo am Gesetz virgesinn, e sougenann-
ten Altlastenverdachtskadaster opzestellen,
dee bis den 1. Mee 2012 muss fäerdeg
sinn. Deen Inventär vun den zougemaach-
ten Anlage muss deemno bis den 1. Mee
2012 vun der Ëmweltverwaltung opgestallt
an duerno och dem Public zur Verfügung
gestallt ginn, ganz am Sënn vun der Århus-
Konventioun, vun där mir hei schonn oft bei
Ëmweltgesetzer geschwat hunn, fir d’Ëm-
weltpolitik méi transparent a méi participativ
fir de Public ze maachen.
Hei sief och bemierkt, dass d’Ëmweltorgani-
satioune Klorecht hunn a viru Geriicht kën-
nen zéien, wann am Kader vun dësem Ge-
setz si et fir néideg fannen, aktiv ze ginn.
Här President, den Ëmweltminister huet de
Projet de loi den 12. Dezember 2007 an der
Chamber deponéiert. De Statsrot huet säin
Avis de 4. Mäerz 2008 ofginn. D’Ëmwelt-

kommissioun huet sech den 29. Mee 2008
déi éischte Kéier mam Projet de loi a mat
den Avisen auserneegesat. An der Ré-
unioun vum 12. Juni 2008 huet d’Ëmwelt-
kommissioun eng Rei Amendementer pro-
poséiert, déi de Remarquë vum Statsrot
Rechnung droen. Den Avis complémentaire
vum Statsrot dréit den Datum vum 1. Juli
2008. Den 9. Juli huet d’Ëmweltkommis-
sioun den Avis complémentaire analyséiert
an den 18. September de Rapport ugeholl.
D’Remarquen an de verschiddenen Avisen
hu sech op d’Form vun der Ëmsetzung vun
der Direktiv beschränkt. De Statsrot huet a
senge Considérations générales drun erën-
nert, dass am Ufank virgesi war, d’Direktiv
iwwer e Règlement grand-ducal ëmzeset-
zen, dass d’Regierung duerno awer op-
grond vu sengem Avis décidéiert huet, en
eegestännegt Gesetz ze maachen, fir eng
korrekt Ëmsetzung vun der EU-Direktiv ze
garantéieren, déi mat de Prinzipië vun eiser
Verfassung konform ass.
Doriwwer eraus huet de Statsrot eng Rei vu
Remarquë gemaach, wou e virun allem bei
bestëmmte Formuléierungen zu méi enger
grousser Prezisioun réit. D’Ëmweltkommis-
sioun huet deem a ville Punkte Rechnung
gedroen, huet awer och e puer Formuléie-
runge bäibehalen, déi tel quel an der Direk-
tiv stinn a wou mer eng méiglech genau Ëm-
setzung wollte garantéieren.
De Statsrot huet dës Amendementer och
guttgeheescht, esou dass mer d’Chamber
bieden, dësem Projet de loi zouzestëmmen.
Domat ginn ech den Accord vu menger
Fraktioun zu dësem Projet de loi a soen Iech
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
Den éischte Riedner ass den Här Marcel
Oberweis. Här Oberweis, wann ech gelift.
Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, léif
Kolleegen, Här Minister, ech kënnt elo ein-
fach den Accord vu menger Fraktioun ginn,
mä ech wollt awer am Kader vun den Dé-
cheten e puer Froe stellen.
Fir d’éischt wollt ech dem Rapporteur Roger
Negri fir säi mëndlechen a schrëftleche
Rapport Merci soen. Wéi hie gesot huet,
geet et hei ëm d’Ëmsetze vun enger euro-
päescher Direktiv iwwert d’Gestioun vun
Décheten aus der extraktiver Industrie.
Vläicht sollt een drop agoen, dass dëse Ge-
setzesprojet och ënnerstëtze soll, dass mer
déi negativ Effeten op eis Ëmwelt reduzéiere
sollten, am beschte Fall iwwerhaapt keng
opkomme loossen. Am Spezielle solle mer
eis Liewensressourcë Buedem, Waasser a
Loft, d’Fauna an och nach d’Flora respektéi-
eren an net zerstéieren, an doriwwer eraus
och eis Kulturlandschaften erhalen an d’Ge-
sondheetsrisike fir de Mënsch reduzéieren.
Op Lëtzebuerg iwwerdroen ass et ganz ein-
fach: Et geet hei iwwert d’Prospektioun iw-
wert d’Extraktioun, d’Behandlung an d’Ofla-
gerung vun den Décheten aus de Carrièren.
E Punkt, dee mir hei interessant schéngt,
ass de Plan de gestion; dat heescht wéi
d’Décheten am Kontext vun der nohalteger
Entwécklung ofgelagert musse ginn. Et geet
einfach drëm, d’Mass vun den Déchete
kleng ze halen. Doriwwer eraus mussen
d’Exploitanten awer och hir Décheten ofla-
geren, recycléieren oder souguer enger
besserer Verwäertung zouféieren.
E klengt Beispill a eng Fro un de Minister.
Mir sinn bei Beetebuerg, Helleng an Didde-
leng amgaangen, eng grouss Deponie op-
zebauen, eng Décharge fir inerte Décheten.
Meng Fro: Wat geschitt mat der Décharge,
wa se eng Kéier voll gefëllt ass? Gëtt et e
Biotop oder gëtt si fir aner Zwecker ver-
wennt?
E weidert Beispill: D’Trous d’excavation, déi
mer erëm eng Kéier kënnen opfëllen. Do
soll awer déi ursprünglech Topographie
hiergestallt ginn. Ech kéint mer virstellen,
dass een dorauser e Biotop mécht, ënnert
der Viraussetzung, dass kee Grondwaasser
belaascht gëtt.
An deem Zesummenhang eng weider Fro
un de Minister: Mir hunn dat begrachent
Material aus dem Tunnel „Gousselerbierg“ a
„Grouft“ no dem Südportal vum „Gousseler
Tunnel“ ofgelagert an dës nei Déchargë si
schonn deelweis begréngt. Kéint ee sech
virstellen, wann déi mat enger extensiver
Bewirtschaftung ausgeféiert kéinte ginn, ob
een dann op eng deelweis Kompensatioun
vun der Nordstrooss am Dall verzichte
kéint?
Dann eng lescht Fro un de Minister: D’Stad
Freising bei München huet aus inerten Dé-
cheten eng Lärmschutzwand vun 1,3 Kilo-
meter erriicht, fir hir Stad virum Kaméidi vun
der Autobunn ze schützen. Si hunn doriw-
wer eraus nach dës Décharge mat Fotovol-
taikzelle besteckt a produzéieren och nach
grénge Stroum doraus.

Dat sinn e puer Ureegungen. Well den Här
Roger Negri a sengen Ausféierunge scho
komplett war, wëll ech näischt méi bäi-
flécken.

Dofir géif ech och da vun der CSV den Ac-
cord bréngen.

Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Ober-
weis. Elo kritt den Här Berger d’Wuert.

❱❱❱ M. Eugène Berger (DP).- Merci, Här
President. Dir Dammen an Dir Hären, ech
wéilt och dem Rapporteur Merci soe fir säin
ausféierleche Rapport. Ech hu vläicht eng
kleng Bemierkung zu sengem mëndleche
Rapport. Hien huet do gesot, datt den Alt-
lastenkadaster nach net fäerdeg wär. Ech
hunn awer gemengt ze wëssen, datt do
schonn eng Rei Aarbechte gemaach si res-
pektiv datt awer do och schonn eppes ofge-
schloss ass. Mä doriwwer kann eis vläicht
herno den Ëmweltminister weider Op-
schloss ginn.

Wat positiv bei dësem Text ze bemierken
ass, ass, datt et eng Direktiv ass, déi mer
emol eng Kéier praktesch am Délai op e
puer Deeg hin ëmgesat hunn. Inhaltlech ass
och näischt ze bemängelen. De Rapporteur
ass am Detail dorop agaangen. Déi Texter,
déi am Sënn vum Ëmweltschutz sinn, ginn
natierlech wéi esou oft hei zu Lëtzebuerg
ëmgesat duerch Virgaben, déi vu Bréissel
kommen, ier se de Wee op Lëtzebuerg fan-
nen.

Wann ech inhaltlech och keng Bemierkun-
gen ze maachen hunn, stellen ech mer awer
e puer Froen zur Form vun der Ëmsetzung
vun der Direktiv, well et ass wierklech
schwéier, nach den Iwwerbléck ze behale
bei där ganzer Législatioun. Ech muss
soen, datt ech, bedéngt duerch meng be-
rufflech Vergaangenheet, awer e bëssen
Experienz hunn, fir esou Texter ze liesen.
Bei dësem Text hei hunn ech nom éischten
Artikel schonn d’Saach opginn, well do gëtt
da gesot, wat alles exclu wier respektiv datt
et complémentaire wier zum Gesetz vun
den Décheten, zum Gesetz vum Kommodo,
zum Gesetz vun der Mise en décharge an
esou weider.

Et ass also eng Matière, déi wierklech esou
komplex gëtt, wou beschtefalls nach e puer
Experte sech kënnen dran erëmfannen.
Derbäi kënnt dann och nach, datt den Text
eng Hällewull vu Prozedure virgesäit, deel-
weis Iwwerlappunge mat aneren Disposi-
tiounen. Hei ka schonn e gewëssenen
Duercherneen entstoen.

De Risiko ass dann awer am Endeffekt, datt
den Ëmweltschutz dobäi ze kuerz kënnt,
well ebe kee méi den Iwwerbléck huet an
och net méi kann déi ganz Prozedure sui-
véieren. Och wa Lëtzebuerg nëmmen zum
Deel betraff ass, sinn et awer eng Rei Betri-
ber, déi dovunner betraff sinn an déi am
Endeffekt och kéinten doduerjer negativ be-
traff sinn.

Eng aner Fro, déi ee sech muss stellen, ass
déi, ob dann och d’Ëmweltverwaltung, déi
mat der Exekutioun vun dësem Gesetz
beoptragt ass, outilléiert ass fir dat ze maa-
chen. Mir wësse schonn, datt et an der Ëm-
weltverwaltung knapp mam Personal ass,
datt se do ganz vill Aarbecht hu mat villen
aneren Dossieren an datt also do an Zukunft
nach méi Man- oder Womanpower ge-
braucht gëtt, fir dat kënnen ze maachen.

De Moment ass et op alle Fall esou, datt ee
sech muss erwaarden, datt nieft den Dos-
sieren, déi se schonn hunn, nach nei Dos-
siere kommen an een net onbedéngt kann
dovunner ausgoen, datt duerfir déi Dossiere
méi schnell kënnen traitéiert ginn. Duerfir
och vläicht en Opruff un d’Regierung, fir och
drun ze denken, fir hei dann och eben déi
néideg Personalbesoinen virauszegesinn,
well jo besonnesch am Ëmweltberäich ganz
vill Aarbecht eben entsteet, well ëmmer
erëm nei Direktiven op eis zoukommen, déi
mer mussen ëmsetze mat deene wéinege
Leit, wou déi aner Länner ganz oft vill méi
Personal hunn, fir genau déiselwecht Saa-
chen ëmzesetzen.

Dat gesot, wäerte mer awer natierlech deen
Text hei stëmmen, well en am Sënn vum Ëm-
weltschutz ass. Ech wollt awer trotzdeem
déi puer Bemierkunge maachen.
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Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Berger.
Da kritt den Här Gira d’Wuert.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Ech
wëll am Numm vun der grénger Fraktioun
dem Rapporteur villmools Merci soe fir seng
ausféierlech Berichter, souwuel dee schrëft-
leche wéi dee mëndlechen. A well déi Be-
richter esou ausféierlech waren, bleift mir
soss näischt ze soen, wéi dass déi Gréng
selbstverständlech fir dee Projet och wäerte
stëmmen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gira.
Den Här Mehlen huet d’Wuert nach als
leschte Riedner gefrot.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Och mir si mat dësem Projet
d’accord. Et muss ee bedaueren, datt mer
déi Gesetzgebung net méi fréi haten. Mir
hunn zwar gutt Gesetzgebungen am Ëm-
weltschutz, an trotzdeem, wann ee gesäit,
wat mer hei un Extraktioun hunn. Et ass ge-
schwat gi vun deene Steebréch. Dat ass
Matière inerte, déi eigentlech d’Ëmwelt net
bedreet. Hei ass geschwat gi vun der Insta-
bilitéit vum Terrain. Mir kennen dat och
doënnen am Waasserbëlleger Kallekwierk,
dat deelweis uewen agebrach ass a wou
souguer d’Leit, déi do mat Maschinne ge-
schafft hunn, a Gefor gerode sinn.

Här President, ech wollt vun der Geleeën-
heet profitéieren, fir nach eng Kéier eise Mé-
pris auszedrécken iwwert d’Aart a Weis wéi
am Fall vun der Arcelor verfuer ginn ass.
Well do geet et ëm Matièren, déi aus dem
Buedem geholl gi sinn, déi weiderverschafft
gi sinn, déi deelweis deponéiert gi sinn.

Ech hat am August 2007 eng Questioun
parlementaire gestallt, déi ausféierlech
beäntwert ginn ass, wou een da gesäit, datt,
nodeem datt den Exploitant en Terrain op
eng onméiglech Aart a Weis verseucht huet,
hien e fir d’éischt an eng Agora eragëtt - et
ass net ëmmer ganz einfach fir en Ausse-
stehenden, fir dat Ganzt ze verstoen -; 109
Hektar fir ronn 20,25 Milliounen Euro. Da
keeft de Stat 27 Hektar Terrain, deen zu en-
gem groussen Deel verseucht ass, fir 85
Milliounen Euro erëm. Dat héiert sech no net
vill un, mä dat sinn 3,4 Milliarden där aler
Frang.

Am Kontrakt steet, d’Agora verkeeft dem
Stat e sanéierten Terrain fir 85 Milliounen
Euro, an un der Basis vun deem Sanéie-
rungskonzept steet d’Autorisatioun vum Ëm-
weltministère vum 30. Januar 2004. Awer,
steet am Kontrakt, all Moossnamen, déi do-
riwwer eraus ginn, bezilt de Stat. An elo huet
de Stat dann décidéiert, datt et mat deene
Moossnamen net duergeet, an elo muss de
Steierzueler derfir opkommen!

D’Dekontaminatioun vu geféierleche Matiè-
ren. Mir hunn am Projet de loi 5845 Miche-
ville 2 stoen: Déblais des boues de hauts-
fourneaux; traitement des boues de hauts-
fourneaux; évacuation et mise en œuvre
des boues de hauts-fourneaux fir 20 Millou-
nen Euro. Dat heescht, de Steierzueler be-
zilt 800 Millioune Frang, well deen, deen
den Terrain virdrun exploitéiert huet, dat net
esou gemaach huet, wéi hien dat hätt misse
maachen, wann dat Gesetz hei - ech ginn
emol dovun aus - virdrun a Kraaft gewiescht
wier. Et steet alt esou am Kontrakt.

Mir stellen eis just d’Fro, Här President: Wéi
wär hei verfuer ginn, wann et sech ëm e
klengen Handwierksbetrib gehandelt hätt?
Hätt dann och de Stat säin Terrain fir deier
Geld ofkaaft an nach eng Kéier deier Steier-
gelder dragestach, fir en ze dekontaminéie-
ren? Mir stelle jiddefalls e grousst Fragezee-
chen do hannendrun.

Ech halen op mat engem Zitat, wat Dir alle-
guer kennt: „All animals are equal, but some
animals are more equal than others.“

(Hilarité)

Ech hoffen, datt dat an Zukunft hei, nodeem
mer dëst Gesetz gestëmmt hunn, net wäert
de Fall sinn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen Iech
Merci, Här Mehlen. Dann huet d’Regierung
d’Wuert.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-

nement.- Här President, ech wëll ganz kuerz
engersäits Merci soen der Ëmweltkommis-
sioun an dem President a Rapporteur Roger
Negri, fir och emol drop opmierksam ze
maachen, well Eenzelner dat gesot hunn,
dass mer an der Ëmsetzung vun den euro-
päeschen Direktiven an deem Beräich
duerch déi gutt Aarbecht an der Kommis-
sioun an hei an der Chamber ganz schnell
virukomm sinn an deene leschte Méint.

Ech denken, wann déi Projets de loi iwwert
d’Batterien, iwwer „REACH“ an iwwert
d’Responsabilité environnementale, déi
praktesch fäerdeg sinn, hei wäerte
gestëmmt sinn, da si mer an der Ëmsetzung
vun den Direktive praktesch ganz bäi. Wat
sécherlech och hei fir d’Chamber an d’Kom-
missioun eng ganz gutt Aarbecht bedeit,
déi do gemaach ginn ass.

Dat Zweet, wat ech wëll soen, ass, dass et
par rapport zum Kadaster richteg ass, wat
de Kolleeg Berger gesot huet, dass an
deem bestehende Kadaster déi 16 Siten,
déi den Här Negri genannt huet, schonn
dran enthale sinn, mä dass mer hei natier-
lech e qualitative Sprong elo musse maa-
chen an dat, wat eben Altlastenverdachts-
kadaster heescht, dee mer also och bis
2012 wäerte fäerdeg maachen, mat deene
Prozeduren, Enquêtes publiques an esou
virun, Participatioun an Informatioun vun de
Bierger, déi domadder verbonne sinn. Dat
ass also nei par rapport zu deem, wat mer
bis elo kannt hunn.

Eng lescht Bemierkung wëll ech maache fir
de Kolleeg Marcel Oberweis am Zesum-
menhang mat deene flotte Projeten, déi an
der Géigend vu München realiséiert ginn, fir
ze soen, dass mer am Moment amgaange
sinn, déi dräi Plans d’action fäerdeg ze
maachen am Zesummenhang mat der Ëm-
setzung vun der Kaméidisdirektiv, déi mer a
ganz kuerzer Zäit dann och wëlle public
maachen. Am Kader dovunner wäerten eng
ganz Rei vu Projete souwuel um Niveau vun
dem Stroossebau wéi och um Niveau vun
de Schinnennetzer aktuell ginn an deenen
nächste Joren.

An deem Plan d’action, deen op mengem
Dësch läit, ass och d’Iddi, fir nach ëmmer
ze kucken dat ze verbanne mat der Produk-
tioun vun Energie, also iwwer Fotovoltaiks-
projeten, fir dat domadder ze verbannen,
esou dass also déi Iddi net gestuerwen ass,
mä dass dat am Kader vun der Ëmsetzung
vun deene Projete weider kéint eng Iddi
ginn. Dir kënnt Iech leschtenenns virstellen,
dass, wann d’Décharge Beetebuerg/Didde-
leng fäerdeg ass - dat war schonn an de Vir-
bereedungsaarbechte mat der Forstverwal-
tung esou virgesinn, esou ass de Projet kon-
zipéiert -, da wäerte mer op deen Areal do
keng Industrie hisetzen, mä da wäerte mer
Biotopen, Beem an Hecken a wierklech e
flotte Projet maachen, deen op där doter
Plaz och, mengen ech, op der richteger
Plaz wäert sinn.

Duerfir Merci der Kommissioun an och
Merci der Chamber.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Domat ass d’Dis-
kussioun ofgeschloss a mir kommen dann
zur Ofstëmmung iwwert de Projet 5818. Dir
fannt den Text am Dokument 58186.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5818 ass eestëmmeg uge-
holl mat 59 Jo-Stëmmen. Et gëtt keng Neen-
Stëmm a keng Abstentioun.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt, M. Lucien Clement, Mmes
Christine Doerner, Marie-Josée Frank, Ma-
rie-Thérèse Gantenbein-Koullen, MM. Mar-
cel Glesener, Norbert Haupert, Mme Fran-
çoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes, Paul-
Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel Ober-
weis, Gilles Roth, Patrick Santer, Marcel
Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco Schank,
Marc Spautz, Mme Martine Stein-Mergen,
MM. Fred Sunnen (par Mme Françoise
Hetto-Gaasch), Lucien Thiel, Lucien Weiler
(par Mme Martine Stein-Mergen) et Michel
Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch (par M. Romain
Schneider), MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz (par M. John Casteg-
naro);

MM. Eugène Berger, Xavier Bettel, Mme
Anne Brasseur, M. Fernand Etgen, Mme Co-
lette Flesch, MM. Charles Goerens, Paul
Helminger, Alexandre Krieps (par M. Xavier
Bettel), Claude Meisch (par M. Eugène Ber-
ger) et Carlo Wagner (par Mme Colette
Flesch);

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox
(par M. Claude Adam) et Mme Viviane Lo-
schetter (par M. Jean Huss);

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.

Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Mir kommen dann zur Interpellatioun vum
Här Ben Fayot iwwert d’Nationalbibliothéik.
D’Wuert huet den Auteur vun der Interpella-
tioun, den honorabelen Här Ben Fayot.

5. Interpellation de M. Ben
Fayot au sujet de la Biblio-
thèque nationale

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP), interpellateur.-
Här President, et geet mer bei dëser Inter-
pellatioun ëm d’Saach, dat heescht ëm
d’Nationalbibliothéik. Et geet mer dorëm,
der Regierung ze hëllefen, an der Fro vun
der Nationalbibliothéik virunzekommen, well
ech iwwerzeegt sinn, dass dës Institutioun
fir d’Zukunft vum Land an der Wëssensge-
sellschaft zu Lëtzebuerg vun eminenter Be-
deitung ass.

Et ass kloer, dass de kulturpoliteschen Asaz
vun dëser an och vun deene viregte Regie-
rungen net a Fro gestallt ka ginn. Mir hunn
an de leschten 20 Joer vill fir d’Kultur ge-
baut an och fir de Fonctionnement vun dee-
nen eenzelnen Institutioune gesuergt. Och
d’Gemengen hu vill an där Hisiicht ge-
maach.

Et fält bei all deem, wat mer bis elo ge-
maach hunn, op - dat ass eng e bësse phi-
losophesch Remarque -, dass dat Meescht
am Fong geholl fir den - ech nennen dat
emol esou - Kulturkonsum ass. Ech wëll dat
net pejorativ gemengt hunn. Fir de Kultur-
konsum ass gebaut ginn, an net esou séier
fir d’Kreatioun.

Ech weess, dass dës Andeelung a passive
Konsum an aktiv Kreatioun e bëssen artifi-
ciel ass a simplistesch, well Plaze schafen,
wou Kultur konsuméiert gëtt, heescht och,
Plaze schafen, wou Kreatioun entstoe kann.
Mä et bleift, dass vun deene Kulturinstituter,
déi an deene leschte Jorzéngten hei han-
nendragerode sinn, et grad déi sinn, déi
dem Eenzelnen Instrumenter ginn, fir selwer
aktiv ze ginn. Dat heescht, fir sech ze infor-
méieren, ze sichen, ze fuerschen, ze verdéi-
wen.

Den Nationalarchiv grad wéi d’Nationalbi-
bliothéik sinn alle béid op der Streck bliw-
wen, wat hir Gebaier an och hir Mëttelen
ugeet.

Firwat ass dat esou? Et ka sinn, ech kann et
net beweisen, mä ech ka mer et virstellen,
dass d’Bibliothéiken an d’Archive kee
grousse Lobby hunn, dee Pressioun op
d’Politik mécht. D’öffentlech Meenung
gesäit och net direkt ëmmer den Notzen an
de Wäert vun esou Institutiounen.

Nu sinn awer mat der Uni Lëtzebuerg, fir
just nëmmen dat ze zitéieren, e ganze Koup
vun neien Usageren entstanen. Doriwwer
eraus schwätze mir alleguer, d’Politiker, an
onse Riede vu Wëssensgesellschaft, an et
freet ee sech: Wou sinn d’Mëttelen dofir,
wann net an enger Bibliothéik?

Natierlech net egal wat fir eng Bibliothéik.
D’Nationalbibliothéik ass en öffentlecht Ins-
trument, fir d’Wëssensgesellschaft ze diffu-
séieren a fir liewenslaangt Léieren ze erméi-
glechen. Si muss sech permanent erneieren
an ausbauen, well d’Erausfuerderunge per-
manent wuessen.

Ech wëll duerfir och d’Problematik vun der
Nationalbibliothéik an dräi Deeler behande-
len: éischtens, déi absolut Noutwendegkeet
vun engem Neibau fir d’Nationalbibliothéik,
zweetens d’Fro vun der Verwaltungsstruktur,
an drëttens d’Roll an d’Entwécklung vun der
Nationalbibliothéik och a besonnesch am
Zesummenhang mat dem Opbau vun der
Uni Lëtzebuerg an der Entwécklung vun de
kulturellen Institutiounen, Fuerschungs- an
Innovatiounsinstrumenter.

Här President, fir d’éischt d’Noutwendeg-
keet vun engem Neibau. Ech rappeléieren,
dass d’Chamber iwwer hir Kommissiounen
zu widderhueltem Mol d’Nationalbibliothéik
besicht huet, säit 1990 op d’mannst sechs-
mol.

D’Nationalbibliothéik ass fir d’Kulturkommis-
sioun vun der Chamber eng „never ending
story“, an et versteet een d’Amertume och
vun deene Responsabelen, déi dora ge-
schafft hunn oder schaffen.

2006 huet ons Commission de l’Enseigne-
ment supérieur, de la Recherche et de la
Culture d’Lokaler vun der Nationalbiblio-
théik an der Ënneschtgaass, um Boulevard
Prince Henri, am Gebai vun dem fréieren
Eurocontrol an am Bâtiment Wagner um
Kierchbierg besicht. Et war opgrond vun en-
ger Ufro vum Här Claude Adam. D’Kommis-
sioun konnt dobäi constatéieren, dass déi
Lokaler den Uspréch vun enger Nationalbi-
bliothéik net genügen, dass eng Partie pro-
visoresch Behëllefssolutioune getraff gou-
fen, mä dass mat der fortschreidender
Entwécklung d’Situatioun vun der National-
bibliothéik insgesamt méi schwiereg gëtt.

D’Manéier, wéi déi 150.000 Luxemburgen-
siaen, 3.000 Périodiquen an déi 750.000
friem Bicher an déi 3.500 friem Périodiquen
ënnerbruecht ginn, entspriechen net den in-
ternationale Bibliothéiksnormen. D’Zentral-
lokal an der Ënneschtgaass bascht aus al-
len Néit. Et gëtt keng Plaz méi, fir Bicher ën-
nerzebréngen. All Eck ass ausgenotzt.

Iwwregens, wéi 1973 d’Nationalbibliothéik
an dem fréiere Kolléisch installéiert gouf,
waren d’Infrastrukture schonn ze kleng. Si
hu vun Ufank un dem Besoin vun enger mo-
derner Bibliothéik net entsprach. Et war vun
Ufank un eng Feelplanung.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Et war
déi Zäit net besser wéi haut.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP), interpellateur.-
Et war vun Ufank un eng Feelplanung. Also,
ech menge schonn, dass ee sech hei an
der Longue durée befënnt, an da muss een
dat soen. Et war eng Feelplanung, fir eng
wesentlech Infrastruktur vun engem moder-
nen an innovative Kulturbetrib an e Gebai
aus dem 17. Jorhonnert mëtten an enger
klenger Stad ze setzen. En däitschen Expert
huet 1995 Alarm geschloen. E Projet fir eng
Annex vun der Nationalbibliothéik gouf aus-
geschafft, hei gestëmmt, awer net reali-
séiert, well gefaart gouf, d’Bibliothéik géif
domat auserneefalen.

De Fait, dass een hautdësdags Compute-
ren an engem Liessall brauch, verlaangt
aner, méi geraimeg a besser strukturéiert a
spezifesch Liessäll. De Fait, dass vill Re-
cherchen um Computer gemaach ginn, ver-
laangt méi Surveillance respektiv Hëllef. De
Fait, dass eng modern Bibliothéik e fräien
Accès zu ville Standardwierker ubitt, ver-
laangt méi Rayonnagen a méi Plaz, fir ze lie-
sen an ze schaffen. Haut scho sinn 30.000
Bicher fräi zougänglech. Et missten der
zéngmol méi sinn.

D’Sécherheet ass e Problem an engem Ge-
bai, wat net no deem Gesiichtspunkt conce-
véiert an transforméiert gouf. D’Surveillance
ass bal net ze maachen, oder nëmme mat
groussem personellem Opwand, an engem
Gebai, wou ee liicht eran- an erauskënnt a
klaue kann, wann ee wëllt. Och den Accès
zu de Stockageraim ass net sécuriséiert, all
Visiteur ka mat e bësse Geschéck doranner
kommen. Ech verweisen op de Rapport vun
der Kommissioun hirer Visite, dat ass e Rap-
port vum 13. Februar 2006, wou dat alles in
extenso duergestallt gëtt. Ech wëll also elo
net weider dorop agoen.

Am Joer 2002 huet d’Regierung décidéiert,
d’Nationalbibliothéik op engem eenzege
Site ze lokaliséieren, also net ze splécken,
wéi dat 1998 décidéiert gi war. De Site,
deen zréckbehale gouf, war de Bâtiment
Schuman um Kierchbierg, direkt niewent
der Philharmonie an dem sougenannte Mu-
sée Pei. Och déi jëtzeg Regierung huet
kloergemaach, dass se als Site dofir d’Place
de l’Europe um Kierchbierg festgehalen
huet. Déi viregt Regierung hat jo duerfir
2003 en Architekteconcours ausgeschriw-
wen an e Präis verginn. Déi jëtzeg Regie-
rung huet duerch den Här Biltgen kloerge-
maach, dass se um Bâtiment Schuman fest-
hält, dat ofgerappt an duerch en neit, fonc-
tionnelt Gebai ersat soll ginn.

An der Chamberskommissioun, den 21.
Juni 2006, sot de Minister, dass d’Konzep-
tioun dovunner direkt ugefaange soll ginn,
also 2006. Wat ass elo d’Zäitschinn fir
d’Konstruktioun vun enger neier Bibliothéik,
do op där Plaz?

D’Regierung huet am September 2006 en
Accord mat dem Europaparlament ofge-
schloss, fir de Bâtiment Konrad Adenauer,
och KAD genannt, auszebauen an ze reno-
véieren, an doran dann all d’Europabeam-
ten aus dem Europaparlament opzehuelen,
och déi aus dem Bâtiment Schuman. Dat
soll 2012 oder 2013 fäerdeg sinn, da sollen
all Servicer vum Parlament zu Lëtzebuerg
zentraliséiert ginn. Dat heescht awer, dass
mer dann 2020 fir eng nei Nationalbiblio-
théik am A hunn. Nun ass de Bau vum KAD
nach net ugefaangen, vill Zäit ass verluer
gaangen duerch Onstëmmegkeeten zwë-
schent dem Fonds du Kirchberg an dem
Europaparlament - ech maachen do keng
Scholdzouweisungen -, esou dass kee7766 www.chd. lu

SÉANCE 

6 Jeudi, 
23 octobre 20086



weess, ob deen Timing vun 2020 kann age-
hale ginn, oder ob mer éischter mussen un
2025 denken.

D’Europaparlament huet viru kuerzem ge-
frot, dass eng Partie Aarbechte vu Mise en
conformité um Bâtiment Schuman gemaach
solle ginn, déi scho laang hätte gemaach
misse ginn. Am Statsbudget vun 2009 ass e
Kredit vu 750.000 Euro dofir virgesinn.
D’Regierung, mengen ech, sollt mam Euro-
paparlament verhandelen a probéieren ze
erreechen, dass de Bâtiment Schuman méi
schnell fräi gëtt. Am Bâtiment Schuman,
wou also d’Nationalbibliothéik hikomme soll,
schaffen nach ëmmer ongeféier 600 Beam-
ten, dat ass beim Europaparlament ni esou
genee festzestellen.

D’Regierung misst also e Bürosgebai um
Kierchbierg fannen, fir 600 Leit ënnerze-
bréngen. Méiglechkeeten dofir gëtt et an-
scheinend um Kierchbierg, well d’Europa-
parlament huet viru kuerzem 10.000 m2 an
engem neie Bürosgebai fir sechs Joer ge-
lount. Et gëtt mer gesot, dass et an deem-
selwechte Gebai nach 12.000 m2 gëtt, déi
fräi sinn. Firwat geet de Stat net hin, lount
déi Fläch fir d’Europaparlament, an amplaz
750.000 Euro an en alt Gebai ze stiechen,
solle mer déi Suen huelen a se an de Loyer
stiechen, an domat de Schuman méi fréi fräi
kréien, wéi een dat kënnt virausgesinn.

Ech wëll nach soen, dass et och nach Méig-
lechkeeten am Héichhaus ginn, dat an en-
gem Joer soll fäerdeg ginn. Do ass
bestëmmt och Plaz fir déi Beamten aus dem
Schuman, wann da keng aner Solutioun
méiglech wier. Wéi gesot, mir geet et drëm,
dass mer mat der Nationalbibliothéik viru-
kommen an net nach fënnef, sechs oder
méi Jore waarde mussen, wat, wéi gesot, en
Horizont vun 2020 bis 2025 opmécht a wat,
mengen ech, awer inakzeptabel, fir d’Insti-
tutioun onerträglech wier.

Da stellt sech och nach d’Fro, wat d’Plaz
ugeet - de Stat keeft jo elo déi Bibliothéik
vun Aansebuerg, eng ganz wäertvoll Biblio-
théik -, wou gi mer domat hin? Wou brénge
mer dee wäertvolle Patrimoine anstänneg
ënner, wa mer elo scho keng Plaz méi an
der Nationalbibliothéik hunn?

Här President, en zweete Problem ass, dass
d’Nationalbibliothéik och vill an héich spe-
zialiséiert Personal brauch, fir Datebanken,
informatesch Verbindungen, fir komplex
Froe vun Droits d’auteur an d’Droits voisins
ze behandelen. Wat d’Nationalbibliothéik
sech méi entwéckelt, wat se sech méi op-
mécht fir Fuerscher, Studenten a soss Leit,
muss se méi laang Öffnungszäiten hunn,
also och erëm méi Personal. Wéi iwwerall
gëtt d’Aarbecht méi spezialiséiert an erfuer-
dert méi Formatioun. Formatiounen am Aus-
land fir d’Personal sinn néideg, awer
nëmme méiglech, wa genuch Personal do
ass, fir déi ze ersetzen, déi op enger Forma-
tioun sinn. D’Ëmstellung op den informate-
schen Traitement ass oft laangwiereg a
schwiereg.

D’Nationalbibliothéik ass eng öffentlech Ver-
waltung an ënnerläit also dem Numerus
clausus beim Stat. 2004 huet déi deemoleg
Kulturministesch hei an der Chamber
erkläert, si hätt am Numerus clausus 49
Poste fir d’Kultur insgesamt gefrot, hätt awer
keen eenzege kritt. 2004 ass och Rieds
gaange fir aus der Nationalbibliothéik en
Établissement public ze maachen, wat per-
sonalméisseg méi flexibel ka sinn. D’Kultur-
ministesch vun deemools huet gesot, et wier
dofir keng Begeeschterung gewiescht,
weder bei der Regierung nach beim Perso-
nal. D’Regierung hätt wëllen ofwaarden, bis
en definitive Kader fir d’Établissements pu-
blics virléich. Dobäi ass allerdéngs zu exakt
deemselwechten Zäitpunkt, wëll ech rappe-
léieren, den Établissement public vun der
Rockhal de 26. Mee 2004 geschaf ginn, a
virdrun, nämlech den 12. August 2003, den
Établissement public vun der Uni Lëtze-
buerg.

Fir mech ass d’Schafung vun engem Éta-
blissement public fir d’Nationalbibliothéik
déi eenzeg Solutioun, fir dem Institut dee
Fräiraum an der Gestioun ze ginn, deen et
brauch, fir sech weiderzeentwéckelen an in-
novativ ze bleiwen. De Statsrot hat iwwre-
gens a sengem Avis zu deem Gesetz vun
2004 iwwert d’Kulturinstituter virgeschloen,
d’Gestion séparée fir d’Kulturinstituter ins-
gesamt anzeféieren, déi et jo schonn dee-
mools am CNA, am Musée national d’his-
toire et d’art an am Musée d’histoire natu-
relle gouf. Dat hat der Chamber deemools
eng gutt Solutioun geschéngt. Et ass awer
net geschitt. Et bleift, dass haut d’National-
bibliothéik mat engem 20 Joer ale Gesetz
vun 1988 fonctionnéiert, wat duerch déi ra-
sant Entwécklung vun de Kulturinstituter an
der kultureller Aktivitéit, op jidde Fall fir
d’Nationalbibliothéik, iwwerholl ass.

Här President, nach en drëtte Problem. Am
Gesetz vum 25. Juni 2004 goufen d’Mis-

sioune vun der Nationalbibliothéik prezi-
séiert, doduerch, dass de wëssenschaft-
leche Charakter vun der Nationalbibliothéik
ënnerstrach gouf. Wat nei dobäi war, ass,
dass d’Qualitéit vun der Nationalbibliothéik
als wëssenschaftlech a Fuerschungsbiblio-
théik unerkannt ginn ass an dass d’National-
bibliothéik d’Fonctioune vun enger, ech zi-
téieren, „bibliothèque universitaire“ kéint
exerzéieren, ech zitéieren, „selon les moda-
lités à convenir avec les instances compé-
tentes“.

Am Rapport vum Kulturministère vun 2007
gëtt am Kapitel iwwert d’Nationalbibliothéik
gesot, dës Institutioun géif hir Politik vun der
Verdéiwung vun der Zesummenaarbecht
mat der Uni weiderentwéckelen. Den 19.
Mee 2004 huet déi deemoleg Kulturminis-
tesch an der Chamber erkläert, dass um
Site Belval eng wëssenschaftlech Biblio-
théik virgesinn ass, wat och aliicht, well eng
Bibliothéik souwuel fir déi exakt Wëssen-
schafte wéi fir d’Literatur, d’Humanwëssen-
schaften no bei de Studenten an de Proffen
néideg ass.

Fir den Abléck schafft d’Nationalbibliothéik
mat 33 Lëtzebuerger Bibliothéiken am Ka-
der vum bibnet zesummen. Dat ass de Ré-
seau vun de Bibliothéiken, déi den Informa-
tikssystem Aleph 500 benotzen, dee vun
der Nationalbibliothéik koordinéiert gëtt. An
deem Kader ass d’Zesummenaarbecht mat
der Uni Lëtzebuerg bis elo gelaf.

Da gëtt et e Konsortium fir de Kaf vun elek-
tronesche Publikatiounen, deen aus der Bi-
bliothèque nationale an der Uni besteet. Déi
Publikatioune ginn iwwert de Portail
www.bnu.lu zougänglech gemaach. D’Bi-
bliothèque nationale ass mat anere méig-
leche Partner fir déi Entreprise, nämlech
CRPen an de CEPS am Kontakt. Am Joer
2007 sinn iwwer 100.000 Kontakter fir Re-
cherchen op deem Réseau constatéiert
ginn. Iwwer 100.000!

Et ass kloer, dass eng politesch Weichestel-
lung sech als Äntwert op folgend Fro impo-
séiert: Soll d’Uni fir all Fakultéit an Institut Bi-
bliothéiken entstoe loossen, oder soll an der
Zesummenaarbecht vun Uni an Nationalbi-
bliothéik eppes entstoen, wat eng Aart zen-
tral Bibliothèque nationale et universitaire
kënnt sinn, déi zum Deel virtuell an zum
Deel reell ass? Virtuell, well haut villes iwwer
Informatik leeft; reell, well et ëmmer eng
zentral Stell muss ginn, wou de Patrimoine
vun Impriméen, Manuskripter, Supports
électroniques konservéiert an zougänglech
gemaach muss ginn.

Wann ee vun enger zentraler Bibliothéik
schwätzt, heescht dat, dass et eng zentral
Instanz gëtt, déi alles géréiert, wat gemein-
sam ass, wéi zum Beispill de Kaf vu Bicher,
elektronesche Revuen. Anerersäits kann
den Accès zu esou enger Bibliothéik dezen-
tral sinn, dat heescht, dass den Zougang zu
de Fichieren iwwer Internet den Zougang zu
de Bestänn vill méi flexibel mécht, wéi dat
nach virun e puer Joer denkbar war.

Dobäi ass et evident, dass d’Fachbiblio-
théike fir d’Uni Aarbechtsinstrumenter sinn,
déi no bei de Studenten an de Proffe musse
sinn. Mä all déi Fachpublikatiounen op elek-
troneschem Support kënnen iergendwou
stoen. Dofir kann eng Bibliothèque nationale
et universitaire eng virtuell grouss Biblio-
théik sinn, déi enk mat de Fachbibliothéiken
zesummeschafft a se complétéiert.

Ech ginn net weider op d’Detailer vun där
bestoender Kollaboratioun zwëschent Uni
an Nationalbibliothéik an. Ech wëll awer
soen, dass d’Nationalbibliothéik fir d’Uni
eng ganz Partie Aarbechte mécht. Schonn
haut hëlt d’Nationalbibliothéik dagdeeglech
un de Projeten vun der Unisbibliothéik deel.
Eng Equipe vun der Nationalbibliothéik, aus
Spezialiste vun der Informatik a Bibliothé-
cairen zesummegesat, mécht Logicielen a
Réseaue vun der Unisbibliothéik a bréngt se
op de Qualitéitsniveau vun deem, wat gefrot
gëtt. An ech mengen, och wann ech dat ge-
lies hunn, wat d’Bibliothekarin vun der Uni
Lëtzebuerg gesot huet, dass de Portail BNU
mat 21.000 elektroneschen Zäitschrëfte mat
der Offer vun de gréissten Unie rivaliséiere
kann.

Wat ech aus den Diskussiounen op der Uni
zréckbehalen hunn, ass, dass d’Noutwen-
degkeet vun adaptéierten a studentennoe
Bibliothéiken an de Fakultéiten, an zwee-
tens eng enk Zesummenaarbecht vu Natio-
nalbibliothéik an Unisbibliothéiken noutwen-
deg ass. Déi Zesummenaarbecht mécht
sech haut um Terrain, well déi Responsabel
dat esou wëllen. Nach besser wär et, wann
een eng strukturéiert Zesummenaarbecht
beschreiwen a realiséiere kéint a sech eng
Strategie vu Bibliothéiksentwécklung op en-
gem méiglechst héije Qualitéitsniveau kéint
ginn.

Dofir brauche mer en neit Gesetz, wann een
aus der Nationalbibliothéik en Établisse-
ment public „Bibliothèque nationale et uni-

versitaire“ wëllt maachen, wat nëtzlech ass
am Hibléck op d’Zesummenaarbecht mat
der Uni, déi och en Établissement public
ass. Wichteg ass et, dass eng zentraliséiert
Gestioun vun alle wëssenschaftleche Biblio-
théiken entsteet, an zwar an der Biblio-
thèque nationale et universitaire, wourop
sech eng ganz Partie Antenne kënne gref-
féieren.

Et huet op jidde Fall kee Sënn, eng hallef
Dosen onofhängeg Bibliothéiken opze-
bauen, déi alleguer hir eege Verwaltung
hunn. D’Informatik mécht dat haut méiglech,
souwuel fir déi intern Kommunikatioun wéi
och fir d’Utilisateuren. D’Avantagë vun esou
engem System leien op der Hand: eng een-
zeg informatesch an elektronesch Infra-
struktur, gemeinsamen Akaf vun elektro-
nesche Publikatiounen, wat méi bëlleg gëtt,
personalméisseg kritt een och eng Masse
critique, déi et erlaabt, d’Personal ze spe-
zialiséieren.

Dat wesentlecht Konzept besteet doran,
dass et zu Lëtzebuerg eng zentral national
Plattform gëtt fir d’Diffusioun vun der Wës-
sensgesellschaft, also eng Aart nationale
Service Center fir all d’Bibliothéiken am
Land. Fir déi Roll drängt d’Nationalbiblio-
théik sech op, well se duerch d’Gesetz vun
2004 och d’Agence fir Lëtzebuerg vum
ISBN an dem ISSN an och dem URN ass,
also „uniform resource name“.

D’Nummeriséierung ass noutwendeg fir
d’Standardiséierung, d’Interopérabilitéit an
d’URN-Adressen. Dës Aarbechte ginn elo
an der Nationalbibliothéik gemaach, grad-
esou wéi se all Lëtzebuerger nummeresch
Publikatiounen an hir Datebanken ophëlt a
fir d’Zukunft konservéiert.

Iwwert den Opbau vum Bibliothéikssystem
an iwwert d’Froen, déi sech an deem Ze-
summenhang stellen, wat de Statut vum
Personal, den Organigramm, d’Gebaier an
de Fonctionnement ugeet, ass et sécher ze
fréi, fir an dësem Kader esou wäit ze goen.
Et ass awer wichteg, dass d’Regierung eng
politesch Strategie festleet a sech och do
mat allen Acteuren ofschwätzt.

Här President, fir dës Introduktioun ofze-
schléissen, wollt ech eng Motioun virleeën,
déi ënnerschriwwen ass vum Här Schank,
der Madame Flesch, dem Här Adam, der
Madame Dall’Agnol a mir selwer, an där am
Dispositiv gefrot gëtt, dass d’Regierung vi-
rum Enn vun der Legislatur e Projet fir eng
Bibliothèque nationale et universitaire vir-
leet, déposéiert; zweetens, dass och d’Aar-
bechten un engem Projet de loi fir de Bau
vun engem neie Gebai fir d’Bibliothèque na-
tionale schnell virugedriwwe ginn; parallell
dozou natierlech och, dass een déi virbe-
reedend Aarbechte fir e Gebai vun enger
Bibliothèque universitaire op Esch/Belval
weiderdreift; dass een d’Europaparlament
derzou bréngt, fir de Site schnell fräizeginn,
an dass een och der Bibliothèque nationale
déi Mëttele gëtt, déi se brauch, fir hir Mis-
siounen ze erfëllen.

Motion 1

La Chambre des Députés,

- considérant les conclusions tirées par la
Commission de l’Enseignement supérieur,
de la Recherche et de la Culture à la suite
de ses visites des locaux de la Bibliothèque
nationale et de ses annexes le 13 février
2006 et le 22 mars 2006 et de la réunion du
21 juin 2006;

- considérant l’insuffisance des lieux de
stockage et des surfaces administratives
(bureaux, gestion et traitement des livres);

- considérant l’impossibilité de disposer
des surfaces nécessaires pour étendre les
salles de lecture pour rendre possible l’ac-
cès direct aux documents et pour dévelop-
per l’utilisation des TIC;

- considérant l’absence de salle de confé-
rence et de salle d’exposition indispen-
sables à la valorisation du patrimoine de la
Bibliothèque nationale;

- considérant les problèmes de la sécurité
et de l’accès qui se posent dans les locaux
actuellement disponibles;

- considérant l’évolution technologique
d’une bibliothèque moderne de haut niveau
et les besoins en personnel hautement qua-
lifié;

- considérant la nécessaire clarification
quant à l’organisation du système de haut
niveau des bibliothèques scientifiques au
Luxembourg (BN et bibliothèques de l’Uni-
versité du Luxembourg), suite à l’affirmation
du Gouvernement de vouloir créer une «Bi-
bliothèque nationale et universitaire» (BNU)
permettant aux deux institutions de fonc-
tionner sur plusieurs sites, mais au sein d’un
système interne commun;

- considérant l’intention du Gouvernement
de construire une nouvelle Bibliothèque na-
tionale sur le site de l’actuel Bâtiment Schu-

man, occupé par les services du Parlement
européen;

invite le Gouvernement

- à déposer avant la fin de la présente lé-
gislature un projet de loi «Bibliothèque na-
tionale et universitaire» (BNU) pour fonder
sur une base légale la collaboration large-
ment entamée entre la Bibliothèque natio-
nale et l’Université du Luxembourg;

- à faire avancer rapidement les travaux
d’un projet de loi autorisant le Gouverne-
ment à procéder à la construction d’un nou-
veau bâtiment pour les besoins de la Biblio-
thèque nationale et universitaire qui a déjà
fait l’objet d’un concours entre architectes
en 2003;

- à poursuivre les travaux préparatoires du
bâtiment de la Bibliothèque universitaire
Esch-Belval;

- à amener le Parlement européen à libérer
rapidement le site du Bâtiment Schuman
par le transfert de ses bureaux;

- à doter la BnL du personnel et des res-
sources nécessaires pour permettre à cet
important institut culturel de développer
pleinement ses potentialités et d’exercer
ses missions légales à la hauteur des exi-
gences de la société de la connaissance.

(s.) Ben Fayot, Claude Adam, Claudia
Dall’Agnol, Colette Flesch, Marco Schank.

Merci fir d’Opmierksamkeet.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Dann huet elo den Här Schank als éischte
Riedner d’Wuert. Här Schank, wann ech ge-
lift.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marco Schank (CSV).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, ech wollt
mat engem Zitat ufänke vun engem renom-
méierten amerikanesche Journalist, dee re-
nomméiertste Journalist vu CBS, de Walter
Cronkite, dee gesot hutt: Wat och ëmmer eis
Bibliothéike kaschte wäerten, esou ass de
Präis bëlleg am Verglach vun enger Natioun
vun Ignoranten.

Insgesamt, géif ech soen, huet d’Regierung
an deene leschte Jore vill fir d’Nationalbi-
bliothéik gemaach, an domat awer och be-
wisen, datt se de Stellewäert vun der Kultur
vum Buch eigentlech ganz eescht hëlt. Lei-
der ass déi aktuell Regierung beim Thema
Nationalbibliothéik deelweis mat enger Rei
vu Problemer konfrontéiert, wou se dacks
keen direkten Afloss konnt huelen. Wann
een emol liest, wat an deene leschte Joren
dozou vu Regierungssäit an och vun där
zoustänneger Chamberskommissioun gesot
ginn ass, dann erkennt ee ganz däitlech,
datt och d’Regierung scho gären - an dat
scho méi laang - eng nei Bibliothéik um
Kierchbierg stoen hätt.

Am Joer 1973 ass d’Nationalbibliothéik an
den Ale Kolléisch komm. A scho relativ
séier, an den 80er Joren, virun allem awer
och zënter den 90er Joren huet sech eraus-
kristalliséiert, datt déi Plaz hannen a vir net
duergeet, datt d’Raimlechkeeten ze kleng si
ginn. Dee Problem, iwwert dee mer haut
schwätzen, ass also - wéi de Ben Fayot och
scho gesot huet - een, dee schonn zënter
ganz Laangem besteet.

Mëtt den 90er Joren huet en däitschen Ex-
pert an engem Kader vun der Expertise, de
Rolf Fuhlrott, Folgendes festgehalen. Hien
huet gesot: „Der Zerstörungsprozess des
wichtigsten Kulturgutes unter diesen Aufbe-
wahrungsbedingungen ist unaufhaltsam,
wenn nicht bald Abhilfe geschaffen wird.“
Effektiv ass dës Bibliothéik e wesentlecht
Element vun eiser - an dat braucht Der elo
kengem ze soen - nationaler Kulturpolitik.
An hire Mauere geschitt souwuel d’Konser-
vatioun vun eisem ureegene Wëssenspatri-
moine engersäits, an anerersäits awer och
d’Wëssensvermëttelung fir d’Zukunft.

Haut am Hierscht vum Joer 2008 ginn et
wuel Annexen an Dépôte vun der National-
bibliothéik um Kierchbierg an och soss, mä
d’Problemer, déi sech stellen, sinn eigent-
lech ëmmer nach déiselwecht: net genuch
Plaz, net genuch Méiglechkeeten, wäertvoll
Bicher an aner Dokumenter adequat a fach-
gerecht ze konservéieren. Dann duerch
d’Infrastruktur bedéngten onpraktesch Aar-
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bechtskonditioune fir Deeler vum Personal,
vill Inconvénienten, Geld- an Zäitverloscht
duerch d’Opspléckung op dräi Sitë plus
nach aner Dépôten, an och Mangel u Plaz
fir modern a gutt équipéiert attraktiv
Liessäll; wat jo ee wesentleche Punkt ass
vun enger moderner Bibliothéik.

Nu sinn dës Ëmstänn net op d’Versoe vun
eiser Kulturpolitik zréckzeféieren. Et sinn
Décisioune geholl ginn - et ass och scho
vum Interpellant gesot ginn -, an de Site vun
der Place de l’Europe, do wou am Moment
de Bâtiment Schuman steet, ass fir déi nei
Bibliothéik festgehal ginn. 2003 gouf och
een Architekteconcours international aus-
geschriwwen, mat engem däitschen Archi-
tektebüro als Laureat.

Heiduerch gëtt um Kierchbierg eng Plaz ge-
schaf, wou sech dann och eng Partie Kultur-
institutiounen op engem regelrechten Îlot
culturel erëmfannen - Dir wësst dat -: d’Phil-
harmonie, de Mudam, geschwënn de Mu-
sée Dräi Eechelen a schlussendlech dann
och d’Nationalbibliothéik.

Dat Eenzegt, wat der Ëmsetzung vun dëser
Politik nach am Wee steet, ass d’Tatsaach,
datt Servicer vum Europaparlament d’Schu-
mans-Gebai nach ëmmer net verlooss
hunn. Et wier also wichteg, datt dëse
Schrëtt esou séier wéi méiglech, am
beschte kuerzfristeg géif geschéien, fir datt
déi weider Etappe fir d’Kreatioun vun där
neier Nationalbibliothéik kéinten an Ugrëff
geholl ginn.

Da muss een awer och däitlech maachen,
datt eng Bibliothéik net nëmmen aus hire
Raimlechkeete besteet, och wann am Fall
vun der Nationalbibliothéik op dësem Punkt
de Problem vläicht am gréissten an och am
akutsten ass, an natierlech eng ganz Rei
vun negative Konsequenzen och do
drunhänken.

Här President, mir all wëssen, datt Kulturpo-
litik a Bibliothéikspolitik vill Sue kaschten.
Ech mengen awer, datt ee Stat an och d’Ge-
mengen op dësem Punkt net däerfen op der
falscher Plaz spueren. Egal ob et fir d’Natio-
nalbibliothéik ass - an ech muss d’Stad Lët-
zebuerg félicitéieren, si hunn ee Bijou ge-
schaf mat där neier Bibliothéik, déi enorm
flott ass - respektiv och déi méi kleng regio-
nal Bibliothéiken, déi iwwer Land entstinn,
déi leider manner Suen hunn, wéi eng Stad
Lëtzebuerg, awer da probéiere mat hire
Moyenen an och ganz dacks mat Leit, déi
éierenamtlech schaffen, hire Match ze maa-
chen.

Well an deenen Haiser läit ee wichtegen
Deel vun eisem ureegene kulturelle Patri-
moine engersäits, an anerersäits hunn d’Bi-
bliothéiken an d’Kultur vum Buch net
nëmme mat der Wëssensvermëttlung fir
d’Zukunft ze dinn, mä och ganz vill mam
Fördere vu Wäerter wéi zum Beispill Weltof-
fenheet, wéi Toleranz oder och Fridden.

De Stellewäert, deen d’Nationalbibliothéik fir
d’Regierung huet - dat wollt ech awer och
ervirsträichen -, gesäit ee sécher och dorun,
datt hire Budget vu ronn 5,8 Milliounen 2007
op 7,1 Milliounen am Joer 2009 klamme
wäert. Vill ass och vum Stat an d’Informa-
tikstrukture vun der BNL investéiert ginn.

Dës Erhéijung ass eng ganz bedeitend fir
en Zäitraum vun zwee Joer. Heifir wëll ech
och dem Budgetsminister an der Statsse-
kretärin fir Kultur e Luef ausspriechen. Si
hunn d’Wichtegkeet erkannt an och déi
noutwendeg finanziell Moyenen hei labber-
gemaach.

En vue vun der Uni Lëtzebuerg - dat wollt
ech nach soen, déi jo och, wéi Der alle-
guerte wësst, an engem ganz dyname-
schen Opbau ass, wou villes a Bewegung
ass - ass eng gutt a kompetent Nationalbi-
bliothéik een immens wichtege Bestanddeel
vun eiser Wëssensinfrastruktur hei am Land.
Schonn haut ass et d’Nationalbibliothéik,
déi déi noutwendeg Informatiksystemer fir
d’Bibliothéike vun der Uni am Kader vum
Lëtzebuerger Bibliothéiksnetz, dem
bibnet.lu, bedreift. Ee Bibliothéiksnetz, zu
deem och nach aner Lëtzebuerger wëssen-
schaftlech Bibliothéike gehéieren: zum Bei-
spill déi vum Statec; zum Beispill déi vum
CRP Tudor oder och dem Centre national de
la littérature.

D’Zesummenaarbecht vun der Nationalbi-
bliothéik an der Stad mat der Universitéits-
bibliothéik op Belval wäert och an Zukunft e

ganz wichtegt Element fir d’Entwécklung
vun der Uni Lëtzebuerg ginn.

Awer net nëmmen um Universitéitsniveau
spillen d’Bibliothéiken eng Roll. Et ass erwi-
sen, datt d’Motivatioun fir ze liese bei Kan-
ner a jonke Leit enk mam schoulesche Suc-
cès verbonnen ass. Stéchwuert PISA 2006,
Stéchwuert PIRLS. D’Resultater vun där
Etüd, déi d’Lieskompetenz vun eise 15-jäh-
rege Schülerinnen a Schüler ënnersicht
huet, war an ass séier beonrouegend.
D’Lëtzebuerger Schüler leien, wat d’Lies-
kompetenz ubelaangt, am internationale
Verglach ënnert dem OECD-Duerchschnëtt.

Dann an der PIRLS-Etüd, do si jo déi eelef-
jähreg Schülerinnen a Schüler gekuckt ginn.
Do hu mer dogéint net esou schlecht ofge-
schnidden; dat muss ee soen. Trotzdeem
muss een awer festhalen, datt eis eelefjäh-
reg Jongen a Meedercher manner gär lie-
sen, wéi hir Alterskolleegen an den europä-
eschen Nopeschlänner.

Mir hunn also do nach vill Reserven, vill
Méiglechkeeten, fir d’Liesmotivatioun vun
deene Jonken, vun eise Kanner ze steige-
ren. A selbstverständlech spillen a mengen
an an eisen Aen déi regional Bibliothéiken
eng ganz wichteg Roll.

Wa mir et fäerdeg bréngen, eise Kanner
eng Lieskultur ze vermëttelen doduerch,
datt d’Eltere méi dacks mat hinnen an öf-
fentlech Bibliothéike ginn, da wäerte mir
och an Zukunft gutt an nach besser Resul-
tater erreechen an entspriechenden Tester.
An anere Wierder: D’Virbild vun den Elteren
ass enorm wichteg, wat d’Fördere vun der
Lieskompetenz vun eise Kanner ubelaangt.
Just zwou Zuelen an deem Kontext: Nëm-
men 20,1% vun den Eltere ginn heiansdo
mat hire Kanner an eng Bibliothéik; 74,3%
maachen dat ni oder bal ni.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
gutt Lieser ginn net nëmmen an der Schoul
forméiert, mä och a besonneschem Mooss
an de Familljen. An hei spillt - ech soen et
nach eng Kéier - dat neit Konzept vun de
Regionalbibliothéiken eng wichteg Roll. Ech
géif bal gär soen, dat si keng einfach Biblio-
théike méi, déi do kreéiert ginn. Dat si Multi-
mediathéiken, wou ebe méi wéi Bicher of-
fréiert gëtt, wou een CDe fënnt, DVDen,
Hörbicher an esou weider, a wou och ron-
derëm eng Animatioun geschitt. Et ass jo
wesentlech, datt ronderëm och d’Lieskultur
gefördert gëtt; net einfach eng Hardware,
wou ee ka Bicher oder aner Datenträger léi-
nen.

Wa mir d’Leit wëlle méi vum Liese be-
geeschteren, mä och fir d’Formation perma-
nente ze förderen, da musse mir eben och
derfir suergen, datt mer a verschiddene Re-
gioune vun eisem Land, do, wou Biblio-
théike feelen, der och dohinner kréien. An
deem Kontext ass et de Moment esou, datt
esou eng „bottom up“-Bewegung ass. Dat
heescht, déi Bibliothéike kreéiere sech, well
et A.s.b.l.e ginn, well et eventuell Elterever-
eenegunge ginn, well et d’Gemenge sinn,
déi sensibel sinn op deem Sujet an derfir
suergen, datt eng Bibliothéik entsteet.

Dat neit Konzept vun deene regionale Bi-
bliothéiken ass eigentlech e ganz flott, well
d’Nationalbibliothéik an aner grouss Biblio-
théiken abezu ginn doduerch, datt een iw-
wer Internet jo an all Bibliothéik erakënnt a
ka kucken, ob déi Bicher do sinn, Bicher
bestellen. An dann hu mer e Service
kreéiert, wou regional Bibliothéiken oder vill
vun hinnen d’Bicher an d’Stad oder wou och
ëmmer siche fueren, datt d’Leit um Land
sech net mussen déplacéieren, fir e Buch
ze léinen; wat ee ganz flotte Service ass.

Eleng d’Grënnung vun enger Unioun vu 15
öffentleche Bibliothéiken d’lescht Joer huet
bewisen, datt déi staark „bottom up“-
Entwécklung, vun där ech geschwat hunn,
wierklech dezentral a modern Multimedia-
théiken amgaang ass ze schafen, dat - dat
wëll ech awer och ervirsträichen - an enker
Zesummenaarbecht mam Bicherbus. Och
de Bicherbus ass fir mech oder fir eis ee
Complément zu deem, wat eng Nationalbi-
bliothéik a wat d’Regionalbibliothéiken do-
bausse fäerdeg bréngen.

Elo ass et awer esou, datt all déi dezentral
Initiativen a Projeten, dat heescht och déi
Renaissance vum Buch, déi een awer
spiert, an Zukunft eng strukturell an eng pro-
fessionell Begleedung brauchen, soss hu
se an Zukunft keng Iwwerliewenschance.
Wa se keng Sue kréien a soss keng Moyenë
kréien, da verschwanne se erëm ganz séier.

D’Nationalbibliothéik mécht elo scho wat se
kann an deem Kontext. Mä hir Moyenë si
begrenzt. Si hëlleft bei der Berodung, si hël-
left och bei Formatioun, mä si kann, esou
wéi se elo fonctionnéiert, net dat maachen,
wat néideg wier, fir de Bibliothéiken iwwer
Land ze hëllefen.

Deemno mussen déi regional Bibliothéiken
an Zukunft finanziell, fachlech a logistesch

begleet ginn. Ech selwer hunn an deem
Kontext d’lescht Joer eng Proposition de loi
gemaach. Ech wëll och drun erënneren,
datt de fréiere Kolleeg, de Marc Zanussi,
dee vill ze fréi vun eis gaangen ass, och viru
Joren eng entspriechend Proposition de loi
gemaach huet. Ech selwer hu probéiert ze
proposéieren, datt mer ee spezielle Service
kréien, deen un der Nationalbibliothéik géif
ugehaange ginn, fir an Zukunft déi öffent-
lech Bibliothéiken, déi entstinn, oder ze hël-
lefen, datt se entstinn, dann och weider ze
begleeden.

D’Bibliothéike wieren dann och Member am
Réseau vum bibnet, wat wichteg ass, a si
géifen dann no prezise Kritäre staatlech ge-
hollef kréien. Wa mer deemno staark ge-
nuch a gutt équipéiert regional Bibliothéike
wëllen, da brauche mer och eng staark Na-
tionalbibliothéik. Dat hänkt also enk zesum-
men.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)

Ech weess, datt am Kulturministère e Projet
de loi amgaang ass, ausgeschafft ze ginn,
oder amgaang ass, finaliséiert ze ginn. Ech
mengen, datt och eis Statssekretärin sécher
e Saz dozou wäert soen, wou mer do grad
stinn.

Här President, modern an effizient Biblio-
théike schaffen och mat deenen neitsten
Technologien, also informatesche Program-
mer, déi et dem Benotzer, also dem Lieser,
méi einfach maachen, en Accès zu de Bi-
cher ze kréien. Hei muss festgehale ginn,
datt mer zu Lëtzebuerg do scho relativ gutt
fonctionnéieren. Et kann een haut, an net
nëmme fir d’Nationalbibliothéik, bequem
vun doheem aus kucken - ech hu schonn
drop higewisen -, ob een dat Buch, wat ee
grad wëllt a brauch, kann ausléinen. Et kann
een et da virbestellen, fir et einfach nëmme
sichen ze goen.

Mä fir datt déi Systemer awer fonctionnéie-
ren, an ënnert dem Drock vun enger rasan-
ter informatescher Entwécklung, muss
d’Nationalbibliothéik, déi jo d’Systemer fir
de Réseau bibnet bedreift, genuch Fachleit
hunn. Dat huet och schonn den Interpellant
gesot. Et ass och kloer, datt do genuch qua-
lifizéiert a forméiert Personal muss am Asaz
sinn, fir datt souwuel de Lieser éischtens ka
kompetent betreit ginn, bedéngt ginn, an
zweetens awer och d’Bicher selon les
règles de l’art stockéiert a konservéiert ginn.

Mir mussen eis also selwer d’Mëttele ginn,
fir d’Nationalbibliothéik an och aner Biblio-
théiken hei am Land ze valoriséieren an op
engem héijen Niveau ze halen, deen och
mam Ausland Schrëtt hält. Da si mer um
richtege Wee, fir eng performant Wëssens-
gesellschaft ze ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Schank Merci. Als nächst Riednerin ass
d’Madame Flesch agedroen. Madame
Flesch, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Merci,
Här President. Här President, Madame
Statssekretärin, léif Kolleegen, meng Vir-
riedner sinn op d’Virgeschicht agaange vun
dem Projet Nationalbibliothéik an hunn do-
rop higewisen, dass jiddfereen unerkennt,
dass de Projet urgent ass, mä nach fënnt en
ni déi néideg Prioritéit, fir weiderzekommen.

Ech stellen an deem Dossier dach eng
gewëssen Dimensioun vun Immobilismus
fest, esou dass ech mengen, dass d’Inter-
pellatioun vum Här Fayot am richtege Mo-
ment kënnt.

Här President, ech wëll net op all déi Don-
néeën oder déi Detailer agoen, déi meng
Virriedner an der Virgeschicht erwähnt
hunn, mä ech wëll awer insistéieren op dat,
wat am Gesetz vun 2004 iwwert d’Reorgani-
satioun vun de staatlechen Instituts culturels
iwwert d’Nationalbibliothéik gesot ginn ass.

Déi Bibliothéik huet am Wesentlechen dräi
Fonctiounen. Si soll de Patrimoine national
culturel verwalten. Si soll netlëtzebuergesch
wëssenschaftlech Publikatioune verwalten.
Si huet also ganz kloer laut Gesetz eng Vo-
catioun als wëssenschaftlech a Recherche-
bibliothéik. An et gëtt am Gesetz och gesot,
si kann d’Fonctioune vun enger Universi-
téitsbibliothéik ausüben. Drëtt Fonctioun
ass d’Koordinatioun vun alle Lëtzebuerger
Bibliothéiken an d’Erstelle vun engem ge-
meinsame Katalog.

Dës Fonctiounen erfëllt d’Nationalbibliothéik
an huet a leschter Zäit ganz vill Efforten in-
vestéiert an notamment ganz vill Efforten an
der Informatik. Esou zum Beispill an der Uti-
lisatioun vun der Informatik zur Gestioun
vun den traditionellen Aktivitéite vun enger
Bibliothéik, an der Gestioun vun den Acqui-
sitiounen, landeswäit, an domadder d’Er-
stellen an d’Géréiere vun engem gemein-
same Katalog, an d’Bereetstelle vum Accès
un d’Material op elektroneschem Support.

Ech mengen, et misst een ervirsträichen,
dass de Gebrauch vu Material op elektro-
neschem Support gewalteg a ganz schnell
zouhëlt an dass effektiv d’Nationalbiblio-
théik an deem Domän zum zentralen „ser-
vice provider“ ginn ass.

Dës Missiounen alleguerten erfëllt also d’Bi-
bliothéik, obscho se net iwwert déi néideg
Mëttele verfügt.

Kucke mer ons fir d’éischt d’Installatiounen
un: Mangel u Plaz, verspreet a ville Gebaier
an deelweis a Gebaier, déi net gëeegent
sinn oder an engem desolaten Zoustand
sinn, an heiansdo déi zwee.

D’Gebai an der Ënneschtgaass ass ze
kleng a misst sanéiert ginn, huet notamment
e Fiichtegkeetsproblem. D’Annex vum Bou-
levard Prince Henri ass och net ideal a sou-
wisou muss d’Bibliothéik geschwënn do
fortgoen, esou wéi se och huet missen de
Bâtiment Wagner verloossen. D’Annex zu
Bartreng, do gëtt et och e Fiichtegkeetspro-
blem. D’Annex um Kierchbierg an den ale
Gebaier vun Eurocontrol, wou d’Informatik
ënnerdaach ass a wou d’Formatiounssäll
och sinn.

Da muss ee feststellen, dass d’Incunables
am Safe vun enger Bank leien an dass d’Ré-
serve précieuse zum Deel bei den Archives
nationales ass. Et ass also eng explodéiert
Bibliothèque nationale, mä net am gudde
Sënn vum Wuert Explosioun, net am Sënn
vun enger Floraison, mä am Sënn vun enger
Zerstreeung, déi - wéi soll ech soen? -
d’Fonctionnement vun der Bibliothéik
sécherlech net méi einfach mécht.

Entre-temps huet d’Zuel vun de Clienten,
vun de Lecteuren, vun deene Leit, déi also
an d’Bibliothéik ginn, sech säit 2000 méi wéi
verduebelt a läit elo bei iwwer 70.000. D’Un-
zuel vu Prêtë sinn an deemselwechten Zäit-
raum ëm 30% geklommen.

D’Personalmëttele sinn awer net am sel-
wechte Mooss an d’Luucht gaangen. Bei-
spill: Eng vergläichbar Bibliothéik an
Däitschland huet ongeféier 110 Mataar-
bechter. D’Bibliothèque nationale zu Lëtze-
buerg huet ronn 50 bis 60 voll Kaderen. Dat
gëtt engem d’Ausmooss vun der Divergenz
an och de Wee, dee mer nach ze bestreiden
hunn, wa mer der Bibliothéik wëllen d’Mët-
tele gi vun hiren Ambitiounen - vun deenen
Ambitiounen, déi Regierung an d’Chamber
der Bibliothéik gesat hunn.

An där Situatioun ass et also net verwonner-
lech, dass d’Regierung eng Léisung gesicht
huet an décidéiert huet, d’Bibliothéik op en-
gem Site ze regruppéieren, an zwar um
Kierchbierg am sougenannte Schumans-
Gebai, wou bis elo en Deel vum Sekretariat
vum Europaparlament ënnerdaach war. Dës
Décisioun ass den 22. Februar 2002 gefall
an ass de 4. Juni 2004 confirméiert ginn.

Laut Äntwerte vun der Regierung vum 9. Fe-
bruar 2005 a vum 26. Mee 2005 op parla-
mentaresch Ufroe soll de Site vun der Place
d’Europe um Kierchbierg déi duebel Mis-
sioun vun Nationalbibliothéik an zentraler
Universitéitsbibliothéik erfëllen.

Et ass och en internationale Concours aus-
geschriwwe ginn, fir d’Schumans-Gebai
ëmzebauen an u seng nei Bestëmmung ze
adaptéieren. En internationale Jury huet de
Projet vun den däitschen Architekte Bolles
& Wilson erausgesicht. An 2005 ass och an
der Äntwert op eng parlamentaresch Fro
gesot ginn, dass e Groupe de travail, ze-
summegesat aus Beamte vun den Travaux
publics a vun der Kultur, den Avant-projet
géif finaliséieren.

Wann een elo de Budget 2009 kuckt, da
gesäit een, dass d’Frais d’études fir d’Trans-
formatioun vum Schumans-Gebai am Bud-
get virgesi si beim Fonds d’investissements
publics administratifs, a bei deem Fong
fënnt een och e Montant vun 118 Milliounen
Euro fir d’Transformatioun vum Schumans-
Gebai, mä leider an der Rubrik 5 „autres
projets“. Dat sinn also déi, déi hannert all
deenen anere kommen, fir déi eng méi
grouss Prioritéit besteet.

Dat ass alles schéin a gutt, mä entre-temps
deet sech näischt. Deet sech guer näischt!

Duerfir meng prezis Froen un d’Regierung:

Ginn d’Servicer vum Europaparlament aus
dem Schumans-Gebai eraus?

Hat d’Regierung a leschter Zäit an där Fro
Kontakt mam Europaparlament? Wa jo, wat
ass bei deene Gespréicher erauskomm? A
wéini kann een domat rechnen, dass déi
Servicer erausginn?

Wéi ass et mam Här Fayot senger Proposi-
tioun, déi hien elo just hei gemaach huet an
déi mer ganz gutt schéngt, dass een déi
néideg Meter carréen um Kierchbierg soll
lounen, déi néideg sinn, fir déi Beamten, déi
nach am Schumans-Gebai sinn, ënnerze-
bréngen, fir dass ee kann effektiv ufänken,
kuerzfristeg ufänke mat dem Ofrappen?7788 www.chd. lu
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Dat ass meng drëtt Fro: Wéini gëtt d’Schu-
mans-Gebai ofgerappt, deelweis oder
ganz?

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Also, et
ass ze hoffen, dass et ganz ofgerappt gëtt.

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Dat
bréngt mech dann zu menger anerer Be-
mierkung: Et ass mer gesot ginn - ech konnt
dat net vérifiéieren -, dass de Bauteminister
an d’Statssekretärin vun der Kultur bei där
enger oder anerer Geleeënheet sech
geäussert hätten, d’Schumans-Gebai sollt
ofgerappt ginn an et sollt en neit Gebai fir
d’Bibliothéik opgeriicht ginn.

Dat géif ons schéngen déi besser Solutioun
ze sinn am Intérêt vun der Bibliothéik, vun
hirem Personal a vun dem urbanisteschen
Aménagement vum Kierchbierg a vun der
Place de l’Europe.

Éischtens kréich d’Bibliothéik e Gebai, wat
wierklech en fonction vun hire Besoinë kon-
zipéiert wär, doduerjer och besser adap-
téiert wär a wahrscheinlech manner deier
géif ginn.

Zweetens géif d’Schumans-Gebai, wat net
méi zäitgeméiss ass an an der Perspektiv
vun deenen zwee schéine Gebaier vun der
Philharmonie a vum Mudam stéiert, ver-
schwannen, wat sécherlech vun architekto-
neschem an urbanisteschem Interessi wär.

Och hei wär ech frou, wann d’Regierung
ons kéint klore Wäin aschëdden. D’Fro
wennt sech net un d’Secrétaire d’État vun
der Agriculture, mä vun der Kultur.

(Interruption et hilarité)

Här President, esou wäit zu der Problematik
vun der National- an Universitéitsbibliothéik
an der ugepeilter Léisung, déi onser Mee-
nung no wierklech urgent ass.

Et schéngt mer kloer, dass op de jëtzegen
an zukünftege Sitë vun der Universitéit déi
gëeegent Proximitéitsbibliothéike mussen
installéiert ginn, ugepasst un den Enseigne-
mentsbedarf, fachbezunn, an - wéi et esou
schéin op Däitsch gesot gëtt - fir d’Studen-
ten „in Laufreichweite“. Dat gëllt sécherlech
a ganz besonnesch fir Bicher an Zäitschrëf-
ten op Pabeiersupport. Fir d’elektronescht
Material ass den Accès souwisou fir jiddfer-
een iwwerall a jidderzäit geséchert.

Wat déi méiglech Proximitéitsbibliothéike
betrëfft, gëtt et iwwregens schonn Usätz. Et
gëtt déi zwou Bibliothéike vum fréieren
ISERP zu Walfer. Et gëtt d’Bibliothéik vum
IST um Kierchbierg an et gëtt d’Bibliothéik
vum Centre universitaire um Lampertsbierg.
Mä dat geet net duer. Et muss do nach
munches derbäikommen.

Och sinn d’Öffnungszäite vun de Bibliothéi-
ken e Problem - vun deene Bibliothéiken a
vun iwwerhaapt de Bibliothéiken. Si sinn op
vun 9 bis 13 a vu 14 bis 17 Auer. Dat
heescht a klorer Sprooch, dass, wann d’Stu-
dente keng Coursen hunn a kéinten an d’Bi-
bliothéike goen, d’Bibliothéiken zou sinn.
Ech maachen drop opmierksam, dass zu
Tréier d’Universitéitsbibliothéik bis Mëtter-
nuecht op ass a staark besicht ass, beson-
nesch an deene Stonnen no de Coursen.

Et gëtt mer gesot, dass och beim Problem
vun den Öffnungszäiten de Grond dofir de
Personalmangel wär. Do muss also eppes
geschéien. Et géif mech interesséieren ze
héieren, wat d’Regierung do virgesinn huet
a wat se wëlles huet ze ënnerhuelen.

Et schéngt mer och kloer, dass déi Proximi-
téitsbibliothéike mussen den Ufuerderunge
vum Enseignement ugepasst sinn. Fir den
Zyklus vum Bachelor sinn d’Besoinen
anescht wéi beim Master a beim Master
anescht wéi beim Doktorat a bei der Re-
cherche. Et schéngt mer gradesou kloer,
dass zu Belval eng wëssenschaftlech Bi-
bliothéik muss entstoen, déi de Besoinë vun
deem groussen zukunftsträchtege Site uge-
passt ass.

Besonnesch bei Belval sinn d’Informatiou-
nen awer leider net kloer. Op de Pläng, déi
vum Fonds Belval publizéiert gi sinn, fënnt
een eng Maison du livre. Soll dat d’Biblio-
théik sinn oder soll dat eppes anescht sinn?

Leschten Informatiounen no, déi ech kritt
hunn, soll et awer esou sinn, dass d’Biblio-
théik zu Belval sech déi all Mëllerei mat dem
Centre national de la culture industrielle
misst deelen. Ass dat esou? Also, wat ass
do virgesinn? Ech mengen, et wär och gutt,
wann d’Regierung ons do eng kloer Äntwert
kéint ginn iwwert d’Projeten, déi fir Belval
envisagéiert sinn.

Här President, ech wëll dorun erënneren,
dass am Contrat d’établissement plurian-
nuel tëschent dem Stat an der Université du
Luxembourg vum 10. Oktober 2006 aus-
drécklech festgehalen ass - an ech zitéie-
ren: «Dans le respect de son autonomie, et
en attendant le développement du projet de
création de l’établissement public ‘Biblio-

thèque nationale et universitaire’ l’Université
développe la bibliothèque universitaire en
veillant à une mutualisation de ses moyens
technologiques et de ses procédures d’ac-
quisition avec ceux de la Bibliothèque na-
tionale.» Enn vum Zitat.

Déi Kooperatioun tëschent der Bibliothèque
nationale et universitaire engersäits an der
Universitéit anerersäits schéngt ze fonction-
néieren, wéi zum Beispill den informatesch
géréierten Acquisitiounssystem vun der Na-
tionalbibliothéik beweist, souwéi de Portail
BLU, déi zentraliséiert Plattform, déi den
Accès zu der elektronescher Dokumenta-
tioun vun der Bibliothéik a vun der Universi-
téit erméiglecht.

Nach sinn op Säite vun der Universitéit an
der Lescht Deklaratioune gemaach ginn,
déi Froen opwerfen. De Recteur, de Profes-
ser Tarrach, schreift am Strategic Frame-
work for the Université du Luxembourg
2006-2009, 2010-2015 Folgendes - an ech
zitéieren: „There is no good university
without good infrastructures, necessary for
both teaching and research. In particular a
good library with advanced information
technology services and access to electro-
nic journals and data bases, like the web of
knowledge/ web of science, is a must.

Many of these services should be offered to
all research and higher education institu-
tions countrywide by the Bibliothèque natio-
nale et universitaire, which would allow us to
lower costs substantially.“

So far so good, géif ech soen, Här Presi-
dent, mä da fiert de Recteur weider - an ech
zitéieren erëm: „If not, the University will
have to proceed on its own, in 2007.“ - Bon,
deen Datum ass schonn dépasséiert, mä et
gesäit een awer d’Intentioun. - „A library
needs to be set up in each of the two cam-
puses of the university, ideally one of them
being the central premises of the Biblio-
thèque nationale et universitaire.“ Enn vum
Zitat.

An deemselwechten Zesummenhang kéint
ech hei, Här President, déi rezent Carte
blanche vun de Professere Pauly a Gilles zi-
téieren.

Et dierft ee jo hoffen, dass de Ministère vun
der Kultur, de Minister, d’Statssekretärin vun
der Kultur, vum Enseignement supérieur a
vun der Recherche, déi d’Bibliothèque na-
tionale et universitaire an d’Universitéit ën-
ner hire Fittichen hunn, wëssen, wat an der
Universitéit geschitt a wat geplangt ass,
dass se d’Besoinë vun der Bibliothèque na-
tionale et universitaire iwwerdeems net ver-
giessen, an dass se, wéi den Här Fayot ge-
sot huet, eng valabel Strategie mëttelfristeg
a laangfristeg fir d’Zukunft entwerfen an
dann och uwenden.

Ech géif also an deem Zesummenhang vun
der Strategie dem Gedanke vum Här Fayot
bäiflichten a wier och frou, wann d’Madame
Statssekretärin zu deenen doten Aussoen
an Tendenzen, déi schéngen ze bestoen,
géif kënne kloer Stellung huelen.

Ofschléissend, Här President, schéngt ons,
dass d’Madame Statssekretärin der Cham-
ber eng kloer Äntwert schëlleg ass zur Zu-
kunft an zum Timing iwwert de Projet fir d’Bi-
bliothèque nationale et universitaire. D’Rea-
lisatioun vun deem Projet ass nämlech den
eenzege Moyen, fir et der nationaler an Uni-
versitéitsbibliothéik ze erlaben, engersäits
deene Missioune gerecht ze ginn, déi d’Ge-
setz fir si virgesäit, dem Personal uerdent-
lech Aarbechtsbedéngungen ze sécheren
an de Clientë vun der Bibliothéik dee Ser-
vice unzebidden, op dee se en Usproch
hunn.

Ech wëll ofschléissend soen, Här President,
dass d’DP-Fraktioun wäert selbstverständ-
lech d’Motioun, déi vum Här Fayot age-
reecht ginn ass, ënnerstëtzen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen der Ma-
dame Flesch Merci. Als nächste Riedner
ass den Här Adam agedroen. Här Adam,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Här
President, Madame Statssekretärin, Dir
Dammen an Dir Hären, et ass erstaunlech
an erfreelech, datt den Här Fayot eng Inter-
pellatioun zur Nationalbibliothéik gefrot
huet. Erstaunlech, well hien hei sech an och
eis d’Méiglechkeet ginn huet, fir senger Re-
gierung, wat och eis Regierung ass, an dë-
sem Dossier eng Datz auszestellen. Erfree-
lech ass et aus deemselwechte Grond,
awer nach vill méi, well mer dann nach eng
Kéier, wéi scho bei der Heure d’actualité
vun der grénger Fraktioun zum selwechte
Sujet den 29. November 2005, unisono kën-
nen öffentlech deklaréieren, wéi wichteg eis
eis Nationalbibliothéik ass.

Deem wëll ech schonn direkt virewechgräi-
fen: All Riedner hu bis elo plus ou moins an
déiselwecht Richtung geschwat, an ech hu
keng grouss Differenze festgestallt ënnert
de verschiddene Meenungen. Ech wäert
och net vill vun deem Gesoten ofwäichen.

Ech erënneren nach eng Kéier un d’Debatt
vun 2005:

D’CSV hat virun dräi Joer gesot, datt mer ee
Gesamtkonzept brauchen, datt eng Léisung
muss kommen, déi mëttelfristeg iwwert
d’Provisorien an d’Zwëscheléisungen, déi
iwwregens an der Vergaangenheet schonn
enorm Zomme verschlongen hunn, eraus-
geet.

Den Här Fayot hat deemools ënner anerem
gemengt, datt hie sech géif perséinlech
freeën, wann et mat der Nationalbibliothéik
géif séier virugoen. Hien hat och Iwwer-
leeungen iwwer Unis- a Bibliothéikssitë ge-
maach, déi vun der Zäit iwwerrannt gi sinn.

D’DP hat sech bereet erkläert, d’Regierung
bei allen Ustrengungen, déi se mécht, ze
ënnerstëtzen, fir eng uerdentlech National-
bibliothéik an eng uerdentlech Universitéits-
bibliothéik, déi den Numm och verdéngen,
hei zu Lëtzebuerg ze schafen.

Wa mir dann elo dräi Joer no der Heure
d’actualité oder am leschte Joer vun dëser
Legislaturperiod ee Bilan sollen zéien, wat
d’Regierungspolitik am Kader vun der Na-
tionalbibliothéik betrëfft, da kann dee Bilan
net positiv sinn.

Mir sinn och mat der Kulturkommissioun am
Februar, Mäerz 2006 d’Raimlechkeeten an
d’Annexe vun der Nationalbibliothéik kucke
gaangen. D’Resultat war iwwerdäitlech; et
ass och scho vu menge Virriedner hei uge-
fouert ginn. Déi Lëtzebuerger Nationalbi-
bliothéik ass an enger 400 Joer aler Schoul
ënnerbruecht, huet am Beräich Luxembur-
gensia net déi néideg Standarden, fir hire
Bestand ze schützen, wéi zum Beispill wéi-
neg Liicht, klimatiséiert Magasinen, ofgesé-
chert Raimlechkeeten, Noutfallpläng an
esou weider. Plaz- a Personalmangel gëtt et
säit Jorzéngten am Iwwerfloss.

D’Ëmnotzung vun engem bestoende Gebai
- och dat ass scho gesot ginn -, dat kom-
plett transforméiert sollt ginn a wou dann
d’National- an d’Universitéitsbibliothéiken
och vum groussherzoglechen Institut ënner-
daach solle kommen, ass 2003 op Äis ge-
luecht ginn. En neie Projet ass net en vue.

Et ass schonn erstaunlech, datt mer, wat
d’Nationalbibliothéik ugeet, an dëser Cham-
ber Gesetzer stëmmen, déi zwar nach ëm-
mer a Kraaft sinn, déi mer awer net appli-
zéieren. Ech trieden net derfir an, datt mir
Gesetzer applizéieren, déi mer nodréiglech
net méi gutt fannen; esou wéi den Här Bilt-
gen eng Kéier gemengt hat mech däerfen
ze interpretéieren. Ech trieden awer fir eng
kloer an transparent gesetzlech Grondlag,
op där mer kënne schaffen, an. Esou
schaffe mer jo och an deenen anere Beräi-
cher.

D’Gesetz vum 12. August 2003 iwwert d’Uni
Lëtzebuerg huet kee spezifescht Kapitel iw-
wert d’Unisbibliothéiken. Den Artikel 13 soll
d’Kooperatioun tëschent deene verschidde-
nen Unisbibliothéiken erméiglechen. Am Ar-
tikel 27 iwwert d’Zesummesetzung vum Uni-
versitéitsrot geet Rieds vun engem Vertrie-
der vum wëssenschaftleche Personal vun
de Bibliothéiken.

Am Unisgesetz steet näischt iwwert d’Rela-
tioun mat der Nationalbibliothéik. Duerfir si
mir ausdrécklech frou iwwert den éischten
Tiret vun der Motioun, déi den Här Fayot hei
déposéiert huet: D’Regierung muss nach
virun deenen nächste Wahlen ee Gesetzes-
projet iwwer eng Bibliothèque nationale et
universitaire déposéieren, wou mer eng le-
gal Basis fir d’Zesummenaarbecht tëschent
Nationalbibliothéik an Unisbibliothéik
kréien. Eng Zesummenaarbecht, déi um
Terrain net méi ewechzedenken ass.

D’Schafung an den Ausbau vun der Uni Lët-
zebuerg hunn en neien Akzent op d’Bedei-
tung an d’Wichtegkeet vu wëssenschaft-
leche Bibliothéike geluecht. Et ass och vu
kengem a Fro gestallt ginn, datt mer musse
vun enger National- an d’Unisbibliothéik
schwätzen. D’Avantagen a puncto Käsch-
ten an Effikassitéit, fir Unisbibliothéik an Na-
tionalbibliothéik an enger Hand ze bünde-
len, leien op der Hand. An och wann d’Dé-
cisioun vum Site net déi wichtegst ass, si
muss geholl ginn. Si schéngt och geholl ze
sinn. Ob mer se dann elo exekutéieren oder
net, bleift awer nach ofzewaarden.

Unisbibliothéik op Belval, National- an Unis-
bibliothéik op de Kierchbierg: Dat werft och
eng Rei Problemer op. Eng Gefällegkeets-
léisung wier jo de Volet d’Nationalbibliothéik
mat der Luxemburgensia an der Stad ze
loossen, d’Unisbibliothéik ganz op Belval ze
setzen. Dat ass denkbar, awer net genial,
well et bestëmmt Iwwerschneidunge gëtt,

wat d’Bestänn vun de Medien ugeet, an
esou eng radikal Opspléckung wier och net
mat de villfältegen Aufgabe vun enger Na-
tionalbibliothéik ze vereinbaren. Dat
schéngt eis keng akzeptabel Léisung.

Haut scho schaffen d’National- an d’Unisbi-
bliothéik enk zesummen. Dat ass och vun
alle Riedner hei gesot ginn. Esou kann een
et op alle Fall och an enger Newsletter vun
der Uni Lëtzebuerg vum Mee 2008 noliesen.
All Projete vun den Unisbibliothéike brau-
chen d’Hëllef zum Beispill vun enger Equipe
vu spezialiséierten Informatiker a Bibliothé-
cairë vun der Nationalbibliothéik.

Wat elo d’Unisbibliothéik zu Belval ugeet.
Ech si frou iwwert der Madame Flesch hir
Froen. Ech wëll déi dann nach eng Kéier
stellen. Meng Informatioune sinn elo e bës-
sen anerer. Da kucke mer herno, wiem seng
am nooste bei der Wourecht leien.

Am Februar 2008 krut den honorabele Marc
Spautz als Äntwert op eng Question parle-
mentaire vum Bauteminister matgedeelt,
datt, wat d’Unisbibliothéik ugeet, de Bau-
programm steet an en Avant-projet som-
maire ausgeschafft soll ginn. Vläicht ass
deen och mëttlerweil schonn um Dësch.

Mir sinn och mam drëtten Tiret vum Här
Fayot senger Motioun d’accord, wou hie
seet, datt et mat der Unisbibliothéik zu Bel-
val muss séier virugoen. Mir sinn eis awer
bewosst, datt vläicht de Site vun där Biblio-
théik, esou wéi mir e kennen, net zentral ge-
nuch läit. Dat gëtt och scho vun enger Rei
Enseignantë bedauert, déi soen, d’Biblio-
théik léich net am Zentrum vun der Uni, mä
iergendwou um Bord. Wann eng Bibliothéik
méi ass wéi eng Plaz, wou ee Bicher sto-
ckéiert, wann eng Bibliothéik hire Rôle als
Treffpunkt fir Informatioun a Kommunika-
tioun, als Liewensraum fir Enseignanten a
Studente soll anhuelen, da mussen d’Weeër
tëschent de Seminarsäll an der Bibliothéik
kuerz sinn.

D’Unisbibliothéik vun Tréier ass och hei
erwähnt ginn. Déi gëtt och an där Newslet-
ter vun der Uni Lëtzebuerg zitéiert. An dë-
ser zentraler Bibliothéik schaffe 96 Leit.
D’Bibliothéik ass 95 Stonnen d’Woch op.

An deene fënnef Bibliothéike vun der Uni
Lëtzebuerg schaffe fënnefmol manner Leit.
Si hunn zesummen 185 Stonnen op, wat
awer fir all eenzel Bibliothéik natierlech vill
manner gëtt wéi zum Beispill zu Tréier.

Um Site Belval sinn - mengen Informatiou-
nen no - 10.100 Meter carré fir eng Unisbi-
bliothéik virgesinn. Ech kann net aschätzen,
ob dat grouss genuch ass. Ech ginn emol
dervun aus; d’Uni war jo bei der Planung
derbäi, och wann elo kritiséiert gëtt, d’Bi-
bliothéik wier net zentral genuch. Ech stel-
len awer fest, datt zum Beispill op deemsel-
wechte Site Belval 16.000 Meter carré fir
d’Rockhal bereetstoungen. Dat huet mech
dann och e bëssen nodenklech gemaach,
an ech hu mer d’Chifferen am Budget emol
ugekuckt.

Erfreelecherweis ginn alleguerten d’Ausga-
ben, déi méi oder manner direkt mam Bi-
bliothéikswiesen ze dinn hunn, an d’Luucht.
Et fält zum Beispill op, datt de Budget fir
d’Regionalbibliothéiken - an ech si ganz
dankbar, datt den honorabele Marco
Schank och op dee Volet agaangen ass -,
deen onglécklech fir net ze soe falsch libel-
léiert ass, sech vun 2007 op 2008 verdue-
belt huet a fir 2009 nach eng Kéier ëm
20.000 Euro verbessert huet.

Déi Regionalbibliothéiken, déi jo och eng
Kéier zu engem richtege professionell ge-
fouerte Réseau vu Bibliothéiken an enker
Zesummenaarbecht mat der Nationalbiblio-
théik ausgebaut solle ginn, kréien also ge-
hollef, mä leider op engem ganz onzefridde
stellenden Niveau. 110.000 Euro fir déi ronn
15 regional a lokal Bibliothéiken: Dat ass ei-
gentlech net ze gleewen! Wann ech géif op-
zielen, wat aner kulturell Ariichtunge vu
staatlechen Hëllefe kréien, da kéint ee mer
ënnerstellen, ech géif deenen dat net gën-
nen. Dat ass awer net de Fall. Duerfir zielen
ech och keng aner Beispiller op.

Mir bleiwen awer der Meenung, datt déi
ablacklech Hëllef bäi Wäitem net duergeet.
An ech ginn es net midd drop hinzeweisen,
datt hei vum Kulturministère eng gewalteg
Chance verpasst gëtt, aus enger Bewegung
vun ënnen - de Marco Schank huet dat och
gesot - mat vill bénévolem Engagement vun
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eenzelne Leit, Associatiounen a Gemengen
een duerchduechte Réseau vu modernen
öffentleche Bibliothéiken - oder wann Der se
léiwer Mediathéiken nennt - opzebauen.

Och d’Budgete fir de Centre national de la
littérature a fir d’Nationalbibliothéik sinn an
deene leschte Jore permanent an d’Luucht
gaangen. Wann een awer emol eng Kéier
d’Ausgabe fir d’Lieskultur mat de Gesamt-
ausgabe vum Kulturministère a Relatioun
setzt, da stellt ee fest, datt d’Ausgabe fir
d’Lieskultur ee ganz modesten Deel vum
Gesamtbudget vun der Kultur ausmaachen.

Den Här Fayot huet hei d’Wuert vum Kultur-
konsum ubruecht; et kéint een och vun en-
ger Eventkultur schwätzen, déi mer méi
fleege wéi d’Lieskultur. Ech mengen, datt
dat ganzt Trauerspill Nationalbibliothéik ei-
gentlech d’Resultat vun enger Gesellschaft
ass, an där d’Literatur an d’Buchkultur ni
dee Stellewäert haten, dee se eigentlech
missten an enger Wëssensgesellschaft
hunn.

Fir e bëssen ze illustréieren, wat ech men-
gen, zitéieren ech aus dem Nico Helminger
senger Ried, wou hie Merci gesot huet fir de
Batty-Weber-Präis, deen hien den 9. Okto-
ber 2008 am nationale Literaturzentrum zu
Miersch iwwerreecht kritt huet. D’Madame
Staatssekretärin kennt d’Ried schonn. Dir
kennt se net, si ass nach net publizéiert.
Ech bréngen och just ganz kuerz Extraiten.

Den Nico Helminger gräift zwee Type vun
enger typesch Lëtzebuerger negativer Hal-
tung zur Lëtzebuerger Literatur eraus: En-
gersäits de brave Bierger, dee sech ze
Douds kann opreegen, wann e säi Béier op
enger Terrass op Franséisch muss bestel-
len, dee sengem Ierger Loft mécht a laange
Lieserbréiwer, an deenen hie vun all Fronta-
lier verlaangt, perfekt Lëtzebuergesch ze
kënnen, ier en e Fouss an eist Land setzt.
Deen awer selwer keng Ahnung vum Lëtze-
buergeschen huet, keen eenzege vun eise
Schrëftsteller kennt, an duerfir och kee vun
hire Bicher.

Op där anerer Säit hu mer awer dann de be-
liesenen a kultivéierte Mënsch vu Welt, esou
gesäit hie sech emol selwer, deen, soubal
en héiert, datt en Auteur Lëtzebuergesch
schreift, e Schrack no hanne mécht a seet,
et géif no Bauer richen.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Wat wëllt
Der domat soen?!

(Hilarité)

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Dës
Duerstellung ass selbstverständlech iw-
werspëtzt.

Ech zitéieren den Här Helminger. - Dat ass
e berechtegten Aworf, Här Mehlen.

(Interruptions)

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Mir hue-
len dat net au premier degré.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Dës
Duerstellung ass selbstverständlech iw-
werspëtzt, mä si weist, wéi schwéier mir eis
mat eiser Méisproochegkeet an der dozou-
gehéierender Literatur dinn.

Natierlech gëtt et och zu Lëtzebuerg eng
ganz Rei positiv Beispiller, Beispiller, déi
Courage maachen. An de Schoulen zum
Beispill gëtt et Liesconcoursen an -aktioune
fir d’Liesförderung. D’Resultater vu PIRLS a
PISA soen eis jo och däitlech, datt mer mus-
sen esou Aktiounen duerchféieren. Den ho-
norabele Marco Schank ass hei méi de-
tailléiert dorop eragaangen, duerfir maa-
chen ech dat elo net méi.

E weidert absolut positiivt Beispill ass de
Centre national de la littérature zu Miersch,
dee sech ëm d’Lëtzebuerger Literatur a
Lieskultur verdéngt mécht. Positiv ass och,
datt d’Bibliothéiken op de Campuse vun der
Uni zwar nach ëmmer keng spektakulär gutt
Öffnungszäiten hunn, souguer nach ëmmer
schlechter hunn, mä hei huet sech och
schonn eppes beweegt, och hei si schonn e
bësselche besser Zäiten.

Ech hunn och scho vill vun deene ville re-
gionale Bibliothéiken an hire Méritë ge-
schwat. An et ass och kloer, dass d’Leit an
der Nationalbibliothéik eng gutt, eng enga-
géiert Aarbecht maachen, an och, wann
d’Bedéngungen net gutt sinn, eng virbild-
lech Aarbecht leeschten.

Ech ginn zum Schluss nach eng Kéier bei
den Nico Helminger léinen, dee sech gefrot
huet, wéi eng Bedeitung mir Politiker eiser
Literatur a Kultur allgemeng zoukomme
loossen. Ech zitéieren hien aus senger Ried:
„Do gëtt dacks Kultur als Fräizäithäppche
konsuméiert a vergiess, wéi ëmfaassend si
ass, net Fassad, mä Fëllement. Grad an ei-
ser sougenannter globaliséierter Gesell-
schaft wäert si ëmmer méi wichteg ginn.
Däers sollte sech déi politesch Verantwort-
lech bewosst sinn, iwwert de Kulturministère
eraus, an déi néideg Zeeche setzen, déi
weisen, datt d’Kultur an déi zoustänneg Li-
teratur keng Niewesaach sinn, mä Essenz.“

Mat der Nationalbibliothéik kënne mer esou
en Zeeche setzen. Am Moment géif ech mat
der Madame Colette Flesch soen: „Et huet
sech guer näischt,...

(Hilarité)

...awer och guer näischt gedoen am
Beräich vum Bau vun der Nationalbiblio-
théik.“

Ech soen Iech Merci. 

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Adam Merci. Als nächste Riedner ass den
Här Robert Mehlen agedroen. Här Mehlen,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Och ech wëll meng Ried do-
mat ufänken, datt ech dem Här Fayot félici-
téiere fir seng Initiativ. Et ass jo relativ rar,
datt e Majoritéitsdeputéierten optrëtt, fir
d’Regierung ze interpelléieren, well en -
meeschtens ass dat jo esou, wann een eng
Interpellatioun mécht - mat der Regierung
onzefridden ass.

Mä mir begréissen d’Initiativ vum Här Fayot,
dee sech op deem Gebitt hei sécher gutt
auskennt, well hien huet eiser Meenung no
och Recht. D’Regierunge vun der Vergaan-
genheet, an deenen d’Sozialiste meesch-
tens derbäi waren, hunn et net ënnerlooss,
fir vill Geld a Kultur ze investéieren, a Ge-
baier, déi mir éischter géifen als Prunk- a
Prestigebaute qualifizéieren, a wou een
eleng mat deem, wat d’Devisen iwwer-
schratt gi sinn, eigentlech nei Gebailech-
keete fir eng zentral Nationalbibliothéik hätt
kënne bauen. Elo kënnt et eventuell sinn,
datt déi fett Jore fir eng laang Zäit eriwwer
wären an d’Geld méi knapps géif ginn.

Här President, dann hu mer en deiere Pei-
Musée dostoen - deen een och fir manner
Geld hätt kënne kréien - an net schrecklech
vill dran, fir ze weisen, mä dat passt jo gutt
an d’Landschaft: Mir hu jo och schonn e
Festungsmusée dostoen, wou mer näischt
hunn, fir ze weisen, a wou mer net wëssen,
wéini datt en opgemaach gëtt.

Här President, ech hunn déi Visiten och
matgemaach - ech konnt se zwar leider net
alleguerte matmaachen - a kann nëmmen
ënnersträichen, wat meng Virriedner gesot
hunn, datt den Zoustand, wéi eis Nationalbi-
bliothéik de Moment dosteet, wéi se opge-
splittert ass, wéi déi Raimlechkeeten équi-
péiert sinn, effektiv net der Zäit ugepasst
ass, an en ass och engem räiche Land wéi
Lëtzebuerg net würdeg.

E Wuert zum Statut légal. Den Här Fayot
huet dat hei ugeschnidden, an ech muss
soen, datt ech seng Meenung deelen. Et
soll een der Bibliothèque nationale genü-
gend Autonomie verschafen. An déi Iddi
vun der Gestion séparée, déi jo och scho
laang am experimentelle Stadium gelaf ass
an och duerno ausgeweit ginn ass, déi ge-
héiert hei op jidde Fall applizéiert. Dat
schéngt eis och e wënschenswäerte Modell
ze sinn.

Den Här Fayot huet och interessant Pisten
hei opgewisen, wéi een d’Nationalbiblio-
théik an d’Unisbibliothéik kënnt zesumme-
féieren oder op d’mannst matenee vernet-
zen, wat haut mat de moderne Kommunika-
tiounsmëttele kee Problem dierft duerstel-
len. Mir deelen dës Virstellung ënner ane-
rem och, well se eng Partie Synergië géif
méiglech maachen.

Mä déi schéinsten Infrastrukture sinn
näischt, wann een net genügend gutt for-
méiert a gutt motivéiert Personal zur Verfü-
gung huet. Mir wëssen alleguer, datt et do
an der Vergaangenheet béis gehapert huet.
Mir hunn déi bedauernswäert Situatioun ge-
hat, datt e Fonctionnaire am Rang vun en-
gem Conservateur praktesch fënnef Joer
laang suspendéiert war, souguer ënner Vio-
latioun vun de gesetzleche Bestëmmungen.
De Stat huet där Persoun hiert Gehalt viru-
bezuelt a si huet net däerfe schaffen, ob-
scho se gäre geschafft hätt. Dat ass eppes,
dat kann ee sech an der Privatwirtschaft ei-
gentlech net virstellen. De Stat ass nodréi-
glech zu 20.000. Euro Schuedensersaz
condamnéiert ginn, well e sech net un
d’Spillregele gehalen huet.

Déi Meescht vun eis wëssen, wat den Aus-
gangspunkt war. Den Ausgangspunkt war
effektiv e Sträit, dee vun alle Säiten, menger
Aschätzung no, gutt gemengt war, iwwert
d’Approche, wéi ee soll a Saachen National-
bibliothéik an der Zukunft virgoen. A Saa-
chen Erweiderung, a Saache Moderniséie-
rung vun den Infrastrukturen.

Mir soen haut ganz kloer, datt déi deemoleg
Ministesch an dëser Fro komplett versot
huet. Amplaz zesumme mat allen Acteuren,
och mat der Chamber, déi bescht Solutioun
ze sichen an déi richteg politesch Décisiou-
nen ze huelen a se dann och duerchzeféie-
ren, gëtt e Fonctionnaire heemgeschéckt,
awer d’Problemer, déi à la base sinn, ginn
net geléist.

D’Madame Statssekretärin huet mir am
Mäerz vun dësem Joer op eng Question
parlementaire an där Saach Folgendes
geäntwert - ech zitéieren: „Haut, bal zéng
Joer duerno, a véier Joer no der Réintegra-
tioun vum viséierte Conservateur an d’Na-
tionalbibliothéik, kann ee behaapten, datt
eis Nationalbibliothéik an där Atmosphär ka
schaffen, déi hirer würdeg ass. Dësen Zou-
stand gouf schonns méi laang erëm réta-
bléiert an dat ass de Verdéngscht vun där
heiteger Directrice a vun hirem Personal.“
Enn vum Zitat.

Madame Statssekretärin, ech fäerten, datt
Dir schlecht iwwert déi wierklech Situatioun
informéiert sidd. Mengen Informatiounen no
ass dës Situatioun wäit vun deem ewech,
wéi Dir se beschreift. Mir gëtt jiddefalls ge-
sot, datt den Aarbechtsklima nach wie vor
schlecht wär, d’Motivatioun vum Personal -
geréng Koordinatioun tëschent deene ver-
schiddene Responsabelen - quasi inexis-
tent.

Dat féiert mech dozou fir ze soen, datt déi
schéinste Gebaier, déi schéinsten Ariichtun-
gen, déi beschten informatesch Systemer, a
wat et och ëmmer alles gëtt, näischt hëlle-
fen, wann um operativen Niveau Sand am
Gedriff ass. Och hei, Madame Statssekretä-
rin, ass niewent all deem, wat mer materiell
mussen investéieren, e Chantier, deen drén-
gend muss ugepaakt ginn. An ech soen
Iech ganz éierlech, ech beneiden Iech net
dorëms.

Här President, zum Schluss wëll ech soen,
datt mir d’Motioun, déi den Här Fayot virge-
luecht huet, wäerte stëmmen, well se eis an
hirer grondsätzlecher Ausriichtung gefält a
well mer dat och matdroen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Mehlen Merci, an elo huet d’Regierung
d’Wuert, d’Madame Statssekretärin vun der
Kultur.

❱❱❱ Mme Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseignement supé-
rieur et à la Recherche.- Merci, Här Presi-
dent. Dir Dammen an Dir Hären, d’National-
bibliothéik ass effektiv e wichtegt Instrument
vun der Wëssensgesellschaft, an domadder
och en Deel vun der Lissabonner Strategie
fir Wuesstem a Kompetitivitéit. Dat ass hei
schonn e puermol ervirgestrach ginn, an
dat steet jo zu engem gewëssen Deel am
Géigesaz zu deem, wat d’Leit ganz dacks
als Bild virun An hunn, wa se u Bibliothéiken
denken, nämlech datt do einfach vill Bicher
stinn, déi ee sech huele kann, oder datt ee
sech se eventuell och nach bestellt, an da
kritt ee se, an da war et dat. Dat ass dat, wat
ee vierdergrënneg gesäit. Hannendrun ass
awer e ganz komplext Gebilde mat ville Mis-
siounen, an et komme fir d’Nationalbiblio-
théik haut nach ganz vill Aufgaben derbäi,
déi zukunftsweisend musse sinn.

Eis Nationalbibliothéik war nach ëmmer eng
multifonctionnel Bibliothéik, zënter se 1798
gegrënnt ginn ass. Et ass och eng patrimo-
nial Bibliothéik, eng enzyklopädesch Biblio-
théik - hir Gesamtkollektioun behandelt all
Wëssensberäicher, ouni Ausnahm -, an do-
madder ass si och mat der Zäit, an dat ass
se haut méi wéi jee, déi haaptwëssenschaft-
lech Bibliothéik aus dem Land ginn, a si ass
op fir all Publikum vu 16 Joer un.

Si huet zénter 1985 och nach nei Missioune
bäikritt. Si ass zoustänneg gi fir d’Koordina-
tioun vun de Bibliothéiken am Land, iwwert
de Réseau bibnet.lu, dat heescht, si gé-
réiert fir all Bibliothéiken den integréierte Bi-
bliothéikssystem Aleph. Do hänken haut 35
Bibliothéiken drun - net 33, et sinn der effek-
tiv 35, an et kommen der sécher demnächst
och nach e puer derbäi -, dovunner e gud-
den Deel vun deenen öffentleche Bibliothéi-
ken, vu Gemengen, Lycéeën, an och zum
Beispill déi vun der Uni oder vun den CR-
Pen, de Kulturinstituter, der Zentralbank,
dem Statec an esou virun. Et ass also eng
ganz wichteg Roll, déi d’Nationalbibliothéik
do spillt a gutt wouerhëlt.

Natierlech huet se mat der Informatiounsge-
sellschaft an der nummerescher Revolu-

tioun nei, wichteg national Aufgaben an Tä-
tegkeetsfelder kritt, déi se och muss wouer-
huelen. Do sinn déi elektronesch Publika-
tiounen, déi se muss mat bäihuelen, an där
et och ëmmer méi gëtt, well dat ass natier-
lech ganz wichteg fir Studenten a Fuer-
scher, an net nëmme fir déi, datt een aus
der Distanz kann eng Bibliothéik consultéie-
ren. Op där anerer Säit ass se mat engem
ambitiéisen Digitaliséierungsprogramm am-
gaangen, fir dann domadder och eisen na-
tionale Patrimoine ze valoriséieren, fir deen
och op internationalem Niveau an op Dis-
tanz zougänglech ze maachen. Mir maache
jo mat bei der Bibliothèque numérique fran-
cophone, déi elo d’lescht Woch zu Québec
ageweit ginn ass, wou ech och derbäi war,
a gradesou bei der Europeana, wat de Pen-
dant an der Europäescher Unioun ass.

Dat ass eng grouss Chance, et ass awer
gradesou gutt eng grouss Erausfuerderung.
D’Digitaliséierung mécht nämlech d’Wësse
méi grouss a méi einfach zougänglech, an
do läit natierlech dann och d’Komplikatioun
dran, well et ass, wéi gesot, eng ganz
grouss Erausfuerderung. Et gëtt haut ganz
aner Methode vun Diffusioun a vu Wëssens-
uneegnung, a bäi där Erausfuerderung
musse mer onbedéngt virbäi matmaachen.

Dat waren elo just e puer Sätz, fir d’Kom-
plexitéit vun den Aufgabefelder vun der Na-
tionalbibliothéik duerzestellen. Dir hutt och
schonn e ganze Koup dovunner selwer ge-
nannt gehat. Vill Informatioune si jo hei scho
gesot ginn an Detailer bekannt ginn.
D’Chamber ass jo schonn dacks do ge-
wiescht. Et waren och ganz aktuell Informa-
tiounen, déi Dir hei scho gesot hutt.

Well d’Aufgabefelder esou komplex sinn,
ass et wichteg, sech ëm dëst Instrument
vun der Zukunft, wat d’Nationalbibliothéik
ass, ze këmmeren. Den Haaptproblem vun
der Nationalbibliothéik ass awer hire Plaz-
mangel, an deen erliichtert hir dës Aufga-
ben net. Et ass hei gesot ginn, datt mer an
der Lescht vill Gebaier gebaut hätten, déi
awer haaptsächlech fir de Kulturkonsum do
wären. Ech mengen, datt et sech dobäi
haaptsächlech ëm Gebaier handelt, déi bis
elo guer net do waren, mat Fonctiounen, déi
bis elo net wouergeholl gi sinn.

Et deet mir natierlech och ganz déck, datt
grad d’Nationalbibliothéik, déi nu wierklech
net am beschten dosëtzt, déi ass, déi nach
weider muss e bësse waarden - aus deenen
Ursaachen, déi zu engem Deel gesot gi
sinn, an op déi ech och nach kuerz wäert
agoen -, bis si a raimlech dezente Kondi-
tiounen ënnerkomme kann. Hire Plazmangel
ass nämlech effektiv net nei, och dat ass hei
scho gesot ginn. Schonn ausganks vun de
60er Joren huet den deemolegen Direkter
dorop opmierksam gemaach gehat, laang
éier d’Nationalbibliothéik an hirem heitege
Gebai, am ale Kolléisch, war. Ech ginn dem
Här Ben Fayot ganz Recht, datt dat Gebai
vläicht och vun Ufank un net ideal war. Et
ass awer e Gebai am Stadzentrum, an déi
Diskussioun ass nach ganz laang mat viru-
gedroe ginn an huet nach ganz laang och
d’Diskussiounen ëm déi nächst, ëm eng nei
Nationalbibliothéik mat konditionéiert.

Ech bedaueren och, datt en neit Gebai net
vun haut op muer méiglech ass, grad ebe
well d’Personal vun der Nationalbibliothéik
an alles anerem wéi optimale Konditioune
schaffe muss, dat awer mat ganz vill Idea-
lismus mécht an d’Erausfuerderungen
unhëlt. Ech wëll och hei de Mataarbechter,
ënnert der kompetenter an engagéierter
Féierung vun hirer Direktesch, e grousse
Luef ausdrécke fir hiren Dynamismus an
hire Savoir-faire an hir Motivatioun, mat
deene bal alleguer vun hinne schaffen.

Ech hu virdru vun der Plaz geschwat, well
d’Fro vum Standuert ëmmer eng war, déi hei
mat eragespillt huet. Laang ass gesot ginn,
mir kënnen net aus dem Stadzentrum fort.
Duerfir ass deemools, an den 90er Joren,
nodeems opgrond vum Rapport vun deem
internationalen Expert hi festgestallt ginn
ass, datt dat definitiv néideg a wichteg ass -
souwäit et néideg war, dat iwwer een Expert
feststellen ze loossen -, e Gesetz ausge-
schafft ginn, fir eng Annex um Kierchbierg
ze maachen, déi awer, wéi scho gesot ginn
ass, net realiséiert ginn ass.

Ech mengen, datt déi Entscheedung eigent-
lech richteg war, well déi Annex um Kierch-
bierg ze maachen hätt an dem dagdee-
gleche Fonctionnéiere vun der Nationalbi-
bliothéik ganz vill Misär bruecht. Dofir war et
och richteg, dat Gesetz net auszeféieren. Et
ass och gutt gewiescht, an do kann ech
scho bal en Hommage ausschwätzen, datt
d’Nationalbibliothéik domadder d’accord
war, fir aus dem Stadzentrum erauszegoen
op eng aner Plaz, déi ganz gutt accessibel
ass, wou d’Leit ganz gutt hikommen, an déi
net méi an engem enk gedrängte Kär läit,
wou keng Plaz ass.8800 www.chd. lu
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De Kierchbierg ass eng ideal Plaz fir déi nei
Nationalbibliothéik. Net de Stadzentrum, mä
um Kierchbierg, op der Place de l’Europe,
ass och weiderhin déi beschte Plaz. Et ginn
och net ganz vill aner Plazen do, respektiv
wann et se ginn, da si se net besser a virun
allem net méi séier. All aner Terrainen, déi
eventuell nach do a Fro kéimen - an ech hu
mech am Laf vun de leschten zwee Joer vill
domadder amëséiert gehat, fir erauszefan-
nen, ob een net kënnt awer op eng aner
Plaz goen -, all déi aner Plazen, déi ee géif
kënnen huelen, sinn éischtens net esou
gutt, virun allem ass hir Realisatioun net méi
séier, mä éischter nach méi laang, an zwee-
tens och nach zu engem gudden Deel pro-
zedural méi komplizéiert.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Den Historique vun den neie Raimlechkee-
ten ass hei scho gemaach ginn. D’Gebai
Robert Schuman op der Place de l’Europe,
do schaffe mer drun, fir dohinner ze kom-
men. Tatsächlech ass et esou, datt dat Ge-
bai soll ganz ofgerappt ginn, fir en anert am-
plaz ze setzen. Domadder kann een de Pro-
gramm vun der Nationalbibliothéik optimi-
séieren, an déi Virbereedunge sinn am-
gaangen.

2004 hat d’Regierung jo d’Entscheedung
geholl, fir d’Gebai, am Géigesaz zu engem
éischte Projet, net deelweis stoen ze loos-
sen an an dee Carcan eng nei Nationalbi-
bliothéik ze integréieren, mä dat Gebai ganz
ofzerappen an domadder méi eng fonction-
nel a besser geplangten Nationalbibliothéik
ze erméiglechen.

D’Virbereedunge vun deem neie Gebai, déi
allerdéngs eréischt am Horizont Enn 2013
leien, wat natierlech net ganz séier ass, la-
fen awer un. Den Här Biltgen huet, wéi et
gesot ginn ass, 2006 gesot, datt d’Konzep-
tioun direkt ugefaange gëtt, an ech hunn
der Nationalbibliothéik hiren optimiséierte
Programm an de Ministère des Travaux pu-
blics gi gehat. Et si jo och am Budget Frais-
d’étudë virgesinn, fir de Projet de loi op Ba-
sis vun deem Programm auszeschaffen.

Mam Bauteminister, dem Claude Wiseler,
hunn ech d’Ofkommes, datt mir alles esou
séier wéi et geet virundreiwen, fir dat ze
maachen - an zwar och ganz séier -, an datt
mer awer och uechtdoen, datt een net elo e
Gesetz stëmmt e puer Joer éier et zur Reali-
satioun kënnt. Et wär elo net gutt, wa mer
géifen - wat ee souzesoe géif kënne maa-
chen - ganz séier ee Gesetz deponéieren,
wat da ganz séier géif kënne gestëmmt
ginn, mä et awer nach e puer Joer dauert,
bis et souwisou kënnt realiséiert ginn, bis
d’Europaparlamentsbeamten aus dem
Schuman erausginn, fir da mat engem Ge-
setz dozestoen, wat zu engem Deel schonn
eventuell net méi aktuell ass. Normalerweis
kënnt nach vill ze vill an esou enger Period
vir. Dat wär u sech net esou gutt.

Mir hunn awer ausgemaach, datt all Viraar-
bechte lafen, all Etüde gemaach ginn, de
Projet de loi ausgeschafft gëtt, déposéiert
gëtt a gestëmmt gëtt, an datt en deen Dag
gestëmmt ass, wou d’Europaparlament
erausgeet, an datt direkt deen Dag selwer
da kënnen d’Ausschreiwungen ugoen, fir
d’Aarbechten auszeschreiwen, d’Prozedure
kënnen ugoen, wann eben de Bâtiment Ro-
bert Schuman eidel ass. Da kann duerno di-
rekt mat Bauen ugefaange ginn.

Ech hoffen an drécken d’Daumen, datt dë-
sen Zäitplang och agehale gëtt. Et ass na-
tierlech wichteg, datt de Schuman zur Zäit
eidel gëtt. Ech hu mam Bauteminister eng
ganz gutt - awer wierklech eng ganz gutt -
Zesummenaarbecht op dësem Plang, deen
och ëmmer en oppent Ouer huet fir dëse
schwieregen Dossier vum Neibau.

Déi Fro, ob net d’Europaparlament éischter
kann erausgoen, muss ee vläicht éischter
him stellen. Tatsaach ass allerdéngs och,
datt d’Europaparlament souwisou perma-
nent amgaangen ass, nach ëmmer méi Eu-
ropabeamten an aner Gebaier ze setzen,
éier et dat ka maachen. Dofir sinn net méi
genuch Plazen do. An da muss ee jo och
nach derbäi soen, datt mir Ville siège sinn
an och dorobber halen an och dorunner
festhalen; dat ass och eng gedeelte Mee-
nung heibannen. Do muss een natierlech
och kucken, wéi ee mat den Institutioune
vun der Europäescher Unioun ëmgeet.

Mir hunn eis also systematesch ëm den
Dossier vum Neibau bekëmmert. Ech be-
daueren natierlech, datt et net méiglech
ass, dat e puer Joer éischter ze maachen,
well wierklech d’Konditiounen an der Natio-
nalbibliothéik fir hiert Personal, esou wéi se
dosëtzen, net optimal sinn; fir dat emol scho
bal ënnerdriwwen ze soen. Mä duerfir kréie
mer awer herno en optimaalt Gebai, e funk-
tionellt Gebai, wou d’Nationalbibliothéik
gutt, wichteg a richteg kann doranner ope-
réieren.

Well et méi laang dauert, bis mer endlech
kënnen en Neibau ugoen, hunn ech mech
ganz vill druginn, fir der Nationalbibliothéik
bis dohinner nei Plaz verschafen ze kënnen.
Mir hunn - wéi et schonn zitéiert ginn ass -
déi Annex um Kierchbierg, den Eurocontrol,
kritt, wat relativ vill gehollef huet. Do si Bü-
roen an Dépôten dran. Säit zwee, dräi Joer
ass deen do. Mir hunn och zanter engem
décke Joer richteg ageriichten Dépôten zu
Bartreng gelount, mat Compactusen dran,
wou déi richteg klimatesch Konditiounen
och dragemaach gi sinn, mat hydrolo-
gesche Konditiounen, esou wéi et muss
sinn.

Dat ass alles immens, mä et ass bal wéi ver-
hext. Kaum ass eng Verbesserung do, da
fält den Zoufall engem schonn nees op de
Kapp. Wéi mer déi nei Dépôte bis haten,
dunn huet de private Propriétaire vun der
Annex Prince Henri de Bail gekënnegt op
dëst Joer. Du si Waasserschied an deem
neien Dépôt zu Bartreng opkomm, esou datt
mer elo no deene Saache kucken. Dofir
hunn ech et awer hikritt, datt de Bail an der
Annex Prince Henri bis d’nächst Joer de
September verlängert ginn ass.

Dat heescht awer och, datt, wann dat alles
erëm gefléckt ass zu Bartreng, mer loge-
scherweis weider wäerten no zousätzleche
Stockage-Raimlechkeete kucke mussen.
Alles dat ass net ideal. Mir hunn et hei ze-
summe festgestallt. Ech kann et natierlech
nëmmen ënnersträichen. Ech muss awer
och soen, mir hunn alles gemaach, fir déi Si-
tuatiounen am Provisoreschen esou gutt wéi
méiglech ze iwwerbrécken. Esou datt et
also wierklech néideg ass, fir e ganz neit an
e funktionellt Gebai ze kréie fir d’Nationalbi-
bliothéik.

Mir sinn dann, wéi gesot, och permanent
amgaangen ze schaffen, fir déi momentan a
viriwwergehend Situatioun ze verbesseren.
Also kann een och net soen, datt mer
näischt géife maachen, mä leider ass et ëm-
mer e Provisorium bis deen neie Bau do
ass.

Et ass aus villem dat Bescht gemaach ginn.
Mir hunn och en neie Liessall mat Compu-
teruschloss, fir den normale modernen
Uspréch vun enger Nationalbibliothéik ze
genügen, deen am Mansfeld-Sall an der
Nationalbibliothéik ageriicht ginn ass. Och
do ass ëmmer e Matdenken, Weiderdenken,
Virundenke vun de Verantwortleche vun der
Nationalbibliothéik a vun hirem Personal,
datt d’Bibliothéik trotzdeem an hire be-
stoende Raimlechkeete kann esou gutt wéi
méiglech fonctionnéieren an all déi Méig-

lechkeete bidden, déi néideg si fir eng Na-
tionalbibliothéik esou wéi se haut muss aus-
gesinn.
Natierlech, fir déi Erausfuerderungen unze-
huelen, brauch d’Nationalbibliothéik och
Personal. Dat ass kloer. Fir hir villfälteg Auf-
gaben ass dat evident. Anerersäits, wa se
vill Leit bäikritt, dann huet se nach méi en
akute Plazproblem bis dat neit Gebai do
ass. Och hei ass awer trotzdeem schonn
agéiert ginn, och wann nach an Zukunft do
ze maache bleift, wéinst der ëmmer méi
grousser Spezialisatioun vun hiren Aarbech-
ten an de Koordinatiounsaufgaben, déi
d’Nationalbibliothéik fir vill anerer mat iw-
werhëlt, an ouni datt dat eppes ass, wat on-
bedéngt dobausse vill gesi gëtt an opfält an
heiansdo emol guer net gewosst ass.
Just vläicht, fir e puer Zifferen ze soen:
Vun 1999 bis 2005 sinn an der Nationalbi-
bliothéik 12% méi Personal agestallt ginn.
Dat war eng Zäit, wou insgesamt ganz vill
beim Stat agestallt ginn ass. Dat war an der
CSV/DP-Regierung.
Vun 2005 bis 2008 sinn 12,6% méi Leit age-
stallt ginn. Dovunner war och ee Joer den
Numerus clausus null. Dat war d’CSV/LSAP-
Regierung; wou ech elo verantwortlech gi
sinn.
Et genéisst also déiselwecht Prioritéit, fir Leit
anzestellen ënnert deenen zwou Regierun-
gen. 12,01% bis 2005, an 12,6% zanterhier.
Et kann een also net soen, datt déi eng oder
déi aner Regierungen do Prioritéite verno-
léissegt gehat hätten.
Dir kennt jo och de Kontext vum Numerus
clausus. Et ass jo och esou, Dir kennt déi
Prozeduren. Alles dat muss jo an deene
Prozeduren erofgoen. An net méi spéit wéi
gëschter hutt Der jo nach héieren, datt Prio-
ritéitesetzen dacks op d’Käschte vun anere
geet. Et leien och nach Gesetzer hei am
Haus, déi Numerus-claususe virgesinn - wéi
mir dat nennen - an also aneren hir Fräiraim
aschränken. An deem Kontext muss ech lei-
der soen, ass och heiansdo bei eis eppes
esou ze gesinn, wann anerer vill Personal
bäikréien, da sinn nach anerer, déi erëm
zum Deel dorënner leiden.
Och budgetär konnt ech Ustrengungen
duerchzéien an Akzenter setzen. Annerhal-
lef Millioun Euro méi vun 2007 op d’nächst
Joer am Budget; dat ass awer schonn e we-
sentleche Sprong. Dovunner 800.000 Euro,
also 13,8%, vun 2007 op 2008, a 550.000
Euro, also 8,5%, vun dësem op d’nächst
Joer, oder insgesamt 28% méi innerhalb
vun dräi Joer.
D’Regierung weist also, datt se och a méi
schwieregen Zäiten d’Nationalbibliothéik
net vernoléissegt. Et ass iwwregens och dat
Kulturinstitut mat där héchster Dotatioun
vun all eisen Instituter; wat näischt dovun-
ner ewechhëlt, datt se alleguerte wichteg
Missiounen hunn. Akzenter bei deene Bud-
getserhéijungen hunn ech gesat op d’Digi-
talisatioun an op nei Acquisitiounen, esou
wéi iwwregens och an anere Kulturinstituter.
Dat ass eppes, wou d’Nationalbibliothéik
ganz staark dran aktiv ass a vill schafft.
Wat de Service à gestion séparée ugeet,
deen och ugeschwat gi war, esou ass et
schonn esou, datt deen do ass. Deen ass
2007 accordéiert ginn. Dat gëtt natierlech
och der Nationalbibliothéik méi Flexibilitéit.
2004 waren et just eis Muséeën - déi zwee
Muséeën -, déi se haten.
Wa mer vun Erausfuerderungen a vun
zukünftegen Aufgaben a Strategië schwät-
zen, dann ass et natierlech och ganz wich-
teg, fir d’Zesummenaarbecht mat der Uni
Lëtzebuerg ze ernimmen, déi et haut
schonn um Terrain gëtt. Dat ass ernimmt
ginn, do brauch ech net méi weider drop
anzegoen. Dat war e ganz wichtege wei-
dere Schrëtt, fir nach méi eng enk Integra-
tioun vun der Bibliothéik vun der Uni a vun
der Nationalbibliothéik ze maachen, déi elo
schonn en Deel Aarbechte fir d’Uni iwwer-
hëlt.
Dobäi bleift et natierlech esou, datt och Bi-
bliothéiken an de Fakultéite sinn a sollen a
musse sinn; déi sougenannte Proximitéitsbi-
bliothéiken. Dat ass evident. Déi musse bei
all Fakultéit oder op alle Plaze mat derbäi
sinn. An et ass esou virgesinn, datt d’Biblio-
théik op Belval an d’Mëllerei kënnt, an dat
risegt Gebai vun der Mëllerei.
Wann ech vum Zesummeschaffen Uni Lët-
zebuerg, Bibliothéiken an Nationalbiblio-
théik schwätzen, do schwieft eis natierlech
d’Konzept vun enger nationaler an univer-
sitärer Bibliothéik vir. Dat däerf een awer net
verwiesselen. Dat heescht net, datt alles op
enger geographescher Konzentratioun, op
enger eenzeger Plaz géif oflafen. Ebe just
net. Et ass eng zentraliséiert Gestioun, am
Akaf, eventuell Centrale d’achats beson-
nesch och fir digital Publikatiounen, Mise en
ligne, informatesch Gestiounssystemer.
Dobäi ass d’Nationalbibliothéik besonnesch
e Prestataire, ouni sech awer an déi intern

Organisatioun vun de Proximitéitsbibliothéi-
ken anzemëschen, déi bei der Uni wäerte
sinn.
Also: zentral Gestioun, mä dezentral Plazen.
Dat ass e wichtegen Aspekt, un deem mir
schaffen, an Diskussioun mat der Uni an
och den CRPen an de Fuerschungsinstitu-
ter, fir a Richtung Bibliothèque nationale et
universitaire ze goen. Ech begréissen et
och, datt d’Chamber dat och esou gesäit.
D’Fro, ob ee soll en Établissement public
maachen, kann ee sech stellen. An et muss
een d’Opportunitéiten dovun analyséieren -
d’Vir- an d’Nodeeler -, fir ze kucken, ob ee
soll en Établissement public heifir schafen
an ob dat Sënn mécht.
Vläicht just do eng kleng Klamer op zu
deem Tiret, deen een an där Motioun vir-
gesäit, deen ech kann ouni Problem akzep-
téieren. Zu deem Tiret ass just vläicht ze
soen: Wann do steet, nach an dëser Legis-
latur e Gesetz iwwert d’BNU déposéieren,
dann hänkt dat och mat der Forme juridique
zesummen, falls mir géife fir eng aner
Forme juridique wéi déi heiteg optéieren. A
wann dat en Établissement public wär,
hänkt et jo och of vum Ausschaffe vun en-
gem Projet, mat deem d’Regierung am-
gaang ass, fir e Leitfuedem fir esou Etablis-
sementer ze schafen, fir och déi néideg ju-
ristesch Kohärenz ze behalen. Dat ass
wichteg. Also ass et net ganz sécher, wéi
een Délai realistesch do kann agehale ginn,
well do zwou Saache mateneen zesum-
menhänken.
Voilà! Här President, villes ass vu menge
Virriedner gesot ginn. Do brauch ech net
méi op alles anzegoen. Vill Detailer hu se
gesot. Vill Informatiounen hate se. Sécher-
lech muss een och soen, datt nach eng nei
Aufgab, falls se interesséiert, do ass. Dat
ass eng zentral Roll, déi och d’Nationalbi-
bliothéik an Zukunft soll hunn am Réseau
vun den öffentleche Bibliothéiken, wou mir
dru schaffen. De Marco Schank an de
Claude Adam hu se ugeschwat gehat. Do si
mir amgaang dee Projet ze finaliséieren.
Selbstverständlech huet d’Nationalbiblio-
théik ganz vill Fuerschungsaufgaben, déi se
och elo scho wouerhëlt an nach weider aus-
baue wäert.
D’Konklusioun. Eis Nationalbibliothéik ass
keng altehrwürdeg Damm, mä e moderne
Betrib mat Zukunftsaufgaben a Visiounen,
wann och an enger aler Haut vu Gebai. Mä
mir mussen hir d’Mëttele ginn, fir datt se als
richtege Kompetenzzentrum hir wichteg
strategesch Missiounen am Interessi vun ei-
ser Gesellschaft a fir d’Entwécklung vun ei-
sem Land ausübe kann. Ech soen der
Chamber an alle Fraktiounen, déi där Mee-
nung jo waren, hei Merci fir hir Ënnerstët-
zung heiran, well mir mussen eis Wëssens-
gesellschaft och eppes wäert si loossen.
Merci villmools.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Statssekretärin.

Motion 1

Mir hunn dann eng Motioun virleien, déi vun
alle Fraktiounen ënnerschriwwen ass. Ech
ginn dervun aus, datt déi erkläert ass. Mir
kënnen dann driwwer ofstëmmen a maa-
chen dat par main levée.
Vote
Wie mat dëser Motioun d’accord ass, deen
hieft d’Hand an d’Luucht.
Ech stellen eng Unanimitéit fest.
Merci.
Da komme mer zum leschte Punkt vun der
Dagesuerdnung: d’Question avec débat
Nummer 38 vum Här Claude Adam. D’Fro
bezitt sech op de Service des Sites et Mo-
numents. Här Adam, wann ech gelift.

6. Question avec débat N°38
de M. Claude Adam au sujet
du fonctionnement et de la
composition du Service des
Sites et Monuments

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).-
Merci, Här President. Ech kierzen e bëssen
a mengem Text.
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Madame Statssekretärin, Dir Dammen an
Dir Hären, den 31. August 2007 hu mir als
grénge Groupe parlementaire en éischte
Bréif un d’Chamber geschriwwen, wou mer
am Kader vum Projet de loi 4715 drëm ge-
bieden hunn, datt déi Responsabel vun
deene verschiddene Servicer, déi duerch
dëst Gesetz betraff sinn, eng Kéier an d’Kul-
turkommissioun sollte kommen, fir déi ak-
tuell personell a finanziell Méiglechkeete
vun hire Servicer kënnen ze beliichten a fir
ze soen, wat dann d’Ufuerderungen un hir
Servicer wieren, wa mir dat Gesetz bis
gestëmmt hätten.

Well et esou laang roueg war ëm de Projet
de loi 4715 a vläicht guer kee méi weess,
ëm wéi ee Gesetz datt et geet: Dat ass
d’Gesetz iwwert de Schutz…

(Interruption)

…an d’Erhale vun eisem archeologeschen,
historeschen, architektoneschen a land-
schaftleche Patrimoine. Do hu mer en
amendéierten Artikel 43. Do steet dran: «Le
Ministre intègre les sites archéologiques au
plan directeur sectoriel des secteurs sauve-
gardés culturels (…)». Mir hu gemengt, et
wier emol interessant ze wëssen, ob eng
Chance besteet, dat um Terrain ëmzeset-
zen, wat mer an d’Gesetz schreiwen.

De 5. Oktober 2007 huet déi gréng Frak-
tioun nach e Bréif nogereecht un Iech, Ma-
dame Statssekretärin, wou mer Iech, Ma-
dame Statssekretärin, invitéiert hunn an
d’Chamber ze kommen an eis déi Analys,
déi vun Deloitte gemaach ginn ass, iwwert
de Fonctionnement vum Service des Sites
et Monuments virzestellen an ze diskutéie-
ren.

De 25. Februar 2008 hu mir schrëftlech un
eis zwee Bréiwer erënnert. Mir krute bis haut
nach keng Satisfaktioun an der Kommis-
sioun. Dozou muss gesot ginn, datt de Pre-
sident vun der Kommissioun dës Punkte
wuel op den Ordre du jour gesat hat, datt et
awer ni derzou komm ass se ze diskutéie-
ren, ënner anerem well Dir aus der Kommis-
sioun fortgaange sidd, wéi mer zur Diskus-
sioun sollte kommen. Et kann een dat am
Rapport noliesen.

Dat huet eis derzou gefouert, dann den 30.
Juli 2008 iwwer eng Question avec débat
Äntwert op eis Froen ze froen. Zënter dem
August 2007, wou eisen éischte Bréif eraus-
gaangen ass, an haut ass d’Zäit net stoe
bliwwen; ausser vläicht beim Projet de loi
4715, dee schonn zënter 2000 um Instanze-
wee ass. Do ass jo näischt Wesentleches
geschitt, vläicht ausser dem Festungsmu-
sée, deen och nach net fäerdeg ass. Den
Décompte final läit nach net vir. Et ass kee
responsabel a keen huet eppes falsch ge-
maach.

(Interruption)

D’Direktesch vum Sites et Monuments ass
mëttlerweil an d’Pensioun gaangen an den
Här Sanavia ass de 4. September 2008 vum
Regierungsrot als neien Direkter confir-
méiert ginn. An engem Interview am „paper-
Jam“ vun dësem September seet den Här
Sanavia, datt him den Inventar vum gebaute
Patrimoine géif ganz um Häerz leien. Säi
Service huet d’Aarbechten ewell virun dräi
Joer ugefaang. Zurzäit sinn eng zéng Ge-
mengen um Inventaire. Et bleiwen der also
nach méi wéi 100.

Mir hunn héieren, datt en Deel vun den Aar-
bechten oder Missiounen, déi u sech dem
Service des Sites et Monuments zoufalen,
elo vum Ministère des Travaux publics solle
gemaach ginn. Huet dat eppes mam Perso-
nalmangel beim Service des Sites et Monu-
ments national ze dinn, deen den neien Di-
rekter Sanavia an engem Interview am „Ta-
geblatt“ jo och zouginn huet? Kënnt Dir eis
driwwer weider Informatioune ginn? Fannt
Dir, datt esou eng Démarche kompatibel
ass mat der Missioun vum Denkmalschutz?
Wat wëllt Dir, Madame Statssekretärin, ën-
nerhuelen, fir datt dem Här Sanavia säi
leschte Saz am Interview - «Il faut que dans
quelques années on sache exactement ce
que l’État veut protéger.» - sech ka realiséie-
ren?

An dann erlaabt mer och d’Fro: Gëtt et ier-
gendeng Ursaach, firwat datt de Service
des Sites et Monuments net eng Kéier sollt
an der Chamberskommissioun virgestallt
ginn?

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Adam.
Dann huet d’Regierung d’Wuert.

❱❱❱ Mme Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseignement supé-
rieur et à la Recherche.- Merci, Här Presi-
dent. Ech ginn zou, Här Adam, bei Ärer
leschter Fro, déi Der elo gestallt hutt, sinn
ech net ganz sécher, wat Der domat mengt.
Et ass absolut kee Problem, datt den neien
Direkter eng Kéier a menger Begleedung an
d’Kommissioun kënnt. Hie war jo virdrun
och do, ënner enger anerer Qualitéit, dat
ass evident. Mä trotzdeem, dat ass kee Pro-
blem.

Wat natierlech éischter ongewéinlech ass,
dat ass, datt administrativ a Personalfroen
an der Chamber diskutéiert ginn. A priori
ass dat jo normalerweis net de Fall. Ech sinn
awer gär derzou bereet, hei e puer Wuert
dozou ze soen. Dat ass kee Problem. Dat
ass ganz sécher.

Dir schwätzt de Gesetzesprojet un, dee vir-
gesäit, datt solle sektoriell Pläng vu Sec-
teurs sauvegardés ausgeschafft ginn. Déi
ginn ausgeschafft - dat steet och am Geset-
zesprojet esou dran - no de Regele vum
’99er iwwert d’Landesplanung. Mir hunn
zwee Haiser, déi doranner musse matmaa-
chen an déi dorunner schaffen.

Dat eent ass de Geschichtsmusée, deen
amgaangen ass, eng Lëscht vun de Sites
archéologiques opzestellen. Do si se am-
gaangen drun ze schaffen. Si si scho ganz
gutt doranner virukomm, sou datt ee fir de
Summer vum nächste Joer ka mam Of-
schloss vun deenen Aarbechte bei hinne
rechnen, wat d’Lëscht vun de Sites archéo-
logiques ugeet.

Op där anerer Säit ass et den Inventaire
vum Patrimoine architectural hei zu Lëtze-
buerg. Dat ass dat, wat Sites et Monuments
mécht. Ech hunn dem Service d’lescht Joer
gesot, e soll och do roueg Experte vu
bausse mat zouzéien, fir déi Aarbechten ze
maachen.

Do muss ee soen, datt een heibäi och nach
eppes aneres muss feststellen, nämlech,
datt d’Gesetz an d’Reglement vun 2004 iw-
wert den Aménagement communal vir-
gesäit, datt bei de PAGen d’Gemengen och
hire Patrimoine architectural inventuréiere
mussen. An de Sites et Monuments bitt vun
elo un do eng spezifesch a gratis Forma-
tioun un. Do hu sech och ganz vill Verant-
wortlecher respektiv Experte gemellt, fir an
där Formatioun matzemaachen.

Mat verschiddenen interne Reorganisa-
tioune respektiv temporären Hëllefen och an
Zukunft a kuerzer Zäit respektiv op kuerz
Zäit gehalen, kann dann de Service seng
Missiounen heiran erfëllen. En Deel vun de
Viraarbechte si jo scho gemaach. Si hu
schonn domadder ugefaangen.

Wat Är Fro vum Audit organisationnel ugeet,
do hat ech schonn an der Comexbu driw-
wer geschwat. E gudden Deel vun den Änt-
werten hutt Dir jo och schonn a menger Änt-
wert op de Rapport vun der Cour des
Comptes gelies. Den Audit huet am Fong
déi Saache confirméiert - zwar natierlech
méi am Detail -, déi ech mat der Zäit och
festgestallt hunn a mat menge Leit gekuckt
hunn do ze behiewen.

Feststellunge si gemaach ginn um Niveau
vu Responsabilisatioun, vun interner Kom-
munikatioun, Intraservice, Cogestioun vun
de Projeten, vun Délaien an Enveloppen ze
respektéieren, vun interner Kontroll am Ser-
vice. Ech hat dem Service geschriwwen, e
soll standardiséiert Fichen ausschaffen an e
Manuel des procédures iwwer Gestioun,
Kontroll, och vum Budget an esou weider.
Dat ass esou gutt wéi fäerdeg an a Finalisa-
tioun.

Ech hat och dem Minister vun der Fonction
publique geschriwwen, fir hien ze bieden,
fir eng spezifesch Formatioun doranner ze
maache fir meng Leit: Prozeduren, Marché,
Konta an esou weider.

Mir hunn eng Clarificatioun vun de Verant-
wortunge virgeholl. Mir hunn d’Tâchë fest-
gesat, eng integréiert, dat heescht transver-
sal Handhabung a Gestioun vun de Projeten
agesat an en neien Organigramm opge-
stallt. Mir hunn och esou Klengegkeeten
duerno gekuckt, wéi e Réseau informatique
am Service an esou weider.

Selbstverständlech hunn ech gesot, datt an
Zukunft - deemools, 2007, hunn ech dat ge-
sot - déi finanziell Dossiere musse pro Projet
opgestallt ginn an net einfach den Datumen
no klasséiert ginn, wat et natierlech ganz
schwiereg géif maachen, fir iergendeppes
erëmzefannen. All déi Saache si mëttlerweil
ëmgeännert respektiv si se amgaangen,
dee leschte Schlëff ze kréien.

En Deel vum Personal huet och changéiert.
Dir hutt en neien Direkter ernimmt, effektiv.

Mir hunn och en neie Kontabel, dee Mëtt
2007 komm ass an dann uganks 2008 op
eemol alles huet missen iwwerhuelen, well
dee Kontabel, deen do war, gesot huet, hie
géif an d’Pensioun goen. Hien hat effektiv
schonn eppes iwwert de Pensiounsalter.
Domadder ass d’Transitioun dann awer och
do gewiescht, an deen neie Kontabel huet
dat ganz gutt virugefouert.
Vun exakt elo un, nämlech vun elo un de
Prozeduren no, hunn ech och dat agesat,
wat een am Privatsecteurjargon géif „Kon-
troller“ nennen, dat heescht een, deen de
Suivi an de Contrôle vun den administrative
budgets- a kontastechneschen Aspekter
vun de Projete mécht, de Projeten, déi
selbstverständlech vun den eenzelne
Conservateuren ofhänken - dat ass normal,
dat ass logesch, dat ass evident, dat ass
esou an dat bleift esou.
Domadder sinn dann endlech och zwee Leit
am Kontasservice. Dat war scho virdru vill
fir een eleng, an dee war dann natierlech
och zu engem Deel iwwerfuerdert an huet
heiansdo deemno reagéiert.
Nach e puer aner Verbesserungs- respektiv
och Renforcementsmoossname si geholl
ginn, esou datt ech ganz zouversiichtlech
sinn, datt d’Aarbechte vum Service kënne

gutt virugoen, a ganz zouversiichtlech si fir
d’Zukunft, datt mer aus deene Froen eraus-
kommen, déi sech iwwert déi lescht Zäit
esou laang gestallt hunn.

Merci villmools.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Här Adam, Dir hutt
d’Recht, fir nach eng zousätzlech Fro ze
stellen.

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).-
Merci, Här President, ech stelle keng
zousätzlech Fro. Ech si frou iwwert d’Änt-
werten a bedaueren, datt mer dat net eng
Kéier an enger Kommissioun konnte maa-
chen, wéi et virgesi war. Do hätte mer méi
Zäit gehat, fir eis auszeschwätzen.

❱❱❱ M. le Président.- Gutt, da brauch
d’Madame Statssekretärin och net ze änt-
werten. Mir sinn elo um Schluss vun der Sit-
zung ukomm. Déi nächst Sitzunge si pro-
gramméiert fir den 11., 12. an 13. Novem-
ber.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 19.26
heures)8822 www.chd. lu
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Question 2597 (6.6.2008) de M.
Laurent Mosar (CSV) concer-
nant le site de l’émetteur
d’ondes électromagnétiques
à Obersyren:

À Obersyren, au lieu-dit «Op dem
Keller», est actuellement exploité
un émetteur d’ondes électroma-
gnétiques. Selon mes informations,
deux autres sociétés ont demandé
l’accès au mât existant. En effet, le
site est prévu par le règlement
grand-ducal du 25 janvier 2006 dé-
clarant obligatoire le plan directeur
sectoriel «stations de base pour
réseaux publics de communication
mobiles».

Cependant, cette parcelle est
inscrite depuis 1971 sur l’inventaire
supplémentaire des Sites et Monu-
ments nationaux.

- Dans ce contexte, j’aimerais
savoir si l’élaboration du plan
sectoriel a suffisamment res-
pecté cette zone de protection na-
turelle.

Réponse (24.10.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement:

Le site d’émetteurs d’ondes élec-
tromagnétiques à Schuttrange,
section D de Uebersyren, au lieu-
dit «auf dem Keller» est exploité
par les trois opérateurs, P&T, Tango
et VOXmobile.

Il s’agit d’un seul pylône tubulaire
d’une hauteur de 30 mètres et d’un
local technique de 6 mètres sur
2,75 mètres. Sur ce pylône sont au-
torisés de la part du Ministre de l’En-
vironnement les émetteurs suivants:

P&T: arrêté 3/04/0217 du 10 janvier
2007

trois émetteurs GSM 900 MHz
1.130 W

trois émetteurs DCS 1’800 MHz
356 W

trois émetteurs UMTS 2’100 MHz
856 W

Tango: arrêtés 3/07/0193 du 15
octobre 2007 et 3/07/0339 du 29
mai 2008
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trois émetteurs GSM 900 MHz
1.837 W

VOXmobile arrêté 1/05/564 du 22
octobre 2007

trois émetteurs DCS 1.800 MHz
1.995 W

et UMTS 2.100 MHz
851 W

L’antenne supportant les stations
de base GSM des trois opérateurs
LUXGSM, Tango et VOX est située
dans une future réserve naturelle
(RN RD 28 Schuttrange «Kréckels-
bierg»).

Les trois opérateurs sont en pos-
session d’une autorisation délivrée
par le Ministre de l’Environnement
en vertu de la loi du 19 janvier 2004
concernant la protection de la na-
ture et des ressources naturelles.

Le plan directeur sectoriel «Sta-
tions de base GSM», s’agissant
des sites exploités préalablement
à son adoption, reprend tout sim-
plement les emplacements exis-
tants d’antennes GSM.

Étant donné que les stations exis-
tantes au «Kréckelsbierg» ont fait
l’objet d’une autorisation du Mi-
nistre de l’Environnement, rien ne
s’opposait à leur intégration au
plan sectoriel du point de vue de
notre département.

Question 2637 (20.6.2008) de
MM. Camille Gira et Jean
Huss (DÉI GRÉNG) concernant
les rayonnements non ioni-
sants:

Dans sa réponse à la question par-
lementaire N°2467 (cf. compte
rendu N°13/2007-2008), le Ministre
de la Santé affirme que le Service
de la Radioprotection n’est pas
compétent pour le contrôle des
rayonnements non ionisants. Ceci
nous semble inexact au regard de
la loi du 21 novembre 1980 portant
organisation de la direction de la
Santé: «La division de la radio-
protection a compétence pour
toutes les questions concernant la
protection contre les rayonnements
ionisants et non ionisants (…)».
Selon nos informations, ce n’est
donc pas la mission de contrôle
qui fait défaut, mais bien la base
légale définissant les normes maxi-
males à respecter en matière de
rayonnements non ionisants ainsi
que les sanctions possibles en cas
de dépassement.

Il s’agit d’une lacune législative
d’autant plus grave qu’il existe des
recommandations européennes
(Conseil du 12 juillet 1999) et inter-
nationales (ICNIRP) et que cette
famille de rayonnements concerne
un ensemble très vaste: les rayon-
nements acoustiques (sons, ultra-
sons et infrasons), la lumière
visible, les champs électriques et
magnétiques, les ondes radio, les
micro-ondes, ainsi que les rayon-
nements infrarouges et la majorité
des ultraviolets. Il s’agit notamment
des rayonnements émis par les
lignes à haute tension, les ap-
pareils électriques, les émetteurs
de stations radio et TV, les GSM,
les fours à micro-ondes, les sola-
riums, etc. Les rares dispositions
sectorielles concernant le matériel
médical ou la norme de 3V/m pour
les émetteurs du réseau de télé-
communication ne dérogent pas à
l’absence de législation générale
sur les rayonnements non ioni-
sants.

Dans ce contexte, nous aimerions
avoir les précisions suivantes de la
part de M. le Ministre de la Santé:

- Est-ce que M. le Ministre peut
confirmer cette analyse de la si-
tuation légale?

- Est-ce qu’il entend faire de la
rédaction d’une base légale
concernant les rayonnements non
ionisants une priorité ministérielle?
Si non, pourquoi?

- Est-ce que le Service de la
Radioprotection du Ministère est
compétent et outillé pour faire des

mesures régulières des rayon-
nements visés? Dans l’affirmative,
est-ce qu’il effectue des mesures
régulières à l’heure actuelle? Si oui,
combien? À quelle fréquence? Et
sur quelles parties de la famille des
rayonnements non ionisants?

Réponse (16.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

Je puis confirmer aux honorables
Parlementaires que la loi du 25
mars 1963 concernant la pro-
tection de la population contre les
dangers résultant des radiations
ionisantes est limitée quant à son
champ d’application aux radiations
ionisantes et qu’elle n’offre aucun
cadre légal pour les radiations non
ionisantes.

Pour autant que les travailleurs
sont concernés, ce vide juridique
est susceptible d’être comblé par
la transposition de la Directive
2004/40 en matière de surveillance
de l’exposition des travailleurs aux
champs électromagnétiques. Les
mesures de protection prévues par
cette directive sur le site de l’éta-
blissement émettant ces champs
auront également des réper-
cussions positives sur la protection
de l’environnement et des per-
sonnes habitant à proximité de
l’établissement. La transposition de
cette directive a connu des retards
dans la plupart des pays de l’Union
européenne, en raison de dispo-
sitions apparemment trop strictes à
l’égard des appareils médicaux
émettant des champs électro-
magnétiques, et une révision par-
tielle est envisagée par la Com-
mission. Sans attendre cette ré-
vision le Gouvernement procédera
à la transposition des dispositions
essentielles et non controversées
de cette directive, de façon à
assurer une meilleure protection
des travailleurs et du public.

La division de la radioprotection ne
dispose pas de l’outillage requis
pour mesurer avec toute la pré-
cision voulue les rayonnements
visés par les honorables Parle-
mentaires. Toutefois, s’agissant
des mesures à faire à proximité du
centre de radiodiffusion à
Marnach, Monsieur le Ministre du
Travail, en concertation avec les
riverains, en chargera un orga-
nisme de contrôle agréé externe.

Concernant l’évolution future de
notre législation, j’entends en colla-
boration avec mon collègue le
Ministre du Travail en saisir le
Conseil de Gouvernement
endéans les meilleurs délais.

Question 2638 (20.6.2008) de
MM. Camille Gira et Jean
Huss (DÉI GRÉNG) concernant la
puissance des émetteurs
radio de Marnach:

L’a.s.b.l. «Fir méi Liäwensqualitéit»
des riverains du centre d’émission
radio de Marnach se bat depuis
des années contre les effets né-
gatifs occasionnés par la puis-
sance des émetteurs radio du site,
et ceci aussi bien en public qu’en
justice. Au-delà des conséquences
connues et visibles, telles que des
portes de garages électriques
s’ouvrant ou se fermant spontané-
ment ou le mauvais fonctionnement
d’appareils audiovisuels ou de
télécommunication, des riverains
se soucient également des pos-
sibles effets sur leur santé.

Suite à la lecture d’articles faisant
état d’une apparition surpro-
portionnelle de certaines formes
de cancers, telle que la leucémie
enfantine, et l’existence de trois
cas de cancers - dont une leu-
cémie enfantine - dans une seule
rue aux alentours des émetteurs,
les riverains se sont adressés
début janvier au Ministère de la
Santé pour avoir plus d’infor-
mations sur une éventuelle relation
de cause à effet et l’intensité du
rayonnement non ionisant des
émetteurs.

Le 10 mars 2008, la directrice de la
Direction de la Santé répond dans
une lettre qu’elle «comprend les
inquiétudes des habitants, même
s’il ne nous est pas possible (…)
de tirer une quelconque conclusion
quant à une relation de cause à
effet avec la station d’émission RTL
à Marnach». En réponse à la ci-
tation par l’a.s.b.l. de mesures
indépendantes ayant démontré un
rayonnement électromagnétique
maximal de 267 V/m, la lettre de
l’administration se limite à préciser
que les «moyens d’intervention [du
Service de la Radioprotection] se
limitent donc à l’émission d’avis
non contraignants basés sur des
études et recommandations inter-
nationales, sans possibilité d’im-
poser des mesures spécifiques.»

En réponse à une question parle-
mentaire traitant du même sujet
(N°2467, cf. compte rendu
N°13/2007-2008) et demandant si
l’intensité de rayonnement en
question est régulièrement con-
trôlée par le Ministère de la Santé,
le Ministre en personne déclare
même que ses services ne sont
pas du tout compétents pour ce
type de rayonnements, tout en
affirmant que les mesures citées
par l’a.s.b.l. ne sont pas per-
tinentes.

Dans ce contexte, nous aimerions
avoir les précisions suivantes de la
part du Ministre:

- En l’absence de normes luxem-
bourgeoises en la matière, quels
sont les seuils de rayonnement
recommandés au niveau européen
et international applicables aux
émetteurs radio de Marnach?

- Est-ce qu’il faut conclure de ce
qui précède que le Ministère n’a
connaissance d’aucun résultat de
mesure fiable sur le rayonnement
électromagnétique des émetteurs
radio de Marnach?

- Dans l’affirmative, est-ce que ces
mesures ne pourraient pas être
réalisées rapidement et ensuite de
manière régulière par le Service de
la Radioprotection lui-même pour
les comparer aux recomman-
dations européennes et interna-
tionales, nonobstant l’impossibilité
de sanctionner les éventuels
dépassements en raison d’une la-
cune législative luxembourgeoise?

- Dans la négative, qui a effectué
ces mesures, à quels endroits
précis et à quelle époque? Pour-
quoi ces résultats ne furent pas
mentionnés ni dans la réponse
parlementaire ni dans la réponse
écrite à l’association des riverains?

Réponse commune (16.10.2008)
de M. Mars Di Bartolomeo,
Ministre de la Santé et de la Sé-
curité sociale et de M. François
Biltgen, Ministre du Travail et de
l’Emploi:

Les seuils recommandés au niveau
européen pour l’exposition du
public sont déterminés dans la
Recommandation du Conseil du 12
juillet 1999 relative à la limitation de
l’exposition du public aux champs
électromagnétiques. L’arrêté d’au-
torisation accordé par le Ministre
de l’Environnement à l’exploitant
du centre de radiodiffusion à
Marnach fait explicitement réfé-
rence aux valeurs limites et con-
ditions d’application de la prédite
recommandation. À son tour l’auto-
risation d’exploitation de l’Ins-
pection du Travail et des Mines
réfère aux conditions types
ITM–CL, qui elles aussi font réfé-
rence à la recommandation en
question.

Quant au respect des seuils et va-
leurs limites par l’exploitant, il s’est
avéré qu’il est très difficile d’obtenir
des mesures fiables, compte tenu
de l’extrême technicité des opé-
rations de mesure. C’est ainsi que
la présence d’un objet quelconque
dans la zone de mesure est de
nature à perturber les résultats.
Aussi le Ministre du Travail char-
gera-t-il un organisme de contrôle
agréé externe de procéder aux
mesures en question à des en-
droits à définir en concertation
étroite avec les riverains.

À signaler qu’entre 2003 et 2006,
dix campagnes de mesurage ont
été effectuées par un organisme in-
dépendant, à savoir l’EMV Services
de Hambourg. Ces campagnes de
mesurage ont été ordonnées par le
Tribunal administratif (jugement du
7 juillet 2003 - Nos 14920 et 15704
du rôle) et arrêtées par l’autori-
sation d’exploitation du Ministre 
du Travail et de l’Emploi 
(N° 1/2001/0227/55001/106 mod
du 10 octobre 2003). Les résultats
de ces campagnes ont été trans-
mis par l’intermédiaire du Commis-
saire de district de Diekirch aux
administrations communales
concernées, à savoir Munshausen
et Hosingen.

Question 2659 (1.7.2008) de
Mme Lydia Mutsch (LSAP)
concernant le système du tiers
payant:

Le système du tiers payant, c’est-
à-dire de la prise en charge directe
par les caisses de maladie des
prestations de soins de santé, a
sans doute fait ses preuves au
Luxembourg. Les travaux entre
autres du réseau luxembourgeois
de lutte contre la pauvreté et
l’exclusion sociale «EAPN-Lëtze-
buerg» démontrent régulièrement
la relation étroite entre la pauvreté
et les problèmes de santé et bon
nombre d’associations regrettent
que le tiers payant ne soit pas
étendu aux mémoires d’honoraire
des médecins, permettant ainsi
une prise en charge effective des
malades indépendamment de leur
situation financière. Ce moyen
assurerait qu’un recours à un
médecin ne soit évité pour des rai-
sons financières tenant au fait que
le montant des frais doit être
avancé par la personne malade.

Lors de la «Rencontre participative
pour l’Inclusion sociale» à Esch/
Alzette, le 22 mars 2007, Monsieur
le Ministre s’est montré favorable à
une discussion sur le tiers payant
ciblé pour les personnes à revenu
modeste.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Est-ce que des négociations
avec l’Union des caisses de ma-
ladie sur l’introduction d’un tiers
payant ciblé ont eu lieu? Dans
l’affirmative, quel a été le résultat?

- Sinon, est-ce que le Gouver-
nement a l’intention d’œuvrer en
faveur du tiers payant ciblé?

- Quelle est l’approche du Gouver-
nement par rapport à l’introduction
d’un tiers payant généralisé pour
toute la population?

Réponse (16.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

La loi réforme du 27 juillet 1992 a
établi le principe que l’extension
du tiers payant fait l’objet des
conventions collectives à négocier
entre l’Union des caisses de ma-
ladie et les groupements repré-
sentatifs des médecins et pro-
fessionnels de santé.

Jusqu’à présent, toute demande
d’une généralisation du tiers
payant aux actes, consultations et
aux visites à domicile des mé-
decins s’est heurtée à une fin de
non recevoir de la part du grou-
pement représentatif des mé-
decins et médecins dentistes.

C’est à juste titre que différentes
associations œuvrant dans le
domaine de la lutte contre la pau-
vreté et l’exclusion sociale ont attiré
l’attention des autorités publiques
sur le fait que des personnes
démunies puissent ne pas recourir
à des soins requis par leur état de
santé.

Comme l’accès aux soins de santé
ne saurait être conditionné par la
situation financière des malades, le
Gouvernement a invité les ins-
tances compétentes de l’Union des

caisses de maladie à entrer en
négociations avec l’Association
des médecins et médecins den-
tistes en vue de la mise en place
d’un tiers payant social. Les pour-
parlers à ce sujet ont été entamés
et je tiens à ce qu’ils aboutissent
dans les meilleurs délais.

D’autre part, je me permets d’in-
former l’honorable Députée que
l’article 162 des statuts de l’Union
des caisses de maladie permet
d’ores et déjà, sous certaines
conditions, une assistance excep-
tionnelle aux assurés pour lesquels
le paiement d’une prestation ou
d’une fourniture représente une
charge insurmontable dans les
circonstances où elle se trouve. À
cette fin, l’Union des caisses de
maladie établit un titre de prise en
charge d’une avance permettant à
la personne protégée de satisfaire
les demandes en paiement des
prestataires de soins.

Question 2669 (4.7.2008) de M.
Claude Meisch (DP) concernant
les cours de préparation à la
natation:

Monsieur le Ministre n’ayant pas
répondu à ma question parle-
mentaire N°2582 relative au rem-
boursement des cours de prépa-
ration à la naissance qui sont pro-
posés par plusieurs maternités afin
de préparer les femmes enceintes
de façon optimale à l’accou-
chement, cette question n’ayant
fait l’objet que d’une réponse de la
part de Madame la Ministre de la
Famille se limitant aux conventions
signées avec le Ministère de la
Famille, je me permets de reposer
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Monsieur le Ministre n’estime-t-il
pas que les cours mis en place par
les établissements hospitaliers
luxembourgeois, sous tutelle du
Ministre de la Santé, devraient faire
l’objet d’un remboursement, au
moins partiel, de la part des
caisses de maladie?
- Pour quelles raisons ces cours
ne sont-ils pas remboursés actuel-
lement?
- Peut-on envisager un rembour-
sement, au moins partiel, de ces
cours dans un avenir proche?
Réponse (16.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:
Le catalogue des cours offerts aux
femmes enceintes au cours de la
grossesse est très varié. Il s’agit
soit de cours théoriques de prépa-
ration à l’accouchement et à la
maternité, des cours de physio-
thérapie prénatale ou postnatale,
des cours de gymnastique respi-
ratoire, de consultation en alimen-
tation au cours de la grossesse et
en lactation après l’accouchement,
des séances d’information gra-
tuites, des cours dénommés
«Eltereschoul» et finalement des
cours de yoga et d’haptonomie.
À l’image des différents sujets
traités dans ces cours, les «char-
gés» de cours sont variés. Les uns
sont organisés par des sages-
femmes (salariées ou libérales), les
autres sont dispensés par des
kinésithérapeutes (salariés ou li-
béraux) travaillant dans un éta-
blissement hospitalier, certains
prévoient l’intervention d’une
équipe pluridisciplinaire com-
portant médecin gynécologue,
sage-femme et kinésithérapeute.
L’exposé des différents cours n’est
pas exhaustif. Ainsi la clinique de
Wiltz offre des séances de natation
aux femmes enceintes dans la
piscine de Wickrange. Ces cours
payants sont dispensés par les
sages-femmes de la clinique.
Enfin, en ce qui concerne le finan-
cement, il faut constater que
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certains de ces cours sont gratuits
pour les femmes concernées. Il en
est ainsi de la quasi-intégralité des
cours offerts par le CHL (seules les
séances de yoga et d’haptonomie
sont payantes), ainsi que des
cours théoriques de préparation à
la naissance et de consultation à
l’alimentation et à la lactation orga-
nisés par la Clinique St-Louis. Il en
est de même de quatre séances
d’information dispensées par le
personnel de la Clinique Dr Bohler.
Comme la plupart de ces cours
sont dispensés par des membres
du personnel, il faut en conclure
que l’assurance maladie-maternité
intervient du moins pour partie
dans le financement de ces cours
via le budget hospitalier.

Par contre les cours de gym-
nastique prénatale organisés tant
par la Clinique St-Louis que par la
Clinique Dr Bohler et le CHEM sont
facturés aux patientes, à raison
d’un montant par séance ou par
cycle de séances fixé individuel-
lement au niveau de chaque hô-
pital. Ces cours sont organisés
dans l’enceinte des infrastructures
hospitalières et par des membres
du personnel.

L’article 26 du Code des assu-
rances sociales énumère dans son
alinéa 1er toutes les prestations en
nature prises en charge par l’assu-
rance maladie. Il s’agit des soins
d’une sage-femme, de l’assistance
médicale, du séjour dans une
maternité ou clinique, de four-
nitures pharmaceutiques et de pro-
duits diététiques pour nourrissons.
Le détail de ces prestations figure
dans un règlement grand-ducal.

Depuis le règlement grand-ducal
du 30 avril 2004 portant sur les mo-
dalités des consultations complé-
mentaires pouvant être exécutées
par la sage-femme, les sages-
femmes ont la possibilité de procé-
der à deux consultations complé-
mentaires, dont la première se si-
tue avant et la deuxième après la
naissance de l’enfant. Le coût des
consultations complémentaires,
ainsi que celui de l’indemnité de
déplacement et des frais de
voyage, est à charge de l’État.

Ces consultations ont pour objet
de contribuer à la surveillance de
la grossesse ainsi que de trans-
mettre aux parents ou futurs
parents des connaissances adé-
quates pour assurer au quotidien le
bien-être de leur enfant. Dans le
cadre de cette transmission de
gestes et de pratiques courants, la
sage-femme établit un programme
de préparation individualisé. Elle
donne notamment des informations
sur la physiologie et les modifi-
cations physiques et psychiques
en rapport avec la grossesse et
fournit des explications et des
conseils en matière d’hygiène,
d’alimentation et de protection de
la mère ou future mère et de
l’enfant né ou à naître.

En ce qui concerne la consultation
post-partum, elle a pour objet de
faciliter le passage de la maternité
au domicile ainsi que l’adaptation
au nouvel environnement tout
comme la poursuite de l’allaitement
et de contribuer à la surveillance
des suites de couches de la
femme ayant accouché. La sage-
femme preste tous soins et
conseils utiles permettant d’élever
le nouveau-né dans les meilleures
conditions, et elle conseille la mère
pendant toute la période de l’allai-
tement au sein. Pour la réalisation
des objectifs énumérés au présent
article, la sage-femme collabore
avec tout autre prestataire de soins
de santé ainsi qu’avec tout inter-
venant du domaine social.

En guise de conclusion, il faut re-
tenir que l’affirmation que l’assu-
rance maladie-maternité n’inter-
vient pas du tout dans les cours de
préparation à la naissance orga-
nisés par les hôpitaux est erronée.
Cette intervention a lieu tant au

niveau de budgets hospitaliers
qu’au niveau de la prise en charge
des consultations complémen-
taires des sages-femmes.

Il est vrai que des améliorations
sont souhaitables et envisagea-
bles. C’est dans ce sens que je me
concerterai avec ma collègue
Ministre de la Famille qui est res-
ponsable pour le conventionne-
ment de certaines associations
œuvrant dans ce domaine.

Question 2672 (7.7.2008) de M.
Gast Gibéryen (ADR) con-
cernant les résultats des ini-
tiatives pour l’emploi de
l’OGB-L et du LCGB:

Zanter 1998 sinn d’Zommen, déi
d’Beschäftegungsinitiative kruten,
regelméisseg an d’Luucht
gaangen, fir 2008 e Rekord ze
erreechen.

Esou ginn d’Beschäftegungsini-
tiative vun OGB-L an LCGB am
Budget 2008 mat ronn 30 Mil-
liounen Euro dotéiert. Vu datt dës
Initiative mam But an d’Liewe
geruff gi waren, onqualifizéierte
Leit eng Méiglechkeet ze ginn,
sech an d’Aarbechtsliewen ze inte-
gréieren, hunn ech déi heite Froen
un den Här Aarbechtsminister:

1) Wéi vill Leit sinn zanter hirem
Bestoen 1998 all Joer vun den dräi
Beschäftegungsinitiativen - Forum
pour l’Emploi, ProActif an Objectif
Plein Emploi - betreit ginn?

2) Gëtt et Statistiken driwwer, wéi
vill vun de Leit, déi vun de Beschäf-
tegungsinitiative betreit gi sinn, um
regulären Aarbechtsmarché ënner-
komm sinn, a wa jo, kann den Här
Minister mer déi fir déi lescht zéng
Joer nennen?

3) Wéi vill fest Personal huet all
Beschäftegungsinitiativ agestallt a
wéi ass d’Evolutioun vun dem
Personalbestand zanter dem Be-
stoe vun deenen dräi Beschäfte-
gungsinitiativen?

4) Wéi vill Suen huet jiddfer eenzel
vun deenen dräi Beschaftegungs-
initiative pro Joer fir hire feste Staff
ausginn a wéi ass hei d’Evolutioun
zanter hirem Bestoen?

5) Wéi vill Prozent sinn dëst vum
Gesamtpersonalbudget (Staff +
beschäftegt Leit) jee Initiativ a
Joer?

6) Wéi vill Prozent sinn dëst vum
gesamte budgetaire Coût?

Réponse (13.10.2008) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:

Duerch seng parlamentaresch Fro
N°2672 wëllt den éierewäerten
Deputéierte Gast Gibéryen eng Rei
vun Informatiounen iwwert déi dräi
Beschäftegungsinitiativen Objectif
Plein Emploi, ProActif a Forum pour
l’Emploi, kréien.

Als Bäilag schécken ech d’Infor-
matiounen, déi ech vun den dräi
Beschäftegungsinitiativen zouge-
schéckt krut (annexes à consulter
au Greffe de la Chambre des
Députés).

Zu de Froe 5 a 6 seet Objectif Plein
Emploi (OPE), dass et keng direkt
Relatiounen tëschent dem OGB-L
an OPE während de betraffene
Jore ginn huet.

Datselwecht seet de Forum pour
l’Emploi.

De ProActif seet zu der adminis-
trativer Relatioun: De President vun
der A.s.b.l. ProActif ass och Pre-
sident vum LCGB; de President vu
ProActif ënnerschreift verschidden
offiziell Dokumenter vun der
A.s.b.l..

Wat déi finanziell Relatioun ugeet,
schreift ProActif, dass hie kleng
Aarbechte fir den LCGB duerch-
féiert zu deene selwechte Kondi-
tiounen, wéi se fir all anere Klient
gëllen.

Personell Relatioune gëtt et laut
ProActif keng mam LCGB.

Question 2676 (8.7.2008) de M.
Aly Jaerling (Indépendant)
concernant le site «Lentille
Terre Rouge»:

Fir de Site «Lentille Terre Rouge»
zu Esch, deen am Bericht vum Här
Innenminister un d’Chamber vum
30. Mee 2000 als éischt Phas fir
eng Rekonversioun agestuuft gouf,
ass elo en Urbaniséierungsprojet
vun engem Baupromoteur virge-
stallt ginn, deen ënner anerem e
Foussballterrain an eng Rei aner
sportlech Infrastrukture virgesäit.

Op dem virzitéierte Site war ur-
sprünglech e Lycée geplangt.

D’Commission d’analyse critique
huet an hirem Avis vum 12. Juni
2005 recommandéiert, vum Bau
vun engem Lycée op dësem Site
ofzegesinn, wéinst de substan-
ziellen Zousazkäschten, wéi dem
Ofrappe vun de bestehende
Gebaier an anere Konstruktioune
fir 5,4 Milliounen Euro; dem Bue-
demaustausch, fir déi néideg
Portance ze garantéieren, fir 10,3
Milliounen Euro, an der Dépol-
lutioun vun de Buedemmasse fir
4,7 Milliounen, Gesamtkäschte-
punkt: 20,4 Milliounen. Wa soll en
Urbaniséierungsprojet op dem Site
realiséiert ginn, besteet dee-
selweschten Urbaniséierungs-
problem wéi fir de Bau vun engem
Lycée.

Kënnen déi zoustänneg Här Mi-
nistere mer duerfir dës Froe beänt-
werten:

1) Hunn déi zoustänneg Här Mi-
nistere Kenntnis vum virzitéierte
Projet?

2) Hunn déi virzitéiert Erkennt-
nisser iwwert d’Sanéierung an
d’Stabiliséierung vun der «Lentille
Terre Rouge» och Gültegkeet fir all
Urbaniséierungsprojeten?

3) Oder mussen opgrond vun all
neiem Projet aner Analysen iwwert
d’Kontaminéierung vun dem Terrain
gemaach ginn an aner Sanéie-
rungsprozeduren agesat ginn?

4) Wann den Escher Gemengerot
géif seng Zouso gi fir de virzitéierte
Projet, wie wier da fir d’Sanéierung
vum Site responsabel respektiv fir
déi virzitéiert Zousazkäschten?

Réponse commune (10.11.2008)
de M. Claude Wiseler, Ministre
des Travaux publics et de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Op déi véier Punkte vun der Fro
vum honorabelen Deputéierte kann
ee folgend Äntwerte ginn:

1. D’Ministèren hunn net un der
Ausaarbechtung vun deem uge-
schwatene Projet deelgeholl.

2. Et ass esou, datt d’Neinotzung
och d’Exigenze festleet vun der
Sanéierung an der Stabiliséierung.
All Neientwécklung op dem Site
vun der «Lentille Terre Rouge» ver-
laangt am Viraus eng genau Analys
an eng definéiert Method, fir datt
d’Sanéierung an déi eventuell
Stabiliséierung kompatibel ass mat
der jeeweileger Neinotzung, déi
envisagéiert gëtt op deene
verschiddenen Deeler vun der
«Lentille Terre Rouge». Heifir muss
de gegebene Moment och
d’Ëmweltverwaltung hiren Accord
ginn.

3. Wa verschidde Projeten envisa-
géiert ginn, da mussen detailléiert
Studie gemaach ginn, fir en adap-
téiert Sanéierungskonzept ze er-
schaffen.

4. Den aktuelle Propriétaire an den
Entwéckler mussen eng Sanéie-
rung, déi konform ass mat den
Oploen, sécherstellen.

Question 2706 (17.7.2008) de
M. Marc Spautz (CSV) con-
cernant la durée du congé
postnatal:

La durée du congé postnatal est,
en principe, de huit semaines
après l’accouchement. Elle peut
toutefois être portée à douze
semaines entre autres en cas
d’allaitement de l’enfant par sa
mère au-delà de huit semaines.

Il en résulte que les femmes qui ont
accouché et qui soit ne veulent soit
ne peuvent pas allaiter leur enfant
au-delà de huit semaines doivent,
si elles souhaitent rester actives,
réintégrer leur emploi deux mois
après l’accouchement. Ceci ne
constitue en soi pas un problème,
sauf que la plupart des crèches -
pour ne pas dire la totalité - ne
prennent les enfants qu’à partir de
trois mois accomplis. Les crèches
ne souhaitent, en effet, pas ac-
cueillir de nourrissons tant que
ceux-ci n’aient pas subi les vacci-
nations obligatoires, du moins tant
que les deux premières vacci-
nations qui ont lieu à deux et trois
mois n’aient été accomplies.

Si cela ne pose pas non plus de
problème aux mères qui ont
décidé de prendre le congé pa-
rental ou d’arrêter temporairement
ou définitivement toute activité
professionnelle pour s’occuper de
leurs enfants, il en est autrement
des femmes qui retravaillent tout
de suite après leur congé de
maternité et qui n’ont d’autre choix
que de recourir à une crèche pour
faire garder leurs enfants pendant
qu’elles travaillent. Si la conciliation
entre vie familiale et vie profes-
sionnelle n’est déjà pas en soi
chose aisée, pour ces femmes elle
relève de l’utopie.

Dans ce contexte, j’aurais aimé
savoir de Monsieur le Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale,

1) si le Gouvernement n’est pas
d’avis qu’il faudrait repenser la
durée du congé postnatal en la
coordonnant notamment avec les
exigences sanitaires imposées aux
jeunes parents (vaccinations des
nourrissons);

2) s’il n’y aurait pas lieu d’harmo-
niser la durée du congé postnatal
en ne prévoyant qu’une seule
durée de congé, la même pour
toutes les mères qu’elles allaitent
ou non au-delà de huit semaines
en maintenant une exception en
cas d’accouchement prématuré ou
multiple, alors qu’il y a d’autres
moyens et d’autres arguments
pour promouvoir l’allaitement
maternel.

3) En tout état de cause, quelles
solutions le Gouvernement préco-
nise-t-il pour remédier au problème
décrit ci-dessus?

Réponse commune (12.11.2008)
de Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de
l’Intégration, de M. François
Biltgen, Ministre du Travail et de
l’Emploi, et de M. Mars Di
Bartolomeo, Ministre de la Santé
et de la Sécurité sociale:

La question parlementaire soulève
la question de l’âge minimum des
enfants lors de leur première
admission à la crèche en rapport
avec un problème qui se poserait
pour les mères n’allaitant pas et ne
pouvant donc pas bénéficier de
congé de maternité prolongé pour
allaitement en vue des vacci-
nations à faire entre le 2e et le 3e

mois de la naissance. Les crèches
refuseraient de prendre les enfants
avant la fin du 3e mois d’âge motif
pris des vaccinations restant à
faire. Monsieur le Député se
demande s’il n’y pas de discri-
mination à l’égard de femmes qui
n’allaitent pas et propose soit de
prolonger le congé de maternité à
trois mois pour l’ensemble des
femmes, allaitantes ou non, soit de
le fixer pour toutes les femmes à
deux mois en abolissant le congé
prolongé pour allaitement.

Il faut d’abord savoir que les vacci-
nations visées par Monsieur le
Député et qui empêcheraient sou-
vent les femmes de trouver une
place en crèche avant le 3e mois
suivant la naissance ne sont pas
obligatoires mais recommandées
par le Ministère de la Santé. La pre-
mière de ces vaccinations devrait
se faire entre le 2e et le 3e mois de
la naissance. Les autres s’éche-
lonnent sur une durée de 24 mois.
Il est donc difficile de concevoir
une prolongation du congé de
maternité qui devrait dès lors, si
elle se voulait logique, être de 24
mois, durée des vaccinations. Par
ailleurs, les visites médicales espa-
cées s’échelonnant en définitive
sur 24 mois ne justifient pas un
congé en continu.

D’autre part, une enquête effec-
tuée par le Ministère de la Famille
et de l’Intégration auprès de 24
crèches, dont 12 commerciales et
12 conventionnées, a mis en
évidence que la grande majorité
des enfants commencent certes à
fréquenter la crèche à l’âge de
trois mois, donc à la fin du congé
prolongé, mais qu’aucune des
crèches sollicitées ne refuse
l’admission d’enfants âgés de
moins de trois mois. La disponi-
bilité des crèches ne semble donc
pas être, sauf cas individuels
toujours possibles, un obstacle à la
reprise de l’activité professionnelle
de mères qui n’allaitent pas.

Comme par ailleurs le traitement
particulier des femmes qui allaitent
est basé sur des raisons objec-
tives, on ne saurait en tirer une
quelconque discrimination, et ni la
prolongation ni la réduction du
congé de maternité ne sont jus-
tifiées sur base des arguments
ayant donné lieu à la question
parlementaire.

Question 2713 (21.7.2008) de
M. Marc Spautz (CSV) con-
cernant les suppléments
d’honoraires réclamés par
les médecins dans le cadre
d’une convenance person-
nelle:

Il résulte de la réponse ministérielle
précitée que le concept de
«convenance personnelle» est
sujet à de nombreuses discussions
et négociations, l’Union des
caisses de maladie ainsi que le
Ministère de la Sécurité sociale
donnant une interprétation diffé-
rente de celle habituellement
prônée par l’Association des mé-
decins et médecins dentistes. Il
n’existe d’ailleurs pas non plus
d’unité au niveau des profes-
sionnels de la médecine, chacun
faisant ce que bon lui semble.

Une telle situation est intolérable et
hautement préjudiciable pour les
assurés qui ignorent souvent leurs
droits et sont peu rassurés face
notamment à l’attitude attentiste du
Gouvernement qui s’en remet aux
principaux concernés pour trouver
une solution acceptable. S’il n’est
pas rare que le Gouvernement
laisse le soin aux acteurs sociaux
de trouver des solutions et des
compromis dans différentes
matières, encore faut-il que les
négociations aboutissent à un
moment donné. Or, il résulte de la
réponse ministérielle du 9 juin 2008
que les discussions durent depuis
«belle lurette» et que jusqu’à
présent «aucune des parties n’a
accepté les solutions présentées
de part et d’autre», de sorte que
certains médecins continuent de
réclamer un supplément de pres-
tation qui ne leur est aucunement
dû et sans avoir, au moins, l’o-
bligeance d’en informer préala-
blement le patient.

Dans ce contexte, j’aurais aimé
savoir de Monsieur le Ministre de la
Santé et de la Sécurité sociale:

- si le Gouvernement n’estime pas
que le temps des négociations est
terminé et que partant celui de l’in-
tervention du législateur est venu;
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- dans l’affirmative, si le Gouver-
nement n’entend pas définir clai-
rement la notion de «convenance
personnelle» qui s’imposera ainsi à
tout le monde de la même façon
sans qu’il puisse y avoir des diver-
gences d’interprétation et ce dans
l’intérêt des patients.

- si le Gouvernement n’est pas
d’avis qu’il y aurait, en tout état de
cause, lieu d’obliger les médecins
et médecins dentistes à afficher
dans leurs cabinets la réglemen-
tation relative à la facturation des
prestations médicales aux fins
d’information de leurs patients.

Réponse (16.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

Dans ma réponse à la question
parlementaire N°2509 de l’hono-
rable Député, j’ai exposé le cadre
juridique dans lequel s’inscrit le
traitement des convenances per-
sonnelles. Il n’est pour le moment
pas dans les intentions du Gouver-
nement de modifier les dispositions
en cause, alors qu’une telle modifi-
cation rouvrirait inévitablement le
débat sur le principe du conven-
tionnement obligatoire, qui est à la
base de notre système de prise en
charge des soins de santé. Il
appartient dès lors aux partenaires
tarifaires, à savoir l’Union des
caisses de maladie et l’Association
des médecins et médecins
dentistes de trouver dans les
limites du cadre légal tracé, des
solutions transparentes évitant que
les assurés soient exposés à des
exigences arbitraires de la part
des médecins traitants.

Des renseignements dont je dis-
pose, il résulte que les retards pris
ne sont pas nécessairement dus à
l’opposition du corps médical,
mais plutôt au processus déci-
sionnel propre à l’Union des
caisses de maladie.

Question 2742 (1.8.2008) de M.
Robert Mehlen (ADR) con-
cernant le test de paternité au
Luxembourg:

Lors du Conseil des Ministres réuni
le vendredi 25 juillet 2008, le
Gouvernement a précisé ses in-
tentions concernant l’abolition du
délai de viduité de 300 jours
imposé aux femmes veuves et
divorcées en cas de remariage.

Il est dit en particulier dans le
compte rendu qui a été publié suite
à ce Conseil: «Les dispositions
afférentes du Code civil datent de
l’époque napoléonienne et ont eu à
l’origine pour fondement la pro-
tection des intérêts de l’enfant et
de sa filiation. Il s’agissait d’éviter
qu’un enfant puisse être rattaché à
deux mariages successifs. Par
souci d’égalité entre les hommes et
les femmes et en considération du
fait que les moyens scientifiques
de preuve de la filiation sont
aujourd’hui tels qu’un conflit de
paternité peut être résolu, il est
proposé de suivre le législateur
français qui a annulé le délai de
viduité en 2004.»

Cette volonté du Gouvernement
soulève un certain nombre de
questions concernant les tests de
paternité au Luxembourg:

1. Monsieur le Ministre de la Jus-
tice peut-il préciser quelle est la
valeur légale de ces tests de pater-
nité au Grand-Duché?

2. Quels sont les laboratoires ha-
bilités à faire un tel test et selon
quels critères? Est-ce que les tarifs
sont fixés et sous quelles condi-
tions ces frais sont-ils rembour-
sables?

3. Est-ce que les résultats d’un
test de paternité ont force de
preuve en justice?

4. Quels sont les droits d’un
homme marié qui a découvert à
l’aide d’un tel test qu’il n’est pas le
père biologique d’un enfant qu’on
a fait passer comme tel?

5. Dans le cas d’une séparation ou
d’un divorce, est-ce qu’un homme
qui a payé des pensions alimen-
taires pour un enfant qui n’est pas
le sien peut les récupérer?

6. Est-ce que le Gouvernement a
l’intention de légiférer pour clarifier
les droits des hommes en la
matière comme cela a déjà été fait
dans d’autres pays européens?

Réponse (23.10.2008) de M.
Luc Frieden, Ministre de la
Justice:

1. Les tests de paternité sont
admis comme modes de preuve
notamment au sens des articles
322-1, 339 et 340 du Code civil, qui
permettent la preuve par tous
moyens de la paternité et de la
non-paternité, ainsi qu’au regard
des articles 432 à 448, et 461 à
480 du nouveau Code de procé-
dure civile relatifs aux expertises.

2. Aucun laboratoire luxembour-
geois n’est spécifiquement habilité.
Le règlement grand-ducal sur le
tarif des experts ne contient aucun
poste spécifique sur les honoraires
et frais du test ADN. La tarification
générale sur les honoraires des
experts doit donc être appliquée,
en cas de conflit.

3. Lorsque les conclusions de
l’expert sont formelles, le résultat
des tests de paternité revêt une
grande force probatoire, soit que
l’expertise confirme les liens de
filiation entre l’enfant et son
prétendu père, soit qu’elle exclut
tout lien de filiation.

4. L’article 322-1 du Code civil
régit l’action en contestation.

5. Compte tenu de l’effet déclaratif
des jugements en la matière, le
jugement accueillant une contes-
tation de paternité légitime prive
l’enfant, dès la naissance, de la
qualité d’enfant légitime. En con-
séquence, toutes les obligations, y
compris alimentaires à charge du
mari sont dépourvues de cause.

6. Il n’est pas prévu de légiférer en
la matière au cours de la présente
législature.

Question 2747 (5.8.2008) de
Mme Anne Brasseur (DP) con-
cernant les travaux de finition
des immeubles de la Cité
judiciaire:

Dans le cadre des travaux de fini-
tion des immeubles de la Cité judi-
ciaire quatre statues viennent
d’être érigées pour «embellir» le
site.

- Dans ce contexte, j’aimerais
savoir qui a pris l’initiative pour
cette création, qui a passé la com-
mande et si d’autres «œuvres
d’art» seront ajoutées.

- Toujours dans le cadre des
travaux de finition, j’aimerais savoir
pourquoi une sorte de guérite a été
ajoutée à l’immeuble de l’ancienne
caserne détruisant ainsi l’harmonie
de la façade.

Réponse (21.10.2008) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

L’honorable Député Anne Brasseur
souhaite avoir quelques infor-
mations sur la Cité judiciaire.

En ce qui concerne, d’une part, les
quatre statues érigées sur les
colonnes au-dessus de l’entrée
principale du Palais de la Cour
supérieure de Justice, il échet de
préciser que celles-ci font partie
de l’expression architecturale du
projet. Les frais de conception et
de réalisation de ces statues ont
intégralement été pris en charge
par l’architecte lui-même.

D’autres œuvres artistiques seront
effectivement réalisées dans les
différents bâtiments de la Cité judi-
ciaire. Ces œuvres seront déter-
minées par le biais d’un concours
d’idées entres artistes confor-
mément aux stipulations de la loi
modifiée du 30 juillet 1999 con-
cernant a) le statut de l’artiste pro-

fessionnel indépendant et l’inter-
mittent du spectacle b) la pro-
motion de la création artistique et
de son règlement d’exécution du
26 septembre 2003.

Concernant, d’autre part, la struc-
ture du petit pavillon (guérite),
érigé devant l’entrée principale du
bâtiment de l’ancienne caserne
«bâtiment Vauban», il y a lieu de
préciser que, vérification faite, cet
ouvrage ne faisait effectivement
pas partie du projet initial autorisé
par la Ville de Luxembourg. Or,
l’architecte estime que cette
construction permet de mettre plus
en valeur l’entrée du Tribunal. En
conformité avec les procédures
applicables, une demande com-
plémentaire sera soumise aux
autorités communales. Au cas où
les autorités communales déci-
deraient de ne pas donner une
suite favorable à cette demande, il
est évident que la construction
sera mise en conformité avec
l’autorisation délivrée.

Question 2770 (19.8.2008) de
M. Gast Gibéryen (ADR) con-
cernant la procédure de recru-
tement du groupe Cactus:

An der Nummer 90 (Woch 32) vun
der Wochenzeitung «Lëtzebuerg
Privat» stoung en Artikel, an deem
beschriwwe gëtt, datt de Grupp
Cactus bei der Astellung vun neie
Mataarbechter op eng Praxis
zréckgräife géif, déi sech esou
resüméiere léisst: Jonk Chômeuren,
déi an enger Ausbildungs-, Ëm-
schoulungs- oder soss enger Be-
schäftegungsmoossnam vun der
ADEM dra wieren, géifen agestallt
ginn, kriten e CDI mat enger
Proufzäit vun dräi Méint a géifen no
e puer Wochen an nach an der
Proufzäit erëm entlooss. Dës jonk
Leit kriten da keng Ënnerstëtzung
méi vun der ADEM an och kee Chô-
mage, well se nach keng sechs
Méint geschafft hunn. U sech
géifen - esou schreift d’Zeitung
virun - dës jonk Leit just derfir ge-
braucht ginn, fir d’Stammpersonal
an Zäite mat vill Betrib (zum Beispill
Chrëschtdag) ze ënnerstëtzen, res-
pektiv et dësem Stammpersonal ze
erlaben, Congésdeeg (déi duerch
Iwwerstonnen zustane koumen)
eranzehuelen.

Am Zesummenhang mat de Be-
haaptungen aus dësem Artikel wëll
ech dem Här Aarbechtsminister
déi heite Froe stellen:

1) Wéi vill Chômeure si vu Januar
2006 u bis haut un de Grupp
Cactus vermëttelt ginn?

2) Ëm wat fir eng Alterskategorien
huet et sech do gehandelt?

3) Ëm wat fir eng Zort vu Chô-
meuren (Laangzäitaarbechtsloser,
jonk Chômeuren, Jonker, déi just
vun der Schoul koumen) huet et
sech bei deenen tëscht Januar
2006 an haut un de Cactus ver-
mëttelt Leit gehandelt?

4) Wéi vill Chômeure sinn zanter
Januar 2006 bis haut iwwer e CAT
vum Grupp Cactus agestallt ginn?
Wéi vill vun dëse Leit sinn nom
Oflaf vum CAT vum Grupp Cactus
iwwerholl ginn?

5) Wéi vill vun de Chômeuren, déi
zanter Januar 2006 bis haut vum
Grupp Cactus agestallt goufen,
kruten e CDD a wéi vill e CDI? Wéi
vill vun dëse CDDe sinn an e CDI
ëmgewandelt ginn a wéi vill vun de
CDIe goufen nach an der Proufzäit
gekënnegt?

Réponse (16.10.2008) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:

Den Aarbechtsminister huet natier-
lech kee Recht, d’Astellungspolitik
vun individuelle Betriber op der
Place publique breetzetrëppelen
an ze kommentéieren. An dësem
Sënn ass dës Ufro eng, déi en indi-
viduellen Administré betrëfft, an déi
nëmmen a generellen Termen a
mat Rücksicht op reng intern Infor-
matioune ka beäntwert ginn.

8.000 spontan Ufroe fir eng Plaz
erreechen de Personalservice vum
Cactus all Joer. Grondsätzlech
huet all Employeur d’Recht, fir
seng Astellungspolitik selwer ze
bestëmmen, an et ass och e
Grondrecht vun all Betribschef, fir
déi Leit anzestellen, déi hie fir déi
bescht hält. Et ass un der ADEM, fir
via permanent Gespréicher a
mëttels allen Hëllefen, déi den Em-
ployeur an de Chômeur zegutt
hunn, den Employeur ze iwwer-
zeegen, Leit anzestellen, déi bei
der ADEM ageschriwwe sinn. An
dësem Kader spillen natierlech
d’Stagen an de Contrat d’Initiation
à l’Emploi (CIE) oder virdrun de
CAT eng wichteg Roll.

Ënnert deene Leit, déi de Cactus
astellt, kréien déi meescht e
klasseschen Aarbechtsvertrag, on-
befrist oder befrist, woubäi déi
befriste Verträg fir zäitlech be-
grenzt Remplacementer oder fir
d’Fester vum Joresenn benotzt
ginn. Déi parlamentaresch Fro
viséiert haaptsächlech dës Ver-
träg, déi jo awer de droit no där
ganz begrenzter Period auslafen.

Vu Januar 2006 un huet de Cactus
op 88 Assignatioune vun der
ADEM positiv geäntwert, ënnert
deenen 38 CAT a 14 CIE ënner-
schriwwe goufen. Vun deene Leit
iwwer 30 Joer kruten der aacht e
«Stage de réinsertion», 14 e CDD
an 13 e CDI. Eemol ass eng
Weiderbildung proposéiert ginn.

Wat déi 14 CDD ubelaangt, huet
eng Persoun eng Erwuessenen-
ausbildung kritt, sechs Leit sinn net
méi ageschriwwen, sechs Leit sinn
nach ageschriwwen, eng Persoun
krut e CDI nom CDD.

Wat déi 13 CDIen ubelaangt, ass
nëmmen nach eng Persoun nach
ageschriwwen, nodeems se e CDI
krut.

Wat d’Altersstruktur am Kader vun
deenen 88 Assignatioune mat
positiver Äntwert ugeet, kann
d’Aarbechtsamt folgend Fest-
stellung maachen: Aacht Persou-
nen hate manner wéi 20 Joer, 39
Persounen tëschent 20 a 24 Joer,
18 Persounen tëschent 25 an 29
Joer, zéng Persounen tëschent 30
an 39 Joer, eelef Persounen
tëschent 40 an 49 Joer an zwou
Persounen tëschent 50 a 60 Joer.

Wat d’Zäitdauer vun der Aschrei-
wung ubelaangt, kann ee Fol-
gendes festhalen: 48 Persoune
waren tëschent dräi Méint a sechs
Méint ageschriwwen, 14 Persoune
ware manner wéi 12 Méint age-
schriwwen a souguer 19 Persoune
ware méi wéi 12 Méint age-
schriwwen, wat en général ëmmer
e besonneschen Effort vum Patron
néideg mécht.

Laut der Recherche vum Service
vun deene Jonken huet de Grupp
Cactus zënter dem 1. Januar 2006
bis haut insgesamt 67 jonk Leit am
Kader vun enger Jugend-
moossnam (CAT a CIE) beschäf-
tegt, vun deenen der 20 fest age-
stallt goufen, während nach 18
Moossname lafen, dat heescht vun
49 Kontrakter (67-18), déi ofgelaf
sinn, goufen 31% iwwerholl, sous
réserve vu weideren Astellungen
ënnert deenen 18 Moossnamen,
déi nach lafen.

Et ass natierlech fir den Aarbechts-
minister onméiglech, sech esou an
d’Astellungspolitik vun engem
Betrib ze mëschen, datt hie kënnt
soen, firwat Leit en onbefristen
Aarbechtsvertrag kréien oder net.
Et gëtt e puer méiglech Grënn.
Entweder passt déi betraffe
Persoun net op de Posten, oder si
selwer wëllt de Posten net, oder
awer de Vertrag war vun Ufank u
befrist, wéi et zum Beispill bei den
Aarbechten iwwert d’Fester zum
Joresenn Usus ass.

Un deenen Ënnerstellungen, déi
den éierewäerten Deputéierten als
Basis vu senger Fro benotzt, ass
also näischt drun.

Am Iwwregen huet de Grupp
Cactus seng Zesummenaarbecht
mat der ADEM déi lescht Méint
staark entwéckelt mat zum Beispill

regelméissegen Atelieren, déi
zesumme vun der ADEM an dem
Grupp Cactus organiséiert ginn.
Eng positiv Evolutioun vun den
Astellunge vun Aarbechtslosen ass
also ze erwaarden.

Question 2775 (25.8.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) concer-
nant l’inscription d’un fœtus
né sans vie sur les registres
de l’état civil:

Deux décrets du Ministère de la
Justice français parus vendredi 22
août au Journal officiel autorisent
l’inscription d’un fœtus né sans vie
sur les registres de l’état civil. Ces
décrets viennent combler un vide
juridique qui existait en France
pour les foetus de 16 à 22
semaines morts in utero ou après
une interruption médicale de
grossesse. Ils font suite à une dé-
cision de la Cour de cassation qui
en février avait jugé dans trois
arrêts qu’un fœtus né sans vie
pouvait être déclaré à l’état civil,
quel que soit son niveau de déve-
loppement.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Justice:

1) Quelle est la position du Gou-
vernement quant à la nouvelle
réglementation française?

2) Est-ce que cette problématique
est réglementée par la loi du 23
décembre 2005 relative au nom
des enfants?

3) Dans la négative est-ce que le
Gouvernement entend modifier les
dispositions afférentes?

Réponse (16.10.2008) de M.
Luc Frieden, Ministre de la
Justice:

Consciente de la situation trauma-
tisante pour les familles en deuil
d’un enfant mort-né, la loi du 23
décembre 2005 a apporté une
réponse humaine à cette problé-
matique.

L’article 79-1 introduit au Code civil
par la loi du 23 décembre 2005
permet l’inscription sur les re-
gistres d’état civil des enfants
mort-nés. Vu le libellé très large,
cette inscription est possible pour
tous les enfants mort-nés, y
compris les fœtus de 16 à 22
semaines.

Question 2777 (26.8.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant l’installation de
panneaux photovoltaïques
par les communes et l’État:

Dans de nombreux pays euro-
péens et notamment en Allemagne
des efforts considérables ont été
réalisés dans le domaine de l’éner-
gie solaire en vue de réduire les
émissions de gaz à effet de serre.
Sur le site de Waldpolenz à l’est de
Leipzig a été récemment inau-
gurée la plus grande centrale
solaire au monde capable de pro-
duire 40 MW d’électricité par
année. Ainsi seront économisées
près de 25.000 tonnes de C02

chaque année. Une autre centrale
photovoltaïque d’une capacité de
8,4 MW va prochainement être
installée par les «Stadtwerke Trier»
dans le «Industriepark Region
Trier» près de Föhren. Elle va de-
venir la plus grande installation
photovoltaïque de la Rhénanie-
Palatinat.

Dans ce contexte, j’aurais aimé
avoir les précisions suivantes de
Monsieur le Ministre de l’Économie
et du Commerce extérieur.

- Monsieur le Ministre peut-il me
fournir des informations sur les in-
stallations photovoltaïques mises
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en service pendant les quatre der-
nières années par les communes
et l’État et notamment sur la puis-
sance installée en MW crête?

- Existe-t-il encore d’autres projets
qui sont en cours de réalisation ou
en élaboration?

Réponse (30.10.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

En réponse à la question de l’hono-
rable Député Marcel Oberweis
concernant la réalisation d’instal-
lations photovoltaïques depuis la
mise en œuvre du règlement
grand-ducal du 14 octobre 2005, je
puis vous communiquer les infor-
mations ci-après:

En ce qui concerne les installations
mises en service et projetées par
l’État je reprends ci-après les infor-
mations telles que fournies par
Monsieur le Ministre des Travaux
publics:

Monsieur le Ministre des Travaux
publics précise que l’Adminis-
tration des Bâtiments publics
recherche à minimiser le plus pos-
sible, pour chaque projet de
construction, les consommations
énergétiques. En effet, il s’agit prin-
cipalement d’optimiser l’efficacité
énergétique d’un bâtiment, y com-
pris ses installations techniques,
par l’octroi de caractéristiques
énergétiques très sévères.

En outre, l’Administration des Bâ-
timents publics fait, pour chaque
projet, analyser la production
d’énergie avec les possibilités
d’intégration d’énergies renouve-
lables (photovoltaïque, collecteurs
solaires thermiques, raccordement
à des centrales d’énergie biogaz,
refroidissement naturel) en fonction
des avantages et désavantages
respectifs. La solution retenue tient
par conséquent toujours compte
des spécificités de chaque projet
de construction.

En ce qui concerne en particulier
l’implémentation d’installations
photovoltaïques sur les bâtiments
étatiques, il est à noter que les sur-
faces à disposition sont limitées et
ne s’y prêtent pas toujours faci-
lement, de sorte que toute instal-
lation de ce type sur un bâtiment
administratif ou scolaire par
exemple entraîne des coûts spé-
cifiques plus élevés que pour des
centrales photovoltaïques de type
industriel.

La réponse précise à la demande
de renseignements de Monsieur le
Député se lit comme suit:

- Au niveau de l’État trois instal-
lations dont la puissance de crête
varie entre 3 et 24 kW ont été mises
en place au cours des années
2005 à 2008. La puissance totale
de ces installations s’élève à 48
kW.

Actuellement cinq installations
d’une puissance variant de 28 à
396 kW sont à l’état du projet. La
puissance totale de ces instal-
lations s’élève à 617 kW.

- En ce qui concerne les instal-
lations mises en service et pro-
jetées par les administrations
communales et les syndicats com-
munaux, d’après les informations
dont dispose le Ministère de l’Éco-
nomie et du Commerce extérieur et
recueillies auprès de l’Institut
Luxembourgeois de Régulation et
des gestionnaires de réseau, la
situation se présente comme suit:

Au cours des quatre dernières
années 16 installations d’une
puissance totale de 122 kW et
variant entre 2,5 et 18 kW ont été
installées par des communes ou
des syndicats de communes.

Actuellement six installations sont
projetées au niveau communal. La
puissance de crête totale de ces
installations s’élèvera à 111 kW
variant entre six et 30 kW par in-
stallation.

Question 2778 (26.8.2008) de
M. Roger Negri (LSAP) con-
cernant le délai à respecter
pour l’introduction de la
déclaration d’impôt sur le
revenu:

Selon un article paru au «Luxem-
burger Wort» le 26 août 2008, des
interprétations fort différentes
semblent exister au sein de l’Admi-
nistration des Contributions Di-
rectes (ACD) en ce qui concerne
les délais à respecter par les admi-
nistrés pour l’introduction de leur
déclaration d’impôt sur le revenu.
Alors que la déclaration d’impôt
devrait en principe parvenir à
l’ACD jusqu’au 31 mars de l’année
qui suit l’année d’imposition, en
pratique, l’administration ne récla-
merait les déclarations man-
quantes qu’au mois d’octobre,
voire au mois de décembre de
cette année.

Voilà pourquoi j’aimerais savoir si
Monsieur le Premier Ministre peut
me confirmer cet état des choses.
Monsieur le Premier Ministre n’est-
il pas d’avis que la flexibilité dé-
ployée par l’administration con-
cernée ne risque de tourner vers
l’arbitraire, notamment lorsque ces
différences d’interprétation con-
duisent à une application inégale
des sanctions pécuniaires prévues
par la loi en cas de non-remise de
la déclaration d’impôt dans les
délais impartis? De l’avis de
Monsieur le Premier Ministre, n’y
aurait-il pas lieu de préciser les
dispositions légales ou régle-
mentaires en la matière, sinon de
clarifier les dispositions existantes
par voie de circulaire ministérielle à
l’administration concernée?

En deuxième lieu, l’article de
presse susmentionné fait état de
délais d’attente plus ou moins
importants pour l’établissement du
décompte d’impôt par l’ACD.

Dès lors, j’aimerais savoir quels
sont en moyenne les délais
d’attente pour les décomptes
d’impôts (décompte annuel
(Jahreslohnsteuerausgleich) et dé-
compte suite à l’introduction d’une
déclaration complète)? La loi ou la
réglementation en vigueur pré-
voient-elles des délais de réponse
à respecter par l’ACD? Dans l’affir-
mative, quels sont ces délais? Ces
délais sont-ils respectés? Dans la
négative, ne serait-il pas néces-
saire de fixer de tels délais par la
voie législative ou réglementaire?

Enfin, selon les agents de l’ACD,
les retards importants rencontrés
lors du traitement des déclarations
d’impôt seraient à imputer à un
manque de personnel auprès de
l’ACD.

Est-ce que Monsieur le Premier
Ministre partage cette appré-
ciation? Monsieur le Premier Mi-
nistre est-il d’avis qu’il y a lieu de
renforcer l’ACD en personnel, afin
qu’elle puisse traiter les dossiers
introduits par les administrés dans
des délais plus raisonnables?

Réponse (16.10.2008) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre des Finances:

Les délais à respecter par les
contribuables pour la remise des
déclarations fiscales sont clai-
rement régis par les dispositions
inscrites au paragraphe 167 de la
loi générale des impôts (AO).

Pour les personnes physiques, ce
délai est fixé au 31 mars de l’année
qui suit l’année d’imposition.

Sur demande motivée, et suivant le
paragraphe 167 alinéa 4 de la loi
générale des impôts (AO), ce délai
peut être prolongé jusqu’au 30 juin
de l’année qui suit l’année d’impo-
sition et ce pour les déclarations
fiscales à remettre par les per-
sonnes physiques.

En pratique, et afin de remémorer
aux contribuables concernés l’ou-
bli de la remise de la déclaration
fiscale, des rappels sont envoyés
par voie informatique fin sep-

tembre de l’année qui suit l’année
d’imposition accordant un délai
ultime jusqu’à fin octobre.

Passé ce délai, les préposés des
bureaux d’imposition ont la pos-
sibilité de forcer la rentrée de la
déclaration fiscale par l’envoi d’une
sommation-astreinte, suivie le cas
échéant, de la fixation d’une
amende. Aucune amende ne peut
dépasser la somme de 1.235
euros. Entre la décision fixant
l’astreinte et la sommation-astreinte
un délai minimum de quatre
semaines est prévu. La décision
de fixer une amende est une dé-
cision discrétionnaire prévue par le
paragraphe 2 de la loi d’adaptation
fiscale (StAnpG) et doit être prise
selon des considérations d’équité
et d’opportunité.

Une autre mesure répressive
prévue est le supplément de retard
et le supplément pour défaut de
dépôt de déclaration. En effet, tout
contribuable qui n’a pas déposé sa
déclaration d’impôt dans le délai
prescrit ou qui a omis de la
remettre, peut se voir décerner un
supplément d’impôt fixé à la limite
supérieure de 10% de la cote
d’impôt définitivement arrêtée
(paragraphe 168 alinéa 2 de la loi
générale des impôts (AO)).

Afin de garantir un traitement uni-
forme en la matière, une circulaire
interne datant du 31 juillet 2008 a
été transmise au personnel con-
cerné.

En ce qui concerne les délais d’at-
tente en rapport avec les bulletins
d’impôt, il y a lieu de relever que
les bureaux d’imposition procèdent
généralement suivant la date d’en-
trée. Ainsi, les déclarations remises
endéans le délai légal (31.3.) sont
celles qui sont traitées prioritai-
rement. Fin septembre 2008, 50%
des bulletins d’impôt en rapport
avec les déclarations des per-
sonnes physiques soumis à l’impôt
sur le revenu pour l’année 2007
sont établis. Un effectif de per-
sonnel de l’ordre de 185 fonction-
naires au 31.12.2007 responsables
pour l’établissement des bulletins
d’impôt concernant les impositions
en rapport avec l’impôt sur le
revenu et l’impôt commercial com-
munal des personnes physiques
s’occupe de 163.000 bulletins
d’impôt à établir pour l’année 2007.

Les services de la retenue d’impôt
sur les traitements et salaires ont
établi 29.655 décomptes annuels
au courant de l’année 2007. Le dé-
lai prévu concernant l’introduction
d’une demande d’un décompte
annuel est le 31 décembre de
l’année qui suit celle du décompte
(paragraphe 153 de la loi générale
des impôts (AO), règlement mi-
nistériel du 28 décembre 1990 por-
tant exécution de l’article 139 de la
loi du 4 décembre 1967 concer-
nant l’impôt sur le revenu
(Art.12(4)) et règlement grand-
ducal du 9 mars 1992 portant exé-
cution de l’article 145 de la loi
concernant l’impôt sur le revenu
(Art.17(2)).

Ainsi, une demande relative à une
année d’imposition antérieure n’est
recevable que si elle est introduite
au plus tard le 31 décembre de
l’année suivante.

Il va de soi que les demandes
donnant droit à un remboursement
sont traitées de façon prioritaire.

En ce qui concerne les délais
d’attente en rapport avec les bulle-
tins d’impôt, l’Administration des
Contributions entame la voie de la
déclaration électronique. Ainsi, le
contribuable aura sous peu la pos-
sibilité de déposer la déclaration
fiscale de façon électronique via le
guichet unique. Ses données
seront traitées de manière électro-
nique et il va de soi que les délais
d’attente concernant l’émission
des bulletins d’impôt diminueront.

Une amélioration est également
attendue après la mise en œuvre
de certaines dispositions inscrites
dans le projet de loi N°5757 (Co-
opération interadministrative) dé-
posé à la Chambre des Députés
en date du 23 août 2007.

En effet, l’article 18 dudit projet de
loi prévoit l’introduction d’un
nouveau paragraphe 100a au ni-
veau de la loi générale des impôts
(AO) qui a pour but d’introduire le
système de l’imposition suivant
déclaration, même si dans une pre-
mière étape, cette procédure est
uniquement prévue pour les so-
ciétés de capitaux. L’objectif
principal est l’accélération et la
dynamisation de la procédure
d’imposition.

Question 2783 (28.8.2008) de
M. Alex Bodry (LSAP) con-
cernant les principes de déve-
loppement durable:

Dans son programme le Gouverne-
ment s’est engagé d’orienter sa
politique selon les principes du
développement durable.

Ceci comporte qu’il y a lieu de
favoriser des attitudes et com-
portements compatibles avec une
telle stratégie et de défavoriser des
comportements contraires à cet
objectif.

La discussion sur le soutien à un
modèle de développement axé sur
la cohésion sociale, la croissance
économique et le respect de l’envi-
ronnement conduit à la question
d’une réforme d’une partie de la
fiscalité, notamment celle con-
cernant la consommation de
certains biens et services.

Le Gouvernement est-il disposé à
s’orienter vers une extension pro-
gressive d’un système bonus-
malus concernant les prix de
certains produits ou catégories de
produits dont la consommation a
un impact sur l’environnement
naturel ou humain?

Le Gouvernement n’estime-t-il pas
que de telles mesures qui sont
actuellement en discussion, no-
tamment en France ou en Alle-
magne, permettraient de favoriser
un comportement responsable du
consommateur sans pour autant
accentuer la pression fiscale
globale des contribuables?

Réponse (16.10.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement et de M. Jean-
Claude Juncker, Premier Mi-
nistre, Ministre des Finances:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député,
Monsieur Alex Bodry, nous sou-
lignons que le Gouvernement
continuera bien entendu à s’ef-
forcer à favoriser des modes de
consommation plus responsables.
Dans ce contexte, il observera
avec intérêt à quel degré l’in-
troduction respectivement l’ex-
tension annoncée de systèmes
bonus-malus dans nos pays
voisins portera ses fruits.

Comme le montrent les statistiques
récemment publiées, la restruc-
turation de la taxe sur les véhicules
routiers selon des critères environ-
nementaux, en collaboration avec
d’autres mesures telles que les
aides étatiques de 750 € pour
voitures économes en carburant, la
«contribution changement clima-
tique» prélevée sur les carburants
routiers et les nombreux efforts en
matière de sensibilisation du
consommateur, a bien contribué à
une tendance générale nette vers
des voitures plus économes en
carburant. En effet, au cours des
huit premiers mois de 2008, les
ventes de nouvelles voitures émet-
tant moins de 120 g de CO2 par km
ont augmenté de 35% par rapport
à 2007 et même de 59% par
rapport à 2006.

Encouragé par ces résultats, le
Gouvernement continuera à miser
sur des actions renforcées d’infor-
mation et de sensibilisation du
consommateur, à l’image des
récentes campagnes en matière
d’économie d’énergie dans le do-
maine du logement et en matière
de promotion des voitures à faibles
émissions de gaz à effet de serre,
du guide d’achat online des

produits les plus écologiques
oekotopten.lu ou encore de la
campagne «conduite écologique»
devant débuter à la mi-octobre. En
parallèle, des incitations finan-
cières ciblées sous forme d’aides
étatiques pourront utilement
compléter les efforts de sensibili-
sation précités, comme le régime
d’aides financières pour les éco-
nomies d’énergie et l’utilisation des
énergies renouvelables dans le
domaine du logement, le régime
d’aides pour les voitures éco-
nomes en carburant lequel sera
d’ailleurs prochainement étendu
aux voitures de société, ou encore
les subventions de 150 € pour ré-
frigérateurs et congélateurs à
faible consommation d’électricité
introduites prochainement.

Par ailleurs, je rappelle que le
projet de budget 2009 prévoit de
faire usage des facultés prévues
par la législation communautaire
en faisant bénéficier la chaleur
fournie au moyen d’un réseau de
chauffage et les bois destinés au
chauffage du taux de TVA réduit de
6%.

Question 2785 (28.8.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) con-
cernant le commerce illégal de
données à caractère per-
sonnel:

Récemment, un vaste scandale de
trafic commercial de données
privées a éclaté en Allemagne.
Des informations personnelles et
financières touchant des millions
d’Allemands étaient mises à dis-
position contre rétribution sur I’In-
ternet.

Au Luxembourg, l’article 30 de la
loi modifiée du 2 août 2002 relative
à la protection des personnes à
l’égard du traitement des données
à caractère personnel règlemente
le droit d’opposition de la personne
concernée.

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
avoir les précisons suivantes de
Monsieur le Ministre des Commu-
nications:

- Est-ce que notre législation
permet d’empêcher efficacement
ces pratiques commerciales
douteuses?

- Afin de protéger davantage les
données à caractère personnel de
nos citoyens, Monsieur le Ministre
n’estime-t-il pas nécessaire d’in-
terdire le trafic commercial de
données privées pour éviter toute
utilisation des données person-
nelles à des fins frauduleuses?

Réponse (27.10.2008) de M.
Jean-Louis Schiltz, Ministre
des Communications:

Quant à la première question:

En application des articles 26 et 30
de la loi modifiée du 2 août 2002
sur la protection des personnes à
l’égard du traitement des données
à caractère personnel, les per-
sonnes concernées sont à informer
au préalable à toute cession de
données à des tiers. Elles peuvent
s’opposer à ce que leurs données
soient transmises à des tiers à des
fins de prospection. Les dispo-
sitions en question se lisent
comme suit:

«Art. 26. Le droit à l’information de
la personne concernée

(1) (…).

(2) Lorsque les données n’ont pas
été collectées auprès de la per-
sonne concernée, le responsable
du traitement doit, dès l’enregis-
trement des données ou, si une
communication de données à un
tiers est envisagée, au plus tard
lors de la première communication
de données, fournir à la personne
concernée, sauf si elle en est déjà
informée, les informations sui-
vantes:

(a) l’identité du responsable du
traitement et, le cas échéant, de
son représentant;
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en vigueur du règlement susmen-
tionné?

- Quel est le montant des dif-
férentes aides accordées aux per-
sonnes physiques?

- Quelle est approximativement la
charge budgétaire annuelle ré-
sultant de l’application de cette
nouvelle réglementation?

Réponse (15.10.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre de l’Envi-
ronnement:

Jusqu’à présent, 717 dossiers de
demande ont été introduits dans le
cadre du Règlement grand-ducal
du 21 décembre 2007 instituant un
régime d’aides pour des per-
sonnes physiques en ce qui
concerne la promotion de l’utili-
sation rationnelle de l’énergie et la
mise en valeur des énergies renou-
velables.

Il s’agit plus précisément de:

- 623 demandes concernant la
production d’énergie, le conseil en
énergie et le raccordement à un
réseau de chaleur;

- 78 demandes concernant les
maisons à performance éner-
gétique élevée et tombant sous le
régime des dispositions transi-
toires;

- 16 demandes concernant l’as-
sainissement énergétique d’une
maison existante et tombant sous
le régime des dispositions transi-
toires.

Il est à noter que dans le cadre du
régime des dispositions transi-
toires, le taux des aides est celui
qui a été accordé dans le cadre du
règlement grand-ducal du 3 août
2005, expiré le 31 décembre 2007.

En ce qui concerne les 623
demandes d’aide relatives à la
production d’énergie, le conseil en
énergie et le raccordement à un
réseau de chaleur, soit 634 instal-
lations ou prestations de services,
le tableau suivant en fait une venti-
lation détaillée tout en indiquant les
montants totaux respectifs que
représentent ces demandes
d’aides:

Installations Nombre Aides (€)/service

Solaire thermique 219 722.700

Photovoltaïque 18 54.000

Chaudière
à condensation 294 58.800

Chauffage
central au bois 59 218.300

Pompe à chaleur 16 128.000

Raccordement
réseau chaleur 17 12.240

Conseil en énergie 11 1.650

Total 634 1.195.690

Situation au 15/09/2008

En ce qui concerne les 78 de-
mandes relatives aux maisons à
performance énergétique élevée et
les 16 demandes relatives à
l’assainissement énergétique, le to-
tal des demandes représente une
somme de 1.724.000 €.

Quant à la charge budgétaire,
celle-ci se présente comme suit,
conformément aux estimations
faites dans le cadre de la fiche
financière établie dans le cadre de
l’élaboration du règlement grand-
ducal du 21 décembre 2007.

Année Estimation
budgétaire charge

budgétaire (€)

2008 7.682.000

2009 7.269.000

2010 8.282.000

2011 9.386.000

2012 10.647.000

(b) la ou les finalités déterminées
du traitement auquel les données
sont destinées;

(c) toute information supplémen-
taire telle que:

- les catégories de données
concernées;

- les destinataires ou les catégo-
ries de destinataires des données
auxquels les données sont sus-
ceptibles d’être communiquées;

- l’existence d’un droit d’accès aux
données la concernant et de recti-
fication de ces données;

dans la mesure où, compte tenu
des circonstances particulières
dans lesquelles les données sont
collectées, ces informations sup-
plémentaires sont nécessaires
pour assurer à l’égard de la per-
sonne concernée un traitement
loyal des données.»

«Art. 30. Droit d’opposition de la
personne concernée

(1) Toute personne concernée a le
droit:

(a) (…)

(b) de s’opposer, sur demande et
gratuitement, au traitement la
concernant envisagé par le res-
ponsable du traitement des
données à des fins de prospection;
il incombe au responsable du
traitement de porter l’existence de

ce droit à la connaissance de la
personne concernée;

(c) d’être informée avant que des
données la concernant ne soient
pour la première fois commu-
niquées à des tiers ou utilisées
pour le compte de tiers à des fins
de prospection et de se voir
expressément offrir le droit de
s’opposer, gratuitement, à ladite
communication ou utilisation.»

Le non-respect de ces dispositions
peut être sanctionné pénalement
aux termes de la loi.

L’article 26 (3) de la loi modifiée
dispose que la violation du droit à
l’information de la personne
concernée est punie d’«(…) un
emprisonnement de huit jours à un
an et d’une amende de 251 à
125.000 euros ou d’une de ces
peines seulement. La juridiction
saisie peut prononcer la cessation
du traitement contraire aux dis-
positions du présent article sous
peine d’astreinte dont le maximum
est fixé par ladite juridiction ».

Aux termes de l’article 30 (2) de la
loi modifiée la violation du droit
d’opposition de la personne
concernée est punie par «(…) un
emprisonnement de huit jours à un
an et d’une amende de 251 à
125.000 euros ou d’une de ces
peines seulement».

Quant à la deuxième question:

J’estime que les dispositions sus-
énoncées portent interdiction des
pratiques de «trafic» de données
au sens frauduleux du terme (ce
qui ne signifie pas que toute «ces-
sion» est illicite).

Question 2790 (29.8.2008) de
M. Carlo Wagner (DP) con-
cernant l’augmentation éche-
lonnée des pensions en
fonction de l’âge et de la
carrière du bénéficiaire:

Lors du Rentendësch de 2001, une
augmentation échelonnée des
pensions en fonction de l’âge et de
la carrière du bénéficiaire avait été
initiée afin d’inciter les assurés à
prolonger leur vie active. Pour
chaque année supplémentaire à
partir du point de départ (âge fixé
à 55 ans + carrière de 38 ans =
facteur 93), une augmentation du
taux de majoration de 0,01 points
s’applique aux nouvelles pensions,
de 1,85% jusqu’à un maximum de
2,05%.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Quel est à l’heure actuelle le
bilan de cette disposition?

- Combien de gens ont ainsi pu

bénéficier d’une majoration de leur
pension?

Réponse (20.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

Tous les assurés, qui à la date du
début de la pension ont accompli
l’âge de 55 ans et qui justifient de
38 années au moins au titre de
l’assurance obligatoire, bénéficient
d’une double augmentation du
taux de majoration (majorations
échelonnées) pour les années où
ils ont prolongé leur vie profes-
sionnelle.

Le taux de majoration de 1,85% est
augmenté d’une unité supplémen-
taire de 0,01% par année d’âge et
d’une unité supplémentaire de
0,01% par année d’assurance. Le
taux maximal ne peut cependant
dépasser un maximum de 2,05%.

Sur la période 2003-2006, 67% des
nouveaux attributaires d’une
pension anticipée ou d’une
pension de vieillesse ont bénéficié
de majorations échelonnées et en
moyenne les majorations propor-
tionnelles des bénéficiaires de la
mesure ont été augmentées de
6%. L’âge effectif de départ à la
retraite n’a pas évolué après l’intro-
duction de la mesure en 2002 et
l’âge moyen de départ en retraite
des bénéficiaires dépasse légè-
rement les 60 ans.

2008-2009 QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT

www.chd.lu QQ3399

pension
de vieillesse

pension
de vieillesse

anticipée

pension
de vieillesse

pension
de vieillesse

anticipée

pension
de vieillesse

pension
de vieillesse

anticipée

pension
de vieillesse

pension
de vieillesse

anticipée

bénéficiaires des majorations
échelonnées 13,4% 4,1% 1,0% 6,8% 11,4% 3,7% 10,5% 49,1%

augmentation des majorations
proportionnelles 0,0% 0,0% 7,8% 4,6% 0,0% 0,0% 8,2% 5,5%

âge moyen de départ
à la retraite 65,0 60,7 65,0 59,8 65,0 60,6 65,0 59,3

femmes hommes

pas de majorations majorations pas de majorations majorations
échelonnées échelonnées échelonnées échelonnées

Question 2793 (3.9.2008) de M.
Jacques-Yves Henckes (ADR)
concernant les modalités de
calcul de l’aide au réemploi:

Le Règlement grand-ducal modifié
du 17 juin 1994 portant modalités
et conditions d’attribution 1. des
aides à la mobilité géographique;
2. d’une aide au réemploi; 3. d’une
aide à la création d’entreprises; 4.
d’une aide à la création d’emplois
d’utilité socioéconomique prévoit,
dans son article 16 les modalités
de calcul de l’aide au réemploi.

Entre autres, cet article exclut les
heures supplémentaires de la base
de calcul pour la détermination de
la rémunération perçue antérieu-
rement et partant de l’indemnité
perçue par le salarié.

Ceci est logique et équitable du fait
des objectifs de cette aide et du
fait du caractère non permanent du
paiement des heures supplémen-
taires. Dans le cadre du paiement
de cette aide au réemploi, il me
revient que l’ADEM a une interpré-
tation très spécifique de cet article
16. D’après l’ADEM, tout paiement
d’heures supplémentaires, dans le
cadre du nouveau contrat de
travail, vient en déduction de l’aide
versée. L’ADEM affirme appa-
remment fonder cette interprétation
de l’article 16 sur sa propre lecture
du règlement grand-ducal.

Cette interprétation me semble illé-
gale et erronée pour plusieurs
raisons:

- Ni la loi, ni le règlement grand-
ducal ne prévoient cette diminution
de l’aide de manière explicite.

- L’exclusion initiale de la base de
calcul des heures supplémentaires
(pour ne pas obtenir une aide trop
élevée) implique par analogie juri-

dique que l’on n’en tienne pas
compte ultérieurement pour bais-
ser le montant de l’aide.

- Si l’employeur décide de rému-
nérer les heures supplémentaires
par du temps de repos (en admet-
tant que cela intéresse un salarié
en manque de pouvoir d’achat), le
raisonnement de l’ADEM n’a plus
de prise.

- Outre une légalité douteuse,
cette méthode de calcul de l’ADEM
a un effet pervers en pratique,
puisqu’elle pousse les bénéfi-
ciaires de l’aide, partagés entre
leur volonté de satisfaire à la
demande de leur employeur et la
nécessité de ne pas perdre le
bénéfice de l’aide, à diminuer le
nombre d’heures supplémentaires,
voire tout simplement à refuser
d’en effectuer. Ceci handicape
l’employeur, qui ne peut dès lors
pas compter sur l’entière colla-
boration de ces salariés en cas
d’accroissement temporaire de
son activité.

Certains salariés pourraient même
être tentés de demander à leur em-
ployeur de rémunérer ces heures
par d’autres moyens (ticket carbu-
rant ou chèques-cadeaux p.ex.).
Dans ce dernier cas, il s’agit bien
évidemment d’une fraude à la lé-
gislation sur les heures supplémen-
taires, mais dont la preuve sera pra-
tiquement impossible à rapporter.

Monsieur le Ministre pourrait-il:

1. me confirmer cette pratique 
de l’ADEM dans les cas dont
question?

2. me dire si le Gouvernement par-
tage le raisonnement de l’ADEM?
Si oui, pour quels motifs et quelle
serait la base légale de ce raison-
nement?

3. me fournir le montant global des
montants mis en déduction depuis

la mise en place de l’aide au réem-
ploi voire m’indiquer le nombre de
salariés ayant du subir une réduc-
tion illégale de leur indemnité?

4. Vu que l’interprétation et partant
l’application de l’article 16 dont
question par l’ADEM me semble
illégale, antisociale et antiécono-
mique, je demande au Gouver-
nement s’il entend donner ins-
truction à l’ADEM de revoir son
interprétation de l’article 16 et de
restituer aux salariés concernés les
indemnités illégalement réduites.

(annexe à consulter au Greffe de la
Chambre des Députés)

Réponse (20.10.2008) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:

L’ADEM applique correctement
l’article 16 du Règlement grand-
ducal modifié du 31 juillet 1995. Ce
texte, d’ailleurs joint à la question
parlementaire par Monsieur le
Député, dispose que l’aide au
réemploi doit garantir à son béné-
ficiaire, compte tenu de la nouvelle
rémunération perçue, 90% de la
rémunération antérieure pendant
les 48 premiers mois du reclasse-
ment. Le chômeur reclassé a donc
droit à ces 90% pendant quatre
ans, l’ADEM étant juridiquement te-
nue à compenser les augmen-
tations salariales, peu en importe la
raison, en recalculant le montant
de l’aide au réemploi. D’ailleurs le
Contrôle financier n’a pas critiqué
l’application du texte par l’ADEM.
L’ADEM ne tient pas de statistiques
sur le montant global mis en
déduction.

Les questions posées par Mon-
sieur le Député par ailleurs sont
donc sans objet.

Conformément à la recomman-
dation de l’OCDE, qui incrimine
notamment certains effets négatifs
de l’aide, dont l’effet d’opportunité

(«Trittbrettfahrereffekt»), qui incite
certains employeurs à sous-payer
le chômeur embauché par rapport
à sa qualification, sachant que le
Fonds pour l’Emploi comblera la
différence, le Ministre du Travail et
de l’Emploi procédera à une réé-
valuation globale de l’efficacité de
cet instrument de la politique
active de l’emploi en prenant en
compte toutes les réflexions per-
tinentes et constructives. Les re-
marques de Monsieur le Député
seront intégrées dans ces ré-
flexions.

Question 2795 (4.9.2008) de
MM. Marcel Oberweis et
Marco Schank (CSV) con-
cernant les régimes d’aides
étatiques en matière d’éco-
nomie d’énergie et d’utilisa-
tion des énergies renou-
velables:

En date du 24 janvier, le Ministre de
l’Environnement a présenté le
Règlement grand-ducal du 21
décembre 2007 instituant un ré-
gime d’aides pour des personnes
physiques en ce qui concerne la
promotion de l’utilisation rationnelle
de l’énergie et la mise en valeur
des énergies renouvelables.

Ces aides sont destinées à sou-
tenir les particuliers qui souhaitent
investir dans des mesures d’éco-
nomie d’énergie dans le domaine
du bâtiment ou recourir à des
sources d’énergie renouvelables
pour le chauffage.

Dans ce contexte, nous aimerions
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de l’Envi-
ronnement:

- Quel est le nombre total de
demandes reçues depuis l’entrée



Question 2801 (8.9.2008) de M.
Patrick Santer (CSV) con-
cernant la protection des per-
sonnes à l’égard des trai-
tements de leurs données à
caractère personnel:

La presse internationale abonde
de pertes, publications (sur In-
ternet ou sur un autre support)
voire même de vols de données à
caractère personnel. Ainsi des
données confidentielles, telles que
des données bancaires ou d’iden-
tification de cartes de crédit, ont pu
être consultées sur Internet. De
même des données à caractère
personnel ont été vendues à des
fins commerciales sans lien avec la
finalité pour laquelle elles ont été
collectées et traitées.

De tels faits constituent sans aucun
doute une intrusion dans la vie
privée des personnes concernées,
à moins que celles-ci naturellement
y aient donné leur accord. Il existe
certes des mécanismes de pro-
tection inscrits notamment dans la
loi modifiée du 2 août 2002 con-
cernant la protection des per-
sonnes à l’égard du traitement des
données à caractère personnel,
comme par exemple un droit
d’opposition en cas de pros-
pection, ou dans la loi du 30 mai
2005 relative, entre autres, aux dis-
positions spécifiques de protection
des personnes à l’égard du trai-
tement des données à caractère
personnel dans le secteur des
communications électroniques,
telles que les communications non
sollicitées.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Communications:

- Est-ce que la Commission natio-
nale pour la Protection des
Données (CNPD) a eu con-
naissance de vols, détournements
ou divulgations de données à
caractère personnel, lorsque les
personnes concernées n’y avaient
pas donné leur accord. Dans l’af-
firmative, quelles ont été les
mesures prises par la CNPD à
l’encontre des responsables du
traitement?

- Est-ce que les dispositions
d’ordre pénal existant dans la loi
modifiée du 2 août 2002, la loi du
30 mai 2005 ou la loi du 11 août
1982 concernant la protection de
la vie privée ainsi que les dispo-
sitions du Code pénal permettent
suffisamment de protéger les
personnes concernées contre de
telles pratiques portant atteinte à
leur vie privée?

- Ne faudrait-il pas compléter les
dispositions légales sur la pro-
tection des données en ce sens
que lorsqu’un vol ou une publi-
cation non autorisée, qu’elle soit
volontaire ou non, d’une donnée à
caractère personnel a eu lieu, les
personnes concernées et la CNPD
doivent être immédiatement in-
formées par le responsable du trai-
tement?

Réponse (27.10.2008) de M.
Jean-Louis Schiltz, Ministre
des Communications:

Quant à la première question:

La Commission nationale pour la
protection des données n’a à ce
jour pas été spécifiquement saisie
de plaintes ayant trait à des vols ou
détournements de données à
caractère personnel.

Quant à la deuxième question:

Les dispositions d’ordre pénal
existant dans la loi modifiée du 2
août 2002, la loi du 30 mai 2005 et
la loi du 11 août 1982 concernant
la protection de la vie privée ainsi
que les dispositions du Code pénal
constituent à mon sens un arsenal
juridique qui protège de façon
adéquate les personnes con-

cernées contre les pratiques
portant atteinte à leur vie privée.
De toute manière, des initiatives
nouvelles, pour être tant soit peu
efficaces, devraient être des initia-
tives prises au niveau européen.

Quant à la troisième question:

Ainsi que je l’indique plus haut, la
réponse devra être une réponse
européenne. Je signale dans ce
contexte,que dans le cadre de la
révision de la directive 2002/58/CE
«vie privée et communications
électroniques», la Commission eu-
ropéenne propose de compléter
l’article 4 relatif à la sécurité du trai-
tement de la directive par un ajout
qui se lit comme suit: «En cas de
violation de la sécurité entraînant
accidentellement ou de manière
illicite la destruction, la perte, l’alté-
ration, la divulgation ou l’accès non
autorisés de données à caractère
personnel transmises, stockées ou
traitées d’une autre manière en
relation avec la fourniture de ser-
vices de communications ac-
cessibles au public dans la Com-
munauté, le fournisseur de
services de communications élec-
troniques accessibles au public
informe sans retard indu l’abonné
concerné et l’autorité réglemen-
taire nationale de cette violation. La
notification faite à l’abonné décrit
au minimum la nature de la vio-
lation et recommande des mesures
à prendre pour en atténuer les
conséquences négatives possi-
bles. La notification faite à l’autorité
réglementaire nationale décrit en
outre les conséquences de la
violation et les mesures prises par
le fournisseur pour y remédier.»

Le Parlement européen quant à lui,
propose le texte suivant:

«En cas de violation de la sécurité
entraînant accidentellement ou de
manière illicite la destruction, la
perte, l’altération, la divulgation ou
l’accès non autorisés de données
à caractère personnel transmises,
stockées ou traitées d’une autre
manière en relation avec la fourni-
ture de services de communi-
cations accessibles au public dans
la Communauté, le fournisseur de
services de communications élec-
troniques accessibles au public et
toute entreprise fournissant des
services aux consommateurs via
l’Internet et qui est le contrôleur
des données et le fournisseur de
services de la société de l’infor-
mation informent sans retard indu
l’autorité réglementaire nationale
ou l’autorité compétente en vertu
du droit national de l’État membre
de cette violation. La notification
faite à l’autorité compétente décrit
au minimum la nature de la vio-
lation et recommande des mesures
à prendre pour en atténuer les
conséquences négatives possi-
bles. Ladite notification décrit en
outre les conséquences de la
violation et les mesures prises par
le fournisseur pour y remédier.

Le fournisseur de services de com-
munications électroniques acces-
sibles au public et toute entreprise
fournissant des services aux
consommateurs via l’Internet, qui
est le contrôleur des données et le
fournisseur de services de la
société de l’information, informent
préalablement leurs utilisateurs
pour éviter un danger imminent et
direct pour les droits et les intérêts
des consommateurs.

La notification d’une violation de
sécurité à un abonné ou un par-
ticulier n’est pas nécessaire si le
fournisseur a prouvé à l’autorité
compétente qu’il a mis en œuvre
les mesures de protection techno-
logiques appropriées et que ces
dernières ont été appliquées aux
données concernées par ladite
violation. De telles mesures de pro-
tection rendent les données incom-
préhensibles à toute personne qui
n’est pas autorisée à y avoir
accès.»

Question 2803 (9.9.2008) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant la Biblio-
thèque nationale:

Par rapport aux missions de la
Bibliothèque nationale telles
qu’elles sont définies par la loi du
25 juin 2004 portant réorganisation
des instituts culturels de l’État, je
me permets de poser les questions
suivantes:

- Selon l’article 10 de la loi sus-
mentionnée, «Un règlement grand-
ducal détermine tout ce qui a trait
à la mise en œuvre du dépôt légal
et à la distribution des publications
ainsi collectées». Quand est-ce
qu’un nouveau règlement sera
publié, remplaçant celui du 10 août
1992?

- Dans le même contexte, Ma-
dame la Secrétaire d’État envi-
sage-t-elle de faire introduire une
terminologie plus précise en
rapport avec les exceptions
prévues à l’article 3 du règlement
grand-ducal du 10 août 1992, afin
de mettre un peu plus de clarté
pour des dépositaires souvent
confus et un personnel de la Biblio-
thèque nationale démuni, ne com-
prenant pas de juristes et souvent
incapable de donner des réponses
précises? Sinon, est-il prévu
d’ajouter des précisions par voie
d’arrêté?

- L’article 31(1) de la loi du 25 juin
2004 concernant les infractions
aux dispositions relatives au dépôt
légal prévoit des amendes. Étant
informée qu’il existe des dépo-
sitaires ne faisant qu’un dépôt légal
partiel ou le refusant catégorique-
ment et de façon notoire, j’aimerais
savoir combien d’amendes pour
cause de non-respect de l’obli-
gation de dépôt légal ont été in-
fligées depuis la publication de la
loi sur les instituts culturels du 28
décembre 1988?

- Selon l’article 9 de la loi du 25
juin 2004, la Bibliothèque nationale
«constitue et diffuse la biblio-
graphie nationale des publications
entrées par dépôt légal et acquis
en complément du dépôt légal».
Cependant la Bibliothèque natio-
nale ne publie plus de «biblio-
graphie luxembourgeoise» im-
primée depuis 2005, après 50
années d’existence. Cette impor-
tante publication, envoyée aux plus
grandes bibliothèques du monde,
était la figure de proue de notre
production intellectuelle nationale,
physiquement visible et maniable
dans les salles de lecture parmi
d’autres bibliographies nationales.
Qui est-ce qui a pris la décision de
supprimer cette dernière publi-
cation périodique imprimée de
notre Bibliothèque nationale, et
pour quelles raisons?

Réponse (16.10.2008) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à la Culture, à l’Enseigne-
ment supérieur et à la Recherche:

Suite à l’adoption de la loi du 25
juin 2004 portant réorganisation
des instituts culturels de l’État, qui
a redéfini le dépôt légal en faveur
de la Bibliothèque nationale et du
Centre national de l’audiovisuel, le
Ministère de la Culture, de l’Ensei-
gnement supérieur et de la Re-
cherche a entrepris l’élaboration
d’un avant-projet de règlement
grand-ducal pour remplacer celui
du 10 août 1992 qui avait défini les
modalités de la mise en œuvre du
dépôt légal au bénéfice de la
Bibliothèque nationale sur la base
de la loi du 28 décembre 1988 ré-
glant le statut des instituts cul-
turels. Le futur règlement grand-
ducal regroupera dans un texte
réglementaire unique les dispo-
sitions réglant les modalités du dé-
pôt légal en faveur de la Biblio-
thèque nationale et du Centre na-
tional de l’audiovisuel. Les travaux
préparatoires sont en phase de
finalisation et la soumission de
l’avant-projet en question au
Conseil de Gouvernement est
imminente.

Concernant la terminologie en
rapport avec les exceptions fi-
gurant à l’article 3 de l’actuel règle-
ment grand-ducal, Madame la
Députée vise sans doute:

a) les «travaux d’impression dits
de ville», c’est-à-dire, principa-
lement, les faire-part d’événements
familiaux, civils et religieux, les
cartes de visite et d’adresse, les
cartes et lettres d’invitation, ainsi
que la lettre et l’enveloppe à
entête;

b) les «travaux d’impression dits
de commerce», c’est-à-dire, princi-
palement, la lettre à entête, la
facture, la carte commerciale, le
bon de commande, l’étiquette,
ainsi que les instructions et modes
d’emploi; à noter que les imprimés
publicitaires ne relèvent pas de
cette catégorie et sont donc sou-
mis à l’obligation du dépôt légal;

c) les «travaux d’impression dits
administratifs», c’est-à-dire des
documents du type circulaire, fiche
de contrôle, bordereau, etc.

Le futur règlement grand-ducal
réglant les modalités du dépôt
légal en faveur de la Bibliothèque
nationale et du Centre national de
l’audiovisuel prendra soin de faci-
liter aux assujettis la compré-
hension des dispositions régle-
mentaires qui les concernent, en
particulier par l’intégration dans le
commentaire des articles de défi-
nitions précisant et expliquant le
sens des termes utilisés dans le
texte du nouveau règlement grand-
ducal. Ces explications et défi-
nitions, donc également celles
concernant les exceptions prévues
par l’actuel article 3, sous réserve
de l’approbation par le pouvoir
réglementaire, seront publiées sur
le site Internet de la Bibliothèque
nationale sous la rubrique réservée
au dépôt légal.

Pour ce qui est des infractions aux
dispositions réglementaires rela-
tives au dépôt légal, il convient de
préciser que la très grande ma-
jorité des personnes physiques et
morales concernées se conforme
aux mesures prescrites pour le
dépôt légal. Il est vrai qu’il arrive
que des personnes physiques et
morales ne remettent pas sponta-
nément leurs publications à la Bi-
bliothèque nationale. Néanmoins,
ces omissions ne résultent pas
d’une quelconque mauvaise foi,
mais plutôt de l’ignorance des dis-
positions légales les concernant.
Dans ce cas, la Bibliothèque natio-
nale, dès qu’elle prend connais-
sance de telles publications,
contacte les éditeurs pour les infor-
mer de la législation en vigueur. En
règle générale, les personnes
concernées réservent une suite
favorable aux démarches de la
Bibliothèque nationale. Il en résulte
que le non-respect intentionnel du
dépôt légal est très rare. Il est vrai
que la procédure de mise en
œuvre de l’amende et du montant
élevé de l’amende prévue par les
lois du 28 décembre 1988 et du 25
juin 2004 est d’une certaine lour-
deur et n’a pas été mise en œuvre
depuis 1988.

La Bibliothèque nationale respecte
pleinement sa mission de consti-
tution et de diffusion de la biblio-
graphie nationale. Il est vrai que
depuis 2005, la Bibliothèque natio-
nale a cessé la publication de la
Bibliographie nationale sur support
papier qui a été remplacée par
l’édition numérique de la Biblio-
graphie, édition consultable sur le
site www.bnl.lu. À noter que
maintes bibliothèques nationales
d’autres pays ont choisi la même
voie. La publication en ligne aug-
mente la visibilité de la Biblio-
graphie nationale et facilite sa
consultation. Elle est conforme à la
politique «e-Gouvernement» mise
en œuvre par le Gouvernement. La
Bibliothèque nationale lancera à
bref délai une nouvelle présen-
tation de la version numérique de
la Bibliographie nationale qui pré-
sentera des atouts supplémen-
taires par rapport aux versions im-
primées antérieures à 2005.

Question 2804 (9.9.2008) de M.
Gilles Roth (CSV) concernant les
sites de téléchargement de
sonneries pour GSM:

Récemment une enquête menée
par la Commission européenne a
déniché des pratiques douteuses
au niveau de sites de télé-
chargement de sonneries, jeux et
fonds d’écran pour GSM.

Des utilisateurs tirant profit de
l’offre de certains sites Internet de
personnaliser leurs téléphones
mobiles se sont ainsi retrouvés à
leur insu engagés par un abon-
nement ou ont dû payer des frais
importants lors de la réception de
leur facture de téléphone.

Il s’avère que les problèmes les
plus récurrents sont liés au
manque de clarté de l’information
concernant les prix et frais liés aux
téléchargements tout comme à
l’absence d’informations légales
obligatoires comme les coor-
données de la société sur les sites
Internet.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Economie et du
Commerce extérieur et à Monsieur
le Ministre des Communications:

- Est-ce que l’autorité nationale de
contrôle a connaissance de telles
pratiques? Si oui, est-ce que des
plaintes lui ont été adressées dans
ce sens?

- Quels sont les moyens que le
Gouvernement entend envisager
afin de mieux protéger les consom-
mateurs contre de telles pratiques? 

Réponse (15.11.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

Le sondage intitulé «sweep on
mobile phone content» effectué
début juin 2008 sur l’initiative de la
Commission européenne par tous
les États membres dont le Luxem-
bourg, s’est effectué sur grand
nombre de sites commerciaux à
travers l’Union européenne. Le
Ministère de l’Économie et du
Commerce extérieur est donc au
courant de pratiques commer-
ciales douteuses détectées au
niveau de certains opérateurs de
sites Internet qui distribuent du
contenu électronique comme par
exemple des sonneries, des logos
ou des fonds d’écran pour télé-
phones portables.

Comme ce contrôle s’est déroulé
dans le cadre du réseau des auto-
rités compétentes chargées de
mettre en œuvre le règlement (CE)
2006/2004 relatif à la coopération
en matière de protection des
consommateurs, c’est mon dépar-
tement, mandaté à ce titre par la loi
du 23 avril 2008 relative à la
recherche et à la sanction des vio-
lations des droits des consom-
mateurs, qui a analysé les sites
luxembourgeois. Lors des travaux
préparatifs de l’enquête en
question, il s’est avéré que ni l’ULC
(Union Luxembourgeoise des Con-
sommateurs), ni le CEC (Centre
Européen des Consommateurs) ni
la Police grand-ducale avaient été
saisis de plaintes en relation avec
ce sujet. De même, à ce jour,
aucune plainte n’a été adressée au
Ministre de l’Économie et du Com-
merce extérieur.

Lors de cette enquête, les sites
Internet des opérateurs luxem-
bourgeois sondés, n’ont pas donné
lieu à contestation. Des irrégu-
larités ont pourtant été constatées
sur deux sites étrangers, dont une
société opératrice qui a son siège
en France, et une autre dont les
origines n’ont pas encore pu être
déterminées. En ce qui concerne
la société française, les autorités
françaises sont déjà en charge du
dossier.

Étant donné que la plupart des
sociétés qui évoluent dans ce
domaine n’ont pas leur siège au
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Grand-Duché, voire dans l’espace
économique européen, il est
souvent très difficile, sinon im-
possible de prendre des mesures
appropriées à leur encontre. Le
moyen le plus efficace pour lutter
contre ces pratiques commerciales
trompeuses est la sensibilisation
du public, ce qui était notamment
un des buts de l’enquête menée en
juin 2008.

Les consommateurs sont ce-
pendant encouragés de dénoncer
toutes pratiques abusives à la
direction de la réglementation des
marchés et de la consommation.

Question 2806 (11.9.2008) de
MM. Marcel Oberweis et
Marco Schank (CSV) con-
cernant le développement
d’une stratégie en matière
d’approvisionnement en gaz
naturel:

Depuis la première crise pétrolière
de 1973, la sécurité d’approvi-
sionnement énergétique est de-
venue une des préoccupations
principales de l’Union européenne.
Actuellement les importations
russes couvrent environ 20% de
ses besoins en pétrole et 40% de
ses besoins en gaz naturel. Selon
les experts, cette dépendance
envers l’énergie russe va encore
augmenter dans les années à venir.

Hélas, les récents événements
dans le Caucase mettent en
exergue les tensions politiques
entre les producteurs et les
consommateurs dans un contexte
énergétique mondial défavorable.

Il semble donc opportun que le
Luxembourg s’assure une diversi-
fication des sources d’approvi-
sionnement en gaz naturel.

Dans ce contexte, nous aimerions
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de l’Économie: 

- Monsieur le Ministre partage-t-il
nos préoccupations en matière
d’énergie?

- Quelles sont les démarches
entreprises dans le domaine de
l’approvisionnement en gaz na-
turel?

- Est-ce que le Luxembourg dis-
pose de points de stockage de gaz
naturel en cas d’interruption
d’approvisionnement et quelle en
est la capacité?

Réponse (15.10.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député
Marcel Oberweis et de l’honorable
Député Marco Schank concernant
le développement d’une stratégie
en matière d’approvisionnement en
gaz naturel, je puis vous commu-
niquer les informations ci-après:

L’Union européenne, et a fortiori le
Luxembourg, est de plus en plus
dépendante d’importations d’éner-
gie de pays tiers. La sécurité de
l’approvisionnement énergétique
est dès lors un sujet d’importance
toujours croissante. Le Conseil
européen de mars 2007 s’est fixé
trois objectifs pour la politique
européenne de l’énergie: accroître
la sécurité de l’approvisionnement,
assurer la compétitivité des éco-
nomies européennes et la dispo-
nibilité d’une énergie abordable,
promouvoir la viabilité environ-
nementale et lutter contre le chan-
gement climatique. Le plan
d’action Énergie pour l’Europe
2007-2009 adopté à cette occa-
sion comprend de nombreuses
mesures qui contribuent, direc-
tement ou indirectement à l’objectif
de sécurité énergétique. Dans ce
contexte,le Conseil européen de
mars 2008 a demandé que la
deuxième Revue Stratégique de
l’Énergie, que la Commission
publiera en novembre, soit «axée
notamment sur la politique éner-
gétique de l’approvisionnement, y
compris en ce qui concerne les in-

terconnexions, et sur la politique
énergétique extérieure.» Le Con-
seil européen du printemps 2009
évaluera la mise en œuvre du plan
d’action Énergie pour l’Europe et
adoptera les mesures qui s’im-
posent en matière de sécurité
énergétique en vue de l’adoption
du Plan d’action en 2010.

Le Luxembourg ne dispose ni de
production de gaz naturel ni de
possibilité géologique de stockage
de gaz naturel. La question de la
sécurité d’approvisionnement se
pose à différents niveaux: la sécu-
rité de l’infrastructure de réseaux,
la sécurité des fournitures et les
mesures législatives en la matière.

La sécurité de l’infrastructure de
réseaux se décline d’abord à tra-
vers la diversification des routes de
transport. Le gaz naturel est ache-
miné au Luxembourg à travers
quatre points d’entrée: un avec la
France, deux avec la Belgique et
un avec l’Allemagne. Alors que le
point d’entrée avec la France ne
présente qu’une capacité réduite,
les points d’entrée belges
(Pétange, Bras (Bastogne)) et
allemand (Remich) sont quant à
eux reliés aux grands réseaux
européens interconnectés. Ils don-
nent accès au hub de Zeebrugge
avec son installation de regazéi-
fication de gaz naturel liquéfié de
provenance globale, aux réseaux
en amont des producteurs de la
mer du Nord ainsi qu’au gaz de
provenance russe, danoise et
norvégienne par le réseau inter-
connecté allemand.

Un autre élément essentiel est la
sécurité technique des réseaux
assurée par une maintenance adé-
quate des réseaux. L’introduction
du gaz naturel au Luxembourg
ayant lieu dès 1972, les réseaux de
transport de gaz naturel ont connu
des extensions importantes vers le
nord en 1993 et vers l’est en 2001.

Leur maintenance s’opère suivant
des plans de contrôle stricts se
basant entre autres sur le procédé
de vérification par écouvillon, le
survol régulier des réseaux par
hélicoptère, la surveillance des
réseaux et cabines de détente par
des sociétés de contrôle spécia-
lisées. Des investissements sont
entrepris de façon conséquente:
remplacement de tronçons vé-
tustes, remplacement et adaptation
à l’état de l’art de stations de dé-
tente, motorisation de vannes, mo-
dernisation des systèmes de sur-
veillance, etc..

La sécurité des fournitures de gaz
naturel dispose d’un nouvel élé-
ment de taille depuis la libérali-
sation des marchés européens du
gaz naturel. Elle offre la possibilité
à tout fournisseur européen de
fournir du gaz naturel au Luxem-
bourg et, par corollaire, tout client
de gaz naturel au Luxembourg a la
possibilité de se fournir auprès de
tout fournisseur européen, à con-
dition que ces fournisseurs dis-
posent d’une autorisation de four-
niture au Luxembourg.

Comme il est de coutume dans le
secteur, la majorité de l’approvi-
sionnement en gaz naturel du
Luxembourg est assurée par des
contrats de fourniture à long terme
avec plusieurs fournisseurs en
amont. Ces contrats à long terme
offrent des disponibilités garanties.
Ils sont complétés par des contrats
flexibles sur des quantités spot.

De ce qui précède résulte une
diversification géographique des
pays producteurs dans l’appro-
visionnement du pays.

La loi du 1er août 2007 relative à
l’organisation du marché du gaz
naturel a transposé outre la direc-
tive 2003/55/CE concernant des
règles communes pour le marché
intérieur du gaz naturel, la directive
2004/67/CE concernant des me-
sures visant à garantir la sécurité
de l’approvisionnement en gaz
naturel et a introduit bon nombre
de dispositions relatives à la sécu-
rité d’approvisionnement dans la
législation nationale, dont notam-
ment l’obligation généralement ap-
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plicable aux gestionnaires, four-
nisseurs, clients grossistes et pro-
ducteurs (de biogaz) de garantir la
sécurité d’approvisionnement
envers leurs clients respectifs, la
confirmation d’un système d’auto-
risation pour les fournisseurs actifs
au Luxembourg, la définition d’un
fournisseur de dernier recours qui
prend en charge les fournitures en
cas de défaillance d’un premier
fournisseur, la définition d’obli-
gations de service public pour les
fournisseurs et les gestionnaires de
réseaux comme la garantie de la
régularité et de la qualité des four-
nitures, la garantie de fourniture
dans des conditions extrêmes
comprenant la rupture partielle de
l’approvisionnement national
pendant une certaine période, des
températures extrêmement basses
pendant une certaine période ou
une demande extrêmement élevée
pendant des périodes de grand
froid arrivant tous les 20 ans. De
plus les gestionnaires de réseau
doivent définir des critères et pres-
criptions de sécurité technique et
établir un plan quinquennal de dé-
veloppement des réseaux.

La loi prévoit que le Ministère de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur assure le suivi de l’état
général des réseaux et des inter-
connexions ainsi que la qualité et
sécurité de l’approvisionnement,
elle définit des procédures en cas
d’événements exceptionnels an-
noncés ou prévisibles et donne au
Gouvernement la possibilité de
prise de mesures de sauvegarde
en cas de crise soudaine sur le
marché de l’énergie ou de menace
pour la sécurité physique ou la
sûreté des personnes, des équi-
pements ou des installations, ou
pour l’intégrité du réseau.

Il reste à préciser que le Luxem-
bourg participe activement dans le
groupe de travail «Gas coordi-
nation group» au niveau de la
Commission européenne lequel
s’occupe primairement du suivi de
la situation de la sécurité de
l’approvisionnement au niveau des
États membres et qui a été introduit
suite à la mise en vigueur de la

directive 2004/67/CE concernant
des mesures visant à garantir la sé-
curité de l’approvisionnement en
gaz naturel. Parallèlement le
Luxembourg supporte le «Forum
pentalatéral gaz naturel» rassem-
blant les États Benelux, l’Alle-
magne et la France dans lequel la
sécurité des approvisionnements
en gaz naturel et l’aide mutuelle en
cas de crise figureront à l’ordre du
jour.

Question 2807 (11.9.2008) de
M. Ali Kaes (CSV) concernant
les zones d’activités:

En 2004 il a été retenu que le plan
sectoriel «zones d’activités écono-
miques» sera élaboré à partir d’un
inventaire de l’existant, d’une ana-
lyse régionalisée et d’une synthèse
permettant de déterminer l’offre et
les besoins en surfaces par
régions.

Dans ce contexte, j’aurais aimé
poser les questions suivantes aux
Ministres concernés:

- Quels sont les critères selon
lesquels les autorisations pour les
zones d’activités sont attribuées?

- Quels sont les Ministères im-
pliqués dans le processus de dé-
cision?

- Le Gouvernement peut-il me
confirmer que les critères du Minis-
tère de l’Intérieur et ceux du Minis-
tère de l’Environnement divergent?

- Dans l’affirmative, le Gouver-
nement n’estime-t-il pas que l’on
devrait harmoniser ces critères?

Réponse conjointe (20.10.2008)
de M. Jean-Marie Halsdorf,
Ministre de l’Intérieur et de l’Amé-
nagement du Territoire, de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce ex-
térieur et de M. Lucien Lux,
Ministre de l’Environnement:

1. Quels sont les critères selon les-
quels les autorisations pour les
zones d’activités sont attribuées?

L’article 6 de la loi modifiée du 21
mai 1999 concernant l’aména-
gement du territoire stipule que
dès sa publication au Mémorial, le
programme directeur oriente les
démarches et les décisions du
Gouvernement et des pouvoirs
locaux pour autant que sont appli-
quées les dispositions visées à
l’article 4 de la même loi. Ce
dernier article précise que le
programme directeur arrête les
orientations générales et les objec-
tifs prioritaires du Gouvernement
en ce qui concerne - entre autres -
le développement des activités
économiques.

À l’échelle locale, la loi modifiée du
19 juillet 2004 concernant l’aména-
gement communal et le dévelop-
pement urbain précise dans son
article 2 que l’aménagement com-
munal et le développement urbain
ont principalement pour mission de
concevoir, de développer, de coor-
donner et de mettre en œuvre, au
niveau communal, les moyens
nécessaires pour garantir le déve-
loppement harmonieux des struc-
tures urbaines et rurales, y compris
les réseaux de communication et
d’approvisionnement compte tenu
des spécificités respectives de ces
structures, et en exécution des
objectifs de l’aménagement gé-
néral du territoire.

Le programme directeur adopté le
27 mars 2003 par le Gouvernement
définit dans son chapitre II intitulé
«Les objectifs politiques», dans les
champs d’action «Développement
urbain et rural», «Transports et
télécommunications» et «Environ-
nement et ressources naturelles»,
les objectifs à respecter. Ces
objectifs se déclinent du principe
du développement durable afin
d’assurer un développement terri-
torial équilibré.

Il découle de ce qui précède, que
l’ensemble des objectifs du pro-
gramme directeur est applicable.
Pour illustrer plus précisément les
objectifs à prendre en compte, les
tableaux qui suivent indiquent
quelques objectifs fondamentaux à
poursuivre:
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Objectif politique I2 Renforcer la structure économique des régions par la diversification 
et le développement du potentiel endogène local

Objectif politique II3 Renforcer l’économie régionale en améliorant le tissu économique au 
niveau des PME / concentrer le développement économique dans des
centres locaux et régionaux multifonctionnels

Objectif politique III2

Objectif politique III3

Objectif politique III6

Réduire à l’indispensable l’utilisation d’espace non bâti à des fins
de construction

Créer des structures urbaines et rurales permettant de limiter les
déplacements et d’encourager l’utilisation des transports en commun

Optimiser l’affectation des sols à l’échelle régionale et nationale / 
développer une gestion régionale et nationale des sols pour orienter et 
concentrer le développement aux endroits les plus appropriés du point de
vue de la décentralisation, de l’urbanisme, de l’accessibilité et de l’envi-
ronnement

Objectif politique V2 Promouvoir le système des centres de développement et d’attraction par
le lancement d’une politique active de décentralisation / regrouper les
infrastructures, activités et emplois qualifiés, notamment liés au secteur
tertiaire, dans les centres de développement et d’attraction régionaux et
d’ordre moyen

Objectif politique VI1 Renforcer les centres urbains et leurs activités / réduire le mouvement de
suburbanisation en périphérie des agglomérations

Objectif politique VII1 Développer des projets territoriaux à l’échelle intercommunale et régional

Objectif politique I1

Objectif politique I3

Créer des structures urbaines et rurales et promouvoir une économie
contribuant à la réduction du volume de trafic et des trajets à parcourir

Limiter la consommation de terrain liée à la construction de routes et
optimiser l’utilisation de l’infrastructure routière existante

Objectif politique II3
Objectif politique II5

Favoriser les transports en commun lors de la définition des politiques
sectorielles / coordonner le développement urbain et rural avec l’offre en
transports en commun et réciproquement

Développer et concrétiser une politique intégrée de transports et d’amé-
nagement du territoire

Champ d’action: Développement urbain et rural

Champ d’action: Transports et télécommunications



2. Quels sont les Ministères impli-
qués dans le processus de déci-
sion?

Les procédures généralement
applicables sont celles définies
par la loi du 19 juillet 2004 concer-
nant l’aménagement communal et
le développement urbain, qui im-
pliquent la commission d’aména-
gement, le Ministère de l’Intérieur
et de l’Aménagement du Territoire
ainsi que le Ministère de l’Environ-
nement, s’il s’agit d’une extension
du périmètre de construction en
zone verte.

À cela s’ajoute évidemment encore
l’Administration de l’Environnement
et l’Inspection du Travail et des
Mines en ce qui concerne l’autori-
sation commodo-incommodo sur
base de la législation en vigueur
dans ce contexte.

Au cas où il s’agirait de la création
et de l’aménagement d’une zone
régionale, voire nationale, le Minis-
tère de l’Economie et du Com-
merce extérieur, sans pour autant
constituer une autorité dans le
cadre de la procédure légale de
classement, participe au proces-
sus de planification en tant qu’ex-
ploitant intégral d’une zone (zones
nationales) ou comme contributeur
au financement d’une zone (zones
régionales), dans le cadre de l’exé-
cution de sa politique en matière
de développement économique
national ou régional.

3. Le Gouvernement peut-il me
confirmer que les critères du
Ministère de l’Intérieur et ceux du
Ministère de l’Environnement di-
vergent.

Comme le programme directeur
oriente le Gouvernement dans son
ensemble, ainsi que les pouvoirs
publics, les critères ne peuvent
être divergents. Il est cependant
évident que chaque ministère ana-
lysera chaque projet en fonction de
ses compétences respectives.

Question 2808 (12.9.2008) de
M. Eugène Berger (DP) con-
cernant le sondage à l’occa-
sion de la semaine euro-
péenne de mobilité:

À l’occasion de la semaine euro-
péenne de mobilité qui se dérou-
lera la semaine prochaine, Mon-
sieur le Ministre des Transports
vient de présenter les résultats
d’un sondage sur l’utilisation des
transports en commun. Dans ce
même sondage, les personnes ont
également été interrogées sur leur
satisfaction avec la politique
menée par Monsieur le Ministre.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre des Transports:

- Monsieur le Ministre peut-il m’in-
former sur les coûts du sondage en
question?

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire s’il pense que le recours à des

moyens publics pour faire évaluer
sa politique est opportun?

- Est-il vrai que Monsieur le Mi-
nistre a déjà dans le passé fait son-
der son action politique environ-
nementale dans le cadre de son-
dages financés par des deniers
publics?

Réponse (16.10.2008) de M.
Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports:

L’honorable Député s’enquiert sur
les coûts et l’opportunité d’un son-
dage sur l’utilisation des transports
en commun.

L’enquête-satisfaction réalisée en
août 2008 par le biais d’un ques-
tionnaire de quatorze unités de
questions auprès de mille per-
sonnes portait sur leurs habitudes
d’utilisation des transports publics
au Luxembourg et les attentes et
doléances des citoyens, utili-
sateurs et non utilisateurs des
transports publics. Le coût de ce
sondage s’élevait à 14 unités de
questions à 780 € = 10.920 €
hTVA.

Le recours à des deniers publics
pour faire réaliser un tel sondage
s’avère opportun. En effet, une
bonne gouvernance présuppose la
prise de connaissance de la per-
ception que les citoyens ont de
l’action gouvernementale, en
l’occurrence celle dans le domaine
de la mobilité et des transports
publics. Le sondage indique quels
sont les points forts et les points
faibles de la politique menée en la
matière et me guide dans quel
sens mon département devra
orienter son travail afin de ré-
pondre au mieux aux besoins des
citoyens. Aussi fut-il d’une grande
utilité pour les travaux préparatifs
du premier forum des usagers des
transports en commun organisé en
septembre 2008.

Un sondage similaire fut d’ailleurs
réalisé en février 2007 pour déter-
miner la perception de la problé-
matique environnementale par la
population du Luxembourg.

Question 2809 (12.9.2008) de
Mme Françoise Hetto-
Gaasch et M. Marc Spautz
(CSV) concernant le rembourse-
ment des traitements de la
dyslexie:

La dyslexie ou trouble spécifique
du langage écrit, se définit comme
une difficulté durable d’appren-
tissage de la lecture et d’acqui-
sition de son automatisme, chez
les enfants personnes d’intel-
ligence normale, ne présentant
aucun trouble sensoriel (visuel ou
auditif) ou psychologique pré-
existant. Ce défi, quand il n’est pas
relevé, génère très souvent des
retards cumulés et des déficits
constatés qui vont bien au-delà
des apprentissages scolaires.

Bien que la dyslexie soit reconnue
officiellement en tant qu’handicap
par l’Organisation Mondiale de la
Santé (OMS) dans sa «Classifi-
cation internationale du fonction-
nement, du handicap et de la

santé», il n’en reste pas moins que
tel n’est pas le cas au Grand-
Duché et que par conséquent les
enfants concernés par ces
troubles ainsi que leurs parents ne
bénéficient dans le cadre du traite-
ment de ces troubles d’aucun sou-
tien de la part des caisses de ma-
ladie.

Vu les développements antérieurs,
nous aimerions poser les questions
suivantes à Monsieur le Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale:

- Quelles sont les raisons pour
lesquelles la dyslexie n’est pas
reconnue en tant qu’handicap
voire maladie au Grand-Duché?

- Monsieur le Ministre n’estime-t-il
pas qu’il conviendrait de soutenir
dans la mesure du possible les
enfants concernés, notamment en
remboursant les traitements relatifs
à leurs troubles, à savoir les
séances d’orthophoniste ainsi que
les traitements médicamenteux?

Réponse (14.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité
sociale:

Je voudrais d’abord rappeler aux
honorables Parlementaires qu’en
ce qui concerne les aides offertes
aux enfants souffrant de dyslexie,
j’ai informé les honorables Parle-
mentaires dans ma réponse du 6
mai 2008 à leur question parlemen-
taire N°2443 sur les initiatives
prises par le Ministère de l’Éduca-
tion nationale en la matière (cf.
compte rendu N°13/2007-2008). Il
s’agit-là de prises en charge
offertes gratuitement dans le cadre
de l’enseignement. Ce type de
prise en charge est davantage de
nature à réduire les déficits dus à
la dyslexie qu’une prise en charge
purement médicale. J’avais en
outre informé les honorables dé-
putés qu’un groupe de travail com-
posé de représentants de mon Mi-
nistère et du Ministère de l’Éduca-
tion nationale est chargé d’étudier
les possibilités d’améliorer la prise
en charge des enfants présentant
une dyslexie, une dysphasie ou
une dyscalculie, et cela tant à
l’école qu’en dehors du milieu sco-
laire. Le projet de budget de l’État
pour l’année 2009 prévoit une aug-
mentation sensible des crédits en
faveur des mesures d’accompa-
gnement en faveur de ces enfants.

En ce qui concerne la présente
question j’aimerais préciser qu’en
vertu de la Classification interna-
tionale des Maladies de l’Organi-
sation Mondiale de la Santé la
dyslexie est regroupée parmi les
troubles mentaux et du compor-
tement, et plus particulièrement en
tant que troubles spécifiques des
acquisitions scolaires.

Cette catégorie de troubles spéci-
fiques est encore subdivisée
comme suit:

- trouble spécifique de la lecture

- trouble spécifique de l’acqui-
sition de l’orthographe

- trouble spécifique de l’acqui-
sition de l’arithmétique

- trouble mixte des acquisitions
scolaires

- autres troubles du développe-
ment, des acquisitions scolaires
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Objectif politique I1 -5 Sauvegarder et améliorer la qualité des ressources en eau

Assurer la qualité des sols

Adapter l’occupation du sol au maintien de la qualité de l’air

Conserver la diversité des espaces naturels et des espèces

Renforcer la coordination des fonctions écologiques, sociales et 
économiques des paysages par une amélioration de la planification 
territoriale

Objectif politique II2 Réduire les nuisances liées aux risques naturels et aux causes de contami-
nation par un aménagement du territoire préventif

Objectif politique III1

Objectif politique III2

Garantir la viabilité des écosystèmes dont dépend la survie des espèces

Mettre en réseau les espaces naturels luxembourgeois, dans le contexte
du réseau naturel paneuropéen / constituer des réseaux écologiques au ni-
veau régional

Champ d’action: Environnement et ressources naturelles - trouble du développement, des
acquisitions scolaires, sans pré-
cision.

On peut ainsi définir la dyslexie
comme étant un trouble fréquent,
pour lequel des antécédents fami-
liaux sont souvent remarqués.
Force est toutefois de souligner
que la nature génétique manque
encore de preuves scientifiques
évidentes.

La dyslexie, qui concerne au mini-
mum 3 à 5% des enfants âgés de
dix ans, regroupe un ensemble de
troubles d’acquisition de la lecture
et de l’écrit, et englobant éga-
lement la dysorthographie et la
dyscalculie, d’expressions et de
gravité très diverses.

Bien que l’intelligence des enfants
touchés ne diffère pas de celle des
enfants non touchés, la dyslexie
représente dans nos ensei-
gnements 80 à 90% des troubles
d’apprentissage.

Du fait de l’importance de la lec-
ture et de l’écrit dans notre sys-
tème d’enseignement, on peut
constater que la grande majorité
des enfants touchés par la dyslexie
rencontre des difficultés au niveau
de leur parcours scolaire. Divers
auteurs soulignent même que du
fait des difficultés et de l’échec
scolaire les enfants touchés accu-
sent souvent un retard scolaire de
deux ans.

Toujours est-il que les auteurs sont
unanimes pour souligner l’impor-
tance d’une détection précoce,
d’un diagnostic détaillé, d’une aide
spécialisée de surcroît régulière-
ment adaptée aux besoins spéci-
fiques de l’enfant.

Des traitements médicaux, dont les
honorables Députés réclament le
remboursement, n’existent pas à
ma connaissance pour la dyslexie.
En revanche, le traitement ortho-
phonique est pris en charge par la
Caisse de Maladie, conformément
aux statuts de l’UCM. Par ailleurs il
existe une co-morbidité psycholo-
gique et psychosociale, primaire
ou secondaire, importante. En
effet, en raison des efforts déme-
surés constants que ces enfants
sont appelés à faire pour suivre le
rythme et les exigences des pro-
grammes d’enseignement et des
échecs répétés qu’ils doivent le
cas échéant accuser, ils sont sus-
ceptibles de souffrir d’une manière
sur-représentative de troubles
d’attention, de dépression, de
manque de confiance en soi, voire
de troubles du comportement.

Ces enfants, tout comme d’ailleurs
leurs familles peuvent recourir
outre à des services pédago-
giques et/ou pédo-thérapeutiques
spécialisés, à un accompa-

gnement et à un soutien multi-
disciplinaire, notamment psycholo-
gique.

Dans ce contexte, je tiens à infor-
mer les honorables Parlementaires
que j’ai chargé un groupe de
travail de me faire une proposition
en vue de réglementer la profes-
sion du psychothérapeute, condi-
tion nécessaire pour permettre le
remboursement de ces actes par
la Caisse nationale de Santé.

Question 2814 (15.9.2008) de
M. Fernand Etgen (DP) concer-
nant l’Atert-Lycée et nombre
d’élèves inscrits dans les
établissements scolaires de
la Nordstad:

En ce moment de la rentrée sco-
laire, les milieux scolaires se
réjouissent de l’ouverture du Atert-
Lycée à Rédange. Cette nouvelle
structure scolaire est entre autres
appelée à décharger les établis-
sements scolaires surpeuplés de la
Nordstad.

Dans ce contexte, je souhaiterais
poser les questions suivantes à
Madame la Ministre de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle:

- De quels cantons viennent les
élèves inscrits dans le nouveau
lycée à Rédange?

- Y a-t-il moins d’inscriptions pour
les classes de 7e dans les établis-
sements scolaires de la Nordstad,
c’est-à-dire au Lycée classique de
Diekirch, au Nordstad-Lycée, au
Lycée technique d’Ettelbruck ainsi
qu’à l’École privée Sainte-Anne?

- Est-ce qu’une éventuelle dimi-
nution du nombre d’élèves a en-
gendré une diminution du nombre
de classes dans les établisse-
ments scolaires en question?

- Au cas où le status quo en ce qui
concerne le nombre des inscrip-
tions dans les établissements sco-
laires de la Nordstad était main-
tenu, la planification du Nordstad-
Lycée tiendra-t-elle compte de
l’augmentation du nombre d’élèves
au cours des prochaines années
scolaires et ceci compte tenu du
développement souhaité de la
Nordstad?

Réponse (11.11.2008) de 
Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

Cantons de provenance des
élèves inscrits au Atert-Lycée
Rédange

(situation au 01/10/08)

La majorité des élèves provient du
canton de Rédange (65%). À cela
s’ajoutent des élèves résidant dans
des communes des cantons de
Mersch et Diekirch (13% resp.
12%). Le nombre d’inscriptions

provenant d’autres cantons n’est
pas significatif.

Nombre d’élèves en classe de 7e

dans les lycées de la Nordstad 

(situation au 01/10/08)

Cantons Nombre d’élèves %

Rédange 234 65,36%

Mersch 46 12,85%

Diekirch 44 12,29%

Wiltz 8 2,23%

Autre (hors Luxbg.) 7 1,96%

Esch 5 1,40%

Capellen 4 1,12%

Luxembourg 3 0,84%

Grevenmacher 2 0,56%

Clervaux 2 0,56%

Echternach 2 0,56%

Remich 1 0,28%

Vianden 0 0,00%

Total 358



Question 2817 (16.9.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant les aides finan-
cières pour études supé-
rieures et lifelong learning:

No deem vun der OECD estallte
wéineg erfreeleche Bildungsrap-
port 2008 fir Lëtzebuerg, muss ee
sech Froe stellen, wéi een eppes
un dëser Situatioun nohalteg kann
änneren.

D’Gesetz vum 22. am Brooch-
mount 2000 iwwert d’Förderung
vun Héichschoulstudië gesäit
Grenzen an der Dauer vun esou
enger finanzieller staatlecher Ën-
nerstëtzung vir. Et schéngt
deemno, wéi wa Leit, déi aus be-
ruffleche respektiv perséinleche
Grënn op liewenslaangt Léieren (li-
felong learning) setzen, net esou
gutt ënnert dësen aktuelle Kader-
bedingungen géifen ewechkom-
men, well se nom Erreeche vun der
Maximaldauer vun der Ënnerstët-
zung duerch de Stat deen nächste
Studiegang, dee se eventuell nach
eemol spéider an engem anere
Liewens- respektiv Carrièreof-
schnëtt absolvéiere wëllen, aus der
eegener Täsch bezuele missten. 

Kann den Här Héichschoulminister
mer duerfir dës Froe beäntwerten: 

1) Kann den Här Minister déi virzi-
téiert Feststellung esou bestäte-
gen?

2) Ass et virgesinn, déi virzitéiert
Gesetzgebung un déi nei Eraus-
fuerderunge vum liewenslaange
Léieren unzepassen an eng Aus-
nahmeregelung virzegesi fir Leit,
déi weider akademesch Stu-
diegäng wëllen ugoen, nodeem se
schonn hir regular Maximaldauer
vu staatlecher Ënnerstëtzung er-
reecht hunn?

3) Gëtt et vläicht haut scho Méig-
lechkeeten, déi et erlaben, och all
déi Leit, déi sech akademesch wei-
der- a fortbilde wëllen, respektiv
mussen, an dat am Kader vu Stu-
diegäng am Bologna-Prozess, wei-
der finanziell ze ënnerstëtzen? 

4) Ass d’Regierung gewëllt, sech
déi néideg Mëttelen ze ginn, fir dës
Hürd aus der Welt ze schafen, fir
d’«Lifelong learning» nach méi at-
traktiv ze gestalten?

5) Géif et eisem Bildungsland net
gutt zu Gesiicht stoen, wa mer
nach méi Héichschoulofschlëss
pro Persoun kënnten opweisen, a
wa mer domadder e bëssen eis
héich Ausgaben am Beräich vun
der Schoul am Allgemenge kënnte
rechtfertegen?

6) Wéi kënnten esou gestalten Ën-
nerstëtzungsmoossnamen ausge-
sinn?

Réponse commune (10.10.
2008) de M. François Biltgen,
Ministre de la Culture, de l’Ensei-
gnement supérieur et de la Re-
cherche et de Mme Octavie
Modert, Secrétaire d’État à la Cul-
ture, à l’Enseignement supérieur et
à la Recherche:

D’parlamentaresch Ufro vum Här
Aly Jaerling betrëfft déi staatlech fi-
nanziell Hëllefe fir Héichschoulstu-
denten.

Mir kënnen d’Feststellung vum Här
Deputéierten net bestätegen.

D’Gesetz iwwert déi staatlech fi-
nanziell Hëllefe fir Héichschoulstu-
dente gesäit wuel eng Maximal-
dauer vir, während där ee kann eng
finanziell Hëllef kréien, mä déi
Maximaldauer bezitt sech op ee
Studiegang. Dat heescht, datt eng
Persoun, déi e Studium, fir dat se
eng finanziell Hëllef kritt huet, mat
engem Diplom ofgeschloss huet a
spéider nach eng Kéier e Studium
ufänkt, erëm kann an de Genoss
vun enger Hëllef vum Stat kom-
men. Déi Hëllef ass natierlech
dann och erëm op d’Dauer vum

Dans l’enseignement secondaire,
on peut constater une diminution
significative des inscriptions au
Lycée classique Diekirch en
2008/2009 par rapport à l’année
scolaire 2007/2008.

Dans l’enseignement secondaire
technique, on observe un impact
sur le nombre d’inscriptions au
Lycée classique Diekirch et à l’É-
cole privée Sainte-Anne.

Pour l’enseignement préparatoire,
l’introduction d’une classe mo-
dulaire au Lycée technique d’Ettel-
bruck et l’ouverture de l’Atert-
Lycée Rédange ont engendré une
diminution du nombre d’élèves au

Lycée classique Diekirch et au
Nordstad-Lycée.

Nombre de classes de 7e dans les
lycées de la Nordstad 

(situation au 01/10/08)
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2007/08 2008/09 2007/08 2008/09 2007/08 2008/09

LCD 259 206 -53 125 108 -17 30 10 -20

NOSL 23 17 -6 103 111 8 44 28 -16

LTETT 0 0 0 76 76 0 0 23 23

EPSA 0 0 0 77 64 -13 36 36 0

LTA 0 0 0 47 44 -3 0 0 0

ALR 0 98 98 0 111 111 0 24 24

TOTAL 282 321 39 428 514 86 110 121 11

Lycées 7ES/(classe) Variation 7EST/AD(classe) Variation 7MOD(classe) Variation

2007/08 2008/09 2007/08 2008/09 2007/08 2008/09

LCD 10 9 -1 6 6 0 3 1 -2

NOSL 1 1 0 5 5 0 3 2 -1

LTETT 0 0 0 4 4 0 0 2 2

EPSA 0 0 0 3 3 0 2 2 0

LTA 0 0 0 3 3 0 0 0 0

ALR 0 4 4 0 5 5 0 2 2

TOTAL 11 14 3 21 26 5 8 9 1

Lycées 7ES/(classe) Variation 7EST/AD(classe) Variation 7MOD(classe) Variation

Le nombre de classes est resté
identique dans l’enseignement
secondaire et secondaire tech-
nique dans les lycées concernés à
l’exception du Lycée classique
Diekirch où le nombre de classes à
diminué d’une unité dans l’ensei-
gnement secondaire.

Dans l’enseignement préparatoire,
le Lycée classique Diekirch enre-
gistre une diminution de deux
classes et le Nordstad-Lycée une
diminution d’une classe, tandis
qu’au Lycée technique d’Ettel-
bruck deux classes ont été nouvel-
lement créées.

L’évolution du nombre d’élèves
dans les lycées fait l’objet d’un
suivi de près de mes services. La
planification du Nordstad-Lycée
tient compte de l’évolution démo-
graphique de la future Nordstad.

Question 2816 (16.9.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’homologation des
diplômes dans les profes-
sions de la santé:

Et schéngt wéi wa mer ëmmer
nach Problemer hunn am Gesond-
heetsberäich dat néidegt qualifi-
zéiert Personal ze rekrutéieren. Do
dernieft konnt een awer an de
leschte Joren oft feststellen, dass
Gesondheetsberuffler aus Net-EU-
Staten (Dokteren, Fleegepersonal;
alliéiert Gesondheetsberuffer wéi
Kinéen, Ergo, Psychologen) dru
gehënnert goufen, fir an eisem Ge-
sondheets- a Sozialsystem an hiren
eigentleche Beruffer ze schaffen. 

Dëst, well d’Diplomer aus hirem
Heemechtsland an der EU net
unerkannt wieren. Obwuel dës De-
mandeuren an hire Gesondheets-
systemer unerkannte Gesond-
heetsberuffler waren, si se aus re-
glementaresche Grënn hei am
Land net unerkannt ginn. Nodeems
awer hir Länner irgendwann an
d’EU opgeholl waren, gouf hir pro-
fessionell Situatioun iwwer Nuecht
eng aner. Si war wéi duerch e Won-

ner gekläert. Déi Leit, déi nach
gëschter net bei ons praktizéiere
konnten, hunn dat elo duerfe fräi
maachen. Trotzdeem muss ee
sech awer Froe stellen iwwert de
System vun der einfacher an der
exklusiver Homologatioun vun Di-
plomer am Gesondheetswiesen iw-
werhaapt. 

Kënnen déi zoustänneg Ministere
mer duerfir dës Froe beäntwerten:

1) Misst een net nodenken iwwer
ee méi intelligente, méischichtegen
a virun allem eenheetlech defi-
néierte System vun Homologatioun
an Unerkennung vu professioneller
Aptitude, ebe well viII Gesond-
heetsberuffler, déi bei eis schaffen,
haut aus deenen ënnerschidd-
lechste Länner kommen?

2) Misst een net iwwerpréifen, ob
déi Professionell, déi bei eis am
Gesondheets- a Sozialberäich
schaffen, sech regelméisseg an
och noweislech fortbilden a fort-
bilde mussen, fir hir Lizenz, fir ze
praktizéieren, ze behalen, esou wéi
dat schonn am Ausland prakti-
zéiert gëtt, an dat an engem natio-
nale Register festhalen?

3) Misst een net Sanktioune virge-
sinn, wann ee sech net regelméis-
seg a Gesondheets- an Sozialbe-
ruffer weiderbilt?

4) Misst een net vläicht en öffent-
lech zougängleche Register vu
Professionnellen am Gesondheets-
a Sozialwiesen aféieren, wou all
Patient iwwerpréife kënnt wien eng
uerdentlech an aktiv Registratioun
an eng permanent Weiderbildung
huet?

5) Géif dat net zu enger gewësser
Dynamiséierung bäidroen an deem
Sënn wéi d’Leit, déi am Gesond-
heets- a Sozialwiese behandelt a
versuergt ginn, éischtens méi Ver-
traue kënnten hunn a sécheren
Hänn ze sinn; zweetens och iwwer
an duerch dëse Registersystem
méi Qualitéit an der Versuergung
agefouert géif, an drëttens och déi
Professionell an eisem System zu
méi aktueller, innovativer Praxis
ugehale kënnte ginn ebe wéinst
méigleche Sanktiounen?

6) Géif esou e Register net och ei-
sem Fleegepersonal zegudd kom-
men, a fir den Handicap vun der
aktuell (souguer vu professionelle
Vereenegungen aus dësem Be-
ruffsstand) als net genügend em-
fonter Ausbildungszäit e bësse
kompenséieren hëllefen?

Réponse commune (23.10.
2008) de M. Mars Di Bartolo-
meo, Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale et de Mme Mady
Delvaux-Stehres, Ministre de
l’Éducation nationale et de la For-
mation professionnelle:

Den éirewäerten Deputéierte stellt
verschidde Froen am Zesummen-
hang mat der Qualifikatioun an der
Unerkennung vu Beruffer aus dem
Gesondheetsberäich.

D’Basis fir d’Unerkennung vu pro-
fessionelle Qualifikatioune fir EU-
Bierger berout op enger europäe-
scher Richtlinn aus dem Joer 2005
(directive 2005/36/CE du Parle-
ment européen et du Conseil du 7
septembre 2005 relative à la recon-
naissance des qualifications pro-
fessionnelles), an där all déi
schonns virdru bestoend Richtlin-
nen zesummegeluecht gi sinn.

Dës Richtlinn schreift fir sechs spe-
zifesch Beruffer, an zwar fir den
Dokter (Medeziner), den Zänndok-
ter, den Apdikter, d’Infirmière,
d’Hiewamm an den Déierendokter
eng automatesch Unerkennung
vun den Diplomer vir. Fir déi aner
reglementéiert Beruffer muss e Ver-
glach vum auslännesche Beruffs-
profil, Ausbildungsinhalter an Aus-
bildungsdauer mat den nationale
Kritäre gemaach ginn: Falls dës iw-
wereneestëmmen, kann eng Uner-
kennung ausgeschwat ginn. Ass
dat awer net de Fall, da kann eng
Unerkennung mëttels kompensato-
resche Moossname gemaach ginn
(Anpassungsstage oder Eignungs-
prüfung). Dësen allgemenge Prin-
zip, fir ze vergläichen, gëtt och
meeschtens fir Net-EU-Bierger
ugewannt. Duerch déi europäesch
Harmonisatiounsbestëmmung gëtt
also séchergestallt, dass d’Perso-
nal am Gesondheetsberäich, egal
aus wat fir engem Land et

hierkënnt, déi néideg Qualifika-
tioune muss hunn, fir kënnen hei
am Land an engem Gesondheets-
beruff ze schaffen.
Souwuel d’Doktere wéi och d’Ge-
sondheetspersonal si vum Gesetz
aus dru gehalen hir professionell
Kenntnisser à jour ze halen. Wat
méi spezifesch d’Doktere betrëfft,
bitt zum Beispill d’«Association
luxembourgeoise pour la formation
médicale continue» (Alformec) eng
ganz praxisorientéiert Formatioun
un am Beräich vu Primär-Soinen an
öffentlecher Gesondheet. Un esou
Weiderbildungsformatiounen, déi e
Maximum u medezinesche Sujeten
abordéieren, huelen an der Regel
eng 50 Dokteren deel; dëst bei on-
geféier eelef bis zwielef Konferen-
zen an zwou bis dräi Ganzdagsfor-
matiounen am Joer.
Et ass awer och esou, dass ganz
vill Dokteren u Konferenzen am
Ausland deelhuelen a sech esou
och weiderbilden. Doriwwer eraus
steet et och jiddfer Dokter fräi sech
duerch Fachzäitschrëften iwwert
de medezinesche Fortschrëtt um
Lafenden ze halen.
Wat elo de paramedezinesche
Secteur ubelaangt, do ass et esou,
dass d’Gesetz vum 26. Mäerz 1992
iwwert den Exercice an d’Revalori-
satioun vu verschiddene Gesond-
heetsberuffer virgesäit, dass d’Par-
ticipatioun u maximal fënnef Wei-
derbildungscourse pro Joer, déi
vum Gesondheetsminister organi-
séiert oder agrééiert goufen, als
Déngschtzäit considéréiert ginn.
Ech mengen deemno feststellen ze
kënnen, dass d’Akzeptanz vum
Prinzip vun der Weiderbildung ze-
friddestellend ass.
Zur Informatioun vum Public wëll
ech ënnersträichen, dass de Por-
tail Santé, deen ufanks vum
nächste Joer soll online goen, all
Patient respektiv Client vum Ge-
sondheetswiesen et erméiglecht
en direkten Accès ze hunn op en
elektronescht Tëlefonsbuch mat de
Coordonnéeë vun all den Dokte-
ren, déi zu Lëtzebuerg den Dokter-
beruff däerfen ausféieren. Dësen
Annuaire gëtt selbstverständlech
permanent aktualiséiert.



Studiegang plus ee Joer be-
schränkt. 

Et ass also net néideg, déi aktuell
Gesetzgebung unzepassen, well
se ee liewenslaangt Léiere scho
virgesäit. Zënter dem Gesetz vun
2000 profitéieren all Joer Leit, déi
schonn am Beruff sinn an déi sech
um akademeschen Niveau weider-
bilde wëllen, vun de staatlechen
Hëllefen.

Question 2818 (16.9.2008) de
M. Alexandre Krieps (DP)
concernant le référentiel com-
mun du «secours à per-
sonnes»:

Il y a quelques jours, une automo-
biliste a subi un grave accident
routier dans la région du Centre du
pays. Les témoins sur place se
sont plaints de l’arrivée tardive des
équipes de secours. En effet, les
premiers sauveteurs n’auraient été
sur place qu’une trentaine de mi-
nutes après l’accident.

Au vu des circonstances tragiques
de l’accident susmentionné, j’aime-
rais poser les questions suivantes
à Monsieur le Ministre de l’Intérieur
et de l’Aménagement du Territoire
ainsi qu’à Monsieur le Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale:

Messieurs les Ministres ne croient-
ils pas que la question d’un réfé-
rentiel commun du «secours à per-
sonnes» devrait être traitée priori-
tairement afin d’améliorer la coopé-
ration entre les sapeurs-pompiers,
la protection civile et les services
d’assistance médicale urgente
(SAMU) à l’instar de ce qui s’est fait
récemment en France?

Réponse conjointe (16.10.
2008) de M. Mars Di Bartolo-
meo, Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale et de M. Jean-
Marie Halsdorf, Ministre de l’In-
térieur et de l’Aménagement du
Territoire:

L’honorable Député pose la ques-
tion quant à l’opportunité d’élabo-
rer au Luxembourg un référentiel
commun sur les «secours à per-
sonnes» pour garantir une
meilleure coordination fonction-
nelle de l’organisation du secours
et de l’aide médicale urgente, à
l’instar de celui élaboré par la
France et publié en juin 2008.

l y a lieu de souligner qu’en France
s’était installé un différend impor-
tant entre les deux intervenants
dans la chaîne de secours médical
préhospitalier, c’est-à-dire les se-
couristes pompiers, d’une part, et
les urgentistes hospitaliers du
SAMU, d’autre part. En effet, il
existe en France différents numé-
ros d’appels accessibles à des
personnes en détresse: le numéro
d’appel 15, qui est le centre de ré-
ception et de régulation des ap-
pels du SAMU et le numéro 18
pour joindre les centres de traite-
ment d’alertes des services incen-
die. Il existe en plus le numéro 112
qui est rallié aux centres d’appels
des pompiers. Cette configuration
du traitement des appels d’ur-
gence a entraîné un problème de
compétences et de rivalités entre
les centres d’appel du SAMU et
des pompiers au point qu’il était
devenu nécessaire d’établir un ré-
férentiel pour améliorer la coopéra-
tion entre ces deux organisations.

Ce référentiel fixe les statuts, mis-
sions et prérogatives des organisa-
tions en place, assure une
meilleure interconnexion entre les
différents centres d’appels et de
régulation, inscrit une démarche
d’évaluation et de qualité de la
chaîne des secours, fixe le finance-
ment et définit les axes techniques
et l’évolution du dispositif tech-
nique mis en œuvre.

Au Luxembourg, par contre, il
n’existe qu’un numéro unique et un

seul centre d’appel et de régula-
tion, le Central des Secours d’Ur-
gence (CSU-112) de l’Administra-
tion des Services de Secours. Ce
central est chargé de l’alerte de
tous les intervenants de la chaîne
de secours médical préhospitalier.
Aussi, les compétences des inter-
venants sont clairement fixées
entre les différents intervenants,
c’est-à-dire les médecins urgen-
tistes, les unités d’ambulanciers et
les unités de sauveteurs, ainsi que
les sapeurs-pompiers. Les rôles et
compétences de ces intervenants
sont complémentaires et ne don-
nent pas lieu à un différend. Pour
cette raison, l’élaboration d’un réfé-
rentiel tel qu’élaboré par les autori-
tés françaises ne semble pas indi-
quée.

Cependant, conscients de l’évolu-
tion historique de la chaîne de se-
cours médical préhospitalier et en
réaction à diverses sollicitations
itératives pour réformer l’un ou
l’autre aspect de ce secteur, le Mi-
nistre de l’Intérieur et de l’Aména-
gement du Territoire ainsi que le
Ministre de la Santé ont décidé en
2007 de charger leurs administra-
tions compétentes en cette matière
de faire élaborer un rapport d’ana-
lyse critique et de propositions
d’amélioration et de mise à jour à
tous les maillons de la chaîne de
secours, depuis l’appel émis au
Central de Secours d’Urgences
jusqu’à l’admission dans un centre
hospitalier. Cette analyse est en
cours d’élaboration et un rapport
intermédiaire est sur le point d’être
finalisé.

En ce qui concerne la question re-
lative aux délais d’intervention des
services de secours et de leurs rai-
sons, il y a lieu de se référer, d’une
part, à la réponse fournie à la
question parlementaire N°2165 du
11 décembre 2007 de Madame la
Députée Claudia Dall’Agnol
concernant le Central des Secours
d’Urgence et, d’autre part, à la ré-
ponse à la question parlementaire
N°2327 du 22 février 2008 de Mon-
sieur le Député Marc Spautz
concernant le système d’alerte de
l’Administration des Services de
Secours (cf. compte rendu
N°11/2007-2008). Il est compré-
hensible que ce délai d’interven-
tion moyen, qui est de 15 minutes
environ, puisse paraître bien plus
long pour les personnes qui atten-
dent avec impatience l’arrivée des
secours.

En ce qui concerne plus spécifi-
quement le cas mentionné par l’ho-
norable Député, il y a lieu de men-
tionner qu’une enquête interne de
l’Administration des Services de
Secours n’a pas révélé des délais
d’intervention hors normes entre le
moment où l’appel est entré au
Central des Secours d’Urgence et
l’arrivée sur place des unités aler-
tées.

Question 2819 (16.9.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) concer-
nant le stationnement de véhi-
cules devant les accès pri-
vés:

L’article 165-d) du Code de la
Route dispose que tout véhicule ou
animal en stationnement doit être
placé de manière à ne pas entra-
ver les entrées et les sorties des
parkings et des garages publics
ou privés, les accès carrossables
des immeubles et les accès aux
emplacements de stationnement
privés. 

Cette disposition est susceptible
d’interprétations divergentes en
rapport avec le droit du proprié-
taire d’une voiture de stationner lui-
même devant son accès privé no-
tamment dans le cadre de bandes
de stationnement ininterrompues
devant les entrées privées (p.ex.
entrées de garage). 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports: 

- Est-ce que l’article 165-d) du
Code la Route doit être interprété
dans le sens qu’il interdit même au
propriétaire de stationner devant
son accès privé? Ou, est-ce qu’en
revanche le stationnement devant
son accès privé est autorisé au
propriétaire dans la mesure où il ne
saurait entraver son propre accès
privé? 

- Est-ce que Monsieur le Ministre
n’estime pas qu’il y a lieu de préci-
ser davantage le contenu de l’ar-
ticle 165-d) du Code de la Route
face aux interprétations diver-
gentes auxquelles cette disposition
est susceptible de donner lieu no-
tamment dans le cadre de l’aména-
gement de bandes de stationne-
ment ininterrompues devant les ac-
cès privés dans le cadre du rétré-
cissement des chaussées au ni-
veau des zones dites «30 km/h»?

Réponse (16.10.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Dans sa question parlementaire
l’honorable Député souhaite avoir
des précisions quant à l’article
165-d) de l’arrêté grand-ducal mo-
difié du 23 novembre 1955 portant
règlement sur toutes les voies pu-
bliques, communément Code de la
Route. Cet article stipule notam-
ment que «tout véhicule ou animal
en stationnement doit être placé de
manière à (…) ne pas entraver les
entrées et les sorties des parkings
et des garages publics ou privés,
les accès carrossables des im-
meubles et les accès aux empla-
cements de stationnement privés.»

Or, cet article ne saura être inter-
prété comme érigeant en infraction
le fait pour un conducteur de sta-
tionner son véhicule respective-
ment, devant l’accès à sa propriété
privée ou devant son garage privé.

Partant, je peux réconforter l’hono-
rable Député dans son interpréta-
tion qu’il donne à la disposition
dont question, à savoir qu’une per-
sonne stationnant sa voiture devant
l’accès à sa propriété privée ou de-
vant son garage privé n’est pas en
infraction à la législation routière
alors qu’elle ne saura entraver l’ac-
cès à sa propriété.

Par conséquent, j’estime que la
disposition sous examen est sans
équivoque et en méconnaissance
de problèmes liés à d’éventuelles
interprétations divergentes à cet
égard, je ne vois aucune raison
pour modifier le texte réglemen-
taire.

Question 2821 (17.9.2008) de
M. Fernand Etgen (DP) concer-
nant les arriérés et défauts
fiscaux des personnes phy-
siques morales:

En date du 1er octobre 2008, Mon-
sieur le Ministre déposera le projet
de loi concernant le budget des re-
cettes et des dépenses de l’État
pour l’exercice 2009 à la Chambre
des Députés.

Dans ce contexte, je souhaiterais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre des Finances:

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire à combien s’élèvent actuelle-
ment les arriérés et défauts fiscaux
des personnes physiques mo-
rales? Quelle a été l’évolution de
ces montants au cours des cinq
dernières années?

- Quelles sont les démarches en-
treprises par les administrations
concernées en vue de la récupéra-
tion des sommes dues?

- Les montants en question sont-ils
pris en considération lors de l’éla-
boration du projet de budget des
recettes et des dépenses de l’État?
Dans l’affirmative, Monsieur le Mi-
nistre peut-il m’informer sur les dé-
tails de cette prise en considéra-
tion?
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Réponse (5.11.2008) de M. Luc
Frieden, Ministre du Trésor et du
Budget:

Pour l’Administration des Contribu-

tions directes, les arrières portant
sur les soldes d’impôts restant à
payer sont repris dans le tableau
ci-dessous.

31.12.2003 31.12.2004 31.12.2005 31.12.2006 31.12.2007 30.09.2008

Personnes
physiques

168.729.412
euros

161.267.409
euros

192.666.841
euros

221.202.634
euros

221.628.957
euros

208.120.240
euros

Personnes
morales

176.157.628
euros

180.251.957
euros

385.773.505
euros

275.204.339
euros

301.873.247
euros

294.637.379
euros

En ce qui concerne le recouvre-
ment des impôts directs, il convient
de distinguer deux phases succes-
sives, à savoir la phase administra-
tive et la phase judiciaire.

La phase administrative consiste
dans:

- l’avertissement public, précédant
de quelques jours les échéances
régulières des principaux impôts
(avances trimestrielles de l’impôt
sur le revenu des personnes phy-
siques, de l’impôt sur le revenu des
collectivités, de l’impôt commer-
cial, quarts trimestriels de l’impôt
sur la fortune et échéances de l’im-
pôt sur les salaires), publié par la
voie de la presse;

- l’extrait de compte envoyé trimes-
triellement aux contribuables;

- un premier rappel et ensuite un
deuxième rappel par voie postale.

Si la phase administrative s’avère
inopérante, on entre dans la phase
judiciaire et le redevable est pour-
suivi par toutes les voies de droit.
Elle débute avec la contrainte-
commandement de payer. Ensuite,
toujours à défaut de paiement,
l’Administration des Contributions
directes poursuit le recouvrement
forcé par les voies d’exécution nor-
males (saisies). À noter, que les
procédures de saisies sont
longues et coûteuses et peuvent
néanmoins aboutir à un procès-
verbal de carence.

Dans ce contexte, il reste à souli-
gner que l’assistance internatio-
nale en matière de recouvrement
sert au recouvrement forcé des

créances d’impôt au-delà des fron-
tières.

Par ailleurs, le projet de loi N°5757,
ayant pour objet une meilleure co-
opération interadministrative, la ré-
organisation de l’Administration
des Contributions directes et l’opti-
misation de la procédure d’établis-
sement et de recouvrement des im-
pôts directs, contient certaines dis-
positions afin de faciliter le recou-
vrement des arriérés d’impôts. Par
exemple, le service des poursuites
indépendant créé par la loi du 29
juillet 2002 s’avérant inefficace, sa
réintégration dans le service de re-
cette (article 19 du projet de loi
N°5757) est de rigueur pour per-
mettre une organisation plus ration-
nelle du recouvrement forcé des
créances fiscales. D’autre part, la
procédure actuelle de la saisie im-
mobilière étant extrêmement com-
pliquée, sa simplification s’impose
par la mise en place de la «petite
procédure de saisie immobilière ou
procédure par voie parée» prévue
par l’article 879 du nouveau Code
de procédure civile (article 20 du
projet de loi N°5757).

Il y a lieu de préciser que les mon-
tants des arriérés d’impôts directs
ont une répercussion de moindre
envergure sur l’élaboration du pro-
jet de loi concernant le budget des
recettes et dépenses de l’État.

L’Administration de l’Enregistre-
ment et des Domaines ne peut
fournir des montants comparables
que depuis 2005. L’évolution des
créances TVA est reprise dans le
tableau ci-dessous.

Les droits d’exécution et les garan-
ties du Trésor pour le recouvrement
des créances TVA sont énumérés
à l’article 83 de la loi modifiée du
12 février 1979 concernant la TVA.
«Le Trésor a pour le recouvrement
des créances résultant de la pré-
sente loi: 

- le droit d’exécution sur contrainte
administrative; 

- le droit à l’inscription d’une hypo-
thèque en vertu de la contrainte
administrative; 

- un privilège d’un rang et d’un
droit de priorité égaux à ceux des
contributions directes, s’exerçant
sur tous les meubles et autres ef-
fets mobiliers appartenant aux re-
devables en quelque lieu qu’ils se
trouvent; 

- une hypothèque légale dispen-
sée d’inscription sur les immeubles
des redevables; 

- le droit de procéder à une som-
mation à tiers détenteur conformé-
ment à l’article 8 de la loi du 27 no-
vembre 1933 concernant le recou-
vrement des contributions directes,
des droits d’accises sur l’eau-de-
vie et des cotisations d’assurance
sociale.»

En outre, le nouveau système infor-
matique, qui est en phase de mise
en production, permettra un suivi

automatisé de la situation des as-
sujettis ayant accumulé des arrié-
rés de TVA.
Les montants des arriérés de TVA
ne sont pas pris en considération
pour l’élaboration du projet de bud-
get des recettes et des dépenses
de l’État parce que, d’une part, la
somme globale ne varie que d’une
manière insignifiante et, d’autre
part, les montants en question ne
sont définitifs qu’après l’imposition.

Question 2825 (18.9.2008) de
MM. Alexandre Krieps et
Carlo Wagner (DP) concernant
le statut unique et la «Lohn-
fortzahlung»:

En date du 1er janvier 2009, le sta-
tut unique, voté par la Chambre
des Députés le 29 avril 2008, en-
trera en vigueur. La loi du 13 mai
2008 afférente prévoit la création
d’une mutuelle permettant aux en-
treprises de réassurer leur risque
lié à l’introduction générale de la
«Lohnfortzahlung».

Partant, nous aimerions poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre du Travail et de l’Emploi,
ainsi qu’à Monsieur le Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale:

Année
Montant TVA 
à recouvrer

Retard moyen 
de recouvrement

31.08.05 335 169 036 euros 45 jours

31.08.06 322 656 768 euros 44 jours

31.08.07 327 464 137 euros 41 jours

31.03.08 311 518 966 euros 38 jours



d’«ouvrier» que pour le personnel
qualifié d’«employé».

Question 2828 (18.9.2008) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant le prix des produits
pétroliers:

Depuis les prix record de début
juillet 2008, le baril de pétrole a
perdu 38% de sa valeur pour pas-
ser de nouveau sous la barre sym-
bolique des 100 $. Au Luxem-
bourg les consommateurs n’ont
malheureusement pas encore pro-
fité de cette baisse parce que le
prix des carburants n’a pas reculé
au même rythme que celui du pé-
trole. Au contraire, après de mul-
tiples hausses, le prix des produits
pétroliers n’a que légèrement dimi-
nué ces derniers jours.

Dans ce contexte,j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Économie et du
Commerce:

- Pour quelles raisons la chute du
prix de pétrole n’a pas encore eu
des répercussions directes sur les
prix à la pompe?

- Quand est-ce que les consomma-
teurs pourront s’attendre à une
baisse substantielle des prix des
carburants, reflétant la perte de
38% de la valeur du baril de pé-
trole?

Question 2830 (18.9.2008) de
M. Ben Fayot (LSAP) concernant
le prix des produits pétro-
liers:

Ces dernières semaines, on peut
constater un fort recul du prix du
baril de pétrole brut, alors que les
prix de l’essence qui, tout en
connaissant un certain repli, se
maintiennent à un niveau élevé.
Cette situation constitue un souci
sérieux pour bon nombre de mé-
nages, qui se voient confrontés à
des hausses de prix du carburant,
alors que l’État luxembourgeois,
par le biais du Ministère de l’Éco-
nomie, fixe des prix maxima pour
les produits de pétrole en fonction
de plusieurs paramètres.

- Tout en sachant que l’essence et
le diesel sont des produits raffinés,
dont les prix ne doivent pas néces-
sairement correspondre au prix du
pétrole brut, j’aimerais savoir de
Monsieur le Ministre s’il peut m’in-
former sur les données sur les-
quelles reposent les critères pour
la fixation des prix maxima.

- Est-ce qu’il est également tenu
compte des hausses et des
baisses du pétrole?

Réponse (27.10.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

En réponse aux questions parle-
mentaires des honorables Députés
Ben Fayot et Laurent Mosar
concernant le prix des produits pé-
troliers, je puis vous communiquer
les informations reprises ci-après:

Le calcul des prix maxima pour les
produits pétroliers repose sur la loi
modifiée du 17 mai 2004 relative à
la concurrence qui prévoit que le
Ministre ayant dans ses attributions
l’économie peut conclure dans le
secteur des produits pétroliers des
contrats de programme avec des
entreprises du secteur comportant
des engagements relatifs au ni-
veau des prix maxima. Le contrat
de programme conclu au Luxem-
bourg prévoit que les prix des dif-
férents produits pétroliers sont cal-
culés sur base des cotations jour-
nalières des produits pétroliers raf-
finés de la bourse de Rotterdam
ceci tant à la hausse qu’à la
baisse.

Il faut savoir que les prix de mar-
ché du pétrole brut et des produits
raffinés (essence, gazole,...)

- Messieurs les Ministres se sont-ils
assurés que les employeurs ayant
des retards dans le paiement des
cotisations sociales auront les
moyens financiers nécessaires
après le 1er janvier 2009 d’assurer
la continuité des salaires de leurs
salariés pendant 13 semaines en
cas de maladie?

- En cas de défaut de paiement
des salaires, Messieurs les Mi-
nistres peuvent-ils nous dire
quelles sont les possibilités de re-
cours des salariés pour assurer
leurs revenus?

- En cas de litige, la mutuelle, pré-
vue par la loi du 13 mai 2008, est-
elle censée avancer 80% des reve-
nus dus?

Réponse commune (23.10.
2008) de M. François Biltgen,
Ministre du Travail et de l’Emploi et
de M. Mars Di Bartolomeo, Mi-
nistre de la Santé et de la Sécurité
sociale:

La question suppute que la géné-
ralisation de la continuation de la
rémunération lors des arrêts de tra-
vail pour cause de maladie au 1er

janvier 2009, à la suite de la loi du
13 mai 2008 portant introduction
d’un statut unique, mettrait cer-
taines entreprises dans l’impossi-
bilité de s’acquitter des salaires
dus.

À l’analyse des effets de la généra-
lisation de la continuation de la ré-
munération sur la trésorerie des en-
treprises, on constate:

- pour les employés privés, l’em-
ployeur devait dès à présent assu-
rer la continuation de la rémunéra-
tion sans contrepartie financière; à
l’avenir la mutualité lui rembourse
prévisiblement 80% sur toute la pé-
riode de l’obligation patronale;

- pour les ouvriers, l’employeur de-
vait avancer d’après l’article 11 ali-
néa 3 du Code des assurances so-
ciales «l’indemnité se rapportant
au mois de calendrier de la surve-
nance de l’incapacité de travail et
aux trois mois subséquents ainsi
que les impôts y relatifs», au ni-
veau de la trésorerie de l’entreprise
l’introduction du statut unique
n’aura pas d’incidence immédiate,
sauf que les employeurs ne se ver-
ront remboursés que 80% des sa-
laires versés.

Le salaire dû pendant l’obligation
patronale a la même nature juri-
dique que le salaire dû pendant
l’exercice de l’occupation. Les ga-
ranties prévues par le droit com-
mun en matière de salaires sont
applicables, et, le cas échéant,
l’article L-126-1 du Code du Travail
relatif à la garantie des créances
du salaire en cas de faillite de l’em-
ployeur.

En toute échéance la mutualité ne
fait que rembourser à l’employeur
les salaires qu’il a payés.

Question 2826 (18.9.2008) de
MM. Alexandre Krieps et
Carlo Wagner (DP) concernant
le statut unique et la mise en
commun des caisses de ma-
ladie et de pension:

En date du 1er janvier 2009 sera in-
troduit le statut unique, voté par la
Chambre des Députés le 29 avril
2008. Il nous revient pourtant que
la fusion de différentes caisses de
maladie et de pension, prévue par
la loi du 13 mai 2008 portant intro-
duction d’un statut unique, pose
encore nombre de problèmes dans
les administrations concernées.

Dans ce contexte, nous aimerions
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de la Santé et
de la Sécurité sociale:

- Monsieur le Ministre peut-il nous
renseigner sur l’état d’avancement
des travaux de mise en commun
des caisses de maladie et de pen-
sion? Ces travaux peuvent-ils être
finalisés dans les délais prévus par
la loi du 13 mai 2008, c’est-à-dire
pour le 1er janvier 2009?
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Réponse (16.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

La fusion des caisses de maladie
et des caisses de pension au sein
de la Caisse nationale de santé et
de la Caisse nationale d’assurance
pension sera opérée dans les dé-
lais prévus par le législateur, c’est-
à-dire au 1er janvier 2009.

Depuis le vote de la loi du 13 mai
2008 portant introduction d’un sta-
tut unique, des groupes de travail,
composés d’experts des diffé-
rentes institutions de sécurité so-
ciale, ont œuvré sur les différents
chantiers sous la direction straté-
gique d’un comité de pilotage,
composé du Gouvernement, des
partenaires sociaux et des respon-
sables des différentes institutions,
et avec l’assistance d’un consul-
tant externe.

Des avancées significatives ont été
réalisées

- en matière de généralisation de la
continuation de la rémunération et
de mise en place d’une mutualité
des employeurs,

- l’élaboration des organigrammes
des nouvelles institutions,

- l’élaboration des statuts du per-
sonnel de ces institutions.

Les différents travaux s’inscrivent
dans le planning, de sorte que l’on
peut admettre que les rouages es-
sentiels seront en place à la date
prévue. Évidemment tous les pro-
blèmes ne seront pas résolus au 1er

janvier 2009, mais tout sera mis en
œuvre pour que le service des
prestations aux assurés puisse être
assuré sans heurts.

Question 2827 (18.9.2008) de
MM. Alexandre Krieps et
Carlo Wagner (DP) concernant
le statut unique et les
créances de cotisations so-
ciales:

En date du 1er janvier 2009, le sta-
tut unique, voté par la Chambre
des Députés le 29 avril 2008, en-
trera en vigueur.

Dans ce contexte, nous aimerions
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de la Santé et
de la Sécurité sociale:

- Monsieur le Ministre peut-il nous
dire à combien s’élèvent actuelle-
ment les arriérés et déchets de co-
tisations sociales des personnes
physiques, sociétés et entreprises
auprès du Centre commun de la
Sécurité sociale? Quelle a été

l’évolution de ces montants au
cours des cinq dernières années?
Quelle a été l’évolution du nombre
des créances au cours des cinq
dernières années?

- Quelles sont les démarches en-
treprises par les administrations
concernées en vue de la récupéra-
tion des sommes dues? Est-ce
qu’en vue de l’introduction du sta-
tut unique des démarches spéci-
fiques sont prévues en vue d’une
récupération de ces montants
avant le 1er janvier 2009? Si oui, de
quels moyens s’agit-il?

Réponse (20.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Le Code des assurances sociales
oblige les débiteurs à payer les co-
tisations dues dans les dix jours de
l’émission de la facture par le
Centre commun de la Sécurité so-
ciale. Comme les factures sont en-
voyées vers le quinzième jour de
chaque mois, il y a lieu de considé-
rer comme arriérées toutes les co-
tisations impayées à la fin du mois.

Au cours des dernières années, le
montant global des arriérés de co-
tisations a évolué comme suit:

31.08.2004 31.08.2005 31.08.2006 31.08.2007 31.08.2008

Cotisations 186.859.063,73 197.133.259,37 183.783.514,20 176.456.841,96 197.798.990,82

Intérêts 4.529.758,76 4.131.177,73 4.233.754,82 4.109.891,30 3.684.707,81

Amendes 573.590,40 508.516,23 470.816,86 394.804,83 351.309,02

Total 191.962.412,89 201.772.953,33 188.488.085,88 180.961.538,09 201.835.007,65

Le recouvrement forcé proprement
dit des cotisations est entamé au
moment où le solde impayé du
compte «cotisations» est supérieur
au total des cotisations réclamées
par les cinq dernières factures. La
condition de ce seuil est vérifiée
chaque mois et pour les débiteurs
nouvellement décelés la procédure
de recouvrement suivante est ap-
pliquée:

1. Lorsque les arriérés dépassent
le seuil en question, le dossier du
cotisant est confié au service du
recouvrement forcé qui adresse
alors une sommation par lettre re-
commandée au retardataire, la-
quelle tient lieu de dernier rappel
l’invitant à s’acquitter des cotisa-
tions échues dans la quinzaine de
la réception de ladite sommation
ou du moins à demander des dé-
lais de paiement.

2. Le service du recouvrement
forcé accorde des délais de paie-
ment sur demande écrite du débi-
teur qui s’oblige à s’acquitter men-
suellement, outre des cotisations
courantes, également des
acomptes sur les arriérés permet-
tant l’apurement de ceux-ci dans
un délai accepté par ledit service.

3. Si, par contre, le débiteur ne ré-
agit pas, le recouvrement forcé des
cotisations est entamé le mois sui-
vant. Il en est de même du débiteur
qui ne respecte pas les délais de
paiement lui accordés. Dans ces
cas, le Centre commun procède au
recouvrement forcé de ses
créances au moyen d’une
contrainte rendue exécutoire par le
président du comité directeur du
Centre commun et notifiée au débi-
teur par lettre recommandée.
Celle-ci est alors transmise à un
huissier de justice pour exécution.

4. Finalement, au cas où l’huissier
constate que le recouvrement forcé
des arriérés s’avère impossible
faute d’actif dans le chef du débi-
teur, le Centre commun transmettra
le dossier à un avocat en vue d’une
assignation en faillite.

Dans certains cas, d’autres possi-
bilités s’offrent parallèlement au
Centre commun pour recouvrer les
cotisations arriérées dues par une

entreprise, à savoir notamment «la
sommation à tiers détenteur».
Cette mesure prévue à l’article 8
de la loi modifiée du 27 novembre
1933 concernant, entre autres, le
recouvrement forcé des cotisations
d’assurance sociale, permet à l’ad-
ministration de pratiquer une oppo-
sition sur les deniers appartenant
ou dus aux redevables (p.ex. op-
position pratiquée entre les mains
de la Caisse de Maladie sur les in-
demnités pécuniaires à rembour-
ser à l’employeur qui en a fait
l’avance à ses ouvriers se trouvant
en congé de maladie; opposition

pratiquée par le Centre commun
entre les mains du notaire afin de
faire valoir ses droits hypothécaires
lors d’une vente immobilière...).

Il y a lieu de noter que les cotisa-
tions non payées à l’échéance sont
en outre productives d’intérêts mo-
ratoires au taux de 0,6% par mois,
mis en compte à la fin du mois sui-
vant celui de l’émission des fac-
tures.

L’évolution des dossiers du service
du recouvrement forcé du Centre
commun de la Sécurité sociale se
présente comme suit:

Chaque année, le comité directeur
du Centre commun de la Sécurité
sociale accorde par ailleurs des
décharges d’arriérés de cotisa-
tions sociales qui se révèlent irré-
couvrables notamment pour raison
de clôture de faillite du débiteur, de
son insolvabilité, de son décès, de
son départ à l’étranger sans laisser
d’adresse ou alors sur base de la
prescription quinquennale des co-
tisations.

L’état de ces décharges sur les
dernières années se présente
comme suit:

Exercices Montants

2004 1.863.422

2005 516.278

2006 1.274.788

2007 1.804.615

2008 disp. en décembre

La loi du 13 mai 2008 portant intro-
duction d’un statut unique a laissé
inchangées les dispositions du
Code des assurances sociales

concernant le recouvrement forcé
des créances de la sécurité so-
ciale.

Néanmoins, avec la mise en opéra-
tion de la nouvelle Mutualité des
employeurs à partir du 1er janvier
2009, le Centre commun de la Sé-
curité sociale disposera d’un
moyen de recouvrement supplé-
mentaire tant à l’encontre des em-
ployeurs qui y seront affiliés obliga-
toirement qu’à l’encontre des tra-
vailleurs indépendants qui se se-
ront affiliés à la Mutualité sur une
base volontaire. La Mutualité aura
pour mission d’assurer les em-
ployeurs contre les charges sala-
riales résultant de la continuation
du salaire en cas d’incapacité de
travail de leurs salariés. Le Centre
commun, qui par ailleurs sera
chargé d’effectuer les rembourse-
ments pour compte de la Mutualité,
procédera immédiatement à la
compensation des cotisations so-
ciales avec les sommes dues aux
employeurs au titre de leur assu-
rance, et cela tant pour le person-
nel qualifié jusqu’à présent

Dates de
référence

Total 
arriérés

Nombre 
retarda-
taires

Em-
ployeurs

Non 
salariés

Agricul-
teurs Ménages

01/09/04 61 172 481 4 712

01/09/05 58 094 092 4 507

01/09/06 54 855 076 4 508

01/09/07 38 422 238 2 784 1 110 1 628 13 33

01/09/08 40 845 178 2 609 1 054 1 502 16 37



peuvent varier de façon considé-
rable en fonction de différents pa-
ramètres tels que la demande au
niveau du pétrole brut, la demande
au niveau des produits pétroliers
raffinés, la situation de stockage de
pétrole brut et de produits raffinés
dans le monde, le cours de change
entre le dollar et l’euro, etc.. C’est
ainsi que des baisses de prix au ni-
veau du pétrole brut n’impliquent
pas automatiquement des baisses
équivalentes au niveau des pro-
duits raffinés.

S’y ajoute qu’une grande partie
des prix à la pompe ne varie pas
avec les cotations du brut tel que
les accises, les frais liés au trans-
port et au stockage ainsi que les
marges des pétroliers et des sta-
tions de service.

Depuis la date de vos questions,
les prix à la pompe ont évolué de
la façon suivante:

Diesel: - 12,90%

Essence 95: - 14,93%

Essence 98: - 14,81%

Mazout 1.000 ppm S: - 16,76%

Mazout 10 ppm S: - 19,53%

Quant à la question de l’évolution
future des prix pétroliers, celle-ci
est difficile à prédire. Avant la crise
financière internationale, les institu-
tions internationales partaient de
l’hypothèse d’une tendance géné-
rale haussière au niveau des éner-
gies de toutes formes et prédi-
saient une hausse considérable de
la demande mondiale dans les an-
nées à venir. Il s’agira maintenant
d’analyser les répercussions pro-
bables de cette crise financière sur
l’économie mondiale avant de pou-
voir s’exprimer sur l’évolution future
des prix pétroliers.

Question 2829 (18.9.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant les liaisons ferro-
viaires entre le Grand-Duché
de Luxembourg et le Nord-
Ouest de la République fédé-
rale d’Allemagne:

L’accès du Grand-Duché de
Luxembourg aux réseaux ferro-
viaires de ses pays voisins est
d’une grande importance pour
l’économie nationale. À l’heure ac-
tuelle le Luxembourg est relié au
réseau ferroviaire de l’Allemagne
du Nord-Ouest en général et à la
région de la Ruhr en particulier,
entre autres grâce aux trains IC
«Norddeich» empruntant la ligne
Luxembourg-Trèves-Coblence. 

Or, selon mes informations, la com-
pagnie ferroviaire nationale alle-
mande (DB) envisage de suppri-
mer cette liaison interurbaine pour
des raisons économiques. De plus
la Sarre et la Rhénanie-Palatinat
ont entamé des discussions avec
leurs groupements de transports
régionaux sur l’avenir des liaisons
ferroviaires entre les villes de Co-
blence, Sarrebruck et Luxem-
bourg. Lors de ces discussions, la
possibilité a été envisagée d’aban-
donner la desserte directe du
Luxembourg. Il en résulterait que
notre capitale ne serait plus reliée
aux grands axes ferroviaires de
l’Allemagne que par des trains ré-
gionaux passant par Trèves.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre des Transports: 

- Monsieur le Ministre peut-il me
confirmer les informations susmen-
tionnées? 

- Dans l’affirmative, quelles dé-
marches Monsieur le Ministre envi-
sage-t-il entreprendre afin de ga-
rantir l’accès direct du Grand-Du-
ché de Luxembourg au réseau fer-
roviaire de l’Allemagne? 

Réponse (8.10.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Par sa question parlementaire
N°2829 du 16 septembre 2008,
l’honorable Député Marcel Ober-
weis invoque la question de l’ac-
cès direct du Grand-Duché de
Luxembourg au réseau ferroviaire
allemand. 

Actuellement le Luxembourg est
relié au réseau ferré allemand du
Nord-Ouest en général et de la ré-
gion de la Ruhr en particulier no-
tamment aux trains IC «Nord-
deich». Je n’ai pas de connais-
sance que la DB AG envisagerait
de supprimer cette liaison «IC».

Actuellement le Ministère des
Transports et les CFL sont en dis-
cussions avec les responsables al-
lemands en vue d’une amélioration
de la desserte du Luxembourg par
Coblence et par Sarrebruck.

Question 2831 (18.9.2008) de
M. Carlo Wagner (DP) concer-
nant les discussions entre le
Gouvernement et les parte-
naires sociaux sur l’avenir
des pensions:

Le président du LCGB vient de dé-
clarer dans les pages d’un quoti-
dien luxembourgeois que les dis-
cussions relatives à l’avenir des
pensions menées entre Gouverne-
ment et partenaires sociaux allaient
dans le sens d’une réduction plutôt
que d’une augmentation du niveau
des prestations.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Peut-il me confirmer cette orienta-
tion des discussions?

- Où en sont actuellement les dis-
cussions relatives à l’avenir des
pensions?

- Quand est-ce que le Gouverne-
ment consentira-t-il à rendre public
le contenu de ces discussions?

Réponse (16.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Il ne m’appartient pas de confirmer
ou d’infirmer les impressions d’un
participant aux discussions du
groupe de réflexion sur la viabilité
à long terme des régimes de pen-
sion. Il est un fait que nos régimes
de pension se présentent en
bonne santé financière; il est par
ailleurs acquis qu’à long terme,
nos régimes seront exposés au
risque de leur vieillissement démo-
graphique.

Le défi pour le groupe de réflexion
est dès lors d’élaborer des pistes
permettant d’aborder l’avenir de
nos pensions avec sérénité.

À cet effet, le groupe de réflexion a
analysé jusqu’à présent les forces
et les faiblesses de nos régimes de
pension, de sorte à fournir dans
une deuxième étape aux décideurs
différentes options. En amont de
cette deuxième étape, j’ai de-
mandé à mes services de préparer
sur base des constatations déga-
gées un rapport de synthèse pour
le début de l’année 2009.

Question 2834 (19.9.2008) de
M. Jean-Pierre Koepp (ADR)
concernant la construction des
piscines dans le Nord du
pays:

Mat Bezuch op d’Upassung vun
der Infrastruktur u Schwämmen am
Norden, wou eng Noutwendegkeet
besteet, hat den Här Sportminister
op meng parlamentaresch Fro mat
Datum vum 2. Mäerz 2006 duerch-
blécke gelooss, datt am Kader
vum sougenannte Plan sectoriel
«Lycées» eng grouss Schwämm
am Raum Ettelbréck/Dikrech virge-
sinn ass fir besonnesch all post-

primär Bedürfnisser ofzedecken an
dem Kompetitiounssport zur Verfü-
gung ze stoen. Des Weideren huet
de Gemengesyndikat SISPOLO
och eng Demande gemaach, fir
eng Schwämm zu Housen ze reali-
séieren. 

Well awer elo geplangt ass
d’Ackerbauschoul vun Ettelbréck
op Gilsdref ze verleeën, wier et
menger Meenung no och ubruecht,
fir iwwert de Bau vun enger grous-
ser Schwämm respektiv Erliewnis-
schwämm nozedenken, respektiv
an dës Planunge mat anzebezéi-
hen. Et wier dëst net nëmme wich-
teg fir d’Schoulen an de Sport, mä
et wier och een zousätzlechen At-
trait fir Privatleit an den Tourismus
an eiser Regioun, speziell fir
d’Nordstad. 

An dësem Kontext hätt ech folgend
Froen un déi Häre Ministeren: 

1. A Bezuch op d’Planunge vun
enger neier Ackerbauschoul op
Gilsdref, gëtt et do Bestriewungen,
fir eng Schwämm hei mat anze-
plangen? 

2. Oder lafen d’Pläng fir eng nei
Schwämm an eng aner Richtung?
A wat fir enger Aart sinn dës
Pläng? 

3. Ass am Beräich vu regionale
Schwämmen (Nordstad an Hou-
sen) vun der Regierung schonns
décidéiert wéi se hiren Investi-
tiounsprogramm am Norde kuerz-,
mëttel- a laangfristeg realiséiert?

4. Wa jo, wéi gesäit dëse Pro-
gramm aus? Wann neen, fir wéini
kann ee mat enger Décisioun vun
der Regierung rechnen? 

Réponse commune (5.11.
2008) de M. Claude Wiseler,
Ministre des Travaux publics et de
M. Jeannot Krecké, Ministre
des Sports:

Den honorablen Deputéierten Här
Koepp hat am Kader vun der In-
frastruktur u Schwämmen am Nor-
den dräi Froe gestallt. Dozou ass
Folgendes ze soen:

Wat de Konstruktiounsprogramm fir
déi nei Ackerbauschoul zu Gilsdref
betrëfft, ass festgehale ginn, dass
keng Infrastrukture fir eng
Schwämm virgesi ginn. Am Kader
vum Projet fir d’Instandsetzung an
den Ausbau vun de Sportinfra-
strukturen an der Rue Merten zu
Dikrech gouf allerdéngs de Bedürf-
nisser vun der zukünfteger Acker-
bauschoul Rechnung gedroen,
esou datt dëst Gebai also vun der
neier Infrastruktur wäert kënne pro-
fitéieren. De Projet fir d’Instandset-
zung an den Ausbau vum existéie-
rende Sportkomplex an der Rue
Merten zu Dikrech berücksichtegt
ënner anerem och d’Bedürfnisser
vu Schwämmanlagen, souwuel fir
déi staatlech Lycéeën op dësem
Site wéi och fir déi précoce, pré-
scolaire a primär Schoule vun de
Gemengen Dikrech, Bettenduerf,
an deelweis Tandel a Veianen.

Déi nei Schwämm wäert also net
de Charakter vun enger Erliewnis-
schwämm opweisen, mä am We-
sentlechen de Bedürfnisser a
Sportinfrastrukture vun deene vir-
genannte Schoulen a Lycéeën ent-
géintkommen

Wat déi verschidden Infrastruktu-
ren u Schwämmen am Norde vu
Lëtzebuerg ugeet, esou gëllt et an
éischter Linn zwou Piscinen ze er-
nimmen. Déi eng besteet a funktio-
néiert zur Zefriddenheet scho méi
laang zu Ëlwen, an déi aner zu
Wëntger. Dës Lescht gouf kierz-
lech grëndlech renovéiert a moder-
niséiert, well se ee Léierbaséng vu
virdrun ersat huet. Et sief gesot,
dass dës Piscinen alle béid sou-
wuel dem Schoulsport déngen, wéi
och der Öffentlechkeet zougäng-
lech sinn.

An zweeter Linn muss op
d’Schwämm zu Klierf higewise
ginn. Déi bestoend Struktur ass
vereelst. Deemno gëtt envisagéiert
se am Kader vum neie Lycée zu
Klierf ze ersetzen a se zougäng-
lech ze maache fir de primären a
postprimäre Schoulunterricht, esou
wéi och zu verschiddenen Zäiten
dem Public.

Am Kader vum 9. Fënnefjoresplang
ass dann och nach d’Realisatioun
vun enger Schwämm am Park Hou-
sen virgesinn. Dee Projet soll ver-
wierklecht ginn ënnert dem inter-
kommunale Syndikat SISPOLO. Et
handelt sech hei ëm eng regional
Infrastruktur, déi och op Fräizäit
mat ausgeriicht ass.

Wat d’Schwämmen am Raum Ettel-
bréck/Dikrech ugeet, esou gëllt et
dës Infrastrukturen an eng nei glo-
bal Programmatioun, mat Hibléck
op d’Nordstad, an am Kader vum
Aménagement du territoire opze-
huelen. Mat de Sportprofessere
sinn d’Besoinë fir de postprimäre
Schoulbetrib festgesat a beim Un-
terrichtsministère eragereecht
ginn. Et ergëtt sech doraus, dass
zur aktueller Schwämm zu Dikrech
wéinstens e 25-Meter-Baséng
muss derbäikommen.

Question 2838 (19.9.2008) de
M. Roland Schreiner (LSAP)
concernant le milieu hospita-
lier et langue luxembour-
geoise:

Depuis l’adoption de la loi du 24 fé-
vrier 1984 sur le régime des
langues, il peut être fait usage des
langues luxembourgeoise, alle-
mande et française en matière ad-
ministrative, contentieuse ou non
contentieuse, et en matière judi-
ciaire. Par ailleurs, la majorité des
résidents ayant poursuivi leurs
études primaires et secondaires au
Grand-Duché sont capables d’évo-
luer normalement dans le système
linguistique complexe qui caracté-
rise notre pays. 

Or, un grand nombre de personnes
âgées, scolarisées avant ou pen-
dant la Deuxième Guerre mondiale
n’a pas eu la possibilité d’ap-
prendre le français. Ces per-
sonnes, qui sont pourtant celles
qui ont le plus souvent recours aux
services médicaux et hospitaliers,
se sentent souvent mal à l’aise et
incomprises quand elles doivent
expliquer leurs maux et besoins
dans une langue qu’elles ne maî-
trisent pas suffisamment. 

D’une manière plus générale, on
peut dire qu’il est difficile de se fa-
miliariser avec les expressions mé-
dicales et les termes du domaine
de l’anatomie dans une langue
autre que la langue maternelle.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Comme le secteur médical et
hospitalier a de plus en plus re-
cours à du personnel étranger, est-
ce que le Gouvernement a pris des
mesures afin de permettre à ce
personnel d’apprendre les trois
langues usuelles du pays, du
moins pour comprendre les pa-
tients?

- Est-ce que des mesures sont en-
visagées pour inciter le personnel
à apprendre le luxembourgeois?
Dans l’affirmative, lesquelles?

- Les équipes de soins sont-elles
composées de manière à assurer
qu’au moins une personne parlant
le luxembourgeois soit en perma-
nence présente?

Réponse (10.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

L’honorable Député soulève un
problème qui est réel et qui me
préoccupe.

Néanmoins j’aimerais signaler à
Monsieur le Député qu’au cours
des années 2004 et 2005 mon dé-
partement a mené, de concert
avec le Ministère de l’Éducation
nationale, une campagne de sensi-
bilisation aux professions de santé
auprès des jeunes des classes de
9e et 11e de l’enseignement tech-
nique et de 3e de l’enseignement
secondaire afin d’augmenter le re-
crutement pour les formations de
professionnels de la santé dispen-
sées au Lycée Technique pour Pro-

fessions de Santé (LTPS). Cette
campagne a eu un franc succès.

Il est vrai que le pourcentage des
professionnels de santé étrangers
et frontaliers dans nos hôpitaux est
en croissance constante, notam-
ment en raison de l’augmentation
des besoins en professionnels de
santé, et que leur connaissance de
toutes langues usuelles du pays
n’est pas sans poser des pro-
blèmes.

La législation relative à l’exercice
des professions de santé, qui s’im-
pose à toute personne autorisée à
exercer une telle profession au
pays, prévoit que les personnes en
question doivent posséder les
connaissances linguistiques né-
cessaires à l’exercice de leur pro-
fession au pays; par ailleurs ces
personnes engagent leur respon-
sabilité disciplinaire, civile et pé-
nale si, par suite d’une insuffisance
de ces connaissances, elles com-
mettent une erreur dans l’exercice
de la profession ou font commettre
une erreur à d’autres dans l’exer-
cice de leur profession. Le même
constat vaut pour les médecins.

Pour ces raisons notamment, mais
aussi parce qu’ils sont très dépen-
dants du recrutement de collabora-
teurs étrangers, les hôpitaux orga-
nisent des formations linguistiques
adaptées à l’intention de leurs col-
laborateurs étrangers. Ces forma-
tions sont souvent offertes comme
heures de travail et par ailleurs fi-
nancées dans le cadre de la bud-
gétisation par l’Union des Caisses
de Maladie.

Toutefois, il convient de relever
aussi que le Grand-Duché compte
parmi ses résidents, et partant
parmi les patients hospitaliers, une
forte population étrangère, notam-
ment lusitaine ou francophone, qui
requiert également une connais-
sance linguistique spécifique.

Si la mixité linguistique du person-
nel hospitalier peut parfois poser
problème, elle permet cependant
également de recourir, en cas de
besoin, à du personnel parlant la
langue du bénéficiaire de soins,
même s’il ne peut pas être garanti
que dans toutes les équipes de
soins et en toutes circonstances il
y ait une personne parlant le
luxembourgeois ou la langue re-
quise.

Nonobstant l’offre de formation dis-
ponible au Luxembourg, je compte
toutefois thématiser la probléma-
tique récurrente et importante des
connaissances linguistiques avec
l’Entente des Hôpitaux et les direc-
teurs des établissements hospita-
liers pour dégager en collaboration
avec eux toutes sortes de mesures
visant à assurer dans le cadre des
dispositions des directives europé-
ennes en matière de libre circula-
tion et nationales en matière de
droit du travail, que le bénéficiaire
de soins puisse se faire com-
prendre dans sa langue maternelle
et être rassuré par l’attitude com-
préhensive des prestataires qui le
prennent en charge. 

Ce point figurera à l’ordre du jour
d’une réunion prochaine avec les
directeurs des établissements hos-
pitaliers.

Question 2839 (22.9.2008) de
M. John Castegnaro (LSAP)
concernant le téléchargement
illégal de contenus protégés
via Internet:

Le 18 juin 2008, Madame Christine
Albanel, Ministre française de la
Culture et de la Communication, a
présenté le projet de loi «Création
et Internet», qui vise à remédier au
pillage des œuvres musicales, ci-
nématographiques et audiovi-
suelles via Internet. En résumé, le
projet de loi prévoit que les per-
sonnes qui téléchargent illégale-
ment des contenus protégés se-
ront poursuivies de la manière sui-
vante:
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- un premier avertissement leur
sera envoyé par courriel;

- le deuxième avertissement pren-
dra la forme d’une lettre recom-
mandée, pour s’assurer que l’inté-
ressé a bien pris connaissance du
manquement reproché;

- en cas de renouvellement du
manquement, la sanction prendra
la forme d’une suspension de
l’abonnement Internet de trois mois
à un an, assortie de l’interdiction
de se réabonner pendant la même
durée auprès de tout autre opéra-
teur.

Selon des informations diffusées
par la presse internationale, le
Gouvernement français aurait par
ailleurs l’intention de profiter de sa
présidence du Conseil des Mi-
nistres de l’Union européenne pour
lancer une initiative similaire au ni-
veau communautaire. 

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
poser les questions suivantes à
Messieurs les Ministres:

- Est-ce que le Gouvernement
luxembourgeois a pris connais-
sance du projet de loi «Création et
Internet» et de la volonté du Gou-
vernement français de lancer une
initiative similaire au niveau euro-
péen?

- Quelle est la position du Gouver-
nement à l’égard du télécharge-
ment illégal de contenus protégés
via Internet? Le Gouvernement es-
time-t-il que le dispositif légal exis-
tant au Luxembourg est suffisant
pour combattre efficacement le pi-
ratage en ligne?

- Quelle sera l’approche du
Gouvernement luxembourgeois
lorsque le Gouvernement français
ou la Commission européenne sai-
siront le Conseil des Ministres
d’une initiative législative similaire
à celle préconisée par le Gouver-
nement français?

Réponse commune (4.11.
2008) de M. Jean-Louis
Schiltz, Ministre des Communica-
tions et de M. Jeannot Krecké,
Ministre de l’Économie et du Com-
merce extérieur:

- Le projet de loi français visant à
remédier au piratage des œuvres
créatives en ligne par la mise en
place d’un dispositif dit «de riposte
graduée» a bien évidemment été
étudié par mes services. Il a été
largement discuté dans la presse
française et internationale et a fait
l’objet de débats au niveau com-
munautaire, essentiellement au
sein du Parlement européen. Il a
encore été régulièrement évoqué
dans le cadre de séminaires sur les
contenus créatifs en ligne ou sur la
propriété intellectuelle auxquels
nos collaborateurs ont participé. 

- Le Gouvernement luxembour-
geois estime qu’une rémunération
équitable des auteurs et créateurs
de contenus créatifs est indispen-
sable au maintien et au développe-
ment d’une industrie culturelle flo-
rissante et diversifiée en Europe, et
ceci que les contenus soient dis-
ponibles en ligne ou hors ligne.
Aussi est-il essentiel que le pira-
tage soit réprimé, comme le prévoit
d’ailleurs la législation nationale. 

- La possibilité qu’une initiative si-
milaire soit lancée au niveau com-
munautaire reste à ce stade hypo-
thétique, puisque: 

- d’une part, le Parlement européen
y a exprimé avec véhémence son
opposition en adoptant à une très
large majorité (573 voix pour, 74
voix contre) un amendement, dans
le cadre de la première lecture du
paquet Télécom, qui condamne
tout dispositif qui mettrait en cause
les notions de procès équitable et
respect de la présomption d’inno-
cence dans le cadre de la lutte
contre le piratage sur Internet;

- d’autre part, la Commission euro-
péenne a repris cet amendement,
contrairement à ce qui avait été es-
péré par le Gouvernement fran-
çais. 

Si néanmoins le Conseil des mi-
nistres venait à devoir se pronon-
cer sur un tel dispositif, le Gouver-
nement luxembourgeois pourrait
certes décider de soutenir les ef-
forts de recherche d’une solution
pragmatique, en concertation avec
tous les acteurs concernés, au pro-
blème du téléchargement illégal
sur Internet. Il devrait toutefois
émettre des réserves sérieuses
quant aux moyens actuellement
proposés dans le projet de loi fran-
çais, notamment quant aux risques
qu’un tel dispositif ne compromette
d’autres droits fondamentaux, tels
la protection de la vie privée et des
données personnelles, le droit à un
procès équitable ou encore le droit
d’accès à l’information.

Le Gouvernement luxembourgeois
insisterait également sur l’impor-
tance de la prévention et ajouterait
que, s’il est incontestable que la
lutte contre le piratage doit impéra-
tivement comporter un volet ré-
pressif, cette lutte ne sera efficace
que si elle est accompagnée, à
terme, de la création en Europe
des conditions nécessaires au dé-
veloppement d’une réelle offre lé-
gale, attractive et diversifiée, ac-
cessible à tous les consommateurs
de l’Union européenne.

Question 2840 (22.9.2008) de
M. Lucien Thiel (CSV) concer-
nant l’imposition des revenus
de l’épargne:

La Commission européenne vient
de publier son rapport sur l’exécu-
tion de la directive concernant l’im-
position des revenus de l’épargne.
Outre que cette analyse montre de
substantielles lacunes dans les
statistiques sur les pays ayant opté
pour l’échange d’informations, la
Commission tire un nombre de
conclusions qui aboutissent dans
plusieurs recommandations en vue
d’un perfectionnement du système. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
la question suivante à Monsieur le
Ministre des Finances:

- Est-ce que le Gouvernement a
l’intention de suivre ces recom-
mandations? 

Réponse (5.11.2008) de M. Luc
Frieden, Ministre du Trésor et du
Budget:

Le rapport de la Commission euro-
péenne du 15 septembre 2008 sur
la directive 2003/48/CE du Conseil
en matière de fiscalité des revenus
de l’épargne sous forme de paie-
ments d’intérêts se situe dans la
procédure prévue à l’article 18 de
la directive, qui prévoit que la
Commission présente tous les trois
ans un rapport au Conseil sur le
fonctionnement de la directive. 

L’objectif de cet exercice est,
conformément à la directive, d’exa-
miner la nécessité éventuelle de
modification de cette dernière afin
d’assurer une imposition effective
des revenus de l’épargne. 

Puisqu’il est établi que le système
de la retenue à la source fonc-
tionne comme prévu par la direc-
tive, le Gouvernement s’attendait
de ce rapport notamment une ap-
préciation de l’efficience du sys-
tème d’échange d’informations. Or,
la Commission admet dans son
rapport que certaines données sur
le fonctionnement de la directive
«sont manquantes, notamment en
ce qui concerne l’échange d’infor-
mations».

Le Gouvernement estime que les
débats à venir devront apporter
des éléments d’analyse supplé-
mentaires.

Le Gouvernement estime utile d’at-
tendre les propositions de modifi-
cations de la directive de 2003 que
la Commission entend prendre sur
base de ce rapport avant la fin de
l’année avant de se prononcer.

Question 2841 (22.9.2008) de
M. Eugène Berger (DP) concer-
nant le nouveau bâtiment du
Lycée technique Mathias
Adam à Pétange:

Le nouveau bâtiment du Lycée
technique Mathias Adam (LTMA) à
Pétange vient d’ouvrir ses portes à
l’occasion de la rentrée scolaire. Il
me revient toutefois que nombre de
problèmes persistent encore sur le
chantier en question. Ainsi, plus
précisément le chauffage du bâti-
ment ne fonctionnerait toujours
pas.

Dans ce contexte, je souhaiterais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre des Travaux
publics:

- Monsieur le Ministre peut-il confir-
mer ces informations? Si oui, est-il
notamment correct que le chauf-
fage du bâtiment ne fonctionne
pas encore?

- Monsieur le Ministre peut-il m’in-
former sur l’état actuel des travaux
sur le chantier en question? Mon-
sieur le Ministre peut-il fournir un
délai concret en vue de la finalisa-
tion des travaux encore en cours
sur le chantier?

- J’aimerais également savoir de la
part de Monsieur le Ministre si, en
vue d’une finalisation à temps des
travaux pour la rentrée scolaire,
une démarche en vue d’une déro-
gation au congé collectif avait été
entamée auprès du Ministère du
Travail et de l’Emploi? Dans la né-
gative, quels étaient les motifs
d’une telle décision? Monsieur le
Ministre ne pense-t-il pas que des
chantiers d’infrastructures sco-
laires devraient être traités prioritai-
rement dans ce contexte?

- Par quels moyens Monsieur le Mi-
nistre entend-il éviter à l’avenir de
tels retards et problèmes sur des
chantiers d’infrastructures sco-
laires afin que l’enseignement
puisse se faire dans des conditions
acceptables?

Réponse (21.10.2008) de M.
Claude Wiseler, Ministre des
Travaux publics:

L’honorable Député Eugène Ber-
ger souhaite avoir quelques infor-
mations sur le Lycée Technique
Mathias Adam à Pétange qui vient
d’ouvrir ses portes à l’occasion de
la rentrée scolaire 2008/2009.

En ce qui concerne en premier lieu
les prétendus problèmes de chauf-
fage, il y a lieu de préciser que le
16 septembre 2008, le chauffage
fut prioritairement mis en service
pour la zone des salles de classe
du bâtiment. L’administration et les
zones des ateliers ont été mises en
service le 19 septembre 2008. Les
réglages se sont faits dans les
jours suivants de sorte qu’à l’heure
actuelle, le chauffage du bâtiment
est assuré de manière adéquate.

En ce qui concerne en deuxième
lieu l’état actuel des travaux en
cours, il échet de préciser que les
travaux en cours, en étroite colla-
boration avec la direction du Ly-
cée, avancent, comme d’ailleurs
déjà annoncé le 9 septembre 2008.
Ainsi, les étages 1 et 2 sont mis en
service au courant du mois d’oc-
tobre, de même que le hall des
sports et la bibliothèque.

Les ateliers nécessaires au fonc-
tionnement du Lycée sont en ser-
vice, mis à part le département
électrotechnique, où des pro-
blèmes de livraison ne permettent
une utilisation complète qu’à partir
du 2e trimestre scolaire. Les salles
spéciales devraient être terminées
suivant l’échéance annoncée,
c’est-à-dire le département biolo-
gie pour le 3 novembre, le départe-
ment chimie pour le 10 novembre
et le département physique pour le
24 novembre 2008.

Concernant la cuisine, la zone de
distribution est opérationnelle de-
puis le 6 octobre, la cuisine de pro-
duction proprement dite fonction-
nera à partir du 10 novembre 2008.

La salle des fêtes sera terminée
pour les congés de Noël.

En ce qui concerne les déroga-
tions au congé collectif, celles-ci
ne sont accordées, conformément
à la réglementation en vigueur, que
pour des travaux de transformation
de bâtiments existants.

Par ailleurs il faut ajouter que, de
manière générale, des retards cu-
mulés peuvent être dus à des fac-
teurs difficilement contrôlables,
comme notamment des procé-
dures d’adjudication contestées
par un soumissionnaire non retenu,
des problèmes de livraison ou en-
core des faillites de quelques so-
ciétés adjudicataires, sous-trai-
tants ou fournisseurs.

En conclusion, il convient de préci-
ser que l’Administration des Bâti-
ments publics met actuellement
tout en œuvre pour finaliser les bâ-
timents scolaires de manière à
pouvoir respecter la date de la ren-
trée scolaire.

Question 2842 (22.9.2008) de
M. Alexandre Krieps (DP)
concernant le test génétique
en vue de la conclusion
d’une assurance-vie:

Récemment le Gouvernement fé-
déral allemand a adopté un projet
de loi donnant aux compagnies
d’assurances la possibilité d’exiger
du client, avant la conclusion d’une
assurance-vie supérieure à 300
000 euros, un test génétique.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre de la Justice ainsi qu’à
Monsieur le Ministre de la Santé et
de la Sécurité sociale:

- Messieurs les Ministres peuvent-
ils m’informer si le législateur
luxembourgeois va prévoir égale-
ment la possibilité d’exiger un test
génétique en vue de la conclusion
d’une assurance-vie? Dans l’affir-
mative, les ministres ne croient-ils
pas que le fait d’instituer une limite
tout à fait arbitraire, par exemple à
300.000 euros, ne soit complète-
ment discriminatoire, non seule-
ment du point de vue santé, mais
aussi du point de vue financier?

- Messieurs les Ministres seraient-
ils, le cas échéant, disposés à em-
pêcher des dispositions législa-
tives aussi darwinistes et discrimi-
natoires?

Réponse commune (10.10.
2008) de M. Mars Di Bartolo-
meo, Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale et de M. Luc
Frieden, Ministre de la Justice:

Le Conseil de l’Europe a élaboré
un Protocole additionnel à la
Convention sur les droits de
l’Homme et la biomédecine relatif
aux tests génétiques à des fins mé-
dicales. Ce Protocole, qui est ou-
vert à la signature à partir de fin no-
vembre, écarte cependant de son
champ d’application les problèmes
les plus épineux auxquels donnent
lieu les tests génétiques, à savoir
ceux se situant au niveau de l’em-
ploi et de l’assurance, et notam-
ment de l’assurance-vie. Ceux-ci,
qui méritent des discussions spé-
cifiques plus approfondies, feront
l’objet d’un instrument distinct de la
part du Conseil de l’Europe.

Cependant les discussions me-
nées au sein du comité directeur
pour la Bioéthique du Conseil de
l’Europe ont révélé de fortes réti-
cences manifestées par plusieurs
délégations nationales à l’égard de
la pratique de tests génétiques
préalables à l’emploi ou à la
conclusion d’une assurance-vie.
Les soussignés partagent ces réti-
cences.

Question 2843 (22.9.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant le paracétamol et
asthme chez l’enfant:

Eng Etüd, déi an Neuseeland ge-
maach gouf, a sech op 200.000
Kanner an 31 verschiddene Länner
bezitt, ass zur einstweileger
Schlussfolgerung komm, dass et
ënner Ëmstänn een Zesummen-
hang kënnt ginn, tëschent dem An-
huele vu Paracetamol-haltege Me-
dikamenter an dem spéideren Aus-
broch vun Asthma bei Kanner.

An deene leschten Deeg ass dës
Etüd aus dem prestigiéise medezi-
nesche Fachblad «The Lancet»
kontrovers diskutéiert ginn. Si huet
awer virun allem fir vill Opreegung
gesuergt.

Kann den Här Gesondheetsminis-
ter mer duerfir dës Froe beäntwer-
ten:

1) Wat ass, zu dësem Zäitpunkt,
vun dëser Etüd ze halen?

2) Hunn hir Resultater Auswierkun-
gen op d’Behandlunge vu Kanner
hei am Land?

3) Gëtt et zu Lëtzebuerg wëssen-
schaftlech fondéiert Empfehlunge
wat d’Verschreiwe vu Paracetamol
fir Kanner betrëfft?

4) Wat seet d’Weltgesondheetsor-
ganisatioun (WHO) zur Verwen-
dung vu Paracetamol bei Kanner?

5) Wéi eng Empfehlunge kann den
Här Minister zu dësem Moment
ginn, dëst an der Optik zur allge-
menger Berouegung?

6) Wou ginn dës Empfehlungen
eventuell publizéiert a fir jidder In-
teresséierten zougänglech ge-
maach?

7) Wéi bannend wäerten esou
Empfehlunge fir Verschreiwer
(Dokteren) da sinn?

8) Wivill Paracetamol-halteg Medi-
kamenter gi fir Kanner bei eis ver-
schriwwen, a wéi engen Doséie-
rungen, a wéi gesäit dëst Ver-
schreiwungsverhale fir Lëtzebuerg
am Vergläich mat anere Länner
aus?

9) Ass et virgesinn, fir Kanner, déi
bis elo vill Paracetamol ver-
schriwwe kruten, speziell op d’Ge-
for vun Asthma ze ënnersichen, a
se laangfristeg ze iwwerwaachen?

Réponse (10.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Déi Etüd, op déi den éierewäerten
Här Deputéierte sech berifft, ass
am «Lancet» publizéiert ginn. 

D’Problematik ass an der Septem-
bersessioun vum Grupp «pharma-
covigilance» vun der europäe-
scher Agence fir d’Registréierung
vu Medikamenter zu London zur
Sprooch komm. 

England huet do den Optrag kritt,
ee «rapport d’évalution» ausze-
schaffen, deen aIle verfügbaren
Elementer Rechnung dréit. Dee
Rapport gëtt da wahrscheinlech
schonn an der Oktobersessioun
vum Grupp «pharmacovigilance»
zu London diskutéiert. Jee nodeem
kënnt dee Rapport zu enger
concertéierter Aktioun um commu-
nautairen Niveau féieren. 

Bis dohinner wier et verfréit ier-
gendeng Stellung zu där Etüd ze
bezéien. 

Question 2844 (23.9.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’évaluation des
différents systèmes de nota-
tion des élèves:

Uechter d’Land gi jo matt dësem
Schoulufank nei Forme vun Unter-
recht am «Primaire» an am «Se-
condaire» ugebueden. 

Den traditionelle Schoulsystem
bestoung jo bis elo doranner fir
festzestellen, ob ee Schüler um
Enn vum Joer de gewënschten an
erfuerderten Niveau erreecht huet. 
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Dat gouf iwwer Prüfunge mat
Bewäertungen x/60 ermëttelt. 

Wann deen Niveau net erreecht
war, dann huet de Schüler d’Joer
ebe missen doubléieren. 

Den neie System schafft am Kader
vun enger individueller Förderung
a perséinlecher Entwécklung vun
Talenter a Potential vun engem Stu-
dent. 

Et gi Berichter iwwert den Entwéck-
lungsstand verfaasst amplaz vun
Zensuren, a virun allem verzicht op
redoubléieren vun engem Schoul-
joer. 

Et kënnt ee mengen, an deem neie
System wier et méi einfach, man-
ner streng, an et ass ee geneigt
sech Froen ze stellen iwwert déi
méiglech global Resultater vun dë-
ser Aart Schoul ze halen. 

Elo gesäit ee jo awer an deenen
eenzelne Pisa-Studien, dass oft
Länner, déi dësen neie System vu
Schoulhalen adoptéiert hunn, grad
besser Resultater hunn, wéi viII
aner Länner, déi dee méi traditio-
nellen, selektiven an normative
System uwenden. 

Nodeems an eisem Land elo och
Schoulen nom System vun der in-
dividueller Förderung schaffen, si
mer elo an enger Situatioun wou
mer iwwer zwee konkurrentiell
Schoulsystemer bestëmme mus-
sen, fir festzestelle wéi een System
eis Kanner a Jugendlecher besser
op d’Erausfuerderunge vun eiser
Gesellschaft an der Zukunft virbe-
reet. 

Fir dat maachen ze kënnen, misst
ee menger Meenung no, iwwer
neutral Vergläicher an Erfahrungs-
wäerter vun deenen zwee, zum
Deel ganz verschiddene Schoul-
systemer, verfügen. 

Dofir meng Froen: 

1) Ass et virgesi fir dës Schoulmo-
deller onofhängeg bewäerten ze
loossen, fir ze kucke wéi een Sys-
tem besser Resultater bei dem
eenzelne Schüler bréngt? 

2) Wa jo, wien ass beoptragt fir dës
Bewäertung/Evaluatioun ze maa-
chen a wéini kënnt ee mat konkrete
Resultater rechnen? 

3) Ass et virgesinn, fir am Kader
vun engem nationalen, eenheetle-
chen Test, quasi wéi an engem na-
tionalen Examen dee bestëmmte
Fächer betrëfft (Liesen, Schreiwen
a Rechnen), Schüler aus dem tra-
ditionellen an aus dem neie System
beweisen ze loossen op wéi en-
gem Léierniveau / perséinlechen
Entwécklungsniveau se mëttlerwei-
len (an dem engen an an dem
anere Schoulsystem) ukomm sinn? 

4) Ass et virgesinn, fir dës Resulta-
ter vun esou engem Vergläich ze
publizéieren, fir domadder eng
gewëssen Dynamik an d’Kompeti-
tioun an eise Schoulsystem ze
bréngen? 

Réponse (10.10.2008) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

Ëm wat geet et:

Wann ee Schoulkanner mat ganz
ënnerschiddleche Fäegkeeten ze
ënneriichten huet, muss méi indivi-
duell geschafft ginn an zwar esou,
datt déi eng sech net langweilen
an déi aner net permanent iwwer-
fuedert sinn. Déi eng an déi aner
kréien ugepassten Aufgaben, awer
all musse se den Niveau erreechen
deen zum Beispill am Primaire fir all
Cycle festgeluecht gëtt. Domatt
gëtt d’Schoul net méi oder manner
streng, mä fir jiddereen esou exi-
gent, dass hie säi Bescht muss
maachen. 

Well eis Schoul deen héchsten
Taux d’échec an Europa huet an
eis Kanner net méi domm sinn ewéi
anerwäerts, musse mer eis froen,
ob eist Gerechens mat Punkten a
mat Moyennen net kontraproduktiv

ass. Hei e Beispill: Zwee Schüler
hunn déiselwecht Moyenne vun 30
Punkten am Joer: deen een hat am
1. Trimester 50 am 2. 30 an am 3.
10; deen aneren hat am 1. Trimes-
ter 10, am 2. 30 an am 3. Trimester
50. Ween huet sech am meeschten
dru gin, wien ass am beschte vir-
bereed fir an der nächster Etapp
weiderzefueren. 

Well et letztendlech dorops ukënnt
wat e Kand um Enn vun engem
Parcours wierklech kann, stellt
d’Schoul sech op Kompetenzen
ëm, an den Niveau, deen an de
Kompetenzen erreecht gëtt, gëtt
bësser a Wierder wéi an Notë be-
schriwwen. 

Dei Schoulen, déi elo schonns méi
differenzéieren, kompetenzorien-
téiert ënnerriichten an och éva-
luéieren maachen dat esou wéi dat
an der Reform vun der Primär-
schoul virgesinn ass a wouriwwer
d’Parlament deemnächst befanne
soll, an net fir ze kucken ob dat
besser wier, mä fir den Terrain ze
preparéieren. Aus där Ursaach wär
et och onsënneg elo Etüden iwwert
déi zwee vermeintlech verschidde
Modeller ze maachen. Et geet net
drëms déi traditionnell Schoul mat
enger neier a Konkurrenz ze brén-
gen, mä et geet drëms eis Schoul
méi effikass ze maachen, fir dass si
all Schüler esou wäit bréngt wéi hie
senge Capacitéiten no komme
kann. 

Et ass virgesinn all Schüler am Pri-
maire an am Secondaire, egal ob
hir Schoul bei engem Projet mat-
mécht oder net, bei nationalen Tes-
ter matmaachen ze loossen. 

Näischt verhënnert, dass déi Re-
sultater publizéiert ginn, mir hunn
dat schonns gemaach zum Beispill
am Kader vu PISA, wou mer kons-
tatéiert hunn, datt déi Schüler aus
de Lycéeën, déi kompetenzorien-
téiert geschafft hunn, eng signifi-
cant Avance haten. 

Question 2846 (23.9.2008) de
M. Alexandre Krieps (DP)
concernant l’augmentation des
remboursements pour pro-
thèses dentaires et verres
correcteurs:

Monsieur le Ministre se rappelle
sûrement qu’en tant que député
dans les rangs de l’opposition il
s’était fait un devoir de réclamer
haut et fort une augmentation sub-
stantielle des remboursements
pour prothèses dentaires et verres
correcteurs. Or, force est de
constater que plus de quatre ans
après son entrée au Gouverne-
ment, cette revendication d’antan
est restée lettre morte.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Santé et de la Sé-
curité sociale:

- Est-ce que lors de la prochaine
Assemblée générale de l’UCM, le
représentant de l’État est disposé
à plaider en faveur d’une augmen-
tation substantielle des rembourse-
ments pour prothèses dentaires et
verres correcteurs?

- Dans la négative, quelles raisons
empêchent une telle démarche?

Réponse (16.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Les travaux préliminaires pour pou-
voir réaliser une révision de la no-
menclature des actes et services
des médecins dentistes sont en
cours au niveau de l’Union des
caisses de maladie.

Vu que l’UCM ne dispose pas elle-
même des compétences médi-
cales nécessaires pour réaliser ce
projet, elle a eu recours dans une
première phase à un expert étran-
ger. Les propositions élaborées par
l’expert feront l’objet d’une ren-
contre, fin octobre, avec celui-ci.
L’expert avait en effet été chargé
d’une actualisation de sa première
étude.

Parallèlement, l’administration de
l’Union des Caisses de Maladie, en
collaboration avec le Contrôle mé-
dical de la sécurité sociale a mis à
l’étude certains éléments de la no-
menclature dentaire actuelle, dont
l’adaptation pourrait venir amélio-
rer à brève échéance le système
de prise en charge des prestations
dentaires. Comme la mise en
œuvre d’une nouvelle nomencla-
ture dentaire constitue un projet de
longue haleine, vu ses répercus-
sions tant sur la tarification des dif-
férentes positions que sur le taux
de prise en charge, une adaptation
ponctuelle du système de prise en
charge et de la nomenclature ac-
tuelle est souhaitable.

Il convient de noter que la décision
sur le taux de prise en charge re-
vient au comité directeur de la fu-
ture Caisse nationale de santé et
non au ministre du ressort. 

Concernant l’adaptation des four-
nitures optiques, le conseil d’admi-
nistration de l’Union des Caisses
de Maladie examine ces jours-ci
un projet d’amendement de la
convention liant l’Union des
Caisses de Maladie au groupe-
ment professionnel des opticiens.
Les tarifs des verres correcteurs
ont été adaptés de manière à ce
que les tarifs retenus corres-
pondent pour chaque type de
verre au meilleur prix du marché
des grands fabricants de verres,
dont les produits sont disponibles
sur le marché luxembourgeois. Ce
système garantit l’accès des assu-
rés à la gamme complète des
verres correcteurs prévus dans la
liste des prix au taux de 100% des
tarifs conventionnels. Des mon-
tures au prix de 40 euros, repré-
sentant le tarif d’intervention de
l’assurance santé, doivent être te-
nus à disposition par chaque opti-
cien (Kassenbrille).

Il convient de préciser que certains
choix personnels des assurés, dé-
passant l’utile et le nécessaire ne
sont, comme par le passé, pas pris
en charge.

Il est attendu que les améliorations
explicitées ci-avant devront entrer
en vigueur en principe à partir du
1er janvier 2009.

Question 2847 (23.9.2008) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant l’organisation pratique
du Service d’Aide Médicale
Urgente (SAMU):

Depuis le 1er juillet 1989 le Service
d’Aide Médiale Urgente (SAMU)
fonctionne dans les trois régions
sanitaires du pays par le biais de
trois antennes mobiles qui, équi-
pées du matériel de mise en condi-
tion et de réanimation nécessaire
et alertées par le 112, secourent
les patients se trouvant en état de
détresse vitale réelle ou supposée.

Dans le contexte,de l’organisation
pratique du SAMU, j’aimerais po-
ser une partie de questions à Mon-
sieur le Ministre de la Santé:

- Depuis quand date la dernière
version du catalogue («Ärztliche
Versorgung der Notfälle») d’après
lequel le SAMU est alerté? Est-ce
qu’il est revu et, le cas échéant,
adapté régulièrement en vue des
exigences et de l’évolution de la
médecine d’urgence moderne?

- Quels sont le rôle et l’indemnité
du médecin coordinateur SAMU
qui est nommé pour chaque région
sanitaire? Est-ce qu’il joue plutôt un
rôle de coordinateur administratif
et technique pour sa propre an-
tenne mobile («Ärztlicher Leiter No-
tarztstandort») ou bien de coordi-
nateur médical en cas d’incident
de grande envergure («Leitender
Notarzt») selon le plan d’interven-
tion «Nombreuses victimes»?

- Si le rôle de coordinateur médical
joue également un rôle, est-ce que
pour ces cas il existe une perma-
nence avec disponibilité perma-
nente («Leitende Notarztgruppe»)
équipée du matériel de protection

individuelle, du matériel tactique et
de télécommunication nécessaire
ainsi que d’un véhicule d’interven-
tion? Si tel n’est pas le cas, ne fau-
drait-il pas en établir une?

- Est-ce qu’il existe pour le SAMU
national un médecin (indépendant)
en fonction de coordinateur et sur-
veillant administratif et médical
(«Ärztlicher Leiter Rettungs-
dienst»)? Si tel n’est pas le cas,
Monsieur le Ministre n’est-il pas
d’avis qu’il serait opportun de créer
un tel poste à temps plein afin de
maintenir et de développer la qua-
lité de l’ensemble du système
SAMU et de nos services de se-
cours?

- Avec qui le contrat pour les pres-
tations médicales dans le système
SAMU est-il conclu et avec quelle
date d’échéance? Quelle est la ré-
munération pour une période de
garde de 24 heures? Finalement,
Monsieur le Ministre n’est-il pas
d’avis qu’avant tacite reconduction
dudit contrat et considérant un
chiffre financier élevé pour ces
prestations, qu’il faut prévoir à
l’avenir une soumission euro-
péenne pour les prestations médi-
cales et paramédicales du sys-
tème SAMU?

Réponse (27.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

La grille de décision SAMU fait
l’objet de discussions et est remise
à jour continuellement; la dernière
révision importante a été faite en
2006, lors de la mise en place des
«stroke units».

Dans chaque région hospitalière il
y a un médecin coordinateur ainsi
qu’un médecin coordinateur ad-
joint. Le médecin coordinateur éta-
blit le plan de service des méde-
cins participant au SAMU. En
temps normal chaque médecin co-
ordinateur assume une mission
d’organisation et de coordination
dans sa région.

En situation de catastrophe, dé-
clenchant le plan «Nombreuses
victimes» établi par l’Administra-
tion des Services de Secours, le
médecin coordinateur de la région
dans laquelle l’événement s’est
produit assume la direction géné-
rale des secours médicaux et met
en place la chaîne des secours
médicaux en tant que Directeur
des Secours Médicaux (DSM). À
noter que dès les premiers instants
suivant le déclenchement de
l’alerte, le médecin de service du
SAMU de la région se trouve sur
place et participe à la mise en
place du PMA (poste médical
avancé) qu’il gère en tant que mé-
decin chef du PMA.

Le médecin du service du SAMU
est en disponibilité permanente et
est équipé du matériel ad hoc. Le
médecin coordinateur ou son ad-
joint peuvent être joints si néces-
saire et peuvent rejoindre (par leur
propre moyen ou au moyen d’un
transport organisé par l’Administra-
tion de Services de Secours) le
poste de commandement opéra-
tionnel, qui lui dispose également
des équipements adaptés.

La surveillance et la coordination
du système SAMU relève en
grande partie de mon Ministère et
de la Direction de la Santé, vu que
le SAMU représente un prolonge-
ment du service des soins intensifs
de l’hôpital de garde.

Je puis d’ailleurs informer l’hono-
rable Parlementaire que j’ai, en
concertation avec le Ministre de
l’Intérieur responsable des ser-
vices de secours, fait procéder à
un audit externe pour mettre en
évidence les forces et faiblesses
des services de secours préhospi-
taliers en général et du système
SAMU en particulier. Une réforme
éventuelle du système est fonction
du résultat de cet audit, actuelle-
ment en cours.

La convention SAMU a été conclue
en 2003 avec l’AMMD et est tacite-
ment reconduite d’année en an-
née. Elle prévoit pour chacun des

trois centres une indemnisation
globale de 525.600 euros, liée à
l’indice et à la valeur du point des
fonctionnaires. Pour l’année en
cours l’indemnisation totale versée
pour les trois centres s’élève à en-
viron 1.800.000 euros. La conven-
tion ne précise pas la part dans
cette indemnisation touchée par
les coordinateurs d’une part et les
médecins de garde d’autre part.
Cette répartition est faite par
l’AMMD.

La nature des missions du SAMU
exige la participation de médecins
impliqués dans la prise en charge
des urgences à l’hôpital et ayant
une parfaite connaissance du
fonctionnement des hôpitaux du
pays. Tous ces médecins sont re-
groupés dans l’AMMD. Dans les
conditions données je ne vois pas
l’intérêt de lancer une soumission
pour ce type de prestations.

Question 2848 (23.9.2008) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant la modification du plan
d’aménagement général de
la commune de Schuttrange:

En date du 18 juin 2008, le conseil
communal de Schuttrange a déli-
béré sur une modification partielle
du plan d’aménagement général
de la commune. La modification
prévoit de ramener le recul latéral
des bâtisses de 5 à 3 m dans la
zone à faible densité. 

Un article publié le 3 septembre
2008 dans un quotidien luxem-
bourgeois fait part d’un conflit d’in-
térêts né dans le chef de membres
du collège échevinal de la com-
mune de Schuttrange selon les cir-
constances particulières suivantes: 

Suivant le précité article de presse,
les deux échevins de la commune
de Schuttrange auraient procédé
avant la délibération du conseil
communal à une transaction immo-
bilière, le premier échevin ayant
acquis auprès de la famille du se-
cond échevin un terrain sis dans la
commune de Schuttrange. Sur ce
terrain, situé en zone de faible den-
sité, d’une longueur de façade de
17,50 m, la largeur maximale d’une
construction libre des quatre côtés
serait limitée à 7,50 m. 

De par la modification du plan
d’aménagement général, ramenant
le recul latéral de 5 à 3 m, la lar-
geur maximale d’une construction
libre des quatre côtés serait éten-
due de 7,5 à 11,5 m. Le premier
échevin serait ainsi directement
concerné et avantagé par le vote
auquel il a participé. Le deuxième
échevin qui a également participé
au vote a entre-temps démissionné
de son mandat d’échevin. 

Au vu de ce qui précède, est-ce
que Monsieur le Ministre peut me
confirmer (a) les faits tels que rela-
tés par la presse, (b) si le vote du
conseil communal de Schuttrange
est conforme à l’article 20. 1° de la
loi communale, qui interdit aux
membres du conseil communal
d’être présents aux délibérations
du conseil communal et du collège
des bourgmestre et échevins sur
des objets auxquels ils ont un inté-
rêt direct et si (c) un recul latéral de
3 m, dans des zones d’habitation à
faible densité, lui semble compa-
tible avec les principes généraux,
notamment de salubrité et de sé-
curité, régissant de telles zones.

Réponse (27.10.2008) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

D’après les éléments du dossier,
une transaction immobilière a eu
lieu entre deux échevins de la
commune de Schuttrange.

Néanmoins, à mes yeux, le vote du
18 juin 2008 ne contrevient pas à
l’article 20 1) de la loi communale,
lequel interdit à tout membre du
corps communal d’être présent
aux délibérations du conseil com-
munal et du collège des bourg-
mestre et échevins sur des objets

2008-2009QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT

QQ4488 www.chd.lu



auxquels il a un intérêt direct et
personnel.

En effet, il résulte tant de la doc-
trine que de la jurisprudence
luxembourgeoise que l’article 20
précité vise un intérêt matériel, di-
rect et personnel.

En ce qui concerne le caractère
personnel de l’intérêt, Monsieur
Jean Thill dans son ouvrage «L’art
d’être édile communal» souligne
que cet intérêt doit être personnel
par opposition à l’intérêt collectif
qui affecte toute une catégorie
d’habitants de la commune.

De même, selon la doctrine belge,
un intérêt n’est personnel que s’il
résulte immédiatement de la déci-
sion prise et affecte en même
temps exclusivement le patrimoine
du conseiller communal ou de ses
proches.

En l’espèce, il est évident que ce
ne sont pas uniquement les
membres du corps communal qui
sont touchés par les modifications
du plan d’aménagement général,
mais l’ensemble de la population
de la commune de Schuttrange.

À ce sujet, il y a d’abord lieu de
souligner que la modification du
plan d’aménagement général de la
commune de Schuttrange approu-
vée provisoirement en date du 18
juin 2008 est une modification glo-
bale. En effet, il s’agissait non
seulement de modifier certaines
prescriptions dimensionnelles mais
aussi la définition des niveaux de
chaussée, des structures et lu-
carnes, des murs et des cloisons et
les prescriptions relatives aux
pièces destinées au séjour pro-
longé des personnes.

Il s’agit dès lors d’une modification
générale visant différentes zones
du plan d’aménagement général et
ayant comme but de favoriser une
harmonisation des dispositions de
la partie écrite du plan d’aménage-
ment général. 

En ce qui concerne plus particuliè-
rement la modification visant à ra-
mener le recul latéral de 5 à 3 m, il
y a lieu de souligner que celle-ci a
pour but d’adapter la partie écrite
du plan d’aménagement général
aux besoins d’un urbanisme
contemporain et actuel. En effet, un
recul latéral de 5 m n’est ni adapté
aux nouvelles formes d’habitations,
ni à la politique de logement de
nos jours, alors que tant le pro-
gramme directeur de l’aménage-
ment du territoire, que l’article 2 de
la loi modifiée du 19 juillet 2004
concernant l’aménagement com-
munal et le développement urbain,
préconisent une utilisation ration-
nelle du sol et partant une densifi-
cation de l’urbanisation. 

En outre, sous l’empire de la loi du
12 juin 1937 concernant l’aména-
gement des villes et autres agglo-
mérations importantes, cette dis-
position a d’ores et déjà été
contournée à de maintes reprises
par la voie d’élaboration de plans
d’aménagement particuliers et ceci
à partir de l’année 1992. Comme
une telle dérogation n’est plus pos-
sible depuis l’entrée en vigueur de
la loi modifiée du 19 juillet 2004
concernant l’aménagement com-
munal et le développement urbain,
une modification du plan d’aména-
gement général en ce sens s’est
imposée aux yeux de la commune.

Il reste encore à souligner que la
commune de Schuttrange est une
des seules communes au Grand-
Duché de Luxembourg dont le
plan d’aménagement général
continuait à fixer un recul latéral de
5 m dans les zones d’habitation à
faible densité, alors que la plus
grande majorité des communes a,
depuis de nombreuses années,
fixé des reculs latéraux de 3 m.

J’estime dès lors que la modifica-
tion intervenue a été décidée dans
un souci de protection de l’intérêt
général et qu’un recul latéral de 
3 m est parfaitement compatible
avec les zones d‘habitation à faible
densité.

Question 2849 (23.9.2008) de
M. Marc Spautz (CSV) concer-
nant l’indication des prénoms
au niveau des passeports et
cartes d’identité:

Selon l’article 45 du Code civil:
«(…) Les actes inscrits sur les re-
gistres (de l’état civil), ainsi que les
extraits certifiés conformes aux re-
gistres et dûment scellés, font foi
jusqu’à inscription de faux.» Il s’en-
suit que les noms et le ou les pré-
noms des personnes tels que figu-
rant sur les registres de l’état civil
sont les seuls dont une personne
puisse se prévaloir. Or, il arrive par-
fois qu’une personne inscrite sous
un nom et prénom déterminés au
registre de l’état civil de la com-
mune de sa naissance dispose
d’une carte d’identité ou d’un
passeport sur lequel figure un
autre prénom que celui qui lui a été
conféré au moment de sa nais-
sance et sans qu’il y ait eu entre-
temps un changement officiel de
prénom. Si le plus souvent la diffé-
rence de prénom s’explique par le
fait qu’une personne est appelée
dans la vie de tous les jours par
son deuxième prénom qui figure
seul sur la carte d’identité et/ou le
passeport, il arrive également
qu’une personne se fasse appeler
par un autre prénom de son choix.
Il arrive même que la carte d’iden-
tité et le passeport renseignent des
prénoms différents, la première se
réfère par exemple au prénom offi-
ciel et le deuxième au prénom
«choisi».

Sauf erreur, ni la loi du 14 avril 1934
concernant les passeports à
l’étranger et l’établissement d’un
droit de chancellerie pour légalisa-
tion d’actes ou ses règlements
d’exécution, dont le dernier en
date, le règlement grand-ducal du
31 juillet 2006 concernant les
passeports biométriques, les titres
de voyage pour étrangers, apa-
trides et réfugiés et l’établissement
d’un droit de chancellerie pour lé-
galisation d’actes, ni l’arrêté grand-
ducal du 30 août 1939 portant in-
troduction de la carte d’identité
obligatoire ne prévoient aucune
mesure destinée à vérifier les infor-
mations relatives à l’identité de la
personne concernée.

Dans ce contexte, j’aurais aimé sa-
voir de Monsieur le Ministre des Af-
faires Étrangères et de l’Immigra-
tion ainsi que de Monsieur le Mi-
nistre de l’Intérieur et de l’Aména-
gement du territoire,

1. si le Gouvernement est au cou-
rant de la problématique que le
soussigné vient de décrire;

2. si le Gouvernement n’estime
pas qu’il soit nécessaire de modi-
fier la législation existante et de
préciser notamment au niveau des
lois régissant la délivrance d’un
passeport ou d’une carte d’identité
que le demandeur doit obligatoire-
ment verser un extrait certifié
conforme de son acte de nais-
sance.

3. En tout état de cause, quelles
sont les mesures que le Gouverne-
ment préconise de prendre? 

Réponse commune (29.10.
2008) de M. Jean Asselborn,
Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration et de M. Jean-
Marie Halsdorf, Ministre de l’In-
térieur et de l’Aménagement du
Territoire:

Le droit international privé définit le
nom et le prénom comme éléments
constitutifs de l’état des personnes.
De ce fait, aussi bien l’attribution
des nom et prénoms que leur or-
thographe relèvent de la loi natio-
nale de la personne concernée.
Ainsi, comme le précise Monsieur
le député Spautz, le nom et les pré-
noms d’une personne de nationa-
lité luxembourgeoise figurent sur
son acte de naissance à moins
qu’elle ait entre-temps opéré un
changement officiel de prénoms.

En ce qui concerne les étrangers
pouvant prétendre à l’obtention

d’un passeport, ceux-ci doivent
justifier de leur nationalité et du
contenu de leur loi nationale.

Ces règles sont ancrées dans des
conventions internationales, voire
dans le Code civil, et ont vocation
à s’appliquer d’office à tout docu-
ment administratif, que ce soit une
carte d’identité ou un passeport,
devant refléter les nom et prénoms
d’un administré.

1. Il est cependant vrai, et le Gou-
vernement en a conscience, que
lors des demandes de carte
d’identité ou de passeports cer-
taines erreurs sont commises, no-
tamment celle de ne pas deman-
der d’acte de naissance ou un
autre acte d’état civil appliquant les
mêmes règles que pour l’acte de
naissance.

Un exemple classique et d’ailleurs
très délicat est celui des prénoms
de personnes nées sous l’occupa-
tion allemande. Leurs actes de
naissance contiennent des pré-
noms à consonance allemande.
Afin de transformer ces prénoms à
consonance allemande en pré-
noms à consonance française, les
personnes concernées doivent
s’adresser à l’officier de l’état civil
du lieu de leur naissance et ceci en
vertu de l’article 4 de la loi du 18
mars 1982 relative aux change-
ments de noms et de prénoms. Or,
il y a lieu de constater que souvent
leurs cartes d’identité indiquent
déjà un prénom à consonance
française sans que l’officier de
l’état civil compétent ait été saisi
d’une quelconque demande de
modifier la consonance du pré-
nom.

D’autres sources d’erreur sont les
registres de la population ainsi que
le répertoire national. Si un fonc-
tionnaire, en toute bonne foi, croit
devoir se référer à ces données au
lieu de se référer à un acte d’état
civil, il recopie parfois des données
qui ne se basent sur aucune pièce
ayant une valeur juridique certaine.

Et puis en dernier lieu, il est certain
qu’une fois l’erreur commise elle
est reprise dans les documents qui
suivent. Lorsqu’une carte d’identité
périmée est remise lors de la de-
mande d’une nouvelle carte
d’identité, le réflexe est souvent de
reprendre les données indiquées
sur le document périmé sans pro-
céder à de nouvelles vérifications
puisque le document a été consi-
déré comme valable.

2. Au vu de ce qui précède, il
convient de constater que le ma-
laise existant en la matière n’est
pas dû à un manque de disposi-
tions légales, mais se situe au ni-
veau même de l’application des
dispositions existantes. Si une per-
sonne demande l’obtention d’une
carte d’identité ou d’un passeport
et que les lois et règlements y affé-
rents indiquent qu’il faut mettre un
nom et un prénom, il va de soi qu’il
s’agit du nom et du prénom faisant
partie de l’état de cette personne
et donc des données retenues par
l’état civil. L’extrait d’un acte de
naissance ou d’un acte équivalent
pour une personne étrangère est,
en effet, la pièce à exiger lors de
toute demande de carte d’identité
ou de passeport.

Il faut cependant garder à l’esprit
que les cas cités par Monsieur le
député Spautz ne constituent fort
heureusement qu’une minime par-
tie des demandes traitées. Il n’en
reste pas moins que le Gouverne-
ment a souhaité prendre les
choses en mains afin de remédier
à toute source d’erreur.

3. Un état des lieux concernant les
données nécessaires à l’identifica-
tion des personnes physiques a
été effectué par le Gouvernement
et il a été retenu que l’assurance
de la qualité de ces données, prin-
cipe non seulement essentiel pour
la protection des données, mais
également pour le bon fonctionne-
ment de toute personne publique,
est primordiale.

C’est notamment dans ce
contexte,que deux projets de loi,
couvrant d’ailleurs encore bien

d’autres aspects relatifs aux ques-
tions d’identification, sont sur le
point d’être déposés. Il s’agit du
projet de loi relatif à l’identification
des personnes physiques, du re-
gistre national des personnes phy-
siques et à la carte d’identité, ainsi
que du projet de loi relatif aux re-
gistres communaux des personnes
physiques.

Question 2850 (23.9.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’eHealth:

Eng ganz rezent SAP/Accenture-
Etüd stellt um Beispill vum däitsche
Gesondheetssystem ee Käschten-
aspuerpotenzial vu 400 Milliounen
Euro iwwert d’Joer fest, fir de FaIl
wou déi elektronesch ënnerstëtzte
G e s o n d h e e t s v e r s u e r g u n g
(eHealth) optimal ausgenotzt géif
ginn.

Déi Etüd gesäit ganz spezifesch fir
all Spidol een Aspuerpotenzial pro
Joer vun 100 Euro pro Patient vir.

Niewent dëse wirtschaftleche Vir-
deeler vun eHealth ginn awer och
klinesch Méiwäerter ausgemaach,
an zwar um Niveau vun der Be-
handlungsqualitéit fir deen een-
zelne Patient, déi duerch eng méi
engmascheg integréiert an digital
vernetzten Zesummenaarbecht
tëschent deenen eenzelnen
Déngeschtleeschter am Gesond-
heetswiesen zustane kéim.

An der Etüd geet Rieds vun den
eenzelnen Effekter, déi eHealth-
Plattformen an der Gesondheets-
versuergung ervirbrénge géifen;
zum Beispill eng besser direkt
Kommunikatioun, an ee méi inter-
aktiven Informatiounsaustausch
mat manner administrative Käsch-
ten.

D’Verbesserung vun der Versuer-
gung vum individuelle Patient
kënnt duerch eng direkt Vernet-
zung vun den Déngeschtleeschter
zoustane kommen.

Esou kënnte Méimolënnersichunge
respektiv Analysen, Röntgen, an
esou weider, vermidde ginn an Zäit
gewonne ginn, fir schlussendlech
derzou bäizedroen d’Opent-
haltszäiten an der Klinik ze verkier-
zen.

Ee besseren Informatiounsaus-
tausch a méi transparent Kommu-
nikatioun géifen derzou bäidroe
Quelle vu Feeler a Mëssverstees-
demecher ze reduzéieren an esou
och Käschten ze vermeiden.

Kann den Här Minister mer duerfir
dës Froe beäntwerten:

1) Ass eHealth e Kärstéck vun der
aktueller Moderniséierungsstrate-
gie vun der Regierung fir eist natio-
naalt Gesondheetswiesen?

2) Wa jo, gesäit d’Regierung am
selweschte Mooss Aspuerpoten-
zial bei der gläichzäiteger Verbes-
serung vun der Behandlungsquali-
téit an der Gesondheetsversuer-
gung vum eenzelne Patient wann
et zu méi Asaz vun innovativen In-
formatiouns- a Kommunikatiouns-
technologië kënnt?

3) Gëtt et am aktuelle Monderni-
séierungsplang vum Gesondheets-
wiese Beispiller vun Uwendungen,
déi dës souwuel ökonomesch wéi
och klinesch Zilsetzungen haut
schonn erfëllen?

4) Wat sinn déi grouss Linne vun
der Weiderentwécklung vun
eHealth am Lëtzebuerger Gesond-
heetswiesen?

5) A wéi engem Zäitraum kann ee
sech d’Ëmsetze vun esou engem
Plang virstellen?

Réponse (16.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Den honorabelen Här Deputéierte
sträicht unhand vun enger rezenter
Etüd de wirtschaftlechen Aspuer-
potenzial vun «eHealth» ervir. Den
Asaz vun innovativen Informa-
tiouns- a Kommunikatiounstechno-

logië ka sécher zum Deel zu Kä-
schtenaspuerunge féieren. Zu Lët-
zebuerg ass dëse Potenzial awer
wahrscheinlech méi kleng wéi a
méi grousse Länner, wann een
d’Investitiounskäschte pro Patient
berücksichtegt. D’Regierung ass
awer, wéi d’Experte vun der EU-
Kommissioun bestätegen, der
Meenung, datt sech Investitiounen
an «eSanté» lounen.

Enn 2006 gouf deen nationalen
«eSanté»-Plang vum Regierungs-
rot ugeholl. Dëse Plang fixéiert déi
grouss Orientatiounen, fir duerch
eng schrëttweis, koordinéiert a
konsequent Investitiounspolitik an
Informatiouns- a Kommunika-
tiounstechnologien, zu enger Ver-
besserung vun der Qualitéit a
laangfristeg Aspuerungen duerch
e méi rationellen Asaz vun de be-
stehende Mëttelen ze kommen.

E weidert Zil ass awer och eng ver-
bessert Informatioun vum Bierger
an e bessert Abanne vum Patient a
seng Behandlung. Et geet drëm
d’Zesummenaarbecht vun de Pro-
fessionellen an d’Abanne vum Pa-
tient duerch Verbesserungen an
der Kommunikatioun an der Ver-
netzung geziilt ze ënnerstëtzen. E
verbesserten Informatiounsaus-
tausch hëlleft Behandlungsfeeler a
Méimolënnersichungen ze vermei-
den an dréit derzou bäi d’Behand-
lungsqualitéit an d’Patientesécher-
heet ze verbesseren.

De qualitativen Optiméierungspo-
tenzial duerch verbessert Kommu-
nikatioun ass besonnesch grouss
wann de Patient vu verschiddene
Leeschtungserbrénger betreit gëtt
oder de Patient regelméisseg
d’Ëmfeld wiesselt. An eisem Ge-
sondheetswiese ginn dës Situa-
tiounen ëmmer méi heefeg, well
d’Betreiung haut méi ambulant
oder doheem geschitt an och well
d’Patiente méi oft u multiple Patho-
logië leiden an dofir op eng gutt
Vernetzung vun de verschiddenste
Gesondheetsberuffler ugewise
sinn. Fir d’Regierung ass
«eHealth» dofir e wichtegt Element
an der Moderniséierungsstrategie
vum nationale Gesondheetswie-
sen.

Flott Beispiller vun „eHealth“-
Uwendunge goufen och schonns
hei zu Lëtzebuerg realiséiert. Zën-
ter enger Rei vu Joren erlaabt esou
zum Beispill d’Labo-Uwendung de
sécheren elektroneschen Aus-
tausch vu Labo-Resultater zwë-
schent dem verschreiwenden Dok-
ter an deem mat der Analys uver-
traute medezinesche Laboratoire.
Rezent krut och den CRP Henri Tu-
dor vum Gesondheetsministère
den Optrag fir d’Ëmsetze vum Car-
net Radiologique, enger Uwen-
dung, déi soll den Historique vun
de radiologeschen Ënnersichun-
gen, hire Compte-rendu, esou wéi
an enger spéiderer Phas signifika-
tiv Biller, enthalen.

D’Zil ass duerch dës Informatiou-
nen onnéideg Duebelënnersichun-
gen ze vermeiden, wat net nëm-
men eng Käschtenaspuerung ass,
mä och fir de Patient méi Behand-
lungsqualitéit a manner radiolo-
gesch Expositioun bedeit.

E villverspriechenden innovative
Projet ass och den «LuHF», eng te-
lemedezinesch Uwendung, déi
vum CRP Henri Tudor zesumme
mat Medeziner aus dem CHL an
engem däitsche Spidol erprouft
gëtt. Entwéckelt gëtt hei een Appa-
rat, deen duerch d’Kontroll vu Re-
ferenzwäerter fréizäiteg den Dokter
virun engem Réckfall vu Patiente
mat Häerzinsuffizienz warnt. Dësen
Apparat kann am Spidol oder vum
Patient doheem benotzt ginn. Dëst
verbessert d’Versuergungsqualitéit
a -sécherheet a vermeit déi bei en-
gem Réckfall verursaachte
Käschte vun enger Intensivbe-
treiung am Spidol.

E Schwéierpunkt fir d’Zukunft
gesäit d’Regierung am Ausbau vun
elektroneschen Dossieren, an am
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Opbau vun enger gemeinsamer
Plattform fir den ofgesécherten
Austausch vun dëse Patientendos-
sieren a Patientendaten. Well d’Ge-
sondheetsdate sensibel Date sinn,
ass den Ausbau vun der Sécher-
heet e weidere Kärpunkt.
Wat déi nächst Ëmsetzungen am
Beräich «eSanté» ugeet, esou soll
nach dëst Joer de Portail Santé on-
line goen, eng Informatiounsplatt-
form am Internet fir de Bierger an
d’Acteuren aus dem Gesondheets-
a Sozialwiesen. Et ass geduecht,
de Portail schrëttweis zu enger in-
teraktiver Plattform auszebauen.
Den HealthNet, dat nationaalt ofge-
séchert informatescht Netzwierk fir
d’Acteuren aus dem Gesondheets-
a Sozialwiesen, soll an de kom-
mende Joren zu enger Plattform fir
den Austausch vu Gesondheets-
date mat neie Servicer ausgebaut
ginn.
En éischte Schrëtt a Richtung Ge-
sondheetskaart a méi Sécherheet
gëtt och schonns an den nächste
Méint gemaach, wann déi beste-
hend Infrastruktur vum HealthNet
op LuxTrust-Technologien ëmge-
stallt gëtt. Am Kader vum Lance-
ment vum Portail Santé kréien
d’Gesondheetsberuffler d’Méig-
lechkeet sech gratis mat LuxTrust-
Kaarten an den entspriechende
Liesgeräter ze équipéieren. Dëst
erlaabt dann dëse Gesondheets-
beruffler elektronesch ze ënner-
schreiwen a Messagen ze ver-
schlësselen. HealthNet a Portail
Santé kënnten dann an der Zukunft
ëmmer méi matenee verschmëlzen
zu enger «eSanté»-Plattform.
Weider schafft en Aarbechtsgrupp
am Gesondheetsministère doru
mat de Spideeler déi haut nach
verschidde Systemer fir Patienten-
dossieren am Spidol schrëttweis ze
harmoniséieren an interoperabel
ze maachen. E Pilotprojet fir en
neien nationalen elektroneschen
Dossier soll, an der Zesummenaar-
becht mat alle Spideeler, am CHL
realiséiert ginn. Den neie Spidols-
plang leet esou och ee Schwéier-
punkt op d’Finanzéierung vun inter-
operablenen nationalen informa-
teschen Uwendungen am Spidols-
wiesen.
Wéi a menger Äntwert op déi par-
lamentaresch Ufro N°1287 (cf.
compte rendu N°2/2005-2006)
schonns ënnerstrach gouf, kann
d’Ëmsetzung vun dëse Mesuren
awer nëmme geléngen, wa se op
déi néideg Akzeptanz bei de Pro-
fessionellen an de Patiente stous-
sen. Et ass dëst een dynamesche
Moderniséierungsprozess, dee
vun der Regierung ënnerstëtzt a
begleet gëtt. D’Erfahrungen a Bei-
spiller vun eisen Nopeschlänner
weisen awer, datt ee kee festen
Zäitraum am Viraus festleeë kann,
mä plädéiere fir eng schrëttweis
Ëmsetzung.

Question 2852 (24.9.2008) de
Mme Anne Brasseur (DP)
concernant le SC Ellergronn et
débit de boissons:
En date du 8 août 2006 j’avais
posé une question parlementaire à
Monsieur le Ministre concernant les
travaux du centre d’accueil «Eller-
gronn».
Dans sa réponse, Monsieur le Mi-
nistre avait à l’époque fait savoir
qu’un débit de boissons serait ins-
tallé pour «mettre en pratique la
sensibilisation environnementale
du grand public et pour initier des
processus de développement du-
rable».
Il ressort d’une annonce de la part
de SC Ellergronn, parue dans la
presse au mois d’août, que cette
société, qui est domiciliée chez
l’a.s.b.l. «Femmes en détresse», 1,
rue de Bonnevoie à Luxembourg,
cherche du personnel pour le
centre d’accueil.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre de l’Environnement:

1) Quels étaient les critères pour
confier l’exploitation de ce centre à
la société SC Ellergronn?

2) Quelles sont les qualifications
de cette société pour ces activités
et quels sont ses liens avec
l’a.s.b.l. «Femmes en détresse»?

3) Monsieur le Ministre ne pense-t-
il pas que ce débit risque de faire
concurrence aux commerces éta-
blis dans le voisinage?

Réponse (30.10.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

ad 1) La gestion du centre d’ac-
cueil «Ellergronn» se fait par l’Ad-
ministration des Eaux et Forêts.

L’exploitation du café-restaurant a
été confiée à l’a.s.b.l. «Femmes en
détresse» suite à un appel de can-
didatures lancé en juillet 2006 et
accompagné d’un cahier des
charges définissant les charges du
tenancier. La candidature de
l’a.s.b.l. «Femmes en détresse» a
été jugée comme reflétant au
mieux l’esprit du développement
durable (écologie, économie, so-
cial).

L’exploitation se fera sous la forme
juridique de la société coopérative
Ellergronn, donc d’une société
commerciale distincte de l’a.s.b.l.
«Femmes en détresse».

ad 2) Si l’a.s.b.l. «Femmes en dé-
tresse» n’a jusqu’ici pas d’expé-
rience dans l’exploitation d’un
café-restaurant, elle a cependant
acquis par l’exploitation de son
atelier de lavage-repassage dans
le cadre du Centre de Formation
Naxi une certaine expérience dans
la formation professionnelle visant
à favoriser l’insertion, respective-
ment la réinsertion de femmes sur
le marché du travail.

Cette expérience pourra lui servir
comme base pour l’exploitation du
café-restaurant en permettant de
combiner les objectifs propres à
l’Administration des Eaux et Forêts
et le souhait de l’a.s.b.l. d’étendre
leurs activités d’insertion pour
femmes éloignées du marché du
travail au secteur de la restaura-
tion.

Une collaboration étroite sera re-
cherchée avec des associations
œuvrant dans le domaine écolo-
gique et notamment dans celui de
la cuisine biologique.

L’a.s.b.l. ne pouvant pas elle-
même agir en tant que tenancier
du café-restaurant, l’exploitation se
fera sous la forme juridique de la
société coopérative Ellergronn qui
est une société commerciale dis-
tincte de l’a.s.b.l..

ad 3) Le café-restaurant du centre
d’accueil n’a pas vocation à faire
concurrence aux commerces éta-
blis dans le voisinage. Il a pour ob-
jet de promouvoir une alimentation
saine avec des produits du terroir
et des produits d’une production
biologique. Il offrira une petite res-
tauration traditionnelle et préparera
des paquets de pic-nic pour les
classes d’élèves.

Le bon fonctionnement du centre
d’accueil attirera de nombreux visi-
teurs et offrira des opportunités
commerciales intéressantes pour
les commerces voisins.

Question 2854 (24.9.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant le projet de remem-
brement de Langsur:

Am «Regulus N°10/2008», der Zei-
tung vun der Lëtzebuerger Natur- a
Vulleschutzliga (LNVL), gëtt de Re-
membrementsprojet vu Laser
(Langsur) bei Waasserbëlleg ënner
Beschoss geholl. D’LNVL beklot
sech doriwwer, datt d’Prozedure
betreffend d’Observatioun vun den
Naturschutzbestëmmungen (Sites
Natura 2000) net respektéiert gi
wieren. Den Ëmweltminister Lucien

Lux hätt och schonn ugekënnegt,
datt hien d’Genehmegung fir dëse
Remembrement géif refuséieren. 

Dovun ofgesi froe sech net wéineg
Leit an der Ëmgéigend vum Projet,
woufir dat Ganzt soll gutt sinn,
wann ee bedenkt, wat de Projet
leschten Enns kaschte wäert. Hei
ass d’Fro vun der «Kosten-Nutzen-
Rechnung» méi wéi aktuell.

Virun dësem Hannergrond géif ech
de Här Landwirtschaftsminister gä-
ren dës Froe stellen:

1. Sinn Ärer Aschätzung no Feeler
an der Prozedur geschitt, déi de
Refus vum Ëmweltminister géife
justifiéieren, a wa jo, wat fir eng?

2. Wéi ass et méiglech, datt et bei
Remembrementsprojeten ëmmer
erëm zu Reiwereien an deiere Blo-
cagë kënnt? Ass eng Konzerta-
tioun tëschent deenen zwou Ver-
waltungen net méiglech, a wie
muss fir de Schued riichtstoen,
deen dobäi entsteet?

3. Wat soll dee Remembrement am
Endeffekt de Steierzueler kasch-
ten?

4. Wouranner läit, aus ekonome-
scher Siicht gekuckt, d’Justifika-
tioun vun dësem Remembrement
respektiv staatlechen Investisse-
ment? 

Réponse (20.10.2008) de M.
Fernand Boden, Ministre de
l’Agriculture, de la Viticulture et du
Développement rural:

L’honorable Député se réfère à un
article dans la publication «Regu-
lus 10/2008» édité par la Lëtze-
buerger Natur- a Vulleschutzliga,
pour poser quatre questions au su-
jet du projet de remembrement
Wasserbillig-Langsur.

En préliminaire, j’aimerais faire re-
marquer que ce projet a été en-
tamé à la demande de l’administra-
tion communale de Mertert ainsi
que de tous les 130 propriétaires
des parcelles situées dans le péri-
mètre du remembrement. Le projet
de remembrement couvre en tout
quelque 50 hectares, dont 40 hec-
tares sont situés dans le périmètre
viticole, alors que quelques 10
hectares constituent des surfaces
boisées. L’administration commu-
nale de Mertert ainsi que les pro-
priétaires/exploitants des parcelles
viennent par ailleurs d’adresser
une lettre dans ce sens à Monsieur
le Ministre de l’Environnement pour
confirmer leur accord à ce projet. 

Les questions particulières posées
par l’honorable Député appellent
de ma part les réponses suivantes:

1. Les procédures prévues tant
sur le niveau national que commu-
nautaire (UE) ont été respectées, à
savoir le règlement grand-ducal du
7 novembre 2007 et les directives
de l’UE en vigueur. L’étude d’im-
pact évaluant les incidences sur
une douzaine de biens à protéger
a été réalisée en étroite collabora-
tion avec le Ministère de l’Environ-
nement et selon ses instructions et
desiderata sur la méthode d’éva-
luation à appliquer par le bureau
d’études à charge de l’étude d’im-
pact. En plus l’étude d’impact glo-
bale s’est soldée par un bilan posi-
tif sur tous les points analysés. Au-
cune réclamation n’a été introduite
pendant la période de l’enquête
publique officielle.

2. Il existe des contacts continus
et des concertations régulières
entre l’Office National du Remem-
brement (ONR) et les services du
Ministère de l’Environnement res-
pectivement les services de la Pro-
tection de la Nature, des Eaux et
Forêts sur tous les projets de re-
membrement en général et en par-
ticulier pour le projet de Wasser-
billig-Langsur de la commune de
Mertert. Il est vrai que les projets
en question ont suscité par le
passé des discussions et contro-
verses répétées entre ces ser-
vices. Afin d’améliorer le proces-
sus de consultation pour les projets
de remembrement agricoles et viti-
coles, un projet de vade-mecum
sur la procédure de coopération en
matière de remembrements agri-

coles et viticoles a été élaboré par
le Ministère de l’Agriculture et du
Ministère de l’Environnement en
concertation avec l’ONR. Un tel
vade-mecum a déjà été signé pour
les remembrements forestiers. Dès
la signature de ce vade-mecum
par le Ministre de l’Agriculture et
par le Ministre de l’Environnement,
les difficultés évoquées par l’hono-
rable Député ne devraient plus sur-
gir.

3. Le coût du remembrement de
Wasserbillig-Langsur s’aligne dans
la fourchette des projets viticoles
similaires, à savoir dans un inves-
tissement variant entre 100.000 et
150.000 euros/ha (hors taxes).

4. Le projet de Wasserbillig-Lang-
sur comporte cinq orientations di-
verses, à savoir: la viticulture tradi-
tionnelle, la viticulture biologique,
l’arboriculture (nouveaux vergers à
essences autochtones), la sylvicul-
ture (exploitation plus rationnelle
par l’aménagement de nouveaux
chemins) et l’agriculture moyen-
nant un pâturage extensif par des
moutons et brebis. Il s’ensuit que le
projet en question permet de réali-
ser les finalités suivantes: un inté-
rêt économique pour les exploita-
tions, un rehaussement de la biodi-
versité et une image du paysage
plus attrayante via la valorisation
par réapparition des murs existants
en maçonnerie sèche. 

Question 2855 (25.9.2008) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant le groupe Tarkett:
Selon plusieurs articles de presse,
le groupe international Tarkett à
Lentzweiler, producteur de revête-
ments de sol, envisage de ne plus
reconduire les contrats à durée dé-
terminée (CDD) de 24 de ses sala-
riés expirant en novembre. Par
ailleurs, le groupe Tarkett ne pour-
rait garantir qu’il n’y aura pas de li-
cenciements supplémentaires au
cours de cette année.
- Dans ce contexte, j’aimerais sa-
voir de Monsieur le Ministre s’il est
au courant de la situation précaire
auprès de Tarkett.
- Dans le cadre d’une politique de
maintien dans l’emploi, quelles
sont les démarches que Monsieur
le Ministre envisage entamer?
Monsieur le Ministre est-il en
contact avec les responsables du
groupe Tarkett?
Réponse (10.10.2008) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:
Dans sa question parlementaire
l’honorable Député Romain
Schneider fait état d’articles de
presse qui font mention d’une ré-
duction des effectifs de la société
par le biais de non reconduction
de contrats à durée déterminée et
de risque de licenciements au cou-
rant de l’année 2008. 
La société Tarkett sise à Lentzwei-
ler emploie à l’heure actuelle au to-
tal 474 salariés. Elle produit princi-
palement des revêtements de sol
utilisés dans le domaine de la
construction, ainsi que des sous-
couches isolantes pour l’industrie
automobile. 
Le ralentissement de l’activité de
construction au cours des derniers
mois sur ses principaux marchés a
contraint l’entreprise à réduire sa
production. 
Suite à plusieurs licenciements
pour raisons économiques, la pré-
sidence du comité de conjoncture
a invité lors de sa réunion men-
suelle du 24 septembre son secré-
tariat à prendre contact avec la di-
rection de l’entreprise, ceci avant
même que l’honorable Député ne
se soit adressé au Gouvernement
et que le syndicat LCGB ait invité
publiquement le Ministre du Travail
à intervenir. 
Une première réunion a eu lieu ré-
cemment afin d’évoquer les diffé-
rents instruments et moyens mis à
disposition dans le cadre de la po-
litique de maintien dans l’emploi. 

Il revient maintenant aux parte-
naires sociaux de discuter, dans le
cadre du dialogue social, des me-
sures qui pourraient trouver leur
application au cas où un plan de
maintien dans l’emploi devrait être
envisagé. 

Il est évident que le secrétariat du
comité de conjoncture continuera
à suivre de près l’évolution du dos-
sier. 

Question 2858 (26.9.2008) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant les statis-
tiques foncières:
L’objectif premier du Gouverne-
ment en matière de logement
semble être «de baisser voire sta-
biliser de manière durable les prix
du foncier et de l’habitat1». Pour
contrôler cette évolution, le Gou-
vernement se base sur les chiffres
de l’Observatoire de l’Habitat qui
lui se base sur les chiffres souvent
fantaisistes publiés dans les an-
nonces immobilières. 
Dans son rapport annuel 2006 le
Conseil Économique et Social écrit:
L’insuffisance des statistiques dis-
ponibles … devient un véritable
obstacle à l’analyse du marché du
logement et empêche toute poli-
tique rationnelle. Le CES demande
au Gouvernement … d’améliorer
sensiblement les statistiques fon-
cières par une saisie complète et
un traitement adéquat de toutes les
données disponibles auprès des
acteurs impliqués y compris les
notaires.

* * *
S’il est vrai que les recensements
décennaux de la population four-
nissent certaines informations sur
l’inventaire global des logements
existants, ces indications sont tou-
tefois incomplètes et fournies avec
une périodicité trop faible, le der-
nier recensement datant de
2001…».
J’estime que le Code civil devrait
pour tous les immeubles prévoir la
mention obligatoire de la surface
sur les actes de transactions im-
mobilières et ce sur base d’une
unité de mesure standardisée et
donc comparable. L’utilité de telles
dispositions ne se limite pas à l’éta-
blissement de statistiques. Son
principal étant que les particuliers
acheteurs ou locataires potentiels
d’un logement puissent être infor-
més objectivement sur le prix de
l’immeuble et avoir un élément de
comparaison. En France de telles
dispositions ont été introduites (loi
Carrez) ainsi que dans la plupart
des pays européens.
Dans ce contexte, j’aimerais savoir
si le Gouvernement,
1. estime fiable les données ac-
tuelles sur les prix des immeubles
et des loyers établis par l’Observa-
toire de l’Habitat sur base des an-
nonces immobilières;
2. entend mener une politique du
logement basée sur des données
fiables et partant permettant de
mieux cibler la politique du loge-
ment;
3. entend envisager positivement
l’indication obligatoire dans tout
acte de vente d’immeuble et dans
tout contrat de location des indica-
tions valables et comparables
quant à la surface utile d’une habi-
tation sans possibilité d’y déroger
comme c’est le cas actuellement
(Art. 1619 cc);
4. entend soit déposer un projet
de loi afférent ou à défaut ordonner
une étude de faisabilité en se ba-
sant notamment sur l’avis et les
suggestions du CES.
Réponse (21.10.2008) de M.
Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et
du Logement:

1 selon l’exposé des motifs du projet de
loi N°5696 promouvant l’habitat, créant
un «pacte au logement» avec les com-
munes, instituant une politique active
de maîtrise du foncier et modifiant cer-
taines dispositions du Code civil.
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À la demande de la Chambre des
Députés, l’Observatoire de l’Habi-
tat a été créé au sein du départe-
ment du Logement. Il a commencé
ses travaux de recherche à partir
de l’année 2003. Depuis lors, sa
mission consiste à combler des la-
cunes statistiques existantes, no-
tamment dans les domaines de re-
cherche suivants: l’analyse de
l’offre et de la demande sur le mar-
ché du logement différencié par
type (maisons unifamiliales, appar-
tements, logements de luxe, etc.),
l’étude de l’évolution des prix de
vente/d’acquisition réelle des diffé-
rentes transactions immobilières
(logements et terrains à bâtir), l’état
des lieux des logements inoccupés
ou transformés en bureaux ainsi
que les réserves foncières, pour ne
citer que ces quelques exemples. 

Il va de soi que le département du
Logement à lui seul n’aurait jamais
pu concrétiser un tel projet ambi-
tieux et que partant sa réalisation
dépendait dès le début de l’étroite
collaboration entre plusieurs ac-
teurs compétents en ce domaine:
l’Administration de l’Enregistrement
et des Domaines, l’Administration
du Cadastre et de la Topographie,
le Statec, etc.. 

Entre-temps, l’Observatoire de
l’Habitat a réalisé bon nombre de
publications, à savoir: les indica-
teurs trimestriels des prix proposés
à la vente et à la location, les Notes
de l’Observatoire biannuelles (cf.
travaux de recherche sur un sujet
précis en la matière), etc.. 

En ce qui concerne la publication
des prix proposés à la vente et à la
location, exploités sur base des
annonces immobilières relevées
durant la première semaine de
chaque mois dans la presse quoti-
dienne et spécialisée, ainsi que sur
Internet, les chercheurs de l’Obser-
vatoire ont bien conscience du fait
que les prix réels, notamment du
segment des ventes immobilières,
sont souvent inférieurs aux prix an-
noncés. Néanmoins, les prix pro-
posés publiés fournissent une indi-
cation précieuse sur les tendances
et les dynamiques du marché im-
mobilier du Grand-Duché, informa-
tions qui, avant la création de l’Ob-
servatoire, faisaient entièrement
défaut. 

D’ailleurs, une mesure de l’écart
sur base d’un extrait fourni par
l’Administration de l’Enregistrement
et des Domaines entre les prix an-
noncés et les prix enregistrés (cf.
prix nets, hors frais de droit de mu-
tation, de notaire et d’agence) pour
le 2e trimestre 2008 révèle que cet
écart se situe à seulement 5%! 

À la question si le Gouvernement
entend mener une politique du lo-
gement basée sur des données
fiables, il y a lieu de rappeler que
c’était justement la raison pour la-
quelle l’Observatoire de l’Habitat a
été créé il y a cinq ans, vu qu’il
existait un grand manque de don-
nées et de statistiques fiables à
l’époque, néanmoins indispen-
sables à la réalisation d’une poli-
tique cohérente et efficace à court,
moyen et long terme en matière de
logement en particulier, et de l’ha-
bitat en général. 

Dans cette optique, l’information
sur l’évolution réelle des prix des
terrains à bâtir - qui ont littérale-
ment explosé au cours des der-
nières 10 à 15 années - constitue
un élément de recherche de pre-
mière importance pour l’Observa-
toire de l’Habitat. Or, sans une col-
laboration étroite avec d’autres or-
ganismes comme la Chambre des
Notaires, l’Administration de l’Enre-
gistrement et des Domaines ou
l’Administration du Cadastre et de
la Topographie, la détermination
des prix réels, et notamment des
prix des terrains à bâtir, s’avérera
une mission impossible. 

À la question si le Gouvernement
entend légiférer dans le sens à ce
que tous les actes de vente ou les
contrats de bail à loyer relatifs aux
bâtiments résidentiels (maisons
unifamiliales et immeubles d’ap-
partements) contiennent de ma-
nière obligatoire des données

claires quant aux surfaces utiles
d’habitation, le Ministère du Loge-
ment étudie actuellement la possi-
bilité de suivre l’exemple de la loi
Carrez tel qu’en application en
France depuis 1998, imposant au
vendeur d’un lot de copropriété -
ou d’une fraction de lot - de men-
tionner la superficie privative dans
tous les documents relatifs à la
vente. 

Quant aux suggestions du CES
(voir avis d’avril 2006) demandant
notamment à ce que les données
rassemblées par l’Observatoire de
l’Habitat sur base d’annonces im-
mobilières soient évaluées par le
Statec, il y a lieu de souligner que
la méthodologie employée en la
matière est telle que l’Observatoire
a réussi à mettre en œuvre au
cours des deux dernières années
une méthode de calcul robuste,
s’inspirant étroitement de celle dé-
veloppée par la Fédération Natio-
nale de l’Immobilier (FNAIM) en
France. Pour de plus amples infor-
mations à ce sujet, la consultation
du site Internet du Ministère du
Logement est recommandée
(www.logement.lu; sous «Observa-
toire de l’habitat», rubrique «Mé-
thodologie sur les indicateurs des
prix»). 

Question 2859 (26.9.2008) de
M. Jacques-Yves Henckes
(ADR) concernant le Laboratoire
National de Santé:
D’après la loi du 21 novembre
1980, le Laboratoire National de
Santé a notamment pour mission
d’étudier les problèmes d’épidé-
miologie et d’hygiène, d’effectuer
des travaux de laboratoire, d’assu-
rer le contrôle des denrées alimen-
taires, d’effectuer des analyses
toxicologiques et d’exécuter des
travaux de recherche.
Suite à l’adoption de la loi du 16
juillet 1984 relative aux laboratoires
d’analyses médicales qui a libéra-
lisé le marché, le secteur hospita-
lier s’est doté de laboratoires et
des laboratoires privés ont vu le
jour. Par ailleurs les tribunaux re-
courent à des laboratoires étran-
gers les plus divers en matière de
police scientifique et la police tra-
vaille avec ses services spécialisés
en quasi autonomie.
Résultat: Le Laboratoire National
de Santé n’est devenu qu’un labo-
ratoire parmi d’autres et il n’y a plus
aucune coordination ni aucun
contrôle au niveau national.
Or, j’estime qu’un Laboratoire Na-
tional de Santé doit être la clef de
voûte de tous les laboratoires du
pays. Par ailleurs, alors qu’à l’Uni-
versité du Luxembourg sont ensei-
gnées les sciences biologiques et
médicales et que des chercheurs
s’activent dans ce contexte (Centre
de Recherche Santé), il faut regret-
ter que le Laboratoire National de
Santé n’y soit intégré que par la
bande.
Dans ce contexte, je voudrais po-
ser les questions suivantes au
Gouvernement:
1. Est-ce que le Gouvernement est
d’avis que les missions du Labora-
toire National de Santé doivent être
redéfinies de sorte à lui donner un
rôle central de coordination, de for-
mation et de contrôle sur les activi-
tés de laboratoire dans le pays?
2. Si non, quelles sont les raisons
pour ne pas suivre cette voie? Si
oui, le Gouvernement envisage-t-il
de déposer un projet de loi définis-
sant les futures missions du Labo-
ratoire National de Santé?
3. En ce cas quelles seraient ces
missions?
4. Par ailleurs, estimez-vous qu’il
faudrait revoir le statut du person-
nel employé au Laboratoire alors
que celui-ci date de 1980 et n’est
plus adapté aux réalités actuelles?
Réponse (5.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

L’honorable Parlementaire estime
que suite à l’entrée en vigueur de
la loi du 16 juillet 1984 relative aux
laboratoires d’analyses médicales,
le Laboratoire National de Santé
(LNS) ne serait devenu de nos
jours qu’un laboratoire parmi
d’autres et qu’il n’y aurait plus au-
cune coordination, ni aucun
contrôle au niveau national et pose
dans ce contexte,la question du
rôle futur du LNS et de l’opportu-
nité de redéfinir ses missions ac-
tuelles. 
Si les développements de l’hono-
rable Député quant aux raisons
rendant opportune une redéfinition
des missions du LNS ne sont pas
partagés par le Gouvernement, je
puis cependant rassurer l’hono-
rable Député que le Gouvernement
est d’avis qu’il y a lieu d’accompa-
gner le renouveau de l’infrastruc-
ture et des locaux du LNS à Dude-
lange par une redéfinition législa-
tive de ses activités, de ses mis-
sions et de son cadre organisation-
nel. Le Gouvernement entend ainsi
déposer sous peu un projet de loi
portant réorganisation du LNS, afin
de tenir compte de l’apparition de
nouvelles techniques de labora-
toire, de même que du développe-
ment de missions et compétences
nouvelles, notamment dans les do-
maines de la médecine préventive,
de la surveillance de la chaîne ali-
mentaire, de la toxicologie et des
analyses relatives aux empreintes
génétiques en matière pénale et de
médecine légale et des besoins
nouveaux résultant de l’évolution
constante de l’arsenal législatif et
réglementaire, national et commu-
nautaire. Le Gouvernement n’en-
tend toutefois pas revoir le statut
public du LNS et de son personnel.
Le soussigné estime tout comme
l’honorable Député qu’il y a lieu de
veiller à ce que le LNS ne devienne
pas un «laboratoire comme tous
les autres». Pour cette raison il es-
time important de renforcer les mis-
sions du LNS effectuées dans l’in-
térêt général, surtout en matière de
santé publique, de façon à per-
mettre au LNS de jouer de par son
excellence dans ses domaines de
compétences spécifiques le rôle
d’un laboratoire de référence.
Dans cet ordre d’idées, le LNS a
comme vocation primaire d’assurer
et de renforcer des missions d’inté-
rêt général stratégiquement impor-
tantes pour le pays et les activités
pour lesquelles une compétence
nationale indépendante est souhai-
table. Ceci est par exemple le cas
en matière de veille sanitaire visant
à répondre à des menaces bio-ter-
roristes, mais aussi dans le do-
maine d’activité du futur service de
médecine légale et d’analyses re-
latives aux empreintes génétiques.
J’estime par ailleurs que le LNS
doit aussi jouer un rôle primordial
et renforcé dans la mise en œuvre
de programmes d’analyses d’inté-
rêt général et de programmes na-
tionaux de santé publique en parti-
culier.
Dans le domaine de la biologie mé-
dicale, le LNS a un rôle de premier
ordre par rapport aux laboratoires
privés hospitaliers et extrahospita-
liers, en tenant à la disposition de
la population et des hôpitaux une
capacité d’expertise analytique
spécialisée spécifique, complé-
mentaire aux laboratoires de biolo-
gie médicale. Le soussigné estime
toutefois qu’il y a lieu en la matière
de continuer à réduire un certain
nombre d’analyses courantes. 
Le LNS a finalement vocation à
contribuer dans ce domaine au dé-
veloppement, à l’harmonisation et
à la promotion des méthodes et
techniques de laboratoire, en
étroite collaboration avec les labo-
ratoires des établissements hospi-
taliers et les laboratoires d’ana-
lyses médicales privés. Ceci no-
tamment en participant à la forma-
tion du personnel et à travers des
actions de coordination. En ce qui
concerne cependant le contrôle
stricto sensu des activités de labo-
ratoire requérant l’exercice de la
puissance publique, j’estime que
cette activité devra à l’avenir rele-
ver plutôt de la Direction de la

Santé, sans exclure en la matière
une collaboration avec les experts
du LNS.

Question 2860 (26.9.2008) de
M. Gilles Roth (CSV) concer-
nant l’entretien des lits et des
berges des cours d’eau:

Il s’avère que les berges de l’Eisch
notamment entre les localités de
Septfontaines et de Roodt sont ré-
gulièrement encombrées par des
arbres, arbustes et autres végéta-
tions qui constituent autant de bar-
rages naturels à un écoulement
normal de l’eau. Il s’ensuit que sur-
tout à l’occasion de fortes crues,
l’Eisch déborde régulièrement ses
berges et inonde les propriétés
avoisinantes. 

Je voudrais dans ce contexte,po-
ser les questions suivantes à Mon-
sieur le Ministre de l’Intérieur et de
l’Aménagement du Territoire: 

- Qui est légalement responsable
du nettoyage des cours d’eau qui
relèvent du domaine public? 

- Existe-t-il des programmes d’en-
tretien des cours d’eau et des
berges visant à assurer un flux nor-
mal des eaux? 

- Si oui, à quel intervalle de temps
l’entretien des berges de l’Eisch
est-il assuré?

Réponse (11.11.2008) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

La question parlementaire de l’ho-
norable Député Gilles Roth a pour
objet certains aspects liés à l’entre-
tien des berges des cours d’eau en
général et de l’Eisch en particulier.

Aux termes de l’article 5 de la loi
du 16 mai 1929 concernant le cu-
rage, l’entretien et l’amélioration
des cours d’eau, telle qu’elle a été
modifiée par l’article 18 de la loi du
28 mai 2004 portant création d’une
Administration de la Gestion de
l’Eau, «les travaux (...) d’entretien
(...) à faire aux cours d’eau non na-
vigables ni flottables et à leurs dé-
pendances (...) sont ordonnés par
le Gouvernement et exécutés,
avec le concours des riverains, s’il
y a lieu, et le conseil communal en-
tendu en son avis, par les soins et
sous la conduite de l’Administra-
tion de la Gestion de l’Eau». 

L’entretien des cours d’eau se fait
donc par l’Administration de la
Gestion de l’Eau en concertation
avec les communes et dans le res-
pect des objectifs environnemen-
taux de la Directive 2000/60/CE.
Dans ce contexte,il y a également
lieu de se référer à l’article 36 du
texte coordonné du projet de loi re-
lative à l’eau (N°5695).

Il n’existe pas de programme glo-
bal pour tous les cours d’eau du
pays. Certaines communes éta-
blissent des programmes d’entre-
tien pluriannuels en concertation
avec les bureaux régionaux de
l’Administration de la Gestion de
l’Eau.

Depuis sa création en 2004, l’Ad-
ministration de la Gestion de l’Eau
a réalisé, chaque année, des tra-
vaux d’entretien sur un tronçon
bien déterminé de l’Eisch.
Actuellement le tracé de l’Eisch al-
lant de Clairefontaine jusqu’à
Roodt a déjà été entretenu. Il est
prévu de continuer ces travaux
vers l’aval au mois de janvier 2009.

Les travaux qui sont réalisés
peuvent être décrits comme suit:

a) la coupe des branches pen-
chées à l’intérieur de la section du
cours d’eau et constituant soit une
gêne à l’écoulement des eaux de
crue soit un problème de stabilité
de l’arbre même;

b) l’enlèvement d’arbres déstabili-
sés faisant épis tout en retenant
des embâcles et des arbres morts
diminuant ainsi la section d’écoule-
ment du cours d’eau;

c) l’enlèvement d’arbres déraci-
nés risquant d’affouiller la berge;

d) la mise sur pied de vieux arbres
dans le but d’un rajeunissement de
la végétation riveraine;

e) l’enlèvement d’arbres morts, de
souches et d’autres débris engen-
drant une déviation du flux des
eaux avec affouillement des
berges;

f) la stabilisation locale des berges
par la plantation respectivement
replantation de végétaux ligneux.

Il va sans dire, qu’en cas de néces-
sité urgente, les équipes des ser-
vices régionaux peuvent intervenir
sur le cours d’eau pour réaliser des
travaux garantissant à tout moment
le libre écoulement des cours
d’eau.

Question 2863 (28.9.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’attribution de
prêts hypothécaires:

Déi weltwäit Finanzkris féiert a ver-
schiddene Länner d’Banken der-
zou, beim Accord vu Kreditter fir
privat Bauprojeten, dat beson-
nesch beim Uschafe vun Eegen-
heemer, méi restriktiv virzegoen,
wat en negativen Afloss op de Bau-
secteur kënnt kréien.

Als Ursaache gëtt des Weideren
uginn, datt d’Kafkraaft gefall wier
an datt d’Leit net genuch eege Ga-
rantien opweisen, fir hinne kënnen
e laangfristege Baukredit ze accor-
déieren.

No de leschten Erkenntnisser huet
d’Finanzkris och d’Lëtzebuerger
Banken net verschount, an et
schéngt, wéi wa mer déi wierklech
Répercussiounen eréischt an en-
gem bis zwee Joer richteg ze
spiere kréichen.

Des Weideren ass et och esou, datt
d’Kafkraaft hei am Land, duerch
d’Netupasse vun de Léin, Gehälter
a Pensiounen un d’Inflatioun
duerch den Indexstopp, och gefall
ass an d’Banken hei am Land och
dëst als Ursaach gebrauche kënn-
ten, fir Baukreditter fir Eegenhee-
mer ze refuséieren. 

Flexibel gehandhaabt Baukreditter
u Privatpersoune sinn awer wich-
teg, fir eise Bierger en Eegenheem
ze verschafen, sinn awer och wich-
teg fir de ganze Bausecteur mat all
senge Fournisseuren, déi dorun
hänken.

Duerfir meng Froen:

1) Ass ze fäerten, datt och déi Lët-
zebuerger Banken, opgrond vun
der Finanzkris an dem Kafkraaft-
verloscht, méi restriktiv virginn, wat
den Accord fir Kreditter fir privat
Bauprojete betrëfft?

2) Wat gedenkt d’Regierung an
esou enger Situatioun fir Mesuren
ze ergräifen?

3) Wa jo, wier et dann net sënnvoll,
elo schonns virzegesinn, deem
entgéintzewierken, andeem de Stat
méi Garantië bei Bauprojete fir
Eegenheemer iwwerhëlt?

Réponse (17.10.2008) de M.
Luc Frieden, Ministre du Trésor
et du Budget:

Mir hu keng Unzeechen, datt
d’Banken zu Lëtzebuerg géingen
d’Kreditter méi restriktiv verginn.

Zu Lëtzebuerg ass ëmmer derfir
gesuergt ginn, datt räsonnabel Fi-
nanzéierungspläng bei Kreditter
opgestallt gi sinn. D’Regierung
hofft, datt d’Kreditter och weider
vergi ginn, fir datt Investissementer
vu Privatleit a Betriber gemaach
ginn.

Zënssubventiounen an Neierunge
bei der TVA-Logement, déi d’Re-
gierung proposéiert, droen derzou
bäi, datt d’Bauprojete vun Eegen-
heemer viruginn.
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Question 2864 (28.9.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant le site de l’Univer-
sité du Luxembourg:

Aussoe vun enger Regierungsver-
triederin op enger Pressekonferenz
no, soll op Esch/Belval den
Haaptsëtz vun der Lëtzebuerger
Universitéit kommen. 

Wat deemno heesche kënnt, datt
och nach Niewesektioune vun der
Universitéit op anere Plazen instal-
léiert gi respektiv erhale bleiwe sol-
len. D’Parlament huet sech awer fir
de Site Belval als eenzegen Uni-
versitéitsstanduert ausgeschwat,
sou datt esou Aussoe vun der Re-
gierung zumindest e bëssen er-
staunlech sinn. 

Dofir meng Froen: 

1) Kënnt de gesamte Komplex vun
der Universitéit op Esch/Belval? 

2) Wa jo, wéisou gëtt et dann op
enger Pressekonferenz Aussoe vu
Regierungsvertrieder, déi dëst a
Fro stellen? 

3) Wann neen, wat sinn d’Ursaa-
chen, wéisou datt elo nach aner
Siten sollen a Fro kommen? 

4) Gëtt déi definitif Décisioun nach
virun de Parlamentswahle getraff,
wann neen, wéisou? 

Réponse commune (10.10.
2008) de M. François Biltgen,
Ministre de la Culture, de l’Ensei-
gnement supérieur et de la Re-
cherche et de Mme Octavie
Modert, Secrétaire d’État à la Cul-
ture, à l’Enseignement supérieur et
à la Recherche:

D’parlamentaresch Ufro vum Här
Aly Jaerling betrëfft de Sëtz vun
der Lëtzebuerger Universitéit. 

D’Décisioun vun der Regierung
vum 23. Dezember 2005 seet, datt
de Rektorat vun der Universitéit op
Belval kënnt. Dat bedeit, datt
d’Universitéit hire Sëtz zu Belval
huet. Ech erënneren den Här De-
putéierten och drun, datt an därsel-
wechter Décisioun festgehale gouf,
datt Belval prinzipiell de Site
unique vun der Universitéit ass,
datt an der éischter Phas zwou Fa-
kultéiten op Belval kommen an
datt, um Horizont vun 2009, d’Dé-
cisioun geholl géif, wou d’Fakultéit
«Droit, économie, finance» hikéim. 

Un deenen Décisioune gouf
näischt geännert an den Zäitplang
steet och. 

Question 2867 (1.10.2008) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant la desserte de la
ligne ferroviaire entre Trois-
Ponts et Luxembourg-Ville:

La FNCTTFEL, la CGSP-Cheminots
Verviers-Liège et la Section Fronta-
liers de l’OGB-L ont organisé une
manifestation pour le 18 octobre
2008 en gare de Vielsalm pour atti-
rer l’attention sur une offre insuffi-
sante des transports en commun.
Environ 4000 personnes habitant la
région ardennaise belge travaillent
au Luxembourg. Selon un commu-
niqué publié par les syndicats, les
frontaliers de cette région seraient
intéressés à prendre le train au dé-
part de Trois-Ponts ou de Vielsalm,
si cette ligne était desservie de ma-
nière à leur permettre d’arriver à
leur lieu de travail en temps utile.
Les manifestants demanderont
l’amélioration de l’offre en ce sens.
Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Monsieur le Ministre partage-t-il
l’avis des syndicats susmentionnés
qu’une meilleure desserte de la
ligne ferroviaire 42, avec une pro-
longation le matin et le soir des
trains de Troisvierges jusqu’à Viel-

salm, pourrait attirer de nouveaux
passagers vers le train?

- Dans l’affirmative, quelles sont les
raisons qui expliquent que le pre-
mier train pour le Grand-Duché
part à Trois-Ponts à 8h11 le matin
et n’arrive en gare de Luxembourg
qu’à 9h45, donc trop tard pour ré-
pondre aux besoins des fronta-
liers?

- Est-ce qu’une amélioration de
l’offre telle que revendiquée par les
syndicats est envisagée?

Réponse (16.10.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Par sa question parlementaire no
2867 du 1er octobre, l’honorable
Député Romain Schneider invoque
la question d’une meilleure des-
serte de la ligne ferroviaire 42 avec
une prolongation le matin et le soir
des trains de Troisvierges jusqu’à
Viesalm (B).

Les CFL et le Ministère des Trans-
ports sont unanimes à partager
l’avis des syndicats visant à attirer
un plus grand nombre de fronta-
liers belges sur le rail. Dans des ré-
unions bilatérales SNCB/CFL un
projet tendant à améliorer la des-
serte de la ligne 42 a été élaboré.
Le contrat de gestion de la SNCB
prévoit l’étude d’un nouveau plan
de transport pour une mise en ap-
plication à l’horizon 2011/12. Sui-
vant la SNCB il serait envisageable
de faire circuler un train toutes les
heures sur la relation Gouvy –
Liège et de prolonger ces trains
vers Luxembourg. Ainsi la desserte
Trois-Ponts/Viesalm – Luxembourg
en heures de pointe pourrait être
sensiblement améliorée en faveur
des frontaliers belges. De même
les correspondances à Liège sur
les TGV vers Coblence et vers
Bruxelles se verront sensiblement
améliorées.

La desserte actuelle vers Liège qui
est constituée de 8 paires de trains
nécessite 5 rames pour réaliser
l’équilibre au niveau du roulement
du matériel. La desserte telle
qu’elle a été conçue permet de
réaliser un train toutes les 2 heures
avec une arrivée du premier train à
Luxembourg en dehors de l’heure
de pointe matinale. L’avancement
de 2 heures du premier train à
Liège aurait comme conséquence
ou bien de créer un trou dans le
cadencement actuel ou bien d’en-
traîner un déséquilibre au niveau
du roulement du matériel.

Avec l’objectif d’améliorer l’offre
sur la ligne du nord, les directeurs
SNCB et CFL ont constitué un
groupe de travail CFL-SNCB
chargé d’étudier les possibilités
d’augmenter la fréquence des des-
sertes entre Liège et Luxembourg
à moyen et à long terme via une
exploitation commune. Parallèle-
ment le groupe de travail vérifie la
réalisation d’améliorations ponc-
tuelles à court terme.

De même les CFL ont été invités à
creuser l’idée de la construction
d’un parking d’accueil P&R à
grande capacité dans l’extrémité
nord du pays le long de la ligne du
nord.

Question 2870 (2.10.2008) de
M. Fernand Diederich (LSAP)
concernant le reclassement de
la carrière de l’instituteur:

Le projet d’accord entre le Gouver-
nement et les syndicats SNE et
SEW concernant le reclassement
de la carrière de l’instituteur et le
réaménagement de sa tâche s’ap-
plique aux carrières des institu-
teurs de l’enseignement présco-
laire et primaire.

D’après la loi modifiée du 22 juin
1963 fixant le régime des traite-
ments des fonctionnaires de l’État
certaines carrières peuvent se dé-
rouler dans différents ordres d’en-
seignement. Ainsi, par exemple, la
carrière de l’instituteur d’économie

familiale et la carrière de l’institu-
teur d’enseignement technique
tombent également sous le champ
d’application du projet d’accord.

- Dans ce contexte, j’aimerais sa-
voir si les instituteurs enseignant
dans un autre ordre d’enseigne-
ment que l’ordre d’enseignement
préscolaire et primaire tombent
sous le champ d’application du
projet d’accord.

- Qu’en est-il des instituteurs ensei-
gnant dans une institution étatique
qui n’est pas mentionnée de ma-
nière explicite dans le projet d’ac-
cord comme par exemple le Centre
des Langues Luxembourg? Est-ce
que ces instituteurs sont concer-
nés par le projet d’accord, alors
qu’il est évident que leur établisse-
ment ne relève pas du domaine de
l’enseignement préscolaire et pri-
maire? 

- Qu’en est-il de la carrière du
maître de cours spéciaux qui, se-
lon la loi modifiée du 22 juin 1963,
se déroule dans différents ordres
d’enseignement, donc éventuelle-
ment aussi dans l’enseignement
primaire?

- Si l’accord susmentionné ne
concerne pas ces carrières,
quelles sont les raisons de cette
exclusion?

Réponse commune (12.11.
2008) de Mme Mady Delvaux-
Stehres, Ministre de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle et de M. Claude Wise-
ler, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administra-
tive:

En réponse à la question parle-
mentaire N°2870 du 2 octobre
2008 de l’honorable Député Fer-
nand Diederich, le Gouvernement
tient d’abord à signaler qu’à l’occa-
sion de sa séance du 22 février
2008, il a décidé d’entrer en négo-
ciations avec les syndicats du sec-
teur de l’enseignement en vue d’un
reclassement individuel de leur
carrière, reclassement cependant
lié à une reconfiguration de la
tâche du personnel enseignant.

Les négociations ont abouti en
septembre dernier à un projet d’ac-
cord avec les syndicats SNE et
SEW. Ce projet d’accord, ainsi que
les mesures législatives actuelle-
ment en élaboration qui en dé-
coulent, s’appliquent aux agents
de toutes les carrières d’institu-
teurs.

Pour ce qui est de toutes les autres
carrières étatiques, en particulier
celles touchées par le processus
de Bologne, le Gouvernement vou-
drait rappeler que déjà dans son
programme d’investiture du 4 août
2004, il s’était prononcé pour «œu-
vrer en vue d’une révision de la
structure des traitements, et que la
commission déjà en place serait
appelée à présenter ses conclu-
sions tout en limitant ses proposi-
tions à des corrections à apporter
aux barèmes dans la mesure où
des changements significatifs s’im-
poseraient en ce qui concerne les
critères traditionnels de la classifi-
cation des fonctions».

Par ailleurs, la commission d’ex-
perts a vu son mandat précisé à
l’occasion des séances du 23 mai
et 4 juillet 2008 où le Gouverne-
ment lui a encore demandé d’ana-
lyser la structure des carrières et
des fonctions auprès de l’État, en
partant des diplômes, des qualifi-
cations et des compétences né-
cessaires pour y accéder et des
évolutions qui se sont produites au
niveau des responsabilités et des
missions assumées par les agents
des différentes carrières.

L’étude et les propositions à faire
par la commission d’experts sont
prévues d’être remises au Gouver-
nement à la fin de la présente pé-
riode législative. Une analyse de
tous les autres ordres d’enseigne-
ment est supposée faire partie des
travaux de la commission.

Question 2871 (2.10.2008) de
M. Carlo Wagner (DP) concer-
nant l’«air tramp»:

Plusieurs communes, établisse-
ments et associations ont acquéri
un «air tramp», sorte de trampoline
thérapeutique. Un tel «air tramp»
peut certes être utilisé pour des ac-
tivités ludiques, mais également et
surtout à des fins thérapeutiques.
Ainsi l’«air tramp» est préconisé en
ergothérapie et notamment pour le
traitement de troubles moteurs et
sensoriels, surtout des enfants en
bas âge. Il s’avère que le coût pour
un tel équipement est assez élevé.
Ceci incite souvent les acquéreurs
d’un tel équipement à recourir au
sponsoring privé.

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre:

- Monsieur le Ministre est-il
conscient des bienfaits thérapeu-
tiques de l’«air tramp»?

- N’estime-t-il pas dès lors qu’une
participation aux frais d’acquisition
d’un tel équipement pourrait être
envisagé par les autorités pu-
bliques?

Réponse (10.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Je suis d’accord pour dire que
l’équipement dit «air tramp», visé
par l’honorable Parlementaire, peut
rendre des services dans le traite-
ment de certains troubles moteurs
et sensoriels. Il est cependant vrai
aussi que de très nombreux autres
équipements ou dispositifs non
médicaux pourraient être utiles
dans une prise en charge ludique
des troubles en question.

Les statuts de l’UCM ne prévoient
pas le remboursement de l’acquisi-
tion de cet appareillage. Celui-ci
n’est pas non plus susceptible
d’être subventionné au moyen des
crédits de mon Ministère. Toutefois,
renseignements pris, il apparaît
que le Ministère de la Famille a fi-
nancé ou cofinancé des acquisi-
tions de cet équipement par di-
verses associations.

Question 2876 (3.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant les terrains appro-
priés à la construction de
parcs éoliens:

Bei der kierzlecher Aweiung vun de
Wandmillen um «Burer Bierg» huet
den Energieminister drop higewi-
sen, datt d’Zuel vu Plazen, déi
gëeegent sinn, fir weider Wandmil-
len opzeriichten, op eisem Terri-
toire zimlech limitéiert ass. An hien
huet bedauert, datt et net méiglech
wier, fir dës potenziell Siten an en-
gem Plan sectoriel «Wandmillen»
auszeweisen an ze reservéiere res-
pektiv ze schützen. Dat virum Han-
nergrond vun eiser Obligatioun, fir
den Undeel vu Stroum aus erneier-
baren Energien an deenen nächste
Jore weider an d’Luucht ze drei-
wen.

An deem Kontext géif ech gären
dës Froen un den Här Innenminis-
ter riichten:

1. Entsprécht dës Duerstellung
vum Minister Krecké der Wierk-
lechkeet?

2. Wa jo, wourop ass dës negativ
Attitüd vum Landesplanungsminis-
tère zréckzeféieren?

3. Misst, virum Hannergrond vun
eisem Problem, fir déi europäesch
Klimaschutzziler ze erreechen,
d’Regierung net zu enger gemein-
samer Haltung fannen, fir de Maxi-
mum u Wandkraaft kënnen ze ex-
ploitéieren?

4. Wa jo, wat muss sech änneren,
fir dohinzekommen?

Réponse (13.11.2008) de M.
Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement
du Territoire:

Den Här Deputéierte Robert Meh-
len kënnt a senger parlamentare-
scher Ufro op eng Ausso vum Här
Minister Krecké zréck, wou den
Här Krecké et bedauert hätt, datt et
kee Plan sectoriel «Wandmillen»
géif ginn oder géif erstallt ginn, an
deem déi potenziell Siten, fir Wand-
millen opzeriichten, ausgewise
wieren oder géife ginn. An deem
Kontext steIlt hien dann dräi Froen,
op déi ech kuerz wëIl äntwerten:

1. Et ass wouer, dass bis dato
nach kee Plan sectoriel «Wandmil-
len» erstallt ginn ass oder an
Ugrëff geholl ginn ass.

2. Hei kann net vun enger negati-
ver Attitüd Rieds sinn. De Landes-
planungsminister ass bis elo nach
net mat esou enger Ufro konfron-
téiert ginn. Doriwwer eraus ass et
esou, dass mat Hëllef vum Land-
schaftsplang, deen elo jo aIs
Avant-projet virläit, méiglech Siten,
déi a Fro kommen, méi einfach
kënnen determinéiert ginn.

3. Natierlech solI d’Regierung hei
eng gemeinsam Haltung hunn. Ech
sinn awer der Meenung, dass dëst
bei deenen zwee Ministerkollee-
gen, déi hei direkt kompetent sinn,
nämlech dem Här Krecké als Ener-
gieminister an dem Här Lux aIs
Ëmweltminister, och de Fall ass.

4. Dës Fro war domadder schonns
beäntwert.

Question 2877 (4.10.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant l’impact de la crise
financière sur les fonds de
pension:
A menger parlamentarescher Drin-
glechkeetsfro N°2832 vum 19. am
Hierschtmount 2008 (cf. compte
rendu N°1/2008-2009), hat ech
d’Regierung gefrot wat fir eng Plus-
valuë respektiv Moins-valuë sech
aus de Placementer vun eise Ren-
tefongen erginn. 
A senger Äntwert vum 3. am Wäi-
mount 2008 huet den Här Minister
vun der Sozialer Sécherheet eng
Plus-value vun 136,5 Milliounen
Euro matgedeelt, ofgerechent op
den 19. am Hierschtmount 2008. 
Meng Froen hate sech am Kontext
vun der internationaler Finanzkris
beweegt, déi awer nom 19. Sep-
tember 2008 lassgebrach ass,
esou datt an der Äntwert vum Här
Minister vun der Sozialer Sécher-
heet net erauszefannen ass, wivill
datt duerch d’Finanzkris verluer
gaangen ass. 
Den Här Minister vun der Sozialer
Sécherheet deelt just mat, datt
d’Finanzkris Sequellen an deem
engen oder anere Portefeuille han-
nerlooss hat, dëst am Aktieberäich,
och wann den Här Minister mengt
dës Verloschter géife souguer am
Fall vun enger Faillite vun dem re-
spektive Placementsinstitut limi-
téiert bleiwen. 
Kann den Här Minister vun der So-
zialer Sécherheet mer duerfir fol-
gend Froe beäntwerten: 
1) Wat sinn d’Verloschter, déi beim
Placement vun eise Pensiounsfon-
gen duerch déi international Fi-
nanzkris nom 19. September 2008
entstane sinn? 
2) Wivill am Aktieberäich a wivill
bei anere Placementer? 
3) Gedenkt d’Regierung hir Place-
menter am Aktieberäich ze iwwer-
denken an nach just absolut sé-
cher Placementer unzepeilen? 
Réponse (6.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:
La question de l’honorable Député
se rapporte à des pertes éven-
tuelles subies par la réserve de
compensation dans le cadre de la
crise financière internationale
après le 19 septembre dernier.
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Tout d’abord je peux confirmer que
la SICAV-FIS (à travers laquelle une
majeure partie de la réserve de
compensation est investie) présen-
tait au 23 octobre 2008 un résultat
global excédentaire dépassant les
126 millions d’euros, même après
plusieurs semaines de turbulences
boursières.

Les actions, qui représentent ac-
tuellement seulement 3,24% de
l’ensemble des actifs investis à tra-
vers la SICAV-FIS, ont suivi la ten-
dance baissière des bourses mon-
diales et ont diminué de 22,6% de-
puis le 19 septembre 2008.

Les portefeuilles obligataires et
monétaires représentent actuelle-
ment plus de 96,7% des actifs de
la SICAV-FIS et affichent une crois-
sance de 0,80% entre les deux
dates respectives.

Suivant les dispositions légales ap-
plicables, le Fonds de Compensa-
tion est chargé de mener une poli-
tique de placement diversifié. Le
Gouvernement n’entend pas modi-
fier cette orientation puisque les
placements sont effectués dans
une optique du long terme et que
le régime de pension n’a pas be-
soin de recourir à ces fonds dans
les prochaines années pour couvrir
les prestations.

Question 2881 (6.10.2008) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant les familles
d’accueil:

Selon le rapport d’activité du Minis-
tère de la Famille et de l’Intégra-
tion, au 31 décembre 2007 265 en-
fants mineurs étaient placés dans
des familles d’accueil. Depuis cinq
ans ce nombre est en constante
augmentation et représente aujour-
d’hui plus d’un quart de tous les
placements d’enfants en détresse
au Luxembourg. 

- Dans ce contexte, j’aimerais sa-
voir de Madame la Ministre quels
sont les critères qui déterminent si
les personnes intéressées voulant
s’occuper d’un enfant en détresse
sont aptes à accueillir un tel enfant.
Le placement d’enfants auprès de
célibataires ou de couples vivant
en partenariat est-il possible? 

- L’accueil par des parents nourri-
ciers d’un enfant placé peut se ré-
véler difficile et constituer un défi
majeur pour les parents, exigeant
à la fois des qualités psycholo-
giques et pédagogiques afin de
garantir le bien-être de l’enfant.
Madame la Ministre n’est-elle pas
d’avis que des formations pour les
parents nourriciers, telles que des
formations obligatoires prévues
pour les assistants parentaux par
la loi du 30 novembre 2007 portant
réglementation de l’activité de l’as-
sistance parentale, seraient néces-
saires?

- De manière générale, la législa-
tion en vigueur en matière de
placement de l’enfant en famille
d’accueil précise-t-elle les droits et
les devoirs des enfants de même
que ceux des familles d’accueil?

Réponse (31.10.2008) de Mme
Marie-Josée Jacobs, Ministre
de la Famille et de l’Intégration:

Au Luxembourg, le placement fa-
milial d’enfants en détresse est or-
ganisé par quatre services d’assis-
tance pour le placement familial.
Ces services sont conventionnés
par le Ministère de la Famille et de
l’Intégration et bénéficient d’un
agrément en vertu du règlement
grand-ducal du 14 janvier 2000
ayant pour objet de fixer les condi-
tions et formalités pour l’obtention
de l’agrément des services d’assis-
tance pour le placement familial
prévu par la loi du 8 septembre
1998 réglant les relations entre
l’État et les organismes œuvrant
dans les domaines social, familial
et thérapeutique. L’accueil de mi-
neurs par des particuliers peut se
faire de jour et de nuit ou bien uni-
quement de jour. La majorité des
placements familiaux est ordonnée

par le Tribunal de la Jeunesse dans
le cadre de la loi du 10 août 1992
relative à la protection de la jeu-
nesse. 

La sélection des familles d’accueil
constitue une des activités agréées
des services d’assistance au
placement familial. Les critères et
la procédure de sélection sont dé-
finis par les services respectifs et
ne font pas l’objet de dispositions
légales, réglementaires ou conven-
tionnelles. De manière générale,
les critères de sélection détermi-
nés par les services concernent la
situation sociofamiliale des per-
sonnes intéressées à accueillir un
mineur en détresse, leur honorabi-
lité ainsi que leurs compétences
sociales et éducatives, leur motiva-
tion et leurs attentes face à l’enfant
à accueillir. La procédure de sélec-
tion prévoit plusieurs étapes tels un
premier échange d’informations
entre les professionnels des ser-
vices et les familles d’accueil po-
tentielles, une rencontre au domi-
cile de celles-ci en présence de
tous les membres familiaux ainsi
qu’une réflexion approfondie avec
la famille d’accueil potentielle sur
son fonctionnement, son vécu, ses
valeurs et attentes ainsi que sur les
défis liés au placement familial. En
principe, cette période de sélec-
tion comprend plusieurs ren-
contres entre la famille intéressée
et le service de placement familial
et s’étend sur une durée de plu-
sieurs mois.

Quant au placement d’enfants au-
près de célibataires, les approches
des services sont différentes. Tan-
dis que chaque service accom-
pagne des situations où des en-
fants sont accueillis en placement
familial par une personne seule,
éventuellement après un divorce
ou le décès du partenaire, le céli-
bat constitue d’office pour deux
des quatre services un critère d’ex-
clusion au niveau de la procédure
de sélection. Quant à des familles
vivant en partenariat, ce n’est pas
le statut du couple, mais sa stabi-
lité qui constitue un critère de sé-
lection. 

La formation des familles d’accueil
est conçue et organisée de ma-
nière différente par les services de
placement familial. Elle peut avoir
lieu au cours de la période de
sélection ou bien se dérouler après
cette période de manière plus
approfondie dans le cadre du ser-
vice conventionné «Berodungs-
déngscht fir Fleegefamilljen» de
l’a.s.b.l. «Fir ons Kanner». Les
thèmes communs sont les droits et
obligations de la famille d’accueil,
la coopération avec la famille d’ori-
gine de l’enfant placé, la gestion
des conflits de loyauté de l’enfant
placé, ainsi que les particularités et
besoins spécifiques des enfants
placés en dehors de leur milieu fa-
milial. L’idée d’une formation
unique et obligatoire pour toutes
les familles d’accueil est discutée
avec les services de placement fa-
milial et l’a.s.b.l. FLEK-FleegeElte-
ren an hir Kanner.

En ce qui concerne les droits et les
devoirs des familles d’accueil et
des enfants et jeunes qui y sont
placés, ils sont en principe définis
dans le cadre des conditions de
collaboration entre les parties
concernées que chaque service
est tenu de déterminer en vertu de
l’article 1er du règlement grand-du-
cal du 14 janvier 2000 ayant pour
objet de fixer les conditions et for-
malités pour l’obtention de l’agré-
ment des services d’assistance
pour le placement familial prévu
par la loi du 8 septembre 1998 ré-
glant les relations entre l’État et les
organisations œuvrant dans les do-
maines social, familial et thérapeu-
tique.

Question 2884 (7.10.2008) de
M. Alexandre Krieps (DP)
concernant l’assurance dépen-
dance:

2008-2009 QUESTIONS AU GOUVERNEMENTQUESTIONS AU GOUVERNEMENT

Domicile Établissements d’aide et de soins

Centres intégrés Maisons de soins Total %

1999 2026 1274 990 4290

2000 2733 1384 1111 5228 21,9

2001 3361 1485 1135 5981 14,4

2002 4417 1621 1124 7162 19,7

2003 5051 1838 1246 8135 13,6

2004 5631 1935 1241 8807 8,3

2005 6072 2027 1237 9336 6.0

2006 6489 2069 1231 9789 4.8

2007 6795 2010 1273 10078 3,0

1999-2007 135

Le système de l’assurance dépen-
dance va fêter prochainement ses
dix ans. Au cours des dernières
années, les services et presta-
tions de l’assurance dépendance
ont connu un développement
constant.

Partant, je souhaiterais poser les
questions suivantes à Monsieur le
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale:

- Monsieur le Ministre peut-il me
dire combien de personnes pro-
fitent actuellement du régime de
l’assurance dépendance? Com-
ment ont évolué ces chiffres depuis
la création de l’assurance dépen-
dance?

- Combien de personnes profitant
de l’assurance dépendance sont
placées dans des établissements
spécialisés publics, communaux

ou privés? Combien de personnes
se font soigner à domicile? Quelle
a été l’évolution de ces taux res-
pects depuis la création de l’assu-
rance dépendance au cours des
dix dernières années?

- Comment a évolué depuis sa
création le budget de l’assurance
dépendance par rapport au bud-
get de l’assurance maladie? Dans
le budget de l’assurance dépen-
dance, quelles sont les parts res-
pectives du budget des soins et
des aides à domicile?

Réponse (6.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Depuis 1999, le nombre annuel
moyen de bénéficiaires de l’assu-
rance dépendance a augmenté de
135%. Le nombre de bénéficiaires

à domicile a augmenté de 235%.
Le nombre de bénéficiaires en éta-
blissement a augmenté de 45%.

En ce qui concerne les dépenses
globales, le budget de l’assurance
maladie a augmenté de 85% entre
1999 et 2007. Il a augmenté de
138,8% en ce qui concerne l’assu-
rance dépendance.

Entre 1999 et 2007, les dépenses
pour les prestations de l’assurance
dépendance versées au Luxem-
bourg (toutes prestations confon-
dues) ont augmenté de 372%.
Cette augmentation correspond à
350% pour les prestations à domi-
cile et à 402% pour les prestations
en établissements d’aides et de
soins.

Les tableaux ci-dessous pré-
sentent les détails de cette évolu-
tion.

Tableau 2. Évolution des dépenses globales - comparaison assurance maladie/assurance dépendance 
(en millions d’euros)

Pour l’assurance dépendance, les
montants comptabilisés pour
chaque exercice contiennent, en
raison de retards de facturation,

des montants se rapportant à des
exercices antérieurs. Afin de neu-
traliser cet effet et de rendre l’évo-
lution des dépenses plus transpa-

rente, il est procédé aux prélève-
ments aux provisions effectuées en
raison justement de ces retards de
facturation.

(Source: données comptables de l’UCM)

Assurance maladie Assurance dépendance

Dépenses 
courantes

comptabilisées
Variation en %

Dépenses 
courantes

comptabilisées

Prélèvements
aux provisions

(2)

Prestations 
effectives
(1) – (2)

Variation 
en %

1999 987 140 140

2000 1047 6,1% 223 88,6 134,4 -4,0%

2001 1178 12,5% 296 115,8 180,2 34,1%

2002 1296 10,0% 306 110,7 195,32 8,4%

2003 1398 7,9% 290 69,9 220,13 12,7%

2004 1510 8,0% 334 57,9 276,13 25,4%

2005 1662 10,1% 391 87,2 303,8 10,0%

2006 1708 2,8% 397 67,2 329,8 8,6%

2007 1828 7,0% 425 90,6 334,4 1,4%

1999/2007 85,2% 1 138,8%

(Source: UCM - données comptables)

Prestations à domicile Variation en % Prestations en 
milieu stationnaire Variation en %

1999 28,90 20,36

2000 43,96 52,1 57,62 183

2001 60,69 38,1 103,20 407

2002 107,11 76,5 121,33 17,6

2003 110,26 2,9 111,10 - 8,4

2004 111,93 1,5 125,01 12,5

2005 156,53 39,8 149,85 19,9

2006 140,51 -1,0 149,57 -0,2

2007 130,00 -0,7 102,35 - 31,6

1999/2007 350 402

(Source: UCM - comptes d’exploitation)

Tableau 1. Nombre moyen de bénéficiaires par lieu de séjour - données comptables de l’UCM

Tableau 3. Évolution des dépenses de l’assurance dépendance - Comparaison domicile établissement 
(prestations délivrées au Luxembourg) pour aides et soins, produits nécessaires aux aides et soins, 

aides techniques adaptations du logement) (en millions d’euros)



Question 2885 (7.10.2008) de
M. Alex Bodry (LSAP) concer-
nant l’accessibilité des avis
émis par le Conseil d’État:

Lors de la présentation du rapport
d’activité du Conseil d’État, il a été
question du sort réservé aux avis
de la Haute Corporation sur les
projets de règlement grand-ducal
élaborés par le Gouvernement.

D’après la presse, le Président du
Conseil d’État avait regretté que
ces avis, très nombreux et fort
utiles, ne soient pas publics
comme le sont les avis du Conseil
d’État sur les projets de loi.

- Est-ce que le Gouvernement ne
partage pas le point de vue du
soussigné que dans le cadre d’un
droit d’accès aux informations dé-
tenues par les autorités publiques,
la totalité des avis émis par le
Conseil d’État devrait être acces-
sible au public?

- Le Gouvernement est-il disposé à
autoriser dès à présent le Conseil
d’État à publier les avis rendus sur
les projets de règlement grand-du-
cal sur son site Internet?

- Est-il envisagé, dans un souci de
transparence, de procéder à l’ave-
nir à une publication des travaux
d’élaboration des règlements
d’exécution des lois à l’instar de la
procédure applicable en matière
de confection des lois?

Réponse (31.10.2008) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre d’État:

Le Gouvernement n’a tout d’abord
pas d’objections à formuler à l’en-
droit de la proposition qui consiste
à procéder à la publication des
avis du Conseil d’État concernant
les projets de règlement grand-du-
cal sur le site Internet de la Haute
Corporation. Par ailleurs, et afin de
conférer à cette publication toute
son efficacité, il serait indiqué de
rendre parallèlement le texte des
projets de règlement grand-ducal
accessible, sous une forme ou une
autre, par le biais du site Internet
du Conseil d’État.

Question 2886 (7.10.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant la campagne anti-
tabac:
Ab dem 1. am Wäimount 2008 huet
Groussbritannien, als dat éischt
Land an der EU, Zigaretteschach-
telen op de Maart bruecht, déi nie-
went der traditioneller Gesond-
heetswarnung zousätzlech Photoe
publizéieren, déi, zum Deel op eng
ganz drastesch Manéier, d’Niewe-
wierkungen an déi fatal Follege
vum Fëmmen duerstellen. 
D’Aktioun ass geduecht, fir vum
Fëmmen ofzeschrecken, an ziilt
zum engen op Leit, déi nach net
ugefaangen hunn ze fëmmen, fir
preventiv ze wierken, an zum ane-
ren op all déi, déi aktuell fëmmen,
fir si mat Biller vu Kriips, Longepro-
blemer, Zännverschläiss etc. zum
Ëmdenken ze bewegen. 
Kann den Här Gesondheetsminis-
ter mer duerfir dës Fro beäntwer-
ten: 
1) Wéi steet den Här Gesondheets-
minister zu esou enger Cam-
pagne?
2) Ass esou eng Campagne virge-
sinn am Kader vun den aktuelle
Moossname fir d’Reduzéiere vun
der Fëmmgewunnecht hei am
Land?
3) Kënnt Lëtzebuerg eng Virreider-
roll spillen an der Groussregioun
an iwwert d’Klienten op eisem Zi-
garettemaart aus der Groussre-
gioun ureegen, dass déi englesch
Initiativ sech iwwert d’Grenzen
eraus erweidert?

4) Wat huet bei eiser strategescher
Ausriichtung vun eiser allgemen-
ger Politik an desem Beräich Priori-
téit: d’Reduzéiere vum Fëmmen, fir
d’Gesondheet ze schützen, oder
d’Erhale vum Verkafspotenzial vun
Tubaksprodukter, fir eis Statskeess
ze fëllen?

5) Ka Lëtzebuerg als Land, dat de
Groussdeel vu sengen Tubakspro-
dukter exportéiert, esou eng Ak-
tioun iwwerhaapt nach national
duerchsetzen?

Réponse (21.10.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Den éierewäerten Deputéierte
schwätzt am Zesummenhang vun
ofschreckende Biller, déi Grouss-
britannien als Gesondheetswar-
nung op den Zigarettepäck impo-
séiert, vun enger «Campagne», a
freet, ob Lëtzebuerg och esou eng
Campagne virgesäit.

Ech kann dem Froesteller ver-
sécheren, datt d’Antitubakcampa-
gnë wäerte weidergoen an datt
dem Gesondheetsminister méi dru
läit, fir de Konsum vum Tubak erof-
zesetzen, wéi fir mat indirekte
Steieren um Tubak d’Statskeess ze
fëllen. Ma ëm eng eigentlech Cam-
pagne handelt et sech bei der bri-
tescher Initiativ net.

D’Englänner hu Gebrauch ge-
maach vun enger Dispositioun an
enger europäescher Direktiv, déi
op 2001 zréckgeet an déi de Län-
ner et erlaabt, awer net virschreift,
fir an hiren nationale Reglementer
Gesondheetswarnungen ënnert
Form vun ofschreckende Biller
oder Fotoen ze imposéieren.

D’Fro, ob Lëtzebuerg och géif esou
Biller, am Fachjargon «des picto-
grammes», imposéieren, war scho
verschiddentlech Géigestand vun
enger parlamentarescher Ufro.

Den éierewäerten Deputéierte
léisst duerchblécken, datt et fir Lët-
zebuerg eventuell schwéier kënnt
ginn, esou eng Moossnamen natio-
nal duerchzesetzen, well mer e
groussen Deel vun eisen Tubaks-
produkter exportéieren. Déi Fro ass
gutt opgeworf: awer net esou séier
wéinst dem Export wéi wéinst dem
Import. Tatsächlech féiert Lëtze-
buerg jo och e beträchtlechen Deel
vu sengem Zigarettekonsum aus
dem Ausland an; dat ass nun emol
eng Partikularitéit vun engem
klenge Land, déi fir eis Nopesch-
länner net esou an d’Wo fäIt. D’Ko-
missioun schéngt awer hir Direktiv
esou auszeleeën, datt eng national
Bestëmmung, déi Pictogrammë vir-
schreift, och fir Importzigarette
gëlle géif: dat heescht, datt e
groussen Deel vun den auslänne-
schen Zigaretten no esou enger
Moossnam net méi an d’Land
dierft. Mir géifen eis dann dem Vir-
worf aussetzen, ënnert dem Vir-
wand vum Schutz vun der Gesond-
heet tatsächlech déi national Pro-
duktioun ze schützen.

Aus deem Gronn wëlle mer emol
nach ofwaarden, wéi vill aner eu-
ropäesch Länner no der Belsch a
Grousbritannien Pictogrammë vir-
schreiwen, ier mer eis fir esou eng
Moossnam entscheeden, déi mir
perséinlech net onsympathesch
ass.

Question 2887 (7.10.2008) de
M. Aly Jaerling (Indépendant)
concernant les aides finan-
cières pour étudiants:

Iwwert d’Joren huet sech déi staat-
lech Ënnerstëtzung vun Héich-
schoulstudien zu Lëtzebuerg
sécherlech positiv entwéckelt. 

Dat lescht Joer ass nach eng wei-
der Initiativ geholl ginn, fir déi ad-
ministrativ Weeër elektronesch ze
vereinfachen an ze verkierzen. 

Esou Reformentwécklunge sinn
ouni Zweifel ze begréissen. 

Am Gesetz iwwer «Aides finan-
cières» ass de Wee an de Modus

vun der Berechnung vun der En-
nerstëtzung fir de jeeweilege Stu-
dent fir ee Semester respektiv ee
Studiejoer zum Deel beschriwwen.
Den Demandeur schéckt den Dos-
sier mat den Ënnerlagen op den
CEDIES, a kritt dann eng Äntwert. 

Bis elo war et jo ëmmer esou, dass
an der Äntwert vum CEDIES just
den Endmontant matgedeelt gouf,
beispillsweis: «Dir kritt fir ee Se-
mester e Betrag vun 1.950 Euro als
Bourse respektiv als Prêt rembour-
sable». Opfalend an e bësschen
intransparent huet dann den Ëm-
stand erschéngt, dass net iwwer e
separaten Dekont matgedeelt
gouf, wéi de Betrag administrativ
zustane koum. 

Et hätt ee sech kënne méi eng op-
geschlësselt Ofrechnung erwaar-
den, fir kënnen nozevollzéien, wat
schlussendlech vum CEDIES a Be-
truecht geholl gouf an zu wéi en-
gen Deeler, fir kënnen eventuell en
Asproch anzeleeden, wann ee
mam Dekont net d’accord wier. 

Kann den Har Héichschoulminister
mer duerfir dës Fro beäntwerten: 

- Ass et duerch dës detailléiert
Ofrechnung elo neierdéngs mat
den elektronesche Mëttelen, déi
mer als Stat dem CEDIES ginn,
méiglech, fir domadder eng erwei-
dert Déngschtleeschtung unzebid-
den, oder bleift an dësem Beräich
nach nozebesseren? 

Réponse commune (31.10.
2008) de M. François Biltgen,
Ministre de la Culture, de l’Ensei-
gnement supérieur et de la Re-
cherche et de Mme Octavie
Modert, Secrétaire d’État à la Cul-
ture, à l’Enseignement supérieur et
à la Recherche:

D’parlamentaresch Ufro vum Här
Aly Jaerling betrëfft déi staatlech fi-
nanziell Hëllefe fir Héichschoulstu-
denten.

Wann e Student seng Demande
beim CEDIES gemaach huet, kritt
en e Bréif heemgeschéckt, an
deem en de ganze Montant vu sen-
ger finanzieller Hëllef, sief et fir e
Semester oder fir en akademescht
Joer, matgedeelt kritt. An deemsel-
wechte Bréif gëtt de ganze Mon-
tant och an e Montant vun der
Bourse an an e Montant vum Prêt
opgeschlësselt.

Am Fall vun engem Asproch kritt
de Student genau erkläert, wéi de
Montant vu senger finanzieller Hël-
lef zustane komm ass an e kritt e
«Printout» vum Calcul geschéckt;
op deem Dokument gesäit een da
ganz genau, wat fir Montanten als
Basis vum Calcul geholl gi sinn. All
Student huet och zu all Moment
d’Méiglechkeet en Abléck a säin
Dossier ze kréien. 

Den administrativen Opwand fir
eng Opschlësselung vum Calcul
systematesch ze verschécken ass
ze grouss a géif den Délai tëschent
der Demande vum Student an der
Äntwert vum CEDIES verlängeren,
wat net am Sënn vun engem séiere
Service fir de Client ass. Doriwwer
eraus konnte mir bis elo net fest-
stellen, dass esou eng Opschlës-
selung vum Calcul vun de Stu-
dente gefrot gi wär.

Bei der Weiderentwécklung vun de
Servicer, déi dem Client duerch de
«Guichet unique» ugebuede ginn,
wäerte mer analyséieren ob et
méiglech ass, dem Student, iwwert
d’Signature électronique, Accès an
den opgeschlësselte Calcul vu
senger finanzieller Hëllef ze ginn.

Question 2888 (7.10.2008) de
M. Henri Kox (DÉI GRÉNG)
concernant les projets d’instal-
lations de biogaz:

Actuellement, plusieurs projets
d’installations de biogaz sont en
voie de planification. Les initiateurs
des projets - surtout des agricul-
teurs respectivement des groupe-
ments locaux - se posent des
questions quant à l’utilisation la
plus avantageuse du biogaz pro-

duit à l’aide de ces installations.
Une des variantes possibles est
l’utilisation du biogaz pour alimen-
ter le réseau de gaz naturel. Or,
des paramètres essentiels pour
réaliser le calcul de la rentabilité
des différentes variantes ne sont
toujours pas connus: la rémunéra-
tion pour le gaz injecté dans le ré-
seau ainsi que les conditions tech-
niques y relatives.

Dans ce contexte, je voudrais avoir
les renseignements suivants:

- Est-ce que Monsieur le Ministre
peut me renseigner sur le montant
de la rémunération pour l’injection
du biogaz dans le réseau du gaz
naturel?

- De quelle façon sera financée
cette rémunération?

- Quelles conditions techniques
doivent être remplies par les ex-
ploitants des installations de bio-
gaz pour pouvoir alimenter le ré-
seau de gaz naturel?

Réponse (13.11.2008) de M.
Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

En réponse à la question parle-
mentaire de l’honorable Député
Henri Kox relative aux projets d’in-
stallations de biogaz, je puis vous
communiquer les informations re-
prises ci-après:

Les énergies renouvelables oc-
cupent un rang important dans
l’approvisionnement national en
énergie. En effet, dans un contexte
de dépendance grandissante par
rapport aux pays producteurs
d’énergies primaires, la production
d’énergies renouvelables permet
de diversifier les sources d’énergie
et ainsi d’améliorer la sécurité
d’approvisionnement dans la me-
sure des ressources disponibles.
D’un autre côté, la promotion du
biogaz fait partie, parmi d’autres,
des mesures prévues dans le Plan
national d’action en vue de la ré-
duction des émissions de CO2.

L’objectif est donc de subvention-
ner et de promouvoir le biogaz, et
plus particulièrement l’injection de
biogaz dans les réseaux de gaz
naturel. Cependant les aides ac-
tuellement en vigueur permettent
uniquement de subventionner
l’électricité produite à partir de bio-
gaz. Or, par rapport à la transfor-
mation de biogaz en électricité
avec des possibilités d’utilisation
de la chaleur produite souvent limi-
tées, l’injection de biogaz dans les
réseaux de gaz naturel permet
d’améliorer nettement le bilan
Kyoto du Luxembourg. Parallèle-
ment, elle permet une utilisation
hautement efficace du biogaz.

Un avant-projet de règlement
grand-ducal relatif à la production,
la rémunération et la commerciali-
sation de biogaz est en train d’être
finalisé. L’article 11, paragraphes
(2) et (3), de la loi du 1er août 2007
relative à l’organisation du marché
du gaz naturel en formera la base
légale. Cet article jette la base pour
l’obligation de rachat de la produc-
tion de biogaz laquelle est desti-
née à être injectée dans un réseau
de gaz naturel. La même loi décrit
à l’article 20 les obligations des
producteurs de biogaz dont no-
tamment la déclaration des instal-
lations, la fourniture des données
relatives à la production et à l’injec-
tion des installations en question,
la conclusion par l’exploitant de
l’installation des contrats respectifs
avec le gestionnaire du réseau
concerné ainsi que le respect des
consignes données par le gestion-
naire de réseau afin de garantir le
bon fonctionnement des réseaux
de gaz naturel.

Cet avant-projet de règlement
grand-ducal se base sur les
conclusions de l’étude «Förderung
der Biogaseinspeisung in Luxem-
burg» réalisée par l’Institut für
Energetik und Umwelt, Leipzig.
L’étude met l’accent sur l’impor-
tance de la sécurité de l’approvi-
sionnement et les mesures permet-
tant de garantir la qualité du bio-

gaz injecté dans les réseaux de
gaz naturel. Parallèlement mes ser-
vices ont contracté les services
d’un consultant pour la définition
des aspects techniques de la ré-
glementation en relation avec la
gestion des réseaux de gaz natu-
rel. Il s’agit d’aligner la nouvelle ré-
glementation à la réglementation
découlant de l’application de la loi
du 1er août 2007 dans le domaine
de la gestion des réseaux et no-
tamment d’assurer son applicabi-
lité par rapport au Code de distri-
bution qui décrit le système de la
gestion et de la comptabilisation
des flux et quantités de gaz naturel
à Luxembourg. Dans ce contexte,
des réunions de concertation ont
eu lieu également avec les gestion-
naires des réseaux de gaz naturel. 

S’agissant de promouvoir la pro-
duction et l’injection subséquente
de biogaz dans les réseaux,
l’avant-projet de règlement grand-
ducal prévoit dès lors également
un système de rémunération et de
commercialisation du biogaz in-
jecté. Actuellement les tarifs de ré-
munération envisagés sont en train
d’être revérifiés en considérant la
situation de marché actuelle et en
se basant sur les données
concrètes fournies par les futurs
exploitants des installations. Il est
dans mon intention d’alimenter le
financement de cette rémunération
à partir du budget de l’État. Si ma
volonté politique va dans le sens
d’offrir des rémunérations permet-
tant le développement conséquent
de cette technologie prometteuse,
ces mêmes rémunérations se
doivent de rester compatibles avec
les règles communautaires en rela-
tion avec les aides d’État.

Question 2891 (7.10.2008) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant le commerce illi-
cite des données à carac-
tère personnel:

Le 4 octobre 2008, le numéro un
européen des télécommunications,
la «Deutsche Telekom», a dû re-
connaître le vol de données confi-
dentielles concernant 17 millions
de clients de sa filiale «T-Mobile».
Les faits remontent à 2006 mais
n’ont été révélés qu’aujourd’hui
suite au travail d’investigation du
magazine allemand «Der Spiegel»
qui a réussi à trouver trace d’infor-
mations sur Internet concernant
pas moins de 17 millions d’abon-
nés mobiles du groupe. Un porte-
parole de l’entreprise a toutefois af-
firmé qu’aucune information ban-
caire n’avait été dérobée et que
bien que «ces informations aient
été mises en vente sur le marché
noir, il n’y a eu aucun acheteur.»
Les données dérobées n’inclu-
raient que les noms, adresses et
numéros de téléphone des clients
et dans certains cas leur date de
naissance et leur adresse e-mail.
La révélation de ce vol s’insère
dans toute une suite de scandales
de trafic commercial de données
privées qui se déroule en Alle-
magne depuis plusieurs mois. 

Au vu de ce qui précède, j’aimerais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre des Communi-
cations: 

- Se pourrait-il que ce vol de don-
nées confidentielles ait des réper-
cussions sur le Luxembourg? Mon-
sieur le Ministre a-t-il connaissance
de victimes luxembourgeoises
dans cette affaire?

- En matière de protection des per-
sonnes à l’égard du traitement des
données à caractère personnel, la
législation luxembourgeoise est-
elle assez contraignante pour
mettre les personnes privées à
l’abri de telles pratiques fraudu-
leuses? 

- N’y a-t-il pas nécessité de renfor-
cer notre législation en la matière? 
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Réponse (22.10.2008) de M.
Jean-Louis Schiltz, Ministre
des Communications:

Quant à la 1ère question:

D’après les informations parues
dans la presse et auxquelles l’ho-
norable Député fait référence, il
semble que ce sont les abonnés
de T-Mobile qui sont visés par le
vol de données. Les abonnés au-
près d’opérateurs luxembourgeois
ne sont donc pas directement
concernés par ce «trafic commer-
cial de données», l’honorable Dé-
puté relevant d’ailleurs lui-même
dans l’exposé introductif à ces
questions que sont concernés les
«abonnés mobiles du groupe» 
T-Mobile. Je ne dispose pas
d’autres informations à ce stade.

Quant à la 2e question:

Les dispositions d’ordre pénal
existant dans la loi modifiée du 2
août 2002, la loi du 30 mai 2005 et
la loi du 11 août 1982 concernant
la protection de la vie privée ainsi
que les dispositions du Code pénal
constituent à mon sens un arsenal
juridique qui protège de façon adé-
quate les personnes concernées
contre les pratiques portant at-
teinte à leur vie privée. Des initia-
tives nouvelles, pour être tant soit
peu efficaces, devraient être des
initiatives prises au niveau euro-
péen. 

Quant à la 3e question:

Ainsi que je l’indique plus haut, la
réponse devra être une réponse
européenne. Je signale dans ce
contexte,que dans le cadre de la
révision de la directive 2002/58/CE
«vie privée et communications
électroniques», la Commission eu-
ropéenne propose de compléter
l’article 4 relatif à la sécurité du trai-
tement de la directive par l’ajout
suivant: «En cas de violation de la
sécurité entraînant accidentelle-
ment ou de manière illicite la des-
truction, la perte, l’altération, la di-
vulgation ou l’accès non autorisés
de données à caractère personnel
transmises, stockées ou traitées
d’une autre manière en relation
avec la fourniture de services de
communications accessibles au
public dans la Communauté, le
fournisseur de services de commu-
nications électroniques acces-
sibles au public informe sans re-
tard indu l’abonné concerné et
l’autorité réglementaire nationale
de cette violation. La notification
faite à l’abonné décrit au minimum
la nature de la violation et recom-
mande des mesures à prendre
pour en atténuer les conséquences
négatives possibles. La notification
faite à l’autorité réglementaire na-
tionale décrit en outre les consé-
quences de la violation et les me-
sures prises par le fournisseur pour
y remédier.»

Le Parlement européen quant à lui,
propose le texte suivant:

«En cas de violation de la sécurité
entraînant accidentellement ou de
manière illicite la destruction, la
perte, l’altération, la divulgation ou
l’accès non autorisés de données
à caractère personnel transmises,
stockées ou traitées d’une autre
manière en relation avec la fourni-
ture de services de communica-
tions accessibles au public dans la
Communauté, le fournisseur de
services de communications élec-
troniques accessibles au public et
toute entreprise fournissant des
services aux consommateurs via
l’Internet et qui est le contrôleur
des données et le fournisseur de
services de la société de l’informa-
tion informent sans retard indu l’au-
torité réglementaire nationale ou
l’autorité compétente en vertu du
droit national de l’État membre de
cette violation. La notification faite
à l’autorité compétente décrit au
minimum la nature de la violation et
recommande des mesures à
prendre pour en atténuer les
conséquences négatives pos-
sibles. Ladite notification décrit en
outre les conséquences de la vio-
lation et les mesures prises par le
fournisseur pour y remédier.

Le fournisseur de services de com-
munications électroniques acces-
sibles au public et toute entreprise
fournissant des services aux
consommateurs via l’Internet, qui
est le contrôleur des données et le
fournisseur de services de la so-
ciété de l’information, informent
préalablement leurs utilisateurs
pour éviter un danger imminent et
direct pour les droits et les intérêts
des consommateurs.

La notification d’une violation de
sécurité à un abonné ou un parti-
culier n’est pas nécessaire si le
fournisseur a prouvé à l’autorité
compétente qu’il a mis en œuvre
les mesures de protection techno-
logiques appropriées et que ces
dernières ont été appliquées aux
données concernées par ladite
violation. De telles mesures de pro-
tection rendent les données incom-
préhensibles à toute personne qui
n’est pas autorisée à y avoir ac-
cès.»

Question 2892 (8.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant le «Directoire euro-
péen»:

An engem Interview, deen den 8.
Oktober an der Zeitung «Point 24»
publizéiert ginn ass, huet den Här
Ausseminister sech guer net frou
iwwer eng Réunioun geäussert, déi
kierzlech zu Paräis war, an déi sen-
ger Meenung no an déi Logik géif
passen, wou nëmmen déi grouss
EU-State sech als «Directoire» ze-
summefannen, fir d’Problemer vun
der EU ze léisen. 

Vu datt den Här Statsminister - a
senger Eegeschaft als President
vum Eurogrupp - selwer un dëser
Réunioun deelgeholl huet, däerf ee
sech froen, ob d’Regierung nach
eng gemeinsam Approche an dë-
ser Fro huet. An deem Kontext géif
ech gären dës Froen un den Här
Statsminister riichten: 

1. Huet d’Lëtzebuerger Regierung
nach eng gemeinsam Positioun,
wat de Phenomeen vum «Direc-
toire européen» ubelaangt, a wa jo,
wéi géift Dir dës Positioun resü-
méieren? 

2. Huet den Här Statsminister zu
Paräis dervu profitéiert, fir de Ver-
trieder vu Frankräich, Däitschland,
Italien a Groussbritannien déi Lët-
zebuerger Positioun, wat deen Di-
rectoire ubelaangt, kloerzemaache
respektiv ze rappeléieren? Wann
neen, wuerfir, a wa jo, wéi war
d’Reaktioun dorop? 

3. Hunn den Här Statsminister an
den Här Ausseminister hir Positiou-
nen an dëser Fro coordonnéiert?

Réponse orale (14.10.2008) de
M. Jean-Claude Juncker, Pre-
mier Ministre, Ministre des Fi-
nances:

(réponse orale - cf. compte rendu
N°1/2008-2009 - page 3)

Question 2894 (9.10.2008) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant la réglementation
en matière de la bioénergie:

Dat gréisst Potenzial am Beräich
vun den erneierbaren Energië läit
an eisem Land onbestridde bei der
energetescher Notzung vun der
Biomass. Eng Partie Biogasanlage
privater oder kollektiver Natur sinn
och schonn a Betrib. Genotzt ginn
haaptsächlech landwirtschaftlech
Offallstoffer wéi Gülle, Mëscht a
Fudderreschter. Och gi Planze
speziell fir d’Energieproduktioun
produzéiert. Doniewent gëtt et or-
ganesch Offallstoffer aus der
Ernährungsbranche an aus der In-
dustrie, déi onbedenklech sinn a
sech fir en Asaz an enger Biogas-
anlag eegnen. Dat arrangéiert
ganz dacks déi zwou Säiten an et
notzt och nach gläichzäiteg der
Ëmwelt.

Aus dem Krees vun de Biogaspro-
duzente gëtt sech awer driwwer
beklot, datt et dacks aus on-
verständleche Grënn ganz
schwéier ass, fir eng Autorisatioun
fir de Gebrauch vun esou Matièren
ze kréien, respektiv datt et onwahr-
scheinlech laang dauert, éier dës
Autorisatioun accordéiert gëtt.

Wéi et schéngt gëtt et am Ausland
méi pragmatesch Regelungen,
wou dës Matièren a Klassen age-
deelt sinn an déi Betraffen deemno
wëssen, wat se ouni Autorisatioun
kënne fermentéieren a wou se eng
Prozedur musse maachen.

An deem Kontext géif ech gären
dës Froen un den Ëmweltminister
riichten: 

1. Wéi gesäit déi aktuell Regle-
mentéierung aus, respektiv wéi
gëtt de Moment an dësem Beräich
verfuer?

2. Wéi ass Är Astellung zu dëser
Problematik? Misst d’Regierung
net alles maachen, fir d’energe-
tesch Valorisatioun vun organe-
scher Matière ze erliichteren a
virunzedreiwen?

3. Sidd Dir gewëllt an dësem
Beräich fir eng wesentlech Verein-
fachung ze suergen, respektiv do,
wou eng speziell Autorisatioun néi-
deg ass, fir d’Anhale vu kierztméig-
lechen Délaien?

Réponse (17.11.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

1. D’Notzung vun der Biomass ën-
nerläit enger ganzer Rëtsch vu Re-
glementéierungen, vun deenen
nëmme verschiddener an de Kom-
petenzberäich vum Ëmweltminister
falen. Dorënner sinn d’Kommodo/
Inkommodogesetzgebung an d’Of-
fallgesetzgebung, souwäit wéi déi
Betriber Offäll an der Vergärung
verwäerte wëllen.

Weider ass en Arrêté ministériel
applikabel vum 30. Juni 1999 iw-
wert d’Eliminatioun vun Ueleger a
Fetter, souwuel vun Déiere wéi vu
Planzen, den d’Verwäertung vun
esou Produkter verbitt, wa se ris-
kéieren an de Liewensmëttelkrees-
laf zréckgefouert ze ginn.

Nieft dëse Reglementéierungen
existéiert och een europäescht Re-
glement (1774/2002), dat Regele
virgesäit fir d’Verschaffe vun déie-
reschen Nieweprodukter, déi net fir
de mënschleche Konsum be-
stëmmt sinn. Wat d’Ëmsetze vun
deem Reglement ugeet, ass
d’Zoustännegkeet op verschidde
Ministèrë verdeelt, ënner anerem
déi vun der Landwirtschaft, der
Santé an der Ëmwelt. Fir all Sub-
strat, dat ënnert dëst Reglement
fält, muss déi zoustänneg Commis-
sion consultative interministérielle
een Avis ofginn. 

Am Moment ass ee Gesetzesprojet
an der Ausaarbechtung, deen
d’Kompetenzen an deem Beräich
festleeë soll an esou d’Behandele
vun dësen Dossieren erliichtert. 

2. D’Regierung ennerstëtzt d’Ver-
wäertung vun organescher Ma-
tière. Dobäi muss allerdéngs dofir
gesuergt ginn, datt d’Sécherheet fir
de Mënsch an d’Ëmwelt garan-
téiert ass. 

3. Den Ëmweltminister ënnerstëtzt
all Vereinfachung vun de Prozedu-
ren, ënnert der Bedingung, dass
dei europäesch Texter respektéiert
ginn an de Schutz vu Mënsch an
Ëmwelt garantéiert ass.

Question 2902 (15.10.2008) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant les efforts réalisés
jusqu’à présent par le
Luxembourg dans la lutte
contre le changement clima-
tique:

Lors d’une conférence de presse le
2 octobre 2008, Monsieur le Mi-
nistre de l’Environnement a pré-
senté entre autres le bilan général
de l’évolution des émissions de
Gaz à Effet de Serre (GES). 

D’après ce bilan, les émissions de
GES s’élevaient en 2007 à 13,10
millions de tonnes de CO2 contre
13,19 millions de tonnes de CO2 en
1990. Le bilan, calculé d’après la
méthodologie du Groupe d’experts
Intergouvernemental sur l’Évolution
du Climat (GIEC), ne présente
donc qu’une réduction de 0,7%
des GES sur une période de 17
ans! 

Je tiens cependant à préciser que
la méthode de calcul du GIEC ex-
clut les émissions résultant de
l’électricité importée, consommée
et non produite au Luxembourg
mais qu’elle inclut les émissions en
provenance des carburants rou-
tiers exportés, vendus au Luxem-
bourg mais non consommés par le
parc automobile national. 

En tenant compte de cette métho-
dologie de calcul, force est de
constater que le Luxembourg se-
rait encore bien loin de l’engage-
ment qu’il a pris, à savoir de ré-
duire ses émissions des gaz à effet
de serre de 28% par rapport à
1990. Cependant, en considérant
la méthode de calcul utilisée par
les autorités nationales compé-
tentes en la matière, les émissions
de GES, se chiffrant à 14,6 millions
de tonnes CO2 en 1990, auraient
atteint en 2007 un niveau de 11,58
millions de tonnes de CO2, ce qui
constituerait une réduction assez
substantielle de 20,7%. Or, selon
mes informations, la Commission
de l’Environnement du Parlement
européen a exprimé lors de la ses-
sion du 7 octobre 2008, la volonté
de maintenir la réduction des GES
à 10% pour la période de 2013 à
2020 dans les secteurs non ETS. 

D’après ce scénario, le Luxem-
bourg devrait réduire ses émis-
sions de GES de 20% dans ces
secteurs. 

Dans ce contexte, j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement: 

- Bien que les premiers efforts en
matière de réduction de GES
voient le jour, je voudrais savoir sur
quels chiffres se basent les enga-
gements pris par le Luxembourg
dans la lutte contre le changement
climatique et notamment pour at-
teindre la réduction souhaitée des
gaz à effet de serre pour l’année
2020? 

- Si la méthode de calcul nationale
était retenue, il ne manquerait plus
que 8% ou bien 2,1 millions de
tonnes CO2 pour atteindre en 2012
le niveau des 9,48 millions de
tonnes CO2. Dans ce cas, quelle
part serait alors à attribuer aux
deux mécanismes de flexibilité de
Kyoto? 

Réponse (31.10.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

Je voudrais d’emblée souligner
que, dans le cadre du protocole de
Kyoto, la méthode de calcul à em-
ployer pour évaluer les émissions
des gaz à effet de serre et vérifier
si un pays a atteint son objectif de
réduction est bien celle du GIEC.

Dans ce contexte, je rappelle que
le Luxembourg a pris l’engage-
ment de réduire ses émissions de
gaz à effet de serre pendant la pé-
riode 2008-2012 (période Kyoto)
de 28% par rapport à leur niveau
de 1990 (année de référence du
protocole de Kyoto).

D’après un bilan très provisoire
pour 2007, nos émissions s’éle-
vaient à 13,10 millions de tonnes
de CO2 contre 13,19 millions de
CO2 en 1990, ceci après une forte
baisse dans les années 1990 à
1998, avec un minimum de 9,05
millions de tonnes de CO2 en 1998,
ceci principalement à cause de la
restructuration sidérurgique. Par
après, les émissions de CO2 ont à
nouveau augmenté, principale-
ment à cause de l’augmentation
considérable de l’exportation de
carburants, pour atteindre à nou-
veau le niveau de l’année 1990.

Grâce aux mesures mises en
œuvre par le plan d’action national,
nous constatons néanmoins une

stabilisation du total des émissions
de gaz à effet de serre ces der-
nières années, voire même une
très légère baisse depuis 2006.

Nous sommes toutefois très loin de
notre objectif de 9,48 millions de
tonnes de CO2 par an (-28% par
rapport à 1990).

C’est pour mieux illustrer la situa-
tion particulière de notre pays, et
surtout mieux refléter les impacts
des différentes mesures nationales
sur nos émissions, que le Ministère
de l’Environnement a également
représenté l’évolution des émis-
sions de CO2 selon une logique de
consommation nationale (i.e. enle-
vant l’exportation de carburants,
mais incluant les émissions engen-
drées par l’électricité importée).
Dans ce cas, nos émissions au-
raient effectivement diminué de
20,7% par rapport à 1990.

Si cette méthode nationale pourrait
être retenue dans le cadre du pro-
tocole de Kyoto - ce qui, je le ré-
pète, n’est pas le cas - nos émis-
sions en 1990 auraient été de
14,60 millions de tonnes de CO2, et
de 11,58 millions de tonnes de CO2

en 2007 (bilan provisoire). Si notre
objectif de réduction de 28% pou-
vait être calculé par rapport au to-
tal de 14,60 millions de tonnes,
notre budget d’émission annuel
pour les années 2008 à 2012 serait
de 10,51 millions de tonnes de
CO2.

En fait, si on pouvait alors stabiliser
nos émissions au niveau de 2007,
nous aurions besoin d’une réduc-
tion supplémentaire de 1 million de
tonnes de CO2 par an pour at-
teindre notre objectif, qu’il faudrait
alors acquérir par les mécanismes
de flexibilité.

Mais ce n’est que pure théorie.

En ce qui concerne la première
question posée par l’honorable Dé-
puté, le Luxembourg n’a pas en-
core pris d’engagement pour 2020,
car le paquet climat proposé par la
Commission européenne en janvier
2008 est toujours en discussion.
On ne peut plus comparer directe-
ment l’objectif de réduction 2008-
2012 dans le cadre du protocole
de Kyoto, et l’objectif 2020 préco-
nisée pour le Luxembourg dans le
cadre du paquet climat.

Dans le premier cas, l’année de ré-
férence est 1990, et tous les sec-
teurs sont concernés par l’objectif
de réduction de 28%.

Dans le deuxième cas, le paquet
climat prend comme référence
l’année 2005, et distingue entre le
secteur ETS concerné par
l’échange de quotas d’émission
(principalement le secteur indus-
triel et les producteurs d’électricité)
d’une part, et les secteurs non ETS
(principalement le secteur des
transports, le secteur des mé-
nages/commerce, l’agriculture)
d’autre part.

Le paquet climat prévoit que pour
le secteur ETS, il n’y aurait plus de
plans d’allocation nationaux, mais
que ce secteur devrait réduire ses
émissions de 21% en 2020 par
rapport à 2005, et ce au niveau
communautaire.

Pour les secteurs non ETS, l’objec-
tif communautaire est une réduc-
tion de 10% en 2020 par rapport à
2005, mais chaque État membre
doit atteindre un objectif au niveau
national, modulé selon le niveau du
PIB, en allant de -20% à + 20% par
rapport à 2005 (partage des ef-
forts).

Selon le paquet climat, l’objectif
national du Luxembourg pour les
secteurs non ETS serait une réduc-
tion de 20% en 2020 par rapport à
2005. Considérant que nos émis-
sions des secteurs non ETS étaient
de l’ordre de 10,6 millions de
tonnes de CO2 en 2005, notre bud-
get d’émission en 2020 serait donc
de l’ordre de 8,5 millions de tonnes
de CO2.
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Question 2903 (15.10.2008) de
M. Félix Braz (DÉI GRÉNG)
concernant le trafic de poids
lourds à Windhof:

Dans sa réponse à ma question
parlementaire N°1445 du 5 dé-
cembre 2006 relative au trafic de
poids lourds à Windhof (cf. compte
rendu N°5/2006-2007), Monsieur le
Ministre avait annoncé des concer-
tations avec les autorités belges
concernées afin de trouver une so-
lution commune au problème et
d’améliorer les conditions de sécu-
rité de tous les usagers de la route
ainsi que la qualité de vie des rive-
rains.

Dans ce contexte, je voudrais po-
ser les questions suivantes à Mon-
sieur le Ministre:

- Ces concertations avec les auto-
rités belges ont-elles eu lieu et
quels en sont les résultats?

- Qu’est-ce que Monsieur le Mi-
nistre entend entreprendre afin
d’empêcher la sortie, contraire à la
réglementation, de camions de l’A6
pour rejoindre la station service de
Windhof?

Réponse (7.11.2008) de M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Dans sa question parlementaire
l’honorable Député se renseigne
sur les initiatives du Gouvernement
pour atténuer les dangers et les in-
commodations du trafic de poids
lourds quant aux problèmes liés à
la station de service de Windhof
sur la N6.

En ce qui concerne les initiatives
prises par le Gouvernement et no-
tamment par le Ministre des Trans-
ports pour respectivement empê-
cher les poids lourds de quitter l’iti-
néraire de transit prescrit ou les
obliger à rejoindre le réseau auto-
routier par l’itinéraire le plus court
sans passer par des fonds bâtis, il
y a lieu de renvoyer au dispositif ré-
glementaire mis en place au fil des
années pour pallier ce phéno-
mène. Il s’agit en l’occurrence:

- du règlement grand-ducal modi-
fié du 5 mai 1994 limitant la circula-
tion de transit sur une partie de la
voie publique;

- du règlement grand-ducal modi-
fié du 13 juillet 1995 déviant cer-
tains trafics lourds sur la Collec-
trice du Sud (A13);

- du règlement grand-ducal modi-
fié du 17 novembre 2003 interdi-
sant la circulation des poids lourds
sur certaines voies publiques dans
le coin des trois frontières entre la
France, l’Allemagne et le Luxem-
bourg.

Or, la pratique a démontré que
malgré ce cadre réglementaire
contraignant, les itinéraires impo-
sés aux poids lourds transitant
notre pays ne sont assez souvent
pas respectés. Conscient de cette
réalité, j’avais chargé un groupe de
travail ad hoc auprès de la Com-
mission de Circulation de l’État
d’analyser les origines et les réper-
cussions de la circulation de poids
lourds en transit dans leur en-
semble et de proposer, le cas
échéant, des mesures permettant
de remédier à la situation actuelle.

Cet avis qui est disponible depuis
début 2008 sur le site Internet du
Ministère des Transports
(www.mt.public.lu) émet un en-
semble de recommandations per-
mettant d’endiguer les répercus-
sions du transit de poids lourds sur
la qualité de vie des riverains et
surtout sur la sécurité des usagers
de la route. Depuis, une grande
partie de ces recommandations
ont été réalisées.

En effet, les avertissements taxés
décernés en matière de transit et
en matière d’interdiction de circuler

les dimanches et les jours fériés
ont connu une augmentation sen-
sible afin de renforcer le caractère
dissuasif des réglementations pré-
citées. En outre, le Code de la
Route est complété par une nou-
velle disposition obligeant les
conducteurs de tous les véhicules,
y compris les conducteurs de
poids lourds à disposer de suffi-
samment de carburant afin d’éviter
toute panne sèche sur le réseau
autoroutier.

Par ailleurs, un règlement grand-
ducal concernant la réglementa-
tion de la circulation sur la grande
voirie et les aires de service ayant
comme objectif de sécuriser la cir-
culation sur lesdites aires de ser-
vice a été publié récemment.

À cela s’ajoute que j’ai pris cer-
taines mesures visant l’améliora-
tion à court terme du trafic de
poids lourds. Il s’agit, entre autres,
de l’interdiction de dépassement
pour poids lourds sur certains tron-
çons de l’autoroute, notamment sur
le contournement de la ville de
Luxembourg en application depuis
le 16 avril 2007.

Pour ce qui est de la situation parti-
culière sur la N6 à la hauteur de
l’aire de service de Windhof, je me
permets de vous informer que j’ai
adressé un courrier y relatif à mon
homologue belge lui proposant
que nos services respectifs se
concertent afin de trouver une so-
lution efficiente. 

À l’attente d’une telle solution, mes
services sont également en discus-
sion avec les autorités commu-
nales de Koerich afin de déterrer
d’autres pistes pour remédier à
cette situation malencontreuse.

Question 2904 (15.10.2008) de
M. Marc Spautz (CSV) concer-
nant la procédure administra-
tive relative à l’assurance
accident:

L’assurance accident a pour objet
de couvrir entre autres les acci-
dents de trajet c’est-à-dire les ac-
cidents survenus sur le parcours
normal effectué par un salarié pour
se rendre de sa demeure à son lieu
de travail. 

L’employeur est obligé dans tous
les cas de remplir le formulaire de
déclaration d’accident et de saisir
l’association d’assurance contre
les accidents dans les plus brefs
délais. Les employeurs sont tenus,
en outre, de donner suite aux de-
mandes de renseignements de
l’association d’assurance contre
les accidents. Or, si on peut imagi-
ner que l’employeur puisse donner
des renseignements sur la nature
de l’accident de travail au sens
strict du terme puisqu’il est sur-
venu sur le lieu de travail, il en est
autrement des accidents de trajet.
Il est dans la plupart du temps
dans l’impossibilité de décrire les
faits survenus. Il ne peut que se
baser sur les déclarations de son
salarié voire du procès-verbal éta-
bli à la suite de l’accident notam-
ment par les forces de l’ordre. 

Dans ce contexte, j’aurais aimé sa-
voir de Monsieur le Ministre de la
Sécurité sociale,

- si le Gouvernement ne partage
pas l’avis du soussigné qu’il fau-
drait élaborer une procédure admi-
nistrative spécifique en matière
d’accidents de trajet, alors que
l’employeur n’est pas, dans cette
hypothèse, à même de décrire le
déroulement de l’accident. Ne
pense-t-il pas qu’il serait plus judi-
cieux de prévoir dans ce cas que
les déclarations de l’employeur se
bornent aux considérations géné-
rales et renvoient pour le déroule-
ment de l’accident proprement dit
aux procès-verbaux établis à l’oc-
casion?

Réponse (6.11.2008) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Conformément à l’article 5 de l’ar-
rêté grand-ducal du 22 août 1936
portant exécution de l’article 92,
alinéa final du Code des assu-
rances sociales concernant les ac-
cidents de trajet, toute personne
assurée, victime d’un accident de
trajet, est obligée d’en aviser aus-
sitôt que possible son employeur
ou le représentant de celui-ci.

L’article 2 du règlement grand-du-
cal du 24 novembre 2005 détermi-
nant la procédure de déclaration
des accidents et d’attribution des
prestations de l’assurance acci-
dent dispose que l’employeur ou
son représentant doit déclarer
dans la huitaine tout accident du
travail, auquel l’accident de trajet
est assimilé conformément à l’ar-
ticle 92 du Code des assurances
sociales, à l’Association d’assu-
rance contre les accidents en four-
nissant toutes les indications de-
mandées sur le formulaire prescrit.
Il fait parvenir une copie de la dé-
claration à l’assuré soit d’office, soit
à la demande de celui-ci.

Le formulaire prescrit pour décla-
rer un accident de travail propre-
ment dit ou un accident de trajet
est le même. En fonction de la des-
cription circonstanciée du déroule-
ment de l’accident de trajet fournie
par l’employeur sur la déclaration
d’accident, qui repose nécessaire-
ment sur les dires du salarié, l’As-
sociation apprécie si elle dispose
des informations nécessaires pour
pouvoir prendre une décision
quant à la reconnaissance de l’ac-
cident déclaré en tant qu’accident
indemnisable par l’assurance acci-
dent. L’Administration demande au
besoin lors de l’instruction du dos-
sier des renseignements complé-
mentaires, comme par exemple la
copie du constat amiable ou celle
du procès-verbal établi par les
forces de l’ordre. À noter qu’il
n’existe pas de constat amiable ou
de procès-verbal lorsque aucun
tiers n’a été impliqué dans l’acci-
dent ou lorsque la police n’a pas
été appelée sur les lieux de l’acci-
dent, de sorte qu’il faut alors né-
cessairement apprécier la réalité
de l’accident déclaré sur base des
seules déclarations de l’assuré,
communiquées à l’Administration
par le biais de l’employeur.

Si l’employeur est tenu de déclarer
à l’Association tout accident de tra-
vail ou de trajet d’un salarié, il est
évident qu’en cas d’accident de
trajet, l’employeur ne peut que
transmettre les informations four-
nies par l’assuré alors qu’il n’a pas
assisté personnellement au dérou-
lement de l’accident. Ceci est ce-
pendant également souvent le cas
lorsqu’il est amené à faire une dé-
claration d’un accident de travail
proprement dit, même si dans ce
dernier cas, les dires du salarié
peuvent souvent être confirmés par
un témoin oculaire, ce qui est plus
rarement le cas des accidents de
trajet.

Si l’employeur a un doute quant à
la véracité des faits tels que relatés
par son salarié, il peut en informer
l’Association dans un courrier joint
à la déclaration de l’accident faite
au moyen du formulaire prescrit.
S’il refuse ou oublie de déclarer un
accident de travail ou de trajet au-
près de l’Association, le salarié
peut toujours le faire lui-même, le
formulaire prescrit étant disponible
sur le site Internet de l’Association
ou pouvant être demandé à l’Admi-
nistration.

La procédure décrite ci-avant
n’ayant pas posé de problème jus-
qu’à présent, il n’est pas envisagé
pour le moment d’y apporter des
changements.

Question 2906 (16.10.2008) de
Mme Claudia Dall’Agnol
(LSAP) concernant la baisse des
taux d’intérêts:

Le 8 octobre 2008, la Banque cen-
trale européenne a procédé à la
baisse de son taux fixe de refinan-

cement de 0,5 points de pour cent.
Suite à cette intervention de la
BCE, plusieurs banques de la
Place ont annoncé à leur tour une
baisse des taux d’intérêts appli-
qués aux prêts hypothécaires.

- Vu ce mouvement généralisé vers
une baisse des taux d’intérêt hypo-
thécaires, j’aimerais savoir de la
part de Monsieur le Ministre si le
Gouvernement envisage de ré-
duire son taux d’intérêt dit «social».

- Dans l’affirmative, quelle sera
l’ampleur de cette baisse? À partir
de quelle date produira-t-elle ses
effets?

- Dans la négative, quelles sont les
raisons de ne pas faire jouir les dé-
biteurs, bénéficiaires du taux so-
cial, de la baisse des taux direc-
teurs de la BCE?

Réponse (27.10.2008) de M.
Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et
du Logement:

En date du 22 octobre 2008, le
Gouvernement en conseil a décidé
de réduire le taux social de 0,5%
pour le porter de 4,35 à 3,85% et
d’amender en ce sens le règlement
grand-ducal modifié du 23 juillet
1983 fixant les mesures d’exécu-
tion relatives aux primes et subven-
tions d’intérêt en faveur du loge-
ment prévues par la loi modifiée du
25 février 1979 concernant l’aide
au logement.

Le taux social de 3,85% sera d’ap-
plication à partir du 1er novembre
2008.

Question 2920 (21.10.2008) de
Mme Lydie Err (LSAP) concer-
nant les élections sociales:

En amont des élections sociales du
12 novembre 2008, les électeurs
se sont récemment vus remettre
leur bulletin de vote respectif, ac-
compagné d’une fiche d’instruction
les renseignant sur les modalités
du scrutin.

Selon les informations fournies aux
électeurs, est considéré comme
nul tout bulletin de vote qui

- n’a pas été envoyé ou remis à
l’électeur par le président du bu-
reau de vote;

- ne contient l’expression d’aucun
suffrage;

- contient plus de suffrages qu’il n’y
a de membres à élire;

- porte une marque quelconque;

- fait connaître le votant.

On notera donc qu’en vertu de ces
instructions de vote, il n’est pas fait
distinction entre les votes nuls et
les votes dits blancs, c’est-à-dire
les bulletins ne contenant l’expres-
sion d’aucun suffrage.

- Dès lors, j’aimerais savoir de la
part de Monsieur le Ministre pour-
quoi les votes blancs ne sont pas
traités séparément des votes nuls,
étant donné que les premiers sont
à considérer comme abstention de
vote, alors que les derniers ré-
sultent plutôt d’une fausse manipu-
lation du bulletin de vote.

- Monsieur le Ministre ne pense-t-il
pas qu’il serait intéressant, pour
des raisons statistiques et scienti-
fiques, de distinguer à l’avenir
entre votes nuls et votes blancs, à
l’instar de ce qui est prévu dans la
loi électorale de 2003?

Réponse (24.10.2008) de M.
François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi:

Après entretien avec le président
du bureau électoral et relecture
des procès-verbaux des dernières
élections, il s’avère que les bulle-
tins blancs sont en pratique comp-
tabilisés à part par rapport aux
bulletins nuls. Les deux rubriques
distinctes figurent toujours dans les
procès-verbaux.

La distinction préconisée par Ma-
dame la Députée est donc en pra-
tique faite depuis très longtemps.

Question urgente 2938
(29.10.2008) de M. Félix Braz
(DÉI GRÉNG) concernant le re-
tour forcé en Macédoine de
13 personnes dont une ly-
céenne de 6e:

Selon des informations diffusées
par divers organes de presse, 13
personnes auraient été ramenées
de force en Macédoine dont une
lycéenne de 6e. Le Gouvernement
avait pris l’engagement qu’aucune
personne en âge de scolarité obli-
gatoire n’allait être expulsée durant
l’année scolaire en cours. 

Dans ce contexte, je souhaiterais
soumettre cette question parle-
mentaire urgente au Ministre délé-
gué aux Affaires étrangères et à
l’Immigration: 

- Ces informations sont-elles
exactes? 

- Dans l’affirmative, cette décision
n’est-elle pas contraire aux enga-
gements du Gouvernement? 

Réponse (3.11.2008) de M. Ni-
colas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immi-
gration:

En réponse à la question de l’hono-
rable Député, il convient de noter
que le 30 octobre 2008, le Gouver-
nement a procédé au rapatriement
de 13 demandeurs d’asile débou-
tés, dont trois familles avec enfants
scolarisés, en destination de l’an-
cienne République yougoslave de
Macédoine (ARYM), pays candidat
à l’adhésion à l’Union européenne,
et du Monténégro. La Croix-Rouge
luxembourgeoise a assisté à ce ra-
patriement en tant qu’observateur
indépendant et neutre.

Ainsi que le prévoit la législation
luxembourgeoise en la matière, la-
quelle le Gouvernement est tenu
de respecter, les demandeurs
d’asile sont susceptibles de retour-
ner dans leur pays d’origine après
avoir été déboutés et après que
toutes leurs voies de recours, à la
fois administratives et judiciaires,
ont été épuisées. Dans les cas en
question, les décisions du minis-
tère avaient été confirmées, à plu-
sieurs reprises, à la fois par le Tri-
bunal administratif et par la Cour
administrative. De même, trois re-
quêtes en référé n’avaient pas
abouti, de sorte que rien ne s’op-
posait au rapatriement de ces per-
sonnes. De plus, ces personnes
avaient été encouragées, à plu-
sieurs reprises et dès le premier re-
fus de leur demande, à retourner
volontairement, avec une aide de
l’État, dans leur pays ce qu’elles
ont refusé.

Pour ce qui est du rapatriement
pendant l’année scolaire de fa-
milles ayant des enfants en âge de
scolarité obligatoire, il a été retenu
en principe, sans qu’aucune dispo-
sition législative ou réglementaire
n’y oblige le Gouvernement, de ra-
patrier ces familles seulement pen-
dant la période des vacances d’été
afin de permettre aux enfants de
terminer leur année scolaire. Néan-
moins, la majorité des personnes
concernées ont refusé de rentrer
volontairement pendant la période
des vacances. Elles n’ont pas non
plus pu être rapatriées étant donné
qu’elles se sont soustraites à un ra-
patriement pendant cette période.

Dès lors, j’avais annoncé, et ce à
plusieurs reprises, que, dans le
cas où les demandeurs d’asile dé-
boutés essayaient par tous les
moyens de se soustraire à leur re-
tour pendant les mois d’été, il était
exceptionnellement possible d’or-
ganiser des retours de familles
avec enfants scolarisés au-delà de
cette période et ce jusqu’à la fin du
mois d’octobre. Cela a été le cas
pour les personnes concernées
par ce retour.
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